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ΔΙΑΠΡΑΓΜΑΤΕΥΣΗ ΣΤΑ 6,1 ΕΥΡΩ

Ράλι μετοχής της Τράπεζας Κύπρου
Η μετοχή της Τρ. Κύπρου έσπασε και το «φράγ-
μα» των 6 ευρώ. Στις συνεδρίες αυτής της
εβδομάδας σημείωσε άνοδο 11% και από 5,5,

ανήλθε στα 6,1 ευρώ. Aπό το 2022 έχει σχεδόν
«εξαπλασιαστεί», αφού τον Ιανουάριο του
2022 ήταν στο 1,07 ευρώ. Οικονομική, σελ. 3

ΑΦΙΕΡΩΜΑ 1821

Κύπριοι αγωνιστές 
της Επανάστασης

Εκατοντάδες Έλληνες Κύπριοι συμμετείχαν
στην Επανάσταση του 1821. Πώς η συμμε-
τοχή τους στον Αγώνα δημιούργησε μία
συνέχεια, που φτάνει μέχρι τον αγώνα της
ΕΟΚΑ του 1955. Σελ. 4-5

ΣΙΝΕΜΑ

Μικρά όνειρα
μεγάλες αποτυχίες

Η Πέννυ Παναγιωτοπούλου μιλάει για τη
νέα της ταινία «Wishbone». «Μπαίνουμε
σε κάτι πολύ σκοτεινό. Και οι άνθρωποι χά-
νουν την ψυχική τους δύναμη σιγά-σιγά»,
λέει η σκηνοθέτις. Τέχνες, σελ. 1

Διορθώσεις 
Η μεταρρύθμιση της Τ.Α.,
για την οποία μέχρι και εκλο-
γές αναβλήθηκαν, δέκα μή-
νες μετά την εφαρμογή της,
μοιάζει να μην μπορεί να λει-
τουργήσει προς όφελος των
τοπικών κοινωνιών, αλλά
ούτε και προς όφελος των
δημόσιων οικονομικών. Αυ-
ξημένες οι κρατικές χορηγίες,
που όμως δεν φαίνεται να
μπορούν να ικανοποιήσουν
τις ανάγκες των 20 νέων δι-
οικητικών σχημάτων. Θα
πρέπει λοιπόν οπωσδήποτε
το υπουργείο Εσωτερικών
να εξεύρει τρόπους διόρθω-
σης των κακώς εχόντων. 

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Οι δηλώσεις του Αντόνιο Γκουτέρες περί
προόδου προκάλεσαν χαμόγελα ανακού-
φισης σχεδόν σε όλα τα εμπλεκόμενα μέρη.
Τα μέτρα που εξαγγέλθηκαν σίγουρα δεν
άγγιξαν την ουσία του Κυπριακού, όμως η
αίσθηση κινητικότητας βοηθάει αναμφίβολα

κυρίως τη δική μας πλευρά. Εντός των ημε-
ρών αναμένεται ο διορισμός απεσταλμένου
με πολύ πιθανό τον επαναδιορισμό Ολγκίν.
Τον Ιούλιο θα διαφανεί αν η πρόοδος είναι
τέτοια που να ανοίγει τον δρόμο για επα-
νέναρξη των συνομιλιών. Από την εξίσωση

δεν πρέπει να παραλείπεται πως ξεκινά και
ο προεκλογικός στα Κατεχόμενα και μετέ-
πειτα οι βουλευτικές εκλογές στην πλευρά
μας. Ερώτημα είναι και πόσο έτοιμο είναι
το πολιτικό προσωπικό να διαχειριστεί την
κινητικότητα στο Κυπριακό. Σελ. 3

ΚΑΤΕΧΟΜΕΝΑ - ΑΓΚΥΡΑ

Ασκήσεις
τακτικής μετά

την Ελβετία 
Μετά τη Γενεύη, στα Κατεχόμενα
και στην Τουρκία φαίνεται πως
άρχισαν ασκήσεις τακτικής που
συνδέονται με τις πολιτικές εξε-
λίξεις στην τ/κ κοινότητα, αλλά
και με την προσέγγιση της Άγ-
κυρας στο Κυπριακό. Σελ. 5

ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΑΥΡΟΓΙΑΝΝΗΣ

Σε ενότητες 
τα έξι σημεία
λέει η Ολγκίν

Ο τέως διαπραγματευτής της ελληνο-
κυπριακής πλευράς αναφέρει στην
«Κ» ότι στην έκθεση που η κα Ολγκίν
έδωσε στον γ.γ. μετά την πρώτη απο-
στολή της στην Κύπρο εισηγείται να
χωρίσουμε τα έξι σημεία του πλαισίου
Γκουτέρες σε ενότητες. Σελ. 7

ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΑ ΔΗΜΩΝ

Δεν φτάνουν
οι χορηγίες

Διχάζουν τοπικούς άρχοντες και υπουρ-
γείο Εσωτερικών τα οικονομικά των
δήμων. Η Ένωση Δήμων Κύπρου προ-
ειδοποίησε πως τα νέα διοικητικά σχή-
ματα κάθε μήνα ακροβατούν. Σελ. 8

ΠΟΣΟ ΘΑ ΑΡΓΗΣΕΙ Η ΩΡΑ ΤΗΣ ΚΡΙΣΗΣ

Οι επιπλοκές στα Τέμπη
Η «Κ» καταγράφει την πορεία των ερευνών και τα «βραχυκυ-
κλώματα», που φαίνεται ότι ανατρέπουν πάλι τα χρονοδια-
γράμματα για την έναρξη της δίκης για το τραγικό δυστύχημα
των Τεμπών. Σελ. 20

ΤΟ ΤΗΛΕΦΩΝΗMΑ ΚΑΙ ΤΟ ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΟ

Αναζητούν φόρμουλα για F-35
Παρασκηνιακή κινητικότητα εκδηλώνεται τα τελευταία 24ωρα
στην Ουάσιγκτον, μετά την τηλεφωνική συνομιλία Τραμπ-Ερν-
τογάν. Αναζητείται τρόπος για άρση κυρώσεων κατά της Αγκυρας.
Στόχος η επανένταξη στο πρόγραμμα των F-35. Σελ. 18

ΑΠΟΕΛ

Επεσε στο κενό 
η πρόταση των «8»
Ανησυχία για την επόμενη μέρα στον
ΑΠΟΕΛ, μιας και πλέον είναι φανερό
ότι η κατάσταση της ομάδας δεν είναι
υγιής. Ομάδα οκτώ ενδιαφερομένων
κατέθεσε πρόταση που όμως έπεσε
στο κενό. Σελ. 10

ΚΥΠΡΙΑΚΟ - ΕΥΡΩΠΗ 

Αναπόφευκτος
ο ρόλος της Ε.Ε. 
Ο ρόλος της Ε.Ε. στο Κυπριακό
είναι αναπόφευκτος, εάν ξεκι-
νήσει νέα διαδικασία. Το κίνητρο
των Βρυξελλών, όπως και αυτό
των Η.Ε., προκύπτει από το γε-
νικότερο διεθνές πλαίσιο. Σελ. 6

ΕΥΡΩΠΑΪΚΗ ΑΜΥΝΑ

Aπό το πλάι
η Τουρκία  

Η Τουρκία φρόντισε να βρει εναλ-
λακτικούς τρόπους διείσδυσης
στην Ευρώπη για τον «επανε-
ξοπλισμό» της Ε.Ε., μέσω κοι-
νοπραξιών με ευρωπαϊκά κρά-
τη-μέλη. Σελ. 4

ΠΟΙΟΣ Ο ΔΡΟΜΟΣ ΓΙΑ ΕΠΑΝΕΝΑΡΞΗ ΤΩΝ ΣΥΝΟΜΙΛΙΩΝ 

Μετά τη Γενεύη τι; 
Τα επόμενα βήματα μέχρι τον Ιούλιο και ο ρόλος του απεσταλμένου 

ΕΚΡΕΜ ΙΜΑΜΟΓΛΟΥ

Φωνές οργής από τους δρόμους της Πόλης

Ενα ασυνήθιστο κύμα διαμαρτυριών εκδηλώνεται στην Τουρκία, μετά τη φυλάκιση του δημάρχου της Κωνσταντινούπολης και συνεργατών του.
Η «Κ» μίλησε με ανθρώπους στους δρόμους της Πόλης και καταγράφει τις εκτιμήσεις αναλυτών για τις προθέσεις του Ερντογάν. Σελ. 16
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

Χάρλεμ: Σοβαρώταται ταραχαί έλαβον χώραν εις το Χάρλεμ. [...]
Εφονεύθη 1 και ετραυματίσθησαν σοβαρώς 109 Μαύροι. Αφορμή
ήτο ένας μικρός Μαύρος [φωτ., κέντρο] ο οποίος έκλεψε από ένα
κατάστημα ολίγες καραμέλες. Αγνωστον πώς, διεδόθη η ψευδής
φήμη ότι ο τελευταίος εφονεύθη και αμέσως συνεκεντρώθησαν
500 Μαύροι με την πρόθεσιν να εκδικηθούν.

Αρχιπειρατής: Ο αρχιπειρατής κινείται εις το εξωτερικόν, όπως εκι-
νείτο και εις την Ελλάδα. Ακολουθούμενος από σωματοφύλακας,
τρέμων και την σκιάν του ακόμη, διστάζων να μεταβή από το ένα μέ-
ρος εις το άλλο, μη εγκαταλείπων το ξενοδοχείον εις το οποίον κατα-
λύει. Ο Γυπαράκης είνε μαζύ του, οι περισσότεροι των αρχιστασια-
στών τον ακολουθούν ως σωματοφύλακες.

Βελτίωση: Εις το υπουργείον Οικονομικών κατηρτίσθη αναγκαστι-
κός νόμος δι’ ου επιβάλλεται από 1ης Μαΐου κράτησις 4% επί των μι-
σθών των πολιτικών και στρατιωτικών υπαλλήλων, υπέρ της βελτιώ-
σεως των συντάξεων.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
23.3.1935
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ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

«Ηρεμήστε κυρία Ουίλσον», είπε η
ψυχολόγος Νεοφύτα Νεοφύτου
Φρίντενσμπουργκ με το γνωστό
φλέγμα που τη χαρακτηρίζει. Αν
και για να είμαστε ακριβείς, η αστι-
κή Λευκωσία βοά ότι το ατάραχο
ύφος δεν οφείλεται στην ιδιοσυγ-
κρασία της αλλά στην καταιγιστική
επίδραση του Botox. «Δεν είναι λο-
γικό η αλλαγή του καιρού να σας
αναστατώνει τόσο…» συμπλήρωσε.
«Και είναι λογικό να ξεκινάμε μια
παρτίδα με κοντομάνικα και να την
τελειώνουμε με ζιβάγκο;». «Γιατί
δεν προσπαθείτε να δείτε τη θετι-
κή όψη των πραγμάτων;». «Τουτέ-
στιν;». «Τουτέστιν, κοτζάμ Αντόνιο
Γκουτέρες κατέληξε στο φύσει και
θέσει αισιόδοξο συμπέρασμα: Εί-
ναι μια νέα ατμόσφαιρα». «Η Προ-
εδρική Ξαδέλφη τι λέει γι’ αυτό;»
ρώτησε η Ιουλία, αν και ήξερε την
απάντηση.

Η ξαδέλφη της Πρώτης Κυρίας
Συλβάνα Πατσαλίδου, γνωστή για
την πατριωτική της εξωστρέφεια,
έκανε «κατ’ απαίτηση του κοινού»
μια ηχηρή δημόσια παρέμβαση για
τη συνάντηση της Γενεύης. «Επει-
δή ποτέ δεν μάσησα τα λόγια μου,
ούτε τώρα θα τα μασήσω. Είμαι
ικανοποιημένη; ΌΧΙ» έγραψε, δι-
ευκρινίζοντας: «… όπως και πολλοί
άλλοι που στηρίξαμε τον πρόεδρο
και δώσαμε μαζί πολλούς αγώνες
και μάχες για την εκλογή του».
Επειδή είναι αδύνατον να δημοσι-
εύσουμε ολόκληρη την παραληρη-
ματική ανάρτηση θα αρκεστούμε
σε ένα χαρακτηριστικό κρεσέντο:
«Αααα… φέραμε την Τουρκία στο
τραπέζι!!!!!! Χαμόγελα ίσα με τα
αυτιά... Συνεργασία λέει ο Τα-
τάρ!!!!» (τα θαυμαστικά δικά της).
Και το διά ταύτα: «Πρόεδρε μου,
έχεις πετύχει μια σπουδαία εξωτε-
ρική πολιτική που κανένας δεν πέ-
τυχε μέχρι στιγμής. Ελπίζω και θέ-
λω να πιστεύω, τόσο εγώ, όσο και
χιλιάδες συμπολίτες μας πως θα
ορθώσεις το ανάστημα και θα
ασκήσεις το δικαίωμα της αρνησι-

κυρίας (βέτο) και θα κρατήσεις την
Τουρκία έξω».

«Για να καταλήξει η Προεδρική Ξα-
δέλφη στο ακανθώδες ερώτημα:
Μήπως έρχεται νέο ΑΝΑΝ;» ενημέ-
ρωσε η Ιουλία την ψυχολόγο της, η
οποία για 70 ευρώ την ώρα ήταν
διατεθειμένη να ακούσει αγόγγυ-
στα τα πάντα. «Αν έρχεται πάντως
νέο Ανάν, ξέρουμε ήδη ποιος υπέρ-
μαχος του ναι θα πει όχι». «Τουτέ-
στιν;». Αυτή τη φορά ήταν η σειρά
της ψυχολόγου να ρωτήσει… «Του-
τέστιν, έδωσε συνέντευξη ο Νίκος
Αναστασιάδης στην Αιμιλία Κενεβέ-
ζου και δήλωσε επί λέξει: “Ενδεχο-

μένως σήμερα να έλεγα όχι στο
Ανάν”. Εξηγώντας εντελώς ανερυ-
θρίαστα ότι “θα ήμασταν προτεκτο-
ράτο” και χωρίς να παραλείψει να
δώσει τα εύσημα στον Τάσσο για το
βροντερό του Όχι. Την καλύτερη
ατάκα βεβαίως την είπε για τον Νί-
κο Χριστοδουλίδη –“Ο Πρόεδρος
εκλέγεται για να κυβερνήσει, όχι
να αναθέτει”- αλλά αυτό είναι από
άλλο πονεμένο κεφάλαιο». 

Οι συνεδρίες της Ιουλίας με την ψυ-
χολόγο της δεν διαφέρουν πολύ από
όσα συζητάει με τις φίλες της στο
καρέ. «Αλλά τότε, γιατί πληρώνεις τη
Νεοφύτα Νεοφύτου Φρίντεν-

σμπουργκ τόσα λεφτά αφού μπο-
ρούμε να τα λέμε και μεταξύ μας;»,
αναρωτήθηκε η Ευγενία η Καλαμα-
ρού. «Πρώτον, διότι είναι πολύ σικ να
έχεις ψυχολόγο. Δεύτερον, επειδή
πρέπει κάποιος με επιστημονική κα-
τάρτιση να βεβαιώσει ότι δεν είναι
στραβός ο γιαλός αλλά στραβά αρ-
μενίζουμε». «Τουτέστιν;». «Τουτέ-
στιν, με τόσους πολιτικούς μετεωρί-
τες γύρω μας κινδυνεύουμε να μας
βρει κανένας “γαουρόροτσος” στο
κεφάλι, για να χρησιμοποιήσω μια
αγοραία έκφραση…». 

Πώς λέμε ότι τα 60 είναι τα νέα
50; Ή ότι το εκρού είναι το νέο

μαύρο; Κατά τον ίδιο τρόπο ο «γα-
ουρόροτσος» είναι το νέο πυροτέ-
χνημα. Διδακτικό παράδειγμα: Το
δημοσίευμα που μας πληροφο-
ρούσε ότι ο Φειδίας σκέφτεται τη
δημιουργία νέας πολιτικής ομάδας
στην Ευρώπη με ηγέτη τον ίδιο,
καθώς και τη δημιουργία ενός νέ-
ου πολιτικού κόμματος στην Κύ-
προ, του οποίου δεν θα ηγείται ο
ίδιος αλλά άτομα της εμπιστοσύ-
νης του. «Και ερωτώ η άδολη αστή:
ποια είναι αυτά τα πρόσωπα; Ο πα-
πάς; Η παπαδιά; O Λουκάνικος;
Γιατί χλομιάσατε, αγαπητή;» ρώτη-
σε η Ιουλία την ψυχολόγο της.
Προτού όμως εκείνη προλάβει να

αντιδράσει της έδωσε το τελειωτι-
κό κτύπημα…

«Αν μιλάμε πάντως για μετεωρίτη -
“γαουρόροτσο”, δεν μπορούμε πα-
ρά να σταθούμε στο κοινωνιολογικό
φαινόμενο που ακούει στο όνομα
Νίκος Πελετιέ. Ο ινφλουένσερ με
την υπερχειλίζουσα λίμπιντο, ανα-
κοίνωσε ότι θα κατέλθει στην πολιτι-
κή κι ότι οι εν δυνάμει ψηφοφόροι
του τον αποκαλούν “προφήτη του
έρωτα”. Τι ακούμε, Χριστέ μου και
δεν τρελαινόμαστε;» ξέσπασε η Ιου-
λία. «Φυσικά ζούμε σε μια χώρα
όπου ο Άθως Αντωνιάδης (!) απευ-
θύνθηκε μέσω του Χ (!) στον Ρίντλεϊ
Σκοτ (!) λέγοντάς του: “Το Gladiator 2
είναι τόσο κακό που μπορείτε να το
διαγράψετε”. Οι φήμες πάντως ότι ο
δυστυχής Ρίντλεϊ κυκλοφορεί σαν
την άδικη κατάρα στο Χόλιγουντ, μο-
νολογώντας απελπισμένος για το
cancel που έφαγε από τον σινεφίλ
Άθω, δεν επιβεβαιώνονται».

« Έχουμε εξαντλήσει τον χρόνο
μας» υπέδειξε ευγενικά η ψυχολό-
γος. «Χρειάζομαι δύο λεπτά ακό-
μα» είπε η Ιουλία, καθότι δεν μπο-
ρούσε να φύγει προτού θίξει το
πλέον αγαπημένο talk of the town.
Ο λόγος για το βίντεο της συγκέν-
τρωσης «Δύναμις Γυναικών» του
ΕΛΑΜ, όπου μίλησε η σύζυγος του
Χρίστου Χρίστου, γνωστή και με το
καλλιτεχνικό ψευδώνυμο Εύα Ντί-
βα, όταν έκανε καριέρα στο τρα-
γούδι. «Η πληθωρική Εύα αναμε-
τρήθηκε με την ελληνική γλώσσα
και δεν χρειάζεται να σας πω ποια
ηττήθηκε κατά κράτος. Ξεκινώντας
από το μνημειώδες “Καλωσορίσατε
στις Δυνάμις Γυναικών”, συνεχίζον-
τας με το “Η γεναίκα αγωνίζεται”
και καταλήγοντας σε πολιτικές υπο-
σχέσεις του τύπου “θα κάνουμε εκ-
δρομές, θα ζήσουμε στιγμές μαζί.
Μαζί δυνατές – Μαζί ασταμάτητες”.
Ένα έχω να πω και μ’ αυτό τελει-
ώνω: Viva la diva!».

Προσοχή: πολιτικοί μετεωρίτες 

stavros.christodoulou@gmail.com

«Με τόσους πολιτικούς μετεωρίτες κινδυνεύουμε να μας βρει κανένας “γαουρόροτσος” στο κεφάλι, για να χρησιμοποιήσω μια αγοραία έκ-
φραση…» είπε η Ιουλία. 

Η Ευτυχία, το νερό και οι ανάποδες στάσεις 
«Και που λες Ευτυχία, ευτυχία δε
βρήκαμε, λίγα μόνο στοιχεία ευτυ-
χίας χαρήκαμε, δεν μας πέσαν λα-
χεία, τυχεροί δεν σταθήκαμε». Το
γνωστό τραγούδι του Καλογιάννη
θυμήθηκα όταν το μάτι μου έπεσε
στα αποτελέσματα πρόσφατης
έρευνας: Από τις λιγότερο ευτυχι-
σμένες χώρες της Ευρώπης η Κύ-
προς! Κι ας φαινόμαστε όλοι τρισευ-
τυχισμένοι στις αναρτήσεις του fa-
cebook και του instagram, ιν-
φλουένσερς και κοινοί θνητοί.  

Πέρασαν λοιπόν –ελπίζω όχι ανεπι-
στρεπτί– οι εποχές που ήμασταν
ανέμελοι και «μες στην τρελή χα-
ρά». Η έρευνα σημειώνει πως οι Κύ-
πριοι, όσον αφορά το επίπεδο ικα-
νοποίησης από τη ζωή τους, βρί-
σκονται στο δεύτερο χαμηλότερο
σημείο όλων των εποχών. Φαντάζο-
μαι εννοεί από τότε που γίνεται η
σχετική έρευνα, διότι κανένας δεν
γνωρίζει πόσο ευτυχισμένοι ήταν οι
Κύπριοι στο μακρινό παρελθόν, ας
πούμε επί Ριχάρδου του Λεοντόκαρ-
δου. Τι ωραίες εποχές πρέπει να
’ταν εκείνες, χωρίς τρελούς λογα-
ριασμούς ρεύματος, χωρίς ΦΠΑ, χω-
ρίς ΤΑΚΑΤΑ. 

Η ευτυχία μας σαν λαός κτύπησε
κόκκινο (βρέθηκε στο ψηλότερο ση-
μείο της) το σωτήριο έτος 2018. Θυ-
μάστε τι έγινε τότε. Ήμασταν όλοι
very happy διότι νομίζαμε ο Νίκα-
ρος θα έλυνε το Κυπριακό και όλα
μας τα προβλήματα (οικονομικά,
ψυχολογικά και ερωτικά) και έτσι

τον ψηφίσαμε πανηγυρικά. Η συνέ-
χεια βέβαια γνωστή, μα σε κάθε πε-
ρίπτωση don’t worry, be happy! Και
όπως είπε ένας σοφός «αφού το
χρήμα δεν φέρνει την ευτυχία δώ-
στε το σε μένα».

Σύμφωνα με μελέτη που δημοσίευ-
σε η EUROSTAT, η Κύπρος βρίσκεται
στον πάτο (τρίτη από το τέλος) όσον
αφορά το μερίδιο των ΑΠΕ στην πα-
ραγωγή καθαρής ηλεκτρικής ενέρ-
γειας. Κατά τα άλλα εμείς πετάμε
ενέργεια στα σκουπίδια διότι «πα-
ράγουμε άπειρη» και δεν έχουμε
πού να τη βάλουμε! Ψάξε το λίγο, γί-
γαντά μου, διότι παίζει να σου δί-

νουν παραπλανητικά στοιχεία. Δεν
θα ήταν και η πρώτη φορά.

Με βάση τα σημερινά δεδομένα τα
φράγματά μας θα είναι άδεια πριν
από το τέλος του χρόνου και προ-
βλέπεται δίψα και απλυσιά. Μήπως
την ενέργεια που πετάμε, μιας και
δεν έχουμε πού να την αποθηκεύ-
σουμε, να τη χρησιμοποιούμε για
πρόσθετη αφαλάτωση; 

Εκεί που νομίζεις πως τα έχεις δει
όλα σε αυτό τον τόπο, ξαφνικά δια-
πιστώνεις πως οι εκπλήξεις ποτέ
δεν σταματούν. Με βάση καταγγελία
του βουλευτή Κώστα Κώστα (καμιά

σχέση με τον κωμικό Κώστα Κώστα)
έχουμε παραγγείλει στάσεις λεω-
φορείου ανάποδες, δηλαδή κατα-
σκευασμένες για χώρες όπου οι
οδηγοί οδηγούν στα δεξιά, είπε ο
UX designer Kostas Kosta. Σε μια χώ-
ρα που δεν είχε ποτέ στάσεις λεω-
φορείου της προκοπής, όπου τα λε-
ωφορεία πηγαίνουν και έρχονται με
πέντε πλάσματα μέσα, που τις στά-
σεις τις βάζουν στη μέση λεωφόρων
ταχείας κυκλοφορίας χωρίς προστα-
τευτικά, χωρίς πεζοδρόμια, όπου οι
στάσεις ήταν απλώς ένα παλούκι
σήμανσης, σε αυτή τη χώρα είναι
λογικό ο Kostas Kosta να έπαθε πο-
λιτισμικό σοκ βλέποντας τις νέες. 

Μας έφεραν λοιπόν στάσεις design
με οθόνες τηλεμετρίας και κομφόρ,
αλλά εμείς θέλουμε την πλαστική κα-
ρέκλα. Είναι κι αυτό μια άποψη, δεν
λέω. Δεν αδικώ και τον κόσμο που
βγήκε στα μπαλκόνια και στις πλατεί-
ες του facebook να διαμαρτυρηθεί
για την εργονομία των στάσεων λεω-
φορείου. Αφού οι άνθρωποι ζουν τό-
σες ώρες κάθε μέρα περιμένοντας το
λεωφορείο στις άβολες και άσχημες
στάσεις του Kosta Kosta… Όπως μου
είπε και η κυρία Κατίνα, η αμπιγιέζ
στο Προεδρικό, «τι περιμένεις από
τον λαό που του έφεραν την κορυ-
φαία αρχιτέκτονα στον κόσμο να του
φτιάξει την πλατεία που ποτέ δεν εί-
χε, και δεν του άρεσαν τα παγκάκια,
τα φώτα, τα δέντρα και τα μάρμαρα».
Γιατί τα μεταξωτά βρακιά, αγαπητοί
μου, θέλουν και μεταξωτούς ποπούς.
Και τέτοιους δεν είχαμε ποτέ. 

Τα μεταξωτά βρακιά θέλουν και μεταξωτούς ποπούς...

ΚΥ
Π

Ε
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Πολιτικοί όπως πολίτες  

Δ εν υπάρχει αμφιβολία ότι το
αίτημα για δικαιοσύνη είναι
πάνδημο. Εδώ και πάρα πολ-

λά χρόνια υποστηρίζω τη θέση ότι
ένας από τους λόγους για τους οποί-
ους το πολιτικό σύστημα εμφανίζει
σημάδια αναξιοπιστίας είναι η δια-
φορετική μεταχείριση πολιτών και
πολιτικών σε περίπτωση τέλεσης
αδικήματος.    

Αυτός ήταν ο λόγος για τον
οποίο, χρόνια τώρα, πάλευα για το
θέμα της ασυλίας. Ως προς τους
βουλευτές, ευτυχώς η Βουλή εξε-
τάζει και συνήθως αίρει την ασυλία
τους. Το βασικό ζήτημα, ωστόσο,
που αναδεικνύεται είναι εκείνο της

ποινικής ευθύνης των υπουργών
και της προβληματικής λειτουργίας
των προανακριτικών επιτροπών.   

Οι προανακριτικές επιτροπές
διαχρονικά χαρακτηρίζονται από
ένα πράγμα: την κυριαρχία της κυ-
βερνητικής πλειοψηφίας. Ως εκ
τούτου, η διαδικασία στερείται αμε-
ροληψίας, εντείνοντας το αίσθημα
αμφισβήτησης του πολιτικού συ-
στήματος στους πολίτες. Και έχουν
ΔΙΚΙΟ.

Διότι καμία συμπολίτευση και
καμία αντιπολίτευση από το 1974
μέχρι σήμερα δεν έχει σταθεί στο
ύψος των περιστάσεων, βγάζοντας
τα κομματικά γυαλιά – είτε της υπε-

ράσπισης είτε της καταδίκης. Αλ-
λωστε, η ιδέα ότι οι πολιτικοί μπο-
ρούν να κρίνονται δίκαια από συ-
ναδέλφους ή αντιπάλους τους μοι-
άζει, σήμερα, τόσο λογική όσο το
να εμπιστευόμαστε τους ποδοσφαι-
ριστές να σφυρίζουν μόνοι τους τα
φάουλ. Και στις δύο περιπτώσεις,
το παιχνίδι μοιάζει για τους θεατές
από την αρχή στημένο. 

Η απόφαση του κ. Τριαντόπου-
λου να ζητήσει ο ίδιος την άμεση
παραπομπή του στον φυσικό του
δικαστή, παρά τις διαφορετικές
απόψεις που εκφράστηκαν ακόμη
και εντός της Νέας Δημοκρατίας,
αποτελεί πράξη που τον τιμά.  

Σε κάθε περίπτωση, η συγκε-
κριμένη υπόθεση ανοίγει μια ευ-
ρύτερη συζήτηση γύρω από την
αναθεώρηση του άρθρου 86 του
Συντάγματος.

Το άρθρο 86 έχει κατ’ επανάλη-
ψη λειτουργήσει ως μηχανισμός
καθυστέρησης και σε ορισμένες
περιπτώσεις ως ασπίδα προστασίας
πολιτικών προσώπων. Για 50 χρόνια,
σε ανάλογες περιστάσεις, σε αντί-
θεση με τον φυσικό ανακριτή και
εισαγγελέα, οι βουλευτές –αντιπο-
λίτευσης και συμπολίτευσης– μι-
λούν με το βλέμμα στραμμένο στις
δημοσκοπήσεις αντί στην αλήθεια.
Ο ίδιος ο πρωθυπουργός έχει ήδη

θέσει το ζήτημα, με στόχο να απο-
δεσμευτεί η Βουλή από τον δικα-
στικό έλεγχο των κυβερνητικών
στελεχών και την άκαρπη τοξικό-
τητα που τον συνοδεύει.   

Hδη, οι αντιδράσεις των κομ-
μάτων της αντιπολίτευσης τις πρώ-
τες ώρες εντός κι εκτός επιτροπής
επιβεβαιώνουν την απόλυτη ανα-
γκαιότητα η εκδίκαση τόσο σοβα-
ρών νομικών υποθέσεων να ξεφύγει
από την ανθρωποφαγία της πολι-
τικής αρένας και να περάσει εκεί
όπου ανήκει πραγματικά: στη Δι-
καιοσύνη και μόνο.    

Ο ελληνικός λαός απαιτεί αλή-
θεια και δικαιοσύνη. Η άποψή μου

είναι ότι το πλαίσιο πρέπει να ρυθ-
μιστεί με τέτοιο τρόπο ώστε κάθε
φορά που έρχεται ένα αίτημα στη
Βουλή και οι βουλευτές κρίνουν
ότι αξίζει να διερευνηθεί, να απο-
στέλλεται απευθείας στον δικαστή
και να αναλαμβάνουν την υπόθεση
εκείνοι που η Πολιτεία έχει εκπαι-
δεύσει και καταρτίσει ανάλογα.
Eτσι ενισχύεται η εμπιστοσύνη
στο πολιτικό σύστημα. Eτσι απο-
φεύγουμε τη δολοφονία ή την αγιο-
ποίηση χαρακτήρων. Eτσι φτάνου-
με πιο κοντά στην αλήθεια.    

H κ. Ντόρα Μπακογιάννη είναι βουλευ-
τής Χανίων της Ν.Δ.  

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Η δήλωση του γ.γ. των Ηνωμένων
Εθνών Αντόνιο Γκουτέρες περί νέας
ατμόσφαιρας στο Κυπριακό, αλλά
και η αναφορά σημαντικής προόδου
που δεν υπήρχε από το Κραν Μοντανά
μέχρι και σήμερα, ήταν αρκετή για
να προκαλέσει χαμόγελα ανακούφι-
σης στον Πρόεδρο της Δημοκρατίας
Νίκο Χριστοδουλίδη, που δέχεται
πίεση το τελευταίο διάστημα, και
στην αποστολή της ε/κ πλευράς. Αν
και τα μέτρα που ανακοινώθηκαν εί-
ναι πολύ μακριά από την ουσία του
Κυπριακού και της ουσίας των δια-
πραγματεύσεων, η ρητορική του Αν-
τόνιο Γκουτέρες στις μετέπειτα δη-
λώσεις του ικανοποίησε σχεδόν όλες
τις πλευρές. Η περίοδος μέχρι και
τον Ιούλιο θεωρείται κρίσιμη για να
διαπιστωθεί αν θα υπάρξει τέτοια
πρόοδος που να ανοίξει τον δρόμο
για την επανέναρξη των συνομιλιών
μετέπειτα. Μία διαδικασία που θα
πάρει βεβαίως χρόνο, αν ληφθεί υπό-
ψη πως ακολουθεί στη συνέχεια η
ανάδειξη του Τ/κ ηγέτη στα Κατεχό-
μενα και οι βουλευτικές εκλογές τον
Μάιο στη δική μας πλευρά. 

Νικητές
και ηττημένοι; 

Ποιοι άραγε υπήρξαν οι νικητές
και ποιοι οι ηττημένοι από τη Γενεύη;
Η αλήθεια είναι πως το αποτέλεσμα
άφησε όλους ικανοποιημένους, δε-
δομένου ότι όσα ανέφερε ο γ.γ. των
Ηνωμένων Εθνών έσωσαν επικοινω-
νιακά όλα τα μέρη. Ο Πρόεδρος της
Δημοκρατίας Νίκος Χριστοδουλίδης
ήθελε σίγουρα πρόοδο στο Κυπριακό
και για λόγους ουσίας αλλά και για
λόγους τακτικής, η Αθήνα θεωρεί πως
η κινητικότητα στο Κυπριακό βοηθά
παράλληλα τα ελληνοτουρκικά που
είναι σημαντικά για την εξομάλυνση

της σχέσης Ε.Ε.- Τουρκίας, ενώ η Άγ-
κυρα ήθελε να δείξει ένα καλό πρό-
σωπο δεδομένης της αναδιαμόρφωσης
της σχέσης της με την Ε.Ε. Ο Ερσίν
Τατάρ μπορεί να μην πήρε αυτό που
ήθελε, ένα λεκτικό δηλαδή που να
του επιτρέπει να το ερμηνεύσει στο
εσωτερικό του ως ενδεχόμενη αλλαγή
του πλαισίου λύσης, ωστόσο η μη
αναφορά Γκουτέρες κατά τη δήλωση
για λύση στο πλαίσιο διζωνικής, δι-
κοινοτικής Ομοσπονδίας φαίνεται να
μη λειτούργησε αρνητικά για τον ίδιο
και για το αφήγημά του. Το ερώτημα
πλέον είναι ποια θα είναι τα επόμενα
βήματα μέχρι και τον Ιούλιο. 

Ολγκίν ή κάποιος
άλλος; 

Σε αυτό το πλαίσιο ρόλο αναμένεται
να παίξει το ποιος θα είναι τελικά ο
ειδικός απεσταλμένος του γ.γ. των
Ηνωμένων Εθνών. Το όνομα θα ανα-
κοινωθεί εκτός απροόπτου την εβδο-
μάδα που έρχεται. Το σίγουρο είναι
πως ο Αντόνιο Γκουτέρες επιθυμεί
τον επαναδιορισμό της Μαρία Άνχελα
Ολγκίν. Δεν είναι μόνο το ότι της έχει
ιδιαίτερη εμπιστοσύνη να διαχειριστεί
το θέμα, είναι και το γεγονός ότι έχει
μία σχετική εμπειρία επί του εδάφους.
Κάτι τέτοιο θα βοηθήσει να μη χαθεί
επιπλέον χρόνος μέχρι ο νέος απε-
σταλμένος να αντιληφθεί την πολιτική
κατάσταση και τις πραγματικότητες.
Δεν πρέπει πάντως να αγνοείται από
την εξίσωση το γεγονός ότι τα Ηνω-
μένα Έθνη επιθυμούν κινητικότητα.
Και αυτό γιατί σε ένα διεθνές περι-
βάλλον που αναδιαμορφώνεται, με
τις κρίσεις στην περιοχή να εντεί-
νονται, τα Ηνωμένα Έθνη θέλουν να
έχουν ρόλο, λόγο αλλά και συμβολή
στην πρόοδο ενός προβλήματος για
την επίλυση του οποίου ο Οργανισμός
έχει καίριο ρόλο. Η κα Ολγκίν στην
πρώτη φάση της αποστολής της άλ-

λωστε, έδειξε τις προθέσεις της, προ-
τείνοντας τον διαχωρισμό των έξι ση-
μείων του πλαισίου Γκουτέρες σε υπο-
ενότητες, αλλά και σημειώνοντας με-
ταξύ άλλων πως θα πρέπει να απο-
μακρυνθούμε από λύσεις που απέτυ-
χαν, να ξεπεράσουμε την ιστορία του
πόνου και να σκεφτούμε διαφορετικά.  

Οι προθέσεις…
Το ερώτημα είναι πόσο έτοιμη

είναι η κάθε πλευρά για πρόοδο στο
Κυπριακό. Για τον πρόεδρο Χριστο-
δουλίδη είναι πολύ σημαντική σε όλη
αυτή τη διαδικασία η συμβολή της
Ε.Ε. και για λόγους ουσίας αλλά και
για λόγους εικόνας. Θεωρείται πως
με αυτόν τον τρόπο διασφαλίζει μία

λύση στο συμφωνημένο πλαίσιο και
πως ο ενισχυμένος ρόλος της Ε.Ε.
μπορεί να βοηθήσει γενικότερα τη
δική μας πλευρά. Η Ε.Ε. θέλει σίγουρα
να βοηθήσει αλλά δεν έχει καμία πρό-
θεση να αντικαταστήσει τον ρόλο
των Ηνωμένων Εθνών και το έχει δια-
μηνύσει με κάθε τρόπο. Έχει άλλωστε
άλλες προτεραιότητες αυτή τη στιγμή
δεδομένων των εξελίξεων στο Ου-
κρανικό, την κατάσταση στη Συρία
σε συνδυασμό με το απρόβλεπτο του
χαρακτήρα του Τραμπ και του πώς η
συμπεριφορά του προέδρου των ΗΠΑ
αναδιαμορφώνει το διεθνές σκηνικό.
Παρά τις δεδηλωμένες προθέσεις των
Βρυξελλών για το μέχρι πού μπορούν
να βοηθήσουν, ο Νίκος Χριστοδου-

λίδης παρουσίασε στο εσωτερικό ότι
θα υπάρξει ένας ενεργότερος ρόλος
των Βρυξελλών. Είτε γιατί είχε από
κάποιους τέτοιες διαβεβαιώσεις, είτε
για να βελτιώσει στο εσωτερικό το
κλίμα για τις εξελίξεις στο Κυπριακό.
Είχε υποσχεθεί για παράδειγμα προ-
εκλογικά τον διορισμό απεσταλμένου
για το Κυπριακό από την Ε.Ε., που
δεν εφαρμόστηκε, είχε όμως υποσχε-
θεί και στη διακαναλική την παρουσία
Επιτρόπου στη διάσκεψη. Η αναφορά
του Προέδρου περί συμμετοχής Επι-
τρόπου είχε πάντως προκαλέσει έκ-
πληξη ακόμη και σε διπλωματικές
πηγές, οι οποίες δεν είχαν οποιαδή-
ποτε ενημέρωση για κάτι τέτοιο, ούτε
ενημέρωση για το αν είχε προσκληθεί
επίσημα η Ε.Ε. από τα Ηνωμένα Έθνη.
Ήταν μία ακόμη δήλωση, βεβαίως,
που δεν υλοποιήθηκε, προφανώς γιατί
οι εξελίξεις στη Γενεύη δεν ήταν τέ-
τοιες που να δικαιολογούν την πα-
ρουσία Ευρωπαίου αξιωματούχου,
όπως έγινε το 2016 με την παρουσία
Γιούνκερ-Μονγκερίνι.

Παρά τις προσδοκίες της Λευκω-
σίας, το αποτέλεσμα ήταν να παρευ-
ρεθεί η τεχνοκράτης Τζούλια Μπερ-
τετζόλο, όχι στην ολομέλεια και το
δείπνο, αλλά στους διαδρόμους. Μία
παρουσία βεβαίως που δεν πρέπει να
ακυρωθεί πλήρως καθώς έχει τη δική
της σημασία και ουσία. Δεν πρέπει
την ίδια στιγμή να υποβαθμιστεί το
γεγονός ότι ο μεγάλος φόβος της ε/κ
πλευράς να λεχθεί κάτι περί γεφύρω-
σης των θέσεων των δύο πλευρών,
δεν επιβεβαιώθηκε. Είχε άλλωστε
πριν από τη διάσκεψη δεχτεί διαβε-
βαιώσεις η κυβέρνηση πως δεν θα
τεθεί τέτοιοζήτημα και επιβεβαιώθηκε
τόσο με τη στάση του Αντόνιο Γκου-
τέρες κατά τη συνάντηση των εμπλε-
κόμενων μερών, ο οποίος μίλησε για
συμφωνημένο πλαίσιο λύσης, όσο
και από το Ηνωμένο Βασίλειο, το
οποίο μίλησε για διζωνική, δικοινοτική
ομοσπονδία με πολιτική ισότητα.  

Τα εσωτερικά μέτωπα
Σε αυτό το πλαίσιο, ένα ερώτημα

που εγείρεται είναι αν η πολιτική ηγε-
σία θα στηρίξει στη νέα προσπάθεια
που καταβάλλεται τον Νίκο Χριστο-
δουλίδη και ποιες τελικά είναι οι κόκ-
κινες γραμμές κάποιων εκ των πολι-
τικών αρχηγών. Η σύμπνοια που επι-
δείχθηκε στη Γενεύη από τους πολι-
τικούς αρχηγούς ήταν αναμφίβολα
θετική, ωστόσο για πολλούς αποτέλεσε
την απόδειξη ότι στη Γενεύη δεν υπήρ-
ξε ουσιαστική πρόοδος. Είναι γνωστό
άλλωστε πως τα συγκυβερνώντα κόμ-
ματα έχουν τις επιφυλάξεις τους για
το τι ακριβώς αναμένεται να εκτυλιχθεί
στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων,
όταν βεβαίως επαναρχίσουν οι συνο-
μιλίες. Η δική μας πλευρά για παρά-
δειγμα λέει συχνά ότι στόχος μας είναι
να συνεχίσουμε από εκεί που μείναμε
στο Κραν Μοντανά και εδώ θα πρέπει
να διασαφηνιστεί αν ο Νίκος Χριστο-
δουλίδης αποδέχεται τα έξι σημεία
του πλαισίου Γκουτέρες. Αν ο Νίκος
Χριστοδουλίδης τα αποδεχτεί και προ-
χωρήσει εγείρονται ερωτήματα για
το πώς θα κινηθούν κόμματα όπως η
ΕΔΕΚ που αποκηρύσσει τη διζωνική,
δικοινοτική ομοσπονδία, ή το ΔΗΚΟ
που διαφωνεί με το πλαίσιο Γκουτέρες.
Δεν πέρασε άλλωστε απαρατήρητη
η αναφορά του βουλευτή του ΔΗΚΟ
Χρύση Παντελίδη πως αν κάποιοι ζη-
τήσουν να αποδεχτούμε αυτά στα
οποία είπε όχι ο Νίκος Αναστασιάδης
τότε θα τους βρουν απέναντι. Μία
τροχιοδεικτική βολή προς τον Νίκο
Χριστοδουλίδη και τις προθέσεις του.
Σε ένα προεκλογικό άλλωστε κλίμα,
δεν αποκλείεται οι εξελίξεις στο Κυ-
πριακό να δυσκολέψουν ΑΚΕΛ και
ΔΗΣΥ στο να στηρίξουν τον Νίκο Χρι-
στοδουλίδη. Δεν αποκλείεται, από την
άλλη, τυχόν εξελίξεις στο πλαίσιο του
«συνεχίζουμε από εκεί που μείναμε»
να πυροδοτήσουν αντιδράσεις στο
κυβερνητικό στρατόπεδο. 

Ο μεγάλος περίπατος μέχρι τον Ιούλιο
Ο γρίφος για το αν θα επαναδιοριστεί η Ολγκίν, το πλαίσιο Γκουτέρες και το εσωτερικό σκηνικό

Ικανοποιημένες βρέθηκαν όλες οι πλευρές από τις δηλώσεις Γκουτέρες, χωρίς ωστόσο αυτό να σημαίνει πως τα όσα αποφασίστηκαν αποτελούν τομή για την επανέναρξη και την πρόοδο στο Κυπριακό.

<<<<<<

Το άνοιγμα των
οδοφραγμάτων,
η ανάδειξη νέου

Τ/κ ηγέτη το φθινόπωρο
και οι βουλευτικές

εκλογές.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΔΗΜΗΤΡΗ Μ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ

Ο ρόλος του Δημοκρατικού Συναγερμού 

Τ ο Κυπριακό είναι ο ακρογω-
νιαίος λίθος της πολιτικής
διεργασίας στον τόπο μας.

Είναι διαχρονικά το κυρίαρχο ζή-
τημα συζήτησης και δικαίως είναι
το κυρίαρχο ζήτημα που οι πολίτες
επιλέγουν πολιτικά τα κόμματα
που υποστηρίζουν, ή τουλάχιστον
αυτό δηλώνεται και σε έρευνες αλ-
λά και σε κοινωνικές συζητήσεις.
Είναι το βασικό συστατικό σε κάθε
πολιτική συνταγή. Και επαναλαμ-
βάνω, δικαίως. Το κυπριακό πρό-
βλημα αφορά, στο τέλος της μέρα,
το ζήτημα επιβίωσης του Κυπρια-
κού Ελληνισμού. Όση πρόοδο και
αν κάνουμε ως χώρα, όση ευμάρεια,
επίπλαστη ή και μη αν απολαμβά-
νουμε, το Κυπριακό συνεχίζει να
αποτελεί μια παγωμένη σύγκρουση
μισού αιώνα που επικρέμαται με
ανασφάλεια πάνω από τα κεφάλια

μας. Η γενικότερη εντύπωση, ή
και αντίληψη είναι πως η ζωή προ-
χωρά αμέριμνη εδώ και πενήντα
ή και εξήντα χρόνια, συνηθίσαμε
να βλέπουμε τα φυλάκιά μας αλλά
και την τουρκική σημαία και αυτό
μπορεί να συνεχιστεί στους επό-
μενους αιώνες. Το ζήτημα εδώ είναι
πως μάλλον μας βολεύει να το ξε-
χνάμε. Επιλέγουμε να αγνοούμε
πως οι παγωμένες συγκρούσεις
κάποια στιγμή ξεπαγώνουν ή και
αυτό που λέει ο Αντόνιο Γκουτέρες
στις πιο πρόσφατες εκθέσεις του
για το Κυπριακό, πως το στάτους
κβο δεν είναι βιώσιμο. 

Φύγαμε από τη Γενεύη με μια
ανάσα ανακούφισης, αφού δεν κη-
ρύχθηκε το οριστικό αδιέξοδο. Η
ανάσα αυτή έχει διάρκεια τεσσά-
ρων περίπου μηνών με συγκεκρι-
μένα παραδοτέα που πρέπει να γί-

νουν. Οδοφράγματα, επιτροπή νε-
ολαίας, συντήρηση νεκροταφείων
και πάρκο ενέργειας. Βεβαίως εμείς
σήμερα δεν πρέπει να ικανοποι-
ούμαστε, πόσο μάλλον να πανη-
γυρίζουμε με μέτρα χαμηλής πο-
λιτικής. Εμείς θα πρέπει να διαλα-
λούμε παντού και τα λεγόμενα και
οι πράξεις μας να υποστηρίζουν
αυτή τη έντονη αναφορά πως θέ-
λουμε ουσιαστικές διαπραγματεύ-
σεις και διαδικασία επίλυσης του
Κυπριακού. Στη γνωστή βάση, της
διζωνικής, δικοινοτικής ομοσπον-
δίας με πολιτική ισότητα όπως ορί-
ζεται στα ψηφίσματα του ΟΗΕ. Να
συνεχίσουμε από εκεί που μείναμε
στο Κραν Μοντανά το 2017, από
το πλαίσιο των έξι σημείων του
Αντόνιο Γκουτέρες. 

Βεβαίως, πρώτα και κύρια χρει-
άζεται να κάνει ο καθένας από μας,

πολίτες και πολιτικοί, κυρίως οι
πολιτικοί, μια κρίσιμη ερώτηση
και να απαντήσει ο καθένας μόνος
του πριν το συζητήσουμε συλλο-
γικά και συνολικά. Έστω ότι φτά-
νουμε σε συμφωνία που μας ικα-
νοποιεί. Στο τέλος της διαδικασίας.
Και πώς αυτή η συμφωνία έστω
ότι εγκρίνεται από τα δημοψηφί-
σματα. Εμπιστευόμαστε την Τουρ-
κία πως θα τηρήσει την υπογραφή
της και πως θα είναι μέρος της
εφαρμογής της λύσης; Τον τελευ-
ταίο καιρό, ακούμε ολοένα πυκνό-
τερα ίσως και εντονότερα φωνές
να επαναλαμβάνουν πως η Τουρκία
θέλει να κάνει την Κύπρο προτε-
κτοράτο της, επαρχία της Τουρκίας,
πως δεν θα τηρήσει την υπογραφή
της και άλλα. Αν αυτή η αντίληψη
είναι μια αντίληψη που είναι ή πάει
να γίνει επικρατούσα είναι κάτι

που χρειάζεται να απαντηθεί. Από
τα αριστερά μέχρι τα δεξιά. Γιατί
αν κερδίζουν έδαφος σκέψεις τέ-
τοιες, που εκφράζονται είτε με μον-
τέλο σαλαμοποίησης ή εξελικτικής
λύσης ή και άλλες μορφές είναι πι-
στεύω κάτι πολύ σοβαρό. Και σί-
γουρα οι συνομιλητές μας, και
εντός και εκτός Κύπρου θα αφουγ-
κράζονται ή και θα ψηλαφούν αυτές
τις αντιλήψεις που στο τέλος της
μέρας θα μειώνουν την αξιοπιστία
μας σε πρώτο χρόνο. 

Προσωπικά πιστεύω πως σε ένα
τέτοιο κλίμα ο Δημοκρατικός Συ-
ναγερμός πρέπει να βγει μπροστά,
ακόμα πιο μπροστά και να τραβήξει
ή να σπρώξει τον Πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας στο να πιέζει για ουσια-
στικές διαπραγματεύσεις. Χωρίς
αμφισημίες, χωρίς ναι μεν αλλά,
χωρίς αστερίσκους και υποσημει-

ώσεις. Ξέρουμε περίπου τι πρε-
σβεύει ένας έκαστος στο Κυπριακό.
Και αντιλαμβανόμαστε πως σε ένα
τέτοιο σκηνικό ο Δημοκρατικός
Συναγερμός πρέπει να έχει ρόλο
πρωταγωνιστικό. Άλλωστε η πα-
ράταξή μας, όποτε είχε στο παρελ-
θόν σημαντικές εξελίξεις στο εθνικό
μας θέμα, ωρίμαζε, εξελισσόταν,
μεγάλωνε. Δεν πρέπει να φοβόμα-
στε να τολμάμε. Να τολμάμε να
κτίζουμε στον ορθολογισμό, στον
ρεαλισμό, σε όσα αντικατοπτρίζουν
το dna του Δημοκρατικού Συνα-
γερμού. 

Ο Δημήτρης Μ. Δημητρίου είναι βουλευ-
τής Λευκωσίας με τον Δημοκρατικό Συ-
ναγερμό και πρόεδρος της Κοινοβου-
λευτικής Επιτροπής Θεσμών.

www.dmdemetriou.com

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Η Λευκή Βίβλος της Κομισιόν για
τον «επανεξοπλισμό» της Ε.Ε. και
για την ενίσχυση της ευρωπαϊκής
άμυνας και ασφάλειας, φάνηκε να
«φρενάρει» τις τρίτες χώρες, περι-
λαμβανομένων των ΗΠΑ, της Τουρ-
κίας και της Βρετανίας, από την
προμήθεια εξοπλιστικών προγραμ-
μάτων στις χώρες της Ε.Ε., που σε
πρώτο χρόνο υπολογίζονται σε 150
δισεκατομμύρια ευρώ. 

Ωστόσο, η Τουρκία έχει ήδη
φροντίσει να βρει εναλλακτικούς
τρόπους διείσδυσης στην ευρω-
παϊκή αγορά. «Τάχιστα» και «διά
της πλαγίας». Μέσω κοινοπραξιών
μη επανδρωμένων αεροσκαφών,
συμπαραγωγών και κοινών εργο-
στασίων εξοπλιστικών συστημάτων
και βλημάτων πυροβολικού 155 χι-
λιοστών, με ευρωπαϊκά κράτη-μέλη,
περιλαμβανομένων της Γερμανίας
και της Ιταλίας. «Προκειμένου»,
όπως ανέφερε κοινοτική πηγή στην
«Κ», «να είναι σε θέση να διαθέτει
εξοπλιστικά συστήματα και προ-
γράμματα σε κράτη-μέλη της Ε.Ε.
μέσω κοινοπραξιών και συμπαρα-
γωγών, όχι μόνο για να εξασφαλίσει
οικονομικά κέρδη, αλλά και για να
υλοποιήσει τις πολιτικές της στο-
χεύσεις, δημιουργώντας σχέσεις
εξάρτησης και ενισχύοντας το απο-
τύπωμά της στην Ευρώπη». Σύμ-
φωνα με την ίδια άριστα ενημερω-
μένη κοινοτική πηγή, «δεν είναι
τυχαίο το γεγονός ότι τουρκικές
βιομηχανίες στρατιωτικού εξοπλι-
σμού έχουν κάνει μεγάλα ανοίγματα
τους τελευταίους μήνες», τα οποία
συνέδραμαν η Γερμανία και η Ιτα-
λία, συμπράττοντας με την Άγκυρα
σε συμπαραγωγές και κοινοπραξίες,
σε ευρωπαϊκό έδαφος. Αξιοποιώντας
αφενός την τουρκική τεχνογνωσία
και παρέχοντας αφετέρου στην
Τουρκία τη δυνατότητα διείσδυσης
στην ευρωπαϊκή αγορά:

• Πριν από δύο μόλις εβδομάδες,
στις 6 Μαρτίου, υπογράφηκε μνη-
μόνιο για εγκαθίδρυση κοινοπραξίας
συμπαραγωγής μη επανδρωμένων
αεροσκαφών μεταξύ του τουρκικού
κολοσσού Baykar και της ιταλικής
εταιρείας Leonardo, σε ιταλικό έδα-
φος. Η εταιρεία Baykar, με επικε-
φαλής τον SelcukBayraktar, γαμβρό
του Ταγίπ Ερντογάν και η Leonardo
στοχεύουν κατά κύριο λόγο στην
«ευρωπαϊκή αγορά», όπως εύγλωττα
ανέφερε ο διευθύνων σύμβουλος
της ιταλικής εταιρείας, RobertoCin-
golani, κατά την υπογραφή της
συμφωνίας. Σύμφωνα μάλιστα με
εκτιμήσεις της τουρκο-ιταλικής κοι-
νοπραξίας, τα επόμενα χρόνια, κρά-
τη-μέλη της Ε.Ε. θα διαθέσουν πε-
ρισσότερα από 100 δισεκατομμύρια
ευρώ για την προμήθεια μη επαν-
δρωμένων αεροσκαφών. Ποσά τα
οποία, όπως εκτιμάται, θα μπορούσε
να υπερδιπλασιαστούν, «αναλόγως
εξελίξεων».

• Στις 27 Δεκεμβρίου 2024, λίγο
μετά τις αμερικανικές εκλογές, η
τουρκική εταιρεία Baykar εξασφά-
λισε απόφαση από την ιταλική κυ-
βέρνηση (υπουργείο για τις επι-
χειρήσεις), για την αγορά του «αε-
ροπορικού γίγαντα» της Ιταλίας,
όπως επισήμως χαρακτηρίζεται,
η «Piaggio Aerospace». Στην από-
φαση που λήφθηκε «κατόπιν δια-
γωνισμού», η Ρώμη επεσήμανε ότι
η Piaggio Aerospace ιδρύθηκε το
1884 και περνάει πλέον σε τουρκικά
χέρια, στην εταιρεία Baykar, που
αποτελεί όπως χαρακτηριστικά
αναφέρει η ιταλική κυβέρνηση,

«τη μεγαλύτερη εταιρεία κατα-
σκευής μη επανδρωμένων αερο-
σκαφών, στον κόσμο». 

• Πριν από περίπου ενάμιση
μήνα, στις 7 Φεβρουαρίου, η Τουρ-
κία εξασφάλισε μια εξίσου σημαν-
τική συμφωνία, με τη Γερμανία, η
οποία ανοίγει την πόρτα στην τουρ-
κική αμυντική βιομηχανία Repkon
να δραστηριοποιείται και σε γερ-
μανικό έδαφος. Για την παραγωγή
από κοινού με μεγάλη γερμανική
εταιρεία, πυρομαχικών/βλημάτων
πυροβολικού, διαμετρήματος 155
χιλιοστών. Όπως ανέφερε στην
«Κ» κοινοτική πηγή, το Βερολίνο
φέρεται να ανησυχεί για τη δυνα-
τότητα της Ρωσίας να παράγει 250
χιλιάδες βλήματα πυροβολικού 155
χιλιοστών, σε μηνιαία βάση. Υπό
το φως αυτών των δεδομένων, αλλά
και έκθεσης που είχαν ετοιμάσει
οι υπηρεσίες ασφαλείας της Γερ-
μανίας για ενδεχόμενη ρωσική επί-
θεση, επιστρατεύθηκε η συμβολή
της αμυντικής βιομηχανίας της
Τουρκίας για διασφάλιση μεγάλων
ποσοτήτων των εν λόγω βλημάτων.
Σημειώνεται ότι η Repkon θα ενι-
σχύσει την παραγωγή πυρομαχικών
155 χιλιοστών για τον γερμανικό
στρατό, η οποία επί του παρόντος

βασίζεται κατά κύριο λόγο στη γερ-
μανική εταιρεία Rheinmetall. 

• Η Τουρκία, μέσω της Repkon,
έχει καταφέρει να διεισδύσει το τε-
λευταίο διάστημα και σε άλλες χώ-
ρες, όπως η Αυστρία, η Ιταλία, αλλά
και η εκτός Ε.Ε., Ελβετία. Καθώς η
Repkonέχει εξαγοράσει την Bowas,
που ειδικεύεται στον σχεδιασμό
και την παραγωγή εξοπλισμού για
την κατασκευή εκρηκτικών και την
αποναρκοθέτηση και δραστηριο-
ποιείται στις τρεις προαναφερθείσες
χώρες. Η Bowas διαθέτει τεχνο-
γνωσία τόσο σε στρατιωτικούς όσο

και σε μη στρατιωτικούς τομείς,
επιτρέποντας στην Repkon να προ-
σφέρει ένα ολοκληρωμένο πλαίσιο,
που καλύπτει ολόκληρη τη διαδι-
κασία παραγωγής πυρομαχικών,
από την κατασκευή μεταλλικών πε-
ριβλημάτων μέχρι την πλήρωσή
τους με προηγμένα εκρηκτικά. 

«Όλα αυτά, είναι τουλάχιστον
ενδεικτικά της στόχευσης της Τουρ-
κίας, η οποία δεν εξαντλείται μόνο
στην εξασφάλιση ενός μέρους της
πίτας προμηθειών εξοπλισμών στα
κράτη της Ε.Ε., αλλά εκτείνεται στη
δημιουργία μιας σχέσης εξάρτησης
με χώρες της Ε.Ε. με αφετηρία τον
τομέα της άμυνας και ασφάλειας»,
σημείωσε η ίδια κοινοτική πηγή
που μίλησε στην «Κ» υπό την προ-
ϋπόθεση τήρησης της ανωνυμίας
της. Πρόσθεσε δε, ότι ο σχεδιασμός
της Τουρκίας για ενίσχυση του απο-
τυπώματός της στην Ευρώπη, απο-
κτά ακόμη μεγαλύτερη σημασία
και εκτόπισμα, υπό το φως των εξε-
λίξεων που έφεραν η επανεκλογή
του Ντόναλντ Τραμπ στις ΗΠΑ και
το ενδεχόμενο κενό που τείνει να
δημιουργηθεί στην ευρωπαϊκή ομ-
πρέλα άμυνας και ασφάλειας, εξαι-
τίας της διαφαινόμενης αμερικα-
νικής αποστασιοποίησης. 

Πώς ξεκλείδωσαν
Eurofighter

Παράλληλα με τη διείσδυσή της
στην ευρωπαϊκή αγορά άμυνας, η
Τουρκία ξεκλείδωσε την αγορά 40
μαχητικών αεροσκαφών Eurofigh-
ter Typhoon, η οποία εάν και εφό-
σον υλοποιηθεί με τουρκικούς
όρους και στην πλέον σύγχρονη
μορφή, σε συνδυασμό με πυραύ-
λους Meteor, εκτιμάται ότι θα μπο-
ρούσε να διαφοροποιήσει τις ισορ-
ροπίες στο Αιγαίο. Η Βρετανία έχει
ήδη υποβάλει την πρόταση πώλη-
σης προς την Τουρκία 40 μαχητικών
αεροσκαφών, η οποία εξετάζεται
από την Άγκυρα, χωρίς να έχει δη-
μοσιοποιηθεί εάν στην εν λόγω
πρόταση της κοινοπραξίας κατα-
σκευής των Eurofighter, περιλαμ-
βάνονται και οι πύραυλοι αέρος-
αέρος Meteor.

Σε κάθε περίπτωση, ο τρόπος
με τον οποίο η Τουρκία κατάφερε
να ξεκλειδώσει την αγορά των Eu-
rofighter, εξασφαλίζοντας την
άρση των ενστάσεων που διατύ-
πωνε η Γερμανία, είναι αξιοσημεί-
ωτος. Η εξέλιξη λοιπόν άρσης των
γερμανικών επιφυλάξεων, σημει-

ώθηκε «όλως τυχαίως», λίγο πριν
από τη συνομολόγηση της συμ-
φωνίας της τουρκικής αμυντικής
βιομηχανίας Repkon για εγκατά-
σταση στη Γερμανία και για πα-
ραγωγή των πυρομαχικών πυρο-
βολικού 155 χιλιοστών, που επε-
δίωκε διακαώς το Βερολίνο. «Πλά-
τη» στο τουρκικό αίτημα για τα
Eurofighters, έβαλε και η ιταλική
εταιρεία Leonardo, που επίσης
συμμετέχει στη συμπαραγωγή των
εν λόγω αεροσκαφών. Και η οποία
Leonardo, όπως αναφέρουμε πιο
πάνω, συνεργάζεται πλέον με την
εταιρεία Baykar, του γαμβρού του
Ερντογάν, Selcuk Bayraktar, στο
πλαίσιο κοινοπραξίας κατασκευής
μη επανδρωμένων αεροσκαφών,
σε ιταλικό έδαφος, στοχεύοντας
στην «ευρωπαϊκή αγορά» 

Με άλλα λόγια, η Άγκυρα, εκ-
μεταλλεύθηκε τις συμφωνίες με
Γερμανία και Ιταλία, όχι μόνο για
να διεισδύσει στην ευρωπαϊκή αγο-
ρά άμυνας και να ενισχύσει το απο-
τύπωμά της στην Ευρώπη, αλλά
και για να εξασφαλίσει και την ενί-
σχυση της δικής της αεροπορικής
ομπρέλας, προσβλέποντας μεταξύ
άλλων και σε διαφοροποίηση του
ισοζυγίου δυνάμεων στο Αιγαίο.  

Ορίζοντας 
πενταετίας

Διαφωνίες και βήματα σημειωτόν
χαρακτηρίζουν τις συζητήσεις των
«27», αναφορικά με την άμυνα και
την ασφάλεια της Ε.Ε. Ενώ η Κομι-
σιόν αναμένεται να υποβάλει νέες
προτάσεις τις επόμενες μέρες, εν-
δεχομένως «περισσότερο φιλόδο-
ξες», η πηγή εξασφάλισης των κον-
δυλίων για την άμυνα της Ε.Ε., που
σε πρώτο χρόνο προσδιορίζονται
σε 150 δισεκατομμύρια ευρώ και
θα μπορούσαν σύμφωνα με την
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν να προ-
σεγγίσουν τα 800 δισεκατομμύρια
ευρώ, εξακολουθεί να διχάζει τα
κράτη-μέλη. 

Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα και Ευ-
ρωπαίοι Σοσιαλιστές πρότειναν την
έκδοση ευρωομολόγων, δηλαδή ευ-
ρωπαϊκού κοινού χρέους, προκει-
μένου να χρηματοδοτηθεί η υπό
συζήτηση ευρωπαϊκή ομπρέλα άμυ-
νας και ασφάλειας. Κάτι όμως που
προσέκρουσε στην Ολλανδία, η
οποία απέρριψε χωρίς συζήτηση
ένα τέτοιο ενδεχόμενο, ενώ στην
ίδια γραμμή, επί του παρόντος του-
λάχιστον, είναι και η Γερμανία του
Όλαφ Σολτς που ανήκει στους Σο-
σιαλιστές και σύντομα αποχωρεί
από την Καγκελαρία. Με διαφαινό-
μενο αντικαταστάτη τον Φρίντριχ
Μερτς των Χριστιανοδημοκρατών,
που στοχεύει στην ενίσχυση των
γερμανικών υποδομών άμυνας και
φέρεται διατεθειμένος να ξοδέψει
500 δισεκατομμύρια ευρώ, τα επό-
μενα χρόνια.

Τα Συμπεράσματα που εκδόθη-
καν την Πέμπτη αναφέρουν ότι «το
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο ζητεί να επι-
ταχυνθούν οι εργασίες σε όλους
τους άξονες προκειμένου να ενι-
σχυθεί αποφασιστικά η αμυντική
ετοιμότητα της Ευρώπης εντός της
προσεχούς πενταετίας», δηλαδή
μέχρι το 2030. Η Σύνοδος Κορυφής,
«καλεί το Συμβούλιο και τους συν-
νομοθέτες να προωθήσουν γρήγορα
τις εργασίες επί των πρόσφατων
προτάσεων της Κομισιόν» και ζητεί
«να συνεχιστούν οι εργασίες για
τις σχετικές επιλογές χρηματοδό-
τησης».

Διείσδυση Τουρκίας 
στην άμυνα της Ε.Ε. 

μέσω Γερμανίας-Ιταλίας
Διά της πλαγίας και μέσω κοινοπραξιών με Ρώμη και συμπαραγωγών 

με Βερολίνο για drones και βλήματα 155 χιλιοστών

<<<<<<<

Στις 6 Μαρτίου, 
υπογράφηκε μνημόνιο
για εγκαθίδρυση κοινο-
πραξίας συμπαραγωγής

μη επανδρωμένων 
αεροσκαφών μεταξύ 

του τουρκικού κολοσσού
Baykar και της ιταλικής

εταιρείας Leonardo, 
σε ιταλικό έδαφος.

Σύμφωνα με εκτιμήσεις της τουρκο-ιταλικής κοινοπραξίας, τα επόμενα χρόνια, κράτη-μέλη της Ε.Ε. θα διαθέσουν περισσότερα από 100 δισεκα-
τομμύρια ευρώ για την προμήθεια μη επανδρωμένων αεροσκαφών.
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Ενώπιον γεωπολιτικών προκλήσεων για το καλώδιο

Η επιστροφή του ιταλικού πλοί-
ου Ievoli Relume στη Μεσίνα
της Ιταλίας κατά κάποιες

απόψεις διέψευσε τις όποιες διαρ-
ροές υπήρχαν το προηγούμενο διά-
στημα για την αποφασιστικότητα
της Αθήνας, αναφορικά με τη συ-
νέχιση και ολοκλήρωση των εργα-
σιών για το ηλεκτρικό καλώδιο. Η
κίνηση της ελληνικής κυβέρνησης
να μην ανάψει το πράσινο φως για
έξοδο του ερευνητικού πλοίου σε
διεθνή ύδατα αποτελεί υπαναχώ-
ρηση, όπως υποστήριξαν ακραίες
φωνές, ή μια κίνηση τακτικής λαμ-
βάνοντας υπόψη τα δεδομένα της
χρονικής στιγμής που λήφθηκε η
απόφαση;

Σε μια προσεκτική αξιολόγηση
του περιβάλλοντος που έχει δημι-
ουργήσει η παραβατική συμπερι-
φορά της Τουρκίας ανάμεσα σε
Κρήτη και Κύπρο, η Ελλάδα εκ των
πραγμάτων δεν έχει περιθώρια να
αποδεχθεί ντε φάκτο γεωπολιτικές
καταστάσεις ειδικά όταν αυτές αφο-
ρούν ζητήματα κυριαρχίας. Και αυ-
τή η διαπίστωση δεν αφορά μόνο
την παρούσα ελληνική κυβέρνηση.
Κάτι ανάλογο, ως προς τις επιδιώξεις

της Άγκυρας, είχε επιδιωχθεί με
την κρίση των πολεμικών πλοίων
των δύο χωρών στο Καστελόριζο
μερικά χρόνια πριν. Η Τουρκία τε-
στάρει τις αντοχές της ελληνικής
διπλωματίας όπως το έχει επιχει-
ρήσει και στο παρελθόν. Παρά τα
όσα έχουν λεχθεί για την ηλεκτρική
διασύνδεση, τα γεωπολιτικά ζητή-
ματα δεν μπορούν να αντιμετωπι-
στούν με συνθήκες καφενείου. Μια
υπεύθυνη πολιτική ηγεσία έχει
υποχρέωση να διαβάζει με νηφα-
λιότητα τα δεδομένα, να τα αξιο-
λογεί και να λαμβάνει αποφάσεις
με κρύο αίμα.

Εάν τα δεδομένα απαιτούσαν
να γίνουν κινήσεις τακτικής με τις
εργασίες για το καλώδιο, καλώς
έπραξε η Αθήνα και δεν έκανε το
επόμενο βήμα. Το προσωρινό «πά-
γωμα» των εργασιών δεν συνιστά
εγκατάλειψη του ενεργειακού έρ-
γου, το οποίο για όσους το έχουν
ξεχάσει είναι και ευρωπαϊκό. Συμ-
περιλαμβάνεται στον κατάλογο
των Έργων Κοινού Ενδιαφέροντος
και στηρίζεται με €657 εκατ. Οι
Βρυξέλλες εκ των πραγμάτων έχουν
να διαδραματίσουν σημαντικό ρόλο

σε διπλωματικό επίπεδο, κάτι που
εξάλλου υπενθύμισε και η εκπρό-
σωπος της Κομισιόν τον περασμένο
Σεπτέμβριο στη σύσκεψη της Λευ-
κωσίας. Ανεξάρτητα από το τι θα
πράξουν οι Βρυξέλλες, η παρούσα

κατάσταση με το ηλεκτρικό καλώ-
διο είναι προσωρινή, δεν μπορεί
να είναι κάτι διαφορετικό μιας και
ο χρόνος δεν είναι υπέρ της Ελλά-
δας, της Κύπρου αλλά και του Ισ-
ραήλ για όσους το έχουν ξεχάσει.

Η πρακτική δημιουργίας τετελε-
σμένων με παρουσία πολεμικών
τουρκικών πλοίων σε καμία περί-
πτωση δεν γίνεται αποδεκτή και
θα αποκαλυφθεί όταν το πλοίο επι-
στρέψει.

Ο χειρισμός του ζητήματος είναι
πολιτικός και λίαν συντόμως η Αθή-
να θα κάνει κινήσεις, όχι από μόνη
της. Η Γαλλία έχει έννομο συμφέ-
ρον, η Κύπρος δεν μπορεί να μείνει
απομονωμένη ενεργειακά για το
δε Ισραήλ το ηλεκτρικό καλώδιο
είναι ένα έργο που ενισχύει την
ενεργειακή ασφάλεια του εβραϊκού
κράτους. Οι πληροφορίες της «Κ»
θέλουν την επόμενη εβδομάδα να
είναι κρίσιμη ως προς τις αποφάσεις
που θα ληφθούν, με τη διπλωματία
των τεσσάρων χωρών να έχει προ-
λειάνει το έδαφος.

Ακόμα και αν η Ελλάδα και η
Κύπρος δεν είχαν στήριξη από Ε.Ε.,
Γαλλία και Ισραήλ το καλώδιο δεν
μπορεί να ακυρωθεί με τη λογική
και πρακτική της Τουρκίας. Είναι
περιττό να καταδειχτούν οι συνέ-
πειες. Η Κύπρος σε ζητήματα ασφά-
λειας του έργου δεν μπορεί να προ-
σφέρει πολλά. Μπορεί όμως να το

ενισχύσει διπλωματικά. Η απόφαση
για συμμετοχή της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας στο μετοχικό σχήμα του
ηλεκτρικού καλωδίου θα ήταν ένα
ισχυρό μήνυμα με πολιτικές και
άλλες προεκτάσεις. Θα έδειχνε επί
του εδάφους πως ένα ενδιαφερό-
μενο μέρος στηρίζει ισχυρά το ενερ-
γειακό έργο και πως το γεωπολιτικό
ρίσκο ένεκα της τουρκικής παρα-
βατικότητας δεν είναι παράγοντας
που θα ωθούσε να γίνουν δεύτερες
σκέψεις.

Στην Αθήνα θα πρέπει να γίνει
κατανοητό ότι το συγκεκριμένο
έργο και οι όποιες δυσκολίες έχουν
παρουσιαστεί δεν σηκώνουν λο-
γικές επικοινωνιακής διαχείρισης.
Όταν το ιταλικό πλοίο πάρει το σή-
μα να επιστρέψει στο Αιγαίο πρώτα
η Αθήνα και μετά οι υπόλοιποι θα
πρέπει να είναι έτοιμοι για το ακραίο
σενάριο. Η συμπεριφορά της Τουρ-
κίας είναι προβλέψιμη, αυτό που
έχει σημασία είναι η δική μας συμ-
περιφορά που θα πρέπει να είναι
αποφασιστική και δεν θα αφήσει
περιθώρια τετελεσμένων.

tomarasa@kathimerini.com.cy

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ 

«Δυστυχώς, το σημείο στο οποίο
φτάσαμε είναι ένα σημείο όπου θέ-
ματα που μπορούν να αντιμετωπι-
στούν σε τεχνικό επίπεδο παρα-
πέμπονται σε δύο συνόδους κορυ-
φής και αυτή η σύνοδος κορυφής
αντανακλάται ως ένα θετικό βήμα.
Ακολουθούμε ένα σχήμα Κυπρια-
κού, στο οποίο απομακρυνόμαστε
πολύ από μια συνολική λύση καικα-
ταδικάζουμε τον εαυτό μας στο
σκοτάδι και τα θέματα που μπο-
ρούμε να λύσουμε στη Λευκωσία
μεταφέρονται στη Γενεύη». Η δή-
λωση αυτή του δημάρχου της κα-
τεχόμενης Λευκωσίας και μέλους
του Κόμματος Σοσιαλιστικής Δη-
μοκρατίας (TDP), Μεχμέτ Χαρμαν-
τζί, έρχεται, σε μεγάλο βαθμό, όχι
μόνο να συνοψίσει τη σχεδόν ορι-
ζόντια αντίληψη πολλών τουρκο-
κυπριακών πολιτικών κύκλων για
το αποτέλεσμα της άτυπης διάσκε-
ψηςτης Γενεύης, αλλά και να σταθεί
η αφετηρία για κριτική –από διά-
φορες πλευρές– των χειρισμών της
τουρκοκυπριακής ηγεσίας του Ερσίν
Τατάρ κατά τη διάρκεια της Πεν-
ταμερούς. Και αυτό διότι ακόμη και
αν ο τελευταίος επιστρέφοντας στα
Κατεχόμενα από τη Γενεύη έκανε
λόγο για «νέα σελίδα» στο Κυπριακό
και «αρχή μιας νέας διαδικασίας»,
φωτογραφίζοντας την πάγια ρητο-
ρική του περί δύο κρατών, η αλήθεια
είναι πως η πρότασή του για δημι-
ουργία ενός Κυπριακού Συμβουλίου
Συνεργασίας (Cyprus Cooperation
Council/CCC) απορρίφθηκε εντός

της αίθουσας όσο γρήγορα και αν
βγήκε από τη φαρέτρα του. 

Το αποτέλεσμα της Γενεύης συ-
νοψίζεται ωστόσο, την επομένη
της, στην επίσημη δήλωση του
τουρκικού ΥΠΕΞ με τον εκπρόσωπο
Τύπου, Οντζιού Κετσελί, να ανα-
φέρει μεταξύ άλλων ότι «στη συ-
νάντηση έγινε ένα σημαντικό βήμα
προς την κατεύθυνση της ανάπτυ-
ξης σχέσεων καλής γειτονίας μεταξύ
των δύο κρατών στο νησί», πτυχή
που δεικνύει πως οι επόμενοι μήνες
στα Κατεχόμενα όχι μόνο εμπεριέ-
χουν ένα ιδιαίτερο πλέγμα αλλη-
λεξαρτήσεων μεταξύ Τουρκίας και
Τουρκοκυπρίων, αλλά και μια άσκη-
ση τακτικής που συνδέεται με τις
πολιτικές εξελίξεις στην τουρκο-
κυπριακή κοινότητα, την παραμονή
ή μη του Τατάρ στο τιμόνι της ηγε-

σίας της και, φυσικά, την τακτική
προσέγγιση της Άγκυρας σε σχέση
με τις επιδιώξεις της στο Κυπριακό. 

Τρεις άξονες
γκρίνιας 

Η κριτική προς το πρόσωπο του
Ερσίν Τατάρ την επομένη της Γε-
νεύης στο εσωτερικό του, δείχνει
να διαμοιράζεται σε τρία βασικά
αντιπολιτευτικά αφηγήματα, λιγό-
τερο ή περισσότερο, φανερά:

• Μεταξύ προοδευτικών πολιτι-
κών όπως ο πρώην διαπραγματευ-
τής Οζντίλ Ναμί (CTP) ή ο δήμαρχος
της κατεχόμενης Λευκωσίας (TDP),
MεχμέτΧαρμαντζί, που προσδίδουν
στον Τ/κ ηγέτη «ολιγωρία», «απο-
μόνωση» και αναποτελεσματικό-

τητα ως προς το πάγιο αφήγημά
του περί λύσης δύο κρατών – κάτι
που διαφάνηκε στην άτυπη της Γε-
νεύης, και που παράλληλα ψέγουν
τον ΟΗΕ για την προσέγγισή του. 

• Στο αφήγημα «εκ δεξιών» που
εξέφρασε τόσο το κόμμα των Εποί-
κων (Αρικλί) όσο και η νέα τουρ-
κοκυπριακή Δεξιά (Κόμμα Λαού),
υπό τον Οζερσάι, που κάνουν λόγο,
στην πρώτη περίπτωση, «για απο-
γοήτευση όσον αφορά τα δύο κράτη
αλλά θετικά βήματα» και, σημαν-
τικότερα, «για μοντέλο εξελικτικής
συνεργασίας που θα πρέπει να υιο-
θετηθεί παράλληλα με τις διαπραγ-
ματεύσεις για τη συνολική διευθέ-
τηση», εκφράζοντας μια άποψη,
στη δεύτερη περίπτωση, εγγύτερα
της τουρκοκυπριακής Αριστεράς.

• Του κύριου αντιπάλου του Τα-

τάρ, στις προσεχείς «εκλογές», Του-
φάν Ερχιουρμάν (CTP), ο οποίος
πιο τακτικά συγκεκριμενοποιεί την
κριτική του προς το πρόσωπο του
Τουρκοκύπριου ηγέτη, κατηγορών-
τας τον, ουσιαστικά, πως παρου-
σιάζει μικρά ΜΟΕ ως «συνεργασία
δύο κρατών», κριτικάροντας πα-
ράλληλα πως τα ΜΟΕ δεν λύνουν,
συνολικά, το ζήτημα κατά το πάγιο
αφήγημα της Τ/κ Αριστεράς. 

Έμπειροι παρατηρητές στα Κα-
τεχόμενα αναφέρουν μάλιστα στην
«Κ» πως πέραν του προεκλογικού,
που θα ενταθεί ενόψει Οκτωβρίου
και εφόσον υπάρξει και δεύτερος
γύρος στη Γενεύη, εντός της τουρ-
κοκυπριακής κοινότητας γίνεται
αντιληπτό και ότι μια διαδικασία
παράλληλης πορείας συνεργασίας
στο πλαίσιο ΜΟΕ δεν άρει την απο-

μόνωση των Τουρκοκυπρίων και
πως η τελευταία αφορά κατεξοχήν
σε ένα ζήτημα συνολικής διευθέ-
τησης του Κυπριακού, κατεύθυνση
από την οποία αρκετοί δρώντες
συνειδητοποιούν πως βρίσκονται
ακόμη, αρκετά, μακριά.

Επιπλέον, πηγή εντός μεγάλου
κόμματος στα Κατεχόμενα αναφέ-
ρει στην «Κ» πως η τακτική προ-
σέγγιση της Άγκυρας να χαμηλώσει
τους τόνους στην άτυπη της Γε-
νεύης σε σχέση με την επαυξημένη
ρητορική του Τατάρ περί δύο κρα-
τών τους τελευταίους μήνες, γίνεται
αντιληπτή από την τουρκοκυπρια-
κή κοινότητα σε σχέση με τις συ-
ναλλακτικές επιδιώξεις της Τουρ-
κίας το τελευταίο διάστημα με φόν-
το την άμυνα της Ε.Ε. και τις ευ-
ρωτουρκικές σχέσεις. 

Θα επανέλθει
η Τουρκία; 

Ένα μεγάλο ερωτηματικό που
προκύπτει εντός παρατηρητών με
γνώση των εξελίξεων στα Κατεχό-
μενα, είναι κατά πόσον η πρόταση
Τατάρ για σύσταση Κυπριακού Συμ-
βουλίου Συνεργασίας, μια έμμεση
προσέγγιση κυριαρχικής ισότητας
και λύσης δύο κρατών που σύμφω-
να με τ/κ πηγές δεν τέθηκε χωρίς
τη σύμφωνη γνώμη του τουρκικού
ΥΠΕΞ, θαεπανέλθει τους επόμενους
μήνες τακτικά ακόμη και αν ο Ερσίν
Τατάρ απομακρυνθεί από το τιμόνι
της τουρκοκυπριακής ηγεσίας. Το
εν λόγω ερώτημα φυσικά ακολου-
θείται και από την ανασφάλεια, με-
ταξύ τουρκοκυπριακών κύκλων,
σχετικά με το αν τελικά η Τουρκία
θα επέμβει όπως το 2020 προκει-
μένου να επιβάλει εκ νέου τον Τα-
τάρ στην «εξουσία» ή θα τον αδει-
άσει με τρόπο που εξυπηρετεί τις
δικές της επιδιώξεις σε σχέση με
την εργαλειοποίησητου Κυπριακού
έναντι της πραγματικής του έκβα-
σης, μια προσέγγιση που «ξεγύ-
μνωσε», σύμφωνα με τις ίδιες πηγές,
τις εγγενείς αδυναμίες του τουρ-
κοκυπριακού πολιτικού συστήματος
τότε, λίγα μόλις χρόνια μετά το
ναυάγιο του Κραν Μοντάνα.

Επί τούτου κλειδί παραμένει το
αμέσως επόμενο διάστημα η στάση
του Τουφάν Ερχιουρμάν, ο οποίος
τους τελευταίους μήνες και παρά
την προσήλωσή του στη σκληρή
αντιπολιτευτική γραμμή εναντίον
των δύο κρατών του Ερσίν Τατάρ,
δείχνει να έχει χτίσει κανάλια επι-
κοινωνίας με τον Τούρκο ΥΠΕΞ,
Χακάν Φιντάν. Επιπλέον, σημασία
αποκτά το επόμενο διάστημα, και
η συνολική σχέση Τουρκίας-Ε.Ε.
και Τουρκίας-Δύσης, που πάντα
αποτελεί πεδίο προσαρμογής για
τις τουρκοκυπριακές πολιτικές ελίτ.
Τέλος, αρκετά σημαντική κρίνεται
σύμφωνα πάντα με τους συνομι-
λητές της «Κ» και η προσαρμογή
του κ. Ερχιουρμάν σε περίπτωση
που κερδίσει όντως τις «εκλογές»,
δεδομένου ότι τώρα ασκεί δριμεία
κριτική στον Τατάρ και υπερασπί-
ζεται την ΔΔΟ, ωστόσο σε περί-
πτωση που βρίσκεται αυτός στο
τιμόνι της τουρκοκυπριακής ηγε-
σίας θα μπορούσε να επαναφέρει
τα περί κυριαρχικής ισότητας με
τρόπους όπως τη διεκδίκηση χρο-
νικής αναφοράς σε κατάληξη της
διαδικασίας (χρονοδιάγραμμα), σε
απόδοση εγγενών δικαιωμάτων
των Τουρκοκυπρίων, αν δεν υπάρξει
συνολική διευθέτηση του Κυπρια-
κού ή ακόμη και σε μια «παραλλα-
γή» της εκδοχής του Συμβουλίου
Συνεργασίας με τρόπο που εκτός
πλαισίου συνολικής λύσης θα ανα-
βάθμιζε τη λεγόμενη ΤΔΒΚ. 

Σε κάθε περίπτωση και με δε-
δομένο το πού βρίσκεται το Κυ-
πριακό μετά τη Γενεύη, η περίοδος
αμέσως μετά το ενδεχόμενο μιας
«Γενεύης ΙΙ» εγκαινιάζει μια πολύ
κρίσιμη περίοδο στα Κατεχόμενα,
που θα κορυφωθεί πολιτικά όταν
θα γίνουν κανονικά ή πρόωρα οι
«εκλογές». 

Η Γενεύη φέρνει
γκρίνιες για τον Τατάρ 

Πώς κινήθηκε τακτικά η Τουρκία και τι επιφυλάσσει ο Οκτώβριος στην «ΤΔΒΚ»

Ο Τ/κ ηγέτης μπορεί μεν να πρότεινε στην άτυπη διάσκεψη τη σύσταση ενός Συμβουλίου Συνεργασίας, ωστόσο η πρότασή του έπεσε στο κε-
νό σχεδόν όσο γρήγορα βγήκε από τη φαρέτρα της.

<<<<<<

Σημαντική κρίνεται σύμ-
φωνα πάντα με τους συ-
νομιλητές της «Κ» και η
προσαρμογή του κ. Ερ-
χιουρμάν σε περίπτωση
που κερδίσει όντως τις
«εκλογές», δεδομένου
ότι τώρα ασκεί δριμεία
κριτική στον Τατάρ και
υπερασπίζεται την ΔΔΟ

Η Γαλλία έχει έννομο συμφέρον, η Κύπρος δεν μπορεί να μείνει
απομονωμένη ενεργειακά για το δε Ισραήλ το ηλεκτρικό καλώδιο
είναι ένα έργο που ενισχύει την ενεργειακή ασφάλεια του εβραϊ-
κού κράτους.
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Tου ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Η βούληση της Ε.Ε. σε επίπεδο ανώ-
τατης ηγεσίας να δώσει ώθηση στις
προσπάθειες επανέναρξης διαλόγου
στο Κυπριακό μπορεί να είναι ει-
λικρινής και να βασίζεται στα μα-
κροπρόθεσμα συμφέροντά της,
όπως διαφάνηκε από την παρουσία
στη Γενεύη έστω σε τεχνοκρατικό
επίπεδο, όμως οι περιορισμοί όσον
αφορά τον ρόλο της παραμένουν. 

Το κίνητρο της Ε.Ε., όπως και
αυτό των Ηνωμένων Εθνών, προ-
κύπτει από το γενικότερο διεθνές
πλαίσιο, όπως διαφάνηκε τόσο κατά
το δείπνο που διοργάνωσε τη Δευ-
τέρα στη Γενεύη ο γ.γ. του ΟΗΕ,
Αντόνιο Γκουτέρες, για τους επι-
κεφαλής των δύο κοινοτήτων και
τους αρμόδιους υπουργούς των εγ-
γυητριών, όσο και κατά τη συζή-
τηση στο γεύμα του κ. Γκουτέρες
με τους 27 ηγέτες της Ε.Ε. στο πλαί-
σιο του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου
της Πέμπτης.

Τη Δευτέρα, ο γ.γ. του ΟΗΕ έβαζε
στην ατζέντα τη διεθνή αβεβαι-
ότητα και αστάθεια προτού μπει
την Τρίτη στην ουσία του Κυπρια-
κού. Και την Πέμπτη, οι ηγέτες Ε.Ε.
και ΟΗΕ συζήτησαν, σύμφωνα με
κοινοτική πηγή, τις γεωπολιτικές
εξελίξεις και τις προκλήσεις που
αντιμετωπίζει το πολυμερές διεθνές
σύστημα, και τους τρόπους με τους
οποίους η Ε.Ε. πρέπει να χτίσει διε-
θνείς συμμαχίες. Ένα από τα σημεία
της συζήτησης, σύμφωνα με την
ίδια ενημέρωση, ήταν και το Κυ-
πριακό.

Παρά όμως την έντονη επιθυμία
της Λευκωσίας να εμπλέξει την
Ε.Ε. στη διαδικασία αναζήτησης
τρόπων επιστροφής στη διαδικασία
για το Κυπριακό, τόσο οι Βρυξέλλες
όσο και η Νέα Υόρκη δεν έχουν
διαφοροποιήσει τη θέση τους για
τις «σφαίρες επιρροής» τους στη

διαδικασία. Κι αυτό λόγω της τε-
ράστιας ατζέντας που έχουν ενώ-
πιόν τους, αλλά και λόγω της ανάγ-
κης εξισορρόπησης των σχέσεων
με την Τουρκία από πλευράς Ε.Ε.,
και της ανάγκης ουδετερότητας
από πλευράς Η.Ε.

Αυτό στο οποίο συμφωνούν τόσο
τα Ηνωμένα Έθνη όσο και η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση, όπως προκύπτει
από τα γεγονότα της περασμένης
εβδομάδας και τις εκτιμήσεις συ-
νομιλητών της «Κ», είναι πως η εμ-
πλοκή της Ε.Ε. σε μια διαδικασία
διαπραγμάτευσης είναι αναπόφευ-
κτη. Όταν, όμως, και εφόσον επα-
ναρχίσουν οι διαπραγματεύσεις.

Ζητούμενο η σταθερότητα
Η άτυπη σύνοδος στη Γενεύη

ήρθε σε μια περίοδο πολλαπλών
παγκόσμιων κρίσεων, από την Ου-
κρανία μέχρι τη Μέση Ανατολή,
και απρόβλεπτης συμπεριφοράς
από τις κάποτε σταθερές ΗΠΑ. Μια
περίοδο κατά την οποία είναι λογικό
για Η.Ε. και Ε.Ε. να θέλουν να διε-

ρευνήσουν κατά πόσο μπορεί να
κλείσει το Κυπριακό, ένα σημαντικό
κεφάλαιο διαφωνίας μεταξύ Ε.Ε.
και Τουρκίας, ώστε να αφαιρεθεί
από την εξίσωση ακόμα ένας αστάθ-
μητος παράγοντας.

Από τη μία πλευρά, τα Η.Ε. μπο-
ρούν μόνο να δώσουν κίνητρα στις
πλευρές να εξετάσουν τρόπους συ-
νεργασίας και ΜΟΕ μέσω ενός προ-
σωπικού απεσταλμένου που θα
συντονίσει τυχόν βήματα, με χρο-
νικό ορίζοντα ένα νέο ραντεβού
τον Ιούλιο. Αναλώνοντας έτσι στην
καλύτερη περίπτωση δημιουργικά
τον χρόνο μέχρι τις εκλογές στα
κατεχόμενα και το ενδεχόμενο αλ-
λαγής Τ/κ ηγέτη.

Από την άλλη πλευρά, η Ε.Ε. θέ-
λει και μπορεί να δώσει κίνητρα
στην Τουρκία, όπως έχει ζητήσει
και η ε/κ πλευρά, μέσω των ευρω-
τουρκικών σχέσεων. Καθώς η Ε.Ε.
χρειάζεται την Τουρκία στο Ου-
κρανικό, ως «ομογνωμούντα εταίρο»
εντός του ΝΑΤΟ τον οποίο ενημε-
ρώνει για αποφάσεις σε ευρωπαϊκό

επίπεδο μαζί με χώρες όπως η Νορ-
βηγία και ο Καναδάς (όπως έγινε
ξανά την Παρασκευή μετά την τε-
λευταία σύνοδο). 

Και καθώς, παράλληλα, και η
Τουρκία χρειάζεται την Ε.Ε. για
ενίσχυση οικονομικών και άλλων
σχέσεων, με τον Τούρκο ΥΠΕΞ Χα-
κάν Φιντάν να έχει δηλώσει πως η
χώρα του πρέπει να είναι μέρος
της νέας αρχιτεκτονικής ασφαλείας
της Ευρώπης. Αυτό εξηγεί ενδεχο-
μένως και τη στάση Φιντάν στη
Γενεύη, την οποία επεσήμαναν όχι
μόνο κυβερνητικές πηγές, αλλά και
άλλες διπλωματικές πηγές.

Λίγες μέρες μετά, πάντως, από
την ενθαρρυντική για τη Λευκωσία
συμπεριφορά Φιντάν, οι Βρυξέλλες
έβλεπαν μουδιασμένες την τουρ-
κική κυβέρνηση να συλλαμβάνει
τον δήμαρχο της Κωνσταντινού-
πολης, Εκρέμ Ιμάμογλου, το πρό-
σωπο που θα μπορούσε να νικήσει
τον Ταγίπ Ερντογάν σε εκλογές.
Οι εξελίξεις περιπλέκουν μια εικόνα
που οι Βρυξέλλες θα ήθελαν να

είναι μόνο θετική μετά και από τη
συμμετοχή της Τουρκίας στην άτυ-
πη συνάντηση στη Γενεύη, τους
πιο ήπιους τόνους Φιντάν, και την
αποτροπή τυχόν εκτροχιασμού της
συζήτησης από τον Ερσίν Τατάρ.

Γεύμα στις Βρυξέλλες
Εξ αρχής το γεύμα των 27 ηγε-

τών της Ε.Ε. με τον γ.γ. του ΟΗΕ
στις Βρυξέλλες θα είχε μια πολύ
πιο διευρυμένη ατζέντα από το τι
έγινε μερικές ημέρες πριν στη Γε-
νεύη, ενώ παρά τη σύντομη συνο-
μιλία που είχαν στο πόδι ο κ. Γκου-
τέρες και ο Ν. Χριστοδουλίδης, εν-
τός της αίθουσας δεν ειπώθηκε
κάτι νέο όσον αφορά τα επόμενα
βήματα ή για τον διορισμό προσω-
πικού απεσταλμένου.

Το ζήτημα ήταν, σύμφωνα με
πληροφορίες, μέρος της παρέμβα-
σης του γ.γ. του ΟΗΕ, ο οποίος ση-
μείωσε πως «η Κύπρος είναι προ-
τεραιότητα για εμένα». Σε δικές
τους παρεμβάσεις, ο Αντόνιο Κόστα
και η Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν

επανέλαβαν πως η θέση της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας είναι και
θέση της Ε.Ε., καταγράφοντας έτσι
τον λόγο για τον οποίο υπάρχει εν-
διαφέρον από τις Βρυξέλλες, αλλά
και –εμμέσως– τον λόγο για τον
οποίο η Τουρκία και η τ/κ πλευρά
δεν βλέπουν ακόμα θερμά την ενι-
σχυμένη εμπλοκή της Ε.Ε.

Πάνω σε αυτή τη δυνητική σύγ-
κλιση συμφερόντων Ε.Ε. - Η.Ε. είναι
που βασίστηκε και ο ΠτΔ, καλώντας
κατά τη διάρκεια του γεύματος
τους δύο οργανισμούς να αναδεί-
ξουν «ένα αποτελεσματικό μοντέλο
συνεργασίας» σε μια δύσκολη επο-
χή, μέσα από το Κυπριακό.

Οι διάδρομοι της Γενεύης
Η παρουσία της Ε.Ε. στη Γενεύη,

με το πρόσωπο της Τζούλια Μπερ-
τετζόλο, επικεφαλής της Μονάδας
Στήριξης της Επίλυσης του Κυ-
πριακού, ήταν μεν ένα θετικό μή-
νυμα, όμως δεν αποτελούσε ση-
μαντική διαφοροποίηση από τη
μέχρι σήμερα πρακτική, καθώς και
στο παρελθόν η Ε.Ε. ήταν παρα-
τηρητής, με συμβουλευτικό κυρίως
ρόλο.

Σε συνάρτηση πάντως με την
ανακοίνωση από πλευράς κυβέρ-
νησης το μεσημέρι της Δευτέρας
της επιστολής Κόστα και Φον ντερ
Λάιεν για τη βάση λύσης και την
πρόθεση της Ε.Ε. να εμπλακεί στην
προσπάθεια, η παρουσία Μπερτε-
τζόλο ήταν ένα συμβολικό αλλά
και πολιτικό μήνυμα. Και τα δύο
αυτά στοιχεία δεν θα ήταν εφικτά
αν δεν υπήρχε προσυνεννόηση
των Ηνωμένων Εθνών με την Τουρ-
κία, και ήταν ενδεχομένως πιο ρε-
αλιστικός στόχος από τη δημόσια
τοποθέτηση του ΠτΔ στη διακα-
ναλική στις 12/3 περί παρουσίας
Επιτρόπου.

Κοινοτικές πηγές επέμεναν μι-
λώντας στην «Κ» πως το Κυπριακό
ενδιαφέρει προσωπικά την ίδια

την πρόεδρο Φον ντερ Λάιεν, αλλά
πως η παρουσία Φίττο (του αρμό-
διου επιτρόπου για στήριξη των
προσπαθειών λύσης) δεν ήταν εφι-
κτή για λόγους προγραμματισμού.
Παράλληλα, όμως, οι ίδιες πηγές
έλεγαν πως η άτυπη φύση της συ-
νάντησης προσφερόταν περισσό-
τερο για μια παρουσία σε τεχνο-
κρατικό επίπεδο.

Η κ. Μπερτετζόλο, σύμφωνα
με διπλωματικές πηγές, θα ενη-
μερώνει απ’ ευθείας την πρόεδρο
Φον ντερ Λάιεν για τις επαφές της
και τις εξελίξεις επί του εδάφους
που αφορούν τη Μονάδα της, και
που περιλαμβάνουν μεταξύ άλλων
την πρακτική διάσταση της όποιας
συζήτησης για διάνοιξη σημείων
διέλευσης, θέματα λειτουργίας
του Κανονισμού της Πράσινης
Γραμμής, ακόμα και τυχόν πρόοδο
όσον αφορά την πρόταση για δι-
κοινοτικό φωτοβολταϊκό πάρκο
στη νεκρή ζώνη, την οποία στη-
ρίζει με χρηματοδότηση σχετικών
μελετών η Ε.Ε.

Το Κυπριακό από γεύμα σε γεύμα
Βρυξέλλες και Η.Ε. θεωρούν αναπόφευκτο τον ρόλο της Ε.Ε., εάν και εφόσον όμως ξεκινήσει νέα διαδικασία

<<<<<<<

Η άτυπη σύνοδος στη Γενεύη 
ήρθε σε μια περίοδο πολλαπλών 
παγκόσμιων κρίσεων και 
απρόβλεπτης συμπεριφοράς 
από τις κάποτε σταθερές ΗΠΑ.

<<<<<<<

Τόσο τα Ηνωμένα Eθνη όσο 
και η Ευρωπαϊκή Eνωση συμφωνούν
πως η εμπλοκή της Ε.Ε. σε μια 
διαδικασία διαπραγμάτευσης 
είναι αναπόφευκτη.

Στη δυνητική σύγκλιση συμφερόντων Ε.Ε. - Η.Ε. είναι που βασίστηκε και ο ΠτΔ, καλώντας κατά τη διάρ-
κεια του γεύματος τους δύο οργανισμούς να αναδείξουν «ένα αποτελεσματικό μοντέλο συνεργασίας» σε
μια δύσκολη εποχή, μέσα από το Κυπριακό.
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Συνέντευξη στον 
ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

Καλό και ενθαρρυντικό χαρακτηρίζει
σε συνέντευξη στην «Κ» το αποτέ-
λεσμα της άτυπης διάσκεψης για
το Κυπριακό στη Γενεύη ο τέως δια-
πραγματευτής της ε/κ πλευράς Αν-
δρέας Μαυρογιάννης. Συζητώντας
για το ενδεχόμενο να διοριστεί η
κα Ολγκίν ως απεσταλμένη του κ.
Γκουτέρες, ο κ. Μαυρογιάννης ανα-
φέρει ότι στην έκθεση που η κα
Ολγκίν έδωσε στον γ.γ. μετά την
πρώτη αποστολή της στην Κύπρο
εισηγείται να χωρίσουμε τα έξι ση-
μεία του πλαισίου Γκουτέρες σε
ενότητες και να τα παίρνουμε δύο-
δύο ή τρία-τρία. Διαδικαστικά, λέει,
η ιδέα έχει κάποια αξία, αλλά όπως
αποδείχτηκε στην πράξη, μόνο στο
σύνολο των σημείων μπορεί να
υπάρξει ο αναγκαίος συμβιβασμός.
Σχολιάζοντας πρόσφατη δήλωση
του κ. Χριστοδουλίδη ότι είναι έτοι-
μος να συζητήσει και τα έξι σημεία
του πλαισίου Γκουτέρες, ο κ. Μαυ-
ρογιάννης επισημαίνει ότι αυτό θα
μπορούσε να ερμηνευθεί πως δεν
δέχεται και ακυρώνει τη δουλειά
που έγινε στο Κραν Μοντανά. Το
πλαίσιο Γκουτέρες, τονίζει, είναι
μέρος του κεκτημένου των δια-
πραγματεύσεων και όχι αντικείμενο
προς διαπραγμάτευση.
–Πώς κρίνετε το αποτέλεσμα της
διάσκεψης; 

–Είναι καλό και ενθαρρυντικό.
Δεν αναμέναμε ότι θα υπήρχε κάτι
συγκλονιστικό επί της ουσίας, αλλά
το γεγονός ότι δεν υπήρξε αδιέξοδο
και συμφωνήθηκαν κάποια περαι-
τέρω βήματα είναι σημαντικό και
δημιουργεί κάποια κινητικότητα
που μπορεί να τύχει αξιοποίησης
για να βγούμε από το τέλμα. 
–Τι να αναμένουμε από τη νέα διά-
σκεψη τέλος Ιουλίου; 

–Μπορούμε να φιλοδοξούμε για
ένα σημαντικό βήμα προς τα εμπρός
σε ό,τι αφορά τη συζήτηση της ου-
σίας του Κυπριακού. Να υπάρξει
το ελάχιστο κοινό έδαφος για να
καθίσουμε στο τραπέζι των δια-
πραγματεύσεων. 
–Ποιο μπορεί να είναι αυτό; 

–Επειδή είναι δύσκολη η μετα-
κίνηση της τουρκικής πλευράς από
τις θέσεις που εκφράζει σήμερα, το
ελάχιστο θα ήταν να μην τις θέτει
ως προϋπόθεση για επιστροφή στις
συνομιλίες και να δεχθεί να καθίσει
στο τραπέζι των διαπραγματεύσεων
εντός του συμφωνημένου πλαισίου. 
–Συνεπώς ποιο θα είναι το διακύ-
βευμα στην επόμενη διάσκεψη; 

–Ο σκοπός θα είναι να ανακοι-
νωθεί ότι υπάρχει συναίνεση για
σύγκληση ουσιαστικών διαπραγ-
ματεύσεων, που δεν θα είναι ανοι-
χτού τέλους. Αρχικά να γίνει δια-
πραγμάτευση μεταξύ των δύο ηγε-
τών στην Κύπρο και σε κατοπινό
στάδιο να υπάρξει σύγκληση διά-
σκεψης αντίστοιχης του Κραν Μον-
τανά. 
–Αυτός θα είναι και ο ρόλος του
απεσταλμένου; 

–Μάλιστα, η απεσταλμένη θα
συμβάλει τα μέγιστα προς αυτή την
κατεύθυνση. 
–Αναφερθήκατε σε απεσταλμένη. 

–Οι πληροφορίες που είχα τους
τελευταίους δύο μήνες αναφέρονταν
στην κα Μαρία Ανχελα Ολγκίν Κουε-
γιάρ. Θα δούμε. 
–Είχε υποβάλει έκθεση στον γ.γ.
με κάποιες εισηγήσεις. Γνωρίζετε
κάτι; 

–Αντιλαμβάνομαι ότι είχε προ-
τείνει να χωρίσουμε τα έξι σημεία
του πλαισίου Γκουτέρες σε ενότητες
και να τα παίρνουμε δύο-δύο ή τρία-

τρία και να μην προσπαθούμε να
κάνουμε συνολικό πακέτο αλλά να
κάνουμε επιμέρους υποσύνολα.
Διαδικαστικά φαίνεται να έχει κά-
ποια αξία η ιδέα, καθώς απλοποιεί
κάπως τα πράγματα, αλλά όπως
αποδείχτηκε και στην πράξη, μόνο
στο σύνολο και στην αλληλεξάρ-
τηση των σημείων μπορεί να υπάρ-
ξει διασταυρωμένη διαπραγμάτευση
και ο αναγκαίος συμβιβασμός. Θε-
ωρώ τον τρόπο που έγινε η δια-
πραγμάτευση στο Κραν Μοντανά
ως ένα καλό κεκτημένο της διαδι-
κασίας και το οφείλουμε στη διαύ-
γεια του γ.γ. ΟΗΕ Αντόνιο Γκουτέ-
ρες.
–Ανακοινώθηκαν και πρωτοβουλίες
για οικοδόμηση εμπιστοσύνης με
κυριότερο το θέμα των σημείων
διέλευσης. 

–Είναι καλά τα μέτρα για βελ-
τίωση του κλίματος και της ζωής
των ανθρώπων. Δεν είναι όμως ούτε
υποκατάστατα στην αναζήτηση
λύσης, ούτε εκφάνσεις της «δια-
κρατικής συνεργασίας» που προ-

τείνει ο κ. Τατάρ. Χρειάζεται, επίσης,
προσοχή, να μη θεωρούμε ότι συμ-
φωνήθηκε το άνοιγμα τεσσάρων
οδοφραγμάτων, διότι αυτό που συμ-
φωνήθηκε είναι να συζητηθεί το
ενδεχόμενο άνοιγμα τεσσάρων οδο-
φραγμάτων. 
–Πώς θα επέλθει πρόοδος όταν
ήδη τα έχουν συζητήσει και δια-
φωνούν; 

–Το γεγονός ότι η Τουρκία δέ-
χεται αυτή τη στιγμή να μπουν στο
πακέτο και τα τέσσερα δείχνει μια
ελαφρά μετατόπιση σε σύγκριση
με την κατηγορηματική άρνηση
που είχαμε στο παρελθόν για συγ-
κεκριμένα σημεία. 
–Για τα υπόλοιπα θέματα; 

–Είναι πιο εύκολο να υλοποι-
ηθούν και μπορούν να βοηθήσουν
στη βελτίωση του κλίματος και στην
αντιμετώπιση κοινών προκλήσεων
ή αναγκών ή ηθικής δικαίωσης,
όπως για παράδειγμα η αποκατά-
σταση κοιμητηρίων που συζητείται
εδώ και χρόνια. 
–Πώς κρίνετε την επιστολή Κόστα

- Φον ντερ Λάιεν προς τον κ. Γκου-
τέρες; 

–Είναι σταθερή πρακτική της
Ε.Ε. Τον Απρίλιο του 2021 είχε απο-
σταλεί επιστολή από τον κ. Μπορέλ.
Απόλυτα καλοδεχούμενη και εποι-
κοδομητική δίχως κάτι καινούργιο
ή συγκλονιστικό. Η Ένωση παρα-
μένει σταθερή στην προσέγγισή
της και στη βούλησή της να λει-
τουργήσει βοηθητικά προς τις προ-
σπάθειες του ΟΗΕ για την επίτευξη
λύσης. Παράλληλα, η επιστολή αυτή
φιλοδοξεί να αποτελέσει ενός είδους
εξισορρόπηση σε όσα γίνονται το
τελευταίο διάστημα μεταξύ Ε.Ε.-
Τουρκίας και αυτή η διάσταση απαι-
τεί προσεκτικούς χειρισμούς. 
–Η παρουσία της Ε.Ε. στη διάσκεψη
ήταν τελικά σε τεχνοκρατικό επί-
πεδο και όχι σε επίπεδο Επιτρόπου
όπως είχε πει ο κ. Χριστοδουλίδης. 

–Η Ε.Ε. δεν συμμετείχε στη διά-
σκεψη γι’ αυτό και η κα Μπερτεζόλο
δεν ήταν ούτε στο δείπνο, ούτε
στην ολομέλεια. Ήταν στη Γενεύη
για να παρακολουθήσει τις εξελίξεις.

Μια χαρά είναι και αυτό, αλλά εν-
τελώς διαφορετικό από το να λέμε
ότι συμμετείχε. Και ο λόγος που δεν
συμμετείχε είναι η άρνηση της
τουρκικής πλευράς. Να λέμε τι
ισχύει, να είμαστε σοβαροί, να σε-
βόμαστε τον κόσμο, να λέμε την
αλήθεια και όχι να μας διέπει ο ευ-
σεβοποθισμός και η εικονική πραγ-
ματικότητα. 
–Τι μας επιτρέπει να ελπίζουμε ότι
θα φτάσουμε στο ζητούμενο που
σε αυτή τη φάση είναι η επανέ-
ναρξη διαπραγματεύσεων εντός
συμφωνημένου πλαισίου; 

–Υπάρχει μια μικρή χαραμάδα,
διότι η Τουρκία δεν θέλει να χρε-
ώνεται την έλλειψη κινητικότητας
για λόγους που αφορούν κυρίως τα
ευρωτουρκικά και άλλους συγκυ-
ριακούς παράγοντες. Εξ ου και η
στάση που τήρησε στη διάσκεψη.
Δεν έχουμε δει όμως ακόμη συγ-
κεκριμένη μετατόπιση επί της ου-
σίας. 
–Έχει κίνητρο η Τουρκία σε αυτό
το γεωπολιτικό περιβάλλον να
κάνει την όποια κίνηση στο Κυ-
πριακό; 

–Θέλει σε αυτή τη φάση να προ-
χωρήσει προς την ευρωπαϊκή κα-
τεύθυνση, κυρίως στην όσο το δυ-
νατόν στενότερη σύνδεσή της με
θέματα κοινής εξωτερικής πολιτικής
και πολιτικής άμυνας και ασφάλειας.
Εδώ χρειάζεται προσοχή για να μην
παίρνει η Τουρκία ουσιαστικά αν-
ταλλάγματα και εμείς μόνο λόγια.
Όχι με μια αρνητική λογική, με βέτο
κ.λπ., αλλά με τη δημιουργία ενός
ενάρετου κύκλου εξελίξεων μέσα
από τον οποίο θα προστατεύονται
τα συμφέροντα και οι επιδιώξεις
τόσο της Κυπριακής Δημοκρατίας
όσο και της Ελλάδας.
–Υπάρχουν κι άλλα ζητήματα που
την ενδιαφέρουν στα ευρωτουρ-
κικά; 

–Ναι, επικεντρώνεται μεν, στο
στάδιο αυτό, πρώτιστα στην υπό
διαμόρφωση νέα αυτόνομη ευρω-
παϊκή πολιτική ασφάλειας και άμυ-
νας ως εναλλακτική ή ως υποκατά-
στατο στην αμφίβολη πλέον ΝΑ-
ΤΟϊκή ομπρέλα, όμως υπάρχουν κι
άλλα. Το πάγιο αίτημά της για ένταξη
στον ευρωπαϊκό οργανισμό άμυνας,
ο εκσυγχρονισμός της Τελωνειακής
Ένωσης, χρηματοδοτήσεις από
τους τραπεζικούς βραχίονες της
Ένωσης και επανατοποθέτηση σε
τροχιά των ενταξιακών διαπραγ-
ματεύσεων. Είναι ένα πλέγμα που
αποκτά μεγάλη σημασία λαμβά-
νοντας υπόψη την αβεβαιότητα
που δημιουργεί στις διεθνείς σχέσεις
η κυβέρνηση Τραμπ και οι εξελίξεις
στο εσωτερικό της Τουρκίας τόσο
στο πολιτικό όσο και στο οικονομικό
πεδίο.
–Σε αυτό το πλαίσιο, τι μπορεί να
δώσει η Τουρκία στο Κυπριακό; 

–Μπορεί να δεχθεί συνέχιση
των διαπραγματεύσεων από εκεί
που έμειναν στο Κραν Μοντανά
και να επιδείξει μια περαιτέρω ελα-
στικότητα στα θέματα των εγγυή-
σεων και των στρατευμάτων που
οδήγησαν τότε σε αδιέξοδο.
–Γιατί τώρα λοιπόν να κάνει αυτό
το βήμα και να δείξει και επιπλέον
ευελιξία στα θέματα των εγγυή-
σεων και των στρατευμάτων; 

–Διότι η Τουρκία μπορεί να ζήσει
τόσο με λύση όσο και χωρίς λύση.
Η παρούσα συγκυρία μπορεί να γεί-
ρει την πλάστιγγα προς τη μεριά
της λύσης στο μέτρο που θα οδη-
γούσε σε μια αμοιβαία επωφελή κα-
τάσταση στην Ανατολική Μεσόγειο
και στα ευρωτουρκικά και στις εν
γένει ανακατατάξεις στο διεθνές
σκηνικό. 

–Τι σημαίνει τελικά η θέση από
εκεί που μείναμε στο Κραν Μον-
τανά και πού μείναμε; 

–Σημαίνει να συνεχίσουμε από
εκεί όπου βρισκόμασταν στο τε-
λευταίο δείπνο, περιλαμβανομένου
όλου του κεκτημένου της διαδικα-
σίας του εκεί δεκαημέρου διαπραγ-
ματεύσεων. Είχαμε φτάσει στο ση-
μείο που ο γ.γ. είχε προτείνει την
από κοινού σύνταξη εγγράφου που
θα μπορούσε να συνιστά την επι-
διωκόμενη στρατηγική συμφωνία
που θα καθιστούσε ουσιαστικά τη
διαδικασία λύσης μη αναστρέψιμη. 
–Και τι περιλαμβάνει το κεκτημένο
του Κραν Μοντανά μέχρι εκείνο
το βράδυ; 

–Περιλαμβάνει όλες τις συγκλί-
σεις και το κεκτημένο της διαδικα-
σίας όλα τα προηγούμενα χρόνια,
περιλαμβανομένων και των ψηφι-

σμάτων και των συμφωνιών υψηλού
επιπέδου, τα έξι σημεία του γ.γ., τις
διευκρινίσεις, την εργασία και τη
διαπραγμάτευση που έγινε επ’ αυ-
τών, τις τελικές θέσεις των πλευρών,
περιλαμβανομένων και των γραπτών
μας προτάσεων που υποβλήθηκαν
στις 5 και 6 Ιουλίου 2017. Αυτές οι
προτάσεις είναι η απόδειξη της ηθι-
κής μας ανωτερότητας, καθώς η
άλλη πλευρά δεν κατέθεσε εισηγή-
σεις. Είναι η απόδειξη ότι εμείς πή-
γαμε αποφασισμένοι και με την
αναγκαία πολιτική βούληση. Μέρος
της κατάστασης που διαμορφώθηκε
εκείνο το βράδυ είναι και το άτυπο
έγγραφο του γ.γ. για την εφαρμογή
της λύσης, το οποίο τελικά δεν συ-
ζητήθηκε και δεν συμφωνήθηκε
αλλά αποτελεί έγγραφο της διαδι-
κασίας. Άρα, όταν ο Πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης λέει ότι είναι έτοιμος

να συζητήσει και τα έξι σημεία του
πλαισίου, θα μπορούσε αυτό να ερ-
μηνευθεί πως δεν δέχεται και ακυ-
ρώνει τη δουλειά που έγινε στο
Κραν Μοντανά. Το πλαίσιο Γκου-
τέρες είναι μέρος του κεκτημένου
των διαπραγματεύσεων και όχι αν-
τικείμενο προς διαπραγμάτευση.
Και η συνήθης τεχνική επιφύλαξη
ότι τίποτα δεν είναι συμφωνημένο
αν δεν συμφωνηθούν όλα, δεν ακυ-
ρώνει την απαίτηση να συνεχίσουμε
από εκεί που μείναμε. 
–Τι ποσοστό της λύσης περιλαμ-
βάνεται στο κεκτημένο των συ-
νομιλιών; 

–Αν καταφέρουμε να φτάσουμε
σε στρατηγική συμφωνία με τα έξι
σημεία του γ.γ. τότε θα οδηγηθούμε
σε ένα σημείο όπου η διαδικασία
θα είναι μη αναστρέψιμη και κανένα
θέμα δεν θα είναι τόσο σοβαρό που

να οδηγεί σε κατάρρευση τη δια-
δικασία. Θα είναι θέμα κάποιων
εβδομάδων να καλύψουμε το τε-
λευταίο μίλι.
–Λέγεται στον δημόσιο διάλογο
ότι η ΔΔΟ τελείωσε και γι’ αυτό
δεν την ακούμε τόσο συχνά πλέον
από τα Η.Ε. Και ότι πάμε για δύο
σπίτια με μια κοινή οροφή με τα
ελάχιστα που μπορεί να περιλαμ-
βάνει. 

–Εγώ ούτε ενστερνίζομαι, ούτε
πιστεύω σε τέτοιες τοποθετήσεις,
που οδηγούν είτε ανοικτά είτε συγ-
κεκαλυμμένα σε διχοτόμηση και/ή
ενσωμάτωση των κατεχομένων
στην Τουρκία. Το όραμά μου πα-
ραμένει η απελευθέρωση, η επα-
νένωση, η συμφιλίωση και η ώσμω-
ση. Στην Ευρωπαϊκή Κύπρο, χωρεί
μια καλή λύση ΔΔΟ που με βάση
τα ψηφίσματα του Συμβουλίου

Ασφαλείας και το κεκτημένο της
διαδικασίας, την εφαρμογή των
τριών βασικών ελευθεριών (διακί-
νησης, εγκατάστασης, ιδιοκτησίας),
τις τέσσερις ελευθερίες της Ε.Ε.
(ελεύθερη κυκλοφορία προσώπων,
αγαθών, υπηρεσιών και κεφαλαί-
ων), τις αρχές της αναλογικότητας
και της επικουρικότητας και την
πλήρη εφαρμογή ολόκληρου του
ευρωπαϊκού κεκτημένου σε όλη
την επικράτεια της χώρας δίχως
παρεκκλίσεις, θα είναι επαρκώς
λειτουργική, θα επανενώνει τον
τόπο και τους ανθρώπους του εντός
πλαισίου Ε.Ε., θα σέβεται τα δι-
καιώματα και τις ελευθερίες όλων
και θα επιτρέψει στην Κύπρο να
μπει σε τροχιά ευημερίας και ασφά-
λειας και να βρει πλήρως τον βη-
ματισμό της στο ευρωπαϊκό και
στο διεθνές στερέωμα.

Το πλαίσιο Γκουτέρες δεν είναι προς διαπραγμάτευση 

Να λέμε την αλήθεια και όχι να μας διέπει ο ευσεβοποθισμός, σχολιάζει ο κ. Μαυρογιάννης για την πα-
ρουσία της Ε.Ε. σε τεχνοκρατικό επίπεδο στη Γενεύη και όχι σε επίπεδο Επιτρόπου όπως είχε πει ο κ.
Χριστοδουλίδης. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΜΑΥΡΟΓΙΑΝΝΗΣ 
τέως διαπραγματευτής ε/κ πλευράς 

Ιδέα Ολγκίν 
να χωρίσουμε το

πλαίσιο Γκουτέρες 
σε ενότητες 

Διαδικαστικά έχει κάποια αξία, αλλά όπως αποδείχτηκε 
στην πράξη, μόνο στο σύνολο των σημείων 

μπορεί να υπάρξει ο αναγκαίος συμβιβασμός

Η Τουρκία θέλει 
σε αυτή τη φάση να
προχωρήσει προς 

την ευρωπαϊκή κατεύ-
θυνση και σε αυτό 

το πλαίσιο μπορεί να 
δεχθεί συνέχιση των
διαπραγματεύσεων

από εκεί που έμειναν
στο Κραν Μοντανά.

Η παρούσα συγκυρία
μπορεί να γείρει

την πλάστιγγα προς 
τη μεριά της λύσης 
στο μέτρο που θα 

οδηγούσε σε μια αμοι-
βαία επωφελή κατά-

σταση στην Ανατολική
Μεσόγειο και στα 
ευρωτουρκικά.

Oταν ο Πρόεδρος 
Χριστοδουλίδης 

λέει ότι είναι έτοιμος 
να συζητήσει και τα έξι
σημεία του πλαισίου,
θα μπορούσε αυτό να
ερμηνευθεί πως δεν 
δέχεται και ακυρώνει 
τη δουλειά που έγινε
στο Κραν Μοντανά.
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Κατανομή κρατικής χορηγίας 
στους νεοσύστατους δήμους 2025

Ποσοστό Χορηγία

1 Δήμος Λευκωσίας 19,2796% €22.557.168

2 Δήμος Λακατάμειας 5,4319% €6.355.341

3 Δήμος Στροβόλου 7,9387% €9.288.332

4 Δήμος Λατσιών-Γερίου 3,7291% €4.363.052

5 Δήμος Νότιας Λευκωσίας - Ιδαλίου 3,1034% €3.630.945

6 Δήμος Λεμεσού 14,5558% €17.030.317

7 Δήμος Αμαθούντας 4,4545% €5.211.774

8 Δήμος Πολεμιδιών 2,9465% €3.447.447

9 Δήμος Κουρίου 3,7076% €4.337.864

10 Δήμος Λάρνακας 8,6300% €10.097.134

11 Δήμος Αραδίππου 3,2962% €3.856.538

12 Δήμος Δρομολαξιάς - Μενεού 1,8954% €2.217.650

13 Δήμος Λευκάρων 1,1650% €1.363.062

14 Δήμος Αθηένου 1,1672% €1.365.579

15 Δήμος Πάφου 5,6911% €6.658.571

16 Δήμος Ιεροκηπίας 1,9985% €2.338.265

17 Δήμος Ακάμα 1,8952°/ο €2.217.408

18 Δήμος Πόλης Χρυσοχούς 1,6841% €1.970.421

19 Δήμος Παραλιμνίου - Δερύνειας 4,2286% €4.947.470

20 Δήμος Αγίας Νάπας 3,2014% €3.745.633

Σύνολα 100% €116.999.970

Κατανομή κρατικής χορηγίας 
για συντήρηση δρόμων ΤΔΕ

Μήκος (m) % Χορηγία 

1 Λευκωσίας 75020 9,3706% €281.116,97

2 Λακατάμειας 28770 3,5936% €107.807,72

3 Στροβόλου 39669 4,9550% €148.648,75

4 Λατσιών-Γερίου 19025 2,3764% €71.290,99

5 Ν. Λευκωσίας - Ιδαλίου 53125 6,6357% €199.071,44

6 Λεμεσού 46677 5,8303% €174.909,32

7 Αμαθούντας 26810 3,3488% €100.463,16

8 Πολεμιδιών 15316 1,9131% €57.392,53

9 Κουρίου 38620 4,8239% €144.717,91

10 Λάρνακας 49380 6,1679% €185.038,07

11 Αραδίππου 35311 4,4106% €132.318,33

12 Δρομολαξιάς - Μενεού 25805 3,2232% €96.697,19

13 Λευκάρων 62041 7,7494% €232.481,71

14 Αθηένου 17335 2,1653% €64.958,18

15 Πάφου 20596 2,5726% €77.177,89

16 Ιεροκηπίας 32530 4,0632% €121.897,30

17 Ακάμα 48046 6,0013% €180.039,27

18 Πόλης Χρυσοχούς 52909 6,6087% €198.262,04

19 Παραλιμνίου - Δερύνειας 52612 6,5716% €197.149,11

20 Αγίας Νάπας 60995 7,6187% €228.562,11

Σύνολα 800592 100% €3.000.000

Κατανομή κρατικής χορηγίας για δικαιώματα 
πολεοδομικών και οικοδομικών αδειών

Ποσοστό Χορηγία

1 Λευκωσίας 12,3892% €1.486.699,99

2 Λακατάμειας 7,3120% €877.439,33

3 Στροβόλου 5,6301% €675.615,14

4 Λατσιών-Γερίου 3,9898% €478.778,06

5 Νότιας Λευκωσίας - Ιδαλίου 3,1128% €373.538,87

6 Λεμεσού 16,1071% €1.932.849,52

7 Αμαθούντας 8,1462% €977.540,66

8 Πολεμιδιών 1,8582% €222.985,59

9 Κουρίου 2,9946°/ο €359.351,90

10 Λάρνακας 5,8667% €704.004,96

11 Αραδίππου 4,5898% €550.781,17

12 Δρομολαξιάς - Μενεού 1,5912% €190.942,06

13 Λευκάρων 0,2672% €32.068,31

14 Αθηένου 0,5094% €61.128,35

15 Πάφου 6,7208% €806.495,69

16 Ιεροκηπίας 4,1177% €494.123,09

17 Ακάμα 3,3313% €399.756,66

18 Πόλης Χρυσοχούς 0,5679% €68.148, 54

19 Παραλιμνίου – Δερύνειας 6,1521% €738.247,75

20 Αγίας Νάπας 4,7459% €569.504,37

Σύνολα 100% €12.000.000

A B Γ

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Γκρίνιες μεταξύ υπουργείου Εσω-
τερικών και Δήμων προκαλούν ήδη
τα οικονομικά των 20 νέων διοι-
κητικών σχημάτων που προέκυψαν
από τη μεταρρύθμιση της τοπικής
αυτοδιοίκησης. Μετά το θέμα που
προκλήθηκε με τους προϋπολογι-
σμούς των δήμων, οι οποίοι πρέπει
να εγκριθούν από το υπουργείο
Εσωτερικών για να βάλουν στα τα-
μεία τους την ετήσια κρατική χο-
ρηγία, στις προειδοποιήσεις των
δημάρχων για στάση πληρωμών
ήλθαν να προστεθούν οι φωνές για
το ύψος της κρατικής χορηγίας των
€117 εκατ. για το 2025. Η Ένωση
Δήμων Κύπρου προειδοποίησε πως
τα νέα διοικητικά σχήματα κάθε
μήνα ακροβατούν προκειμένου να
καλύψουν τις πάγιες οικονομικές

τους υποχρεώσεις, το δε υπουργείο
Εσωτερικών αφήνει να διαφανεί
ξεκάθαρα πως πέρα από τα όσα
έχουν αποφασισθεί και συμφωνηθεί
με τους δήμους για την κρατική
στήριξη, για τα επόμενα τρία χρόνια
δεν είναι διατεθειμένο να επέμβει
με έκτακτη κρατική χορηγία. Ωστό-
σο, το ΥΠΕΣ θεωρεί λογικό το αί-
τημα των δήμων για αναπροσαρ-
μογή της κρατικής χορηγίας στο
ύψος του πληθωρισμού, κάτι όμως
που δεν μπορεί να εφαρμοστεί στην
παρούσα φάση ένεκα του μεσο-
πρόθεσμου προϋπολογισμού που
έχει σχεδιασθεί για την περίοδο
2025 - 2027. Από την πλευρά τους,
οι δήμοι δεν φαίνεται να απορρί-
πτουν στο σύνολό της τη λογική
που αναπτύσσει το ΥΠΕΣ, ωστόσο
θέτουν επιτακτικά την έκτακτη
κρατική ενίσχυση για τρία χρόνια
προκειμένου να εξισορροπήσουν
τα οικονομικά τους. 

Η νέα χορηγία
Με βάση το πλαίσιο μεταρρύθ-

μισης της τοπικής αυτοδιοίκησης
τα 20 νέα διοικητικά σχήματα προ-
κειμένου να καλύψουν τις οικονο-
μικές τους ανάγκες θα λαμβάνουν
σε ετήσια βάση μια κρατική χορηγία

το ύψος της οποίας καθορίσθηκε
μετά από συμφωνία με τους δήμους
το 2020 στα €117 εκατ. Για τη δια-
νομή της κρατικής χορηγίας λή-
φθηκαν υπόψη εννέα κριτήρια που
αφορούν: Τον πληθυσμό, την πλη-
θυσμιακή πυκνότητα, την οικιστική
πυκνότητα, την έκταση, το κατά
κεφαλή ίδιο εισόδημα, την πρω-
τεύουσα, τη δομημένη περιοχή,
τον αριθμό διανυκτερεύσεων σε
ξενοδοχεία και άλλα τουριστικά
καταλύματα, τις ορεινές, ακριτικές,
ημικατεχόμενες και μειονεκτικές
περιοχές. Στη βάση των εννέα κρι-
τηρίων το υπουργείο Εσωτερικών
καθόρισε το ποσοστό και το ύψος
της κρατικής χορηγίας των €117
εκατ. για τους 20 νέους δήμους (πί-
νακας Α). Με βάση τον υπολογισμό
κατανομής, ο νέος δήμος Λευκωσίας
λαμβάνει την υψηλότερη χορηγία
€22.557.168 και ο δήμος Λευκάρων
τη χαμηλότερη €1.363.062. Επι-
πλέον, οι δήμοι μετά από έντονες
διαμαρτυρίες αποφασίστηκε να
λάβουν άλλα €3 εκατ. για συντή-
ρηση του οδικού τους δικτύου,
ποσό το οποίο διαμοιράστηκε με
βάση το μήκος των δρόμων εντός
των δημοτικών τους ορίων (πίνακας
Β). Για το 2025 το υπουργείο Εσω-

τερικών αποφάσισε να δώσει στους
νέους δήμους άλλα €12 εκατ. για
δικαιώματα πολεοδομικών και οι-
κοδομικών αδειών (πίνακας Γ). Με

βάση τη μεταρρύθμιση οι ΕΟΑ πρέ-
πει να καταβάλλουν στους δήμους
το 60% των δικαιωμάτων πολεο-
δομικών και οικοδομικών αδειών,

ωστόσο λόγω των οικονομικών
προβλημάτων που αντιμετωπίζουν
αποφασίστηκε, μόνο για φέτος, η
στήριξή τους από το κράτος. Συ-
νολικά, όπως υποστηρίζει το ΥΠΕΣ,
η κρατική στήριξη στους νέους δή-
μους ξεπέρασε τα συμφωνηθέντα
κατά €15 εκατ.

Aλλα έσοδα
Πέραν της κρατικής στήριξης

τα έσοδα των νέων δήμων συμ-
πληρώνονται από ιδίους πόρους
που προκύπτουν από τέλη και φο-
ρολογίες όπως τα τέλη σκυβάλων,
επαγγελματικό φόρο, άδεια λει-
τουργίας και κτηματικό φόρο (ακί-
νητη περιουσία). Στο κομμάτι των
ιδίων πόρων το ύψος τους δεν μπο-
ρεί να υπολογισθεί μιας και κάθε
δήμος εφαρμόζει τη δική του πο-
λιτική. Π.χ. στον νέο δήμο Λευκω-
σίας η δημοτική αρχή αποφάσισε
να επικεντρωθεί περισσότερο στον
Φόρο Ακίνητης Περιουσίας και λι-
γότερο στα τέλη σκυβάλων στα
οποία ακολούθησε το σκεπτικό της
ανταποδοτικότητας (κόστος €16
εκατ. και έσοδα €15,5 εκατ. ετη-
σίως). Επιπλέον, ο δήμος Λευκωσίας
προκειμένου να αυξήσει τα έσοδά
του και να καλύψει το λειτουργικό

κόστος, πέρα από τον εξορθολογι-
σμό των τελών διεύρυνε τη φορο-
λογική βάση των επαγγελματικών
υποστατικών από 21.000 σε 24.000
και των οικιστικών από 51.000 σε
55.000. Ωστόσο και εδώ η τρύπα
που υπάρχει με τα οικονομικά του
δήμου δεν κλείνει, όπως είπε ο δή-
μαρχος Χαράλαμπος Προύντζος
στην «Κ».

Η παλιά χορηγία
Αν γίνει σύγκριση τους ύψους

της νέας κρατικής χορηγίας για το
2025 (€117 εκατ.- €12 εκατ.- €3
εκατ., σύνολο €132 εκατ.) και της
χορηγίας που δινόταν πριν από τη
μεταρρύθμιση, η κρατική στήριξη
προς τους νέους δήμους είναι αυ-
ξημένη. Πριν από τη μεταρρύθμιση
οι δήμοι λάμβαναν ετησίως: Κρα-
τική χορηγία €51.157.520, έναντι
απώλειας επαγγελματικού φόρου
€17,5 εκατ., Διαπύλια €2.187.680,
σύνολο €70.845.200. Με βάση τα
στοιχεία αυτά η κρατική χορηγία
που παραχωρείται για το 2025 είναι
αυξημένη κατά €61.154.800. Ωστό-
σο, όπως τονίζεται από την Ένωση
Δήμων Κύπρου, τα €12 εκατ. δεν
μπορεί να θεωρηθούν κρατική χο-
ρηγία μιας και οι δήμοι πριν από
τη μεταρρύθμιση έβαζαν στα ταμεία
τους το 100% των δικαιωμάτων
που αφορούν πολεοδομικές και οι-
κοδομικές άδειες. Επίσης, στα νέα
σχήματα προστέθηκαν 63 κοινό-
τητες με τα χρέη τους και χωρίς
την κρατική χορηγία που λάμβαναν.
Στα έσοδα των δήμων θα πρέπει
να προστεθούν τα τέλη και οι άλλες
φορολογίες το ύψος των οποίων
δεν μπορεί να υπολογισθεί επειδή
δεν υπάρχουν στοιχεία.

Ο δήμος Λευκωσίας
Με βάση τα κριτήρια διανομής

της κρατικής χορηγίας ο δήμος Λευ-
κωσίας λαμβάνει τη μερίδα του λέ-
οντος. Συνολικά ο δήμος της πρω-
τεύουσας για το 2025 έχει να λαμ-
βάνει: €22.557.168 κρατική χορηγία,
€1.486.699 από δικαιώματα πολε-
οδομικών και οικοδομικών αδειών
και €281.116 για συντήρηση οδικού
δικτύου, σύνολο €24.324.983. Ωστό-
σο και εδώ, όπως υποστηρίζει ο Χα-
ράλαμπος Προύντζος, οι λειτουρ-
γικές ανάγκες του δήμου δεν κα-
λύπτονται παρά το γεγονός ότι ο
προϋπολογισμός που ετοιμάστηκε
και πέρασε από το υπουργείο Εσω-
τερικών είναι ισοσκελισμένος. Το
βασικό πρόβλημα που αντιμετωπίζει
ο δήμος Λευκωσίας και ενδεχομένως
και άλλοι δήμοι εντοπίζεται στη
ρευστότητα. Κατά τον κ. Προύντζο
η χορηγία του δήμου Λευκωσίας
θα έπρεπε να ανερχόταν στα €32
εκατ. προκειμένου το οικονομικό
βάρος να μη μετακυλιστεί στους
Λευκωσιάτες, κάτι που εξ ανάγκης
δεν αποφεύχθηκε και που απαιτού-
σε πολιτική βούληση και θάρρος.

Μια νέα τοπική αυτοδιοίκηση από τα παλιά
Τα οικονομικά των δήμων διχάζουν τοπικούς άρχοντες και υπουργείο Εσωτερικών, τι λαμβάνουν και τι ζητούν 

<<<<<<<

Αυξημένη κατά €61 εκατ.
είναι η κρατική χορηγία
των δήμων σε σχέση με
αυτή που λάμβαναν πριν
από τη μεταρρύθμιση
της τοπικής αυτοδιοίκη-
σης. Ωστόσο, οι δήμοι
δεν θεωρούν χορηγία τα
€12 εκατ. που τους δό-
θηκαν για πολεοδομικές
και οικοδομικές άδειες. 

Το υπουργείο Εσωτερικών επί του παρόντος δεν φαίνεται να συμμερίζεται τις ανησυχίες των δήμων για τα οικονομικά, ωστόσο η επιπρόσθε-
τη χορηγία που ζητούν οι δήμοι θα κριθεί σε νέα συνάντηση της Ένωσης Δήμων με τον υπουργό Εσωτερικών.

Αυστηρό μήνυμα ΥΠΕΣ 
Η κυβερνητική πλευρά, αν και σε κάποιες περιπτώσεις, π.χ. δή-
μος Λευκωσίας, αναγνωρίζει ότι η κρατική χορηγία θα έπρεπε να
ήταν υψηλότερη, εντούτοις ακολουθεί σκληρή στάση προτάσσον-
τας την ορθολογιστική διαχείριση των χρημάτων των φορολογου-
μένων πολιτών. Το ΥΠΕΣ απέναντι στα όσα βάζουν στο τραπέζι οι

δήμοι προτάσσει τα συμφωνηθέντα του 2020 για το ύψος της
κρατικής χορηγίας. Όπως τονίζεται από το ΥΠΕΣ «το ποσό των
€117 εκατ. αποφασίστηκε και συμπεριλήφθηκε στον Νόμο το

2022. Δύο χρόνια προετοιμασίας δεν αναδείχθηκε κάποιο θέμα
οικονομικό και με την έναρξη μεταρρύθμισης και ενώ θα έπρεπε

να έχουν και οικονομίες κλίμακας άρχισαν να ζητούν περισσότερα
προφασιζόμενοι τον πληθωρισμό». Το ΥΠΕΣ ρίχνει το μπαλάκι
στην Ένωση Δήμων Κύπρου, η οποία, όπως υποστηρίζεται, ως

σώμα αποφασίζει για τα κριτήρια και τις παραμέτρους που καθο-
ρίζουν το τελικό ποσό που αναλογεί σε κάθε δήμο. Η μόνη διαφο-

ροποίηση που καταγράφεται από το ΥΠΕΣ αφορά τον δήμο της
Λευκωσίας. Όπως αναφέρεται, η εισήγηση του υπουργείου Εσω-
τερικών για την κατανομή της χορηγίας ήταν να παραχωρηθούν
στον δήμο Λευκωσίας €5 εκατ. περισσότερα, αναγνωρίζοντας

ακριβώς τις ιδιαιτερότητες που έχει ως πρωτεύουσα της χώρας. Η
εισήγηση δεν έγινε αποδεκτή από την Ένωση Δήμων Κύπρου, πα-
ρά το γεγονός ότι οι επιπτώσεις για κάθε δήμο είχαν υπολογισθεί

σε μείωση της χορηγίας τους κατά €260.000 περίπου.
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Της ΔΩΡΙΤΑΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ

Ογκώδες υλικό από τις καταθέσεις
των αξιωματούχων θα παραλάβει
η επικεφαλής της έρευνας για όσα
καταγράφονται στο βιβλίο του Μα-
κάριου Δρουσιώτη «Κράτος Μαφία»,
Αυστραλή νομικός Gabrielle McIn-
tyre, η οποία φθάνει στην Κύπρο
περί τις αρχές Απριλίου. Σύμφωνα
με πληροφορίες της «Κ», οι αξιω-
ματούχοι που έχουν κλητευθεί και
κατέθεσαν ενώπιον της ερευνητικής
ομάδας που ανέλαβε να διερευνήσει
όσα καταγράφονται στο βιβλίο του
Μακάριου Δρουσιώτη«Κράτος Μα-
φία», ανέρχονται στους 150. Εκ-
κρεμούν, ωστόσο, δύο από τις πιο
σημαντικές και καθοριστικές κα-
ταθέσεις προκειμένου να ολοκλη-
ρωθούν οι διαδικασίες των ερευνών
και να ξεκινήσει επίσημα η συγ-
γραφή του πορίσματος, το οποίο
αναμένεται περί τα τέλη Μαΐου
σύμφωνα με τον επίτροπο Διαφά-
νειας και πρόεδρο της Αρχής κατά
της Διαφθοράς Χάρη Πογιατζή.

Η μία κατάθεση που έχει προ-
γραμματιστεί για τη Μεγάλη Δευ-
τέρα αφορά τον πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας Νίκο Χριστοδουλίδη, ο
οποίος αναμένεται να καταθέσει
τη δική του εκδοχή αναφορικά με
τα περιστατικά που καταλογίζει
στο επίμαχο βιβλίο του ο Μακάριος
Δρουσιώτης στον τέως πρόεδρο
της Δημοκρατίας Νίκο Αναστασιά-
δη, καθώς υπήρξε στενός συνερ-
γάτης του. Η αυλαία των καταθέ-
σεων πέφτει με την κατάθεση του
ερευνώμενου, δηλαδή του τέως
προέδρου της Δημοκρατίας Νίκου
Αναστασιάδη στις 28 Απριλίου.
Όπως πληροφορούμαστε, η κατά-
θεση του κ. Αναστασιάδη αναμέ-
νεται να διαρκέσει τουλάχιστον
τρεις μέρες, με το βιβλίο του «Ο Συ-
κοφάντης», που κυκλοφορεί ήδη
στα βιβλιοπωλεία, να αποτελεί το
σημαντικότερο μέροςτης. Το βιβλίο
που κυκλοφορεί σε Κύπρο και Ελ-
λάδα έχει ήδη μεταφραστεί στα αγ-
γλικά για να τεθεί ενώπιον της επι-
κεφαλής της έρευνας καςMcIntyre.
Την ίδια ώρα οι πληροφορίες μας
αναφέρουν ότι ο κ. Αναστασιάδης
ετοιμάζει και συμπληρωματική κα-
τάθεση για τησυγκεκριμένη έρευνα
με τη συμβολή της ομάδας των δι-
κηγόρων του. Την κα McIntyre
πλαισιώνουν τρεις Κύπριοι δικη-
γόροι, οι οποίοι ασχολούνται με θέ-
ματα που αφορούν την πάταξη της
διαφθοράς. Πρόκειται για τους Χα-
ρίλαο Χρυσάνθου, Ορέστη Νικήτα
και Ανδρέα Ευθυμίου.

Η έρευνα και κατ’ επέκταση το
πόρισμα που θα ετοιμαστεί απο-
τελούν το μεγαλύτερο τεστ της
Ανεξάρτητης Αρχής κατά της Δια-
φθοράς, καθώς θα εκληφθούν ως
σημείο αναφοράς για το ερευνητικό
έργο της Αρχής δεδομένου ότι είναι
η μεγαλύτερη σε ευρύτητα έρευνα
με διαφορά που διαχειρίζεται η Αρ-

χή. Η υπόθεση σχετικά με όσα κα-
ταγράφονται στο βιβλίο του Μα-
κάριου Δρουσιώτη «Κράτος Μαφία»
άρχισε να διερευνάται από την Αρ-
χή τον Ιανουάριο του 2023, ενώ η
έρευνα των λειτουργών επιθεώρη-
σης ξεκίνησε στις 2 Απριλίου 2024.
Σημειώνεται πως η συγκεκριμένη
έρευνα της Αρχής, είναι αυτεπάγ-
γελτη και δεν διεξάγεται μετά από
επώνυμη ή ανώνυμη καταγγελία. 

Οι καταθέσεις
Τον χορό των καταθέσεων στην

υπόθεση από την οποία αναμένεται
να κριθεί ο ρόλος της Αρχής κατά
της διαφθοράς από τους πολίτες,
άνοιξε ο καταγγέλλων, δηλαδή ο
πάλαι ποτέ στενός συνεργάτης του
κ. Αναστασιάδη και συγγραφέας
του βιβλίου «Κράτος Μαφία» Μα-
κάριος Δρουσιώτης. Να σημειωθεί
ότι ο κ. Δρουσιώτης εργαζόταν στο
Προεδρικό ως σύμβουλος του κ.
Αναστασιάδη και ένα μεγάλο μέρος
των περιστατικών που καταγράφει
στο βιβλίο του τα βίωσε, όπως ο
ίδιος αναφέρει, ως αυτόπτης μάρ-
τυρας. Ο κ. Δρουσιώτης, παράλληλα
με την κατάθεσή του κλήθηκε να
καταθέσει όλα εκείνα τα στοιχεία
που τεκμηριώνουν τα γραφόμενά
του και να αποδείξει μέχρι και το
τελευταίο «ν» για όσα καταλογίζει
στον Νίκο Αναστασιάδη. Όπως
πληροφορούμαστε, η αρμόδια Αρχή
προσέδωσε ιδιαίτερη σημασία στο
κεφάλαιο που αφορά την παρακο-
λούθησή του, όπως ισχυρίζεται, ο
κ. Δρουσιώτης, προβαίνοντας μά-
λιστα σε σχετική καταγγελία ενώ-
πιον του Ηλεκτρονικού Εγκλήμα-
τος, το 2020. Ως εκ τούτου, εξετά-
στηκαν και οι χειρισμοί της Αστυ-
νομίας και των τεσσάρων μελών
του συγκεκριμένου Τμήματος, ανα-
φέρουν οι ίδιες πληροφορίες. Υπεν-
θυμίζεται ότι ο κ. Δρουσιώτης στο
«Κράτος Μαφία» καταγράφει όσα
έγιναν στην Κύπρο μετά το διαζύγιο
του Ρώσου ολιγάρχη Ντιμίτρι Ριμ-
πολόβλεφ. Είχε αναφερθεί στον
φερόμενο ρόλο μεγάλου δικηγο-
ρικού γραφείου και τη σχέση του
με τον τότε πρόεδρο της Δημοκρα-
τίας, σε αξιοπερίεργες διεργασίες
της Βουλής για τροποποίηση νο-
μοθεσίας, δικαστικές αποφάσεις
από τις οποίες ευνοήθηκε ο ολι-
γάρχης και μεταφορές κεφαλαίων.
Επιπλέον, στο βιβλίο υπάρχουν
αναφορές για υποθέσεις Ρώσων
ολιγαρχών που κατηγορούνται για
ξέπλυμα χρήματος, τα οποία, σύμ-
φωνα με τον συγγραφέα, συνδέ-
ονται με το πρώην δικηγορικό γρα-
φείο του τέως προέδρου, τις πιο
γνωστές υποθέσεις με τα διαβα-
τήρια προς την οικογένεια του Σα-
ουδάραβα, που έλαβαν κυπριακά
διαβατήρια ο ίδιος και η οικογένειά
του, ενώ υπάρχουν εκτενείς ανα-
φορές στους συνεργάτες του Προ-
έδρου καθ’ όλη τη διάρκεια της δε-
καετούς θητείας του και τον ρόλο

τους στο Κυπριακό. Από τη μεριά
του, ο κ. Αναστασιάδης με δημόσιες
γραπτές τοποθετήσεις του, αλλά
και σε συνεντεύξεις του έχει απορ-
ρίψει κατηγορηματικά όσα του
χρεώνονται, ενώ κινήθηκε νομικά
κατά του κ. Δρουσιώτη.

Οι μάρτυρες
Στη συνέχεια, κλητεύθηκε και

παρουσιάστηκε ενώπιον των λει-
τουργών επιθεώρησης που έχουν
αναλάβει τη διερεύνηση όσων γρά-
φει στο βιβλίο του ο κ. Δρουσιώτης
και τα οποία αφορούν τον κ. Ανα-
στασιάδη, τριψήφιος αριθμός μαρ-
τύρων οι οποίοι αναμένεται να φτά-
σουν τους 150 μέχρι το τέλος της
διαδικασίας. Ορισμένοι μάλιστα
εξ αυτών έχουν κληθεί περισσό-
τερες από μία φορές για συμπλη-
ρωματικές καταθέσεις, οι οποίες
κρίθηκαν επιτακτικής ανάγκης
από τους λειτουργούς επιθεώρησης. 

Πιο συγκεκριμένα, κλήθηκαν
και κατέθεσαν πρώην κρατικοί
αξιωματούχοι, όπως για παράδειγμα
ο τέως γενικός εισαγγελέας, Κώστας
Κληρίδης, αφού γίνεται λόγος για
προσπάθεια φαγώματός του από
τον Νίκο Αναστασιάδη, καθώς επί-
σης πολιτικά πρόσωπα και συνερ-
γάτες του πρώην προέδρου της Δη-
μοκρατίας.Στον κατάλογο των προ-
σώπων που κατέθεσαν στο πλαίσιο
της έρευνας περιλαμβάνονται
πρώην κρατικοί αξιωματούχοι, και
ειδικότερα πρώην υπουργοί της
κυβέρνησης Αναστασιάδη, οι οποίοι
θα κληθούν να επιβεβαιώσουν πε-
ριστατικά που καταγράφονται στο
επίμαχο βιβλίο και διοικητές της
Κεντρικής Τράπεζας. 

Ορισμένοι πολιτικοί και κρατικοί
αξιωματούχοι που κατέθεσαν είναι
ο Αβέρωφ Νεοφύτου, ο Χρίστος
Στυλιανίδης, ο Χάρης Γεωργιάδης,
ο Κωνσταντίνος Πετρίδης, ο Ιωνάς
Νικολάου, ο Ρίκκος Ερωτοκρίτου,
ο Ιωάννης Κασουλίδης και ο Οδυσ-
σέας Μιχαηλίδης. Αξίζει να σημει-
ώσουμε ότι όπως πληροφορούμα-
στε κλήθηκαν για κατάθεση αξιω-
ματούχοι από όλα ανεξαιρέτως τα
πολιτικά κόμματα και όχι μόνο από
τον Δημοκρατικό Συναγερμό.

Η επικεφαλής και ο καιρός
Προσηλωμένη στον χειρισμό

των καταθέσεων και στην ερευ-
νητική διαδικασία παρουσιάζεται
η επικεφαλής της έρευνας Αυστρα-
λή νομικός, η οποία τον τελευταίο
χρόνο έχει επισκεφθεί την Κύπρο
αρκετές φορές στο πλαίσιο της δια-
δικασίας. Εξ όσων πληροφορείται
η «Κ», η κα McIntyre δεν μπαίνει
σε καμία συζήτηση με τους εμπλε-
κόμενους της υπόθεσης πέραν της
διαδικασίας της κατάθεσής τους,
επιδιώκοντας να παραμείνει ανε-
πηρέαστη και ανεξάρτητη στην
όλη διαδικασία. Χαρακτηριστικό
δε είναι το γεγονός ότι η επικεφαλής
της έρευνας συζητάει μόνο για τον

καιρό και τις καιρικές συνθήκες
που επικρατούν στην Κύπρο, πα-
ραμένοντας ωστόσο προσιτή και
φιλική. Οι ίδιες πληροφορίες ανα-
φέρουν ότι η Αυστραλή νομικός
που ανέλαβε να εκδώσει το πόρισμα
της αρχής εκπέμπει επαγγελματι-
σμό και αφοσίωση στο έργο της
και παρουσιάζεται τυπική σε όσες
περιπτώσεις απαιτήθηκε. Σημει-
ώνεται πως η επικεφαλής της υπό-
θεσης δεν έχει οποιουσδήποτε δε-
σμούς με την Κύπρο, ενώ επισκέ-
φθηκε την Κύπρο για πρώτη φορά
όταν ανέλαβε την υπόθεση το 2024.

Οι ψευδείς πληροφορίες
Πάντως, θα πρέπει να επιση-

μανθεί ότι με βάση την κείμενη
νομοθεσία πρόσωπο που εκ προ-
θέσεως παρέχει ψευδείς πληροφο-
ρίες ή αποκρύπτει δεδομένα ή στοι-
χεία από την Αρχή κατά της Δια-
φθοράς είναι ένοχο αδικήματος
και, σε περίπτωση καταδίκης του,
υπόκειται σε ποινή φυλάκισης
μέχρι τρία έτη ή σε χρηματική ποι-
νή μέχρι €50.000 ή/και στις δύο
αυτές ποινές. Πρόσθετα, πρόσωπο
που χωρίς εύλογη αιτία αρνείται
ή παραλείπει να παρουσιαστεί ενώ-
πιον της Αρχής κατά της Διαφθοράς
για να δώσει μαρτυρία ή να κατα-
θέσει στοιχεία είναι ένοχο αδική-
ματος και, σε περίπτωση καταδίκης
του, υπόκειται σε ποινή φυλάκισης
μέχρι ενός έτους ή σε χρηματική
ποινή μέχρι €10.000 ή/και στις δύο
αυτές ποινές.

Ο ρόλος της Αρχής
Η αποστολή της Ανεξάρτητης

Αρχής αφορά, μεταξύ άλλων, τη διε-
ρεύνηση καταγγελιών και πληρο-
φοριών που σχετίζονται με πράξεις
διαφθοράς στονδημόσιο τομέα, ευ-
ρύτερο δημόσιο τομέα και ιδιωτικό
τομέα, αλλά και την εποπτεία και
αξιολόγηση των δράσεων των υπη-
ρεσιών του ευρύτερου δημόσιου
τομέα και του ιδιωτικού τομέα σε
θέματα πρόληψης και καταπολέ-
μησης πράξεων διαφθοράς.Επίσης,
στην αποστολή τηςπεριλαμβάνον-
ται η σύνταξη εκθέσεων με ειση-
γήσεις και προτάσεις για την πρό-
ληψη και καταπολέμηση πράξεων
διαφθοράς προς τις αρμόδιες υπη-
ρεσίες, η ενημέρωση και καθοδή-
γηση του ιδιωτικού τομέα σχετικά
με την υιοθέτηση των διεθνώς ανα-
γνωρισμένων βέλτιστων για την
πρόληψη και καταπολέμηση πρά-
ξεων και ο καθορισμός των δεικτών
αξιολόγησης των κινδύνων που
σχετίζονται με πράξεις διαφθοράς
και η εκπόνηση μελετών και έκδοση
εγκυκλίων για σκοπούς ενημέρωσης
και εκπαίδευσης. Απώτερος στόχος,
όμως, της Ανεξάρτητης Αρχής, πα-
ραμένει η αποκατάσταση της χα-
μένης εμπιστοσύνης των πολιτών
έναντι των θεσμών, οι οποίοι εμ-
φανίζονταν διαχρονικά ανήμποροι
να καταπολεμήσουν τη διαφθορά.

Ενας χρόνος ερευνών
και 150 καταθέσεις

Αρχές Απριλίου φτάνει η Αυστραλή νομικός, επικεφαλής της έρευνας
για το βιβλίο του Μακάριου Δρουσιώτη «Κράτος Μαφία»

Η αυλαία των καταθέσεων πέφτει με την κατάθεση του ερευνώμενου, δηλαδή του τέως προέδρου της Δημοκρατίας Νίκου Αναστασιάδη στις 28 Απριλίου.
Νίκος

Χριστοδουλίδης

Ιωάννης
Κασουλίδης

Χάρης
Γεωργιάδης

Κωνσταντίνος
Πετρίδης

Ιωνάς
Νικολάου

Μεγάλη
Δευτέρα κα-

ταθέτει ο
πρόεδρος
της Δημο-

κρατίας Νί-
κος Χριστο-

δουλίδης
και έπεται η
κατάθεση

του ερευνώ-
μενου Νί-

κου Αναστα-
σιάδη στις

28 Απριλίου.

Οδυσσέας
Μιχαηλίδης

Κώστας
Κληρίδης

Αβέρωφ
Νεοφύτου

Χρίστος
Στυλιανίδης

Ρίκκος
Ερωτοκρίτου

Μεταφρά-
στηκε στα
αγγλικά το
βιβλίο του
τέως προ-
έδρου της
Δημοκρα-

τίας «Ο Συ-
κοφάντης»
για να κατα-

τεθεί στο
πλαίσιο της
τριήμερης
κατάθεσής

του. 

Ο συγγραφέας του βιβλίου
«Κράτος Μαφία» Μακάριος

Δρουσιώτης.

Το βιβλίο του Νίκου Αναστασιά-
δη «Ο Συκοφάντης» κυκλοφορεί

ήδη στα βιβλιοπωλεία.

ΚΥ
Π

Ε
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ΑΠΟΨΗ   /  Του Ν.Α. ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ

Του ΕΦΡΑΙΜ ΓΕΩΡΓΙΟΥ

Ο ΑΠΟΕΛ έχει μπει σε περίοδο κρίσης
και αβεβαιότητας με τα οικονομικά
προβλήματα να οδηγούν την ομάδα
σε επικίνδυνα μονοπάτια. Ανάμεσα
στους φιλάθλους και τους υποστη-
ρικτές της ομάδας επικρατεί ανη-
συχία για την επόμενη μέρα, ενώ
είναι πλέον αποδεχτό και από την
ίδια τη διοίκηση ότι η κατάσταση
στην οποία έχει περιέλθει η ομάδα
δεν είναι υγιής και επιβάλλεται η
χάραξη πολιτικής διάσωσής της. Τις
προηγούμενες μέρες, ομάδα οκτώ
ενδιαφερομένων κατέθεσε πρόταση
για να αναλάβει τη διοίκηση της
εταιρείας, με την προσπάθειά τους
όμως να μη βρίσκει ανταπόκριση,
καθώς το νυν Διοικητικό Συμβούλιο
δεν απάντησε, με αποτέλεσμα το
εγχείρημα να πέσει στο κενό.

Χρέος 40+ εκατομμυρίων
Βάζοντας σε μια σειρά τα δεδο-

μένα, το συνολικό χρέος της εται-
ρείας, με βάση τους ετήσιους ελεγ-
μένους λογαριασμούς στις 31.12.23,
ανέρχονταν στα 39,1 εκατομμύρια.
Ποσό που «φωτογραφίζει» την κα-
κοδιαχείριση των τελευταίων ετών.
Το πρώτο μεγάλο πλήγμα ήρθε από
τον κορωνοϊό. Το πρωτάθλημα της
χρονιάς 2019-2020 διακόπηκε, με
πρωτεργάτη τον Πρόδρομο Πετρίδη,
με τη συνολική απώλεια των ομάδων
να υπολογίζεται στα 13 εκατομμύ-
ρια. Επιπλέον, ο ΑΠΟΕΛ δεν κατά-
φερε να βρεθεί σε Ευρωπαϊκούς
Ομίλους για τέσσερις συνεχόμενες
σεζόν (2020-2024). Ως αποτέλεσμα
δεν εξασφάλισε έσοδα 30+ εκα-
τομμυρίων (μπόνους από την UEFA),
έστω κι αν δημιουργούσε ελλειμ-
ματικούς προϋπολογισμούς στο-
χεύοντας σε αυτά. Το μεγαλύτερο
«χτύπημα» ήρθε απ’ την κυβέρνηση.
Το κράτος παρά το γεγονός πως
εδώ και 30 χρόνια κρατούσε μια
στάση «χαϊδέματος» προς τις ομά-
δες, αγνοώντας τις οφειλές τους και
δίνοντάς τους 10 σχέδια αποπλη-
ρωμής, έβαλε μια τελεία. Απαίτησε
από όσες ομάδες δημιούργησαν
νέες οφειλές στο Τμήμα Φορολογίας
απ’ το 2023 κι έπειτα να τις εξο-
φλήσουν ώστε να επανενταχθούν
στο σχέδιο αποπληρωμών. Παράλ-
ληλα, ζήτησε να τακτοποιηθούν οι
οφειλές προς τα ταμεία των Κοινω-
νικών Ασφαλίσεων, με τον ΑΠΟΕΛ
να οδηγείται δικαστικώς για πέντε
υποθέσεις. Από αυτές έχουν εξο-
φληθεί οι τρεις. Καλά ενημερωμένες
πηγές ανάφεραν πως πέρα απ’ τα
πέντε και πλέον εκατομμύρια που
θα πρέπει να καταβληθούν μέχρι
το τέλος της σεζόν, μέσα στους επό-
μενους 12 μήνες θα υπάρχουν υπο-
χρεώσεις επιπλέον επτά εκατομ-
μυρίων. Τα χρήματα αυτά αφορούν
τρέχουσες οφειλές και φορολογία
που χωρίζεται (κοινωνικές ασφα-
λίσεις, Φ.Π.Α και Pay as you earn).

Το χρονικό
Την Τρίτη 11 Μαρτίου οι ενδια-

φερόμενοι κατέθεσαν επίσημη πρό-

ταση προς τον Πρόδρομο Πετρίδη
και το Δ.Σ. της εταιρείας του ΑΠΟ-
ΕΛ. Αυτή περιελάμβανε την άμεση
ανάληψη της διοίκησης, έχοντας
εξασφαλισμένο ένα ποσό πέραν
των πέντε εκατομμυρίων ώστε να
ολοκληρώσει ομαλά τη σεζόν. Δεν
υπήρχε χρονοδιάγραμμα για τελική
απάντηση, ωστόσο ο Πρόδρομος
Πετρίδης είχε ζητήσει 7-10 μέρες,
διότι ανέμενε να τελεσφορήσουν
κάποιες δικές του προσπάθειες για
εύρεση «συμπαίκτη». Η δε εισή-
γησή του για από κοινού συμπό-
ρευση των δύο, με την καταβολή
ίσων ποσών, βρήκε αρνητική την
ομάδα των «8». Οι μέρες περνούσαν
χωρίς ουσιαστική εξέλιξη μέχρι
την Τρίτη 18 Μαρτίου, οπότε με
επιστολή τους οι ενδιαφερόμενοι
έδωσαν τελεσίγραφο προς τον Πρό-
δρομο Πετρίδη να απαντήσει στην
πρόταση μέχρι τις 18:00 της 19ης
Μαρτίου. Σε αντίθετη περίπτωση
η πρόταση θα έφευγε απ’ το τραπέζι.

Το μεσημέρι της 19ης Μαρτίου, η
διοίκηση Πετρίδη έστειλε επιστολή
προς τους «8» καλώντας τους να
αποσύρουν το τελεσίγραφο, ζη-
τώντας χρόνο και άμεση συνάντηση
για λειτουργικές - νομικές διευκρι-
νίσεις. Το απόγευμα της ίδιας ημέ-
ρας οι «8» με νέα επιστολή διευ-
κρίνιζαν πως το χρονοδιάγραμμα

παραμένει ως έχει. Η τελική απάν-
τηση του Πρόδρομου Πετρίδη δεν
έφθασε ποτέ με αποτέλεσμα η πρό-
ταση να φύγει απ’ το τραπέζι. Η
τελευταία εξέλιξη ήλθε στις 20 Μαρ-
τίου, όταν η διοίκηση του ΑΠΟΕΛ
εξέδωσε ανακοίνωση καλώντας
την πλευρά των «8» να αποσύρει
χρονοδιαγράμματα και να καθίσει
σε διάλογο. Οι ενδιαφερόμενοι όμως
δεν απάντησαν ποτέ, κι ως εκ τού-
του το θέμα έκλεισε εκεί. 

Η ομάδα των «8»
Την ομάδα των «8» απάρτιζαν

γνώριμα πρόσωπα στις τάξεις του
ΑΠΟΕΛ τα οποία υπήρξαν στο πα-
ρελθόν μέλη του Δ.Σ. της εταιρείας.
Πρόκειται για τους Θεόδωρο Κυ-
ριακίδη, Άντη Πολυδώρου, Γιάννη
Δημητρίου, Κρις Τριανταφυλλίδη,
Γιώργο Γεωργίου, Παναγιώτη Γε-
ωργίου, Μάριο Αθανασίου και Αλέξη
Ανδρέου. Το πλάνο τους αφορούσε
την άμεση καταβολή ποσού πέντε

και πλέον εκατομμυρίων για τις
άμεσες υποχρεώσεις. Προνοούσε
επίσης τη δημιουργία μιας νέας
εταιρείας Special Purpose Vehicle
(εταιρεία ειδικού σκοπού) την οποία
θα διοικούσαν Θεόδωρος Κυριακί-
δης, Άντης Πολυδώρου, Γιάννης
Δημητρίου και Μάριος Αθανασίου.
Η νέα εταιρεία θα χάραζε και θα
επέβλεπε τη λειτουργία της υπάρ-
χουσας, η οποία με τη σειρά της
θα έπρεπε να παίρνει έγκριση και
να λογοδοτεί για οποιαδήποτε από-
φαση και κίνησή της. Πρώτιστος
στόχος ήταν η οικονομική εξυγίαν-
ση, αφού στα επόμενα χρόνια το
μπάτζετ που θα αφορούσε την ομά-
δα (ποδοσφαιριστές, επιτελείο κ.λπ.)
θα μειωνόταν, ενώ θα έβαζαν με-
γάλα ποσά στο χρέος. Αγωνιστικά
θα διεκδικούσε τουλάχιστον ευ-
ρωπαϊκό εισιτήριο.

Σωματείο και οργανωμένοι 
Πέρα απ’ τους δυο βασικούς

πρωταγωνιστές (διοίκηση Πετρίδη,
συμμαχία «8»), υπάρχουν άλλοι δυο
σημαντικοί πυλώνες, το σωματείο
και οι οργανωμένοι οπαδοί. Στις
εξελίξεις που διαδραματίστηκαν,
το σωματείο, με πρόεδρο τον Κυ-
ριάκο Ζιβανάρη, έμεινε μακριά απ’
τα φώτα της δημοσιότητας. Ως θε-
ματοφύλακας του ΑΠΟΕΛ θα ανέ-
μενε κανείς πως η στάση του όχι
μόνο θα έπρεπε να ήταν πιο ενεργή,
αλλά θα φρόντιζε να ενημερώνει
για τις κινήσεις του τον κόσμο, κάτι
που δεν συνέβη. Απ’ την άλλη, οι
οργανωμένοι οπαδοί είχαν εκδώσει
ανακοίνωση στις 3 Μαρτίου με την
οποία σημείωναν πως η εποχή Πε-
τρίδη έχει φθάσει στο τέλος της,
έστω κι αν αναγνώριζαν τα επι-
τεύγματά του. Τόνιζαν, ωστόσο,
πως δεν θα τίναζαν τα πάντα στον
αέρα, ανοίγοντας την πόρτα στον
όποιο ενδιαφερόμενο είχε συγκε-
κριμένο πλάνο. Επί της πρότασης
των «8» δεν υπήρξε επίσημη το-
ποθέτηση, αν και παρασκηνιακά
φρόντισαν να μάθουν τις λεπτο-
μέρειες κι όλα όσα έλαβαν χώρα. 

Η επόμενη μέρα  
Πλέον η επόμενη μέρα βρίσκει

τον Πρόδρομο Πετρίδη να συνεχίζει
τις επαφές για να βρει «συμπαί-
κτες»-επενδυτές, με πηγές κοντά
στον «Αρχάγγελο» να εκφράζουν
αισιοδοξία πως τα κριτήρια Μαρτίου
δεν θα αποτελέσουν πρόβλημα. Μέ-
ρος των πέντε εκατομμυρίων που
χρειάζονται μέχρι το τέλος της σεζόν
έχει εξασφαλιστεί, ενώ εκκρεμούν
κινήσεις με τις οποίες η διοίκηση
Πετρίδη ευελπιστεί πως θα εξασφα-
λίσει την απαραίτητη ρευστότητα.
Τελευταίο κομμάτι του παζλ είναι
η Ετήσια Γενική Συνέλευση του
ΑΠΟΕΛ η οποία κάθε χρόνο έρχεται
τέλος Μαΐου - αρχές Ιουνίου. Η ομά-
δα των «8» έχει διαμηνύσει πως η
πρότασή της δεν είναι πλέον στο
τραπέζι, όμως παρακολουθεί τα γε-
γονότα και αν χρειαστεί θα επέμβει
με γνώμονα πάντα την οικονομική
βιωσιμότητα της ομάδας.

Η αποτυχημένη
προσπάθεια των «8»

Κακοδιαχείριση, αλλαγή στάσης από το κράτος, 
χρέος και η επόμενη μέρα με τον Πρόδρομο Πετρίδη 

να παραμένει στο πηδάλιο του ΑΠΟΕΛ

Τ o οιονεί άβατο κατελύθη: Γυ-
ναίκα στην προεδρία της
ΔΟΕ. Η ανώτατη διεθνής αρ-

χή του αθλητισμού απέκτησε, μά-
λιστα, για πρώτη φορά πρόεδρο
εκτός Ευρώπης και Αμερικής. Κα-
νονικά όλοι θα έπρεπε να χαιρε-
τίσουμε αυτήν την, φαινομενικά,
προοδευτική απόφαση, μέσω ψη-
φοφορίας στην Πύλο, της πλειοψη-
φίας των μελών της ΔΟΕ. Αλλά η

εκλογή της Κίρστι Κόβεντρι, ειδικά
με τον τρόπο που επετεύχθη, γεννά
πολλά ερωτήματα. Η σπουδαία πο-
λυολυμπιονίκης της κολύμβησης,
που έγινε διάσημη από τους Ολυμ-
πιακούς της Αθήνας το 2004, στη-
ρίχτηκε χωρίς προσχήματα από
τον απελθόντα πρόεδρο, τον Γερ-
μανό Ολυμπιονίκη της ξιφασκίας,
τον πανίσχυρο Τόμας Μπαχ. 

Τα περισσότερα ερωτήματα,

όμως, προκαλεί η πολιτική της θη-
τεία στη Ζιμπάμπουε. Από το 2018
είναι υπουργός Νεότητας, Αθλητι-
σμού, Τεχνών και Αναδημιουργίας
στο καθεστώς του Εμερσον Μνανγ-
κάγκουα, του αποκαλούμενου «κρο-
κόδειλου» λόγω της σκληρότητάς
του. Η ίδια, βέβαια, υποστηρίζει ότι
προσπαθεί ν’ αλλάξει τα πράγματα
από μέσα. Αλλά εδώ θα περιορι-
στούμε στα του αθλητισμού, θέ-

τοντας αναπάντητα, επί του πα-
ρόντος, ερωτήματα:
– Θ’ ακολουθήσει την αυταρχική
πολιτική του πανίσχυρου «μέντορά»
της, που πολύ δύσκολα επέτρεπε
διαφορετικές φωνές; Ή θα επιτρέψει
να περάσει λίγο φως;
– Ποια είναι η άποψή της σχετικά
με τον τρόπο που ο προκάτοχός
της προσπάθησε να φέρει το Ολυμ-
πιακό Κίνημα και τους Αγώνες πλη-

σιέστερα στις νέες γενιές, με απο-
τέλεσμα η διοργάνωση να θυμίζει
πλέον... Παιχνίδια χωρίς σύνορα;
Τη στιγμή, μάλιστα, που πολλοί
υποστηρίζουν ότι οι Αγώνες έχουν
«ξεχειλώσει»...

Από αυτά, και άλλα πολλά, η Κό-
βεντρι θα κριθεί όταν ολοκληρωθεί
η θητεία της. Εως τότε, υπομονή.
Αλλά ένα είναι βέβαιο: Στην Κόβεν-
τρι ταιριάζει η Ελλάς.

Κίρστι Κόβεντρι: βήματα πλάι στον αυταρχισμό

<<<<<<<

Πέρα απ’ τα πέντε και
πλέον εκατομμύρια 
που θα πρέπει να 

καταβληθούν μέχρι 
το τέλος της σεζόν, 

μέσα στους επόμενους
12 μήνες, θα υπάρχουν
υποχρεώσεις επιπλέον

επτά εκατομμυρίων.

Η επόμενη μέρα βρίσκει τον Πρ. Πετρίδη να συνεχίζει τις επαφές για να βρει επενδυτές, με πηγές κοντά
στον «Αρχάγγελο» να εκφράζουν αισιοδοξία πως τα κριτήρια Μαρτίου δεν θα αποτελέσουν πρόβλημα.



LIVE LINK
World Stray Animal Day

4 April
16:00- 20:00
@SppMedia HQ
    2 Nikοlaou Saripolou Corner 
      & Lykavitou Avenue, 2401 Egkomi

• Simba Animal Aid
•  2nd Chance Dogs
•  Paws Dog Shelter
•  Dog Valley Rescue Center
•  Nicosia Dog Shelter 
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Λίγες μέρες πριν απο την πο-
λυμερή διάσκεψη της Γε-
νεύης, ο πρόεδρος Χριστο-
δουλίδης είχε παραχωρήσει
διακαναλική συνέντευξη,
στο πλαίσιο της οποίας ανέ-

φερε ότι η Ε.Ε. είχε ήδη «διαβιβάσει στα
Ηνωμένα Έθνη την επιθυμία της να είναι
παρούσα στο τραπέζι των συζητήσεων».
Ο πρόεδρος της Δημοκρατίας προσδιόρισε
μάλιστα την παρουσία της Ε.Ε. «στο τραπέζι
των συζητήσεων», σε πολιτικό επίπεδο
«Επιτρόπου». Και λέγοντας όλα αυτά, μας
είπε στη συνέχεια ότι «δεν θέλω να μιλήσω
εκ μέρους της Ευρωπαϊκής Ένωσης». Αν
και είναι δύσκολο να προσπεράσει κανείς
την άκομψη προσπάθεια του προέδρου
της Δημοκρατίας να αναλάβει ρόλο εκπρο-
σώπου Τύπου της Ε.Ε., υποκαθιστώντας
τις Βρυξέλλες σε μια διακαναλική συνέν-
τευξη, εντούτοις η ουσία του ζητήματος
βρίσκεται στο αποτέλεσμα.

Και ως αποτέλεσμα, η Ε.Ε. όχι μόνο δεν
εκπροσωπήθηκε σε πολιτικό επίπεδο Επι-
τρόπου, αλλά ούτε βεβαίως ήταν «παρούσα

στο τραπέζι των συζητήσεων». Παρευρέ-
θηκε τελικά στη Γενεύη, σε αντίθεση με
αυτά που δήλωνε ο πρόεδρος Χριστοδου-
λίδης, σε τεχνοκρατικό επίπεδο και μακριά
από «το τραπέζι» και συνεπώς χωρίς λόγο
και ρόλο. Διά της Giulia Bertezzolo, της
διεύθυνσης περιφερειακής πολιτικής και
αστικής ανάπτυξης της Ε.Ε., στην οποία
εμπίπτει και το Κυπριακό. Συνεπώς, η «εκ-
προσώπηση» ήταν υποβαθμισμένη, σε
σχέση με τις εξαγγελίες Χριστοδουλίδη
και καθόλου ουσιαστική. 

Το γεγονός αυτό, οδηγεί σε ένα πρώτο
συμπέρασμα. Ότι η Άγκυρα, που όπως δη-
μοσιεύει σήμερα η «Κ», έχει καταφέρει να
διεισδύσει «διά της πλαγίας» στα της ευ-
ρωπαϊκής άμυνας, ενώ απαιτεί και επανε-
νεργοποίηση της ενταξιακής της πορείας
εν μέσω της σύλληψης Ιμάμογλου, δεν είχε
κανέναν ενδοιασμό να φρενάρει και να
υποβιβάσει τη συμμετοχή της Ένωσης
στη διευρυμένη διάσκεψη της Γενεύης για
το Κυπριακό, σε μια απλή τεχνοκρατική
παρουσία, εκτός αίθουσας. 

Το δεύτερο συμπέρασμα έχει να κάνει

με την αντίδραση της κυπριακής αποστολής
στη γνωστοποίηση της τεχνοκρατικής πα-
ρουσίας της Ε.Ε. και της απόστασης που
της επιβλήθηκε, «από το τραπέζι των συ-
ζητήσεων», χωρίς ρόλο και λόγο. Έτσι,
λοιπόν, ο εκτεθειμένος από τις δικές του
εξαγγελίες στη διακαναλική συνέντευξη,
πρόεδρος Χριστοδουλίδης, σήκωσε τα τη-
λέφωνα και ζήτησε από τους επικεφαλής
των θεσμών να καλύψουν τα κενά της υπο-
βαθμισμένης παρουσίας της Ε.Ε. στη Γενεύη
και της απουσίας της «από το τραπέζι των
συζητήσεων», με έναν άλλο τρόπο.

Κι έτσι φτάσαμε στην κοινή επιστολή
των προέδρων Κομισιόν-Ευρωπαϊκού Συμ-
βουλίου, φον ντερ Λάιεν-Αντόνιο Κόστα
προς τον γ.γ. ΟΗΕ, με κοινοποίηση στους
ηγέτες των δύο κοινοτήτων. Η επιστολή
αναπαράγει τις κλασικές θέσεις της Ε.Ε.,
μεταξύ άλλων, για λύση στη βάση των ψη-
φισμάτων του Σ.Α. ΟΗΕ, με ειδική αναφορά
στη διζωνική, δικοινοτική ομοσπονδία.
Και ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης, με ύφος
δικαίωσης, είπε ότι η επιστολή της Ε.Ε.
καθορίζει τη θέση της και «δεν επιτρέπει

άλλη ερμηνεία» γύρω από το πλαίσιο λύσης
του Κυπριακού. Για να προσθέσει ότι «τα
γραπτά μένουν». 

Θετικό το περιεχόμενο της επιστολής.
Χωρίς αμφιβολία. Αλλά ποια είναι η προ-
στιθέμενη της αξία; Ειδικά, εάν αναλογι-
στούμε ότι τα ομόφωνα Συμπεράσματα
της Ε.Ε., διατυπώνουν ακριβώς τις ίδιες
θέσεις και υπερέχουν μιας επιστολής των
θεσμών, καθώς ενέχουν πολιτική δέσμευση
του συνόλου των 27 κρατών-μελών. Απο-
τελούν μάλιστα «πυξίδα» για τις πολιτικές
προσεγγίσεις των επικεφαλής των θεσμικών
οργάνων.

Με άλλα λόγια, η επιστολή φον ντερ
Λάιεν-Αντόνιο Κόστα, είναι απλώς απόρροια
των γνωστών, ομόφωνων θέσεων των «27»,
όπως αυτές αποτυπώνονται στα Συμπε-
ράσματα της Ε.Ε. Και τα Συμπεράσματα
είναι «γραπτά» και όχι απλώς μένουν, αλλά
είναι τα μόνα που ενέχουν πολιτική δέ-
σμευση των 27 κρατών-μελών.

Σε κάθε πάντως περίπτωση, θα πρέπει
να λεχθεί ότι καμιά γραπτή θέση της Ε.Ε.,
περιλαμβανομένης και της επιστολής φον

ντερ Λάιεν-Κόστα, δεν έχει καταφέρει να
μετακινήσει την Τουρκία, η οποία και εμ-
μένει σε λύση δύο κρατών και «προς απο-
φυγή παρεξηγήσεων», αισθάνθηκε την
ανάγκη να προβεί σε «εκπαιδευτική άσκη-
ση» τουρκικών μαχητικών αεροσκαφών
πάνω από την Κύπρο, ανήμερα της πολυ-
μερούς διάσκεψης της Γενεύης. 

Άρα, ποια πραγματικά είναι η προστι-
θέμενη αξία μιας επιστολής, η οποία απλώς
αναπαρήγαγε τις γνωστές ομόφωνες θέσεις
της Ε.Ε., έχοντας μάλιστα μικρότερο πο-
λιτικό εκτόπισμα από τα εν λόγω Συμπε-
ράσματα του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου; Θα
μπορούσε κάποιος να εικάσει ότι σε επι-
κοινωνιακό επίπεδο ξελάσπωσε τον πρό-
εδρο Χριστοδουλίδη, καλύπτοντας την πο-
λιτική απουσία της Ε.Ε. από το «τραπέζι
των συζητήσεων» στη Γενεύη. Επί της ου-
σίας, όμως, πόσο πειστικό είναι όλο αυτό;
Και πόσο εκτεθειμένος και λασπωμένος
μένει ο κ. Χριστοδουλίδης, με βάση τις
εξαγγελίες στις οποίες ο ίδιος προέβη; 

Η ιστορίας μιας επιστολής
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Ο Γιώργος Ιορδάνου, ένα πρόσωπο που
εκτιμώ για τη σοβαρότητά του στο κατά τ’
άλλα φανφαρόνικο κυπριακό Χ, έγραψε για
τη συνάντηση της Γενεύης: «Επαίτες της
ελπίδας. Εκεί καταντήσαμε. Αυτό μας έμεινε.
Αλλά επιμένουμε για μια Κύπρο επανενω-

μένη…». Αν «διαβάσουμε» τα γεγονότα μέσα απ’ αυτή τη
λογική, δεν μπορούμε παρά να προσδώσουμε θετικό πρό-
σημο στην πενταμερή. Τα Μέτρα Οικοδόμησης Εμπιστο-
σύνης ακόμα κι αν είναι ήσσονος σημασίας (προφανώς
και δεν θα αναστηθεί το Κυπριακό από τη συντήρηση
των νεκροταφείων) είναι καλύτερα από το τίποτα. Ομοίως
και η σύγκληση νέας συνάντησης τον Ιούλιο, αν και το
timing είναι κραυγαλέα λάθος καθώς πρόκειται για τον
πιο φορτισμένο μήνα της χρονιάς (στον βορρά θριαμβο-
λογούν και στον νότο πενθούμε). Όμως έστω κι έτσι, αν
δεν έβρισκε ο γενικός γραμματέας άλλη ημερομηνία, κα-
λύτερα τον Ιούλιο παρά καθόλου. Στο τέλος της ημέρας
αυτό που μετράει είναι η διατήρηση μιας αχνής αν μη τι
άλλο ελπίδας. Καλοδεχούμενος λοιπόν και ο ορισμός προ-
σωπικού απεσταλμένου του γ.γ. των Ηνωμένων Εθνών.
Ιδιαίτερα αν θα είναι η κυρία Μαρία Άνχελα Ολγκίν, ένα
οξυδερκές πρόσωπο που κατάφερε να διεισδύσει στον
πυρήνα του Κυπριακού. 

Δεν υποτιμώ τις τεχνοκρατικές παραμέτρους των συ-
νομιλιών κι ούτε βεβαίως το πολιτικό περιεχόμενο – τη
γνώση όλων όσων προηγήθηκαν για να φτάσουμε ώς εδώ.
Εκτιμώ όμως ότι πολύ πιο σημαντική και καθοριστική
είναι η «ψυχή» του προβλήματος. Ο τρόπος δηλαδή που
αντιλαμβανόμαστε τη λύση. Ο τρόπος που αισθανόμαστε
για την προοπτική να βγούμε από την παρατεταμένη στα-
σιμότητα, προβάλλοντας τη ζωή μας στο μέλλον. Υπ’ αυτή
την έννοια, η κυρία Ολγκίν κατέθεσε ένα από τα πιο
εμβριθή κείμενα για το κυπριακό πρόβλημα. Αναφέρομαι
στην ανοιχτή επιστολή με την οποία πέρυσι τον Ιούλιο
απευθύνθηκε στον κυπριακό λαό, Ελληνοκύπριους και
Τουρκοκύπριους. Σ’ εκείνο το κείμενο ήταν σαν να έξυσε
τον φλοιό που δημιουργήθηκε τις τελευταίες έξι δεκαετίες
γύρω από το λεγόμενο στάτους κβο, ώστε να αντικρίσουμε
επιτέλους την ουσία.

«Είναι σημαντικό να απομακρυνθούμε από λύσεις που
στο παρελθόν δημιούργησαν προσδοκίες που δεν εκπλη-
ρώθηκαν και οδήγησαν σε μεγαλύτερες διαφωνίες και
απογοητεύσεις. Τώρα, πρέπει να σκεφτούμε διαφορετικά,
παραμένοντας πεπεισμένοι ότι ένα κοινό μέλλον θα φέρει
μεγάλες ευκαιρίες σε όλους τους Κύπριους», έγραψε η
απεσταλμένη του γ.γ. του ΟΗΕ. Σημειώνοντας, σε ένα
άλλο σημείο: «Τα μνημόσυνα και τα μνημεία δεν μας θυ-
μίζουν στιγμές δόξας, αλλά την αποτυχία των προσπαθειών
για την επίτευξη μιας συμφωνίας στο νησί. Αποκαλύπτουν
μια Κύπρο παγωμένη στον χρόνο. Αυτό ακριβώς είναι που
έχουμε την ευκαιρία να αλλάξουμε τώρα». Δεν εθελοτυφλεί
η κυρία Ολγκίν, ούτε σπρώχνει τις δυσκολίες κάτω από
το χαλί. 

Όμως, πατώντας στον πολιτικό ρεαλισμό, τολμά να μι-
λήσει για όσα μπορούν να συντηρήσουν την ελπίδα μιας
κοινής ειρηνικής πατρίδας: «Αναγνωρίζοντας τις προκλήσεις,
πιστεύω ότι οι Κύπριοι θα μπορούσαν να έχουν μια πιο
φωτεινή και θετική προοπτική αν μπορούσαν να ξεπεράσουν
την ιστορία του πόνου. Δεν μπορούμε να ξεχάσουμε τους
νέους ανθρώπους και στις δύο πλευρές του νησιού. Αξίζουν
μια διαφορετική ζωή με ίσες ευκαιρίες, ώστε το μέλλον
τους να μην μένει ανεκπλήρωτο εξαιτίας του παρελθόντος».
Κάποιοι ενοχλήθηκαν από αυτή την προσέγγιση ερμη-
νεύοντάς την ως μια προσπάθεια επιβολής της λήθης.
Αλλά εδώ βρίσκεται η παγίδα. Η διατήρηση της μνήμης
δεν πρέπει να αναμοχλεύει το τραύμα, γιατί έτσι θα είναι
αδύνατη η συνύπαρξη σε μια διζωνική, δικοινοτική ομο-
σπονδία. 

«Η ιστορία μάς διδάσκει, ωστόσο, ότι οι θετικές αλλαγές
συμβαίνουν όταν οι ηγέτες αναγνωρίζουν τι διακυβεύεται
και εστιάζουν στη μακροπρόθεσμη ευημερία των κοινο-
τήτων τους», έγραψε η Μαρία Άνχελα Ολγκίν. Αγγίζοντας
με αυτή την πρόταση την πιο ευαίσθητη πτυχή του Κυ-
πριακού: την πολιτική βούληση για λύση. Ο τρόπος για
να κάνουν οι ηγέτες την υπέρβαση είναι να λάβουν το
μήνυμα από την κοινωνία ότι θα στηρίξει τις ρηξικέλευθες
επιλογές. Αν δηλαδή ο καθένας από εμάς πιστέψει ότι η
λύση βρίσκεται μέσα μας. Αν τολμήσουμε να κάνουμε
επιτέλους ένα θαρραλέο βήμα προς το μέλλον.

Η λύση μέσα μας
Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Είμαι σε ένα δωμάτιο νοσοκομείου, επι-
σκέπτρια σε ηλικιωμένη συγγενή μου, στα
υπόλοιπα κρεβάτια ακόμη τρεις επίσης
ηλικιωμένες, όλες μετά από εγχείρηση
λόγω κατάγματος. Σε λίγες μέρες θα φύγουν
από δω, και δεν ξέρουν πού να πάνε, χρει-

άζονται ανακουφιστική φροντίδα προτού επιστρέψουν
σπίτι και ο γιατρός είπε ότι θα περάσουν τουλάχιστον
δύο μήνες μέχρι να σταθούν στα πόδια τους. Οι συγγενείς
τους σε απελπισία, ξοδεύουν την ώρα της επίσκεψης για
να μοιραστούν την απόγνωσή τους, όπου κι αν έχουν
απευθυνθεί, λένε, σε ένα από τα κέντρα αποκατάστασης
που «κυκλοφορούν» εκεί έξω, ήταν πολύ πιο πάνω από
τις οικονομικές τους δυνατότητες, όπως βέβαια για κάθε
πολίτη μεσαίας και κατώτερης εισοδηματικής τάξης, και
από την άλλη εξίσου μεγάλο κονδύλι απαιτείται για να
φέρνουν νοσοκόμους και φυσιοθεραπευτές στο σπίτι.
Το αποτέλεσμα είναι να ορθώνεται ενώπιόν τους ένα
μεγαλόπρεπο αδιέξοδο, αφού ούτε λεφτά τους περισσεύουν,
ούτε και ικανοποιητικές λύσεις τούς προσφέρονται, ούτε
και κράτος που να αντιλαμβάνεται τι βιώνουν.

Διότι αν το κράτος και η πολιτεία αντιλαμβάνονταν
τι βιώνει ο ταλαίπωρος κόσμος που έρχεται αντιμέτωπος
με αυτό το αδιανόητο κενό της ανυπαρξίας στο ΓεΣΥ
κέντρων για όλα τα περιστατικά που χρήζουν αποκατά-
στασης, τότε δεν θα επέτρεπαν να πηγαινοέρχεται εδώ
και χρόνια το σχετικό νομοσχέδιο μεταξύ Βουλής και
υπουργείου Υγείας, αλλάζοντας κάθε φορά περιεχόμενο
λόγω διαφορών των εμπλεκομένων. Πάνω από επτά
φορές πήγε στη Βουλή και στάλθηκε πίσω στο υπουργείο
Υγείας ή αποσύρθηκε και κανείς από τους αρμόδιους
δεν αναλογίστηκε ότι αυτό σημαίνει καθυστερήσεις
στην επίλυση προβλημάτων υγείας συμπολιτών μας που
δεν διαθέτουν τέτοια πολυτέλεια χρόνου. Αν, λοιπόν,
κράτος και πολιτεία διέθεταν την ελάχιστη ενσυναίσθηση,
τότε δεν θα επέτρεπαν αυτό το πήγαινε-έλα του νομο-
σχεδίου όπως ούτε και την παρέλευση τόσου χρόνου
για την επίλυση των διαφωνιών των εμπλεκομένων, οι
οποίες, να σημειωθεί, ακόμα να επιλυθούν.

Η τελευταία φορά που κατατέθηκε στη Βουλή πρόταση
για το σχετικό νομοσχέδιο ήταν τον περασμένο Νοέμβριο
και μάλιστα τότε ο υπουργός Υγείας δήλωσε με περηφάνια
πως με την ψήφισή του «θα καλυφθεί ένα σημαντικό
νομοθετικό κενό και θα διασφαλιστεί η παροχή υψηλής
ποιότητας υπηρεσιών αποθεραπείας και αποκατάστασης».
Από τότε ακόμα να συζητηθεί στη Βουλή, ενώ ήδη
άρχισαν και πάλι οι διαμαρτυρίες για το περιεχόμενό
του, πράγμα που σημαίνει πως ενδέχεται να επιστραφεί
ξανά στο υπουργείο, όπως και την τελευταία φορά. Στο
μεταξύ, αυτούς τους έξι μήνες δεκάδες συμπολίτες μας
έμειναν επί ξύλου κρεμάμενοι (όπως και τα προηγούμενα
χρόνια) και ένας Θεός ξέρει σε τι διαδικασίες έπρεπε να
μπουν για μια υποτυπώδη λύση, η οποία αναμφισβήτητα
τους προκάλεσε ένα σωρό επιπλέον προβλήματα πέραν
εκείνων που ήδη αντιμετώπιζαν, γεγονός ωστόσο που
ποσώς δεν φαίνεται να ευαισθητοποιεί τους εμπλεκό-
μενους. Αυτός όμως ο οποίος νοιάζεται πρωτίστως για
τους ασθενείς και όχι για το μαγείρεμα του περιεχομένου
του νομοσχέδιου, ώστε να εξυπηρετηθούν ή να εξισορ-
ροπηθούν συμφέροντα, όπως κατήγγειλε πολλάκις η
ΟΣΑΚ, δεν διανοείται να βλέπει τους μήνες να έρχονται
και να παρέρχονται χωρίς αποτέλεσμα, αλλά χτυπά το
χέρι του στο τραπέζι και επιβάλλει το κλείσιμο όλων των
εμπλεκομένων μέσα σε ένα δωμάτιο μέχρι να βρεθεί η
λύση. Διότι είναι ασυγχώρητο, αδιανόητο και αδικαιο-
λόγητο να μένουν οι άνθρωποι αβοήθητοι επειδή κανείς
από το κράτος και την πολιτεία δεν θέλει να αντιληφθεί
πόσο επείγει η επίσπευση των διαδικασιών, αφήνοντας
την εντύπωση πως άγεται και φέρεται από κομματικές
ή άλλες παρεμβάσεις και συμφέροντα. Μέχρι όμως να
υπάρξει λύση σ’ αυτό το ζήτημα, όπως και σε όποιο άλλο
αφορά προβλήματα που έχουν να κάνουν με την αξιοπρεπή
περίθαλψη του πολίτη, ούτε ο Πρόεδρος ούτε και κανένας
άλλος κρατικός αξιωματούχος ή βουλευτής δικαιούται
να μιλά για πρόοδο ή για επιτεύγματα, διότι τέτοια λόγια
σ’ αυτό εδώ το δωμάτιο που βρίσκομαι τώρα, μοιάζουν
με προσβολή στην αξιοπρέπεια του ανθρώπου.

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Τι χαμπάρια
με το νομοσχέδιο;

elenixenou11@gmail.com

Η ορκωμοσία της πρώτης γυναίκας πρόεδρου της Ναμίμπια, της Netumbo Nandi-Ndaitwah έλα-
βε χώρα στο Windhoek στις 21 Μαρτίου 2025. 
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Πότε ένα κράτος χωλαίνει; Όταν
η κυβέρνησή του ενεργεί με γνώ-
μονα το χειροκρότημα και την
αποδοχή στο εσωτερικό. Και πό-
τε μία κυβέρνηση γίνεται επι-
κίνδυνη; Όταν μπροστά σε επι-

κρίσεις, απαντά με αλαζονεία, αναίδεια και
αυταρχισμό. Κάπως έτσι στην τελευταία δια-
καναλική, ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας Νίκος
Χριστοδουλίδης ζητούσε εμμέσως από τους
δημοσιογράφους να του δώσουν τα εύσημα.
Και επεδίωκε από την κοινωνία το χειροκρό-
τημα για το success story του στο μετανα-
στευτικό, καθώς όπως έλεγε, επί δικής του
διακυβέρνησης και μέσα σε μόλις δύο χρόνια,
έχει λυθεί το πρόβλημα. Τη σκυτάλη σε αυτή
την παράσταση, πήρε ο υφυπουργός Μετα-
νάστευσης Νικόλας Ιωαννίδης, όταν λίγες
μέρες μετά, εμπλούτισε το αφήγημα της επι-
τυχίας, σε συνέντευξή του στον «Φιλελεύ-
θερο». Εξηγούσε πως η Κύπρος κατάφερε να
μην αποτελεί πλέον ελκυστικό προορισμό
για τους μετανάστες. Μία πρακτική πρότυπο
που οδήγησε σε μηδενισμό των ροών στη
θάλασσα. Κάτι που οφειλόταν όπως υποστή-
ριζε στις συντονισμένες προσπάθειες του
Προέδρου, την εφαρμογή μέτρων, τις θα-
λάσσιες περιπολίες από τη Λιμενική και Ναυ-
τική Αστυνομία σε συνεργασία με τη Διοίκηση
Ναυτικού και Εθνικής Φρουράς. 

Μόνο που τους συντονισμένους πανη-
γυρισμούς για την επιτυχία των μηδενικών
ροών από τη θάλασσα, το χειροκρότημα σε
«αυτή την κυβέρνηση που έλυσε το μετα-
ναστευτικό», διέκοψε απότομα ένα πολύνεκρο
ναυάγιο βάρκας με πρόσφυγες σε διεθνή
ύδατα στα ανοικτά του Κάβο Γκρέκο. Μία
νέα συζήτηση λοιπόν άνοιξε για το κατά
πόσο γίνονται ή όχι επαναπροωθήσεις στην
Κυπριακή Δημοκρατία. Κυρίως όμως εγέρθηκε
το εύλογο ερώτημα του τι ακριβώς συνέβη
ούτως ώστε η Ύπατη Αρμοστεία για τους
Πρόσφυγες να καταγγείλει δημοσίως την
κυβέρνηση για τις πρακτικές της. 

Κανένας δεν έχει στοιχεία ή αποδείξεις
ότι το πολύνεκρο ναυάγιο ήταν αποτέλεσμα
pushback με οδηγίες της Κυπριακής Δημο-
κρατίας. Ούτε όμως μπορεί κάποιος να ισχυ-
ριστεί ότι δεν έγιναν. Γι’ αυτό τον λόγο, ένα
κράτος με συντεταγμένους θεσμούς και όρ-
γανα όφειλε μέχρι τώρα να διερευνήσει τις
καταγγελίες γι’ αυτή τη μεγάλη ανθρώπινη
τραγωδία. Αν όχι για να δείξουν τον σεβασμό
τους προς τις ανθρώπινες ζωές που χάθηκαν,
αν όχι για να διαφυλάξουν το κύρος αυτού
του κράτους, αλλά για να αποδείξουν του-
λάχιστον ότι κάνουν σωστά τη δουλειά τους. 

Μόνο που αντί η κυβέρνηση να σταθεί
στο ύψος των περιστάσεων, συμπεριφέρθηκε
σαν κακομαθημένο παιδί. Θίχτηκαν οι υπουρ-
γοί από τα ερωτήματα που τέθηκαν. Μας εί-
παν πως είναι ανεπίτρεπτο, να κατηγορείται
η Κυπριακή Δημοκρατία για παραβίαση αν-
θρωπίνων δικαιωμάτων και ξεκαθάρισαν
πως δεν πρόκειται να διενεργηθεί οποιαδή-
ποτε έρευνα. Από πότε όμως σε μία δημο-
κρατία είναι «ανεπίτρεπτο» να τεθούν ερω-
τήματα; Και από πότε οι πολίτες είναι υπόχρεοι
να θωπεύουν τον θιγμένο εγωισμό υπουργών
και Προέδρου; Από πότε εξαρτάται από το
αν προσβλήθηκαν ή όχι εμπλεκόμενοι υπουρ-
γοί για να αποφασιστεί αν θα διενεργήσουν
ή όχι έρευνα; Και από πότε αυτοί είναι υπε-
ράνω ελέγχου και κριτικής; 

Δυστυχώς το ιστορικό της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας είναι ήδη βεβαρημένο στο κομμάτι
του προσφυγικού. Δεν είναι μόνο το κεφάλαιο
του Νίκου Νουρή που πληγώνει το όνομα της
χώρας, με την εξαθλίωση αιτητών ασύλου
στο Πουρνάρα, αλλά και το ευφάνταστο σχέδιο
εφαρμογής συρματοπλέγματος στο μήκος της
νεκρής ζώνης. Είναι η καταδίκη της Κυπριακής
Δημοκρατίας από το ΕΔΑΔ για τη διενέργεια
pushbackτο 2020. Τότε που και ο Νίκος Νουρής
όχι μόνο διέψευδε ότι γινόταν κάτι τέτοιο
αλλά και μας παρέδιδε μαθήματα για το πώς
θα πρέπει οι δημοσιογράφοι να κάνουμε τη
δουλειά μας. Είναι όμως και η εξαθλίωση την
οποία υπέστησαν 28 αιτητές ασύλου μεταξύ
των οποίων και παιδιών, στη Νεκρή Ζώνη.
Που βρέθηκαν εκτεθειμένοι στον καύσωνα
της Κύπρου, μέσα σε τσαντίρια και χωρίς τη
στοιχειώδη υγιεινή για μέρες και που αντίστοιχη
ευαισθησία δεν φάνηκε να δείχνουν οι υπουργοί
μας τότε. Ακόμη και τότε όμως, ενώ γνωρίζαμε
τι ακριβώς συνέβαινε, ο Πρόεδρος άνοιγε
σκληρό μέτωπο με τα Ηνωμένα Έθνη, υπο-
δεικνύοντας ότι η Κυπριακή Δημοκρατία δεν
δέχεται μαθήματα από κανέναν σε ό,τι έχει
να κάνει με το μεταναστευτικό.

Είμαστε λοιπόν γεμάτοι κηλίδες. Με κακές
πρακτικές, λανθασμένους χειρισμούς που
λάβωσαν το όνομά μας. Και με ένα ιστορικό
που αναπόφευκτα εγείρει καχυποψία. Όσο
λοιπόν οι πολιτικοί νιώθουν υπεράνω ελέγχου,
όσο απαξιώνουν κάθε μορφής κριτική και
αφήνουν υπονοούμενα για τα κίνητρα όσων
έχουν αντιρρήσεις για το έργο τους, τόσο
οι κηλίδες θα αυξάνονται. Και γύρω από την
ικανότητα να διαχειριστούν τα μεγάλα πο-
λιτικά ζητήματα, αλλά κυρίως κηλίδες για
την ποιότητα της δημοκρατίας μας. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Κηλίδες

economidoum@kathimerini.com.cy
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«Η σύγχρονη τέχνη εξεγέρ-
θηκε κατά της “κουλ-
τούρας”, αντί να αγωνι-

σθεί απλά και ανοιχτά για τα δικά
της πολιτισμικά συμφέροντα». Αυ-
τό έγραψε η Χάνα Αρεντ στο δο-
κίμιό της «Η κρίση της κουλτού-
ρας». Επειδή την έχω διαβάσει
γαλλικά, ζητώ εκ των προτέρων
την επιείκεια των γερμανομαθών
αναγνωστών για ενδεχόμενες με-
ταφραστικές αστοχίες. Και βέβαια
δεν μπορώ να αγνοήσω την αδυ-
ναμία της ελληνικής γλώσσας – ε,
ναι, έχει κι αυτή αδυναμίες. Οπου
οι δύο λέξεις «κουλτούρα» και «πο-
λιτισμός» εναλλάσσονται αδιακρί-
τως ανάλογα με τις προθέσεις του
χρήστη. Τέλος πάντων. Τη ρήση
της Αρεντ τη θυμήθηκα με αφορμή
τον βανδαλισμό των έργων του
Χριστόφορου Κατσαδιώτη από κά-
ποιον βουλευτή. Η καταδίκη της
πράξης είναι κάτι σαν πιστοποι-
ητικό κοινωνικών φρονημάτων.
Εννοείται την υπογράφω ασμένως.
Αυτό όμως δεν με εμποδίζει να
αναρωτηθώ για την ουσιαστική
λειτουργία της δραστηριότητας
που αποκαλούμε «σύγχρονη τέ-
χνη». Ποια είναι η σχέση της με
την κλασική τέχνη, ακόμη και τη
μοντέρνα τέχνη. Αποτελεί συνέχεια
της ίδιας δημιουργικής δραστη-
ριότητας ή μήπως είναι κάτι δια-

φορετικό; Η σπασμένη καρέκλα
στο ΕΜΣΤ είναι συνέχεια της χει-
ρονομίας της οποίας τα ίχνη άφησε
ο Λεονάρντο με τον «Μυστικό Δεί-
πνο» του. Η καλλιτεχνική δημι-
ουργία συγκρούσθηκε με τις κα-
τεστημένες αξίες για να προτάξει
τις δικές της. Απ’ τον ιμπρεσιονισμό
έως τον Ρόθκο. Η λεγόμενη «σύγ-
χρονη τέχνη» αρκείται στην απο-
δόμηση. Με αποτέλεσμα προχθές
που περνούσα απ’ την πλατεία
Συντάγματος να αναρωτιέμαι ποια
η διαφορά ανάμεσα στον νευρικό
θρησκόληπτο βουλευτή και τους
κουκουλοφόρους που κατέστρεψαν
τα μαρμάρινα σκαλοπάτια της «Με-
γάλης Βρεταννίας».

Η κ. Μαίρη Μιχαηλίδου, πρώην
διευθύντρια της Εθνικής Πινακο-
θήκης, με επιστολή της που δημο-
σιεύθηκε στην «Κ» της 19ης/3 εν-
τοπίζει το πρόβλημα στην απουσία
κριτικού λόγου για την τέχνη. Θα
επέκτεινα τον προβληματισμό της
σε όλους τους τομείς της δημιουρ-
γίας. Αρθρώνεται κριτικός λόγος
για τη λογοτεχνία; Για το θέατρο;
Για τον κινηματογράφο; Εξηγούμαι:
ο κριτικός λόγος δεν κρίνεται από
τα γούστα του εκάστοτε κριτικού.
Κρίνεται από όσα έργα ξεχωρίζει
και τα προτείνει και τα υπόλοιπα
τα παρακάμπτει. Και για να ξεφύ-
γουμε απ’ την επικράτεια της καλ-

λιτεχνικής δημιουργίας, η οποία
μπορεί να σας φαίνεται περιορι-
σμένη ή περιθωριακή. Αν και θεωρώ
ότι το κοινωνικό της εκτόπισμα
δεν είναι αμελητέο. Η τέχνη πα-
ράγει νόημα όπως παράγει η φι-
λοσοφία ή η πολιτική. Κι εδώ ανα-
δύεται το απαισιόδοξο συμπέρασμα:
ο πολυπράγμων και επινοητικός
πολιτισμός μας εδώ και μερικές δε-
καετίες έχει χάσει και την πολυ-
πραγμοσύνη του και την επινοη-
τικότητά του. Από την τέχνη έως
την πολιτική. Μένει η τεχνολογία.
Μένει η μεγάλη επινόηση της τε-
χνητής νοημοσύνης. Ομως, φτάνει
η τεχνητή νοημοσύνη για να κα-
τανοήσει την πολυπλοκότητα του
ανθρώπινου σύμπαντος;

Μπορεί η τεχνητή νοημοσύνη
να δώσει στους αναλυτές τα ερ-
γαλεία που χρειάζονται για να αν-
τιληφθούν την ανισορροπία του
σημερινού κόσμου; Καταφεύγουν
στα παραδοσιακά τους εργαλεία,
στην αντίθεση ανάμεσα σε απο-
λυταρχίες και δημοκρατίες. Χωρίς
όμως να μπορούν να εξηγήσουν
για ποιον λόγο κοινωνίες, όπως οι
ευρωπαϊκές, ενώ απολαμβάνουν
τα αγαθά της δημοκρατίας, ρέπουν
όλο και περισσότερο προς απολυ-
ταρχικές πολιτικές. Εννοείται πως
μιλώ για τον Δυτικό Κόσμο. Και
αναρωτιέμαι, ποιος θα τον σώσει

από τον εαυτό του. Και δεν ανα-
φέρομαι μόνον στον Πούτιν ή τον
Τραμπ, που έχουν βαλθεί να τον
διασύρουν. Αναφέρομαι κυρίως
σε όλους αυτούς οι οποίοι υποτί-
θεται ότι υπερασπίζονται τις αξίες
του, χωρίς όμως να τις αναγνωρί-
ζουν. Τι θέλουμε από την Ευρώπη;
Και για ποιον λόγο την υπερασπι-
ζόμαστε, όσοι την υπερασπιζόμα-
στε; Μη μου πείτε για τη γραφει-
οκρατία των Βρυξελλών και τις
προδιαγραφές για τα αντιβιοτικά
και τα καζανάκια. Η Ευρώπη είναι
και τα μουσεία της, η μεγάλη αρ-
χιτεκτονική της, η μεγάλη λογο-
τεχνία της, η μεγάλη μουσική της.
Κι αν δεν μπορούμε να αναλάβουμε
την ευθύνη που μας κληροδότησαν
όλ’ αυτά, το πρόβλημα δεν είναι
της Ευρώπης. Το πρόβλημα και η
ευθύνη είναι δικά μας. Πώς θα σώ-
σουμε την Ευρώπη από τον εαυτό
της, από όλους εμάς;

Το ζήτημα δεν είναι απλώς πο-
λιτικό. Είναι πολιτισμικό. Ο ίδιος
ο ευρωπαϊκός πολιτισμός μάς δεί-
χνει τον δρόμο. Οποτε στη διάρκεια
τόσων αιώνων η Ευρώπη έφτανε
να απειλείται από τον ίδιο της τον
εαυτό, έστρεφε το βλέμμα της στα
κλασικά της αρχέτυπα για να ανα-
κτήσει το οξυγόνο που της έλειπε.
Στερεότυπο, θα μου πείτε. Τι να
κάνουμε; Αυτά έχει η ζωή.

Ποιος θα σώσει την Ευρώπη απ’ τον εαυτό της;
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

O ταν έκανα την έρευνα του
διδακτορικού μου στο Public
Record Office στο Λονδίνο,

μέρα παρά μέρα στο διπλανό κά-
θισμα έβλεπα τον Σ. Υποψήφιος
διδάκτορας κι αυτός, σοβαρό άτο-
μο, 26 χρόνων, ήθελε να γίνει πα-
τέρας μικρός. Παντρεύτηκε λοιπόν
μια εξίσου σοβαρή μικρή Ολλαν-
δέζα και απέκτησαν δυο παιδάκια.
Τα φρόντιζαν με την οικονομική
βοήθεια των γονιών τους και της
κοινωνικής πρόνοιας, που τους
παραχώρησε δωρεάν διαμέρισμα.
Μια μέρα πήγαινε αυτός στο πα-
νεπιστήμιο για δουλειά, μια μέρα
η Ολλανδέζα. Στη μέρα του δούλευε
σκληρά, όπως κι εγώ – μέχρι να
μας διώξει η βιβλιοθήκη, ήμασταν
κολλημένοι στην καρέκλα μας.
Μια μέρα, όμως, ο Σ. τα μάζεψε να
φύγει όταν πήγε 12. Παραξενεύ-
τηκα. Μου εξήγησε βιαστικά ότι
πρέπει να γυρίσει σπίτι, γιατί η
Τζένυ που έμενε στο διπλανό δια-
μέρισμα, μια 25χρονη άνεργη Aγ-
γλίδα, μητέρα πέντε παιδιών άφαν-
των πατεράδων, ήταν πάλι έγκυος.
«Την πείσαμε η γυναίκα μου κι
εγώ να κάνει έκτρωση. Eνα έκτο
παιδί τη στιγμή που τα πέντε ήταν
αφημένα στην τύχη τους θα ήταν
έγκλημα κ.λπ. κ.λπ. Φαινόταν απρό-
θυμη. Μας ρώτησε “και πού θ’
αφήσω τα παιδιά;” και υποσχεθή-

καμε να τα κρατήσουμε εμείς όσο
χρειαστεί». Του έδωσα τα συγχα-
ρητήριά μου για τη σύνεσή του
και περίμενα εξελίξεις. Την επομένη
με πλησίασε κατηφής. Πριν καν
ρωτήσω, είπε κοφτά: «Θα σου πω
τι έγινε, αλλά σε παρακαλώ μη
σχολιάσεις γιατί είμαι έτοιμος να
σκάσω. Λοιπόν, η Τζένυ σε μιάμιση
ώρα γύρισε πίσω. Τη ρωτήσαμε
πώς πρόλαβε σε τόσο λίγο χρόνο
να κάνει την έκτρωση – οι δωρεάν
υπηρεσίες παίρνουν χρόνο, χρει-
άζεται υπομονή. Ξέρεις τι μας απάν-
τησε; “Μπα, θα το κρατήσω, βα-
ριέμαι να περιμένω τρεις ώρες
στην ουρά!”». Αυτό είπε και έσκυψε
πάλι στα χαρτιά του κίτρινος σαν
λεμόνι.

Η ιστορία της Τζένυ σφηνώθηκε
στον εγκέφαλό μου, δεν ξεθώριασε

ποτέ. Δεν ήξερα γιατί τότε. Οταν
όμως τρία χρόνια μετά δημοσίευσα
το πρώτο μου βιβλίο και άρχισα
να δίνω συνεντεύξεις στα μίντια,
κατάλαβα γιατί. Δεν υπήρξε ούτε
μία –μία!– συνέντευξη από τις δε-
κάδες που έδωσα τα επόμενα χρό-
νια που να μην ερωτηθώ γιατί απο-
φάσισα να μη γίνω μητέρα. Κάθε
φορά ήλπιζα να τη γλιτώσω, όμως
κάθε φορά με ρωτούσαν και έπρεπε
να εξηγήσω ξανά και ξανά ότι, ως
ρεαλίστρια, πιστεύω πως δεν θα
ήμουν καλή μητέρα. Η σφοδρή
επιθυμία και ο προορισμός μου εί-
ναι να διδάσκω και να γράφω, και
αυτό προϋποθέτει ώρες ατελείωτες
απομόνωσης, χώρια τα ταξίδια για
έρευνα, συνέδρια κ.λπ. Eνα παιδί
δεν γίνεται να μεγαλώνει μόνο
του, ούτε μπορείς να το παρκάρεις
αιωνίως σε γιαγιάδες και νταντάδες.
Οπότε προκειμένου να μην ξοδεύει
μελλοντικά τα λεφτά του βρίζοντάς
με στις ψυχοθεραπείες, αποφάσισα
υπεύθυνα πως δεν πρέπει να γίνω
μητέρα.

Oταν το ξεστόμισα στην πρώτη
συνέντευξη, δέχτηκα έκπληκτη
πολλά μηνύματα. Aγνωστες γυ-
ναίκες με ευχαριστούσαν που «τόλ-
μησα» να πω δημόσια ότι δεν σκό-
πευα να γίνω μητέρα, λες και ήταν
το 8ο θανάσιμο αμάρτημα. Στην
τριακοστή κατάλαβα ότι πράγματι

η κοινή γνώμη πίστευε ότι ήταν
το 8ο θανάσιμο αμάρτημα! Θύμω-
σα. Αντί να επικροτήσουν τη σω-
φροσύνη μου να μην ταλαιπωρήσω
ένα παιδί ή, τέλος πάντων, να σιω-
πήσουν, αυτοί με στρίμωχναν, με
ωθούσαν να απολογηθώ, να μην
ξεχάσω ότι παραβίαζα τη Νο 1 κοι-
νωνική εντολή: Οι γυναίκες πρώτα
απ’ όλα οφείλουμε να γίνουμε «μα-
νούλες». Για τα υπόλοιπα βλέπου-
με. Αν επιμένουμε να κάνουμε και
καριέρα (οι φιλόδοξες σκύλες), ας
κάνουμε ακροβατικά, ας τρελα-
θούμε στην αϋπνία, ας κόψουμε
τον λαιμό μας, τέλος πάντων. Δυ-
στυχώς, το κράτος αδυνατεί βοη-
θήσει, αλλά εμείς θα τα καταφέ-
ρουμε, σιγά τώρα, δεν είναι και
πυρηνική φυσική.

Από τότε μέχρι τώρα παρακο-
λουθώ στενά τις ειδήσεις. Χιλιάδες
παιδιά έχουν εγκαταλειφθεί, κα-
κοποιηθεί, βιαστεί, δολοφονηθεί,
αλλά ποτέ ούτε ένας (άνδρας ή γυ-
ναίκα) δημοσιογράφος δεν ρώτησε
μάνα –ούτε καν την Πισπιρίγκου,
στην οποία αφιερώθηκαν χιλιάδες
ώρες τηλεοπτικού χρόνου «Εσείς,
κυρία μου, γιατί κάνατε παιδιά;».
Νομίζω ότι ήρθε η ώρα να το ρω-
τήσω εγώ τώρα.

Η κ. Λένα Διβάνη είναι συγγραφέας,
ιστορικός, τ. καθηγήτρια στο ΕΚΠΑ.

Η ερώτηση που δεν έγινε στην κυρία Πισπιρίγκου
Tης ΛΕΝΑΣ ΔΙΒΑΝΗ

Η κατάρα
της τρίτης τετραετίας

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Μιλάμε συχνά για
την κατάρα της δεύ-
τερης τετραετίας.
Πράγματι, τα παρα-
δείγματα των δεύ-
τερων θητειών Ση-

μίτη ή Καραμανλή είναι σχετικά
νωπά στη συλλογική πολιτική μας
μνήμη. Και οι δύο ξεκίνησαν κυ-
ρίαρχοι και κατέληξαν σε ένα επί-
πονο σούρσιμο με οδυνηρό τέλος.
Η κούραση φτάνει στα ύψη, οι
αντοχές πέφτουν και πολλοί χει-
ριστές κρίσιμων φακέλων αρχίζουν
να μουρμουρίζουν εκείνο το μοι-
ραίο «αυτή είναι η Ελλάδα». Από
μουρμούρα γίνεται δημοφιλές επι-
χείρημα, που δικαιολογεί την
αδράνεια και τον απόλυτο φόβο
ανάληψης πολιτικού ρίσκου για
οτιδήποτε.

Υπάρχει όμως και μία ακόμη
κατάρα που δεν πρέπει να αγνοή-
σουμε: αυτή της τρίτης τετραετίας.
Και πολύ φοβούμαι πως ο πρωθυ-
πουργός και η κυβέρνηση έπεσαν
στην παγίδα της μετά τον εκλογικό
θρίαμβο του 2023. Από μια άποψη
είναι κάτι εντελώς φυσιολογικό.
Βλέπεις τον χάρτη να βάφεται
όλος μπλε, κοιτάς με δυσπιστία
το ποσοστό να ξεπερνάει το 40%,
που θεωρείτο άπιαστο όνειρο.
Κοιτάς γύρω σου και δεν βλέπεις
αντίπαλο ούτε σήμερα ούτε όμως
και αύριο. Οι κόλακες αρχίζουν
το παραμύθι, «καλά, πρόεδρε, πας
για ρεκόρ», που μπορεί εύκολα
να σαγηνεύσει κάθε πολιτικό. Η
πιάτσα αρχίζει τις βαρύγδουπες
αναλύσεις, «σιγά μη χάσει από
τον Χ, άλλα δέκα χρόνια θα μεί-
νει».

Η ζωή απεχθάνεται όμως το
κενό και λατρεύει τις εκπλήξεις.
Ειδικά στην πολιτική.

Η παγίδα της τρίτης τετραετίας
μπορεί να αποδειχθεί διαβρωτική
στην αρχή και καταστροφική αν
δεν ξεριζωθεί από το μυαλό της
ηγεσίας γρήγορα. Η αίσθηση ότι
δεν έχεις αντίπαλο προκαλεί δυ-

σανεξία στην κριτική, ακόμη και
στις προειδοποιήσεις στενών συ-
νεργατών, που δεν έχουν δική
τους ατζέντα. Αλλά, το κυριότερο,
όταν τυφλώνεσαι από τη χίμαιρα
μιας τρίτης θητείας αρχίζεις και
ζυγίζεις το πολιτικό κόστος για
κάθε σου κίνηση με το δράμι.
Οποιος σου προτείνει κάτι ρηξι-
κέλευθο, αρχίζεις να απαντάς αυτό
που συνήθως λέει κάποιος στην
πρώτη θητεία: «Ασε να κερδίσουμε
τις εκλογές και θα τα κάνουμε όλα
αυτά μετά».

Η πολιτική όμως δεν είναι δια-
γωνισμός για το ποιος θα μπει στο
ελληνικό βιβλίο Γκίνες, σπάζοντας
κάποιο ρεκόρ. Χρειαζόμαστε φι-
λοδοξία, αλλά φιλοδοξία για τον
τόπο, ώστε να αλλάξουν ριζικά
πράγματα στην Υγεία, στην Παι-
δεία, στη Δικαιοσύνη, στις Μετα-
φορές, σε τομείς που αφορούν
τον μέσο Ελληνα και που απαιτούν
ξεβόλεμα, σπάσιμο αυγών και τσα-
γανό. Μπορεί να μη βγει πολιτικά,
αλλά τουλάχιστον κάποιος θα έχει
δώσει τη μάχη.

Είμαστε στο μέσον μιας δεύ-
τερης τετραετίας και βλέπουμε
στον ορίζοντα τα ανησυχητικά
σημάδια της κατάρας που τη συ-
νοδεύει. Ισως το καλύτερο αντί-
δοτο θα ήταν να σταματήσουν
όλοι, από τον πρωθυπουργό και
κάτω, να ασχολούνται με την πρό-
θεση ψήφου και τις επόμενες εκλο-
γές. Αν με πείτε αφελή δεν θα
έχετε άδικο. Οσοι από διαστροφή
διαβάζετε καιρό αυτή τη στήλη,
θα μου πείτε ότι «γράφεις τα ίδια
πολλά χρόνια, φίλε». Μπορεί να
έχετε δίκιο, όμως αν όλοι μαζί αρ-
χίσουμε να μουρμουρίζουμε «αυτή
είναι η Ελλάδα», τίποτα δεν πρό-
κειται να αλλάξει ούτε στην τρίτη
ούτε σε καμία τετραετία. Ακόμη,
για την ίδια την κυβέρνηση ο κα-
λύτερος τρόπος για να επιτύχει
το ρεκόρ της τρίτης συνεχόμενης
θητείας είναι να σταματήσει να
το σκέφτεται. 

«Οταν δεν κάθεσαι
στο τραπέζι, τότε εν-
δεχομένως περιλαμ-
βάνεσαι στο menu»,
λέει ένα ευφυολό-
γημα που κάποιοι

αποδίδουν στην κ. Αν Ρίτσαρντς,
που υπήρξε κυβερνήτης της πο-
λιτείας του Τέξας από το 1990 έως
το 1994, οπότε ανεδείχθη στο αξίω-
μα ο Τζορτζ Μπους ο νεότερος.
Αυτό ακριβώς συμβαίνει και στις
αμερικανορωσικές διαπραγματεύ-
σεις για τον τερματισμό του ου-
κρανικού πολέμου, που αναμένεται
να επαναληφθούν αύριο στη Σα-
ουδική Αραβία. Οι Ευρωπαίοι εταί-
ροι της Ουάσιγκτον δυσανασχε-
τούν για τη διαχείριση του ουκρα-
νικού ζητήματος από τον πρόεδρο
των ΗΠΑ Ντόναλντ Τραμπ, αν και
ιστορικώς η συμπεριφορά αυτή
δεν είναι ασυνήθης. 

Ακόμη και ο «ιδεαλιστής» πρό-
εδρος των ΗΠΑ Γούντροου Ουίλ-
σον λίγο μετά την εμπλοκή της
χώρας του στον Μεγάλο Ευρω-
παϊκό Πόλεμο, τον Απρίλιο του
1917, έγραφε στον σύμβουλό του
Εντουαρντ Μ. Χάους τα εξής ανα-
φερόμενος στους Ευρωπαίους
συμμάχους του: «Οταν τελειώσει
ο πόλεμος θα τους εξαναγκάσουμε
να υιοθετήσουν τον τρόπο που
σκεφτόμαστε, διότι μεταξύ άλλων
τότε θα εξαρτώνται οικονομικά
απόλυτα από εμάς». 

Ωστόσο, «οι Αμερικανοί ηγέτες
πάντοτε υποστήριζαν πως αγω-
νίζονταν εν ονόματι αρχών και
όχι συμφερόντων», έγραφε ο Χένρι
Κίσινγκερ στο άκρως ενδιαφέρον
βιβλίο του, με τίτλο «Διπλωματία».
Ο πρόεδρος Τζο Μπάιντεν υπήρξε
εκφραστής της Ουιλσόνιας πολι-
τικής, και εάν απέτυχε οικτρώς
να επιφέρει πλήγμα αποφασιστικό
κατά του Ρώσου ομολόγου του
Βλαντιμίρ Πούτιν, εξουθένωσε
τους Ευρωπαίους συμμάχους της
Ουάσιγκτον. 

Τα υπόλοιπα ανέλαβε να διεκ-

περαιώσει ο πρόεδρος Τραμπ,
προχωρώντας σε μια ιστορική ρή-
ξη με το παρελθόν. Το σύνθημά
του «Πρώτα η Αμερική» είναι
απλώς μια εκδοχή του περίφημου
δόγματος του καρδιναλίου Ρισελιέ
περί του «κρατικού συμφέροντος»
ή του περίφημου «raison d’ état».
Και αυτό στην πράξη εφαρμόζει
ο σημερινός ένοικος του Λευκού
Οίκου. Μετά μια περίοδο αρρυθ-
μίας του ευρωατλαντικού συστή-
ματος, η Ευρώπη θα προσαρμο-
σθεί εντέλει στους όρους της νέας
αμερικανικής πολιτικής. 

Καθόσον αφορά στην Ουκρα-
νία, ο κ. Τραμπ είχε κατ’ επανά-
ληψιν υποστηρίξει ότι ο πόλεμος
δεν θα είχε αρχίσει εάν ασκούσε
την εξουσία στις ΗΠΑ. Ενδεχο-
μένως πρόκειται για κομπασμό
εκ του ασφαλούς. Το ουσιώδες εί-
ναι το χάσμα αντιλήψεων, επί τη
βάσει των οποίων διαμορφώνουν
το πλαίσιο της εξωτερικής τους
πολιτικής η Δύση και οι δυνάμεις
της Ανατολής.

Για τη Ρωσία του προέδρου
Πούτιν –και όχι μόνον– η Ουκρα-
νία είναι μια περιοχή όπου το 1709
στη Μάχη της Πολτάβα ο τσάρος
Μέγας Πέτρος κατήγαγε νίκη συν-
τριπτική επί του Καρόλου ΙΒ΄ της
Σουηδίας και η Ρωσία αναδείχθηκε
η ηγέτιδα δύναμη της Βόρειας Ευ-
ρώπης. Για τον πρόεδρο Μπάιντεν
και τους Ευρωπαίους συμμάχους
του, η Ουκρανία είναι μια χώρα
ανεξάρτητη από το 1991, που αγω-
νίζεται να απαγκιστρωθεί από τη
Ρωσία του προέδρου Πούτιν, εν-
σωματούμενη στο ΝΑΤΟ και στην
Ε.Ε. 

Επειτα από τρία χρόνια πολέ-
μου, οι κ. Τραμπ και Πούτιν δια-
μελίζουν μια χώρα για να αποκα-
ταστήσουν την ειρήνη και να
ασχοληθούν με άλλα σοβαρότερα.
Οι Ευρωπαίοι απορούν και εξί-
στανται και παρακολουθούν τα
τεκταινόμενα εξ αποστάσεως, συ-
νεδριάζοντες. 

Οι θεατές 
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

ΣΚIΤΣΟ ΤΟΥ HΛIΑ MΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr
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<<<<<<

Χιλιάδες παιδιά έχουν
εγκαταλειφθεί, κακο-
ποιηθεί, βιαστεί, δολο-
φονηθεί, αλλά ποτέ
ούτε ένας δημοσιογρά-
φος δεν ρώτησε μάνα:
«Εσείς, κυρία μου, γιατί
κάνατε παιδιά;».
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Η μεγάλη εικόνα: Ν. Χρι-
στοδουλίδης: «Στο Κραν
Μοντάνα φτάσαμε στο
παρά πέντε της λύσης».
Ύστερα πέντε χρόνια
πεταμένα στον γκρεμό

(2017-2023), δίδυμο Αναστασιάδης-
Χριστοδουλίδης. Ύστερα πρόσθεσε
άλλα ο Ε. Τατάρ (2020-25). Ο γ.γ. των
Η.Ε. Α. Γκουτέρες συνόψισε (18/3) την
8ετία της ακινησίας. Είπε: «Από το
Κραν Μοντάνα το 2017 μέχρι τώρα,
δεν υπήρξε καμία πρόοδος σε καμία
πτυχή». 

Η μικρή εικόνα: Η Πενταμερής στη
Γενεύη, με πολύ μικρά βήματα, πολύ
πιο κάτω από τις ανάγκες της συγκυ-
ρίας, όμως στην εποχή των εκτροχια-
σμών κάθε βήμα, έστω μικρό, έχει τη
σημασία του, εφόσον, βέβαια, υλο-
ποιηθεί.

Έτσι:
• «Άνοιγμα 4 οδοφραγμάτων 
• Σύσταση επιτροπής νεολαίας/κλι-

ματικής αλλαγής
• Συντήρηση κοιμητηρίων/εκκα-

θάριση ναρκοπεδίων
• Εγκατάσταση φωτοβολταϊκών

στη νεκρή ζώνη
• Διορισμός προσωπικού απεσταλ-

μένου
• Νέα άτυπη πολυμερής περί τα

τέλη Ιουλίου».
Με εξαίρεση τα δύο τελευταία που

συνδέονται με τον ρόλο του γ.γ., όλα
τα άλλα αφορούν ρυθμίσεις που, είτε
έγιναν στο παρελθόν (νάρκες, κοιμη-
τήρια, οδοφράγματα), είτε θα μπο-
ρούσαν να γίνουν στη Λευκωσία ανά-
μεσα στους ηγέτες (επιτροπές). Δεν
χρειάζεται ο γ.γ. για τα στοιχειώδη,
Τεχνικές Επιτροπές γίνονται, από το
2008 μέχρι σήμερα.

Το παράδειγμα με τα «φωτοβολ-
ταϊκά στη νεκρή ζώνη» μιλά από μόνο

του. Την εγκατάστασή τους πρότεινε
η πρόεδρος της Επιτροπής Ούρσουλα
φον ντερ Λάιεν, τον Ιούλιο, 2021. Ο
Μάριο Νάβα, επικεφαλής της Γ.Δ. της
Επιτροπής για τις Διαρθρωτικές Με-
ταρρυθμίσεις δήλωσε: «Η μελέτη αξιο-
λόγησης για το έργο έχει ολοκληρωθεί.
Παρουσίασα τα πορίσματά της στους
διαπραγματευτές στα τέλη Φεβρουα-
ρίου 2024» (πηγή: Καθημερινή 5/11/23).
Η οικονομική πτυχή καλύπτεται από
την Ε.Ε., τα άλλα αφορούν την ανύ-
παρκτη πολιτική θέληση μιας ηγεσίας,
που άφησε το project στη φθορά της
προσχηματικής πολιτικής. 

Ο Ε. Τατάρ «ανακοίνωσε» (19/3) τον
επαναδιορισμό Ολγκίν. Η βαρύτητα
της επιλογής της από τον γ.γ. συνδέεται
με την επεξεργασία από μέρους της
ενός πλαισίου που θέτει τα ουσιώδη
του Κυπριακού στην (ορθολογική)
γραμμή τους: τόσες εξουσίες στην
ομοσπονδιακή κυβέρνηση ώστε να
έχουμε ένα κράτος με μια φωνή στην
Ε.Ε. και οι άλλες εξουσίες στις πολιτείες,
αποχώρηση τουρκικών στρατευμάτων,
κατάργηση εγγυήσεων.

Στο ανακοινωθέν της 18ης, η αγνόη-
ση κάθε αναφοράς στα θεμελιώδη
μιας λύσης, δείχνει τις βαρύτατες επι-
πτώσεις από τη διαπίστωση του γ.γ.
ότι «από το 2017 μέχρι τώρα, δεν υπήρ-
ξε καμία πρόοδος σε καμία πτυχή».
Το κλειδί για την αλλαγή όλου του
σκηνικού συνδέεται με το κεφάλαιο
«διακυβέρνηση». Έκθεση γ.γ. των
Η.Ε.: «Τα μέρη είχαν καταλήξει πρα-
κτικά σε πλήρη συμφωνία επί της ομο-
σπονδιακής εκτελεστικής εξουσίας
μέχρι το πέρας της διάσκεψης στο
Κραν Μοντάνα. Ομοσπονδιακή εκτε-
λεστική εξουσία, εκ περιτροπής προ-
εδρία 2:1. Αποτελεσματική συμμετοχή,
απλή πλειοψηφία με 1 θετική ψήφο,
συν μηχανισμός επίλυσης αδιεξόδων»

(Πηγή: «Πολιτικός Οδηγός», έκδοση
του «Κυπριακού Φόρουμ Διαλόγου»
(2021, με τη συνδρομή της Ε.Ε.).

Ο Μ. Ακιντζί με γραπτή του δήλωση
(15/2/25) ανέφερε ότι «υπήρξε συμφωνία
για τον σχηματισμό κυβέρνησης με 7
Ε/κ και 4 Τ/κ υπουργούς. Αντί του βέτο
(προέδρου και αντιπροέδρου με βάση
το Σύνταγμα του1960), αναπτύχθηκε
η αρχή της αποτελεσματικής συμμε-
τοχής στις αποφάσεις και συμφωνήθηκε
ότι θα απαιτείται η θετική ψήφος του-
λάχιστον ενός Τ/κ υπουργού». 

Τα πιο πάνω, μαζί με τη διασταυ-
ρούμενη ψήφο, συνιστούν ουσιώδη
βελτίωση του συντάγματος της Ζυρί-
χης-Λονδίνου με τις γνωστές, ξεχω-
ριστές ψηφοφορίες, χωρίς πρόνοια
για σύστημα εσωτερικής αναθεώρησής
τους, άρα η χωριστική πολιτική έβλεπε
στο διηνεκές. Επί αυτού ο Μ.Α. Ταλάτ
λέει ενδιαφέροντα πράγματα: «Θυμη-
θείτε κατά τη διάρκεια των διαπραγ-
ματεύσεων με τον Χριστόφια, για πρώ-
τη φορά, μπήκε στο τραπέζι η δια-
σταυρούμενη ψηφοφορία. Πρώτα εί-
παμε όχι. Μετά από κάποιο διάστημα,
το συζήτησα με τους φίλους μου εδώ
και είπαμε ότι είναι μια καλή ιδέα. Θα
εμποδίσει την επαναδιαίρεση του νη-
σιού, γιατί αν ένας Τ/κ ηγέτης ή ένας
Ε/κ ηγέτης χρειάζεται υποστήριξη
από την άλλη κοινότητα, δεν θα μπορεί
να είναι εντελώς εναντίον αυτής της
κοινότητας. Με τη διασταυρούμενη
ψήφο, αυτό δεν θα συμβεί. Το συζή-
τησα τότε με τον Τούρκο ΥΠΕΞ Α.
Γκιουλ. Είπε, πως «ήταν μια καινούργια
ιδέα» και του απάντησα ότι, «οι και-
νούργιες ιδέες μπορεί να είναι καλές
ιδέες» (Πηγή: ο Φιλελεύθερος 3/2).

Η απάντηση στις συνταγματικές
πρόνοιες του 1960, βρίσκεται στο πα-
κέτο συγκλίσεων του 2009 και το οποίο
«ενσωματώθηκε» στο διαπραγματευ-

τικό κεκτημένο έως το 2017: ενωμένος
εκλογικός κατάλογος για όλους τους
Κυπρίους, ψηφίζουν τον υποψήφιο
για πρόεδρο και αντιπρόεδρο με στάθ-
μιση της ψήφου εκάστης κοινότητας
στο 20% ώστε οι Ε/κ να μην εκλέγουν
και τους δύο. Το κλειδί για να αλλά-
ξουμε σελίδα: με τη στάθμιση στο
20%, θα εκλέγονται ηγέτες με ευρύτερη
αποδοχή και στις δύο κοινότητες, με
μετριοπαθή συμπεριφορά. Το τελευ-
ταίο διευκολύνει τις λύσεις και μικραί-
νει με τη σειρά του το περιεχόμενο
του «μηχανισμού επίλυσης αδιεξόδων». 

Η μία θετική ψήφος ενός Τ/κ υπουρ-
γού στους 11, συνιστά έναν κοινής
αποδοχής χειροπιαστό τρόπο (2017)
για να εκφραστεί η ομοσπονδιακή
δομή στο ΥΣ με βάση τα δικά μας δε-
δομένα. Οι ομοσπονδίες διαθέτουν
ποικίλα χαρακτηριστικά αυτού του
είδους. Η Κύπρος με βάση τον πλη-
θυσμό της αντί να έχει λ.χ. μισό ευ-
ρωβουλευτή, έχει έξι. Η Κύπρος με
βάση τον πληθυσμό της αντί να έχει
λ.χ. μηδέν επίτροπο, έχει 1, η Σουηδία
1, η Γερμανία 2 και η Γαλλία 2. Στις
ΗΠΑ: κάθε Πολιτεία εκλέγει δύο γε-
ρουσιαστές (για να εκφράζεται η πο-
λιτική ισότητα σε ομοσπονδιακό επί-
πεδο) και ταυτόχρονα η κάθε Πολιτεία
εκλέγει βουλευτές ανάλογα με τον
πληθυσμό της για να εκφράζεται έτσι
η διαφορετικότητα στην πληθυσμιακή
τους σύνθεση. 

Τα θέματα αυτά είναι δύσκολα,
απαιτούν γνώσεις, συγκρίσεις, δεδο-
μένα. Όσοι πέτυχαν τις σοβαρές συγ-
κλίσεις σιωπούν, ενώ οι οπαδοί της
ακινησίας λένε ό,τι θέλουν. Το ακρο-
ατήριο που παρακολουθεί το θέμα λι-
γοστεύει διαρκώς. Όμως, με ήξεις
αφήξεις, πού τελικά καταλήγουμε;

Η τελευταία ζαριά του Αντόνιο
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

EP
A/

IG
O

R 
TK

AC
H

EN
KO

Σύμφωνα με την Κρατική Υπηρεσία Έκτακτης Ανάγκης της Ουκρανίας (SESU) ως αποτέλεσμα των ολονύχτιων επιδρομών ρωσικών μη επαν-
δρωμένων αεροσκαφών στην περιοχή της Οδησσού στις 21 Μαρτίου, τουλάχιστον τρία άτομα τραυματίστηκαν και ξέσπασαν πυρκαγιές σε εμ-
πορικό κέντρο και καταστήματα. 

www.larkoslarkou.org.cy

Δεν χωρεί αμφιβολία πως το αποτέλεσμα
της άτυπης διάσκεψης, στη Γενεύη, για
το Κυπριακό δίνει και χρόνο και ανα-
κούφιση σε μια παγωμένη διαδικασία
από το 2017. Κυριότερα, όπως ανέμενε
κανείς εξάλλου από τον ΟΗΕ, η όλη προ-

σπάθεια δεν κατέληξε σε ένα αδιέξοδο με τον γ.γ. να
σφύριζε λήξη. Ο κ. Γκουτέρες έδωσε όχι μόνο μια μικρή
παράταση στον αδιέξοδο διάλογο του Κυπριακού αλλά,
ουσιαστικά, κάλεσε τις δύο πλευρές σε τέσσερις μήνες
να επιστρέψουν για την επανάληψη της προσπάθειας. 

Τι μας είπε ουσιαστικά; «Θα ξαναδιορίσω ειδικό ή
απεσταλμένο, θα υιοθετήσετε ΜΟΕ, θα τα βρείτε για
τα σημεία διέλευσης (οδοφράγματα) και τα ξαναλέμε
τέλη Ιουλίου, να δω πού βρίσκεστε». Μια διαδικασία
τεσταρίσματος για «παραδοτέα» επί του εδάφους, η
οποία περιέχει, εντός της, και τη διαδικασία του χρο-
νοδιαγράμματος, με τον πραγματικό χρόνο να συμ-
φωνήσει κανείς για τη διάνοιξη 1-4 οδοφραγμάτων,
ενός πάρκου ΑΠΕ στη νεκρή ζώνη, κτλ., από τις 18
Μαρτίου έως τα τέλη Ιουλίου να είναι σχεδόν τέσσερις
μήνες. 

Μέσα σε αυτό το χρονικό διάστημα υπάρχουν αν-
τικειμενικές συνθήκες επί του εδάφους, ακόμη και αν
όλα όσα ζητάει ουσιαστικά ο γ.γ. του ΟΗΕ γίνουν σε
ένα μήνα: Toν προσεχή Οκτώβριο στα Κατεχόμενα
υπάρχει εκλογική διαδικασία, όπου θα διαφανεί αν η
Άγκυρα –που έχει τεράστιο τακτικά βάθος– στείλει
τον Τατάρ σπίτι του ή τον επιβάλει εκ νέου, αν η
ανάδειξη Ερχιουρμάν θα ωθήσει τη διαδικασία και
φυσικά η κυπριακή προεδρία στο Συμβούλιο της Ε.Ε.,
το 2026, που εξ ορισμού δεν δίνει στη διαδικασία επα-
νέναρξης του Κυπριακού προοπτική. Ενδιάμεσα του
οροσήμου του Οκτωβρίου του 2025 και των εξελίξεων
στην τουρκοκυπριακή κοινότητα υπάρχει και ένα τε-
ράστιο χωροχρονικό κενό συναλλακτικότητας εκ
μέρους της Άγκυρας που με τη στάση της στη Γενεύη
απέδειξε πως μπορεί να κινείται πολύ έξυπνα, τακτικά,
στο πεδίο του Κυπριακού, όπου μετά το 2017 κατέδειξε
πως σε αντίθεση με εμάς «παίζει για παραπάνω της
μιας εκβάσεις στο Κυπριακό», με όρους υπερέχουσας
στρατηγικής στη θεωρία παιγνίων. 

Σε αυτό το κενό η Τουρκία θα προτάξει, όπως ήδη
κάνει, τη σημαντική αναβάθμιση της σχέσης της με
την Ε.Ε., τόσο ως προς τη μεταξύ των ειδική σχέση
που διαμορφώνεται πλέον (περιλαμβάνει δυνητικά
την Τελωνειακή Ένωση και την απελευθέρωση των
θεωρήσεων εισόδου) όσο και ως προς τον ρόλο που
διεκδικεί στην αρχιτεκτονική ασφάλειας της Ευρώπης,
στην εποχή που ο ανορθολογισμός Τραμπ ανατρέπει
παραδοσιακές νόρμες του διεθνούς συστήματος αλλά
και της σχέσης ΗΠΑ-Ευρώπης. Το σίγουρο είναι πως
το Κυπριακό δεν βρίσκεται όσο ψηλά θέλουμε να νο-
μίζουμε, σαν μαστίγιο στη νέα αυτή εξίσωση των ευ-
ρωτουρκικών σχέσεων όπου η Τουρκία θα πάρει αν-
ταλλάγματα.

Και κάτι τελευταίο. Ο Τατάρ ανέφερε στη Γενεύη
το συμβούλιο συνεργασίας, μια έμμεση εκδοχή δηλαδή
της συνεργασίας μεταξύ δύο κρατών. Μπορεί η πρό-
τασή του να απορρίφθηκε, χωρίς κόστος, ως ζήτημα
κυριαρχίας από τους παρευρισκόμενους, αλλά ακόμη
και η χρήση μιας τέτοιας κάρτας μπορεί να επανέλθει
ανά πάσα στιγμή. Ήταν μια τακτική υπενθύμιση του
δύσκολου δρόμου που διανοίγεται, όπου μικρές-
μικρές συγκλίσεις και ΜΟΕ κανονικοποιούν ένα στά-
τους κβο 2.0 χωρίς ωστόσο τη συνολική διευθέτηση
του Κυπριακού. 

Στις παρατάσεις, ιδίως μπασκετικά, κρίνονται πολύ
συχνά οι τελικοί. Είναι το κρίσιμο σημείο για ένα
έξυπνο φάουλ ή ένα buzzer beater. O αγώνας του Κυ-
πριακού δεν έχει κριθεί και δεν τον έχουμε χάσει
ακόμη. Ωστόσο, διανύουμε την κρίσιμη παράτασή
του και επί τούτου ζητούμενα είναι η σοβαρότητα, η
ειλικρίνεια και η καλή τακτική ανάγνωσή του εντός
γηπέδου (εσωτερικό) αλλά και εκτός (διεθνώς). 

Μικρή παράταση
αλλά δύσκολη

συνέχεια
Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Μετά την ολοκλήρω-
ση της άτυπης, πα-
ράτυπης, διευρυμέ-
νης και εμπνευσμέ-
νης συνάντησης (όχι
συνόδου) στη Γενεύη,

με αποτέλεσμα συμφωνία για «πρω-
τοβουλίες» (όχι ΜΟΕ), όπως τη συ-
ζήτηση διάνοιξης σημείων διέλευ-
σης (όχι συμφωνία για άνοιγμα),
συμφωνία για (προσωπικό) απε-
σταλμένο (με τους Χριστοδουλίδη
και Τατάρ να στήνουν προκατα-
βολικά τα δικά τους αφηγήματα
για το όνομα αυτής – ή αυτού),
ήμουν ένας (ειδησεογραφικός) απε-
σταλμένος σε αναζήτηση τίτλου.

Τίτλο δεν εμπνεύστηκα αμέσως,
όμως την πρώτη σκέψη η οποία –
για μένα– συμπύκνωνε το αποτέ-
λεσμα, έτρεξα να την καταγράψω
ως την εισαγωγή στο τελευταίο
κείμενο από το τελευταίο επεισόδιο
του σίριαλ του Κυπριακού: «Στην

άτυπη πενταμερή στη Γενεύη στις
17 και 18 Μαρτίου έγινε το εξής
θετικό βήμα στο Κυπριακό: το ότι
δεν έγινε κανένα αρνητικό».

Η συνάντηση ήταν, με άλλα λό-
για, μια επιχείρηση αποτροπής κα-
νονικοποίησης του αδιεξόδου, και
αποστολής, για πρώτη φορά εδώ
και καιρό, ενός θετικού μηνύματος
το οποίο να συμφέρει όλους. Σε μια
βάση λιγότερο win - win και πε-
ρισσότερο don’t lose - don’t lose.
Για την ε/κ πλευρά που θέλει να
συντηρεί και να φανεί πως συντηρεί
την προοπτική επανέναρξης, για
την τ/κ πλευρά που θέλει να συν-
τηρεί και να φανεί πως συντηρεί
το όνειρο (κάποιων) για δύο κράτη,
για την Τουρκία για να αποτελέσει
και να φανεί πως αποτελεί αξιόπιστο
εταίρο για την Ευρώπη, για την Ελ-
λάδα που θέλει να στηρίξει και να
φανεί πως στηρίζει τους αδελφούς
Κύπριους. Και ό,τι τέλος πάντων

θέλει να κάνει το Ηνωμένο Βασίλειο,
πέρα από το να κρατήσει τις Βάσεις
του ανενόχλητες. Το νέο επεισόδιο
δεν είναι φινάλε κύκλου και δεν
έχει σπουδαίο cliffhanger. Δεν ξέ-
ρουμε καν αν είναι πρεμιέρα νέου
κύκλου για το Κυπριακό. Το επει-
σόδιο «Γενεύη - Μάρτιος 2025» του
Κυπριακού είναι, πέρα από ένα

επεισόδιο με βαρετό τίτλο, το πι-
λοτικό επεισόδιο για ένα reboot με
μια νέα, πιο σύγχρονη σκηνοθετική
προσέγγιση. Θα είναι συνέχιση
των ιστοριών που έμειναν μετέωρες
το 2017; Ή ακόμα μια ταινία Spi-
derman για το πώς μια ραδιενεργός
αράχνη δαγκώνει τον Πίτερ, αλλά
ο Πίτερ δεν καταφέρνει να σώσει
τον θείο Μπεν;

Εύκολα μπορεί κάποιος να υπο-
ψιαστεί πως το ραντεβού τον Ιούλιο
μπορεί να μετατεθεί, καθώς θέλει
χρόνο να διοριστεί προσωπικός
απεσταλμένος, να κάνει τις επαφές
σε Λευκωσία (επί δύο), Αθήνα και
Άγκυρα, να πάει Λονδίνο, να πάει
Βρυξέλλες, και ενδεχομένως να
επαναλάβει τη διαδρομή (με πιο
πιθανή επανάληψη αυτή της δια-
δρομής Λόφου Προεδρικού - προ-
μαχώνα «προεδρικού» στην κατε-
χόμενη Λευκωσία μέσω Λήδρα Πά-
λας). Και μετά, εφόσον υπάρξει

πρόοδος, να συναντηθούμε και οι
πέντε ξανά για να την αξιολογή-
σουμε. Οι πιθανότητες με τούτα
και με εκείνα να φτάσουμε στην
τ/κ προεκλογική περίοδο και να
αναβληθούν τα πάντα μέχρι το τέ-
λος του 2025 είναι υπαρκτές. Αν
και αυτό μπορεί να αποδειχθεί βο-
λικό, καθώς ένας νέος Τ/κ ηγέτης
θα είναι στην καλύτερη των περι-
πτώσεων πιο παραγωγικός από τον
κ. Τατάρ, και στη χειρότερη των
περιπτώσεων, πιο ικανός στο blame
game από τον κ. Τατάρ. Φτάνει
μετά η ε/κ πλευρά να μην επικα-
λεστεί τον φόρτο εργασίας της Κυ-
πριακής Προεδρίας του Συμβουλίου
της Ε.Ε., ή την ανησυχία του πρό-
εδρου Χριστοδουλίδη αν θα δυ-
σκολέψει στις βουλευτικές τα κόμ-
ματα που τον στηρίζουν στη δια-
κυβέρνηση της χώρας και τον στη-
ρίζουν (;) στο Κυπριακό.

Ο δρόμος προς τη Γενεύη ήταν

δύσκολος, αλλά ο δρόμος από τη
Γενεύη θα είναι μάλλον δυσκολό-
τερος, ακόμα και αν η Τουρκία βλέ-
πει όντως σοβαρά την προοπτική
η πρόοδος στο Κυπριακό να της
ανοίξει τον δρόμο για καλύτερες
σχέσεις με την Ε.Ε., και ακόμα και
αν ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης εν-
νοεί αυτά που λέει για το Κυπριακό
και κυρίως θα έχει το σθένος να
σπάσει αβγά, να ενοχλήσει συμ-
μάχους, να εξηγήσει πολύπλοκες
διαδικασίες και συμβιβασμούς, και
να δουλέψει για πραγματική πολι-
τική ισότητα και ένα σύγχρονο δι-
κοινοτικό κράτος.

Όπως πάντα, η προσπάθεια
όλων πρέπει να ξεκινήσει τώρα,
από τα θεωρητικά εύκολα. Χωρίς
την ανικανότητα, ακαμψία ή ό,τι
άλλο μιας άλλης πλευράς να απο-
τελεί δικαιολογία.

Ο ατέρμονος δρόμος από τη Γενεύη
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<

Το επεισόδιο «Γενεύη -
Μάρτιος 2025»
του Κυπριακού είναι,
πέρα από ένα επεισόδιο
με βαρετό τίτλο, το πιλο-
τικό επεισόδιο για ένα
reboot με μια νέα, πιο
σύγχρονη σκηνοθετική
προσέγγιση. 
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Με την εκλογή Τραμπ
στην ηγεσία της με-
γαλύτερης έως τώρα
φιλελεύθερης δύνα-
μης του κόσμου, φαί-
νεται πως τα «πράγ-

ματα» επιταχύνονται με ανεξέλεγκτο
ρυθμό. Ως «πράγμα» οι Αρχαίοι Έλ-
ληνες και Λατίνοι φιλόσοφοι εννο-
ούσαν «τα κοινά» και πιο συγκεκρι-
μένα το πλέον κοινό πράγμα (res)
ήταν για εκείνους το πολίτευμα. Το
δίλημμα απολυταρχία ή φιλελευθε-
ρισμός είχε ήδη ανέβει στην πρώτη
θέση της παγκόσμιας πολιτικής
ατζέντας εδώ και πολλά χρόνια, ήδη
πριν από τη ρωσική επίθεση στην
Ουκρανία. Με τον πόλεμο αυτό έλη-
ξε και η ειρήνη που είχε επιτευχθεί
στην Ευρώπη από το 1945 και μετά.
Το ερώτημα είναι πλέον αν μαζί με
την ειρήνη θα τελειώσει και το φι-
λελεύθερο όραμα, όπου αυτό είναι
ακόμη ζωντανό ή αν ο πόλεμος που
έχει ήδη αρχίσει θα το εξαφανίσει.
Ο αντισυστημικός λόγος, η ιδεο-
λογία της αντιπαγκοσμιοποίησης,
ο ηθικός συντηρητισμός δρούσαν
για πολλά χρόνια υπόγεια και διά-
βρωναν τις δυτικές φιλελεύθερες
δημοκρατίες. Οι ιδεολογίες αυτές

λειτουργούν ως κοσμικές θρησκείες,
βασίζονται δηλαδή κυρίως στην
πίστη σε μια ηθική αποστολή, χρη-
σιμοποιώντας μόνο εργαλειακά τα
όποια ψήγματα λόγου περιλαμβά-
νουν οι διακηρύξεις τους. Αν δει
κανείς προσεχτικά την άνοδο της
απολυταρχίας σε Ρωσία, Τουρκία
και Αμερική, θα παρατηρήσει ότι
οι απολυταρχικοί ηγέτες των τριών
αυτών χωρών διαπνέονται από έν-
τονο θρησκευτικό συναίσθημα. Οι
Αδελφοί Μουσουλμάνοι βρίσκονται
πίσω από τον Ερντογάν, η ρωσική
ορθόδοξη Εκκλησία και ο Κύριλλος
της Μόσχας πίσω από τον Πούτιν
και η αμερικανική πλειοψηφία της
WASP (White Anglo Saxon Prote-
stant) πίσω από τον Τραμπ. Η αν-
τιδικαιωματική ατζέντα (antiwoke)
είναι κοινή και στους τρεις. Πίσω
βέβαια από την ατζέντα αυτή κρύ-
βεται το μίσος κατά της ελευθερίας
του κάθε πολίτη να αποφασίζει
ελεύθερα για τη ζωή του. 

Στην επιστολή του για την ανε-
ξιθρησκία, ο Τζον Λοκ είχε ήδη
προειδοποιήσει ότι δεν είναι δου-
λειά του κοσμικού ηγέτη να σώσει
τις ψυχές των υπηκόων του. Σκοπός
του κοσμικού κράτους είναι η προ-

στασία της ζωής, της ασφάλειας
και της περιουσίας των πολιτών,
όχι η ηθική τους τελείωση. Σε αυτό
το θέμα, έγραφε ο Λοκ, όλοι είναι
εξίσου σε θέση να αποφασίσουν
για τον δρόμο στον οποίο θα βα-
δίσουν όσο και το κυρίαρχο κράτος.
Η κοινωνία των πολιτών δεν χρει-
άζεται ούτε Θεό, ούτε ιεροκήρυ-
κα-δικαστή, ούτε Καίσαρα (ni Dieu,
ni tribun, ni César), όπως δίκαια
διακήρυτταν τον 19ο αιώνα οι υπέρ-
μαχοι της Δημοκρατίας (republi-
cains) στη Γαλλία. Τα πράγματα
όμως φαίνονται να επιταχύνονται
προς την αντίθετη κατεύθυνση. Η
αυθαιρεσία του ενός τυράννου μοι-
άζει να κεντρίζει τους άλλους να
τον ξεπεράσουν. Υπάρχει αυτή τη
στιγμή ένας ανταγωνισμός των
απολυταρχών για το ποιος θα ξε-
περάσει τον άλλο σε δογματισμό,
φανατισμό και μισαλλοδοξία. Σε
κάθε περίπτωση, ο δρόμος είναι η
υποβάθμιση των αντεξουσιών και
η συγκέντρωση της εξουσίας στα
χέρια της εκτελεστικής. Και ενώ
στη Ρωσία ο Πούτιν έχει ήδη επι-
βάλει στυγνή δικτατορία, στην
Τουρκία ο Ερντογάν συλλαμβάνει
αυθαίρετα τους ηγέτες της αντι-

πολίτευσης και ο Τραμπ αγνοεί επι-
δεικτικά τις αποφάσεις των αμερι-
κανικών δικαστηρίων εφαρμόζον-
τας παράνομα εκτελεστικά διατάγ-
ματα (acts), φιμώνοντας ή εξαγο-
ράζοντας τον Τύπο και απειλώντας
τα πανεπιστήμια και το αμερικανικό
εκπαιδευτικό σύστημα. 

Στη σημερινή παγκόσμια πολι-
τική σκακιέρα, η Ευρωπαϊκή Ένωση
και οι δυτικές χώρες της Κοινοπο-
λιτείας είναι οι μόνοι υπέρμαχοι
του φιλελευθερισμού του Λοκ και
των διαφωτιστών. Αγγλία, Καναδάς
και Ευρώπη ξύπνησαν απότομα
από τον ύπνο των βεβαιοτήτων
τους και συνειδητοποίησαν αργά
ότι εδώ και δεκαετίες διακυβεύεται
το μέλλον της φιλελεύθερης δημο-
κρατίας. Αγγλία, Γαλλία και Γερμα-
νία μετατρέπονται με ταχείς ρυθ-
μούς σε πολεμικές μηχανές, προ-
σπαθώντας να αναπληρώσουν χα-
μένες δεκαετίες απραξίας. Η Γαλλία
ανακοίνωσε την επέκταση της πυ-
ρηνικής της ασπίδας σε ολόκληρη
την Ευρώπη, εξοπλίζοντας ταυτό-
χρονα τα Rafaleμε πυρηνικά οπλικά
συστήματα, ενώ ταυτόχρονα αυ-
ξάνει την αλυσίδα παραγωγής τους.
Η Γερμανία αυξάνει με πρωτοφανή

τρόπο τον εξοπλιστικό της προ-
ϋπολογισμό, ενώ ταυτόχρονα εκ-
συγχρονίζει τις σχεδόν ανύπαρκτες
έως σήμερα στρατιωτικές της δυ-
νάμεις. Η Αγγλία ηγείται συμμαχίας
«προθύμων» για την υπεράσπιση
της Ουκρανίας και της Ευρώπης
κατά του ρωσικού επεκτατισμού.
Τα όνειρά της πάντως να εντάξει
την Τουρκία του Ερντογάν στη
συμμαχία για τα νέα εξοπλιστικά
προγράμματα ναυαγούν μπροστά
στην προσπάθεια του Τούρκου
απολυταρχικού ηγέτη να εκμηδε-
νίσει τις τελευταίες συνταγματικές
αντιστάσεις του τουρκικού λαού
κατά της δικτατορίας του.

Το σημαντικότερο διακύβευμα
και το πραγματικό πεδίο του πο-
λέμου σήμερα είναι όμως το πνευ-
ματικό, ίσως περισσότερο και από
το στρατιωτικό. Θα μπορέσουν οι
Αμερικανοί, Τούρκοι και Ευρωπαίοι
διανοούμενοι, λόγιοι και ακαδη-
μαϊκοί να ορθώσουν το ανάστημά
τους μπροστά στη λαίλαπα των ιδε-
ολογιών του Dougin και του Ban-
non, επίσημων ιδεολόγων του που-
τινισμού και του τραμπισμού; Το
εγχείρημα δεν είναι εύκολο. Οι οι-
κονομικές ισορροπίες σήμερα, ιδι-

αίτερα εντός των ελεύθερων ανοι-
χτών κοινωνιών, αποτελούν τρο-
χοπέδη κατά της αποτελεσματικό-
τητας και της επιρροής του διαφω-
τιστικού λόγου. Η αύξηση της ψα-
λίδας πλούσιων και φτωχών, η τε-
ράστια και άδικη ανισοκατανομή
των εισοδημάτων, η διάβρωση των
συστημάτων υγείας και παιδείας
και, κυρίως, το αίσθημα αδικίας
της πάλαι ποτέ κυρίαρχης μεσαίας
τάξης σε Ευρώπη και Αμερική τρο-
φοδοτούν τον αντισυστημικό και
αντιφιλελεύθερο λόγο. Ο φιλελεύ-
θερος πολιτικός πολιτισμός είναι
άρρηκτα συνδεδεμένος με τη συμ-
περιληπτική (inclusive) οικονομία,
κάτι που οι Ευρωπαίοι και Αμερι-
κανοί ηγέτες τείνουν να ξεχνούν.
Ο αγώνας για την ελευθερία είναι
πολυεπίπεδος και πολυδιάστατος,
καθώς μέσα από τα συντρίμμια της
μεσοαστικής τάξης ξεπηδάει το
φάντασμα του ολοκληρωτισμού
και η μεγαλύτερη απειλή κατά της
ελευθερίας από την εποχή του Δια-
φωτισμού. 

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου. 
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Αριστοτέλης: Σκέψης σκεπτόμενος
Πρόδρομος της Τεχνητής Νοημοσύνης

Του ΑΝΤΩΝΗ ΚΑΚΑ

Ο Λυσιώτης ποιητής
Παύλος Λιασίδης έλε-
γε ότι «Νάτουν η Σκά-
λα μάλι σου, τζαι να
μου τη χαρίσης, εν
την αλλάσω φίλε μου

με ένα γουμάν της Λύσης». Και δια-
βάζοντας το περισπούδαστο βιβλίο
της Μαργαρίτας Κουλουμή Χριστο-
φόρου, επιβεβαιώνονται τα λόγια
του Παύλου Λιασίδη, όση υπερβολή
και αν νομίζει κάποιος ότι περιέχουν.
Το βιβλίο «Γράφουσιν ημίν εκ Λύσης.
Πτυχές της ζωής στη Λύση μέσα
από τον Τύπο και άλλες πηγές»,
είναι μια σπουδαία επιστημονική
μελέτη για την κατεχόμενη Λύση,
μέσα από δημοσιεύματα στον Τύπο
από το 1878 έως το 1974. Ο τίτλος
προέρχεται από την αρχική φράση
των ρεπορτάζ των εφημερίδων εκεί-
νης της εποχής, δηλαδή «Γράφουν
σε μας από τη Λύση...». Εμείς οι
οποίοι επαγγελλόμαστε τη δημο-
σιογραφία, σίγουρα ζηλεύουμε, με
την καλή έννοια της λέξης, για το
βιβλίο 545 σελίδων, το οποίο έγραψε
μια φιλόλογος και όχι ένας δημο-
σιογράφος.

Στο εξώφυλλο του βιβλίου, ξε-
χωρίζει η εκπληκτική ιστορική φω-
τογραφία, έξω από την εκκλησία
της Παναγίας της Λύσης, η οποία
πράγματι αξίζει χίλιες λέξεις, όπως
θα έλεγαν και οι Κινέζοι. Η φωτο-
γραφία λήφθηκε ανήμερα της Κυ-
ριακής των Βαΐων, την Κυριακή της
Ελιάς το 1957. Καταγράφει με τον
καλύτερο τρόπο τον μυστικό κόσμο
της Λύσης. Από τις ενδυμασίες των
γυναικών, μέχρι τα κοντά παντε-
λονάκια των παιδιών. Ξεχωριστός
και ο χώρος, όλο αναμνήσεις για
όσους έζησαν στην κατεχόμενη
Λύση. Στο οπισθόφυλλο ξεχωρίζει
μια φράση, ευλογία ή κατάρα, μια
παράφραση, από τους ψαλμούς του
Δαυίδ. «Αν σε ξεχάσουμε Λύση/ να
παραλύσει το δεξί μας χέρι/ Η γλώσ-
σα μας ας κολλήσει στο λαρύγγι
μας/ Αν δεν σε θυμηθούμε/ Αν δεν
σε βάλουμε Λύση/ Απάνω από όλες
τις χαρές μας...». Η περιλάλητη εκ-
κλησία της Παναγίας της Λύσης
γιόρταζε δύο φορές τον χρόνο. Στις
25 Μαρτίου, ημέρα του Ευαγγελι-
σμού της Θεοτόκου και στις 8 Σε-
πτεμβρίου, ημέρα των γενεθλίων
της Παναγίας. Ήταν δύο ξεχωριστά
γεγονότα για τους κατοίκους της
Λύσης, τα οποία τιμούσαν οι εκά-
στοτε Εθνάρχες, Αρχιεπίσκοποι Κύ-
πρου και ιδιαίτερα ο μακαριστός
Αρχιεπίσκοπος Μακάριος. Οι ακο-
λουθίες ήταν πανηγυρικές, με την
περίφημη χορωδία του Γιάγκου Σου-
ρουλλά. Η υποδοχή των Εθναρχών
γινόταν στην είσοδο του χωριού,
απ’ όλο το χωριό και με τη συνοδεία
ψαλμών και ύμνων, μετέβαιναν εν
πομπή στον ναό της Παναγίας. 

Σε πολλά δημοσιεύματα των αρ-
χών του 20ού αιώνα, διαβάζουμε

ανταποκρίσεις από επισκέψεις Αρ-
χιεπισκόπων στη Λύση. Ξεχωριστή
ήταν και η γλώσσα, μείγμα καθα-
ρεύουσας και αρχαΐζουσας, γλώσσα
η οποία απευθυνόταν στους εγγράμ-
ματους και τους πλούσιους της επο-
χής. Ενδεικτικά ο «Κυπριακός Φύλαξ»
έγραψε ότι ο νεοεκλεγείς Αρχιεπί-
σκοπος Κύριλλος Β ,́ τον Σεπτέμβριο
του 1909, ο οποίος εκτελούσε πε-
ριοδεία στη Χερσόνησο της Καρ-
πασίας, «ενεφανίσθη αίφνης εις Με-
σαορίαν, όπου είχε προσκληθή υπό
της ενθουσιώδους κωμοπόλεως Λίσ-
σης, τελούσης εγκαίνια του μεγα-
λοπρεπούς αυτής ναού την 8η Σε-
πτεμβρίου…». Την Α. Μακαριότητα
προσφώνησε ο ενθουσιώδης δά-
σκαλος Ανίκητος Λοΐζου, προκα-
λώντας «παταγώδη χειροκροτήματα
και ουρανομήκεις ανευφημίας, των
μυριοπληθών ακροατών του…».

Τα τραγούδια λένε τις δικές τους
αλήθειες: «Όταν κοιτάς από ψηλά,
μοιάζει η γη με ζωγραφιά…», αφού
χάνονται οι ατέλειες και οι ασχήμιες
και «παλιό και ωραίο παρελθόν…
», όταν τα χρόνια φεύγουν, ξεχνι-
ούνται οι μικρότητες και οι πικρίες.
Οι αναφορές στον Τύπο μιας άλλης
εποχής, όσο ασήμαντες και αν φαί-
νονται, φανερώνουν πικρές αλήθειες
για την κοινωνία της Λύσης, η οποία
πορευόταν στο εκκρεμές, μεταξύ
επιτευγμάτων και αστοχιών, μεταξύ
μεγαλείων και μικροτήτων, μεταξύ
αγίων και αμαρτωλών ανθρώπων.
Η Μαργαρίτα στο σπουδαίο της πό-
νημα μοιραία ανέδειξε την αληθινή
ανθρώπινη εικόνα της Λύσης. Από
τη μία οι αξεπέραστοι ποιητές, οι
σπουδαίοι μουσικοί και αλτρουιστές
άνθρωποι και από την άλλη, δια-
φωνίες, καβγάδες, αλλά και βάρβαρες
συμπεριφορές. Όλα ανθρώπινα. Αλ-
λά μέσα από τις πικρές αλήθειες,
αναδεικνύεται το θαύμα των αν-
θρώπων της Λύσης.

Έκπληξη δεν αποτελεί το γεγονός
ότι δεν μπόρεσε να περάσει στον
Τύπο της εποχής εκείνης, η αγιότητα
ανθρώπων της Λύσης, όπως των
μακαριστών, Παναγή, Βασίλη, Τρυ-
φωνούς, του ηγουμένου του Απο-
στόλου Βαρνάβα Γαβριήλ και άλλων
αγίων ανθρώπων, η οποία διαπερ-
νούσε όλους τους κατοίκους και
αποτελούσε τη μυστική δύναμη του
χωριού. Μόνο οι ξένοι, όπως ο αεί-
μνηστος θεολόγος Παναγιώτης Τρεμ-
πέλας και άλλοι πολλοί ιεράρχες και
θεολόγοι από την Ελλάδα, μπόρεσαν
και είδαν στο πρόσωπο του Παναγή
την αγιότητα και στα πρόσωπα και
τις ενδυμασίες ανδρών και γυναικών,
τον μυστικό κόσμο της Ανατολής,
ο οποίος άρχισε να χάνεται μετά
την Ανεξαρτησία της Κύπρου. Τε-
λικά, 50 χρόνια μετά τον ξεριζωμό,
το μυστικό θαύμα της Λύσης είναι
ακόμη ζωντανό.   

Γράφουσιν
ημίν εκ Λύσης

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

 kaparispan@yahoo.gr

Απολυταρχία ή φιλελευθερισμός

Ε ρωτηθείς ο Αριστοτέλης από
τον βασιλιά Φίλιππο τι θα
διδάξει στον γιο του, τον

Μέγα Αλέξανδρο, αυτός απάντησε
«Να σκέπτεται». Η απάντηση αυτή
του Αριστοτέλη υποδεικνύει τη
σημαντικότητα που αποδίδει στην
ανθρώπινη σκέψη ως κεντρικό
συστατικό του ανθρώπου, πι-
στεύοντας ότι «ολόκληρη η ζωή
του ανθρώπου είναι το αποτύπω-
μα της σκέψης του».

Ο Αριστοτέλης, μέσα στο πνεύ-
μα της εποχής του, επέφερε μια
αλλαγή, μια μετάλλαξη, στη νοη-
ματική φύση του ανθρώπου. Για
πρώτη φορά αναγνωρίζεται συ-
νειδητά ότι το ανθρώπινο μυαλό
έχει τη δυνατότητα να μελετήσει
τον εαυτό του και να προσπαθήσει
να συστηματοποιήσει τη λειτουρ-
γία του, δηλαδή τη σκέψη του. Ο
ίδιος αντιλαμβάνεται ότι αυτή η
ιδέα να μελετήσει το σύστημα
της ανθρώπινης σκέψης αποτελεί
κάτι το αποκλειστικά καινούργιο,
αναφέροντας σε δύο περιπτώσεις
αυτή την παρατήρηση. Σε μία
από αυτές τις αναφορές του γρά-
φει: «Αλλά για την τέχνη των συλ-
λογισμών απολύτως τίποτα δεν
είχαμε (κληροδοτημένο) από τους
παλαιότερους, αλλά για πολύν
χρόνον κοπιάζουμε κάνοντας
πρωτογενή έρευνα».

Αυτό το καινούργιο στοιχείο
δεν είναι απλώς ότι ο άνθρωπος
ξεχωρίζει ως σκεπτόμενο ον, αλλά
ότι αυτό το ξεχωριστό του χαρα-
κτηριστικό μπορεί να μελετηθεί
με συστηματικό τρόπο, και δη
ολοκληρωτικό τρόπο, δηλαδή τρό-
πο που να καλύπτει όλες τις φαι-
νομενικά διαφορετικές περιπτώ-
σεις και χρήσεις της ανθρώπινης
σκέψης.

Ο Αριστοτέλης αντιλαμβάνεται
την καθολικότητα της σημασίας
της ανθρώπινης σκέψης σε όλες
τις πτυχές του ανθρώπου και με-
λετά πώς θα μπορούσαμε να δια-
κρίνουμε μορφές σκέψεις κατάλ-
ληλες για διαφορετικά πεδία με-
λέτης. Έτσι για σκοπούς μελέτης
των μαθηματικών και καθαρά επι-
στημονικών πεδίων, ή αποδεικτι-
κών πεδίων όπως τα χαρακτηρίζει
ο Αριστοτέλης, διακρίνει τη μορφή
σκέψης που τη διέπει, αυτή του
αυστηρού λογικού συμπεράσμα-
τος, ενώ για σκοπούς μελέτης άλ-
λων πεδίων όπως η ρητορική και
η πολιτική διακρίνει τη μορφή
της διαλεκτικής σκέψης. 

Η μελέτη του για την ανθρώ-
πινη σκέψη, παρόλο που έχει τη
δική της και πρωτότυπη υπόστα-
ση, δεν παραμένει ένα θεωρητικό
εγχείρημα αλλά βρίσκει εφαρμογή
και χρησιμότητα στις άλλες με-
λέτες του. Μια τέτοια περίπτωση
που ξεχωρίζει είναι αυτή της ηθι-
κής όπου η διαλεκτική σκέψη

βοηθάει να αναζητήσουμε τη με-
σότητα, δηλαδή την αποφυγή
ακραίων θέσεων όπου αυτές είναι
βέλτιστα ορθολογιστικές κάτω
από συγκεκριμένες παραδοχές,
αλλά όχι κάτω από άλλες παρα-
δοχές οι οποίες μπορεί να έχουν
εξίσου ηθική αξία όπως τις πρώτες.
Επίσης, εισάγει την έννοια του
πρακτικού συλλογισμού όπου η
οργανωμένη σκέψη μπορεί να
μας βοηθήσει να μετριάσουμε τις
επιθυμίες του πάθους και να ζή-
σουμε μια πιο ηθικά ενάρετη ζωή.

Παραδοσιακά, το πιο σημαν-
τικό μέρος του έργου του Αριστο-
τέλη για την ανθρώπινη σκέψη
θεωρείται η μελέτη του «ορθού
συλλογισμού» για την οποία ανα-
γνωρίζεται ως ο πατέρας της Λο-
γικής. Διατυπώνει τη θεμελιώδη
έννοια του αυστηρού συλλογι-
σμού, η οποία μέσα από τους αι-
ώνες έρχεται να αποτελέσει το
θεωρητικό θεμέλιο της μαθημα-
τικής λογικής και της σύγχρονης
επιστήμης.

Το κεντρικό δόγμα της σύγ-
χρονης επιστήμης είναι ότι κάθε
επιστημονική θεωρία, ανεξαρτή-
τως του συγκεκριμένου επιστη-
μονικού πεδίου, εκφράζεται και
τη διέπει η κλασική μαθηματική
λογική, της οποίας τα συμπερά-
σματα απορρέουν με βεβαιότητα
από κάποιες δεδομένες αρχές.
Αυτή η βεβαιότητα των επιστη-
μονικών προβλέψεων και η εμ-
πειρική επιβεβαίωσή τους στις
διάφορες επιστημονικές θεωρίες
Φυσικής, Χημείας και Βιολογίας
δημιούργησε μια νέα κουλτούρα,
τουλάχιστον στον δυτικό κόσμο,

της απόλυτης εμπιστοσύνης στην
επιστήμη. Έτσι όταν τη δεκαετία
του 1950 ανοίγεται για πρώτη φο-
ρά η δυνατότητα δημιουργίας
σκεπτόμενων μηχανών, μια νέα
περιοχή μελέτης που ονομάστηκε
Τεχνητή Νοημοσύνη, η προσπά-
θεια αυτή επικεντρώθηκε σε μια
καθαρά παραδοσιακή επιστημο-
νική προσέγγιση, βασιζόμενη στα
ίδια αυστηρά πλαίσια συμπερα-
σματολογίας όπως στο παρελθόν.

Αυτό οδήγησε σε ένα μακρύ
χειμώνα της Τεχνητής Νοημοσύ-
νης μέχρι τις αρχές του εικοστού
πρώτου αιώνα, όπου διαφαίνεται
ότι η προσπάθεια χρειάζεται στοι-
χεία και από τις δύο βασικές μορ-
φές σκέψης που διακρίνει ο Αρι-
στοτέλης, αυτής του αποδεικτικού
αυστηρού συλλογισμού αλλά και
της διαλεκτικής σκέψης με την
επιχειρηματολογία και την επε-
ξηγηματικότητα της σκέψης. Είναι
δελεαστικό να σκεφτεί κανείς ότι
η εξέλιξη της σύγχρονης Τεχνητής
Νοημοσύνης μέχρι σήμερα αλλά
και στο εγγύς μέλλον θα ήταν δια-
φορετική εάν η επιστημονική κοι-
νότητα προσέτρεχε στον Αριστο-
τέλη, τον πρώτο πρόγονο του γέ-
νους μελέτης της ανθρώπινης
σκέψης, για μια αρχική καθοδή-
γηση επί του θέματος. 

Παρόλο που αυτή η θέση είναι
υποκειμενική υπάρχουν πολλά
τέτοια «διδάγματα» που θα μπο-
ρούσαμε να πάρουμε από τον Αρι-
στοτέλη. Για παράδειγμα, ο Αρι-
στοτέλης εισάγει την έννοια της
επιείκειας στην ηθική και δικαιο-
σύνη μέσα από την παραδοχή ότι
η αυστηρή νομική συλλογιστική

δεν μπορεί να εφαρμοστεί από-
λυτα σε όλες τις περιπτώσεις δι-
καίου, διότι ο νόμος δεν μπορεί
να προβλέψει και να καταγράψει
όλες τις ειδικές περιπτώσεις που
πιθανόν να προκύψουν. Η επιεί-
κεια τότε για τον Αριστοτέλη είναι
διορθωτική πράξη συλλογισμού
που αποφέρει καλύτερες, πιο δί-
καιες, αποφάσεις. Αυτή η «επιεικής
συλλογιστική» διαφαίνεται μέσα
από τη σύγχρονη μελέτη της υπο-
λογιστικής λογικής και επιχειρη-
ματολογίας, ότι μπορεί να ταυτι-
στεί με τη διαλεκτική συλλογι-
στική του Αριστοτέλη –δεν είναι
σαφές εάν ο Αριστοτέλης κάνει
αυτή τη συσχέτιση– και να απο-
τελέσει ένα καλύτερο υπόβαθρο
για το σημερινό επίμαχο θέμα
της Ηθικής της Τεχνητής Νοη-
μοσύνης. 

Μια νέα ανάγνωση του Αρι-
στοτέλη, του πρώτου σκέψης σκε-
πτόμενου, μελετητή της δομής
της ανθρώπινης σκέψης και πώς
αυτή επηρεάζει τη ζωή και την
κοινωνία μας, θα βοηθούσε στη
διαμόρφωση ενός πιο κατάλληλου
σύγχρονου πεδίου της Τεχνητής
Νοημοσύνης, για τη δημιουργία
χρήσιμων σκεπτόμενων μηχανών
και ηθικά εναρμονισμένων με τις
ανθρώπινες αξίες.

Ο κ. Αντώνης Κάκας είναι καθηγητής,
Πανεπιστήμιο Κύπρου. Είναι συνδιορ-
γανωτής, μαζί με τον καθηγητή Κυριά-
κο Δημητρίου και τον δρα Δούκα Κα-
πάνταη, του πρώτου διεθνούς συνε-
δρίου «O Αριστοτέλης στην εποχή της
Τεχνητής Νοημοσύνης», Ακαδημία
Αθηνών, 7-10 Απριλίου.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr
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Οι μαζικές 
συλλήψεις

Η παράνοια 

ότι «χάνεται» 

ολόκληρη η 

Τουρκία, λό-

γω δημοσκο-

πικής κατάρ-

ρευσης του 

AKP, οδήγησε 

στις συλλή-

ψεις της 19ης 

Μαρτίου, που 

θύμισαν τα 

πιο σκοτει-

νά χρόνια της 

Τουρκίας, 

σύμφωνα με 

τον πρώην δι-

ευθυντή της 

Hurriyet, Ερ-

τουγρούλ Οζ-

κιόκ.

 

Η απολογία 
του 

καθεστώτος

Η τουρκι-

κή κυβέρνη-

ση διαμηνύει 

πως δεν έχει 

σχέση με τις 

εξελίξεις της 

σύλληψης 

του κ. Ιμάμο-

γλου, τονίζο-

ντας πως όλα 

είναι έργο της 

ανεξάρτη-

της δικαιοσύ-

νης, η οποία 

διαπιστώνει 

οικονομικές 

ατασθαλίες, 

διαφθορά και 

σχέσεις με το 

PKK.

Το βράδυ της Πέμπτης, την ώρα 
που ετοιμαζόμασταν για ρεπορ-
τάζ μπροστά από το δημαρχιακό 
μέγαρο της Κωνσταντινούπολης, 
μια γυναίκα με μαντίλα μας πλησί-
ασε κι άρχισε να μας φωνάζει δυ-
νατά: «Μα, τι πράγματα είναι αυ-
τά; Ούτε στις πιο δύσκολες εποχές 
δεν ζήσαμε τέτοιες καταστάσεις! 
Τον έβαλαν μέσα (τον Ιμάμογλου). 
Θέλουν να μας εμποδίσουν. Στέλ-
νουν τόσους αστυνομικούς για να 
κάνουν τι;». Βρισκόμασταν μεταξύ 
δεκάδων αστυνομικών και πολλών 
τεθωρακισμένων οχημάτων. Ωστό-
σο, η γυναίκα αυτή δεν φοβόταν. 
Φώναζε και εξέφραζε την οργή της.

Αυτό το περίεργο κλίμα επι-
κρατεί στην Τουρκία αμέσως με-
τά την «ακύρωση» του πτυχίου 
πανεπιστημίου και τη σύλληψη 
του δημάρχου της Κωνσταντινού-
πολης, Εκρέμ Ιμάμογλου, μαζί με 
άλλους 105 συνεργάτες του. Το 
ασυνήθιστο είναι πόσοι πολίτες 
είναι έτοιμοι να εκφράσουν ανοι-
χτά τη διαφωνία τους με την κυ-
βέρνηση, ακόμη και σε συντηρη-
τικές περιοχές της Πόλης. Στους 
δρόμους και στις πλατείες οι πε-
ρισσότεροι νέοι αψηφούν τις απα-
γορεύσεις των Αρχών για διαδη-
λώσεις. Συμμετέχουν σε πορείες 
διαμαρτυρίας και φωνάζουν συν-
θήματα υπέρ της ελευθερίας και 
της δημοκρατίας. Η κεντρική πλα-
τεία Ταξίμ παραμένει για πολλές 
ημέρες κλειστή με κιγκλιδώματα 
της αστυνομίας, η οποία δεν επι-
τρέπει σε κανέναν να εισέλθει. 
Παραμένει κλειστός και ο κεντρι-
κός σταθμός, που είναι κάτι σαν 
τον σταθμό του Συντάγματος. Η 
κίνηση στους δρόμους έχει μει-
ωθεί δραστικά, μας λένε οι κα-
ταστηματάρχες, ο κόσμος είναι 
«μαγκωμένος, έχει χάσει το κέφι 
του». H αξιωματική αντιπολίτευ-
ση μιλάει για πραξικόπημα, με τον 
πρόεδρο του Ρεπουμπλικανικού 
Λαϊκού Κόμματος Οζγκιούρ Οζέλ 
να καλεί τον κόσμο να βγει στους 
δρόμους και να αντισταθεί. 

Ο πρόεδρος Ερντογάν και η 
τουρκική κυβέρνηση διαμηνύ-
ουν πως δεν έχουν καμία σχέση 
με τις εξελίξεις της σύλληψης του 
κ. Ιμάμογλου και τονίζουν πως όλα 
είναι έργο της ανεξάρτητης δικαι-

οσύνης, η οποία διαπιστώνει οι-
κονομικές ατασθαλίες, διαφθορά 
και σχέσεις με το PKK. Ως εξίσου 
«ανεξάρτητο» προβάλλεται και το 
Πανεπιστήμιο της Κωνσταντινού-
πολης, που ακύρωσε το πτυχίο του 
δημάρχου.

Είχε προειδοποιήσει

Ομως, πολιτικοί αναλυτές 
υπενθυμίζουν μια απειλητική 
δήλωση του Τούρκου προέδρου 
τον περασμένο Ιανουάριο, όταν 
είχε συλληφθεί ο δήμαρχος της 
περιοχής Μπεσίκτας της Πόλης, 
Ρίζα Ακπολάτ, που είναι και στε-
νός συνεργάτης του κ. Ιμάμογλου. 
Τότε ο Ερντογάν, απαντώντας σε 
σχετική διαμαρτυρία του Οζέλ, εί-

χε πει ότι θα πρέπει να κοιτάξει 
τους ανθρώπους γύρω του. «Ξέ-
ρουν όμως πολύ καλά ότι τα με-
γαλύτερα ραπανάκια είναι ακόμη 
στον σάκο. Αυτή η αλήθεια είναι 
ένας από τους λόγους που ανησυ-
χούν, πανικοβάλλονται και δημι-
ουργούν φασαρία», είχε δηλώσει 
ο πρόεδρος της Τουρκίας. Η τουρ-
κική παροιμία με τα «ραπανάκια 
στον σάκο» σημαίνει πως έχει κά-
ποιος κάτι μεγαλύτερο στο χέρι 
που μπορεί να εκπλήξει. Ηταν από 
τότε σαφές ότι με εκείνη του τη 
δήλωση ο Ερντογάν προανήγγει-
λε τις διώξεις που έμελλε να ακο-
λουθήσουν κατά του Ιμάμογλου. Η 
κυβέρνηση απορρίπτει αυτές τις 
ερμηνείες. Παρά το γεγονός ότι 

η νομαρχία της Κωνσταντινού-
πολης επέβαλε απαγόρευση δια-
δηλώσεων, γίνονται καθημερινά 
πολλές συγκεντρώσεις σε πολλές 
πόλεις της Τουρκίας. Εντύπωση 
προκαλεί το γεγονός ότι η αστυ-
νομία δεν επεμβαίνει και επιτρέ-
πει τις πορείες των διαδηλωτών 
έως έναν βαθμό. Την Παρασκευή 
οι νομαρχίες Σμύρνης και Αγκυ-
ρας επέβαλαν απαγόρευση συγκε-
ντρώσεων και διαδηλώσεων για 
τις επόμενες πέντε μέρες.

Σήμερα είναι η κρίσιμη μέρα, 
καθώς επρόκειτο να απαγγελθούν 
οι κατηγορίες κατά του Ιμάμογλου 
και θα αποφασιστεί αν θα παραμεί-
νει προφυλακισμένος. Ταυτόχρονα 
αναμενόταν ότι σήμερα –με ανοι-

χτή εκλογή, στην οποία επιτρε-
πόταν και η συμμετοχή πολιτών 
που δεν είναι μέλη του κόμματος– 
θα ανακηρυσσόταν ως μοναδικός 
υποψήφιος του Ρεπουμπλικανικού 
Λαϊκού Κόμματος για την προεδρία 
της Τουρκίας.

O επί πολλά χρόνια πρώην διευ-
θυντής της εφημερίδας Hurriyet, 
Ερτουγρούλ Οζκιόκ, σε άρθρο του 
στην ιστοσελίδα T24 υποστηρίζει 
πως «η αίσθηση» απ’ όσα συνέ-
βησαν με τη σύλληψη του Εκρέμ 
Ιμάμογλου «ήταν ίδια με το στρατι-
ωτικό πραξικόπημα». «Νομίζω ότι 
οι εκλογές της 31ης Μαρτίου είχαν 
πολύ μεγαλύτερο αντίκτυπο στην 
κυβέρνηση από ό,τι πιστεύαμε», 
γράφει. «Οι τελευταίες δημοσκο-
πήσεις δείχνουν ραγδαία πτώση 
των ποσοστών του AKP σε όλες τις 
μεγάλες πόλεις της Τουρκίας, όπως 
και στην επαρχία. Η παράνοια ότι 
μετά την Κωνσταντινούπολη και 
την Αγκυρα χάνεται ολόκληρη η 
Τουρκία, οδήγησε τελικά στις μαζι-
κές συλλήψεις της 19ης Μαρτίου, 
που μας θύμισαν τα πιο σκοτεινά 
χρόνια της Τουρκίας. Η Tουρκία 
έχει ουσιαστικά μεταβεί σε ένα 
“καθεστώς Τουρκμενιστάν”, που 
είναι ένα μείγμα Κεντρικής Ασίας 
και Μέσης Ανατολής», αναφέρει 
ο κ. Οζκιόκ.

Οικονομικές παρενέργειες

Ο ίδιος δίνει και μια εικόνα για 
την τουρκική οικονομία, τονίζο-
ντας ότι «η θητεία του υπουργού 
Οικονομικών Μεχμέτ Σιμσέκ έληξε 
από χθες. Το πρώτο κόστος ήταν η 
απώλεια 10-20 δισ. δολαρίων από 
τα 70 δισ. αποθεματικών της κε-
ντρικής τράπεζας. Μέχρι τώρα εί-
χαμε δει τις οικονομικές γνώσεις 
του προέδρου. Τώρα θα δοκιμά-
σουμε τις οικονομικές γνώσεις των 
εισαγγελέων και των δικαστών».

Ο πρόεδρος της ∆ιεύθυνσης 
Επικοινωνίας της τουρκικής προ-
εδρίας Φαχρετίν Αλτούν με ανα-
κοίνωσή του υποστηρίζει ότι «έχει 
γίνει παράλογη συκοφαντία εις 
βάρος του προέδρου μας χωρίς να 
γνωρίζουν το περιεχόμενο και τις 
λεπτομέρειες της έρευνας που ξε-
κίνησε. Θα συνεχίσουμε να αντι-
μετωπίζουμε τέτοιες προσπάθειες 
που έχουν στόχο να ενοχοποιή-
σουν τον πρόεδρό μας, καθώς και 
να υπονομεύσουν την ανεξαρτη-
σία των δικαστικών μας οργάνων», 
τόνισε ο κ. Αλτούν.

Ρεσιτάλ αυταρχισμού ακόμη και για 
τα δεδομένα της Τουρκίας. Eτσι 
περιγράφει στην «Κ» τη σύλλη-
ψη του δημάρχου της Κωνσταντι-
νούπολης η αναλύτρια του Ευρω-
παϊκού Συμβουλίου Εξωτερικών 
Σχέσεων - ECFR, πρώην δημοσιο-
γράφος στην Τουρκία, Ασλί Αϊντι-
ντασμπάς, τονίζοντας χαρακτηρι-
στικά ότι ο τύπος διακυβέρνησης 
στη χώρα της μεταβαίνει από το 
υπόδειγμα της Ουγγαρίας σε μο-
ντέλο Ιράν ή Ρωσίας. 

 
– Τι σηματοδοτεί η εικόνα του 
συλληφθέντος δημάρχου της 
Κωνσταντινούπολης;

– Η μέρα σύλληψης του Εκρέμ 
Ιμάμογλου ήταν μια πολύ θλιβε-
ρή μέρα για πολλούς ανθρώπους 
στην Τουρκία. Θλιβερή και σκο-
τεινή. ∆εν είναι μόνο ότι έχασαν 
τον πολιτικό τους υποψήφιο. Είναι 
επειδή η χώρα, στην πραγματικό-
τητα, άλλαξε κατεύθυνση. Γνωρί-
ζαμε και πριν ότι η Τουρκία ήταν 
αυταρχική – με ανθρώπους στη 
φυλακή, όπως οι Σελαχατίν Ντε-
μιρτάς και Οσμάν Καβαλά. Τώρα 
όμως ο αυταρχισμός ανέβηκε ένα 
επίπεδο πάνω. ∆εν μιλάμε πια για 
μοντέλο Ουγγαρίας. Μιλάμε περισ-
σότερο για μοντέλο Ιράν ή Ρωσίας.

 
– Πόσο πιθανό είναι μέσα σε αυ-
τό το σκηνικό να εκδηλωθούν 

κοινωνικές εντάσεις στην Τουρ-
κία;

– Νομίζω ότι δεν είναι ιδιαίτερα 
πιθανό. Ο κόσμος θα εκδηλωθεί 
για μερικές μέρες, όμως από εκεί 
και ύστερα είναι αντιμέτωπος με 
ένα περιβάλλον που στην πράξη 
δεν επιτρέπει τις κινητοποιήσεις. 
Θα περίμενα λοιπόν ότι οι διαδη-
λώσεις θα σβήσουν, καθώς ο κό-
σμος θα θέλει να προστατεύσει 
τον εαυτό του. Οι Τούρκοι έχουν 
μάθει να είναι υπομονετικοί και να 
περιμένουν την ώρα της κάλπης. 
Το πρόβλημα είναι ότι οι επιλο-
γές που θα έχουν πια στη διάθε-
σή τους θα είναι περιορισμένες. Ο 
Εκρέμ Ιμάμογλου δεν θα είναι στο 
ψηφοδέλτιο.

 
– Εκτιμάτε ότι ο Ερντογάν θα 
«πληρώσει» αυτές τις επιλογές 
πολιτικά; Ορισμένοι αμφιβάλ-
λουν.

– Νομίζω ότι θα τον βλάψουν 
και πολιτικά και εκλογικά. Είναι 
άλλο πράγμα να φυλακίζεις έναν 
διανοούμενο, σαν τον Οσμάν Κα-
βαλά. Ή να φυλακίζεις έναν Κούρ-
δο πολιτικό, με τον οποίο πολλοί 
Τούρκοι –όπως οι εθνικιστές– δεν 
ταυτίζονται. Αυτή τη φορά έχουμε 
να κάνουμε με το κυρίαρχο κόμμα 
της αντιπολίτευσης και με ένα πο-
λύ δημοφιλές πρόσωπο.

 
– Eνα άλλο ερώτημα είναι αν αυ-
τή η υπόθεση θα επηρεάσει τη 

διεθνή εικόνα του Ερντογάν.
– ∆εν είμαι σίγουρη ότι θα του 

κοστίσει ιδιαίτερα, αν λάβουμε 
υπόψη τη συγκυρία. Η εκλογή 
Τραμπ και η αναταραχή που πυ-
ροδότησε στη γεωπολιτική σκη-
νή έχει διαμορφώσει ένα διεθνές 
κλίμα πιο ανεκτικό στους αυταρχι-
κούς ηγέτες. Πριν από μια δεκαετία 
κάτι αντίστοιχο θα είχε προκαλέ-
σει σοκ σε ολόκληρη την Ευρώπη 
και θα οδηγούσε πραγματικά στην 
απομόνωση του Ερντογάν. Τώρα 
θα υπάρξουν μεν δηλώσεις που θα 
εκφράζουν την ανησυχία της Ευ-
ρώπης, αλλά θα παραμείνει στο κά-
δρο η ανάγκη συνεργασίας με την 
Τουρκία. Oσον αφορά τις ΗΠΑ, δεν 
νοιάζονται. Η κυβέρνηση Τραμπ 

έχει καταστήσει σαφές ότι δεν εν-
διαφέρεται για τις εσωτερικές εξε-
λίξεις διαφόρων χωρών. Oταν η δη-
μοκρατία βρίσκεται σε δοκιμασία 
στις ίδιες τις Ηνωμένες Πολιτείες, 
τότε είναι δύσκολο να φανταστεί 
κανείς πως η Ουάσιγκτον θα τη-
ρήσει μια ισχυρή στάση για ό,τι 
συμβαίνει στην Τουρκία.

 
– Πόσο υπολογίσιμος αντίπαλος 
είναι στην πράξη ο Ιμάμογλου 
για τον Ερντογάν;

– Οσα συμβαίνουν οφείλονται 
ακριβώς στην εκτίμηση ότι ο Ιμά-
μογλου θα μπορούσε να νικήσει 
τον Ερντογάν στις επόμενες εκλο-
γές, οι οποίες δεν είναι μια τελειω-
μένη υπόθεση. Ο Ερντογάν έχει 
ασφαλώς δυνάμεις με τις οποίες 
μπορεί να αντέξει σε μια εκλογική 
διαδικασία. Eχει επίσης ένα ισχυ-
ρότερο διεθνές προφίλ, κάτι που 
αρέσει στους ψηφοφόρους. Αλλά 
μια κούρσα μεταξύ Ερντογάν και 
Ιμάμογλου είναι μια πολύ αβέβαιη 
υπόθεση για τον Ερντογάν, ιδί-
ως αν η οικονομία συνεχίσει έτσι.

 
– Τι να περιμένουμε από εδώ 
και στο εξής;

– Νομίζω πως είναι δύσκολο να 
φανταστεί κανείς ότι ο Ιμάμογλου 
θα αποφυλακιστεί οποιαδήποτε 
στιγμή μέχρι τις εκλογές. Ελπίζω 
να κάνω λάθος. Το επόμενο βήμα 
είναι πιθανώς ο διορισμός ενός 
κυβερνητικού επιστάτη στον ∆ή-

μο της Κωνσταντινούπολης. Eνας 
τέτοιος διορισμός, μιας υπηρεσι-
ακής διοίκησης, θα αντιστρέψει 
ασφαλώς τα πάντα στην ατζέντα 
και τις υπηρεσίες που είχε συ-
γκροτήσει ο Ιμάμογλου για την 
Κωνσταντινούπολη, μια χώρα μέ-
σα σε μια χώρα, ως πόλη των 16 
εκατομμυρίων ανθρώπων. Από 
την πλευρά του ο Ιμάμογλου θα 
προσπαθεί να οδηγεί την αντιπο-
λίτευση από τη φυλακή.

 
– Αν δεν τα καταφέρει ο ίδιος, 
ποιος θα είναι ο υποψήφιος της 
αντιπολίτευσης;

– Το πιθανότερο, ο δήμαρχος 
της Aγκυρας Μανσούρ Γιαβάς θα 
είναι το plan B της αντιπολίτευσης, 
με την ευλογία του Ιμάμογλου. Θα 
έχουμε μια κατάσταση που δεν θα 
είναι ακριβώς η ίδια, αλλά θα πα-
ραπέμπει κάπως σε αυτό που εί-
δαμε με τους Ταγίπ Ερντογάν και 
Αμπντουλάχ Γκιουλ, δηλαδή ένα 
μοντέλο στο οποίο το πρόσωπο 
που δεν μπορεί να κατέβει θα είναι 
η πραγματική δύναμη πίσω από 
τον υποψήφιο. Ο Μανσούρ Γιαβάς 
δεν είναι ακριβώς ο Αμπντουλάχ 
Γκιουλ. Και οι δύο άνδρες δεν είναι 
σύντροφοι με τον τρόπο που ήταν 
ο Ερντογάν με τον Γκιουλ. Oμως, 
δεν παύει να ισχύει ότι και οι δύο 
πιέζονται προς μια κοινή υποψη-
φιότητα, προς έναν κοινό αγώνα. 
Επομένως, είναι ένα σενάριο που 
συγκεντρώνει πολλές πιθανότητες.

«Γινόμαστε Τουρκμενιστάν» 

Οι διαμαρτυρίες θα σβήσουν

Το ασυνήθιστο κύμα διαμαρτυρίας για τη φυλάκιση Ιμάμογλου και οι επόμενες κινήσεις του Ερντογάν

Του ανταποκριτή μας 

στην ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ 
ΜΑΝΩΛΗ ΚΩΣΤΙΔΗ

Συνέντευξη στον ΒΑΣΙΛΗ ΚΩΣΤΟΥΛΑ

Διαδηλώτριες συμμετέχουν σε διαμαρτυρία κατά της σύλληψης Ιμάμογλου στην Κωνσταντινούπολη. 
Οι περισσότεροι νέοι αψηφούν τις απαγορεύσεις των Αρχών και βγαίνουν στους δρόμους και στις πλα-
τείες φωνάζοντας συνθήματα υπέρ της ελευθερίας και της δημοκρατίας.
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Ασλί Αϊντιντασμπάς, αναλύτρια του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου Εξωτερικών Σχέσεων - ECFR

«Οι Τούρκοι έχουν μάθει 
να είναι υπομονετικοί και 
να περιμένουν την ώρα της 
κάλπης», εξηγεί η Ασλί Αϊ-
ντιντασμπάς.
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ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ 

ΤΕΤΣΗΣ

Μια συλλεκτική έκδοση 

για τα 100 χρόνια από 

τη γέννηση του «αλχημιστή 

των χρωμάτων», που έδωσε 

νέα πνοή στην ελληνική 

ζωγραφική
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Επειτα από μια τετραετία ανεπι-
τυχών προσπαθειών άρσης των 
κυρώσεων CAATSA –μέσω κάθε 
είδους δημιουργικών προτάσε-
ων προς την κυβέρνηση Μπάι-
ντεν–, η Τουρκία εστιάζει τώρα 
τη στρατηγική της στον Ντό-
ναλντ Τραμπ, επικαλούμενη οφέ-
λη για τις ΗΠΑ, τόσο οικονομικά 
όσο και εθνικού συμφέροντος.

Το σενάριο

Λίγα 24ωρα μετά την τηλε-
φωνική επικοινωνία Τραμπ - Ερ-
ντογάν, άρχισαν να διακινούνται 
στην Ουάσιγκτον πληροφορίες 
πως ήδη αναζητούνται τρόποι 
και εξετάζονται σενάρια για να 
καταστεί νομικά και πολιτικά 
εφικτή –αν και όταν το αποφα-
σίσει ο πρόεδρος– η άρση των 
κυρώσεων που έχουν επιβληθεί 
στην Τουρκία για την κατοχή 
των ρωσικών συστημάτων S-400. 
Σε αυτό το πλαίσιο, έλεγαν οι 

ίδιες πληροφορίες, φέρεται να 
εξετάζεται μεταξύ άλλων το εν-
δεχόμενο καταστροφής τμήμα-
τος των συστημάτων, έτσι ώστε 
να καταστούν μη λειτουργικά. 

Η «Κ» είναι σε θέση να γνω-
ρίζει τα εξής δεδομένα: ότι με το 
ενδεχόμενο άρσης των κυρώσε-
ων –που θα ξεκλείδωνε εξελίξεις 
και για τα F-35– δεν συμφωνούν 
οι πάντες στην κυβέρνηση των 
ΗΠΑ, ότι σε μια τελική απόφα-
ση θα προσμετρηθούν οι σοβα-
ρές αντιδράσεις του Ισραήλ και 
θα ληφθούν επίσης υπόψη και 
οι ανησυχίες της Ελλάδος για 
ενδεχόμενη απώλεια του ποιο-
τικού πλεονεκτήματός της στον 
αέρα. Ο πρόεδρος των ΗΠΑ φέ-
ρεται να μην έχει λάβει, επί του 
παρόντος, καμιά οριστική από-
φαση και σύμφωνα με κάποιες 
πληροφορίες έχει ζητήσει να δι-
ασταυρωθούν τα επιχειρήματα 
και τα λεγόμενα του Ερντογάν. 

Αν τελικά ο Τραμπ –για τον 
έναν ή τον άλλον λόγο– αποφα-

σίσει να επιδείξει πολιτική βού-
ληση επίλυσης του θέματος των 
κυρώσεων, τότε τα πράγματα θα 
είναι απλά. Κι αυτό γιατί ο νόμος 
CAATSA προβλέπει ότι ο πρόε-
δρος των ΗΠΑ μπορεί να «άρει 
(waive), να τερματίσει ή να επι-
βάλει επιπρόσθετες κυρώσεις στη 
βάση συγκεκριμένων και απα-
ριθμούμενων αναλυτικά λόγων 

που σχετίζονται με την εθνική 
ασφάλεια των ΗΠΑ». Η μοναδι-
κή προϋπόθεση για να προβεί σε 
αυτή την κίνηση είναι η υποβολή 
ενημερωτικής έκθεσης στις αρ-
μόδιες επιτροπές του Κογκρέσου, 
με την οποία θα αιτιολογεί την 
απόφασή του. Σημειώνεται πως 
η έκθεση αυτή έχει μόνον ενημε-
ρωτικό χαρακτήρα και δεν παρέ-
χει τη δυνατότητα στο Κογκρέσο 
να διατυπώσει αντιρρήσεις, επι-
φυλάξεις ή διαφορετική άποψη. 

Τα «φίλτρα»

Οπως εκτιμάται, αν δούμε να 
δρομολογούνται εξελίξεις στο 
θέμα των κυρώσεων, θα πρέπει 
να αναμένουμε και εξελίξεις στο 
ζήτημα της πώλησης των F-35, 
που είναι ο βασικός στόχος της 
Αγκυρας. Αυτή η δεύτερη διαδι-
κασία είναι περισσότερο πολύ-
πλοκη και, ως γνωστόν, η επι-
τυχής ολοκλήρωσή της απαιτεί 
τη σύμφωνη γνώμη των επιτρο-
πών ∆ιεθνών και Εξωτερικών, 

Βουλής και Γερουσίας. Παρόλο 
που συσχετισμοί, ισορροπίες και 
πρόσωπα έχουν αλλάξει στο Κο-
γκρέσο και οι επιθυμίες του ση-
μερινού προέδρου σπανίως βρί-
σκουν οποιαδήποτε αντίσταση, 
η δυσπιστία έναντι της Τουρκίας 
παραμένει σε σημαντικό βαθμό, 
όπως απέδειξε και η πρόσφατη 
ακρόαση στη Βουλή όπου εκφρά-
στηκαν σοβαρές ανησυχίες για 
τη συμπεριφορά και τον προσα-
νατολισμό της. 

Από τον Λευκό Οίκο έως και 
την Παρασκευή δεν υπήρχε κα-
μία απολύτως επίσημη ενημέρω-
ση ή, έστω, διαρροή. Η στάση 
αυτή, που παρεκκλίνει από τη 
συνήθη τακτική του νέου Λευκού 
Οίκου, που μιλάει για όλους και 
για όλα και ενημερώνει διαρκώς 
για τα πάντα, ενέτεινε τη φημο-
λογία, προκαλώντας εκνευρισμό 
και κινητικότητα σε κύκλους του 
εβραϊκού λόμπι και της μεγάλης –
ετερόκλητης αλλά ισχυρής– συμ-
μαχίας No Jets For Turkey. 

Ψάχνουν φόρμουλα για τα F-35
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Ζυμώσεις στην Ουάσιγκτον μετά το τηλεφώνημα Τραμπ - Ερντογάν, για να ξαναμπεί στο παιχνίδι η Τουρκία 

Η Τουρκία προσπαθεί με κάθε τρό-
πο να εμποδίσει την υλοποίηση 
οποιουδήποτε ενεργειακού σχε-
δίου στην Ανατολική Μεσόγειο 
την παρακάμπτει. Είτε πρόκειται 
για αγωγό φυσικού αερίου είτε 
για καλώδιο μεταφοράς ηλεκτρι-
κής ενέργειας. Ανάλογα με την 
περίπτωση ενεργοποιεί διάφορα 
εργαλεία που έχει στη φαρέτρα 
της, τα οποία καταλήγουν πάντα 
σε έναν κοινό παρονομαστή: τον 
(έμμεσο ή άμεσο) εκφοβισμό των 
επενδυτών και των κρατών και 
την απειλή χρήσης βίας ή την άμε-
ση προβολή ισχύος. Ενίοτε προ-
παγανδίζει αντιρρήσεις οικονο-
μικοτεχνικού χαρακτήρα, ώστε 
να πλήξει τη βιωσιμότητα ενός 
project (βλ. East Med) ή προειδο-
ποιεί με την εκδίωξη πλοίων που 
διεξάγουν έρευνες σε αρχικό στά-
διο ή και διεξάγει σεισμικές έρευ-
νες και γεωτρήσεις για να κατα-
δείξει τα δήθεν δικαιώματά της, 
ώστε να αποθαρρύνει συνολικά τα 
εμπλεκόμενα μέρη. Θέλοντας να 
ηγεμονεύσει στην ευρύτερη γει-
τονιά της, η Αγκυρα δεν διανοεί-
ται ότι δεν θα έχει λόγο και ρόλο 
σε συμπράξεις που σφυρηλατούν 
σχέσεις, αλλάζουν ισορροπίες και 
φέρνουν σταθερότητα και ευημε-
ρία. Συνάμα οραματίζεται τη μετε-
ξέλιξή της σε «ενεργειακό πνεύμο-
να της Ευρώπης» και έχει ξοδέψει 
πάνω από 1 δισ. δολάρια για να 
έχει ευχέρεια κινήσεων, χωρίς να 
απαιτείται η εκμίσθωση εξοπλι-
σμού από άλλες χώρες και μάλιστα 
για ενέργειες που κινούνται εκτός 
διεθνούς νομιμότητας. Συνεπεία 
αυτών των αντιλήψεων επιχειρεί 
τους τελευταίους μήνες να επιβά-
λει ένα ασφυκτικό πλαίσιο εκ μέ-
ρους της έγκρισης, εν προκειμένω 
για τον GSI (Great Sea Intercon-
nector), προβάλλοντας τους ακό-
λουθους αβάσιμους ισχυρισμούς:
 
Η Αγκυρα επιμένει να απαιτεί ενη-
μέρωση ώστε εν συνεχεία να επι-
λέξει αν θα αδειοδοτήσει τα ερευ-
νητικά σκάφη που διερευνούν την 

ενδεδειγμένη περιοχή στον βυ-
θό υφαλοκρηπίδας για την πό-
ντιση του καλωδίου ηλεκτρικής 
διασύνδεσης Κύπρου - Ελλάδας. 
Την απαίτηση αυτή την εγείρει 
όχι μόνο σε σχέση με την παρά-
νομα οριοθετημένη τουρκολιβυκή 
υφαλοκρηπίδα, που επικαλύπτει 
η νόμιμη ελληνοαιγυπτιακή, αλλά 
και όσον αφορά περιοχές μη οριο-
θετημένης υφαλοκρηπίδας. Στην 
πρώτη περίπτωση, τον Αύγουστο 
2024, νοτίως της Κάσου η Τουρ-
κία με πολεμικά σκάφη εμπόδισε 
την έρευνα. Στη δεύτερη, βορείως 
της Κρήτης, τον Φεβρουάριο 2025, 
απαίτησε επίσης άδεια. 
 
Στο επεισόδιο της Κάσου ζήτησε 
επιτακτικά να προηγηθεί ενημέ-
ρωση για να εξακριβώσει τη σκο-
πιμότητα της έρευνας και να δώ-
σει έγκριση. Ενα ακολουθούμενο 
πρωτόκολλο, για το οποίο ουδέπο-
τε υπήρξε διαμαρτυρία. Η πόντι-
ση καλωδίου και η προκαταρκτική 
έρευνα συνιστούν ελευθερία της 
ανοικτής θάλασσας – άρθρο 79 
της Σύμβασης ∆ικαίου Θάλασσας 
(1982) που δεσμεύει ως εθιμικό δί-
καιο. Στο επεισόδιο της Κάσου η 
Ελλάδα αντέδρασε, όχι με βάση 
την ελευθερία έρευνας και πόντι-
σης καλωδίου, αλλά με το επιχεί-
ρημα ότι η έρευνα λάμβανε χώρα 
στην οριοθετημένη με την Αίγυ-
πτο υφαλοκρηπίδα - ΑΟΖ. Αυτή η 
θέση δημιουργεί αρνητικό προη-
γούμενο, δεν βασίζεται σε ορθή για 
τα συμφέροντά μας ερμηνεία του 
δικαίου της  θάλασσας και επομέ-
νως ενέχει τον κίνδυνο σε μια επό-
μενη φάση να μην καταστεί δυνα-
τή η συνέχιση των ερευνών χωρίς 
υποχρέωση ενημέρωσης της άλλης 
πλευράς. Πρέπει να γίνει σαφές ότι 
διαθέτουμε ένα ακλόνητο έρεισμα, 
που είναι το δυνατό χαρτί της αρ-
χής της ελευθερίας της ανοικτής 
θάλασσας, που διασφαλίζει την 
απρόσκοπτη έρευνα και πόντιση 
καλωδίου επί της υφαλοκρηπίδας.   

Σημειώνεται ότι και οι ελληνικές 
αρχές ζητούν ενημέρωση και 
εκδίδουν άδειες (Επιτροπή Χο-
ρήγησης Αδειών Ερευνών Θα-
λάσσης) για ανάλογες ενέργει-
ες τρίτων σε θάλασσες στα όρια 
ελληνικών διεκδικήσεων υφαλο-
κρηπίδας - ΑΟΖ, όπως οι διεκδι-
κήσεις διατυπώνονται στον νόμο 
Μανιάτη (4001/2011).  
 
Στη δεύτερη περίπτωση, βορείως 
της Κρήτης τον Φεβρουάριο του 
2025, η Τουρκία πάλι με επίκεντρο 
την υφαλοκρηπίδα επέμεινε εκτός 
από την ενημέρωση, η όποια έρευ-
να να είχε την έγκρισή της. Παράλ-
ληλα, υπενθυμίζει ότι διεκδικεί την 
υφαλοκρηπίδα ανατολικά του 25ου 
μεσημβρινού στο Αιγαίο. Πρόκει-
ται πάντως για μη οριοθετημένη - 
διαφιλονικούμενη περιοχή υφαλο-
κρηπίδας, που ευλόγως αξιώνει η 
Ελλάδα ως αποκλειστική διεκδική-
τρια. Και επειδή αφορά το Αιγαίο, 
η Τουρκία επιπροσθέτως εγκαλεί 
την Ελλάδα ότι δεν τηρεί το Πρα-
κτικό της Βέρνης (1976). Επανα-
φέρει, δηλαδή, την υποχρέωση 
που έχουν αναλάβει οι δύο χώ-
ρες να απέχουν από πρωτοβουλί-
ες ή ενέργειες στην υφαλοκρηπίδα 
του Αιγαίου, που θα προκαλέσουν 
πρόβλημα ή θα εμποδίσουν τις δι-
απραγματεύσεις, όπως αυτές δι-
εξάγονταν το δεύτερο μισό της δε-
καετίας του 1970. Το Πρακτικό της 
Βέρνης που επικαλείται η Τουρκία 
αφορά αποχή από αποκλειστική 
έρευνα μόνο υφαλοκρηπίδας και 
όχι έρευνα για πόντιση καλωδίου.   
 
Η πόντιση καλωδίου και η έρευνα 
προς τούτο συνιστούν αδιαμφι-
σβήτητα ελευθερία της ανοικτής 
θάλασσας, όπως διασφαλίζεται ρη-
τά στο άρθρο 79 παράγραφοι 1 και 
2 της σύμβασης. Η πόντιση κα-
λωδίου δεν μπορεί να εμποδιστεί 
στην υφαλοκρηπίδα, υπό τον όρο 
ότι θα λαμβάνεται δεόντως υπόψη 
να μην παρενοχλούνται ούτε να 

επηρεάζονται τα κυριαρχικά δικαι-
ώματα έρευνας υφαλοκρηπίδας και 
εκμετάλλευσης των υδρογοναν-
θράκων, που ασκεί αποκλειστικά 
το παράκτιο κράτος. Τα κυριαρχι-
κά δικαιώματα έχουν προτεραιό-
τητα έναντι των ελευθεριών της 
θάλασσας. Επίσης πρέπει να λαμ-
βάνονται υπόψη τα ήδη τοποθετη-
μένα καλώδια στην ίδια περιοχή. 
 
Ακόμη κι αν το παράκτιο κράτος 
λαμβάνει εύλογα μέτρα για την 
έρευνα και εκμετάλλευση υδρο-
γονανθράκων, δεν μπορεί να πα-
ρεμποδιστεί η πόντιση του καλω-
δίου, κατά συνέπεια και η έρευνα. 
Και αντιστρόφως, όταν το παρά-
κτιο κράτος ασκεί κυριαρχικά δι-
καιώματα υφαλοκρηπίδας, οφείλει 
να λαμβάνει δεόντως υπόψη τις 
ελευθερίες της ανοιχτής θάλασ-
σας, όπως η πόντιση καλωδίου. 
Ετσι ασκούνται ισόρροπα τα δι-
καιώματα και από τις δύο πλευ-
ρές, από το παράκτιο και από το 
τρίτο κράτος. Η ρήτρα αυτή δεν 
συνεπάγεται άδεια, ούτε συναίνε-
ση για την ελεύθερη πόντιση του 
καλωδίου, την οποία πόντιση δεν 
επηρεάζει ούτε θίγει η οριοθετη-
μένη ή μη υφαλοκρηπίδα.    
 
Η απάντηση σε μελέτες Τούρκων συ-
ναδέλφων που επιχειρούν να δικαι-
ολογήσουν γιατί πρέπει να ζητείται 
η έγκριση και άδεια της Τουρκίας 
ακόμη και για έρευνα προς πόντι-
ση καλωδίου, αφού κατά την άπο-
ψή τους μπορεί να ενέχουν και 
δραστηριότητα που παραπέμπει 
στο καθεστώς της υφαλοκρηπί-
δας, είναι η εξής: η Σύμβαση του 
∆ικαίου της Θάλασσας δεν συγ-
χέει –τουναντίον διακρίνει– τα 
δύο είδη έρευνας. Η έρευνα και 
πόντιση καλωδίου και η υποδο-
μή προς τούτο δεν επιφέρει με-
ταβολές στη φυσική κατάσταση 
του βυθού, ούτε διαφοροποιού-
νται μεταξύ τους τα καλώδια. Το 
εν θέματι καλώδιο θα μεταφέρει 

ηλεκτρική ενέργεια, ακόμη όμως 
και δεδομένα να μετέφερε, δεν θα 
μετέβαλλε την ελευθερία της πό-
ντισης. Ούτε πρόκειται για καλώ-
διο που θα συλλέξει σεισμικά δε-
δομένα, γιατί γι’ αυτά τα δεδομένα 
χρησιμοποιούνται ηχοβολιστικά.  
 
Η Τουρκία τεχνηέντως επιχειρεί να 
περιλάβει στα δικαιώματα ειδικού 
σκοπού –και μάλιστα δυνητικά 
επί μη οριοθετημένης υφαλοκρη-
πίδας– το δικαίωμα ελεύθερης 
έρευνας εγγενούς σε πόντιση κα-
λωδίου, προκειμένου να ασκεί 
έλεγχο στην περιοχή.  
 
Εάν η ελεύθερη έρευνα δεν απε-
μπλακεί από τη δέσμη της υφαλο-
κρηπίδας, οι παράπλευρες συνέ-
πειες θα πολλαπλασιάζονται. Είναι 
πλέον πρόδηλο ότι οι τουρκικές 
απαιτήσεις δυσκολεύουν τη διέ-
λευση του καλωδίου, η πόντιση 
του οποίου κινδυνεύει να «παγώ-
σει» ήδη από το στάδιο της έρευ-
νας. Η ελληνική πλευρά, εκτός από 
μεγαλύτερες δόσεις αποφασιστικό-
τητας, οφείλει να επαναπροσδιορί-
σει την τακτική και στρατηγική της 
προσέγγιση στο εν λόγω ζήτημα. 
 
Σε μια ιστορική καμπή, όπου η αν-
θεκτικότητα των Ευρωπαίων δο-
κιμάζεται και η προστασία παντός 
είδους ευρωπαϊκών υποδομών και 
δικτύων από υβριδικές επιθέσεις 
κακόβουλων τρίτων έχει καταστεί 
αναγκαία προϋπόθεση, η Ε.Ε. οφεί-
λει εξίσου να υψώσει το ανάστημά 
της και να παράσχει την ξεκάθαρη 
στήριξή της σε όλα τα σχέδια, που 
όχι μόνο εδραιώνουν την παρου-
σία της σε περιοχές έντονου εν-
διαφέροντος, όπως η Ανατολική 
Μεσόγειος, αλλά εισφέρουν και 
στην πολυπόθητη ασφάλεια ενερ-
γειακής τροφοδοσίας της.  
 
Ο κ. Πέτρος Λιάκουρας είναι 
καθηγητής Διεθνούς Δικαίου 
στο Πανεπιστήμιο Πειραιώς.
Ο κ.  Κωνσταντίνος Φίλης είναι 
καθηγητής Διεθνών Σχέσεων 
στο Αμερικανικό Κολλέγιο Ελλάδος, 
διευθυντής του Ινστιτούτου Διεθνών 
Υποθέσεων (IGA). 

Των ΠΕΤΡΟΥ ΛΙΑΚΟΥΡΑ 
και ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ ΦΙΛΗ Οι παγίδες του καλωδίου

Σε μια τελική απόφαση 
θα προσμετρηθούν 

οι σοβαρές αντιδράσεις 
του Ισραήλ και θα λη-
φθούν επίσης υπόψη 

και οι ανησυχίες 
της Ελλάδας για ενδε-

χόμενη απώλεια 
του ποιοτικού πλεονε-

κτήματός της στον αέρα.

Α Π Ο Ψ Η

Της ΛΕΝΑΣ ΑΡΓΥΡΗ

Απαίτηση  
ενημέρωσης

Η Αγκυρα 

επιμένει να 

απαιτεί ενη-

μέρωση, την 

οποία εγεί-

ρει όχι μόνο 

σε σχέση με 

την παράνο-

μα οριοθετη-

μένη τουρ-

κολιβυκή 

υφαλοκρηπί-

δα, αλλά και 

όσον αφορά 

περιοχές μη 

οριοθετημέ-

νης υφαλο-

κρηπίδας.

Η στάση
της Ε.Ε.

Σε μια ιστο-

ρική καμπή, 

όπου η προ-

στασία πα-

ντός είδους 

υποδομών 

και δικτύων 

από υβριδι-

κές επιθέσεις 

κακόβουλων 

τρίτων έχει 

καταστεί ανα-

γκαία προ-

ϋπόθεση, η 

Ε.Ε. οφείλει 

να παράσχει 

την ξεκάθαρη 

στήριξή της.

Η αγορά των μαχητικών πέμπτης γενιάς F-35 παραμένει βασικός 
στόχος της Αγκυρας, η οποία έχει αποκλειστεί από το πρόγραμμα μετά 

την απόκτηση των ρωσικών συστημάτων S-400.   
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Ενα δύσκολο δίλημμα θέτει στην 
Αθήνα η προσπάθεια της Αγκυρας 
να αποκτήσει σημαντικό ρόλο στη 
νέα αμυντική αρχιτεκτονική της 
Ευρώπης. Η Ελλάδα θέλει μεν να 
αυξήσει το αποτύπωμα της στρατι-
ωτικής παρουσίας της εντός ΝΑΤΟ 
και Ε.Ε. και σε περιοχές εκτός των 
άμεσων ελληνικών συμφερόντων. 
∆εν μπορεί όμως να επιχειρήσει 
ένα τέτοιο άνοιγμα εις βάρος των 
αποτρεπτικών δυνατοτήτων στο 
Αιγαίο και στον Εβρο.

Με αυτό το σκεπτικό, της διατή-
ρησης της ισχύος της εθνικής άμυ-
νας, η Αθήνα δεν πρόκειται να κά-
νει δεκτό το συμμαχικό αίτημα που 
της έχει υποβληθεί για τη στάθ-
μευση τεσσάρων μαχητικών F-16 
στην Πολωνία, στο πλαίσιο των 
αποστολών αεροπορικής επιτήρη-
σης της χώρας (NATO Air Policing). 
Η Πολεμική Αεροπορία (Π.Α.) ήδη 
επιτηρεί τακτικά τους εναέριους 
χώρους της Αλβανίας, της Βόρειας 
Μακεδονίας και του Μαυροβουνί-
ου και μέσα στην άνοιξη θα προ-

χωρήσει και η σχετική αποστολή 
πάνω από τη Βουλγαρία.

Η στάση της Αθήνας είναι αρ-
νητική, παρά τις καλές σχέσεις που 
διατηρεί με τη Βαρσοβία και παρά 
το γεγονός ότι η Τουρκία εμφανίζε-
ται πρόθυμη να επεκτείνει κι άλλο 
τη δραστηριότητά της στην ανα-
τολική πτέρυγα του ΝΑΤΟ. Είναι 
χαρακτηριστικό ότι η Τουρκία έχει 
ήδη συμφωνήσει ώστε το 2026 να 
αναλάβει την επιτήρηση του εναε-
ρίου χώρου της Εσθονίας, υποχρέ-
ωση που η Αγκυρα αναλαμβάνει 
για πρώτη φορά στις Βαλτικές. Οι 
ελληνικές Ενοπλες ∆υνάμεις εί-
ναι, βέβαια, παρούσες αλλού στην 
Ευρώπη. Κατ’ αρχάς σε μια σειρά 
από ναυτικές αποστολές, η Αθή-
να αναπτύσσει τακτικά, κατά κύ-
ριο λόγο φρεγάτες ή τα πιο ειδικά 
πλοία (ναρκοθηρευτικά). Πλέον χα-
ρακτηριστικά παραδείγματα είναι 
οι επιχειρήσεις Sea Guardian (Με-
σόγειος), SNMG-2 (Αιγαίο για το με-
ταναστευτικό), SNMCMG-2 (αντι-
ναρκική προστασία στη Μεσόγειο), 
EUNAVFOR MED – IRINΙ (επιτή-
ρηση των εμπορικών πλοίων που 

είναι ύποπτα για μεταφορά όπλων 
στη Λιβύη), UNIFIL (στα ανοιχτά 
του Λιβάνου), EUNAVFOR ASPIDES 
(συνοδεία εμπορικών πλοίων στον 
Κόλπο του Αντεν). Η Ελλάδα έχει 
«μπότες στο έδαφος» σε δύο επι-
χειρήσεις, την KFOR, όπου συμ-
μετέχει λόχος της Ελληνικής ∆ύ-
ναμης Κοσσυφοπεδίου (ΕΛ∆ΥΚΟ 
3) και την ALTHEA της Ε.Ε. στη 
Βοσνία-Ερζεγοβίνη με προσωπικό 
και μέσα. Αυτές είναι οι πιο σημα-
ντικές αποστολές, ενώ η Αθήνα 
συμμετέχει, επίσης, με την τοπο-
θέτηση κάποιου επιτελούς στην 
έδρα μιας σειράς επιχειρήσεων, 
δηλαδή μακριά από τo πεδίο. Πρό-
κειται για τις αποστολές Εnduring 
Freedom (Ιράκ, Ινδικός Ωκεανός), 
ΝΜΙ (Ιράκ), EMASoH/Agenor (Στε-
νά Ορμούζ), MLO/Belgrade (Βελι-
γράδι), EUTM Somalia (Σομαλία), 
Atalanta (Κέρας Αφρικής). Αξίζει 
να σημειωθεί ότι εκτός Ευρώπης 
σημαντική είναι και η Ελληνική 
∆ύναμη Σαουδικής Αραβίας (ΕΛ-
∆ΥΣΑ), η οποία έχει αναπτυχθεί 
με μια πυροβολαρχία Patriot στην 
πόλη Γιανμπού.

Ολη αυτή η δραστηριοποίηση 
έχει ως στόχο να καταδείξει ότι 
η Ελλάδα μπορεί να είναι παρού-
σα σε αποστολές στο εξωτερικό, 
όχι κατ’ ανάγκην ανταγωνιστικά 
προς την Τουρκία η οποία, ούτως 
ή άλλως, έχει διακριτό στρατιωτι-
κό αποτύπωμα, ειδικά στα ∆υτικά 
Βαλκάνια. Στη συζήτηση αυτή, 
αναφέρουν στην «Κ» αρμόδιες πη-
γές, δεν περιλαμβάνεται η Ουκρα-
νία, η οποία αποτελεί ένα εντελώς 
διακριτό ζήτημα. Η κυβέρνηση 
έχει υπογραμμίσει σε όλους τους 
τόνους ότι προκειμένου η Ελλάδα 
να συμμετάσχει σε οποιαδήποτε 
αποστολή στο ουκρανικό έδαφος, 
αυτή θα πρέπει να τελεί υπό τη 
σημαία κάποιου διεθνούς οργα-
νισμού, έπειτα από συμφωνία η 
οποία θα έχει ως συμβαλλόμενο 
μέρος και τη Ρωσική Ομοσπονδία. 

Τα σήματα προς τους συμμά-
χους καταγράφονται σε μια φάση 
στην οποία η Αγκυρα εμφανίζε-
ται και ως ιδανικός βιομηχανικός 
εταίρος για την Ε.Ε., ιδιαίτερα στο 
πλαίσιο του σκληρού παζαριού για 
τους πόρους της ευρωπαϊκής άμυ-

νας. Στα επιχειρήματα της Αθή-
νας έχει προστεθεί αυτές τις ημέ-
ρες και το πλέον κεντρικό: Πώς θα 
συνεργαστεί η Ε.Ε. με μια χώρα η 
οποία έχει τόσο θεμελιωδώς δια-
φορετική αντίληψη για τη λειτουρ-
γία του κράτους δικαίου, όπως η 
Τουρκία; Αυτό, βεβαίως, προκύπτει 
ανάγλυφα και από τη σύλληψη του 
Εκρέμ Ιμάμογλου. Η πολιτική ανα-
ταραχή στην Αγκυρα ανησυχεί, 
πάντως, την Αθήνα και ειδικότε-
ρα ως προς τις ελληνοτουρκικές 
σχέσεις. Υπενθυμίζεται ότι την τε-
λευταία φορά που καταγράφηκαν 
έντονα πολιτικά γεγονότα στην 
Τουρκία (θέρος 2016, απόπειρα 
πραξικοπήματος), ακολούθησε με-
τά λίγους μήνες μια πολύ απότομη 
επιδείνωση των ελληνοτουρκικών 
σχέσεων, τότε με επίκεντρο την 
Ανατολική Μεσόγειο. Γι’ αυτό και 
στην Αθήνα γίνεται μια προσπά-
θεια νηφάλιας αντιμετώπισης της 
κατάστασης στην Τουρκία, εντός 
ενός πλαισίου το οποίο δεν πρέ-
πει να ερμηνευθεί ως απόπειρα 
παρέμβασης στην ταραχώδη πο-
λιτική επικαιρότητα της χώρας.  
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Το «όχι» για Πολωνία και ο φόβος για την Τουρκία
Το συμμαχικό αίτημα που δεν έγινε δεκτό και οι εκτιμήσεις για τους «μετασεισμούς Ιμάμογλου» 

Σύγκρουση διαδηλωτών - αστυνομικών δυνάμεων στην Κωνσταντινούπολη, την Πέμπτη. Η πολιτική αναταραχή στην Τουρκία ανησυχεί την Αθήνα, αφού την τελευταία φορά που καταγράφηκαν 
έντονα πολιτικά γεγονότα στη γείτονα –το καλοκαίρι του 2016 με την απόπειρα πραξικοπήματος–, ακολούθησε μετά λίγους μήνες μια απότομη επιδείνωση των ελληνοτουρκικών σχέσεων.

Οι ΗΠΑ παραμένουν 
ο πιο αποτελεσματικός 

συντονιστής 
ασφάλειας στην 

περιοχή λόγω του 
μεγέθους τους και

των σχέσεών τους με 
την Ε.Ε., την Τουρκία, 

το Ισραήλ και
την Αίγυπτο.

Οι απόψεις που εκφράζει ο Αντριου 
Νόβο είναι αποκλειστικά προσω-
πικές και δεν αντικατοπτρίζουν τις 
απόψεις του Πανεπιστημίου Εθνι-
κής Αμυνας, του υπουργείου Αμυ-
νας ή της κυβέρνησης των ΗΠΑ.

Η Ανατολική Μεσόγειος παραμένει 
πολύ σημαντική για να αγνοηθεί 
από τη νέα αμερικανική κυβέρνη-
ση, εκτιμά ο Αντριου Νόβο, συγ-
γραφέας και καθηγητής στο Πα-
νεπιστήμιο Εθνικής Αμυνας της 
Ουάσιγκτον. Θεωρεί ταυτόχρονα 
ότι οι βάσεις και οι υποδομές στην 
Ελλάδα και στην Κύπρο θα συνεχί-
σουν να είναι ιδιαιτέρως χρήσιμες 
για τον στρατηγικό σχεδιασμό της 
κυβέρνησης Τραμπ.

 
– Πώς εντάσσεται η Ανατολι-
κή Μεσόγειος στη στρατηγική 
ασφαλείας της νέας αμερικανι-
κής κυβέρνησης, δεδομένης της 
μετατόπισης των προτεραιοτή-
των της προς την περιοχή του 
Ινδο-Ειρηνικού; 

– «Ινδο-» ενδεχομένως να εί-
ναι η λέξη-κλειδί στο ερώτημά 
σας. Η νέα κυβέρνηση των ΗΠΑ 
έχει ήδη κάνει σημαντικές κινή-
σεις προς την Ινδία. Στο ευρύτερο 
πλαίσιο της Ανατολικής Μεσογεί-
ου, αυτό σημαίνει ανανεωμένο 
ενδιαφέρον και στήριξη για τον 
Οικονομικό ∆ιάδρομο Ινδίας - Μέ-
σης Ανατολής - Ευρώπης (IMEC). 
Το έργο αυτό αποτελεί την εναλ-
λακτική λύση στην Πρωτοβου-
λία «Μία Ζώνη, Ενας ∆ρόμος» 
της Κίνας με στόχο τη σύνδεση 
της Ινδίας –μέσω των χωρών του 
Κόλπου και σημείων διέλευσης 
σε Ισραήλ και Ιορδανία– με την 
Κύπρο, την Ελλάδα, την Ιταλία 
και την υπόλοιπη Ευρώπη. Το 
έργο αυτό έχει τη δυνατότητα να 
μεταμορφώσει τις υποδομές και 
τις εμπορικές ροές σε τεράστια 
κλίμακα. Εργα όπως ο IMEC, η 
ενεργή εμπλοκή των ΗΠΑ στον 
πόλεμο μεταξύ Χαμάς και Ισρα-
ήλ και το ενδιαφέρον στην Ου-
κρανία δείχνουν ότι, προς το πα-
ρόν, η Ευρώπη και η Ανατολική 
Μεσόγειος παραμένουν προτε-

ραιότητα για τους Αμερικανούς 
διαμορφωτές πολιτικής. 

 
– Ποιους κινδύνους θα μπορού-
σε να επιφέρει μια πιθανή μελλο-
ντική μείωση της αμερικανικής 
εμπλοκής στη περιοχή;

– Οι Ηνωμένες Πολιτείες εξα-
κολουθούν να είναι ο πιο αποτε-
λεσματικός συντονιστής ασφά-
λειας στην Ανατολική Μεσόγειο 
λόγω του μεγέθους τους και των 
σχέσεών τους με την Ευρωπαϊκή 
Ενωση, την Τουρκία, το Ισραήλ 
και την Αίγυπτο. Η μείωση της 
εμπλοκής τους θα εξέθετε την 
περιοχή σε μεγαλύτερη κινεζική 
ή ρωσική επιρροή. Εάν μάλιστα 
η αμερικανική εμπλοκή μειωνό-
ταν απότομα, θα μπορούσε να 
υπάρξει μια περίοδος αστάθειας 
προτού ενισχυθούν οι ευρωπαϊ-
κές δυνατότητες. Θα μπορούσαν 
να υπάρξουν αυξημένες εντάσεις 
μεταξύ Ιράν και Σαουδικής Αρα-

βίας ή μεταξύ των πληρεξουσίων 
τους. Η αποχώρηση των ΗΠΑ θα 
αύξανε επίσης τον κίνδυνο πε-
ραιτέρω επιδείνωσης της κατά-
στασης ασφαλείας σε άλλα ση-
μεία τριβής: μεταξύ Κύπρου και 
Τουρκίας ή μεταξύ Τουρκίας και 
Ελλάδας.

 
– Πώς μπορεί η τριμερής συνερ-
γασία Ελλάδας - Κύπρου - Ισραήλ 
να αποκτήσει μεγαλύτερη στρα-
τηγική σημασία για τις ΗΠΑ; 

– Η τριμερής συνεργασία με 
τις ΗΠΑ ως «+1» εστιάζεται κυ-
ρίως σε δύο βασικούς τομείς: την 
ενέργεια και την ασφάλεια. Η πρό-
σφατη συμφωνία μεταξύ Κύπρου, 
Αιγύπτου και της εταιρείας ENI 
αποτελεί ένα τεράστιο βήμα προς 
τη μετατροπή της περιοχής σε 
ενεργειακό κόμβο. Αυτό, προφα-
νώς, ενισχύει το γεωστρατηγικό 
προφίλ της Κύπρου και της ευρύ-
τερης περιοχής. Ο άλλος βασικός 

πυλώνας είναι η ασφάλεια. Η Ελ-
λάδα και η Κύπρος προσφέρουν 
σταθερότητα στην περιοχή και 
μια πλατφόρμα για την προβολή 
της ευρωπαϊκής και αμερικανικής 
ισχύος. Οι πρόσφατες κρίσεις στη 
Μέση Ανατολή έχουν δείξει ότι η 
παρουσία στην Κύπρο μπορεί να 
αξιοποιηθεί για υποστηρικτικές 
επιχειρήσεις και ανθρωπιστική 
βοήθεια. Η Ελλάδα, μέσω της συ-
νεργασίας της με τις Ηνωμένες 
Πολιτείες στις εγκαταστάσεις της 
Αλεξανδρούπολης, έχει διαδραμα-
τίσει σοβαρό ρόλο στη στήριξη 
της αποστολής προμηθειών προς 
την Ουκρανία.

 
– Oλα αυτά έως σήμερα, από εδώ 
και πέρα ποιος νομίζετε θα εί-
ναι ο ρόλος των στρατιωτικών 
υποδομών στην Ελλάδα και την 
Κύπρο;

– Αυτές οι βάσεις και οι υποδο-
μές θα διαδραματίσουν καθορι-

στικό ρόλο στην προσπάθεια των 
Ηνωμένων Πολιτειών να οικοδο-
μήσουν μια αρχιτεκτονική ασφα-
λείας για την περιοχή: Να αναχαι-
τίσουν την Κίνα, να περιορίσουν 
το Ιράν και να υπερασπιστούν τα 
ευρωπαϊκά και νατοϊκά συμφέρο-
ντα απέναντι σε διάφορες απει-
λές. Λόγω της γεωγραφικής θέσης 
τους, αυτές οι υποδομές μπορούν 
να προσφέρουν έναν οικονομικά 
αποδοτικό τρόπο μακροχρόνιας 
και βιώσιμης τοποθέτησης στρα-
τιωτικών δυνάμεων.

 
– Σε αυτό το μεταβαλλόμενο πε-
ριβάλλον, πώς βλέπετε να προ-
σαρμόζεται ο ρόλος της Τουρ-
κίας;

– Ο ρόλος της Τουρκίας είναι 
σαφώς δυναμικός. Eπαιξε ρόλο 
στην εδραίωση της νέας κυβέρνη-
σης της Συρίας και έχει συμφέρο-
ντα στην εξέλιξη αυτής της κατά-
στασης. Παράλληλα, συνεχίζει να 
συνεργάζεται με τη Ρωσία για την 
κατασκευή του πυρηνικού εργο-
στασίου στο Ακούγιου και με την 
Κίνα στο πλαίσιο της Πρωτοβου-
λίας «Μία Ζώνη, Ενας ∆ρόμος». 
Υιοθετεί μια στάση «ανεξάρτητου 
παίκτη» στην περιοχή.

 
– Πιστεύετε ότι ο Τραμπ θα πα-
ραβλέψει την προβληματική συ-
μπεριφορά του Ερντογάν και θα 
κινηθεί προς τη βελτίωση των 
σχέσεων με την Τουρκία, ενδε-
χομένως επιτρέποντάς της να 
επανενταχθεί στο πρόγραμμα 
των F-35;

– Αυτή είναι μια δύσκολη πρό-
βλεψη. Από τη μία πλευρά, η επα-
νένταξη της Τουρκίας και η βελ-
τίωση των σχέσεων θα ήταν μια 
σημαντική διπλωματική επιτυχία. 
Ωστόσο, για να επιτευχθεί αυτό, 
είτε η Ουάσιγκτον είτε η Αγκυρα 
θα πρέπει να υποχωρήσουν στο 
ζήτημα των S-400, και αυτό δεν 
είναι εύκολο. 

Συνέντευξη στη ΛΕΝΑ ΑΡΓΥΡΗ

Στην Αθήνα γίνεται 
μια προσπάθεια νη-

φάλιας αντιμετώπισης 
της κατάστασης

στην Τουρκία, εντός 
ενός πλαισίου το 

οποίο δεν πρέπει να 
ερμηνευθεί ως από-
πειρα παρέμβασης 

στα εσωτερικά
της γείτονος.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Ουάσιγκτον και Αγκυ-
ρα δεν θα είναι εύκολο να 
υποχωρήσουν στο ζήτημα 
των S-400, εκτιμά
ο Αντριου Νόβο.  

Τι αλλάζει 
στην Αν. Μεσόγειο 

με τον Τραμπ

Αντριου Νόβο
Συγγραφέας, καθηγητής στο Πανεπιστήμιο Εθνικής Αμυνας της Ουάσιγκτον

Αν η Αμερική αποσυρόταν απότομα, θα αυξανόταν
ο κίνδυνος εντάσεων. Ο ρόλος της Τουρκίας και η σημασία

των βάσεων σε Ελλάδα και Κύπρο
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Την παραλογή του γεφυριού της 
Αρτας θυμίζει πλέον η ολοκλή-
ρωση της ανάκρισης για το σι-
δηροδρομικό δυστύχημα των 
Τεμπών, που συνεχώς μοιάζει 
να φτάνει στο τέλος της και 
έπειτα από λίγο πάλι ξεμακραί-
νει. Οι αρχικές εκτιμήσεις του 
υπουργού ∆ικαιοσύνης Γιώρ-
γου Φλωρίδη ήθελαν τη δί-
κη να ξεκινάει το καλοκαίρι 
του 2024, ενώ σε πρόσφατες 
δηλώσεις του είπε πως αν η 
ανάκριση ολοκληρωνόταν τον 
Μάρτιο η δίκη ενδεχομένως 
να ξεκινούσε τον Σεπτέμβριο 
του 2025. Oμως, η δικογρα-
φία συμπληρώνεται συνεχώς 
με νέα στοιχεία, γεγονός που 
έχει αντίκτυπο στην ανάκρι-
ση και φαίνεται πως μετατοπί-
ζει την έναρξη της δίκης προς 
τα Χριστούγεννα. Νέοι μάρτυ-
ρες, εκκρεμείς απαντήσεις δι-
καστικών συμβουλίων, πέντε 
εκθέσεις και πραγματογνωμο-
σύνες, μια μήνυση εις βάρος 
του ανακριτή και τουλάχιστον 
δύο απολογίες συνθέτουν τις 
εκκρεμότητες που απομακρύ-
νουν συνεχώς την περάτωση 
της ανάκρισης.

 

1
Αίτημα 

για 200 μάρτυρες
Την περασμένη εβδομάδα υπέβα-
λαν αιτήματα εξέτασης περίπου 
200 μαρτύρων δύο δικηγόροι 
στον εφέτη ανακριτή, ζητώ-
ντας να κληθούν τραυματίες 
και επιβάτες της μοιραίας αμα-
ξοστοιχίας. Το ένα αίτημα που 
περιλαμβάνει 171 τραυματίες 
κατατέθηκε από την πλευρά 
του Παύλου Ασλανίδη, ο οποίος 
έχασε τον γιο του στο σιδηρο-
δρομικό δυστύχημα και σημει-
ώνει πως η εξέτασή τους «κα-
θίσταται απολύτως αναγκαία 
και ιδιαιτέρως κρίσιμη, καθώς 
βίωσαν την τραγωδία της σύ-
γκρουσης, έκρηξης, πυρκαγιάς, 
πυρόσφαιρας κ.λπ., ενώ ταυτο-
χρόνως είδαν ιδίοις όμμασι τα 
εγκληματικά συμβάντα στα Τέ-
μπη στις 28.2.2023». Αντίστοι-
χο αίτημα υποβλήθηκε και από 
τον δικηγόρο Γιάννη Μαρακά-
κη, που εκπροσωπεί συγγενείς 
θυμάτων και αιτήθηκε την κλή-
ση 67 προσώπων, κάποια από 
τα οποία είναι κοινά με το αίτη-
μα Ασλανίδη. Ηδη έχουν κατα-
θέσει περίπου 20 επιβάτες και 
αυτόπτες μάρτυρες, χωρίς να 
εισφέρουν στην υπόθεση, αλ-
λά ο ανακριτής φέρεται –προ-
κειμένου να μην αφήσει ανικα-
νοποίητο κάποιο αίτημα– να 
εξετάζει το ενδεχόμενο λήψης 
καταθέσεων από περίπου 40 
μάρτυρες. Ωστόσο, για να μην 
ξεφύγει χρονικά η διαδικασία 
και να ολοκληρωθεί σε περίπου 
ένα μήνα, η λήψη καταθέσεων 
θα ανατεθεί έπειτα από παραγ-
γελία του Σωτήρη Μπακαΐμη σε 
προανακριτικούς υπαλλήλους.

 

2
Η ταυτοποίηση 

του τρένου
Εκκρεμότητα αποτελεί και η 
κρίση του δικαστικού συμ-

βουλίου σχετικά με την ακύ-
ρωση της πραγματογνωμο-
σύνης των δύο δικαστικών 
πραγματογνωμόνων που 
ταυτοποίησαν την εμπορική 
αμαξοστοιχία στα τρία βίντεο 
που κατατέθηκαν πρόσφατα 
από την εταιρεία Interstar. Η 
υπόθεση εισήχθη στο συμ-
βούλιο με εισαγγελική πρό-
ταση που ζητεί την ακύρωση 
της διαδικασίας, με το σκε-
πτικό πως δεν κλήθηκαν οι 
πραγματογνώμονες των συγ-
γενών των θυμάτων, όπως 
ορίζεται εκ του νόμου.

Ο ανακριτής φέρεται να 
χαρακτηρίζει ανακριτική 
πράξη την εντολή του προς 
τους πραγματογνώμονες, 
αφού δεν ζητήθηκε να πιστο-
ποιηθεί γνησιότητα αλλά να 
ταυτοποιηθεί η αμαξοστοι-
χία, όμως στην περίπτωση 
που ακυρωθεί από το δικα-
στικό συμβούλιο, η διαδικα-
σία θα πρέπει να επαναλη-
φθεί.

 

3
Η γνησιότητα 

των βίντεο
Στο γαϊτανάκι των εκκρεμοτή-
των προστίθεται η απάντηση 
της ∆ιεύθυνσης Εγκληματο-
λογικών Ερευνών (∆ΕΕ) σχε-
τικά με τη γνησιότητα των 
βίντεο της Interstar, η οποία 
αναμένεται έως το τέλος του 
μήνα. Πληροφορίες της «Κ» 
αναφέρουν ότι μόλις φτάσει 
στα χέρια του ανακριτή η 
απάντηση της ∆ΕΕ θα περά-
σουν το κατώφλι του για να 
καταθέσουν και οι υπάλληλοι 
της εταιρείας για να εξηγή-
σουν την όψιμη εύρεση των 
βίντεο και την αναντιστοι-
χία των ημερομηνιών που 
αυτά εμφανίζουν, αφού φέ-
ρουν ημερομηνία ανάκτησης 
τρεις ημέρες μετά την παρά-
δοσή τους στις 8 Φεβρουα-
ρίου 2025.

 

4
Επιστροφή 

στο Κουλούρι
Στην καθυστέρηση της ανά-
κρισης συμβάλλει και η ανα-
μονή απαντήσεων για μια 
σειρά ακόμη εκθέσεων αυ-
τοψίας και πραγματογνωμο-

σύνες που προέκυψαν μετά 
το πόρισμα του ΕΟ∆ΑΣΑΑΜ 
και την εκτίμηση του προέ-
δρου του οργανισμού Χρή-
στου Παπαδημητρίου σχετικά 
με την πιθανότητα τοποθέ-
τησης κάποιας ουσίας μετα-
ξύ της δεύτερης μηχανής και 
της πρώτης ανοιχτής φορτά-
μαξας.

Η άποψη αυτή προκάλεσε 
τη διενέργεια νέας αυτοψίας 
των συντριμμιών στο Κου-
λούρι, όπου φυλάσσονται οι 
ηλεκτράμαξες παρουσία χημι-
κών, οι οποίοι έλαβαν δείγμα-
τα από το εσωτερικό του πι-
λοτηρίου, αλλά και αρμοδίων 
της ∆ιεύθυνσης Εγκλημάτων 
Εμπρησμού της Πυροσβεστι-
κής, που καλούνται να συντά-
ξουν έκθεση αυτοψίας για τα 
ευρήματα στο σημείο εντός 
του επόμενου μήνα.

Την τέταρτη ημέρα της 
αυτοψίας στο Κουλούρι στις 
έρευνες συμμετείχε και ο κα-
θηγητής της Σχολής Μηχα-
νικών Μεταλλείων Μεταλ-
λουργών του ΕΜΠ Πέτρος 
Τσακιρίδης, που στο παρελ-
θόν είχε συντάξει πραγμα-
τογνωμοσύνη 90 σελίδων 
σχετικά με το κοντέινερ της 
εμπορικής αμαξοστοιχίας, δι-
απιστώνοντας πως είχε μό-
νο στρεβλώσεις και όχι ίχνη 
καύσης.

Αυτή τη φορά συνέλεξε εν-
νέα μεταλλικά δείγματα από 
το πίσω πιλοτήριο προκει-
μένου να τα εξετάσει και να 
διαπιστώσει αν φέρουν αλ-
λοιώσεις που οφείλονται σε 
καύση ή πρόκειται για χτυπή-
ματα που προέκυψαν από τη 
σύγκρουση. ∆ικαστικές πη-
γές αναφέρουν πάντως πως 
στην τελευταία αυτοψία δεν 
διαπιστώθηκαν ίχνη καύσης 
στο κόκπιτ, αλλά ούτε και 
στα προστατευτικά των πα-
ραθύρων του βαγονιού, ενώ 
από την ιατροδικαστική έκ-
θεση προκύπτει ότι οι δύο 
μηχανοδηγοί απεβίωσαν από 
τραύματα συνεπεία της σύ-
γκρουσης.

Μάλιστα, η μητέρα του μη-
χανοδηγού ∆ημήτρη Μασ-
σαλή, Σταυρούλα Καρύδη, 
επιμένει πως η εμπορική 
αμαξοστοιχία έχει ελεγχθεί 
και από τους δικούς της τε-
χνικούς συμβούλους που 
δεν έχουν εντοπίσει σημά-
δια καύσης, εκφράζοντας 
το παράπονο ότι «η εμπορι-
κή αντιμετωπίζεται μόνο ως 
φορτίο, ενώ μέσα υπήρχαν 
δύο παιδιά».

 

5
Το βιολογικό 

υλικό
Το ενδεχόμενο υποβολής αιτή-
ματος σε εξειδικευμένο εργα-
στήριο που θα απαντήσει για 
το ζήτημα της καταστροφής 
βιολογικού υλικού των θυμά-

των εξετάζει ο εφέτης ειδικός 
ανακριτής. Πληροφορίες ανα-
φέρουν ότι ο ίδιος όταν έδω-
σε εντολή για καταστροφή 
βάσει νόμου του 2012 για τα 
υγειονομικά απόβλητα, είχε 
λάβει απάντηση πως τα ίχνη 
που χρησιμοποιήθηκαν στην 
ταυτοποίηση δεν ήταν εκ-
μεταλλεύσιμα στη συνέχεια.

Είχε προηγηθεί σχετικό 
αίτημα των αστυνομικών αρ-
χών, αφού τα δείγματα φυ-
λάσσονταν στο τμήμα τρο-
χαίας Λάρισας εκτός ψυγείου, 
δηλαδή σε συνθήκες που δεν 
διασφάλιζαν ότι θα διατηρη-
θούν αναλλοίωτα. Το ερώτη-
μα στο οποίο θα κληθεί να 
απαντήσει το εργαστήριο εί-
ναι αν πράγματι αυτό το βι-
ολογικό υλικό που χρησιμο-
ποιήθηκε για ταυτοποίηση 
νεκρών μπορούσε να επα-
ναχρησιμοποιηθεί για τοξι-
κολογικές και ιστολογικές 
εξετάσεις.

 

6
Το πόρισμα 
του ΕΜΠ

Ως σημαντικότερο στη λίστα 
του ανακριτή κατατάσσεται 
το πολυαναμενόμενο πόρισμα 
του καθηγητή του ΕΜΠ ∆ημή-
τρη Καρώνη, από τον οποίο 
ζητήθηκε ένα χρόνο νωρίτερα 
να εξηγήσει το φαινόμενο της 
πυρόσφαιρας που δημιουργή-
θηκε μετά τη σύγκρουση. Η 
αρχική ημερομηνία παράδο-
σης είχε καθοριστεί για τον 
Μάιο του 2024, αλλά η δειγ-
ματοληψία που ζήτησε ο κα-
θηγητής, τα πειράματα στο 
Γενικό Χημείο του Κράτους 
και νέα στοιχεία που εμφα-
νίστηκαν στην πορεία οδή-
γησαν στην πολύμηνη καθυ-
στέρηση.

 

7
Η μήνυση 

κατά του ανακριτή

Απρόσμενη τροπή μπορεί να 
πάρει η υπόθεση αν ευδοκι-
μήσει η μήνυση που έχουν 
υποβάλει πέντε συγγενείς 
θυμάτων εις βάρος του εφέ-
τη ανακριτή Σωτήρη Μπα-
καΐμη, καθώς σε περίπτωση 
που κληθεί ως ύποπτος για 
παροχή εξηγήσεων, η ανά-

κριση θα «παγώσει» προσωρι-
νά. Μάλιστα, αν στη συνέχεια 
του ασκηθεί δίωξη, η ανάκρι-
ση θα «μπλοκάρει» μέχρι την 
ανάθεση σε νέο ανακριτή, ο 
οποίος θα κληθεί να μελετή-
σει τον τεράστιο όγκο της δι-
κογραφίας.

Υπενθυμίζεται πως η μή-
νυση αφορά την εντολή του 
ανακριτή για την καταστρο-
φή βιολογικού υλικού, αλλά 
και τη μη ενσωμάτωση στη 
δικογραφία 649.000 αρχείων. 
Αρμόδιες πηγές κάνουν λόγο 
για άσχετο υλικό που αφορά 
ακόμη και επικοινωνίες της 
επίμαχης ημέρας στην Πελο-
πόννησο, ενώ ήδη υπάρχουν 
νομικοί παραστάτες συγγε-
νών θυμάτων που έχουν λά-
βει τα αρχεία όταν το αιτή-
θηκαν.

 

8
Οι απολογίες

Συνεχείς προθεσμίες ζητούν 
και τα δύο στελέχη του 
υπουργείου Μεταφορών που 
μένει να απολογηθούν στις 28 
Μαρτίου και στις αρχές Απρι-
λίου. Πρόκειται για τους τε-
λευταίους κατηγορουμένους 
της βασικής δικογραφίας, που 
δεν αποκλείεται να εμπλου-
τιστεί και με άλλα πρόσωπα 
επιβραδύνοντας την ολοκλή-
ρωση της ανάκρισης.

 

9
Η «παράπλευρη» 

ανάκριση
Η τελευταία εκκρεμότητα που 
βρίσκεται στα χέρια του ανα-
κριτή αφορά το σκέλος της δι-
κογραφίας για την αλλοίωση 
του τόπου του δυστυχήματος. 
Οι εξελίξεις όμως στη Βου-
λή ενδέχεται να επηρεάσουν 
την πορεία των πραγμάτων 
εφόσον ο τέως υφυπουργός 
Χρήστος Τριαντόπουλος οδη-
γηθεί απευθείας στην τακτι-
κή ∆ικαιοσύνη. Το δικαστικό 
συμβούλιο του Αρείου Πάγου 
και ο αρεοπαγίτης που θα ορι-
στεί ανακριτής στην υπόθε-
ση θα ζητήσει το τμήμα της 
δικογραφίας το οποίο αφορά 
τα επτά πρόσωπα που ήδη 
διώκονται για το «μπάζωμα», 
αφού οι τυχόν συμμέτοχοι της 
ερευνώμενης πράξης παραπέ-
μπονται μαζί με τον εκάστοτε 
πρώην υπουργό.

Πληροφορίες της «Κ» ανα-
φέρουν πως ο εφέτης ανακρι-
τής θα έχει πάντως ολοκλη-
ρώσει την έρευνά του μέχρι 
την ερχόμενη εβδομάδα για 
το σκέλος αυτό, καθώς την 
Παρασκευή έλαβε την τελευ-
ταία κατάθεση από τον διευ-
θυντή συντήρησης γραμμής 
του ΟΣΕ σε μια προσπάθεια 
να εντοπίσει τον άνθρωπο 
που έδωσε την εντολή. Σε 
περίπτωση που κρίνει πως 
τα στοιχεία εις βάρος ενός 
υψηλόβαθμου στελέχους του 
υπουργείου Μεταφορών που 
έχει κατονομαστεί σε μία από 
τις καταθέσεις ως ο εντολέας 
του «μπαζώματος» επαρκούν, 
θα προχωρήσει στην άσκηση 
δίωξης για ηθική αυτουργία 
σε παράβαση καθήκοντος και 
θα τον καλέσει σε απολογία.

Εννέα φορτία 
καθυστερούν 
την ανάκριση

Ερευνητικές εκκρεμότητες που μπορεί να μεταθέσουν 
κι άλλο την ώρα της δίκης. Ο ανακριτής ψάχνει, 

αλλά έρχεται διαρκώς αντιμέτωπος με νέα αιτήματα

Της ΣΟΦΙΑΣ ΣΠΙΓΓΟΥ
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Τίτλος: «Ο σύντροφος Τραμπ». Υπό-
τιτλος: «Γιατί λειτουργεί όπως ακρι-
βώς θα έπραττε ένα όργανο της 
Ρωσίας». ∆εν πρόκειται για δημο-
σίευμα λαθρόβιου εντύπου της 
Ουκρανίας ή κάποιας ∆ημοκρατίας 
της Βαλτικής, όπως θα μπορούσε 
να υποθέσει κανείς, αλλά για άρ-
θρο του Βρετανού αναλυτή Εντου-
αρντ Λούκας στο Foreign Policy, 
ένα από τα πιο σοβαρά think tanks 
της Αμερικής. Κατά τον αρθρογρά-
φο, ο 47ος πρόεδρος των ΗΠΑ, αν 
και μάλλον δεν είναι πράκτορας 
της FSB, λειτουργεί «αντικειμενι-
κά» ως τέτοιος, τινάζοντας στον 
αέρα την ατλαντική συνοχή και 
διευκολύνοντας τη στρατιωτική 
συντριβή της Ουκρανίας. 

Το τηλεφώνημα

Η τηλεφωνική επικοινωνία του 
Αμερικανού προέδρου με τον Ου-
κρανό ομόλογό του, την περασμέ-
νη Τετάρτη, δεν επιβεβαίωσε τους 
πιο ακραίους φόβους των ατλαντι-
στών. Η ατμόσφαιρα ήταν πολύ 
διαφορετική από την επεισοδιακή 
συνάντηση της 28ης Φεβρουαρίου 
στον Λευκό Οίκο, όπου ο Ζελέν-
σκι υπέστη ανελέητο μπούλινγκ 
μπροστά στις κάμερες. Αυτή τη 
φορά οι δύο άνδρες είχαν μόνο 
καλά λόγια ο ένας για τον άλλο 
και συμφώνησαν για περιορισμέ-
νη εκεχειρία ενός μήνα στις ενερ-
γειακές υποδομές. Επιπλέον, ο 
Τραμπ δεσμεύτηκε ότι θα συνε-
χιστεί η παροχή όπλων και πλη-
ροφοριών στο Κίεβο, ενώ άφησε 
πίσω του την αξίωση για τα πολύ-
τιμα ορυκτά της Ουκρανίας, βά-
ζοντας στη θέση της την ιδέα να 
αναλάβουν οι ΗΠΑ τα πυρηνικά 
της εργοστάσια. 

Γεγονός παραμένει ότι οι δύο 
πρώτοι μήνες της κυβέρνησης 
Τραμπ ευνόησαν ξεκάθαρα τη Μό-
σχα εις βάρος του Κιέβου. Στις 11 
Μαρτίου οι Ουκρανοί υποχρεώθη-
καν να αποδεχθούν, στην Τζέντα 
της Σαουδικής Αραβίας, την αμε-
ρικανική πρόταση για εκεχειρία 
ενός μήνα χωρίς καμία εγγύηση 
ασφαλείας, κάτι που μέχρι τότε 
πεισματικά απέρριπταν. Ωστόσο 
ο Βλαντιμίρ Πούτιν ροκάνισε τον 
χρόνο, καθώς δεν εννοεί να ξεκινή-
σει στα σοβαρά τη διαπραγμάτευ-
ση προτού εκδιώξει και τα τελευ-
ταία ουκρανικά στρατεύματα από 
τα ρωσικά εδάφη στο Κουρσκ. Στη 
συνομιλία του με τον Τραμπ, την 
Τρίτη, συνέχισε την παρελκυστι-
κή τακτική, αλλά για να μην αφή-

σει με άδεια χέρια τον συνομιλητή 
του τού πρόσφερε μια εξαιρετικά 
περιορισμένη εκεχειρία στις ενερ-
γειακές υποδομές. Η επέκταση της 
εκεχειρίας στη Μαύρη Θάλασσα 
και η πλήρης κατάπαυση του πυ-
ρός παραπέμφθηκαν σε μεταγενέ-
στερες συναντήσεις «επιτροπών 
ειδικών», όρος που, στην ιδιόλε-
κτο της ρωσικής διπλωματίας, εί-
ναι συνώνυμος του κατενάτσιο. 

«Σε δύο μήνες»

Η άμεση αντίδραση του Ζελέν-
σκι ήταν να απορρίψει τον ελιγμό 
του Πούτιν ως παγίδα, αλλά την 
επόμενη ημέρα αναγκάστηκε να 
υποκύψει, αφού ο συνομιλητής του 
δεν του άφησε άλλα περιθώρια. Ο 
στενός παρτενέρ του Τραμπ –στο 
real estate, στο γκολφ και εσχά-
τως στη διεθνή διπλωματία– Στιβ 
Γουίτκοφ εκτίμησε ότι η πλήρης 
κατάπαυση του πυρός θα έρθει, 
τελικά, σε ορίζοντα δύο μηνών. 
Εάν επιβεβαιωθεί αυτή η εκτίμη-
ση, θα πρόκειται για αποφασιστικό 
βήμα προς μια καρχηδόνια ειρή-
νη. Στη μακρά συνομιλία της πε-
ρασμένης Τρίτης, ο Πούτιν έθεσε 
στον Τραμπ πολύ σκληρούς όρους 
ακόμη και για μια εκεχειρία ενός 
μήνα: διακοπή της δυτικής βοή-
θειας στην Ουκρανία και παύση 
στην κινητοποίηση του ουκρανι-
κού στρατού. 

Οσον αφορά τη μόνιμη ειρή-
νευση, ο Ρώσος πρόεδρος έχει 
χαράξει καθαρά τις κόκκινες 
γραμμές του: ουδετερότητα της 
Ουκρανίας, κατοχυρωμένη με 
νομικά δεσμευτική συνθήκη για 

να μην ενταχθεί ποτέ στο ΝΑ-
ΤΟ, περιορισμός των στρατιωτι-
κών δυνατοτήτων της, διατήρηση 
των εδαφών που έχει καταλάβει 
ο ρωσικός στρατός, μη αποστο-
λή στρατιωτικής δύναμης χωρών 
του ΝΑΤΟ ή συμμάχων τους πα-
ρά μόνο παρατηρητών του ΟΗΕ ή 
του ΟΑΣΕ. Επιπλέον, είναι μάλλον 
βέβαιο ότι θα αξιώσει εκλογές για 
την αντικατάσταση του Ζελένσκι, 
κάτι που φαίνεται να επιδιώκει 
και ο Τραμπ – ήδη ο ειδικός απε-
σταλμένος του, Κιθ Κέλογκ, έχει 

συναντήσει όλους τους ηγέτες 
της ουκρανικής αντιπολίτευσης. 

Ξανά στο τραπέζι

Για την ώρα, το μεγαλύτερο 
κέρδος της Ρωσίας από τους δύο 
μήνες της προεδρίας Τραμπ εί-
ναι η έξοδός της από τη διεθνή 
διπλωματική καραντίνα των ∆υ-
τικών και η επιστροφή της στον 
ρόλο της αξιοσέβαστης μεγάλης 
δύναμης και του πιθανού εταίρου, 
με υπολογίσιμο λόγο σε όλες τις 
μείζονες κρίσεις. Στην επικοινω-
νία της Τρίτης, Τραμπ και Πού-
τιν συζήτησαν για αμερικανικές 
επενδύσεις στην ενέργεια και στις 
σπάνιες γαίες της Ρωσίας, για το 
Μεσανατολικό και για πιθανή ρω-
σική μεσολάβηση σχετικά με το 
ιρανικό πυρηνικό πρόγραμμα. 

Στη Μόσχα, η ευφορία δύσκο-
λα κρύβεται αυτές τις ημέρες. Ο 
εκπρόσωπος του Κρεμλίνου Ντμί-
τρι Πεσκόφ έλεγε τις προάλλες ότι 
«οι πρόεδροι Πούτιν και Τραμπ 
καταλαβαίνουν ο ένας τον άλλο 
και εμπιστεύονται ο ένας τον άλ-
λο», κάτι που τους επιτρέπει να 
διαβουλεύονται για τη «νέα πα-
γκόσμια τάξη». Πιο ωμός, ο πρώ-
ην πρόεδρος της Ρωσίας Ντμίτρι 
Μεντβέντεφ υπενθύμισε στους 
Ευρωπαίους τον γνωστό αφορισμό 
που λέει πως, όταν δεν βλέπετε 
το όνομά σας στις καρτέλες των 
προσκεκλημένων στο δείπνο, πι-
θανότατα θα το βρείτε στο μενού. 
Ιδού τι έγραψε στο Telegram: «Η 
τηλεφωνική συνδιάλεξη των προ-
έδρων Πούτιν και Τραμπ έδειξε 
ότι μόνο η Ρωσία και η Αμερική 

βρίσκονται στην τραπεζαρία. Στο 
μενού υπάρχουν ορεκτικά –λαχα-
νάκια Βρυξελλών, βρετανικά fish 
& chips, γαλλικός κόκορας– και το 
κυρίως πιάτο είναι παϊδάκια Κιέ-
βου. Καλή σας όρεξη»!

Ο κίνδυνος αποκλεισμού τους 
από μια επερχόμενη νέα Γιάλτα 
οδηγεί τις κυρίαρχες δυνάμεις της 
Ευρώπης στον δρόμο του μιλιτα-
ρισμού, σε σημείο που μια κυβέρ-
νηση Εργατικών στη Βρετανία να 
κόβει τα επιδόματα ατόμων με ει-
δικές ανάγκες για να ενισχύσει τον 
στρατό της. Ωστόσο, τα περιθώρια 
της γηραιάς και γερασμένης ηπεί-
ρου είναι περιορισμένα. Ο βρετα-
νικός στρατός είναι ο μικρότερος 
από την εποχή των Ναπολεόντει-
ων Πολέμων. Οσο κι αν η Κομισιόν 
διευκολύνει τον δανεισμό για την 
Αμυνα, Γαλλία, Ιταλία και Ισπανία 
πολύ δύσκολα θα ρισκάρουν να 
αυξήσουν ακόμη περισσότερο τα 
μεγάλα χρέη τους, διακινδυνεύο-
ντας εξωφρενικά υψηλά επιτόκια. 
Εξάλλου, η ισχυρή βαρυτική έλξη 
της τραμπικής Αμερικής εντείνει 
τις φυγόκεντρες τάσεις μέσα στην 
Ε.Ε., όπως δείχνει η βαθμιαία απο-
μάκρυνση της Ιταλίας από τους 
ακραιφνείς υποστηρικτές της Ου-
κρανίας.

Μυθιστορήματα

Τα υπαρξιακά αδιέξοδα θρέ-
φουν την πολιτική παράνοια. Συ-
νήθως σοβαρά έντυπα, όπως η 
γαλλική Le Figaro, βγάζουν από 
τη ναφθαλίνη παλιές θεωρίες συ-
νωμοσίας κατά τις οποίες η KGB 
«κρατάει» τον Τραμπ από την επο-
χή του πρώτου γάμου του με την 
Ιβάνα Ζελνίκοβα, μανεκέν από την 
τότε Τσεχοσλοβακία, ή από ρωσι-
κά δάνεια που διέσωσαν τον όμι-
λό του ή από βίντεο σεξουαλικού 
περιεχομένου. Στις πιο προχωρη-
μένες εκδοχές, ο Τραμπ στρατολο-
γήθηκε από την KGB το 1987 με το 
κωδικό όνομα «Κράσνοφ». Μωραί-
νει Κύριος ον βούλεται απολέσαι... 
Οσοι επιμένουν να σκέφτονται με 
όρους Τζον Λε Καρέ είναι γιατί δεν 
μπορούν να συμβιβαστούν με την 
ιδέα ότι ο διπολικός, ψυχροπολε-
μικός κόσμος του Τζον Λε Καρέ, 
μέσα στον οποίο οι ευρωπαϊκές 
ελίτ μεγάλωσαν και βρήκαν τις 
βολικές θέσεις τους, αποτελεί ανε-
πιστρεπτί παρελθόν. Ο Τραμπ δεν 
είναι εκείνος που σκότωσε αυτόν 
τον κόσμο, απλώς ετοιμάζεται να 
του κάνει την αξιοπρεπή κηδεία 
που δικαιούται. Οσο πιο γρήγορα 
το καταπιούν, τόσο καλύτερα για 
όλους μας.

Ο πρόεδρος
που ήρθε

από το κρύο
Ο Τραμπ δίνει στον Πούτιν το χαμένο του διεθνές status, 

αλλά και χρόνο για να διαπραγματευτεί από καλύτερη θέση 
για την Ουκρανία. Ταυτόχρονα, δίνει και τροφή σε σενάρια 

ψυχροπολεμικής φαντασίας

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Ουκρανός στρατιώτης δακρύζει κατά την απελευθέρωσή του στο πλαίσιο ανταλλαγής αιχμαλώτων μεταξύ Μόσχας και Κιέβου. Παρά τη διπλωματική κινητικότητα, οι συγκρούσεις παραμένουν σφοδρές.

Συναυλία στην Αγία Πετρού-
πολη την περασμένη Τρίτη 
για τα έντεκα χρόνια από την 
προσάρτηση της Κριμαίας, με 
φόντο άγαλμα του Ρώσου συγ-
γραφέα, ουκρανικής καταγω-
γής, Νικολάι Γκόγκολ.
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Δέσμευση 
και αξιώσεις

Ο Αμερικα-

νός πρόεδρος 

δεσμεύτηκε 

ότι θα συνε-

χιστεί η πα-

ροχή όπλων 

και πληρο-

φοριών στο 

Κίεβο, ενώ 

άφησε πίσω 

του την αξίω-

ση για τα πο-

λύτιμα ορυ-

κτά, βάζοντας 

στη θέση της 

την ιδέα να 

αναλάβουν 

οι ΗΠΑ τα 

πυρηνικά ερ-

γοστάσια της 

Ουκρανίας.

Κόκκινες 
γραμμές

Ο Ρώσος 

πρόεδρος 

έχει χαρά-

ξει τις κόκ-

κινες γραμ-

μές του: να 

μην ενταχθεί 

η Ουκρα-

νία ποτέ στο 

ΝΑΤΟ, δια-

τήρηση των 

εδαφών που 

έχει καταλά-

βει ο ρωσικός 

στρατός, ενώ 

είναι μάλλον 

βέβαιο ότι θα 

ζητήσει εκλο-

γές για αντι-

κατάσταση 

του Ζελένσκι. 

Τι προβλέπει η «Λευκή Βίβλος» της Ε.Ε. για την Αμυνα

Κινητοποίηση έως 800 δισ. ευρώ τα επόμενα χρόνια στον 
ευρωπαϊκό αμυντικό τομέα. Αρκετά κράτη-μέλη όπως η 

Γαλλία, η Ελλάδα, η Ιταλία και η Ισπανία ζήτησαν την έκδοση 
ευρωομολόγων για την παροχή επιχορηγήσεων, αλλά δεν 

υπάρχει συναίνεση των «27» για την ιδέα.

Ενεργοποίηση της εθνικής ρήτρας διαφυγής, που θα επι-
τρέψει στα κράτη-μέλη να παρεκκλίνουν για τα επόμενα 
τέσσερα χρόνια από τους δημοσιονομικούς κανόνες, που 

σήμερα περιορίζουν τα επίπεδα ελλείμματος και χρέους στο 
3% και στο 60% του ΑΕΠ αντιστοίχως. 

Ετερη επιλογή χρηματοδότησης, η συγκέντρωση χρημά-
των έως και 150 δισ. ευρώ από την Κομισιόν μέσω των 
κεφαλαιαγορών, που στη συνέχεια θα δανείσει στα κρά-
τη-μέλη. Η προθεσμία για την αίτηση δανείων είναι η 30ή 

Ιουνίου 2027.
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H άρνηση της Χαμάς να συνεχί-
σει τη συμφωνία ανταλλαγής 
αιχμαλώτων αποτελεί, σύμφω-
να με τον Ιλάν Μιζράχι, πρώην 
σύμβουλο εθνικής ασφαλείας 
του Ισραήλ και πρώην υποδιευ-
θυντή της Μοσάντ, τον βασικό 
λόγο επανέναρξης των στρατι-
ωτικών επιχειρήσεων στη Γάζα. 
«Νομίζω ότι η μη ανταπόκριση 
της Χαμάς στην πρότασή μας 
για την απελευθέρωση των απα-
χθέντων, ή έστω μέρους αυτών, 
μας οδήγησε στο συμπέρασμα 
ότι δεν είναι έτοιμοι να προχω-
ρήσουν με το θέμα της ανταλ-
λαγής των ομήρων μας με τους 
τρομοκράτες», δηλώνει. «Eτσι, η 
κυβέρνηση αποφάσισε να εντεί-
νει τις πιέσεις».

Ισοπεδωμένη γη

Σύμφωνα με το δορυφορικό 
κέντρο των Ηνωμένων Εθνών 
(UNOSAT), το 69% των κτιρί-
ων στη Γάζα έχει καταστραφεί, 
ενώ το υπουργείο Υγείας του 
παλαιστινιακού θύλακα, που 
ελέγχεται από τη Χαμάς, εκτι-
μά ο αριθμός των νεκρών από 

την έναρξη του πολέμου ανέρ-
χεται σε 48.000.

Στην ερώτηση αν η Χαμάς, 
παρά τον αποκλεισμό, διατηρεί 
ακόμα στρατιωτικές ικανότη-
τες, ο κ. Μιζράχι αναφέρει ότι 
μετά τη λήξη της συμφωνίας το 
Ισραήλ δέχθηκε μπαράζ ρου-
κετών. «Η Χαμάς έχει πληγεί 
σοβαρά, αλλά εξακολουθεί να 
έχει τη δυνατότητα να εκτοξεύ-
ει πυραύλους, ρουκέτες και πυ-
ρά όλμων», σημειώνει. Ωστόσο, 
τονίζει ότι το ζητούμενο είναι 
η στρατηγική προσέγγιση της 
κατάστασης. «Η κυβέρνηση θέ-
λει να μην είναι η Χαμάς ο κυ-
βερνήτης στη Γάζα. Αυτή είναι 
η στρατηγική μας και απλώς 
εφαρμόζουμε τακτικούς ελιγ-
μούς».

Η απόφαση της κυβέρνησης 
Νετανιάχου να επανεκκινήσει 
τις επιχειρήσεις στη Γάζα ήρθε 
λίγες ημέρες μετά την παρου-
σίαση από τον ειδικό απεσταλ-
μένο των ΗΠΑ, Στιβ Γουίτκοφ, 
ενός σχεδίου εκεχειρίας 50 ημε-
ρών. Ωστόσο, οι απευθείας δι-
απραγματεύσεις ΗΠΑ - Χαμάς 
για την απελευθέρωση Αμερι-
κανών αιχμαλώτων δεν έμει-

ναν ασχολίαστες από τον διε-
θνή και τον ισραηλινό Τύπο. Ο 
πρώην υποδιευθυντής της Μο-
σάντ, Ιλάν Μιζράχι, δεν μπορεί 
να πει με βεβαιότητα αν αυτές 
οι συνομιλίες επηρέασαν την 
απόφαση Νετανιάχου, ωστόσο 
σημειώνει ότι «οι Αμερικανοί μι-
λούν απευθείας με τη Χαμάς και 
συμφώνησαν με την αιγυπτιακή 
λύση για τη Γάζα. Και δεν νομί-
ζω ότι η Χαμάς θα εναντιωθεί 
σθεναρά στις αποφάσεις του 
Τραμπ». Εκτιμάει, δε, ότι «οι 
Αμερικανοί είχαν ειδοποιηθεί 
για την αναζωπύρωση του πο-
λέμου στη Γάζα. ∆εν ξέρω πώς 
αντέδρασαν, αλλά πιστεύω ότι 
η ισραηλινή κυβέρνηση ενημέ-
ρωσε τις ΗΠΑ».

Εσωτερική κατανάλωση

Την ίδια στιγμή, δεκάδες 
συγγενείς ομήρων και απλοί 
πολίτες διαδήλωσαν στην Ιε-
ρουσαλήμ, σε μια από τις μα-
ζικότερες διαδηλώσεις των τε-
λευταίων μηνών, με κυρίαρχο 
αίτημα την εναντίωση στην 
επανάληψη των μαχών και την 
άμεση απελευθέρωση των ομή-
ρων. Στην ερώτηση αν ο Νετα-

νιάχου προτάσσει τη διάσωση 
της κυβέρνησής του έναντι της 
απελευθέρωσης των ομήρων, 
ο κ. Μιζράχι απαντά: «Για την 
ακρίβεια συμφωνώ ότι παίζει 
ρόλο (η διάσωση της κυβέρνη-
σης), αλλά δεν ξέρω πόσο βαρύ 
ρόλο παίζει». Προσθέτει, όμως, 
πως «πρέπει να θυμάστε ότι 
έχουμε νέο στρατιωτικό επι-
τελάρχη (Εγιάλ Ζαμίρ) και ο νέ-
ος επιτελάρχης μας είναι λίγο 
επιθετικός, και ίσως πίεσε για 
τη συνέχιση των επιχειρήσεων 
χωρίς προφανή πολιτικό λόγο».

Αναφερόμενος στις κατη-
γορίες του Ρετζέπ Ταγίπ Ερ-
ντογάν περί «γενοκτονικής 
πολιτικής» του Ισραήλ, ο κ. 
Μιζράχι τονίζει ότι ο Τούρκος 
πρόεδρος λαμβάνει αποφάσεις 
και κάνει δημόσιες δηλώσεις 
χωρίς προηγούμενες ουσια-
στικές διαβουλεύσεις. «Οταν 
μιλάει για εθνοκάθαρση, πρέ-
πει πρώτα να αναλογιστεί τι 
έκαναν στους Αρμενίους στον 
Α΄ Παγκόσμιο Πόλεμο, αλλά 
και τι κάνει στους Κούρδους 
στην Τουρκία, στη Συρία και 
στο Ιράκ». «Επομένως», προ-
σθέτει, «δεν είναι αυτός που 

πρέπει να μας πει πώς να συ-
μπεριφερθούμε. ∆εν υπάρχει 
εθνοκάθαρση στη Γάζα, υπάρ-
χει πόλεμος με τη Χαμάς και με 
τους τρομοκράτες που χρησι-
μοποιούν ανθρώπινες ασπίδες 
και επιχειρούν από σχολεία και 
νοσοκομεία. Ετσι, αν επιχει-
ρούν από αυτά τα μέρη, δεν 
πρέπει να εκπλήσσονται που 
τους ανταποδίδουμε. Και αυτό 
είναι σύμφωνο με τους κανό-
νες του πολέμου».

Με την Ελλάδα

Σχολιάζοντας τις πρόσφα-
τες επισκέψεις του υπουργού 
Εξωτερικών και του υπουρ-
γού Περιφερειακής Συνεργα-
σίας του Ισραήλ στην Αθήνα 
για την ενίσχυση της γεωπο-
λιτικής συνεργασίας, ο κ. Μιζ-
ράχι, με εμπειρία στον σχεδια-
σμό της ισραηλινής πολιτικής 
ασφάλειας, επισημαίνει: «Το Ισ-
ραήλ αντιμετωπίζει τις θέσεις 
και τις πολιτικές της Τουρκίας, 
που απειλεί τόσο εμάς όσο και 
την Ελλάδα και την Κύπρο. Εί-
ναι φυσικό οι τρεις χώρες να 
προσπαθούν να ενισχύσουν τη 
σχέση τους».

Το Ισραήλ αντιμετωπί-
ζει τις θέσεις και τις πο-
λιτικές της Τουρκίας, 
που απειλεί τόσο εμάς 
όσο και την Ελλάδα και 
την Κύπρο. Είναι φυ-
σικό οι τρεις χώρες να 

προσπαθούν να ενισχύ-
σουν τη σχέση τους.

«Υπάρχουν πάρα πολλά σημάδια 
ότι όλα οδηγούν σε μια επίθεση 
στο Ιράν». Είναι η εκτίμηση που 
μοιράζεται με την «Κ» ο Γκίντεον 
Λεβί, αρθρογράφος στη Haaretz, 
πάλαι ποτέ σύμβουλος του Σι-
μόν Πέρες. Υποστηρίζει ότι το 
Ισραήλ παραβίασε την εκεχει-
ρία στη Γάζα, συνεχίζοντας έναν 
πόλεμο για τον οποίο πλέον δεν 
υπάρχει δικαιολογία. «Κάτι “μα-
γειρεύεται” με το Ιράν», μας είπε 
χαρακτηριστικά ο Γκίντεον Λε-
βί, ο οποίος θα μιλήσει στο 10ο 
Οικονομικό Φόρουμ των ∆ελφών 
που θα διεξαχθεί από τις 9 έως 
τις 12 Απριλίου.

 
– Ανήκετε στους επικριτές 
της κυβέρνησης Νετανιάχου 
οι οποίοι θεωρούν ότι η εκστρα-
τεία στη Γάζα, πέρα από την αν-
θρωπιστική καταστροφή την 
οποία εκ των πραγμάτων συνε-
πάγεται, δεν έχει κάποιο ορα-
τό τέλος, κάποιον χειροπιαστό 
στόχο. Ο αντίλογος από τους 
υποστηρικτές της ισραηλινής 
επιχείρησης είναι ότι έχει επι-
φέρει καταλυτικά πλήγματα στη 
Χαμάς και πως τώρα είναι η ευ-
καιρία να τελειώσει τη δουλειά.

– Πριν απ’ όλα, ο νέος γύρος 
βίας είναι τώρα ακόμη πιο κατα-
στροφικός από τον πρώτο. Τότε 
υπήρχε κάποια δικαιολογία, λό-
γω της 7ης Οκτωβρίου, και η βία 
στόχευε πραγματικά στο στρα-
τιωτικό τμήμα της Χαμάς. Τώρα 
όμως ακόμη και το Ισραήλ δεν 
κρύβει ότι στοχεύει στον άμαχο 
πληθυσμό και στην πολιτική ηγε-
σία της Χαμάς. Αυτό από μόνο 
του συνιστά έγκλημα πολέμου.

 
– Το επιχείρημα της ισραηλινής 
κυβέρνησης ότι τερμάτισε την 
εκεχειρία επειδή η Χαμάς αρνεί-
ται να απελευθερώσει τους τε-
λευταίους ομήρους δεν στέκει;

– Το Ισραήλ έπρεπε να ξεκι-
νήσει τις διαπραγματεύσεις για 
τη δεύτερη φάση πριν από ενά-
μιση μήνα. Και έπρεπε να απο-
συρθεί από τον ∆ιάδρομο της 
Φιλαδέλφειας. ∆ήλωσε όμως ότι 
δεν πρόκειται να το κάνει. Στην 
πραγματικότητα, το Ισραήλ πα-
ραβίασε τη συμφωνία, χωρίς κα-
νένα φίλτρο.

 
– Οταν συνήφθη η συμφωνία 
για την εκεχειρία, λέγαμε ότι 
έπαιξε ρόλο ο Τραμπ. Τώρα 

όμως βλέπουμε την εκεχειρία 
ξαφνικά να σπάει. Τελικά, ποια 
είναι η επίδραση του Τραμπ 
στις εξελίξεις;

– Ο Τραμπ είναι ένας βασικός 
παίκτης εδώ –είτε μας αρέσει 
είτε όχι– και είχαμε πραγματι-
κά κάποιες ελπίδες όταν έστειλε 
τον Στιβ Γουίτκοφ και έπεισε τον 
Νετανιάχου, μέσα σε λίγες ώρες, 
να προχωρήσει στην πρώτη φά-
ση της εκεχειρίας. Προς στιγμήν 
υπήρχε η προσδοκία ότι θα συνε-
χίσει στην ίδια γραμμή, λαμβά-
νοντας υπόψη και το γεγονός ότι 
μιλούσε για τερματισμό των πο-

λέμων στην Ουκρανία, στη Γάζα, 
παντού. Σύντομα όμως συνειδη-
τοποιήσαμε ότι υπάρχουν πράγ-
ματα πιο σημαντικά για εκείνον. 
Ο Ντόναλντ Τραμπ δεν ταυτίζε-
ται με την καταπίεση ενός άλλου 
λαού, με τα ανθρώπινα δικαιώμα-
τα, με το διεθνές δίκαιο, με την 
ηθική. Σημασία έχουν μόνο η 
εξουσία και τα χρήματα. Για δι-
κούς του λόγους, αφήνει τώρα 
το Ισραήλ να αγριέψει στη Γάζα. 
Και αυτό είναι τρομερό γιατί μό-
νο εκείνος μπορεί να σταματή-
σει το Ισραήλ. Αλλά τη μία μέρα 
είναι το ένα, την άλλη μέρα το 

άλλο. ∆εν υπάρχει εδώ πραγμα-
τική ιδεολογία ή σχέδιο.

 
– Ποιος μπορεί να είναι ο απώ-
τερος στόχος του; Η «Ριβιέρα 
της Μέσης Ανατολής»; Γιατί η 
λύση των δύο κρατών μάλλον 
απομακρύνεται κι άλλο ως σε-
νάριο.

– ∆εν μπορεί να γίνει ούτε το 
ένα ούτε το άλλο. Για το πρώτο, 
δεν θα μπω καν στη διαδικασία 
να το αναλύσω, δεν είναι μια 
σοβαρή πρόταση. Για τη λύση 
των δύο κρατών, είναι ένα τρέ-
νο που χάσαμε πριν από χρόνια. 

Σήμερα έχουμε 700.000 Εβραίους 
εποίκους που πήγαν στη ∆υτική 
Οχθη για να αποτρέψουν ένα πα-
λαιστινιακό κράτος. Κανείς δεν 
μπορεί να με πείσει ότι είναι ρε-
αλιστικό να εκκενωθεί σήμερα 
αυτή η περιοχή.

 
– Μήπως το βλέμμα είναι στην 
Τεχεράνη; Τι καταλαβαίνετε 
για τις επιδιώξεις του Τραμπ 
σε σχέση με το Ιράν;

– Κάτι «μαγειρεύεται». Είμαι 
πολύ ανήσυχος. Υπάρχουν πά-
ρα πολλά σημάδια ότι όλα οδη-
γούν σε μια επίθεση στο Ιράν. Ο 
Τραμπ τους πρότεινε διαπραγμα-
τεύσεις, αλλά δεν φαινόταν πολύ 
σοβαρός. Οι πιθανότητες είναι 
πραγματικά μεγάλες και τρομα-
κτικές. Θα είναι ένα τεράστιο 
λάθος που θα το πληρώσουμε 
όλοι μας. Θα πρέπει να γίνουν 
τα πάντα για να αποτραπεί ένα 
τέτοιο σενάριο.

 
– Θεωρείτε ότι οι αραβικές 
χώρες κάνουν από την πλευρά 
τους ό,τι μπορούν για να συνει-
σφέρουν σε μια διευθέτηση που 
θα αποκαθιστούσε τη σταθερό-
τητα στην περιοχή;

– ∆υστυχώς, οι περισσότερες 
από αυτές, αν όχι όλες, δεν θα 
μπορούσαν να ενδιαφέρονται 
λιγότερο για την παλαιστινια-
κή υπόθεση. Και οι Παλαιστίνι-
οι το γνωρίζουν εδώ και πολλά 
χρόνια. Για παράδειγμα, κανείς 
δεν θα με πείσει ότι η Σαουδική 
Αραβία νοιάζεται για τους Παλαι-
στινίους. Απλώς δεν μπορεί να 
προχωρήσει στην εξομάλυνση 
με το Ισραήλ την ώρα που συμ-
βαίνουν όλα αυτά. Επομένως, αρ-
κούνται απλώς σε κάποια αρωγή 
με χρήματα, η οποία προφανώς 
δεν είναι αρκετή.

 
– Και πώς διαμορφώνεται σή-
μερα το πολιτικό σκηνικό στο 
εσωτερικό του Ισραήλ;

– Υπάρχει πολύ περισσότε-
ρη συναίνεση από ό,τι φαίνε-
ται από το εξωτερικό, ειδικά για 
τη συνέχιση του πολέμου. ∆εν 
υπάρχει αντίθεση στον πόλεμο. 
Υπάρχει έντονη αντίθεση στον 
Νετανιάχου, ο οποίος όμως έχει 
ένα σταθερό πολιτικό στρατόπε-
δο. ∆εν είναι απαραίτητο ότι θα 
χάσει οποιεσδήποτε επόμενες 
εκλογές. Οι εναλλακτικές φωνές 
μιλούν μόνο για την απαλλαγή 
από τον Νετανιάχου. Αυτό δεν 
είναι ατζέντα.

Συνέντευξη στον ΒΑΣΙΛΗ ΚΩΣΤΟΥΛΑ

Συνέντευξη στον ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΚΑΤΣΙΚΙΔΗ

Επόμενος στόχος, Ιράν

Θέλουμε να μην κυβερνά η Χαμάς τη Γάζα
Ιλάν Μιζράχι, πρώην σύμβουλος εθνικής ασφαλείας του Ισραήλ 

Γκίντεον Λεβί, αρθρογράφος στη Haaretz

Τα σημάδια από την πλευρά του Τραμπ δείχνουν ότι «μαγειρεύεται» επίθεση κατά της Τεχεράνης

Στο εσωτερικό του Ισ-
ραήλ δεν υπάρχει 

αντίθεση στον πόλεμο. 
Οι εναλλακτικές φω-
νές μιλούν μόνο για 

την απαλλαγή από τον 
Νετανιάχου. Αυτό δεν 

είναι ατζέντα.

«Δεν υπάρχει εθνοκάθαρση 
στη Γάζα, υπάρχει πόλεμος 
με τη Χαμάς και με τους τρο-
μοκράτες που χρησιμοποιούν 
ανθρώπινες ασπίδες και επι-
χειρούν από σχολεία και νοσο-
κομεία», λέει ο Ιλάν Μιζράχι.

«Ο Ντόναλντ Τραμπ δεν 
ταυτίζεται με την καταπίε-
ση ενός άλλου λαού, με τα 
ανθρώπινα δικαιώματα, με 
το διεθνές δίκαιο, με την 
ηθική. Σημασία έχουν μόνο 
η εξουσία και τα χρήματα», 
λέει ο Γκίντεον Λεβί.

Παλαιστίνιοι εγκαταλείπουν τη βόρεια Γάζα ύστερα από προειδοποιήσεις του ισραηλινού στρατού για εκ-
κένωση κατοικιών στην περιοχή, την Πέμπτη. «Το Ισραήλ δεν κρύβει ότι στοχεύει στον άμαχο πληθυσμό και 
στην πολιτική ηγεσία της Χαμάς. Αυτό από μόνο του συνιστά έγκλημα πολέμου», επισημαίνει ο Γκίντεον Λεβί.
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Είμαστε στο ξεκίνη-
μα του 1984 και σε 
περίπου δέκα κα-
ταστήματα παίζει 
για πρώτη φορά η 

πιο ακριβοπληρωμένη μέχρι τό-
τε τηλεοπτική διαφήμιση υπο-
λογιστών που έφτιαξε για την 
Apple ο κινηματογραφικός σκη-
νοθέτης Ρίντλεϊ Σκοτ. Το σκηνι-
κό απόκοσμο, βγαλμένο από το 
βιβλίο «1984» του Τζορτζ Οργου-
ελ, παρουσιάζει μια κοινωνία όπου 
ο Μεγάλος Αδελφός παρακολου-
θεί τα πάντα. Μια αθλήτρια του 
πνεύματος με ένα γιγάντιο σφυρί 
σπάει την τεράστια οθόνη μπρο-
στά στα έκπληκτα μάτια των τη-
λεθεατών. Πρόκειται για την πιο 
συγκλονιστική διαφήμιση στον 
κλάδο της πληροφορικής μέχρι 
τότε, στην οποία η Apple απο-
κάλυψε τον υπολογιστή Macin-
tosh. Λίγες μέρες αργότερα ο Στιβ 
Τζομπς έκανε και την επίσημη 
παρουσίαση υπό τον ήχο της 
βραβευμένης με Οσκαρ μουσι-
κής του Βαγγέλη Παπαθανασίου.

Ενα κλικ σε όλα
με το ποντίκι

Ποια ήταν η επανάσταση του Ma-
cintosh; Μα βέβαια ότι για πρώτη 
φορά οι πελάτες «χρήστες» δεν 
χρειαζόταν να πάνε σε κάποιο 
σχολείο να μάθουν να χρησιμο-
ποιούν έναν υπολογιστή, αλλά 
μπορούσαν πλέον να το κάνουν 
απλώς κουνώντας με τα χέρια 
τους ένα βελάκι πάνω σε μια οθό-
νη, που έδειχνε με εικονίδια ψη-
φιακές αναπαραστάσεις των χαρ-
τιών και άλλων αντικειμένων που 
είχαμε ήδη στο γραφείο μας. Ξαφ-
νικά καταργήθηκε η γραφομηχα-
νή, η αριθμομηχανή και οι στοί-
βες χαρτιών, όλα έμοιαζαν απλά 
και λειτουργικά. Ο κόσμος άλλα-
ξε. Και δεν ήταν μόνο οι λέξεις 
ποντίκι, κλικ, φάκελος, OK και 
πολλές άλλες που μπήκαν ξαφνι-
κά στη ζωή μας· αυτά τα εικονί-
δια και ο απλός τρόπος χειρισμού 
μένει ακόμη και στις μέρες μας 
στον τρόπο χρήσης των κινητών 
τηλεφώνων.

Ο υπολογιστής έγινε για πρώ-
τη φορά προσιτός στον άνθρωπο 
ως εργαλείο δουλειάς και αντι-
κείμενο διασκέδασης και παιχνι-
διού και εν τέλει έγινε οικονομικό 
αντικείμενο, αφού πολλές εταιρεί-
ες ακολούθησαν προσφέροντας 
εύχρηστο λογισμικό σε εξειδι-
κευμένους επαγγελματίες, αλλά 

και στο ευρύ καταναλωτικό κοι-
νό. Ηταν η πρώτη φορά που ένα 
παιδί μπορούσε πλέον να ανοίξει 
ένα πρόγραμμα ζωγραφικής και 
να ζωγραφίσει χωρίς να του έχουν 
δείξει τίποτα. Με το Macintosh 
έγινε εύκολη η αποθήκευση αρ-
χείων, το γνωστό εικονίδιο με τη 
δισκέτα έγινε σημείο κατατεθέν 
για το «σώσιμο» και χρησιμοποι-
είται μέχρι τις μέρες μας: τότε σε 
δισκέτες και τώρα στα γνωστά 
στικάκια, που επίσης εφευρέθη-
καν το 1984 από τον Φούτζιο Μα-
σουόκα όσο ήταν στην Toshiba.

Παρά τον όγκο του, το Macin-
tosh κατά κάποιον τρόπο ήταν 

και φορητός υπολογιστής, καθώς 
η Apple πουλούσε και σακίδιο 
ώμου που τον χωρούσε για να 
τον πάρουμε στο γραφείο ή... για 
να πάρουμε δουλειά στο σπίτι. Το 
γραφικό περιβάλλον που παρου-

σίασε το Macintosh έδωσε επίσης 
το έναυσμα όλοι οι υπολογιστές 
να αποκτήσουν ποντίκι: το 1984 
ανακοινώθηκε η πρώτη έκδοση 
του λογισμικού Windows της 
Microsoft, καθώς και η Microsoft 
είχε έρθει σε επαφή με τον νέο 
τρόπο χρήσης των υπολογιστών.

Λογισμικά
και υπηρεσίες

Οι καινοτομίες της χρονιάς δεν 
σταμάτησαν στους υπολογιστές, 
αλλά πέρασαν και στο λογισμι-
κό και στις υπηρεσίες. Την ίδια 

χρονιά, τέσσερις φοιτητές του 
Πανεπιστημίου της Καλιφόρνιας 
στο Μπέρκλεϊ κατασκευάζουν τον 
παγκόσμιο κατάλογο διασυνδε-
δεμένων υπολογιστών (DNS). Αυ-
τόν τον χρησιμοποιούμε όλοι μας 
όποτε γράφουμε ένα όνομα του 
ιστού, όπως www.kathimerini.gr 
για να το αντιστοιχίσει με τη σχε-
τική διαδικτυακή διεύθυνση του 
απομακρυσμένου υπολογιστή. 

Μερικές ακόμη καινοτομίες 
που παρουσιάστηκαν το 1984 
είχαν να κάνουν με το υλικό των 
υπολογιστών: η Philips στην Ευ-
ρώπη κατασκεύασε τα CD-ROM, 
τη μνήμη ελέφαντα για υπολογι-
στές, ενώ παράλληλα εμφανίστη-
καν για πρώτη φορά τρισδιάστα-
τος εκτυπωτής, εκτυπωτής Laser 
και ψηφιακός προβολέας. Το 1984 
ιδρύθηκαν ορισμένες από τις πιο 
επιτυχημένες εταιρείες του κλά-
δου: η Dell (πούλαγε στην αρχή 
μεταχειρισμένα IBM PC) και η 
Cisco (κατασκευάζει τις συσκευ-
ές που κρατούν διασυνδεδεμένο 
το ∆ιαδίκτυο), αλλά και η Research 
in Motion του Μιχάλη Λαζαρίδη 
που έφτιαξε τα κινητά τηλέφω-
να BlackBerry. Την ίδια χρονιά 
θα γεννιόταν και ο Μαρκ Ζού-
κερμπεργκ, που 20 χρόνια αργότε-
ρα θα δημιουργούσε το Facebook. 

Στον χώρο της τέχνης, το 
1984 παρουσιάστηκε η νουβέ-
λα «Neuromancer» του Ουίλιαμ 
Γκίμπσον, όπου γράφτηκε πρώ-
τη φορά ο όρος Cyberspace (κυ-
βερνοχώρος) για να περιγράψει 
ένα σκοτεινό ψηφιακό μέλλον 
με ιούς υπολογιστών και έξυπνες 
μηχανές, ενώ στους κινηματο-
γράφους κυκλοφόρησε το έργο 
«Terminator», που παρουσίαζε 
τα ρομπότ τεχνητής νοημοσύ-
νης να θέλουν να αφανίσουν το 
ανθρώπινο γένος. Και για να τε-
λειώσουμε όπως αρχίσαμε, το 
1984 βγήκε στους κινηματογρά-
φους το έργο «1984»!

Τέλος, την ίδια χρονιά δύο προ-
γραμματιστές, από τη μια πλευρά 
ο ∆ανός Μπιάρνε Στρούστρουπ 
και από την άλλη ο Αμερικανός 
Μπραντ Κοξ, παρουσίαζαν τις 
νέες γλώσσες προγραμματισμού 
C++ και Objective C. Η C++ 
έμελλε να γίνει βασική γλώσσα 
προγραμματισμού εφαρμογών για 
πάνω από 30 χρόνια, ενώ η Ob-
jective C το κύριο εργαλείο που η 
Apple χρησιμοποίησε μέχρι και 
20 χρόνια αργότερα για την ανά-
πτυξη εφαρμογών για το iPhone. 
Ναι, πολύ καλά καταλάβατε, οι ρί-
ζες των σημερινών κινητών τηλε-
φώνων βρίσκονται στο μακρινό 
1984. Οι τεχνολογίες που εφευρέ-
θηκαν τότε θα μας συνοδεύουν 
για πολλά χρόνια ακόμη.

Των ΝΟΕΛ ΚΟΥΤΛΗ, 
ΔΙΟΜΗΔΗ ΣΠΙΝΕΛΛΗ
και ΓΕΩΡΓΙΟΥ ΤΣΕΚΟΥΡΑ

Η ιστορία της Apple μετά την πα-
ρουσίαση του Macintosh δεν 
ήταν τόσο ρόδινη όπως θα πε-
ρίμενε κανείς μετά τη δημιουργία 
του. Την επόμενη χρονιά o Στιβ 
Τζομπς άρχισε να επισκέπτεται 
πανεπιστήμια ανά τον κόσμο για 
να προωθήσει τους υπολογιστές 
στον εκπαιδευτικό χώρο. 

Εκείνη την εποχή δεν υπήρ-
χε Internet, δεν υπήρχαν κινητά 
τηλέφωνα και το τηλέφωνο ήταν 
απλά μια συσκευή με καλώδιο 
για να μιλάς με έναν άνθρωπο 
στην άλλη άκρη. Τα περισσότε-
ρα πανεπιστήμια είχαν χάρτινα 
βιβλία σε βιβλιοθήκες, που ήθε-
λες χρόνο να ψάξεις για να δια-
βάσεις αφού πρώτα δανειστείς 
το βιβλίο. Εκείνη τη χρονιά ο 
Στιβ Τζομπς φτάνει με ελικόπτε-
ρο στο 360 ετών Πανεπιστήμιο 
Lunds στη Σουηδία για να μι-
λήσει για την επανάσταση που 
θα φέρουν στην εκπαίδευση οι 
υπολογιστές, παραλληλίζοντάς 
τους με ένα νέο μέσο αντίστοι-
χο σε σπουδαιότητα με το έντυ-
πο, την τηλεόραση ή το ραδιό-
φωνο, με ανεξερεύνητες ακόμη 
δυνατότητες.

Εκεί λοιπόν μοιράζεται με 
τους καθηγητές το όραμά του για 
το μέλλον: «Ξέρετε», λέει, «ποιος 
ήταν ο δάσκαλος του Μεγάλου 
Αλεξάνδρου όταν ήταν περίπου 
14 ετών; ο Αριστοτέλης. Και όταν 
το διαβάζω αυτό ζηλεύω. Με το 

θαύμα της τυπογραφίας μπο-
ρώ να διαβάσω τι έγραψε χωρίς 
κάποιον ενδιάμεσο, αν υπάρχει 
ένας καθηγητής μπορεί να προ-
σθέσει κάτι, αλλά τουλάχιστον 
μπορώ να πάω απευθείας στην 
πηγή που έθεσε τις βάσεις για 
τον δυτικό πολιτισμό, αλλά δεν 
μπορώ να κάνω στον ίδιο τον 
Αριστοτέλη μια ερώτηση. ∆η-
λαδή μπορώ, αλλά δεν θα πάρω 
απάντηση (γέλια). Ετσι η ελπίδα 
μου είναι ότι μπορούμε στη δι-
κή μας γενιά να φτιάξουμε ένα 
εργαλείο, ένα νέο είδος αλλη-
λεπίδρασης με τον υπολογιστή. 
Την επανάσταση αυτή θα φέ-
ρουν οι υπολογιστές, όπως την 

επανάσταση που έφερε το πετρέ-
λαιο, ως τη δύναμη που θα φέ-
ρει ένα μεγάλο μετασχηματισμό 
στην κοινωνία μας. Ετσι η ελπίδα 
μου είναι ότι θα μπορέσουμε να 
αποτυπώσουμε τον τρόπο που ο 
Αριστοτέλης έβλεπε τον κόσμο 
σε έναν υπολογιστή και θα έρ-
θει η μέρα που ο φοιτητής θα 
μπορεί, όχι μόνο να διαβάσει τι 
έγραψε ο Αριστοτέλης αλλά και 
να του κάνει ερωτήσεις και να 
πάρει απαντήσεις. Μπορεί μια 
μέρα να λέμε ότι το 1985 ήταν 
μια χρονιά χωρίς ενδιαφέρον, 
που όλα κινούνταν αργά, αλλά 
όλα αυτά θα γίνουν και θα γί-
νουν μέσα σε μερικές γενιές». 

Τίποτα δεν είναι
πια το ίδιο

Σήμερα, η επανάσταση που ξεκί-
νησε με το Macintosh μας έφερε 
στα εργαλεία τεχνητής νοημοσύ-
νης, που όντως μπορούν να αλλη-
λεπιδράσουν με τον άνθρωπο σαν 
να έχουμε μια αποτύπωση του 
Αριστοτέλη και να του κάνουμε 
ερωτήσεις. Ζούμε δηλαδή σε αυ-
τή την εποχή που προβλέφθηκε 
εκείνη την «ασήμαντη» χρονιά. 

Το 1984 το πρώτο Macintosh 
πούλησε 250.000 κομμάτια και 
μέχρι τον Σεπτέμβριο του επόμε-
νου έτους οπότε ο Στιβ Τζομπς 

προφήτευσε το ChatGPT, πούλη-
σε 500.000 κομμάτια, αλλά ο ίδιος 
εκδιώχθηκε από εταιρεία, επειδή 
δεν έφερε τα αναμενόμενα κέρ-
δη. Το 1985 θα ιδρύσει τη NeXT, 
μια εταιρεία που στόχευε στην 
ανώτατη εκπαίδευση. Ο υπολογι-
στής της φτιάχτηκε από την ίδια 
ομάδα που έφτιαξε το Macintosh, 
προσφέροντας παρόμοιο τρόπο 
χειρισμού και προγραμματισμού. 
Σε αυτόν τον υπολογιστή που κυ-
κλοφόρησε λίγα χρόνια αργότε-
ρα, ο Τιμ Μπέρνερς - Λι θα δημι-
ουργούσε το World Wide Web, 
το λογισμικό που ευθύνεται για 
την απίστευτη εξάπλωση του In-
ternet και άλλαξε τον τρόπο που 
χρησιμοποιούμε τους υπολογιστές 
σήμερα. Τίποτα δεν θα ήταν πια 
το ίδιο, όπως έλεγε και η διαφήμι-
ση του 1984. Οι τεχνολογίες που 
εφευρέθηκαν τότε θα μας συνο-
δεύουν για πολλά χρόνια ακόμη.

 
Ο κ. Νόελ Κουτλής είναι τεχνικός 
σύμβουλος στο Ελληνικό Μουσείο 
Πληροφορικής (ΕΛΜΠ) και διευθυντής 
έρευνας και ανάπτυξης στην Danaos 
Management Consultants. 
Ο κ. Διομήδης Σπινέλλης είναι 
καθηγητής στο Τμήμα Διοικητικής 
Επιστήμης και Τεχνολογίας του 
Οικονομικού Πανεπιστημίου Αθηνών, 
μέλος της συμβουλευτικής επιτροπής / 
επιστημονικού συμβουλίου του ΕΛΜΠ. 
Ο κ. Γεώργιος Τσεκούρας είναι ιδρυτής 
και πρόεδρος του ΕΛΜΠ.

Το όραμα που προφήτεψε την τεχνητή νοημοσύνη

Η φωτισμένη τριανδρία της Apple Computers: Ο Στιβ Τζομπς, ο Τζον Σκάλι και ο Στιβ Βόσνιακ παρουσι-
άζουν το κομπιούτερ Apple IIc. ∆εξιά: Ο υπολογιστής της NeXT όπου ο Τιμ Μπέρνερς-Λι δημιούργησε το 
World Wide Web, που άνοιξε το δρόμο για την απίστευτη εξάπλωση του Internet.

30 Μαρτίου 1989. Μία 
ακόμη πρωτοποριακή τε-
χνολογία. Μετά την απο-
πομπή του από την Apple, 
o Στιβ Τζομπς παρουσιάζει 
τον υπολογιστή της NeXT.
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Για πρώτη φορά οι χρή-
στες μπορούσαν να χρη-
σιμοποιήσουν τον υπολο-
γιστή απλώς κουνώντας 
ένα βελάκι πάνω σε εικο-

νίδια στην οθόνη.

1984, η χρoνιά
της επανάστασης
των κομπιούτερ

Ο υπολογιστής Macintosh της Apple και σειρά

άλλων καινοτομιών, που εφευρέθηκαν τότε, θέτουν

τις τεχνολογικές βάσεις της σύγχρονης κοινωνίας

28 Μαρτίου 1984. Κομπιούτερ Macintosh της Apple στη γραμμή παραγωγής στο Φρίμοντ της Καλιφόρνιας.
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 ΕΠΙΜΕΛΕΙΑ: ΕΥΑΝΘΗΣ ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ
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Το 1984 γεννήθηκαν 
τα στικάκια, το λογι-
σμικό Windows της 

Microsoft, τα CD-ROM, 
ο τρισδιάστατος εκτυ-
πωτής, ο εκτυπωτής 
Laser, ο παγκόσμιος 
κατάλογος διασυνδε-
δεμένων υπολογιστών 

(DNS), οι γλώσσες προ-
γραμματισμού C++ 

και Objective C.

24.1.1984. Ο Στιβ Τζομπς, 
πρόεδρος του ∆.Σ. της 
Apple Computer, σε συ-
νάντηση σε μετόχους της 
εταιρείας. Τέσσερις δεκα-
ετίες μετά και όντας στην 
πρωτοπορία της τεχνολογι-
κής καινοτομίας, η αξία της 
Apple έχει ξεπεράσει το 
ένα τρισ. δολάρια.

Από εδώ ξεκίνησαν όλα. 
Το Macintosh του 1984 εν-
σωμάτωσε καινοτομίες τις 
οποίες στη συνέχεια υιο-
θέτησαν άπαντες, σε όλων 
των ειδών τις ηλεκτρονι-
κές συσκευές.

41
χρόνια

πριν
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Η (ισχυρή) νέα τάξη
πραγμάτων
Ποια θα είναι η τελική κατάληξη στα διοικητικά
της ποδοσφαιρικής εταιρείας του ΑΠΟΕΛ, λίγη
σημασία έχει, ως προς τα νέα δεδομένα του
κυπριακού ποδοσφαίρου γενικότερα. Μία ακόμη
παραδοσιακή ποδοσφαιρική δύναμη, άγνωστο
για πόσο χρονικό διάστημα, εκτός συγκλονι-
στικού απροόπτου υποχωρεί... Είτε μια νέα δι-
οίκηση προκύψει, είτε ο Πρόδρομος Πετρίδης
και οι συνεργάτες του συνεχίσουν, υπό το
βάρος του τεράστιου για τα κυπριακά δεδομένα

συνολικού χρέους της ποδοσφαιρικής εταιρείας και με δεδομένο
πλέον (για σχεδόν όλες τις ομάδες), πως οι οφειλές στο κράτος,
παλιές και νέες, θα πρέπει να υπολογίζονται στα έξοδα του
κάθε μήνα και της περιόδου γενικότερα, το ποδοσφαιρικό
ΑΠΟΕΛ αδύνατο είναι να λειτουργεί πλέον με προϋπολογισμούς
και μισθολόγιο διψήφιου αριθμού εκατομμυρίων ευρώ... Οι δα-
πανηρές μεταγραφές, τα πλουσιοπάροχα συμβόλαια, προπονητών
και παικτών, δεν εξασφαλίζουν πάντα την επιτυχία και στους
γαλαζοκίτρινους της Λευκωσίας το γνωρίζουν πολύ καλά,
ιδιαίτερα τα τελευταία χρόνια. Από την άλλη όμως και σε μια
εποχή κατά την οποία νέες ποδοσφαιρικές δυνάμεις, ισχυρές
οικονομικά, αρχίζουν να κυριαρχούν, το εξ ανάγκης «κούρεμα»
του προϋπολογισμού, σχεδόν άνιση καθιστά την προσπάθεια
του ΑΠΟΕΛ να τις ανταγωνιστεί.

Η διαφαινόμενη υποχώρηση του ποδοσφαιρικού ΑΠΟΕΛ,
αποτελεί συνέχεια σ’ ένα σκηνικό το οποίο καταγράφεται ολοένα
και πιο έντονα τα τελευταία χρόνια. Στην ίδια θέση βρίσκονται
ήδη Ανόρθωση και ΑΕΛ. Πιο ανησυχητικό για τις τρεις αυτές
ομάδες, η αδυναμία να υπολογίσει κάποιος τη δεδομένη στιγμή
το χρονικό περιθώριο που θα χρειαστούν προκειμένου να επα-
νέλθουν. Με μόνη επιφύλαξη το ενδεχόμενο, κάθε άλλο παρά
πολύ πιθανό, της εμπλοκής ενός επενδυτή. Η ανάδειξη νέων
δυνάμεων και η παρουσία ξένων επενδυτών ή ιδιοκτητών, βάζει
δύσκολα στις παραδοσιακές δυνάμεις του κυπριακού ποδοσφαίρου.
Χωρίς τα... βαρίδια, ωστόσο, οφειλών και χρεών γενικότερα,
υπάρχει ελπίδα και δυνατότητα να ανταγωνιστείς την όποια
νέα ποδοσφαιρική δύναμη και οι νοικοκυρεμένες ποδοσφαιρικές
εταιρείες Ομόνοιας και ΑΕΚ αποτελούν το παράδειγμα.  

Τα ξένα κεφάλαια στο κυπριακό ποδόσφαιρο και η ανάδειξη
νέων δυνάμεων, σαφώς και έχουν διαφοροποιήσει τα δεδομένα,
ωστόσο, δεν μπορούν να αποτελούν το τέλειο άλλοθι για τη
δυσχερή οικονομική και αγωνιστική κατάσταση ΑΠΟΕΛ, Ανόρ-
θωσης και ΑΕΛ ή και άλλων ομάδων με σοβαρά οικονομικά
προβλήματα. Γιατί οι πλείστες κυπριακές ομάδες, εδώ και δε-
καετίες, αγνοούσαν οικονομικές τους υποχρεώσεις. Ελλειμμα-
τικούς προϋπολογισμούς εδώ και χρόνια καταγράφουν, πολύ
περισσότερα απ’ όσα μπορούσαν να εισπράξουν ξόδευαν και
κυρίως ποτέ δεν έδειξαν πραγματική διάθεση να αντιμετωπίσουν
τα οικονομικά τους προβλήματα, εκτοξεύοντας, χρόνο με το
χρόνο και χωρίς κανέναν ενδοιασμό, το συνολικό τους χρέος.

Αν διαφορετικά, έστω εξ ανάγκης, θα προσεγγίσουν πλέον
την κατάσταση, τότε και μόνο θα μπορεί να υπολογιστεί για
την κάθε μία ξεχωριστά, το αναγκαίο χρονικό διάστημα, προ-
κειμένου να μπορέσουν να επανέλθουν δριμύτερες... 

ΑΠΟΨΕΙΣ

Aναπόφευκτα κάτι
(επιτέλους) αλλάζει!

Ήταν αναπόφευκτο! Ήταν μοιραίο ή και ανα-
πότρεπτο, η οικονομική πολιτική των ομάδων
που ήταν βασισμένη σε μεθοδολογία άλλων
εποχών, να φτάσει σε αδιέξοδο. Καλές οι δια-
συνδέσεις, οι δημόσιες σχέσεις, η επιρροή σε
κόμματα ή και ψηφοφόρους. Για χρόνια πολλά
συντηρήθηκε η αντίληψη ότι οι οφειλές προς
το κράτος, είναι απλώς ένα χρέος που δεν χρει-
άζεται να ξεπληρωθεί… μα στη σύγχρονη εποχή,
όποιος οργανισμός δεν πορεύεται πάνω σε εκ-

συγχρονιστικά πλαίσια, είναι καταδικασμένος, είτε να πάψει να
λειτουργεί ή να υποβαθμιστεί ή να διαφοροποιήσει τον τρόπο
διαχείρισής του. Είναι τέτοιο το επιχειρηματικό περιβάλλον, που
πια δεν δίνει την επιλογή να πορεύεται κανείς με τρόπο μπακα-
λίστικο, πεπαλαιωμένο. Όλες πια οι ποδοσφαιρικές εταιρείες
του νησιού, έχουν κατανοήσει ότι η οικονομική εξυγίανση είναι
κεφαλαιώδους σημασίας, εάν και εφόσον επιθυμούν να παραμείνουν
ζωντανές και όσο γίνεται ανταγωνιστικές. 

Επί τούτου, τον τελευταίο καιρό παρατηρούμε ότι προτεραιότητα
των ομάδων και δη αυτών που αντιμετωπίζουν σοβαρά οικονομικά
προβλήματα, είναι η αναδιοργάνωση και η καταπολέμηση των
προβλημάτων τους. Στον ΑΠΟΕΛ συζητάνε για την πιθανότητα
αλλαγής της διοίκησης, στην ΑΕΛ ανακοίνωσαν οικονομική εκ-
στρατεία εντάσσοντας τον κόσμο στην προσπάθεια, στον
Απόλλωνα θέτουν ως αυστηρή προτεραιότητα ν’ ανταποκριθούν
στις υποχρεώσεις τους προς το κράτος, ενώ στην Ανόρθωση πε-
ριμένουν, μεταξύ των πολλών προσπαθειών που έχουν ήδη κάνει,
τον απολογισμό του οικονομικού ελέγχου που θα αποκρυσταλλώσει
την εικόνα των οικονομικών πεπραγμένων!

Λαμβάνοντας κιόλας υπόψη, ότι τα χρονοδιαγράμματα απο-
πληρωμής χρεών, είτε προς το κράτος είτε προς τη μεριά των
κριτηρίων της ΟΥΕΦΑ, στενεύουν, ακόμη και οι θεωρητικά υγιείς
ομάδες, βρίσκονται σ’ έναν οργασμό εργασιών που έχει ως απο-
κλειστικό και μόνο στόχο την οικονομική εξυγίανση! Για πρώτη
φορά στο κυπριακό ποδόσφαιρο και το επιχειρηματικό πλαίσιο
γύρω απ’ αυτό, αξιολογείται ως σημαντικότερος παράγοντας, η
οικονομική υγεία παρά το αγωνιστικό επίπεδο. Επ’ αυτού, μπορεί
κανείς να εκτιμήσει ότι όντως ξεκινά μια διαφοροποίηση έναντι
της παγιωμένης νοοτροπίας που υπήρχε ανάμεσα στους παράγοντες
και τους οπαδούς ανά την Κύπρο, που έφερε το αγωνιστικό επίπεδο
της ομάδας και όχι την οικονομική υγεία, ως το σημαντικότερο
ζήτημα για ένα ποδοσφαιρικό κλαμπ. Η παρουσία των ξένων
επενδυτών, οι καταγγελίες προέδρων που αναφέρθηκαν σε αθέμιτο
ανταγωνισμό, η αποδυνάμωση της ΚΟΠ στα κέντρα εξουσίας
και η επιτέλους σοβαρή στάση που κρατά το κράτος στο θέμα
των οφειλών των ομάδων, έχουν αναμφισβήτητα προκαλέσει τη
μετατόπιση μιας κατάστασης που ερχόταν από το παρελθόν,
απασχολεί το παρόν, μα δεν έχει καμία θέση στο μέλλον.

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΓΕΩΡΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ

Ηρθε άραγε η χρονιά που θα φτάσει
ο Μαξ Φερστάπεν το ρεκόρ συνεχό-
μενων τίτλων του Μίχαελ Σουμάχερ
στη Formula 1; Ή μήπως έρχεται το
πρωτάθλημα στο οποίο ο Λιούις Χά-
μιλτον θα ξεπεράσει τον Σουμάχερ
σε τίτλους και θα αλλάξει και τη μοίρα
της Φεράρι; Ή, τελικά, έφτασε η ώρα
του Λάντο Νόρις;

Τα φώτα της εκκίνησης άναψαν
στο παγκόσμιο πρωτάθλημα της For-
mula 1, με το σιρκουί της Μελβούρ-
νης στην Αυστραλία να είναι η πρώτη
από τις 24 πίστες που θα υποδεχθούν
το «τσίρκο» του δημοφιλέστερου μη-
χανοκίνητου αθλήματος – έξι από
αυτές τις πίστες θα έχουν και σαβ-
βατιάτικο σπριντ. Τι περιμένουμε
να δούμε φέτος; Και τι δεν θα δούμε!
Ενα εντελώς απρόβλεπτο πρωτά-
θλημα, τόσο για τους οδηγούς όσο
και για τους κατασκευαστές, αφού
η Ρεντ Μπουλ παρέδωσε πέρυσι τα
σκήπτρα των κατασκευαστών στη
ΜακΛάρεν αλλά ο Φερστάπεν τα
κράτησε για τέταρτη σερί σεζόν και
πάει για την πέμπτη.

Οι ευρείες αλλαγές στο έμψυχο
δυναμικό των ομάδων, η εξισορρό-
πηση μεταξύ των κατασκευαστριών
εταιρειών, αφού δεν υπάρχει πια το
μεγάλο προβάδισμα της Ρεντ Μπουλ,
και οι ελάχιστες αλλαγές από μηχα-
νικής και κανονιστικής πλευράς που
κάνουν εξαρχής έτοιμους πιλότους
και ομάδες, καθιστούν εξαιρετικά
ενδιαφέρουσα τη νέα σεζόν, που
πλέον έχει και πιο ορθολογικά κα-
τανεμημένο πρόγραμμα μέσα στους
επόμενους εννέα μήνες.

«Μεταγραφές»
Μόνο η πρωταθλήτρια Μακ-Λάρεν

και η Αστον Μάρτιν διατήρησαν
τους ίδιους πιλότους και φέτος. Θα
βρει κανείς αρκετούς πρωτοεμφα-
νιζόμενους (ανάμεσά τους και δύο
έφηβοι), αλλά και πολύπειρους 40άρη-
δες στα κόκπιτ των μονοθεσίων. Η
ποικιλία των ηλικιών είναι τέτοια,
ώστε ο 43χρονος Φερνάντο Αλόνσο
θα μπορούσε άνετα να ήταν... πα-
τέρας του 18χρονου Ιταλού ρούκι
Αντρέα Κίμι Αντονέλι. Η μετακίνηση
του Λιούις Χάμιλτον στη Φεράρι,
γνωστή εδώ και πάνω από ένα χρόνο,
είναι η μεγαλύτερη μεταγραφή στην
ιστορία της Formula 1. Ο Αγγλος
παίρνει τη θέση του Κάρλος Σάινθ,
που θα οδηγεί πλέον Γουίλιαμς. Ο
νεαρός Αντονέλι δεν είναι ο μόνος
νέος στο παγκόσμιο πρωτάθλημα,
αφού οι «ρούκις» θα είναι συνολικά
έξι φέτος – ο μεγαλύτερος αριθμός
των τελευταίων ετών. Νέα πρόσωπα
ακόμη είναι οι Λίαμ Λόσον, Ολιβερ
Μπέρμαν, Τζακ Ντούχαν, Ιζάκ Χατζάρ
και Γκάμπριελ Μπορτολέτο (ο περυ-
σινός πρωταθλητής της Formula 2).
Το καλεντάρι του πρωταθλήματος
δεν περιέχει ουσιαστικές τροποποι-
ήσεις, αφού και φέτος θα γίνουν τα
ίδια γκραν πρι με πέρυσι, μόνο με
αλλαγές στη σειρά, με την Ευρώπη
να υποδέχεται το πρωτάθλημα από
τις 18 Μαΐου (Ιμολα) και το Αμπου
Ντάμπι να φιλοξενεί τον τελευταίο
αγώνα της χρονιάς στις 7 Δεκεμβρίου.
Σπριντ θα διεξαχθούν στην Κίνα (σε
έξι ημέρες από σήμερα), στο Μαϊάμι,
στο Βέλγιο, στο Οστιν (ΗΠΑ), στη
Βραζιλία και στο Κατάρ.

Ο Μαξ Φερστάπεν με τη Ρεντ

Μπουλ του θεωρείται και πάλι ένα
από τα φαβορί για τον τίτλο των οδη-
γών. Ο πρωταθλητής του 2021, 2022,
2023 και 2024, ακόμη πιο έμπειρος
φέτος, πάει για να πιάσει το ρεκόρ
του Σουμάχερ με πέντε σερί κατα-
κτήσεις. Θα έχει όμως ικανό μονο-
θέσιο, όπως τα τελευταία χρόνια που
οι σχεδιαστές της αυστριακής ομάδας
έκαναν θαύματα, αλλά το 2024 είδαν
το πρωτάθλημα να επιστρέφει στη
ΜακΛάρεν μετά 26 έτη;

Ο ίδιος ο Φερστάπεν διατρανώνει
την άποψη ότι η Ρεντ Μπουλ είναι
φέτος πολύ μπροστά από τους αν-
τιπάλους της: «Η πορτοκαλί ομάδα
προηγείται κατά πολύ», τόνισε πριν
από λίγες ημέρες ο Ολλανδός οδηγός. 

Προς το παρόν, οι επιτελείς της
Ρεντ Μπουλ δηλώνουν ότι δεν είναι
ακόμη ευχαριστημένοι με τις επιδό-
σεις των μονοθεσίων των Φερστάπεν
και Λόσον, αν και συχνά γίνονται
τέτοιες δηλώσεις πριν από την έναρξη
του πρωταθλήματος με σκοπό κα-
λύτερη πρόσφυση στην... πραγμα-
τικότητα.

Οι αεροτομές
Την αυστριακή ομάδα απασχολεί

το θέμα των εύκαμπτων αεροτομών
που χρησιμοποιούν οι Φεράρι και

κυρίως οι ΜακΛάρεν. Πρόκειται για
μια «γκρίζα ζώνη» στους κανονι-
σμούς, την οποία ιδίως η ΜακΛάρεν
φέρεται να εκμεταλλεύθηκε στο
έπακρο το 2024 αποκομίζοντας,
χάρη στο αποκαλούμενο και «μίνι
DRS», τον τίτλο των κατασκευαστών.
Η Ρεντ Μπουλ έσπευσε μάλιστα να
καταθέσει πριν από μερικές ημέρες
σχετική καταγγελία στη FIA για τις
δύο αντίπαλες ομάδες, με τη διεθνή
ομοσπονδία να επιφυλάσσεται, να
υπόσχεται ελέγχους των εταιρειών
και των πρακτικών τους, και να λέει
ότι πιθανόν να αλλάξει ο κανονισμός
σε σχέση με τις αεροτομές από το
ένατο γκραν πρι της σεζόν και μετά.
Το ζήτημα αυτό αναμένεται προ-
φανώς να αποτελέσει και το μήλον
της Εριδος, τουλάχιστον κατά τις
πρώτες εβδομάδες της νέας περιό-
δου. Κι ενώ η Ρεντ Μπουλ υπολεί-
πεται των προσδοκιών προσώρας,
οι Γουίλιαμς και Αλπίν ήταν οι μόνες
ομάδες που κατά το δοκιμαστικό
παράθυρο του Φεβρουαρίου στο
Μπαχρέιν εμφάνισαν καλύτερους
χρόνους συγκριτικά με το γκραν
πρι στην ίδια πίστα πέρυσι.

Τα στοιχήματα
Η πρωταθλήτρια ΜακΛάρεν ξε-

κινά με τον Οσκαρ Πιάστρι να πλαι-
σιώνει και φέτος τον Λάντο Νόρις,
τον 25χρονο Βρετανό που έχει επίσης
ωριμάσει και σύμφωνα με τα γραφεία
στοιχημάτων είναι ο επικρατέστερος
για τον τίτλο των οδηγών, μπροστά
από τον Φερστάπεν και τους δύο πι-
λότους της Φεράρι, τον Σαρλ Λεκλέρ
και τον Χάμιλτον. Ακολουθούν οι
Πιάστρι και Τζορτζ Ράσελ, ενώ απροσ-
δόκητα ψηλά εμφανίζεται ο Αντονέλι,
ως έβδομος επικρατέστερος. Ειδικά
για τον Νόρις, που έφερε με τους
βαθμούς του τη ΜακΛάρεν στην κο-
ρυφή πέρυσι, πολλοί σημειώνουν
ότι φέτος θα είναι η χρονιά του. Μπο-
ρεί να είναι καλός φίλος του Φερ-
στάπεν, αλλά «στις μάχες για τον
τίτλο φιλίες δεν χωρούν, και φέτος
θα είναι ο Νόρις πρωταθλητής», σύμ-
φωνα με τον πρώην πρωταθλητή
Νίκο Ρόσμπεργκ. 

Την άποψη αυτή των ειδημόνων
και των γραφείων στοιχημάτων φαί-
νεται να υποστηρίζει και ο ίδιος ο
Νόρις: «Πλέον διαθέτω ό,τι απαιτείται
και πιστεύω στον εαυτό μου», υπο-
γράμμισε. Φτάνει μόνο να μην έχει
πάλι «διαφωνίες» στη διάρκεια της
κούρσας με τον Πιάστρι, όπως πέρυσι
– αν και κάποιοι ανυπομονούν για
τις μάχες μεταξύ τους.

ΠΗΓΗ: Graphic News

ΜακΛάρεν
Λάντο Νόρις (Βρετανός, 25 ετών) 
Οσκαρ Πιάστρι (Αυστραλός, 23 ετών)

Φεράρι
Λιούις Χάμιλτον (Βρετανός, 40 ετών)
Σαρλ Λεκλέρ (Μονεγάσκος, 27 ετών)

Ρεντ Μπουλ
Μαξ Φερστάπεν (Ολλανδός, 27 ετών)
Λίαμ Λόσον (Νεοζηλανδός, 23 ετών)

Μερσέντες
Τζορτζ Ράσελ (Βρετανός, 27 ετών)
Αντρέα Κίμι Αντονέλι (Ιταλός, 18 ετών)

Αστον Μάρτιν
Φερνάντο Αλόνσο (Ισπανός, 43 ετών)
Λανς Στρολ (Καναδός, 26 ετών)

Αλπίν
Πιερ Γκασλί (Γάλλος, 29 ετών)
Τζακ Ντούχαν (Αυστραλός, 22 ετών)

Χάας
Εστεμπάν Οκόν (Γάλλος, 28 ετών)
Ολιβερ Μπέρμαν (Βρετανός, 19 ετών)

Ρέισινγκ Μπουλς
Γιούκι Τσονόντα (Ιάπωνας, 24 ετών)
Ιζάκ Χατζάρ (Γάλλος, 20 ετών)

Γουίλιαμς
Αλεξ Αλμπον (Ταϊλανδός, 28 ετών)
Κάρλος Σάινθ (Ισπανός, 30 ετών)

Ζάουμπερ
Νίκο Χούλκενμπεργκ (Γερμανός, 37 ετών)
Γκάμπριελ Μπορτολέτο (Βραζιλιάνος, 20 ετών)

Με τη ζέστη και την υγρασία να ξεπερνούν τα όρια ασφαλείας σε αρκετές κούρσες, η FIA
εισήγαγε νέους κανονισμούς για να αποτρέψει την υπερθέρμανση των πιλότων, ενόψει μιας

ευρείας αλλαγής το 2026 που θα περιλαμβάνει νέους κινητήρες με ενσωματωμένο σύστημα ψύξης. 

ΟΙ 10 ΟΜΑΔΕΣ ΚΑΙ ΟΙ 20 ΠΙΛΟΤΟΙ ΤΟΥΣ

ΟΡΙΑ ΒΑΡΟΥΣ
Οδηγός: Ελάχιστο 82 κιλά
(από 80 κιλά)
Αυτοκίνητο χωρίς καύσιμα: 
Ελάχιστο 800 κιλά (από 798 κιλά)

ΣΥΣΤΗΜΑ ΨΥΞΗΣ ΟΔΗΓΟΥ
Υποχρεωτικό όταν κηρύσ-
σεται Κίνδυνος Ζέστης,
με τη θερμοκρασία
να φτάνει τους 30,5 °C.

Πυρίμαχη μπλούζα 
κάτω από τη φόρμα 
του πιλότου, που 
περιλαμβάνει 48 μέτρα 
από σωληνάκια 
μπροστά και πίσω.

Πρόσθετο βάρος του
συστήματος ψύξης

Προκριματικά: 2 κιλά
Σπριντ/Αγώνας: 5 κιλά

Θέση του συμπιεστή
και του εναλλάκτη
θερμότητας που

προσαρμόζονται για
κάθε αυτοκίνητο.

Ψυκτικό:
Επιτρέπονται μόνο

αέρας, νερό
ή χημικά που δεν

θεωρούνται
επιβλαβή

στην επαφή
με το δέρμα.

Εσβησαν τα (πρώτα)
κόκκινα φανάρια

Ανοιξε η αυλαία της Formula 1 με πολλούς νέους πρωταγωνιστές και
ενδιαφέρουσες τροποποιήσεις στο πρόγραμμα και στους κανονισμούς

Μάλλον επουσιώδεις είναι οι αλλαγές
που φέρνει η νέα χρονιά στο κανο-
νιστικό πλαίσιο, με τη σημαντικότερη
να αφορά την κατάργηση του έξτρα
πόντου σε κάθε γκραν πρι για τον
πιλότο (εντός της πρώτης δεκάδας)
που είχε τον ταχύτερο γύρο. Ενδια-
φέρουσα είναι και η τροποποίηση
των κανονισμών για την περίπτωση
που οι καιρικές συνθήκες δεν επι-
τρέπουν τη διεξαγωγή των προκρι-
ματικών για τον αγώνα (ή το σπριντ):
Βάσει των νέων κανόνων, η κατάταξη

των οδηγών στο «γκριντ» θα γίνεται
με βάση την τρέχουσα βαθμολογική
κατάταξη. Ενα από τα ζητήματα που
θέλει να αντιμετωπίσει η διεθνής
ομοσπονδία είναι το περιβαλλοντικό
αποτύπωμα του παγκόσμιου πρω-
ταθλήματος· το 2026, η FIA σκοπεύει
να αλλάξει εντελώς την απόδοση
των μονοθεσίων στο πλαίσιο της
υπερθέρμανσης του πλανήτη, αρ-
χίζοντας όμως από φέτος με τη αν-
τιμετώπιση της υπερθέρμανσης των
πιλότων στη διάρκεια των αγώνων.

Η στολή αποκτά ένα υδραυλικό σύ-
στημα ψύξης των πιλότων, οι οποίοι
υφίστανται τρομερά υψηλές θερμο-
κρασίες στη διάρκεια των αγώνων
– κάποιοι από τους οποίους διεξά-
γονται εν μέσω μεγάλης μεσημερια-
νής. Ελαφρά τροποποίηση επήλθε
στους κανονισμούς περί βάρους,
ανεβάζοντας το ελάχιστο βάρος του
οδηγού από τα 80 στα 82 κιλά και
του μονοθεσίου (με άδειο ντεπόζιτο)
από 798 σε 800 κιλά. Oπως χαρα-
κτηριστικά λέει ο Χάμιλτον: «Δέκα

κιλά καυσίμου στο μονοθέσιο κο-
στίζουν τρία δέκατα του δευτερο-
λέπτου ανά γύρο. Επομένως, αν είμαι
ένα κιλό υπέρβαρος, μπορεί να χάσω
έως και δύο δευτερόλεπτα στον αγώ-
να». Ο κανονισμός που από το 2022
επέβαλε στους κατασκευαστές να
χρησιμοποιούν τουλάχιστον δύο
φορές στα δοκιμαστικά μιας χρονιάς
έναν πρωτάρη οδηγό, επεκτείνεται
πλέον σε τέσσερις φορές τον χρόνο,
δηλαδή σε δύο δοκιμαστικά ανά μο-
νοθέσιο.

Μικρές αλλαγές, μεγάλες καινοτομίες
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Ο ΟΟΣΑ ΛΟΓΩ ΔΑΣΜΩΝ

Χαμηλώνει τον πήχυ για
την παγκόσμια ανάπτυξη
Βαρίδι για την ανάπτυξη του Καναδά,
του Μεξικού και των ΗΠΑ θα αποτελέ-
σουν οι δασμοί, οι οποίοι θα ανεβάσουν
και τον πληθωρισμό, εκτιμά ο ΟΟΣΑ. Χα-
μηλώνει τον πήχυ για την παγκόσμια
ανάπτυξη και προειδοποιεί ότι εμπορι-
κός πόλεμος ευρείας κλίμακας θα την
επιβαρύνει περαιτέρω. Σελ. 10

ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΤΟΥΡΙΣΜΟΣ

Αύξηση επισκεπτών από
μακρινούς προορισμούς 
Καθώς η διεθνής ζήτηση από μακρινούς
προορισμούς για ταξίδια στην Ευρώπη
αυξάνεται και αναμένεται να ενισχυθεί,
η Ελλάδα θα μπορούσε να διεκδικήσει
σημαντικό μερίδιο επισκεπτών από αυ-
τές τις αγορές. Υπάρχουν προοπτικές
για περισσότερους τουρίστες από την
Ινδία και την Κίνα. Σελ. 6

ΤΟ 2024 ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ

Αυξήθηκαν κατά 8,7%
οι τιμές των κατοικιών

Η μέση αύξηση των τιμών κατοικιών το
2024 πανελλαδικά διαμορφώθηκε σε
8,7%, αλλά η επιβράδυνση είναι εμφα-
νής. Από 10,8% που ήταν η αύξηση το
πρώτο τρίμηνο περιορίστηκε σε 6,6%
το τελευταίο τρίμηνο. Στην Αττική η μέ-
ση ετήσια αύξηση άγγιξε το 8,2% και
στη Θεσσαλονίκη 11,2%. Σελ. 12

Κύπρος 3,07% -0,08%

Γερμανία 2,78% -0,07%

Γαλλία 3,46% -0,11%

Ιταλία 3,91% -0,09%

Ισπανία 3,42% -0,08%

Ιρλανδία 3,05% -0,09%

Ελλάδα 3,59% -0,11%

Ην. Βασίλειο 4,65% -0,03%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Θετική
Fitch A- Σταθερή
Moody’s Α3 Σταθερή
S&P Α- Σταθερή
Scope Ratings A- Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Αντιμέτωπη με μια οικονομία σε επιβράδυνση, με πολλαπλές κρίσεις από την κατάρρευση της αγοράς ακινήτων μέχρι την πτώση των
χρηματιστηρίων της και τον αποπληθωρισμό, η Κίνα επιχειρεί στροφή προς την κατανάλωση και την εγχώρια ζήτηση. Πρόκειται για πολιτικό στόχο
που έχει επανειλημμένως εξαγγείλει το Πεκίνο, χωρίς, ωστόσο, να έχει γίνει σαφής η επιδίωξή του. Αυτή τη φορά, πάντως, η κινεζική
κυβέρνηση ανακοίνωσε ειδικό σχέδιο δράσης με στόχο την τόνωση της κατανάλωσης, του εσωτερικού τουρισμού και γενικότερα της εγχώριας
ζήτησης. Σελ. 10

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του ΛΙΑΜ ΠΡΑΟΥΝΤ / REUTERS

Οι αντιδημοκρατικές διαθέσεις του
Ταγίπ Ερντογάν δεν κρύβονται.
Ισως φαίνεται παράξενο ότι η σύλ-
ληψη και κράτηση του βασικότε-
ρου πολιτικού αντιπάλου του Τούρ-
κου προέδρου οδήγησε σε μαζικές
πωλήσεις του νομίσματος της χώ-
ρας. Ο λόγος που σημείωσε τέτοια
πτώση η τουρκική λίρα είναι ότι
οι επενδυτές επί καιρό επένδυαν
εκτεταμένα στο νόμισμα και στους
τίτλους της Τουρκίας, καθώς τα
τελευταία χρόνια κατέγραφαν την
επιστροφή της σε πιο ορθόδοξη
νομισματική πολιτική. Οι τελευ-
ταίες κινήσεις του Ερντογάν δια-
κόπτουν αυτή την πορεία.

Η αντίδραση της αγοράς ήταν
άμεση και οδήγησε τη λίρα σε

πτώση περίπου στις 39 λίρες προς
ένα δολάριο, από τις 37 στις οποίες
ήταν την Τρίτη, και τον δείκτη
BIST 100 της Κωνσταντινούπολης
σε πτώση σχεδόν 7%. 

Τις μεγαλύτερες απώλειες κα-
τέγραψαν οι τράπεζες, όπως οι
Yapi Kredi, Isbank και Akbank,
οι μετοχές των οποίων υποχώρη-
σαν όλες κατά περίπου 10%. Οι
αποδόσεις των δεκαετών ομολό-
γων της Τουρκίας σημείωσαν άνο-
δο 2 εκατοστιαίων μονάδων, στο
28,4%. Η σύλληψη του Εκρέμ Ιμά-
μογλου είναι μέρος μιας ευρύτερης
εκστρατείας του Ερντογάν κατά
των πιθανών πολιτικών αντιπάλων
του. Και είναι πολλοί οι λόγοι που
αναστάτωσαν τους επενδυτές,

πέραν του αυτονόητου ότι αυξά-
νεται ο κίνδυνος πολιτικής αστά-
θειας στην Τουρκία. Ενας φόβος
τους είναι, για παράδειγμα, ότι οι
τελευταίες αυτές κινήσεις ίσως
προδίδουν ότι ο Ερντογάν είναι
σαφώς ενισχυμένος και θωρακι-
σμένος και επιστρέφει στις ανορ-

θόδοξες λαϊκιστικές οικονομικές
πολιτικές του παρελθόντος, όπως,
για παράδειγμα, στα αδικαιολό-
γητα χαμηλά επιτόκια. Κάτι τέτοιο
θα ισοδυναμούσε με μια στροφή
180 μοιρών από την ορθόδοξη
νομισματική πολιτική που έχει
υιοθετήσει τα τελευταία χρόνια
η Τουρκία και η οποία συνέδραμε
καθοριστικά την ανόρθωση της
οικονομίας της.

Ο πληθωρισμός υποχωρεί και
τους τελευταίους μήνες έχει απο-
κλιμακωθεί κοντά στο 40%, από
το περίπου 60% έως 70% στο οποίο
κυμαινόταν το πρώτο εξάμηνο
του περασμένου έτους. Εδωσε,
έτσι, στην κεντρική τράπεζα της
Τουρκίας τη δυνατότητα να αρ-

χίσει να μειώνει τα επιτόκια από
το επίπεδο του 50% στο οποίο τα
είχε αυξήσει την τελευταία διετία.
Η πτώση της τουρκικής λίρας
απειλεί να αντιστρέψει την πορεία
αυτή, οδηγώντας τις τιμές σε νέα
άνοδο και εξαναγκάζοντας την
επιτροπή νομισματικής πολιτικής
να αυξήσει και πάλι τα επιτόκια. 

Παράλληλα υπάρχει ο κίνδυνος
να αντιστραφεί ξανά η εισροή του
ξένου κεφαλαίου στην Τουρκία.
Αναλυτές της Capital Economics
επισημαίνουν πως το 2024 οι ξένοι
επενδυτές, και ειδικότερα ξένοι
που δεν έχουν εγκατασταθεί στη
χώρα, επένδυσαν πολύ περισσό-
τερο σε ομόλογα του τουρκικού
δημοσίου.

Ο αυταρχισμός του Ερντογάν πλήττει την οικονομία

Ξεπέρασε τα 6
ευρώ η τιμή
της μετοχής

της Τρ. Κύπρου
Ανοδικά από το 2022

Η μετοχή της Τράπεζας Κύπρου
έσπασε και το «φράγμα» των
6 ευρώ. Στις συνεδρίες αυτής
της εβδομάδας σημείωσε άνο-
δο 11% και από 5,5 ευρώ, ανήλ-
θε στα 6,1 ευρώ. Από τον Ια-
νουάριο του 2022 η τιμή της
μετοχής της έχει σχεδόν εξα-
πλασιαστεί. Αναλυτές εκτι-
μούν ότι μπορεί να φθάσει
έως τα 7,65 ευρώ. Σελ. 3

Αλλάζει ξανά 
το ασφαλιστικό
κυπριακό τοπίο
Εξαγορές - συγχωνεύσεις

Διαμορφώνεται νέο σκηνικό
στον χάρτη του ασφαλιστικού
τομέα στην Κύπρο, με τις τρά-
πεζες θέλοντας να ενισχύσουν
τα μη επιτοκιακά τους έσοδα
να αγοράζουν συνεχώς ασφα-
λιστικές εταιρείες. Παράλληλα,
στο «παιχνίδι» υπάρχει και μία
ασφαλιστική που πολιορκείται
από επενδυτικά ταμεία και
επενδυτές που ασχολούνται
με εταιρείες broker. Σελ. 4

FED

Αλλαγή
πλεύσης μετά
τους δασμούς
του Τραμπ

Σελ. 9

Περισσότερα από 600 εκατ. ευρώ
έχουν διοχετευθεί στην κυπριακή
αγορά μέσω του Προγράμματος
Πολιτικής Συνοχής «ΘΑλΕΙΑ
2021-2027» τα τελευταία 4 χρό-
νια. Το πρόγραμμα περιλαμβάνει
16 προτεραιότητες με σκοπό την

υλοποίηση πέραν των 160 έργων,
που καλύπτουν μεγάλο αριθμό
αναπτυξιακών αναγκών και δια-
σφαλίζει στοχευμένη επένδυση
με τη συγχρηματοδότηση έργων
που ευθυγραμμίζονται με τις
προτεραιότητες της ΕΕ. Μέχρι

σήμερα έχουν ολοκληρωθεί ή
βρίσκονται σε πορεία υλοποί-
ησης πέραν των 100 έργων. Το
ποσό χρηματοδότησης αναμέ-
νεται να φτάσει το 1,8 δισ. ευρώ
μέχρι τα τέλη του 2029. Ιδιαίτερη
έμφαση δίνεται στη στήριξη έρ-

γων που αφορούν στην ενέργεια
και το περιβάλλον, με προϋπο-
λογισμό €800 εκατ. Περισσότερα
από €400 εκατ. διατίθενται σε
δράσεις που αφορούν στην απα-
σχόληση, την εκπαίδευση, την
κοινωνική ένταξη και την κατα-

πολέμηση της φτώχειας. Μέχρι
το 2029, οι επενδύσεις του προ-
γράμματος αναμένεται να επι-
φέρουν αύξηση του ΑΕΠ κατά
6% και να δημιουργήσουν 8.500
νέες θέσεις εργασίας. Σελ. 5

Tο «ΘAλEIA» έφερε 600 εκατ. ευρώ
Μέχρι τα τέλη του 2029 το ποσό αναμένεται να φτάσει το €1,8 δισ. – Στήριξη σε 2.000 επιχειρήσεις

Σχέδιο τόνωσης της κατανάλωσης από το Πεκίνο

<<<<<<

Η σύλληψη του Εκρέμ
Ιμάμογλου επηρέασε
αρνητικά το χρηματι-
στήριο, τα ομόλογα
και την ισοτιμία της
τουρκικής λίρας.
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Ο δεύτερος εμπορικός πόλεμος ΗΠΑ
- Κίνας ήταν μέχρι στιγμής περισ-
σότερο κάτι σαν σνακ παρά κανονικό
γεύμα. Ο Τραμπ έκανε εκστρατεία
με την υπόσχεση να επιβάλει δα-
σμούς 60% στις εισαγωγές από το
Πεκίνο, μέχρι στιγμής ωστόσο αγ-
γίζουν το 20%. Το Πεκίνο απάντησε
με στοχευμένα και ασύμμετρα μέτρα,
εάν όμως ο Τραμπ κλιμακώσει, η
δεύτερη μεγαλύτερη οικονομία στον
κόσμο έχει πολλές πικάντικες επι-
λογές.

Οι κινεζικές αρχές απάντησαν
επιβάλλοντας δασμούς από 10% έως
15% σε αγροτικά προϊόντα 21 δισ.
δολαρίων από τις ΗΠΑ. Αυτό δεν εί-
ναι αρκετό για να σταματήσει το
εμπόριο, αλλά επαρκεί για να συμ-

πιέσει τους Αμερικανούς αγρότες
σόγιας, οι οποίοι πούλησαν περισ-
σότερες από τις μισές συνολικές
εξαγωγές τους σε Κινέζους αγορα-
στές το 2024.

Η Κίνα διαθέτει επίσης ένα μενού
μη δασμολογικών επιλογών για να
προκαλέσει ζημιά στην καρδιά της
Αμερικής. Οι Κινέζοι γραφειοκράτες
ανέστειλαν τις άδειες εισαγωγής για
τρεις αμερικανικές εταιρείες σόγιας,
με την αιτιολογία ότι είχαν εντοπίσει
μύκητες στις αποστολές. Οι ρυθμι-
στικές αρχές μπορούν επίσης να
επιβάλουν ευρύτερες απαγορεύσεις,
όπως αυτή που επέβαλαν πρόσφατα
στην ξυλεία των ΗΠΑ, φαινομενικά
λόγω ανίχνευσης παρασίτων.

Οι τελωνειακοί υπάλληλοι έχουν
ιστορικό στραγγαλισμού των εισα-
γωγών κρατώντας αποστολές για
επιθεώρηση, όπως έκαναν με τους
αυστραλιανούς αστακούς το 2020,
όταν η Καμπέρα ζήτησε να διεξαχθεί
έρευνα για την προέλευση της CO-
VID-19. Ωστόσο, καθώς η οικονομία
των 19 τρισ. δολαρίων της Κίνας πα-
λεύει με την υποτονική ανάπτυξη,

ο πρόεδρος Σι Τζινπίνγκ ίσως χρει-
αστεί να είναι επιφυλακτικός για
δραματικές κινήσεις που θα προκα-
λέσουν νέα αναταραχή στον ζωτικό
τομέα των εξαγωγών.

Μια καλύτερη επιλογή θα μπο-
ρούσε να είναι το πλήγμα στις εται-
ρείες και στους κατασκευαστές που
εξαρτώνται από την κινεζική αγορά,
όπως οι αντιμονοπωλιακές έρευνες,
λόγου χάρη, στον γίγαντα αναζή-
τησης Google και στον σχεδιαστή
τσιπ Nvidia. 

Το Πεκίνο θα μπορούσε να κάνει
τη ζωή δύσκολη για την αυτοκινη-
τοβιομηχανία των 800 δισ. δολαρίων,
τη μεγαλύτερη ξένη εταιρεία ηλε-
κτρικών οχημάτων στη χώρα και
βασική πηγή πλούτου για τον σύμ-
βουλο του Τραμπ, Ελον Μασκ. Πέ-
ρυσι οι πωλήσεις της Tesla αυξήθη-
καν σχεδόν 9% στην Κίνα, παρά την
πτώση τους αλλού, ενώ το μεγα-ερ-
γοστάσιό της στη Σαγκάη αντιπρο-
σώπευε περίπου το ήμισυ της παγ-
κόσμιας παραγωγικής ικανότητας
της εταιρείας.

Η Apple είναι επίσης ευάλωτη.
Παρά την αυξανόμενη παρουσία
της στην Ινδία, η εταιρεία των 3,2
τρισ. δολαρίων εξακολουθεί να εξαρ-
τάται από την Κίνα για τη συντρι-
πτική πλειονότητα της παραγωγής
iPhone.

Εάν οι Κινέζοι πολιτικοί διψούν
πραγματικά για εμπορική ανταπό-
δοση, μπορούν να στραφούν στη
συναλλαγματική ισοτιμία. Μέχρι
στιγμής έχουν διατηρήσει το γουάν
σταθερό έναντι του δολαρίου, αλλά
πιθανότατα θα το άφηναν να απο-
δυναμωθεί εάν ο Τραμπ ακολουθήσει
την απειλή του για δασμούς 60%.

Η τελευταία και δυνητικά πιο επι-
ζήμια επιλογή στο μενού της Κίνας
θα ήταν να περιορίσει τις εξαγωγές
των μετάλλων σπάνιων γαιών, που
είναι κομβικής σημασίας για την
κατασκευή των πάντων, από ημια-
γωγούς έως ηλεκτρικά οχήματα. 

Μια κλιμάκωση δεν είναι αναπό-
φευκτη: ο Τραμπ και ο Σι μπορεί
ακόμη να κάνουν μια μεγάλη συμ-
φωνία που θα αποφύγει τα χειρότερα
μεταξύ των δύο μεγαλύτερων οικο-
νομιών του κόσμου. Εάν όχι, το απο-
τέλεσμα θα είναι επώδυνη δυσπεψία
και στις δύο πλευρές.

Από άμεσα εμπλεκόμενος,
υποστηριχτής 
Παρόλο που παραμένει χωρίς απόφαση για
συμμετοχή στο κεφάλαιο του ΑΔΜΗΕ, η κυ-
πριακή κυβέρνηση δηλώνει υποστηρικτική
και ότι επιθυμεί να προχωρήσουν οι έρευνες
βυθού σε σχέση με την κατασκευή του υπο-
θαλάσσιου καλωδίου ηλεκτρικής διασύνδε-
σης. Ο λόγος για την μη απόφαση είναι οι δι-
ευκρινίσεις που ζητά η κυπριακή από την ελ-
ληνική πλευρά σε σχέση με τους όρους της
συμφωνίας επένδυσης, ενώ προβληματισμοί
εκφράζονται και για τη σύμβαση παραχώρη-
σης. Οι έρευνες στην περιοχή της Κάσσου και
Καρπάθου διακόπηκαν μετά την παρέμβαση
τουρκικών πλοίων που είχε ως αποτέλεσμα ο
ΑΔΜΗΕ να παγώσει τις πληρωμές προς την
κατασκευάστρια εταιρεία Nexans. Σημαντική
επίσης είναι και η αλλαγή φρασεολογίας από
κυπριακής πλευράς, δείχνοντας πως πλέον
κρατά αποστάσεις.  

••••
Η κατάρρευση των δήμων 
Μετά τον δήμο Λευκωσίας που όπως εξήγησε
ο δήμαρχός του δεν μπόρεσε να προμηθεύ-
σει με καύσιμα τα απορριμματοφόρα, ήρθε ο
πρόεδρος της Ενωσης Δήμων για να αναφέ-
ρει ότι οι δήμοι κάθε μήνα για να πληρώσουν
τις οφειλές τους κάνουν προσευχή. Τα προ-
βλήματα στην τοπική αυτοδιοίκησή είναι πολ-
λά και θα πρέπει η κυβέρνηση να τα αντιμετω-
πίσει, αφού η μεταρρύθμιση που εφαρμόστη-
κε τον Ιούνιο όχι μόνο δεν έλυσε αλλά επέτει-
νε κάποια προβλήματα. Με βάση τις αναφο-
ρές Βύρα η μεταρρύθμιση φόρτωσε τους δή-
μους επιπλέον έξοδα που στο παρελθόν ήταν
ευθύνη του κεντρικού κράτους. Κάτι που βέ-
βαια η κυβέρνηση δεν αποδέχεται και άρα θα
πρέπει οι δύο πλευρές να βρεθούν στο τρα-
πέζι του διαλόγου για να επιλύσουν τα ζητή-
ματα, που αν μείνουν ως έχουν στο τέλος θα
την πληρώσουν οι πολίτες. 

••••
Μετά τα φωτοβολταϊκά
σειρά παίρνει η στέγη 
Μετά τα φωτοβολταϊκά για όλους η κυβέρνη-
ση προχωρά σε άλλη μια δράση με σύνθημα
προσιτή στέγη για όλους. Μάλιστα, ο υπουρ-
γός Εσωτερικών ανέφερε ότι το ζήτημα αυτό
αποτελεί μέγιστη προτεραιότητα της κυβέρ-
νησης. Για να το πετύχει, επιδιώκεται η αύξη-
ση του οικιστικού αποθέματος και η ενίσχυση
της αγοραστικής δύναμης των νοικοκυριών. Οι
συγκεκριμένες πολιτικές έχουν να κάνουν με
το «build to rent» και τα πολεοδομικά κίνητρα
που αυξάνουν τον συντελεστή δόμησης κατά
45%. Ως αποτέλεσμα, η κυβέρνηση αναμένει

πως θα παραχθούν 1.900 νέες οικιστικές μο-
νάδες από τις οποίες το 15% θα εμπίπτει στον
ορισμό της προσιτής κατοικίας.  Άλλες περί-
που 250 μονάδες προσιτής κατοικίας αναμέ-
νεται πως θα προκύψουν από τις δράσεις του
Κυπριακού Οργανισμού Ανάπτυξης Γης.   

••••
Σε έξαρση η στάση
πληρωμών    
Είναι Μάρτιος και χωρίς εγκριμένο προϋπο-
λογισμό παραμένουν 11 ημικρατικοί οργανι-
σμοί, σε μια διαδικασία που μετά από τόσα
χρόνια δεν μπορεί να ομαλοποιηθεί. Συνεπεία

αυτού οι συγκεκριμένοι οργανισμοί αδυνα-
τούν από αυτό τον μήνα να εκτελέσουν πρά-
ξεις πληρωμών, αφού η διμηνία που τους
επέτρεπε να λειτουργούν με δωδεκατημόρια
έχει παρέλθει. Αντίστοιχη κατάσταση αντιμε-
τωπίζουν και οι Επαρχιακοί Οργανισμοί Αυτο-
διοίκησης. Επιστρέφοντας στην περίπτωση
των ημικρατικών σημειώνουμε ότι τέσσερις
από τους έντεκα οργανισμούς δεν έχουν καν
καταθέσει προϋπολογισμό, ενώ η συζήτηση
για τους υπόλοιπους διεξάγεται αυτές τις μέ-
ρες στη Βουλή. Υπενθυμίζουμε ότι σύμφωνα
με τους κανονισμούς ο κρατικός προϋπολογι-
σμός είναι ελλιπής κάθε φορά που κατατίθε-
ται χωρίς να συνοδεύεται από τους επιμέρους
προϋπολογισμούς όλων των οργανισμών δη-
μοσίου δικαίου. 

••••
Ζητείται καινοτόμος
προσανατολισμός 
Με εισηγήσεις για τη φορολογική μεταρρύθ-
μιση που εξαγγέλθηκε, προσήλθε ο Κυπρια-
κός Σύνδεσμος Επιχειρήσεων Έρευνας και
Καινοτομίας, ο οποίος ζητά να διορθωθεί ο
ορισμός της μικρομεσαίας καινοτόμου επιχεί-
ρησης, αφού με άλλον ορισμό προσφέρει κί-
νητρα το υπουργείο Οικονομικών και με άλ-
λον το υφυπουργείο Καινοτομίας εκδίδει πι-
στοποιητικά. Συγκεκριμένα, εταιρείες με ιστο-
ρία πάνω από 10 έτη αποκλείονται από τα φο-
ρολογικά κίνητρα για επενδύσεις στην καινο-
τομία. Ο Σύνδεσμος ζητά, επίσης, όπως επεν-
δύσεις στην καινοτομία φοροαπαλλάσσονται
στο 100% για ποσά μέχρι 150.000 ευρώ, σε
αντίθεση με τη μέγιστη κλίμακα του 50% που
προωθείται σήμερα. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Υπερπληθωρισμός
Υπερπληθωρισμός κα-
λείται η υπερβολικά με-
γάλη και συνεχής αύξη-
ση (ενδεχομένως και
εκτός ελέγχου) του γε-
νικού επιπέδου τιμών
σε μια οικονομία, η

οποία συνεπάγεται την υπερβολικά αι-
σθητή και συστηματική μείωση της αγο-
ραστικής αξίας / αγοραστικής δύναμης
του χρήματος.   

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Τα κρυφά όπλα της Κίνας
στους αμερικανικούς δασμούς

Η τοπική κυβέρνηση της Μαδρίτης
παρουσίασε τα σχέδιά της για τον
περιορισμό της χρήσης υπολογι-
στών και τάμπλετ στους μαθητές
και στις μαθήτριες δημοτικού σε
δύο ώρες το πολύ την εβδομάδα,
ώστε να περιορίσει «τους κινδύ-
νους που σχετίζονται με την πρό-
ωρη, έντονη και επιβλαβή έκθεση
στην πληροφορία».    

Σύμφωνα με τις εν λόγω προ-
τάσεις, που αναμένεται να τεθούν
σε εφαρμογή τον Σεπτέμβριο, οι
δάσκαλοι θα απαγορεύεται να βά-
ζουν στα παιδιά εργασία για το
σπίτι, η οποία θα απαιτεί τη χρήση
ηλεκτρονικών μέσων.  

Τα μέτρα αποτελούν την πρώτη
θεσμική πρωτοβουλία τέτοιου εί-
δους που λαμβάνεται στη χώρα
και θα αφορούν περίπου 500.000
παιδιά σε τουλάχιστον 2.000 δη-
μόσια σχολεία της ισπανικής πρω-
τεύουσας. «Το θέμα είναι να επι-
στρέψουμε στην ουσία της εκπαί-
δευσης, αλλά να την εντάξουμε
και στη σημερινή εποχή κάνοντας
τα βιβλία, την υπαγόρευση και το
γράψιμο να συμβαδίζουν με την
ανάπτυξη των ψηφιακών ικανο-
τήτων», δήλωσε εκπρόσωπος της
τοπικής κυβέρνησης του συντη-
ρητικού και χριστιανοδημοκρα-
τικού Λαϊκού Κόμματος (PP).   

Οι νέοι κανονισμοί προβλέπουν
ότι οι μαθητές τόσο του δημοτικού
όσο και της προσχολικής εκπαί-
δευσης «δεν θα επιτρέπεται να
εργάζονται ατομικά με ψηφιακές
συσκευές, ενώ ταυτόχρονα οι δά-
σκαλοί τους δεν θα μπορούν να

τους ζητούν ημερήσια δουλειά
για το σπίτι ή οποιαδήποτε άλλη
εργασία σχετική με τη σχολική
εκπαίδευση, η οποία να περιλαμ-
βάνει τη χρήση τάμπλετ, υπολο-
γιστών, κινητών ή παρόμοιων συ-

σκευών εκτός του σχολικού ωρο-
λογίου προγράμματος».  

Το κείμενο του σχεδίου νόμου
επιτρέπει, ωστόσο, σε ορισμένους
μαθητές λίγο εποπτευόμενο χρόνο
στην οθόνη κάθε εβδομάδα. Ετσι,
στα μωρά και στα νήπια από τη
γέννησή τους έως τριών ετών θα
απαγορεύεται εξ ολοκλήρου η χρή-
ση οθονών, ενώ στους μαθητές
νηπιαγωγείου ηλικίας τριών έως
έξι ετών θα επιτρέπεται μία ώρα
επιβλεπόμενου χρόνου χρήσης
υπολογιστή την εβδομάδα.   

Στους μαθητές της τρίτης και
της τετάρτης τάξης του ισπανικού
δημοτικού σχολείου θα επιτρέπε-
ται η παρακολούθηση 90 λεπτών
την εβδομάδα το πολύ, ενώ για
τους μαθητές της πέμπτης και της
έκτης τάξης ο αντίστοιχος χρόνος

θα αυξάνεται σε δύο ώρες. Τα σχο-
λεία δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης
θα μπορούν να θέτουν τα δικά
τους όρια, ενώ τα παιδιά με ειδικές
εκπαιδευτικές ανάγκες θα εξαι-
ρούνται από τους νέους κανόνες.  

Στην Ισπανία, όπως και αλλού,
η ανησυχία για τη χρήση της οθό-
νης από τα παιδιά και τους νέους
έχει αυξηθεί κατακόρυφα κατά
τις τελευταίες δεκαετίες. Η κυ-
βέρνηση συνασπισμού της χώρας
υπό την ηγεσία των σοσιαλιστών
ετοιμάζει ξεχωριστή νομοθεσία
που θα αυξήσει τη νόμιμη ηλικία
για το άνοιγμα λογαριασμού στα
μέσα κοινωνικής δικτύωσης από
τα 14 στα 16 έτη και καλεί τις εται-
ρείες τεχνολογίας να εγκαταστή-
σουν συστήματα επαλήθευσης
της ηλικίας.  

Προτείνει επίσης να εγκαθί-
στανται εκ των προτέρων γονικοί
έλεγχοι στα smartphones και πα-
ράλληλα να ξεκινήσει μια εθνική
εκστρατεία ενημέρωσης για τους
νέους, ώστε να βοηθήσει τα παιδιά
και τους εφήβους να πλοηγηθούν
στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης
με ασφάλεια.  

Αν και ορισμένες ισπανικές πε-
ριφέρειες έχουν ήδη θεσπίσει κα-
νόνες για τη χρήση τηλεφώνων
στα σχολεία, το υπουργείο Παι-
δείας προτείνει «μηδενική χρήση»
των τηλεφώνων στα νηπιαγωγεία
και στα δημοτικά σχολεία και πε-
ριορισμό της χρήσης τηλεφώνων
στα σχολεία δευτεροβάθμιας εκ-
παίδευσης σε εκπαιδευτικές δρα-
στηριότητες υπό την καθοδήγηση
των εκπαιδευτικών.   

<<<<<<

Το Πεκίνο θα μπορούσε
να κάνει τη ζωή δύσκο-
ληγια την αυτοκινητο-
βιομηχανία των 800

δισ. δολ., Tesla. 

Μέχρι δύο ώρες 
την εβδομάδα χρήση
οθόνης από παιδιά   

<<<<<<

Πρόταση νέων κανό-
νων για τους μαθητές
της Μαδρίτης – Εξετά-

ζεται νομοθεσία που θα
επιτρέπει λογαριασμό
στα social media μετά

τα 16 έτη.

Η υποχώρηση της αγοραστικής δύναμης των νοικοκυριών λόγω αύξησης του κόστους ζωής
κατά 40% είναι η μεγάλη πληγή της εσωτερικής ζήτησης και ο κύριος λόγος για την κακή
εικόνα της κυβέρνησης. 

Τα παιδιά δημοτικού θα απαγορεύεται να έχουν εργασία στο σπίτι που θα
απαιτεί ηλεκτρονικά μέσα, ενώ στα νήπια θα υπάρχουν αυστηρότεροι
χρονικοί περιορισμοί στη χρήση υπολογιστών και τάμπλετ για ψυχαγωγία.   
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Ανάκτηση όσφρησης
έπειτα από long COVID

Την αίσθηση της όσφρησης κατά-
φεραν να ανακτήσουν ασθενείς
από τη Μεγάλη Βρετανία που είχαν
προηγουμένως νοσήσει από CO-
VID-19 χάρη σε μία νέα τεχνική
που ανέπτυξαν επιστήμονες του
ημιαυτόνομου οργανισμού Uni-
versity College London Hospitals
NHS Foundation Trust (UCLH) και
η οποία υπόσχεται θετικά αποτε-
λέσματα για χιλιάδες ακόμα αν-
θρώπους. Η απώλεια της όσφρησης
είναι ένα αρκετά κοινό σύμπτωμα
της νόσου. Αν και οι περισσότεροι
άνθρωποι που μολύνονται από
τον ιό αναρρώνουν μέσα σε λίγες
ημέρες, η ανοσμία συγκαταλέγεται
μεταξύ των συμπτωμάτων που
επιμένουν περισσότερο ειδικά με-
ταξύ των ανθρώπων που νόσησαν
κατά τα πρώτα στάδια της παν-
δημίας.

Οι ερευνητές εκτιμούν πως
αυτή τη στιγμή 50.000 έως 100.000
άνθρωποι στη Μεγάλη Βρετανία
υποφέρουν από μερική ή πλήρη
απώλεια όσφρησης ως απότοκο
της long COVID. Η νέα θεραπευ-
τική μέθοδος βασίζεται στις ήδη
υπάρχουσες τεχνικές ευθυγράμ-
μισης του ρινικού διαφράγματος.
Σ’ αυτές περιλαμβάνεται η παρο-
χέτευση μεγάλης ποσότητας οξυ-
γόνου στην κορυφή της ρινικής
κοιλότητας, περιοχή που εν πολλοίς
ελέγχει την αίσθηση της όσφρη-
σης. Οι επιστήμονες πιστεύουν
πως αυτή η επέμβαση επιτρέπει
σε μεγάλο αριθμό χημικών στοι-
χείων που μεταφέρουν οσμή να
φτάσουν στην «οροφή» της κοι-
λότητας. Από εκεί πυροδοτούν
στο σώμα μια διαδικασία αυτο-
ανάκτησης της όσφρησης. Οι πει-
ραματικές θεραπείες με ασκήσεις
οσφρητικής ενδυνάμωσης και χο-

ρήγηση κορτικοστεροειδών που
χρησιμοποιούνταν μέχρι πρόσφα-
τα, είχαν πολύ περιορισμένα απο-
τελέσματα. Ο καθηγητής Πίτερ
Αντριους, πλαστικός χειρουργός
και επικεφαλής της έρευνας, εξηγεί
πως η επέμβαση αυξάνει την πρόσ-
ληψη οξυγόνου στους ασθενείς
κατά 30%. «Η μελέτη μας είχε εν-
τυπωσιακά αποτελέσματα», πρό-
σθεσε. «Εφαρμόζοντας την Αρχή
της διεύρυνσης του ρινικού πε-
ράσματος καταφέραμε μία επα-

νεκκίνηση της αίσθησης της
όσφρησης. Με τη long COVID βλέ-
πουμε ασθενείς που πραγματικά
δεν μπορούν να μυρίσουν και να
γευτούν απολύτως τίποτα και ήταν
πολύ σημαντικό να κάνουμε κάτι
για να τους βοηθήσουμε». Η 27χρο-
νη Πενέλοπε Νιούμαν δήλωσε
στην εφημερίδα The Guardian
πως η όσφρηση και η γεύση της
επέστρεψαν στα κανονικά επίπεδα
μετά τη θεραπεία. «Πριν από την
επέμβαση είχα αρχίσει να συμφι-
λιώνομαι με την ιδέα πως δεν θα
μπορέσω ποτέ ξανά να μυρίσω ή
να γευτώ όπως παλιά», δήλωσε.
«Εδώ και λίγες ημέρες έχω αρχίσει
να απολαμβάνω ξανά το φαγητό
όπως παλιά».

<<<<<<

Ο επικεφαλής 
της έρευνας, πλαστι-
κός χειρουργός Πίτερ 
Αντριους, εξηγεί πως 
η επέμβαση αυξάνει
κατά 30% την πρόσ-

ληψη οξυγόνου.
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Eφτασε στα 6 ευρώ 
η μετοχή 

της Τράπεζας Κύπρου
Αποεπενδύει η CarVal , αλλά υπάρχει εμπορευσιμότητα
στην BOC – Η διεύθυνση ταξίδεψε στη Morgan Stanley

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η διαπραγμάτευση της μετοχής της
Τράπεζας Κύπρου έσπασε και το
«φράγμα» των 6 ευρώ ανά μετοχή,
αφού στις συνεδρίες αυτής της
εβδομάδας (Δευτέρα - Πέμπτη) ση-
μείωσε άνοδο 11%, συγκεκριμένα
από 5,5 ευρώ, στο 6,1 ευρώ. Η με-
τοχή της Τράπεζας Κύπρου σε ένα
«ράλι» από αρχές του 2022 έχει
σχεδόν «εξαπλασιαστεί», αφού τον
Ιανουάριο του 2022 ήταν στο 1,07
ευρώ ανά μετοχή. Μεγάλο ορόσημο
για την πορεία της μετοχής της
Τράπεζας Κύπρου ήταν η προσπά-
θεια απόκτησής της από το επεν-
δυτικό ταμείο Lonestar Funds, έναν-
τι περίπου 1,5 ευρώ ανά μετοχή το
καλοκαίρι του 2022 και τα δύο «όχι»
που είχε πει τότε η Διοίκηση. Ακόμα
ένα μεγάλο ορόσημο για την πορεία
της μετοχής ήταν η απόφαση για
«dual listing» της μετοχής της στο
Χρηματιστήριο Αθηνών (ΧΑ) τον
Σεπτέμβρη του 2024 με τιμή εκκί-
νησης τα 4,78 ευρώ ανά μετοχή
και η παύση της διαπραγμάτευσής
της στο Χρηματιστήριο του Λον-
δίνου (LSE). Τα καλά αποτελέσματα,
η αποβολή των βαριδίων από πάνω
της, αλλά και η ανακοίνωση για με-
ρίσματα, έχουν φέρει τη μετοχή
της σε σημείο που η χρηματιστη-
ριακή της αξία φτάνει τα 3 δισε-

κατομμύρια ευρώ, ποσό που σίγου-
ρα είναι το μεγαλύτερο της τελευ-
ταίας 15ετίας.

Πού όμως μπορεί να φτάσει η
μετοχή της Τράπεζας Κύπρου, κατά
τους αναλυτές; Σύμφωνα με στοι-
χεία που συνέλεξε η «Κ», από «ρι-
πόρτς» αναλυτών που έχουν βγει
από την ημέρα που παρουσίασε τα
οικονομικά της αποτελέσματα του
2024 η BOC μέχρι και πριν από δύο

εβδομάδες, υπάρχουν νέες, υψη-
λότερες τιμές-στόχοι για τη μετοχή
της Τράπεζας Κύπρου, που φτάνουν
μέχρι και στα 7,65 ευρώ ανά μετοχή.
Οι αναλυτές της HSBC σε έκθεσή
τους στις 7 Μαρτίου 2025 δίνουν
τιμή-στόχο στο 7,65 ευρώ ανά με-
τοχή, η Wood & Company σε έκ-
θεσή της στις 4 Μαρτίου 2025 δίνει
τιμή-στόχο στο 5,83 ευρώ ανά με-

τοχή, η EUROXX Securities στις
27 Φεβρουαρίου 2025 στο 7,10ευρώ
ανά μετοχή, η Keefe Bruyette σε
ριπόρτ της στις 24 Φεβρουαρίου
2025 δίνει στόχο στο 7,29 ευρώ
ανά μετοχή, η Τράπεζα Πειραιώς
σε ριπόρτ της στις 25 Φεβρουαρίου
2025 δίνει στόχο στο 6,80 ευρώ
ανά μετοχή και τέλος, η Axia Ven-
tures σε ριπόρτ της στις 18 Φε-
βρουαρίου, δηλαδή την ημέρα που
βγήκαν τα αποτελέσματα της Τρά-
πεζας Κύπρου για το 2024, η τιμή-
στόχος είναι στο 6,20 ευρώ ανά με-
τοχή.

Αξίζει να υπογραμμισθεί πως,
όλες οι τιμές-στόχοι είναι πάνω σε
τιμή αγοράς της μετοχής στο 5,5
ευρώ.

Πουλάει η CarVal
Έστω και αν αποεπενδύει στα-

διακά η CarVal από την Τράπεζα
Κύπρου, γενικότερα μία τάση που
βλέπουμε τον τελευταίο καιρό από
το Ταμείο, υπάρχει μεγάλη εμπο-
ρευσιμότητα της μετοχής και κά-
ποιοι «φορτώνονται» μετοχές της
Τράπεζας Κύπρου. Χαρακτηριστικό
παράδειγμα η δήλωση της ΕΤΥΚ
μέσα στην εβδομάδα στο πλαίσιο
μίας εγκυκλίου, που δήλωσε ότι, η
Οργάνωση είναι ο μεγαλύτερος Κύ-
πριος μέτοχος της Τράπεζας Κύ-
πρου, με περίπου 8% των μετοχών

της BOC να της ανήκει. Το Ταμείο
Προνοίας της ΕΤΥΚ ωστόσο φαί-
νεται να έχει 4,76% στην τράπεζα,
άρα η συμμετοχή της ενισχύεται
και από άλλες πηγές.

Όλα τα παραπάνω σε μία πε-
ρίοδοκατά την οποίαη διευθυντική
«τριάδα» της Τράπεζας Κύπρου, ο
CEO της, κ. Πανίκος Νικολάου, η
CFO της Τράπεζας, κ. Ελίζα Λειβα-
διώτου και η διευθύντρια της Υπη-
ρεσίας Σχέσεων Επενδυτών & ESG
κ. ΑννίταΠαύλουήταν στο Λονδίνο
για τοσυνέδριο τηςMorgan Stanley.
Εκεί, είχαν τα γνωστά πλέον «ραν-
τεβού» με επενδυτικά ταμεία που
δείχνουν ενδιαφέρον για τις ευρω-
παϊκές τράπεζες γενικότερα, αλλά
και για την Τράπεζα Κύπρου ειδι-
κότερα. Η Τράπεζα Κύπρου κατά

τους επενδυτές (αμερικανικής προ-
ελεύσεως οι περισσότεροι) θεωρεί-
ται ελκυστική επενδυτική ευκαιρία
και αυτό έχει αποδειχθεί από την
έλευση των τελευταίων μηνών στο
μετοχικό κεφάλαιο της τράπεζας
(βλέπε Wellington).

Ελκύει το 50–70% payout ratio
Υπενθυμίζεται πως, η Τράπεζα

Κύπρου έχει εξαγγείλει αυξημένη
διανομή στο 50 - 70% των κερδών
για το 2025, εξετάζοντας παράλληλα
να δώσει και ενδιάμεσα μερίσματα.
Πάντως, το Διοικητικό Συμβούλιο
της BOC αποφάσισε να προτείνει
στην Ετήσια Γενική Συνέλευση,
που θα πραγματοποιηθεί στις 16
Μαΐου 2025 προς έγκριση, τελικό
μέρισμα σε μετρητά ύψους 0,48

ευρώ ανά μετοχή σε σχέση με τα
κέρδη για το 2024, σχεδόν διπλάσιο
σε σύγκριση με το τελικό μέρισμα
του προηγούμενου έτους, ύψους
0,25 ευρώ ανά μετοχή.

Ποιοι είναι οι μεγάλοι μέτοχοι
Στην Τράπεζα Κύπρου οι μεγάλοι

μέτοχοι είναι η Senvest με 9,43%,
η «παγωμένη» Lamesa με 9,39%,
η EBRD με 5,09%, η Caius Capital
με 4,98%, το ταμείο πρόνοιας της
ΕΤΥΚ με 4,76%, το ταμείο Welling-
ton με 4,75%, το Helikon με 3,98%,
το Osome Investments με 3,32%
και το Eaton Vance με 3,01%. Η
CarVal έπεσε στο 2,99% και έχει
φύγει πλέον από την ενημέρωση
για τους μεγάλους επενδυτές της
Τράπεζας.

HSBC 7/3/2025 Αγορά 7,65 5,50 39,1%

WOOD&COMPANY 4/3/2025 Αγορά 5,83 5,50 6,0%

EUROXX SECURITIES 27/2/2025 Αγορά 7,10 5,50 29,1%

PIRAEUS BANK 25/2/2025 Αγορά 6,80 5,50 23,6%

KEEFE BRUYETTE 24/2/2025 Αγορά 7,29 5,50 32,5%

AXIA VENTURES 18/2/2025 Αγορά 6,20 5,50 12,7%

Τιμές στόχοι για μετοχή Τράπεζας Κύπρου

<<<<<<

Σύμφωνα με «ριπόρτς»
αναλυτών υπάρχουν νέ-
ες, υψηλότερες τιμές-

στόχοι για τη μετοχή της
Τράπεζας Κύπρου, που
φτάνουν μέχρι και στα
7,65 ευρώ ανά μετοχή.
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Το ψηφιακό χρηματοοικονομικό
περιβάλλον, όπως μεταβάλλεται
συνεχώς ως αποτέλεσμα της ρα-
γδαίας εξέλιξης της τεχνολογίας
και της τεχνητής νοημοσύνης (ΑΙ),
προσφέρει στους επενδυτές και
στο κοινό δυνατότητες αλλά ταυ-
τόχρονα κρύβει παγίδες. Η αδια-
φανής λειτουργία ορισμένων αλ-
γορίθμων τεχνητής νοημοσύνης,
η πιθανή χειραγώγηση της αγοράς
μέσω ψεύτικων ειδήσεων και η
διάδοση μη κατάλληλων επενδυ-
τικών συμβουλών, μπορούν να εκ-
θέσουν τους επενδυτές σε σοβα-
ρούς κινδύνους. Oι απάτες στις
διαδικτυακές επενδύσεις γίνονται
ολοένα και πιο εξελιγμένες, ενώ
ψεύτικες πλατφόρμες αξιοποιούν
το AI για να δημιουργούν πειστικό
περιεχόμενο, παραπλανώντας το
κοινό και οδηγώντας το σε οικο-
νομικές απώλειες. 

Τα δεδομένα αυτά προβλημα-
τίζουν και ανησυχούν την Επιτρο-
πή Κεφαλαιαγοράς Κύπρου (ΕΚΚ),
όπως και τις εποπτικές Αρχές στην
Ευρωπαϊκή Ένωση και διεθνώς.
Η προσπάθεια όλων μας για προ-
στασία των επενδυτών και του κοι-
νού γενικότερα, επικεντρώνεται
σε τρεις κύριους άξονες: Στην απο-

τελεσματική εποπτεία, στην τε-
χνολογική αναβάθμιση και στη
συνεχή ενημέρωση και επιμόρφω-
ση του κοινού και των επενδυτών,
για να είναι σε θέση να λαμβάνουν
σωστές οικονομικές αποφάσεις
και να αναγνωρίζουν παγίδες και
προειδοποιητικά σημάδια. 

Αποτελεσματική εποπτεία
H Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς Kύ-

πρου συνεχίζει εντατικά τη στενή
παρακολούθηση των εργασιών
των εποπτευόμενων οντοτήτων,
με τη διενέργεια επιτόπιων ελέγχων
και την υλοποίηση περαιτέρω θε-
ματικών και εξ αποστάσεως ελέγ-
χων για τη διασφάλιση της συνε-
χούς συμμόρφωσής τους με τις κα-
νονιστικές απαιτήσεις. 

Ιδιαίτερη έμφαση δίνουμε στην
εφαρμογή του Κανονισμού για την
Ψηφιακή Επιχειρησιακή Ανθεκτι-
κότητα (DORA) και του Κανονισμού
για τις Αγορές Κρυπτο-στοιχείων
(MiCA), καθώς και σε νέες θεματικές
πρωτοβουλίες που αφορούν, μεταξύ
άλλων, την τεχνητή νοημοσύνη
(AI), τα άτομα επιρροής (finfluen-
cers) και το copy trading (προσο-
μοίωση πετυχημένων συναλλαγών
από έμπειρους επενδυτές).

Σε όλες τις περιπτώσεις που
αφορούν, είτε μη αδειοδοτημένες
εταιρείες είτε γενικότερα ύποπτες
επενδυτικές δραστηριότητες, η
ΕΚΚ εκδίδει προειδοποιήσεις για
να βοηθήσει τους επενδυτές να
αναγνωρίσουν και να αποφύγουν
πιθανές απάτες. Επιπλέον, παρέχει
στην ιστοσελίδα τις πληροφορίες
για εγκεκριμένους και μη εγκεκρι-
μένους διαδικτυακούς χώρους (do-
mains), επιτρέποντας στους επεν-
δυτές να ελέγξουν αν μια διαδι-
κτυακή πλατφόρμα είναι αδειοδο-
τημένη και εποπτευόμενη ή αν
αποτελεί πιθανό κίνδυνο.

Τεχνολογική αναβάθμιση
Ο δεύτερος άξονας αφορά στην

τεχνολογική αναβάθμιση. Συνεχί-
ζουμε την προσπάθεια ενίσχυσης
της ψηφιακής ανθεκτικότητας και
την κυβερνοασφάλεια της ΕΚΚ και
προγραμματίζουμε την υιοθέτηση

νέων καινοτόμων ηλεκτρονικών
συστημάτων ασφάλειας, αξιοποι-
ώντας προηγμένες τεχνολογίες,
μέσω της χρήσης τεχνητής νοη-
μοσύνης. 

Λαμβάνοντας υπόψιν την υιο-
θέτηση νέων ευρωπαϊκών Οδηγιών
και Κανονισμών, προχωρούμε τις
διαδικασίες απόκτησης νέων εξει-
δικευμένων συστημάτων ή και βελ-
τίωσης υφισταμένων, τόσο κατά
τη διαδικασία αδειοδότησης, όσο
και τη συνεχή εποπτεία των επο-
πτευόμενων οντοτήτων, με στόχο
τη διασφάλιση της πλήρους συμ-
μόρφωσής τους. Στην περίπτωση
της υιοθέτησης των απαιτήσεων
του Κανονισμού DORA, θα υιοθε-
τηθούν ενισχυμένοι μηχανισμοί
αξιολόγησης και παρακολούθησης,
με έμφαση στη διαχείριση κινδύνων
και την κυβερνο-ανθεκτικότητα
των συστημάτων πληροφορικής
των εποπτευόμενων οντοτήτων. 

Χρηματοοικονομική επιμόρφωση
Ιδιαίτερη σημασία αποδίδουμε

στη χρηματοοικονομική επιμόρ-
φωση των επενδυτών, γιατί είμαστε
πεπεισμένοι ότι η γνώση και η
αξιόπιστη πληροφόρηση αποτε-
λούν την ισχυρότερη άμυνα απέ-

ναντι στις σύγχρονες τεχνολογικές
απειλές στον χώρο των επενδύσε-
ων. Οι επενδυτές πρέπει να είναι
ιδιαίτερα προσεκτικοί, να διασταυ-
ρώνουν πληροφορίες, να αποφεύ-
γουν προτάσεις που φαίνονται
υπερβολικά ελκυστικές και να επα-
ληθεύουν πάντα την αδειοδότηση
και την εποπτεία των εταιρειών
με τις οποίες συναλλάσσονται. 

Η ΕΚΚ συμμετέχει και φέτος
στην Παγκόσμια Εβδομάδα Χρή-
ματος (Global Money Week - GMW)
την ετήσια διεθνή εκστρατεία του
Οργανισμού Οικονομικής Συνερ-
γασίας και Ανάπτυξης (OECD), στό-
χος της οποίας είναι η ευαισθητο-
ποίηση γύρω από την ανάγκη χρη-
ματοοικονομικής επιμόρφωσης
των νέων, για την επίτευξη οικο-
νομικής ευημερίας και ανθεκτικό-
τητας. Η φετινή διοργάνωση επι-
κεντρώνεται στους κινδύνους που
ελλοχεύουν στο ψηφιακό χρημα-
τοοικονομικό περιβάλλον, με έμ-
φαση στην προστασία από διαδι-
κτυακές απάτες, την επιρροή των
finfluencers στα social media, την
προστασία των επενδυτών από
παραπλανητικές πρακτικές και τη
διαχείριση χρημάτων στη σύγχρο-
νη ψηφιακή εποχή.

Ως ΕΚΚ, μεταξύ άλλων, πραγ-
ματοποιούμε διαλέξεις σε πανεπι-
στήμια και σχολεία, ενώ στελέχη
της ΕΚΚ είχαν παρουσία στα Μέσα
Μαζικής Ενημέρωσης με τηλεο-
πτικές παρεμβάσεις, συνεντεύξεις
και αρθρογραφία. Ενημερωτική εκ-
στρατεία υλοποιούμε και στα μέσα
κοινωνικής δικτύωσης με ιδιαίτερη
έμφαση στους νέους. Η Πύλη Χρη-
ματοοικονομικής Επιμόρφωσης
που διατηρεί η ΕΚΚ στην επίσημη
διαδικτυακή της σελίδα είναι ένας
αξιόπιστος οδηγός, με πληροφορίες
και υλικό που απευθύνεται σε όσους
επιθυμούν να μάθουν περισσότερα
για τον κόσμο των επενδύσεων και
των χρηματοοικονομικών και πώς
να προστατευθούν από απάτες και
παγίδες.

Στόχος της ΕΚΚ, μέσα από όλες
τις δράσεις που υλοποιούμε, είναι
η ενίσχυση της ικανότητας των
πολιτών να διαχειρίζονται τα οι-
κονομικά τους στο ψηφιακό περι-
βάλλον, με ασφάλεια, προνοητι-
κότητα και αυτοπεποίθηση, με
εφόδια τη χρηματοοικονομική γνώ-
ση και την κριτική σκέψη.

Ο Πανίκκος Βάκκου είναι αντιπρόεδρος
της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύπρου.

Συνεχείς προσπάθειες της ΕΚΚ για προστασία επενδυτών και κοινού στο ψηφιακό περιβάλλον
<<<<<<

Αποτελεσματική επο-
πτεία, τεχνολογική ανα-
βάθμιση, χρηματοοικο-
νομική επιμόρφωση.

Μεγάλη άνοδο από την αρχή του
έτους βιώνει το Χρηματιστήριο
Αξιών Κύπρου (ΧΑΚ), με αποδόσεις
του γενικού δείκτη που ξεπερνούν
το 12%. Σε σύγκριση δε, με απο-
δόσεις υποτονικές του δείκτη που
είχαμε συνηθίσει τα τελευταία χρό-
νια, τον τελευταίο χρόνοέχει αγγίξει
η αύξηση το 66,57%, ενώ στο τε-
λευταίο εξάμηνο η αύξηση του δεί-
κτη έχει φτάσει στο 29,33%. Το τε-
λευταίο τρίμηνο η αύξηση του δεί-
κτη ανέρχεται σε 13,58% και τον
τελευταίο μήνα έχει αυξηθεί ο δεί-
κτης του Χρηματιστηρίου Αξιών
Κύπρου κατά 5,58%. Σωρευτικά
στοιχεία δεν υπάρχουν μέχρι στιγ-
μής, αλλά το 2024 αυξημένη ήταν
και η συναλλακτική δραστηριότητα
του ΧΑΚ. Ο μέσος ημερήσιος όγκος

συναλλαγών ανερχόταν στο 1,38
εκατ. ευρώ, συγκριτικά με ημερήσιο
όγκο συναλλαγών στις 377 χιλ. ευ-
ρώ, όπως ήταν κατά το 2023.

Οι δύο τράπεζες κυρίως, Ελλη-
νική Τράπεζα και Τράπεζα Κύπρου,
με τις πράξεις που έχουν γίνει εντός
της μετοχικής τους δομής, αλλά
και των θετικών αλλαγών που έχουν

γίνει, έχουν δώσει μεγάλη ώθηση
στο ταμπλό που διαπραγματεύονται
οι μετοχές τους. Συνάμα, και εται-
ρείες εκτός του τραπεζικού τομέα
έχουν προχωρήσει σε αλλαγές, ανε-
βάζοντας έτσι γενικότερα τη «με-
τοχή» του ΧΑΚ, ενός Χρηματιστη-
ρίου που πολλάκις έχει χαρακτη-
ριστεί ανά καιρούς ως Χρηματι-
στήριο που δεν έχει πολύ βάθος.
Μεγάλος αστερίσκος ωστόσο υπάρ-
χει για το ΧΑΚ όταν θα «χτυπηθεί»
από την παύση της διαπραγμάτευ-
σης της μετοχής της Ελληνικής
Τράπεζας ένεκα της απόκτησης
της Τράπεζας κατά 100% από τη
Eurobank. Ακόμα υπάρχει «ανοιχτό
παράθυρο», με τις φήμες να θέλουν
να υπάρχει σκέψη για διπλή δια-
πραγμάτευση της Eurobank και

στην Αθήνα και στη Λευκωσία σε
κατοπινό στάδιο.

Αφήνοντας στην άκρη τις φήμες
και τα επόμενα βήματα, και επι-
στρέφοντας στα της απόδοσης του
ΧΑΚ, το χρηματιστήριο βρίσκεται
στις «δόξες» του και πιθανώς να
είναι η σωστή χρονική στιγμή για
να προχωρήσει η πολυσυζητημένη
ιδιωτικοποίησή του. Η νομοτεχνική
επεξεργασία του νομοσχεδίου είναι
στα τελικά στάδια, όπως είχε δη-
λώσει στα τέλη του έτους ο πρό-
εδρός του, κ. Μαρίνος Χριστοδου-
λίδης, και μετά την ψήφιση του νο-
μοσχεδίου η κυβέρνηση θα προ-
χωρήσει με τη διαδικασία προσφο-
ροδότησης, για την επιλογή του
κατάλληλου στρατηγικού επενδυτή. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΟΥΓΚΑΛΑΣ

Στα πάνω του το Χρηματιστήριο Αξιών Κύπρου λόγω τραπεζών
<<<<<<

Το χρηματιστήριο βρί-
σκεται στις «δόξες» του
και πιθανώς να είναι το
σωστό «τάιμινγκ» για

να προχωρήσει η ιδιω-
τικοποίησή του.

Το τελευταίο τρίμηνο η αύξηση του δείκτη ανέρχεται σε 13,58% και τον
τελευταίο μήνα έχει αυξηθεί ο δείκτης του ΧΑΚ κατά 5,58%. 

Τα φώτα στραμμένα 
στις ασφαλιστικές

στην Κύπρο
Ανοιχτό deal για την Εθνική Ασφαλιστική Κύπρου, 

προς συγχώνευση η CNP και «καλοβλέπουν» την Prime

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Πόλος έλξης έχουν γίνει οι ασφα-
λιστικές εταιρείες στην Κύπρο, με
τις εξελίξεις τον τελευταίο χρόνο
να είναι πολλές. Εν αναμονή της
συγχώνευσης της CNP Κύπρου με
τις ασφαλιστικές εταιρείες της Ελ-
ληνικής Τράπεζας, την Παγκυ-
πριακή και την Hellenic Insurance,
η θυγατρική της Εθνικής Ασφα-
λιστικής στην Κύπρο πάει προς
απόκτηση από την Τράπεζα Κύ-
πρου, ενώ προς πώληση όπως είναι
σε θέση να γνωρίζει η «Κ», είναι
και η Prime Insurance.

Ξεκινώντας αντιστρόφως, για
την Prime Insurance υπήρξε εν-
διαφέρον από κυπριακό επενδυ-
τικό ταμείο το οποίο έχει προχω-
ρήσει ήδη σε πολλές επενδύσεις
εντός Κύπρου, αλλά αποσύρθηκε
το ενδιαφέρον του. Η Prime Insu-
rance έχει μερίδιο αγοράς στον
γενικό κλάδο για το εννιάμηνο
του 2024 ύψους 3,1% και στον κλά-
δο ζωής μαζί με τα ατυχήματα (in-
cluding accident and health) στο
4,1%. Μάλιστα, υπήρξε αύξηση
μεριδίου σε σχέση με το αντίστοιχο

εννιάμηνο του 2023 στον γενικό
κλάδο, κατά 0,2%, ενώ στον κλάδο
ζωής το μερίδιο της εταιρείας ήταν
ίδιο και το 2023, στο 4,1%. Η Prime
έχει μικτά εγγεγραμμένα ασφάλι-
στρα στον γενικό κλάδο 11,3 εκα-
τομμύρια ευρώ, με την ποσοστιαία
αύξηση να είναι στο 11,2%. Στο
αντίστοιχο διάστημα του 2023 τα
μικτά εγγεγραμμένα ασφάλιστρα
της Prime στον γενικό κλάδο ήταν
στα 10,1 εκατομμύρια ευρώ. Στον

κλάδο ζωής τα μικτά εγγεγραμμένα
ασφάλιστρα της Prime για το εν-
νιάμηνο του 2024 ήταν στα 23,4
εκατ. ευρώ, αυξημένα κατά 10,3%
σε σχέση με το αντίστοιχο διά-
στημα του 2023, που ήταν 21,3
εκατ. ευρώ.

Λαμβάνονται αποφάσεις
Το deal που τρέχει στο παρόν

στάδιο και είναι σε προχωρημένη
φάση, είναι εκείνο μεταξύ Τράπεζας
Κύπρου και της θυγατρικής της
Εθνικής Ασφαλιστικής στην Κύπρο.
Ελληνικά μέσα ενημέρωσης ανα-
φέρουν πως η πράξη μεταξύ Τρά-
πεζας Κύπρου και θυγατρικής της
Εθνικής Ασφαλιστικής θα ανέλθει
κοντά στα 35 εκατομμύρια ευρώ,
ενώ η εντολή για πώληση της κυ-
πριακής θυγατρικής θα κριθεί από
το Διοικητικό Συμβούλιο της Ασφα-
λιστικής στην Ελλάδα μέσα στις
επόμενες 10 ημέρες.

Το 13,6% μαζί με το 4,4% του
μεριδίου που παρουσίαζαν στον
γενικό κλάδο στην Κύπρο οι Γε-
νικές Ασφάλειες Κύπρου της Τρά-
πεζας Κύπρου και η Εθνική Ασφα-
λιστική Κύπρου αντιστοίχως, θα

δημιουργήσει ένα 18% του μερι-
δίου στον γενικό κλάδο. Συνάμα,
τα μικτά εγγεγραμμένα ασφάλι-
στρα στον γενικό κλάδο των Γε-
νικών Ασφαλειών Κύπρου και της
Εθνικής Ασφαλιστικής Κύπρου θα
φτάσουν τα 66,1 εκατομμύρια ευρώ
(βάσει αποτελεσμάτων εννιαμήνου
2024).

Όσον αφορά στον κλάδο της
ζωής μαζί με τα ατυχήματα (inclu-
ding accident and health), η Eu-
rolife της Τράπεζας Κύπρου μαζί
με την Εθνική Ασφαλιστική Κύ-
πρου θα δημιουργήσουν ένα με-
ρίδιο αγοράς στο 30,5% (28,2%
και 2,3% αντίστοιχα), με μικτά εγ-

γεγραμμένα ασφάλιστρα στον κλά-
δο ζωής να αγγίζουν τα 166,8 εκα-
τομμύρια ευρώ (153,9 εκατ. και
12.9 εκατ. αντίστοιχα).

Έρχεται η συγχώνευση
Την περασμένη Τρίτη λήφθη-

καν οι απαραίτητες εγκρίσεις από
την Ελλάδα για το deal μεταξύ
CNP και Ελληνικής Τράπεζας. Συγ-
κεκριμένα, λήφθηκε η έγκριση
από την Ελλάδα λόγω της παρου-
σίας της CNP στη χώρα και πλέον
αναμένονται και οι εγκρίσεις από
τη μητρική στη Γαλλία. Έτσι, μόλις
ληφθούν και αυτές οι εγκρίσεις,
θα προχωρήσει η συγχώνευση της

CNP Κύπρου με τις ασφαλιστικές
της Ελληνικής Τράπεζας, την Παγ-
κυπριακή και την Hellenic Insu-
rance. Οι τέσσερις ασφαλιστικές
εταιρείες, δύο γενικού κλάδου και
δύο ζωής, θα σμίξουν σε μία γε-
νικού κλάδου και μία κλάδου ζωής,
όπως υπέδειξε εντός της εβδομά-
δας η Διοίκηση της Ελληνικής Τρά-
πεζας. Υπενθυμίζεται πως, στην
Ελληνική Τράπεζα πέρασε η CNP
Cyprus έναντι 182 εκατ. ευρώ. Η
Ελληνική Τράπεζα -ή μάλλον πλέον
η Eurobank- θα έχει ασφαλιστικές
στην Κύπρο με μερίδια αγοράς
30,3% στον κλάδο ζωής και 23,2%
στον γενικό κλάδο.

Πλέον, ιδιαίτερο ενδιαφέρον φαίνεται να δείχνουν για την Prime επενδυτικές εταιρείες με χρηματιστηριακές
συναλλαγές και επενδύσεις που έχουν την έδρα τους στην Κύπρο και που έχουν στρέψει το ενδιαφέρον τους και
στον τραπεζικό τομέα.

<<<<<<

Το 13,6% μαζί με το
4,4% του μεριδίου που
παρουσιάζουν στον γε-
νικό κλάδο στην Κύπρο
οι Γενικές Ασφάλειες
Κύπρου της Τράπεζας
Κύπρου και η Εθνική
Ασφαλιστική Κύπρου
αντιστοίχως, θα δημι-

ουργήσει ένα 18%.
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Της ΔΩΡΙΤΑΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΥ

Πέραν των €600 εκατ. διοχετεύτηκαν
στην κυπριακή αγορά μέσω του Προ-
γράμματος Πολιτικής Συνοχής «ΘΑ-
λΕΙΑ2021-2027» τα τελευταία 4 χρόνια.
Το πρόγραμμα περιλαμβάνει 16 προ-
τεραιότητες με σκοπό την υλοποίηση
πέραν των 160 έργων, που καλύπτουν
μεγάλο αριθμό αναπτυξιακών αναγ-
κών και διασφαλίζει στοχευμένη επέν-
δυση με τη συγχρηματοδότηση έργων
που ευθυγραμμίζονται με τις προτε-
ραιότητες της ΕΕ. Μέχρι σήμερα έχουν
ολοκληρωθεί ή βρίσκονται σε πορεία
υλοποίησης πέραν των 100 έργων με
χρηματοδότηση από το συγκεκριμένο
πρόγραμμα. Το ποσό χρηματοδότησης
αναμένεται να φτάσει το €1,8 δισ.
μέχρι το τέλος της προγραμματικής
περιόδου 2021-2027 (τέλη 2029). Από
το συγκεκριμένο ποσό τα €969 εκατ.
προέρχονται από ευρωπαϊκή χρημα-
τοδότηση, ενώ τα υπόλοιπα €842
εκατ. καλύπτονται από εθνικούς πό-
ρους.

Στο επίκεντρο η ενέργεια 
Ιδιαίτερη έμφαση δίνεται στη στή-

ριξη έργων που αφορούν στην ενέργεια
και το περιβάλλον, με προϋπολογισμό
€800 εκατ. Ειδικότερα, συγχρηματο-
δοτούνται από την ΕΕ και προωθούνται
δράσεις για την ενεργειακή αναβάθ-
μιση κατοικιών μέσω του Σχεδίου
«Εξοικονομώ-Αναβαθμίζω στις Κατοι-
κίες», καθώς και δράσεις για ενεργειακή

αναβάθμιση δημόσιων κτηρίων. Πα-
ράλληλα, για την περαιτέρω προώθηση
των ΑΠΕ προωθείται η δημιουργία
φωτοβολταϊκών πάρκων και η εγκα-
τάσταση φωβολταϊκών συστημάτων
με στόχο τη μείωση του κόστους κα-
τανάλωσης ενέργειας δημόσιων υπο-
δομών (δημόσια κτήρια, στρατόπεδα,
δημόσια πανεπιστήμια, ενεργειακές
ανάγκες δήμων). 

Προωθούνται ακόμα δράσεις για
την ενίσχυση και αναβάθμιση των
συστημάτων μεταφοράς και διανομής
ηλεκτρικής ενέργειας, όπως η ανα-
βάθμιση υφιστάμενων και η εγκα-
τάσταση σύγχρονων σταθμών μετα-
φοράς ηλεκτρικής ενέργειας, η αυ-
τοματοποίηση του συστήματος δια-
νομής μέσης τάσης και η εγκατάστα-
ση συστήματος SCADA/ADMS, η εγ-
κατάσταση συστημάτων GIS για υπο-
στήριξη του ψηφιακού μετασχημα-
τισμού των δικτύων, η ανάπτυξη δι-
κτύου οπτικών ινών στη διανομή για
τις ανάγκες του ενεργειακού δικτύου
καθώς και δράσεις για την εγκατά-
σταση συστημάτων αποθήκευσης
ενέργειας. Οι συγχρηματοδοτούμενες/
προωθούμενες δράσεις έχουν ως στό-

χο την ενίσχυση της ασφάλειας του
συστήματος ηλεκτρικής ενέργειας,
την περαιτέρω διείσδυση των ΑΠΕ
και τη μείωση των αποκοπών. 

Απασχόληση και ευάλωτοι 
Περισσότερα από €400 εκατ. δια-

τίθενται σε δράσεις που αφορούν στην
απασχόληση, την εκπαίδευση, την κοι-
νωνική ένταξη και την καταπολέμηση
της φτώχειας. Οι δράσεις για στήριξη
της απασχόλησης εφαρμόζονται στο
πλαίσιο των Ενεργητικών Πολιτικών
Απασχόλησης και αφορούν κυρίως την
υλοποίηση Σχεδίων Επιδοτούμενης
Απασχόλησης Ανέργων, υπό τη μορφή
παροχής κινήτρων προς τις επιχειρήσεις
για την πρόσληψη ανέργων, με ειδική
στόχευση σε ευάλωτες ομάδες, σε θέσεις
εργασίας καλύπτοντας μέρος του μι-
σθολογικού κόστους.

Συγκεκριμένα, το πρόγραμμα προ-
χωρά με τη δημιουργία δικτύου δομών
και υπηρεσιών ανεξάρτητης διαβίωσης
στην κοινότητα για άτομα με αναπηρίες.
Το έργο αφορά στη λειτουργία κατοι-
κιών και ατομικών προγραμμάτων υπο-
στήριξης ατόμων με σοβαρές αναπη-
ρίες, κυρίως με νοητική αναπηρία ή
και αυτισμό, στην ανεξάρτητη διαβίωση
στην κοινότητα. Για τα άτομα με αυ-
τισμό το πρόγραμμα προχώρησε στη
λειτουργία Κέντρου Οικογενειακής
Παρέμβασης και Στήριξης, για παροχή
υπηρεσιών έγκαιρης παρέμβασης και
στήριξης σε παιδιά που έχουν διαγνω-
στεί με Διαταραχή Αυτιστικού Φάσμα-
τος (ΔΑΦ). Η λειτουργία του κέντρου
προσφέρει παγκύπρια κάλυψη και απο-
σκοπεί στην έγκαιρη παρέμβαση και
στήριξη τόσο του παιδιού όσο και της
οικογένειας.

Το πρόγραμμα, εστιάζει ακόμα στην
παροχή δωρεάν υπηρεσιών κατ’ οίκον
φροντίδας σε άτομα με αναπηρίες για
παροχή επιπρόσθετης στήριξης και
κατ’ οίκον φροντίδας σε άτομα με πα-
ραπληγία, τετραπληγία και άτομα με
μυοπάθεια από εξειδικευμένους φρον-
τιστές. 

Τα σχέδια του προγράμματος αφο-
ρούν ακόμα τη λειτουργία του Κέντρου
Ενημέρωσης και Επιμόρφωσης για
την Απασχόληση και την Επιχειρη-
ματική Δράση σε Ευάλωτες Ομάδες

(ΚΕΕΑΕΔ) και για υπηρεσίες κατ’ οίκον
φροντίδας και νοσηλείας σε ευάλωτα
άτομα και οικογένειες που χρήζουν
βοήθειας. Ένα μέρος του ποσού που
διατίθεται για στήριξη των ευάλωτων
και ενίσχυση της απασχόλησης είναι
η επιδότηση διδάκτρων και σίτισης
παιδιών μέχρι 4ων ετών, με στόχο την
ενίσχυση των οικογενειών και τη συμ-
φιλίωση της οικογενειακής με την
επαγγελματική ζωή.

Επιπλέον, παρέχεται σίτιση σε ευά-
λωτες ομάδες μαθητών στα δημόσια
σχολεία, όπου προσφέρεται δωρεάν
γεύμα σε μαθητές που φοιτούν στη
δημόσια εκπαίδευση. Την ίδια ώρα,
μέσω του «Θάλεια» εφαρμόζονται δρά-
σεις σχολικής και κοινωνικής ένταξης
(έργο ΔΡΑ.Σ.Ε.+), σε επιλεγμένες σχο-
λικές μονάδες όλων των βαθμίδων
παγκύπρια στη βάση κοινωνικο-οικο-
νομικών κριτηρίων. Στο πλαίσιο του
έργου  προσφέρονται προγράμματα
ενισχυτικής διδασκαλίας και δημιουρ-
γικής απασχόλησης, καθώς και διδα-
σκαλία της ελληνικής γλώσσας σε μα-
θητές και γονείς με μεταναστευτική
βιογραφία προωθώντας τη συμπερι-
ληπτική εκπαίδευση.

Αξίζει να σημειωθεί ακόμα ότι ση-
μαντικοί πόροι ύψους €300 εκατ. στρέ-
φονται προς την ενίσχυση των μικρο-
μεσαίων επιχειρήσεων, τον ψηφιακό
μετασχηματισμό, την έρευνα και την
καινοτομία. Παράλληλα, πάνω από
€150 εκατ. διοχετεύονται στην τοπική
ανάπτυξη μέσω των Δήμων και των
Αρχών Τοπικής Αυτοδιοίκησης, ενώ
για τη βελτίωση των δικτύων μετα-
φορών προβλέπονται €30 εκατ. 

Πέντε κατηγορίες
Το πρόγραμμα έχει κατηγοριοποι-

ήσει πέντε έργα που τέθηκαν υπό την
ομπρέλα του, ως έργα στρατηγικής
σημασίας, βάσει κριτηρίων όπως η
μεγάλη συνεισφορά τους στην επίτευξη
των στόχων του προγράμματος, η ση-
μαντικότητά τους, ο καινοτόμος χα-
ρακτήρας και το μεγάλο οικονομικό
τους μέγεθος. Πρόκειται ειδικότερα
για την αναβάθμιση/ επέκταση συ-
στήματος πληροφοριών Γης (ΣΠΓ), με
προϋπολογισμό €22 εκ. και την ευρω-
παϊκή συνεισφορά να ανέρχεται στο

60%, την αειφόρο ανάπτυξη εθνικού
δασικού πάρκου (ΕΔΠ) Ακάμα με προ-
ϋπολογισμό €16,1 εκ. και την ευρω-
παϊκή συνεισφορά να ανέρχεται στο
60%, το πρόγραμμα Πληρώνω Όσο
Πετώ (ΠΟΠ), με προϋπολογισμό €25
εκατ. και την ευρωπαϊκή συνεισφορά
να ανέρχεται στο 85%, τον περιμετρικό
Αυτοκινητόδρομο Λευκωσίας - Φάση
Β3, με προϋπολογισμό €42,6 εκ. και
την ευρωπαϊκή συνεισφορά να ανέρ-
χεται στο 85% και την αναδιάρθρωση
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας
(ΥΚΕ), με προϋπολογισμό €48 εκ. και
την ευρωπαϊκή συνεισφορά να ανέρ-
χεται στο 60%. 

Ολοκληρωμένα έργα
- Στη Λευκωσία, η αποκατάσταση

της παλιάς Δημοτικής Αγοράς του Δή-
μου Λευκωσίας σε Κέντρο Έρευνας
και Καινοτομίας και η ανάπλαση του
Παλαιού ΓΣΠ για δημιουργία χώρου
πρασίνου και αναψυχής.

- Στη Λεμεσό, η διαμόρφωση πάρκου
στην Οδό Γκογκέν και οι «Δημοτικές
Πολυκατοικίες Πλουτής Σέρβας» για
παροχή κοινωνικών προγραμμάτων. 

- Στη Λάρνακα, η ανάπλαση της
πλατείας «Ζουχούρι» και η διαμόρφωση
του δημοτικού πάρκου Σαλίνα. 

- Στην Πάφο, η ανέγερση της Πα-
νεπιστημιακής Σχολής του ΤΕΠΑΚ.

- Στον τομέα της ψηφιοποίησης,
το Ολοκληρωμένο Πληροφοριακό Σύ-
στημα για τους Δήμους της Κύπρου
«Ευαγόρας» και η ανάπτυξη υποδομών
και συστημάτων «Έξυπνης Πόλης». 

- Ένταξη 20.000 παιδιών σε υπη-
ρεσίες προσχολικής εκπαίδευσης και
φροντίδας μέσω του Σχεδίου επιδό-
τησης διδάκτρων και σίτισης παιδιών. 

- Παροχή προγραμμάτων ενισχυ-
τικής διδασκαλίας και δημιουργικής
απασχόλησης στο 27% του μαθητικού
πληθυσμού σε σχολικές μονάδες όλων
των βαθμίδων στο πλαίσιο το έργου
ΔΡΑ.Σ.Ε.+. 

- Εφαρμογή του θεσμού «Κοινωνικός
Λειτουργός της Γειτονιάς» σε 287 δήμους
και κοινότητες, για την προσέγγιση
των προβλημάτων των ευάλωτων ατό-
μων σε τοπικό επίπεδο, που υλοποιείται
στο πλαίσιο της Αναδιάρθρωσης των
Υπηρεσιών Κοινωνικής Ευημερίας.

- Παροχή υπηρεσιών κατ’ οίκον
φροντίδας σε πέραν των 100 ατόμων
με αναπηρίες.

- Εγκατάσταση 27.000 έξυπνων
υδρομετρητών για καλύτερη διαχεί-
ριση των υδάτινων πόρων και εξοι-
κονόμηση νερού.

- Εκατοντάδες κατοικίες έχουν
αναβαθμιστεί ενεργειακά. 

- Εκατοντάδες επιχειρήσεις ενισχύ-
θηκαν στον τομέα της μεταποίησης.

Σε πορεία υλοποίησης
- Η αναβάθμιση των υποδομών δη-

μόσιων μεταφορών (εγκατάσταση νέ-
ων έξυπνων στάσεων/ στεγάστρων)
και αγορά ηλεκτρικών λεωφορείων. 

- Τα ερευνητικά εργαστήρια της
Πολυτεχνικής Σχολής του Πανεπι-
στημίου Κύπρου.

- Η δημιουργία σχολείων μηδενικής
κατανάλωσης ενέργειας για βελτίωση
της ενεργειακής απόδοσης και των
συνθηκών άνεσης των δημόσιων σχο-
λικών κτηρίων στην Κύπρο.

- Το έργο «Πράσινη και Έξυπνη
Ενέργεια στο Πανεπιστήμιο Κύπρου»
για αύξηση της χρήσης ΑΠΕ και μεί-
ωση του κόστους κατανάλωσης ενέρ-
γειας στις δημόσιες υποδομές.

- Το αποχετευτικό σύστημα Λάρ-
νακας (Γ’ Φάση).

- Το υδατικό έργο μεταφοράς πό-
σιμου νερού στο ύψωμα Κοκκινόκρεμ-
μος. 

- Τα αντιπλημμυρικά έργα μείζονος
Λεμεσού. 

- Ο εκσυγχρονισμός του ηλεκτρικού
δικτύου για την υποστήριξη της ενερ-
γειακής μετάβασης.

- Η μετατροπή της παλιάς Αστυνο-
μικής Διεύθυνσης σε Κέντρο Ιστορικής
Τεκμηρίωσης στην Πάφο.

- Η επέκταση και αναβάθμιση του
Νέου Συστήματος Αξιολόγησης της
Αναπηρίας. 

- Η ενίσχυση της λειτουργίας της
Υπηρεσίας Διαχείρισης Επιδομάτων
Πρόνοιας.

- Η ενίσχυση και εκσυγχρονισμός
του Τμήματος Εργασίας.

Ο προϋπολογισμός
Το Πρόγραμμα Πολιτικής Συνοχής

«ΘΑλΕΙΑ2021-2027» αποτελεί ένα
επταετές επενδυτικό πλάνο, που υιο-
θετεί τους πέντε βασικούς στόχους
που έχουν καθοριστεί από την ΕΕ. Οι
στόχοι αφορούν την πράσινη, κοινω-
νική, ανταγωνιστική, διασυνδεδεμένη
και πιο κοντά στους πολίτες της Ευ-
ρώπη. Αξίζει να σημειώσουμε ότι πρό-
κειται για τη μεγαλύτερη χρηματοδό-
τηση που έχει λάβει η Κύπρος από
την ένταξή της στην Ευρωπαϊκή Ένω-
ση το 2004.

<<<<<<

Ιδιαίτερη έμφαση δίνεται στη 
στήριξη έργων που αφορούν 
στην ενέργεια και το περιβάλλον,
με προϋπολογισμό €800 εκατ.

<<<<<<

Περισσότερα από €400 εκατ. 
διατίθενται σε δράσεις για την
απασχόληση, την εκπαίδευση και
την καταπολέμηση της φτώχειας. 

Διοχετεύτηκαν
€600 εκατ. μέσω 

«ΘΑλΕΙΑ» σε 4 χρόνια
Μέχρι τα τέλη του 2029 το ποσό αναμένεται 

να φτάσει το €1,8 δισ. – Στήριξη σε 2.000 επιχειρήσεις

Σε πορεία υλοποίησης βρίσκεται το έργο της μετατροπής της παλιάς Αστυνομικής Διεύθυνσης σε Κέν-
τρο Ιστορικής Τεκμηρίωσης στην Πάφο.

Στα έργα που έχουν ολοκληρωθεί περιλαμβάνεται η ανέγερση της Πανεπιστημιακής Σχολής του ΤΕΠΑΚ
στην Πάφο.

Μέχρι το 2029, οι επενδύσεις του Προ-
γράμματος αναμένεται να επιφέρουν
αύξηση του ΑΕΠ κατά 6% και να δη-
μιουργήσουν 8.500 νέες θέσεις εργασίας.
Παράλληλα, μέχρι το 2029 αναμένεται
ότι περίπου 3.000 άνεργοι θα αξιοποι-
ήσουν τα σχέδια επιδοτούμενης απα-
σχόλησης, 6.400 νέοι θα επωφεληθούν
από προγράμματα κατάρτισης και έν-
ταξης στην αγορά εργασίας και 5.000
ΑΜεΑ θα αξιοποιούν τις νέες υπηρεσίες
κοινωνικής ενσωμάτωσης. Σύμφωνα
με τη διευθύντρια Πολιτικής Συνοχής
και Πολυετούς Δημοσιονομικού Πλαι-
σίου, Ανθή Φιλιππίδου, 22.000 νέοι

χρήστες ανά έτος θα εξυπηρετούνται
από το εκσυγχρονισμένο σύστημα δη-
μόσιων μεταφορών, τις έξυπνες στάσεις/
στέγαστρα και την αγορά ηλεκτρικών
λεωφορείων. Επίσης, όπως επισημαίνει
η κα Φιλιππίδου, αναμένεται ότι 130.000
άνθρωποι θα συνδεθούν με το βελτιω-
μένο δημόσιο δίκτυο ύδρευσης και χι-
λιάδες κυβικά μέτρα νερού θα εξοικο-
νομηθούν από την εγκατάσταση έξυ-
πνων υδρομετρητών. Με τις επενδύσεις
του προγράμματος θα αυξηθεί η χρήση
των ΑΠΕ στο εθνικό ενεργειακό μείγμα,
φθάνοντας στο 30%. Επιπλέον, θα λά-
βουν στήριξη πέραν των 2.000 επιχει-

ρήσεων, ενώ θα δημιουργηθούν 900
νέες ερευνητικές θέσεις εργασίας.
100.000 άτομα θα επωφεληθούν από
αντιπλημμυρικά έργα και περίπου
90.000 άτομα από έργα προστασίας
πυρκαγιών. Μέσω των έργων ψηφιακής

αναβάθμισης αναμένεται να επωφε-
ληθούν τουλάχιστον 133.000 χρήστες
των νέων αναβαθμισμένων δημόσιων
ψηφιακών υπηρεσιών, προϊόντων και
διαδικασιών, ενώ μέσω του έργου ενερ-
γειακής αναβάθμισης κατοικιών θα
επωφεληθούν περίπου 4.000 νοικοκυ-
ριά. Στα πλαίσια των έργων τοπικής
ανάπτυξης, 45.000 άτομα θα έχουν
πρόσβαση σε νέες ή αναβαθμισμένες
πράσινες υποδομές, με 185 σχολικές
μονάδες να επωφελούνται από δράσεις
σχολικής και κοινωνικής ένταξης μα-
θητών. Τέλος, η δημιουργία εμβλημα-
τικών έργων, όπως η ανέγερση της

Σχολής Τουριστικών Επαγγελμάτων
του ΤΕΠΑΚ, η ανάπλαση του παλιού
ΓΣΠ, τα Ερευνητικά Εργαστήρια Πο-
λυτεχνικής Σχολής Πανεπιστημίου
Κύπρου, η δημιουργία Σχολείων Μη-
δενικής Κατανάλωσης Ενέργειας, η
αναβάθμιση υποδομών Δημόσιων Με-
ταφορών και αγορά Ηλεκτρικών Λε-
ωφορείων, θα βελτιώσει σημαντικά
την πρόσβαση σε σύγχρονες και ανα-
βαθμισμένες υποδομές, ενώ θα δημι-
ουργήσει σημαντικές ευκαιρίες για τη
νέα γενιά, προσθέτει η διευθύντρια
Πολιτικής Συνοχής και Πολυετούς Δη-
μοσιονομικού Πλαισίου.

<<<<<<

6.400 νέοι θα επωφελη-
θούν από προγράμματα
κατάρτισης και ένταξης
στην αγορά εργασίας.

Αύξηση 6% του ΑΕΠ και νέες θέσεις εργασίας
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Καθώς η διεθνής ζήτηση από μα-
κρινούς προορισμούς για ταξί-
δια στην Ευρώπη αυξάνεται και 
αναμένεται τα επόμενα χρόνια 
να ενισχυθεί σημαντικά, η Ελ-
λάδα θα μπορούσε να διεκδική-
σει ένα σημαντικό μερίδιο επι-
σκεπτών από αυτές τις αγορές. 
Με τη μεσαία τάξη στην Ινδία 
και την Κίνα να γιγαντώνεται 
με ταχείς ρυθμούς τα τελευταία 
χρόνια, γίνονται εύκολα αντι-
ληπτές οι προοπτικές για πολύ 
περισσότερους τουρίστες από 
αυτές τις χώρες. 

Η υλοποίηση μιας τέτοιας 
στρατηγικής προσανατολισμού 
προς μακρινότερες αγορές μπο-
ρεί να βοηθήσει στη μείωση της 
εποχικότητας του τουρισμού, 
δηλαδή στην αύξηση των επι-
σκέψεων σε μήνες εκτός της 
καλοκαιρινής αιχμής και στην 
αύξηση της μέσης κατά κεφα-
λήν δαπάνης ανά επισκέπτη. 
Με αυτό τον τρόπο θα μπορού-
σε να επιτευχθεί αύξηση των 
ταξιδιωτικών εισπράξεων από 
τα τρέχοντα επίπεδα των 22 
δισ. στα 34 δισ. έως το 2040. 
Αυτό υποστηρίζει η ∆ιεύθυν-
ση Οικονομικής Ανάλυσης της 
Εθνικής Τράπεζας σε μελέτη 
της για τον τουρισμό. «Ο ελλη-
νικός τουρισμός προέχει να μεί-
νει προσηλωμένος στους μακρο-
πρόθεσμους στρατηγικούς του 
στόχους, αξιοποιώντας τις τά-
σεις της διεθνούς τουριστικής 
αγοράς» και να μην επαναπαυ-
θεί σε «εύκολα ρεκόρ», αναφέ-
ρουν χαρακτηριστικά.

Συγκεκριμένα εκτιμάται ότι 
«η εποχικότητα μπορεί σταδι-
ακά να απομακρυνθεί από το 
μοντέλο ήλιος - θάλασσα, προ-
σεγγίζοντας την εποχικότητα 
των ευρωπαϊκών μεσογειακών 
χωρών, ως αντιπροσωπευτική 
ισορροπία δεδομένου του κλί-
ματος της περιοχής, με τον Ιού-
λιο - Αύγουστο να αντιστοιχεί 
στο 27% της ετήσιας δραστη-
ριότητας, από 37% σήμερα. Σε 

αυτές τις συνθήκες, το σύνολο 
της νέας δυνητικής ζήτησης θα 
είναι δυνατόν να απορροφηθεί 
χωρίς επιπλέον επιβάρυνση σε 
μήνες με τοπικό συνωστισμό, 
όπως ο Αύγουστος», εκτιμούν 
οι αναλυτές της Εθνικής Τράπε-
ζας. Προκειμένου να συμβεί αυ-
τό προτείνουν επαναστόχευση 
της εθνικής στρατηγικής προς 
την αποτελεσματική διαχείρι-
ση των τουριστικών ροών, την 
ανάδειξη εναλλακτικών προορι-
σμών και την αναβάθμιση του 
συνόλου υποδομών φιλοξενίας 
(όπως θαλάσσιες και οδικές με-

ταφορές και διαχείριση ενέργει-
ας, υδάτων και απορριμμάτων) . 
Επιπλέον απαιτείται, όπως ανα-
φέρει η μελέτη –αλλά γνωρίζει 
πολύ καλά και ο κλάδος– μεγέ-
θυνση των υποδομών υποδο-
χής, κυρίως των αεροδρομίων. 

Η προσέλκυση τουριστών 
από μακρινούς προορισμούς θε-
ωρείται απαραίτητη και για πρό-
σθετους λόγους: το 1/2 της πρό-
σθετης δυνητικής ζήτησης για 
ταξίδια στην Ευρώπη τα επό-
μενα χρόνια υπολογίζεται ότι 
είναι μη Ευρωπαίοι τουρίστες 
(έναντι 8% στο σημερινό μείγ-
μα του ελληνικού τουρισμού). 
Αυτοί οι ταξιδιώτες έχουν υψη-
λότερη δαπάνη ανά διανυκτέ-
ρευση (σχεδόν 1,8 φορές μεγα-
λύτερη έναντι των Ευρωπαίων 
και 2,3 φορές έναντι αυτών που 
φτάνουν οδικώς στη χώρα) και 
λιγότερο εποχική συμπεριφορά. 
Παράλληλα είναι ήδη εμφανής η 
ανακατανομή των τουριστικών 

ροών που λαμβάνει χώρα στην 
περιοχή, με νέους αναδυόμε-
νους προορισμούς να ελκύουν 
μέρος της περιφερειακής ζήτη-
σης της Μεσογείου. Χαρακτη-
ριστικό παράδειγμα αποτελεί η 
Αλβανία, η οποία σημείωσε άνο-
δο 82% το 2024 έναντι του 2019. 
Και πριν από αυτή, η Κροατία.

Πού βρίσκεται όμως η Ελλά-
δα στην κατάταξη των προτιμή-
σεων των δυνητικών ταξιδιω-
τών των μακρινών προορισμών; 
η Ελλάδα κατατάσσεται στη 10η 
θέση προτίμησης για ταξίδια 
στο εξωτερικό τους επόμενους 
12 μήνες από τους Αυστραλούς, 
στη 13η θέση από τους Αμερι-
κανούς, στην 32η από τους Κι-
νέζους και στην 36η από τους 
Ινδούς. Σε σύγκριση με το 2023 
η Ελλάδα έπεσε κατά 7 θέσεις 
στην αγορά της Κίνας και 11 
θέσεις στην αγορά της Ινδίας, 
αλλά ανέβηκε μία θέση στην 
αγορά των ΗΠΑ.

Η εικόνα με δεκάδες ζευγάρια 
από την Κίνα να επιλέγουν το 
μαγευτικό τοπίο της Οίας στη 
Σαντορίνη ή το γραφικό λιμάνι 
των Χανίων για να τελέσουν τον 
γάμο τους μας ταξιδεύει πίσω 
στο 2019, πριν από το ξέσπασμα 
της πανδημίας του κορωνοϊού. 
Μετά από μια παρατεταμένη πε-
ρίοδο αυστηρών περιορισμών 
που είχαν επιβληθεί από τις κι-
νεζικές αρχές και διήρκεσαν 
έως το 2023, το 2024 σηματοδό-
τησε τη δυναμική επανεμφάνι-
ση των Κινέζων τουριστών όχι 
μόνο στη χώρα μας, αλλά στο 
διεθνές τουριστικό προσκήνιο. 
Πλέον η προσοχή στρέφεται 
στην επικείμενη θερινή σεζόν, 
με την Ελλάδα να διεκδικεί το 
δικό της μερίδιο από την τερά-
στια αγορά της Κίνας, η οποία 
δηλώνει ξανά «παρούσα» στον 
παγκόσμιο χάρτη των ταξιδιών.  

Σε αυτή την κατεύθυνση, 
η ενίσχυση της αεροπορικής 
σύνδεσης της Αθήνας, η οποία 
λειτουργεί ως η κύρια πύλη ει-
σόδου για τους επισκέπτες από 
τη χώρα της Απω Ανατολής, 
θεωρείται κομβικής σημασίας. 
Φέτος αναμένεται περαιτέρω 
ώθηση με την προσθήκη μιας 
τέταρτης, απευθείας πτήσης 
από την Air China. 

Πιο αναλυτικά, με σημείο εκ-
κίνησης τον Ιούλιο του 2025, η 
Air China, ένας από τους μεγα-
λύτερους αερομεταφορείς στην 
Ασία, θα αυξήσει τις πτήσεις 
από τον ∆ιεθνή Αερολιμένα 
Αθηνών «Ελ. Βενιζέλος» προς 
το αεροδρόμιο Capital του Πε-
κίνου σε τέσσερις εβδομαδιαίες 

αναχωρήσεις, από τρεις πέρυσι.   
Επιπλέον, η μικρότερη σε 

μέγεθος Juneyao Air, η οποία 
πραγματοποίησε το ντεμπούτο 

της στο αεροδρόμιο της Αθή-
νας πέρυσι με το δρομολόγιο 
προς τη Σαγκάη, προγραμμα-
τίζει από τον προσεχή Απρί-
λιο να προσθέσει μία επιπλέον 
πτήση, ανεβάζοντας τον αριθμό 
των εβδομαδιαίων αναχωρήσε-
ων σε τέσσερις από τρεις που 
ήταν το 2024. 

Παράλληλα, κύκλοι της αγο-
ράς αναφέρουν στην «Κ» ότι 
εντός του προσεχούς διαστήμα-
τος αναμένεται να ανακοινωθεί 
η είσοδος ενός νέου παίκτη στη 
γραμμή Αθήνα - Κίνα, ενισχύ-

οντας περαιτέρω τη συνδεσι-
μότητα της χώρας μας με την 
ασιατική αγορά.  

Αξίζει ωστόσο να σημειωθεί 
ότι η συγκεκριμένη αγορά πα-
ραμένει περιορισμένη στο σύ-
νολο της διεθνούς επιβατικής 
κίνησης της Ελλάδας, καθώς 
παρότι τα νούμερα είναι εν-
θαρρυντικά, θεωρούνται μικρά.    

Κατά το 2024 ο αριθμός των 
επιβατών που διακινήθηκαν 
μέσω απευθείας πτήσεων από 
την Κίνα στο αεροδρόμιο «Ελ. 
Βενιζέλος» ανήλθε σε 117.000, 
καταγράφοντας αύξηση 216% 
σε σύγκριση με το 2023, χρο-
νιά κατά την οποία εξακολου-
θούσαν να ισχύουν περιορισμοί 
στην Κίνα, κάτι που εξηγεί το 
εντυπωσιακό ποσοστό ανόδου. 
Σε σύγκριση με το 2019 η αύξη-
ση φθάνει στο 90%. Οι συνολι-
κές αφίξεις ξένων επιβατών από 
την Κίνα, είτε απευθείας είτε 
με ενδιάμεσο σταθμό, ανήλθαν 
πέρυσι σε 139.000, αυξημένες 
κατά 45% και κατά 30% σε σχέ-
ση με το 2023 και το 2019 αντί-
στοιχα. Να σημειωθεί ότι η Κί-
να το 2019 είχε κατακτήσει τη 
15η θέση στην εικοσάδα των 
κορυφαίων αγορών του αερο-
δρομίου της Αθήνας, καταγρά-
φοντας αξιοσημείωτη άνοδο, 
αφού ένα χρόνο νωρίτερα είχε 
εισέλθει για πρώτη φορά στην 
κατάταξη, καταλαμβάνοντας 
την 20ή θέση. Τέλος, ενδιαφέ-
ρον έχει το γεγονός ότι οι Κι-
νέζοι ταξιδιώτες, μαζί με τους 
Αμερικανούς, συγκαταλέγονται 
στους τουρίστες που δαπανούν 
συνήθως τα μεγαλύτερα ποσά 
στα εμπορικά καταστήματα του 
αεροδρομίου.   
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Air China και Juneyao 
Air αυξάνουν από 

το καλοκαίρι τον αριθ-
μό των απευθείας 
πτήσεων μεταξύ 

Αθήνας και Πεκίνου.

Οι μακρινές αγορές, ευκαιρία
για τον ελληνικό τουρισμό

Οι Κινέζοι επιστρέφουν, οι πτήσεις αυξάνονται    

Αυξάνεται η ζήτηση για ταξίδια προς την Ευρώπη από Κίνα, Ινδία, Αυστραλία, ΗΠΑ

Από τον Ιούλιο η Air China θα αυξήσει τις πτήσεις από το «Ελ. Βενιζέ-
λος» προς το αεροδρόμιο Capital του Πεκίνου σε τέσσερις εβδομαδιαίες 
αναχωρήσεις, από τρεις το χειμώνα.     

Της ΜΑΤΙΝΑΣ ΧΑΡΚΟΦΤΑΚΗ    
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Πρόσθετες ταξιδιωτι-
κές εισπράξεις 12 δισ. 
ευρώ σε ορίζοντα δε-

καπενταετίας «βλέπει» 
η Εθνική Τράπεζα.

Οι ελληνικές τράπεζες, η καθεμιά 
με διαφορετικό ρυθμό, συνεχί-
ζουν την επιθετική αύξηση των 
ναυτιλιακών τους χαρτοφυλακί-
ων, καθώς ο κλάδος αντιμετωπί-
ζεται ως δεξαμενή πελατών χα-
μηλού και σε κάθε περίπτωση 
αξιολογήσιμου ρίσκου, που μπο-
ρεί να παράγει υψηλό εισόδημα 
από τόκους. Σύμφωνα με πηγές 
που παρακολουθούν τα συγκεκρι-
μένα μεγέθη, κατά τη διάρκεια 
του 2024 εκτιμάται πως οι τρα-
πεζικές χρηματοδοτήσεις προς 
την ελληνόκτητη ποντοπόρο αυ-
ξήθηκαν από τα 15,8 δισ. δολά-
ρια στα τέλη του 2023 σε επίπε-
δα πέριξ των 17 δισ. δολαρίων. 
Κι αυτό παρά το γεγονός πως η 
καλή πορεία της ναυλαγοράς τα 
τελευταία χρόνια οδήγησε πολ-
λές ναυτιλιακές στην απόφαση 
να κλείσουν τα δάνειά τους πριν 
από τη λήξη τους. Εκτός από τις 
τέσσερις συστημικές τράπεζες και 
την ABBank, από το 2023 και η 
Παγκρήτια Τράπεζα, που πλέον 
έχει ενοποιηθεί με την Τράπεζα 
Αττικής, φέρεται να έχει αυξή-
σει έτι περαιτέρω τα δάνειά της 
προς τη ναυτιλία, που το 2023 
ήταν στα 74 εκατ. δολ. Επιπλέον 
αύξηση έχει σημειώσει και η συ-
νολική χρηματοδότηση της ελλη-
νόκτητης ποντοπόρου ναυτιλίας, 
δηλαδή τόσο από ελληνικές όσο 
και από ξένες τράπεζες, που πριν 
από ένα χρόνο βρισκόταν στα επί-
πεδα των 50,9 δισ. δολ., κυρίως 
λόγω της μεγέθυνσης των ελλη-
νικών χαρτοφυλακίων.

Το θέμα δεν έχει διαφύγει την 
προσοχή των διεθνών τραπεζικών 
αναλυτών, όπως η Morningstar 
DBRS, οι οποίοι στις αρχές του 
μήνα σε έκθεσή τους για τον ευ-
ρωπαϊκό τραπεζικό κλάδο συ-
νολικά διαπιστώνουν πως οι ελ-
ληνικές τράπεζες κινούνται σε 
αντίθετη κατεύθυνση από αυτή 
των ομολόγων τους στις άλλες 
χώρες. Συγκεκριμένα, οι γερμα-

νικές και σκανδιναβικές τράπεζες 
οπισθοχωρούν, οι γαλλικές κυρι-
αρχούν και οι ελληνικές πλασά-
ρονται στις πρώτες θέσεις των 
σχετικών μεριδίων αγοράς. 

Η DBRS θυμίζει ότι η παγκό-
σμια χρηματοοικονομική κρίση 
του 2008 αποτέλεσε ένα σημείο 
καμπής για τη ναυτιλία, αφού οι 
όγκοι του διεθνούς εμπορίου μει-
ώθηκαν δραστικά, με αποτέλεσμα 
οι τράπεζες να βρεθούν αντιμέ-
τωπες με αύξηση των κόκκινων 
δανείων και υψηλές προβλέψεις 
για επισφάλειες. Κάποιες μάλι-
στα –κυρίως γερμανικές, σκαν-
διναβικές αλλά και βρετανικές– 
χρειάστηκε να διασωθούν από 
τις κυβερνήσεις τους λόγω των 
υψηλών ζημιών ή και να κλείσουν 
ολοσχερώς, με αποτέλεσμα το 
ρυθμιστικό πλαίσιο να γίνει αυ-

στηρότερο και ο κλάδος να κατα-
στεί πιο επιφυλακτικός απέναντι 
στα ναυτιλιακά δάνεια.

Σήμερα, σύμφωνα με την 
DBRS, οι μεγάλες γαλλικές τράπε-
ζες –BNP Paribas, Crédit Agricole, 
Société Générale– είναι ανάμεσα 
στους μεγαλύτερους ναυτιλιακούς 
χρηματοδότες, όμως λόγω του με-
γέθους τους η έκθεσή τους δεν 
αποτελεί παρά το 2% των συνο-
λικών δανειακών χαρτοφυλακίων 
τους. Οι τέσσερις μεγάλες ελληνι-
κές τράπεζες κατατάσσονται πλέ-
ον, σύμφωνα με τον οίκο πιστο-
ληπτικής αξιολόγησης, ανάμεσα 
στις κορυφαίες δυνάμεις ναυτιλι-
ακών δανείων στην Ευρώπη και 
με δεδομένο το μικρότερο μέγε-
θος των χαρτοφυλακίων τους, τα 
ναυτιλιακά δάνεια αποτελούν κα-
τά μέσον όρο το 8% του συνόλου, 
χωρίς ωστόσο να χαρακτηρίζει το 
γεγονός αυτό αρνητικό.

Με το... δεξί μπήκε το 2025 για τις 
επιχειρήσεις, καθώς τον πρώτο 
μήνα του έτους καταγράφηκε αύ-
ξηση του τζίρου σε σύγκριση με 
τον Ιανουάριο του 2024, τουλάχι-
στον σε ό,τι αφορά τις οικονομικές 
οντότητες που έχουν υποχρέωση 
τήρησης διπλογραφικών βιβλίων. 
Για μια ακόμη φορά τις πιο εντυ-
πωσιακές επιδόσεις σημείωσαν 
οι κλάδοι του real estate και των 
logistics, ενώ, αντιθέτως, χαμη-
λή ήταν η ενίσχυση του κύκλου 
εργασιών για τον κλάδο με τη με-
γαλύτερη συνεισφορά, αυτόν του 
εμπορίου. Ειδικότερα, σύμφωνα 
με τα στοιχεία που δημοσιοποί-
ησε χθες η Ελληνική Στατιστική 
Αρχή (ΕΛΣΤΑΤ) ο κύκλος εργασι-
ών για το σύνολο των επιχειρή-
σεων με υποχρέωση τήρησης δι-
πλογραφικών βιβλίων ανήλθε τον 
Ιανουάριο του 2025 σε 28,21 δισ. 
ευρώ, έναντι 26,27 δισ. ευρώ τον 
Ιανουάριο του 2024, καταγράφο-
ντας αύξηση 7,4%. 

Η μεγαλύτερη αύξηση τζίρου, 
26,4%, καταγράφηκε στον τομέα 
της παροχής ηλεκτρικού ρεύματος 
- φυσικού αερίου, απόρροια της 
ανόδου των τιμών σε σύγκριση 
με πέρυσι, αλλά και της μεγαλύ-
τερης κατανάλωσης που υπήρξε 
λόγω χαμηλότερων θερμοκρασι-
ών. Αύξηση 24,4% σημείωσε ο 
τζίρος στον κλάδο της γεωργίας 
- δασοκομίας - αλιείας. Ακολου-
θεί ο τομέας των επαγγελματι-
κών, επιστημονικών και τεχνι-
κών δραστηριοτήτων με αύξηση 
18,4%, αύξηση που συνδέεται με 
τις υψηλότερες τιμές συνολικά 
στον κλάδο των υπηρεσιών. Κατά 
17,3% αυξήθηκε ο κύκλος εργα-
σιών στον κλάδο μεταφοράς και 
αποθήκευσης (logistics), ενώ ο 

κλάδος της διαχείρισης ακίνητης 
περιουσίας εμφάνισε αύξηση τζί-
ρου 16,9%. Πολύ πιο υποτονικές 
ήταν οι επιδόσεις του μεγαλύτε-
ρου κλάδου, ήτοι του εμπορίου, 
χονδρικού και λιανικού. Ο κύκλος 
εργασιών διαμορφώθηκε τον Ια-
νουάριο του 2025 σε 10,37 εκατ. 
ευρώ έναντι 9,89 εκατ. ευρώ τον 
Ιανουάριο του 2024, καταγράφο-
ντας αύξηση 4,8%. Σημειώνεται 
ότι η συνεισφορά του κλάδου του 
εμπορίου στον συνολικό κύκλο ερ-
γασιών των επιχειρήσεων ήταν το 
2024 37% έναντι 37,9% το 2023. 

Ο δεύτερος μεγαλύτερος κλά-
δος, η μεταποίηση, είχε κύκλο ερ-
γασιών τον Ιανουάριο του 2025 

6,86 δισ. ευρώ έναντι 6,49 δισ. 
ευρώ τον Ιανουάριο του 2024, 
καταγράφοντας αύξηση 5,8%. 
Αξίζει να σημειωθεί ότι η συνει-
σφορά της μεταποίησης στον συ-
νολικό κύκλο εργασιών των επι-
χειρήσεων ακολούθησε ανάλογη 
πορεία με αυτή του εμπορίου, 
καθώς διαμορφώθηκε σε 19,7% 
από 20,3% το 2023.    

Ο κλάδος της παροχής υπηρε-
σιών καταλύματος και εστίασης 
σημείωσε αύξηση του κύκλου ερ-
γασιών κατά 9,9% τον Ιανουά-
ριο του 2025 σε σύγκριση με ένα 
χρόνο πριν.

Αυξήθηκαν τα δάνεια
ελληνικών τραπεζών

προς τη ναυτιλία 

Ανοδος τζίρου 7,4%
για τις επιχειρήσεις
τον Ιανουάριο 2025

Κατά τη διάρκεια 
του 2024 έφτασαν κο-

ντά στα 17 δισ. δολάρια.

Διαμορφώθηκε 
στα 28,21 δισ. ευρώ, 

έναντι 26,27 δισ. ευρώ 
τον Ιανουάριο του 2024 
για όσες τηρούν διπλο-

γραφικά βιβλία.

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ 
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Οι αποδοχές στον δημόσιο το-
μέα δεν είναι υψηλότερες από 
τις αντίστοιχες του ιδιωτικού 
τομέα, εφόσον συγκρίνονται 
εργαζόμενοι με αντίστοιχα 
προσόντα. Σε αυτό το συμπέ-
ρασμα καταλήγει μελέτη του 
ΚΕΠΕ για τα έτη 2022-2023, 
η οποία διαψεύδει την κοινή 
πεποίθηση ότι οι δημόσιοι 
υπάλληλοι είναι πιο καλοπλη-
ρωμένοι από τους ιδιωτικούς.

Σύμφωνα με όσα αναφέ-
ρει η μελέτη, ενώ είναι αλή-
θεια ότι ο μέσος καθαρός μι-
σθός στον δημόσιο τομέα το 
2023 ήταν κατά 8% υψηλό-
τερος έναντι του ιδιωτικού 
(1.179,3 ευρώ έναντι 1.090 
ευρώ), όταν συγκριθούν πα-
νομοιότυποι εργαζόμενοι με 
το ίδιο εκπαιδευτικό επίπεδο, 
εμπειρία και ηλικία, τα απο-
τελέσματα αντιστρέφονται. 
Ειδικότερα, με βάση το ωρο-
μίσθιο, οι δημόσιοι υπάλλη-
λοι αμείβονται κατά 13,3% 
λιγότερο σε σχέση με τους 
ιδιωτικούς υπαλλήλους με 
τα ίδια προσόντα, με τη δια-
φορά να φτάνει το 33,3% για 
τους κατόχους διδακτορικού 
τίτλου. Σε επίπεδο μηνιαίων 
αποδοχών η υστέρηση στον 
δημόσιο τομέα είναι μεταξύ 
15,8% και 18,6% (ανάλογα με 
τη μεθοδολογία που ακολου-
θείται). Στη σύγκριση έχει συ-
νεκτιμηθεί το γεγονός ότι οι 
εργαζόμενοι στον ιδιωτικό 
τομέα παίρνουν 13ο και 14ο 
μισθό, ενώ στο ∆ημόσιο έχει 
καταργηθεί. ∆ηλαδή, ο υπο-

λογισμός έγινε προσθέτοντας 
τους 14 μισθούς στον ιδιωτι-
κό τομέα και διαιρώντας στη 
συνέχεια τις συνολικές ετή-
σιες αποδοχές τους διά του 
12, ώστε να υπάρχει το ίδιο 
μέτρο σύγκρισης με τον δη-
μόσιο τομέα.

Οι ερευνητές του ΚΕΠΕ 
(Γιώργος Ιωαννίδης και Ελι-
σάβετ Νίτση) αποδίδουν το 
γεγονός αυτό στο «πάγωμα» 
των αμοιβών στον δημόσιο 
τομέα κατά τα τελευταία 10 
έτη, την ώρα που στον ιδι-
ωτικό τομέα η άνοδος του 
οικονομικού κύκλου και η 

μείωση της ανεργίας βοη-
θούσαν στην αύξηση των μι-
σθών. Οπως επισημαίνεται, 
«η συνδυαστική επίδραση 
των περικοπών των μισθών 
των δημοσίων υπαλλήλων, 
σε συνδυασμό με την πλή-
ρη εφαρμογή του (χαμηλό-
τερου) ενιαίου μισθολογίου 
για τους νεοεισερχόμενους, 
ώθησε τον μέσο μισθό στο 
∆ημόσιο προς τα κάτω. Αντι-
θέτως, όταν οι οικονομικές 
συνθήκες άρχισαν να βελτι-
ώνονται, η ανεργία να πέφτει 
και το ΑΕΠ να αυξάνεται, οι 
μισθοί στον ιδιωτικό τομέα 

αυξήθηκαν, σε αντίθεση με 
το δημόσιο όπου παρέμειναν 
στο ίδιο επίπεδο». Σύμφωνα 
με τους ίδιους, το χάσμα υπέρ 
του ιδιωτικού τομέα διευρύν-
θηκε μεταξύ 2022 και 2023 
λόγω της αύξησης των κα-
τώτατων μισθών στον ιδιω-
τικό τομέα.

Πρέπει να σημειωθεί, 
πάντως, ότι πλέον οι μισθοί 
στον δημόσιο τομέα δεν εί-
ναι «παγωμένοι». Συγκεκρι-
μένα, το 2024 δόθηκαν αυ-
ξήσεις για πρώτη φορά μετά 
από 14 χρόνια και συγκεκρι-
μένα μεσοσταθμική αύξηση 

6,5%. Επιπροσθέτως, φέτος 
θα δοθεί οριζόντια αύξηση 
σε όλους τους μισθούς του 
δημοσίου τομέα, έτσι ώστε 
ο βασικός μισθός για τον νε-
οδιοριζόμενο δημόσιο υπάλ-
ληλο υποχρεωτικής εκπαί-
δευσης να μην υπολείπεται 
του βασικού μισθού του ιδι-
ωτικού τομέα. Για φέτος αυτή 
η διαφορά που θα καλυφθεί 
υπολογίζεται σε 20 ευρώ. Από 
το 2026 θα δίνεται ολόκληρη 
η αύξηση του κατώτατου μι-
σθού του ιδιωτικού τομέα και 
στον δημόσιο. 

Στο παρελθόν, τα πράγ-
ματα ήταν διαφορετικά και 
συγκεκριμένα πολύ ευνοϊ-
κότερα για τους δημοσίους 
υπαλλήλους. Σε μελέτη για 
την περίοδο 1975-85 (Κιου-
λάφας κ.α.) διαπιστώθηκε ότι 
οι απασχολούμενοι στις δη-
μόσιες επιχειρήσεις απολάμ-
βαναν ένα θετικό και διευρυ-
νόμενο μισθολογικό χάσμα 
ύψους 20%-25%, έναντι των 
μισθωτών του ιδιωτικού το-
μέα με τα ίδια χαρακτηριστι-
κά. Μελέτη του 2011 για την 
περίοδο 2004-2007 (Giordano 
κ.α.), που αφορά και την Ελλά-
δα, διαπίστωσε ότι το μισθο-
λογικό χάσμα της περιόδου 
ήταν 21,4%. Σύμφωνα με πιο 
πρόσφατες μελέτες, το θετι-
κό μισθολογικό χάσμα υπέρ 
του ∆ημοσίου το 2013 κυμαι-
νόταν μεταξύ 8,5% και 10%.

Τα δεδομένα της μελέτης 
του ΚΕΠΕ προέρχονται από 
την Ερευνα Εργατικού ∆υνα-
μικού της ΕΛΣΤΑΤ των ετών 
2022 και 2023.

ΠΗΓΗ: ΚΕΠΕ

Σύνθεση απασχόλησης και μέσος όρος αμοιβών
στον ιδιωτικό και δημόσιο τομέα

Πλήρης απασχόληση

Θέση ευθύνης

Δεν τελείωσαν τη στοιχειώδη εκπαίδευση

Εχουν απολυτήριο στοιχειώδους 
εκπαίδευσης

Εχουν τελειώσει την γ' τάξη 
μέσης εκπαίδευσης

Εχουν απολυτήριο μέσης εκπαίδευσης

Εχουν μετα-δευτεροβάθμια 
επαγγελματική κατάρτιση

Εχουν πτυχίο τριτοβάθμιας εκπαίδευσης

Εχουν μεταπτυχιακό τίτλο

Μέσος χρόνος εβδομαδιαίας 
απασχόλησης (σε ώρες)

Σύνθεση απασχόλησης, %

Δημόσιος
τομέας

Ιδιωτικός
τομέας

Δημόσιος
τομέας

Ιδιωτικός
τομέας

Μισθολογική
διαφορά, %

Μέση μηνιαία καθαρή αμοιβή, €

96,7
19,4
0,04

2,8

2,9
25,8

8,4
46,4
13,7

38,9

1.194,3
1.454,4
558,1

840,1

850,8
1.036,2

1.093,8
1.215,5
1.528,0

89,7
12,4
0,2

4,1

7,9
40,1

15,2
25,9
6,7

40,7

3,3
-22,6
-11,8

-5,9

-14,6
7,8

-2,1
6,0

-17,9

1.156,2
1.878,3
632,6

892,6

996,0
961,0

1.117,2
1.146,7
1.860,1

2023

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Οι δημόσιοι υπάλληλοι
δεν είναι πιο καλοπληρωμένοι

Σε σύγκριση με τους μισθωτούς ιδιωτικού τομέα με ίδια προσόντα παίρνουν λιγότερα Πράσινο φως  για την εκταμίευση της 5ης δόσης του 
Ταμείου Ανάκαμψης, ύψους 3,1 δισ. ευρώ, άναψε η 
Ευρωπαϊκή Επιτροπή, με την τελική απόφαση να 
αναμένεται τον Απρίλιο.

Εν τω μεταξύ, οι αρμόδιες ελληνικές αρχές και η 
Κομισιόν ετοιμάζουν την –τελευταία, σύμφωνα με την 
Κομισιόν– αναθεώρηση του ελληνικού προγράμματος, 
ώστε να μη χαθούν πόροι που είναι στη διάθεση της 
χώρας. Η πρόταση θα υποβληθεί περί τα τέλη Απρι-
λίου και αναμένεται να εγκριθεί το καλοκαίρι, οπότε 
και θα υποβληθεί το 6ο αίτημα πληρωμής.

Με τα 3,1 δισ. ευρώ της χθεσινής θετικής προκα-
ταρκτικής αξιολόγησης της Επιτροπής, οι εκταμιεύ-
σεις του ελληνικού προγράμματος θα έχουν φτάσει 
στο 59% του συνολικού προϋπολογισμού των 36 δισ. 
ευρώ. Επίσης, θα έχει ολοκληρωθεί το 35% των ορο-
σήμων, καθώς η δόση αυτή απαιτούσε την εκπλήρω-
ση άλλων 32 οροσήμων και στόχων.

Σύμφωνα με την ανακοίνωση του υπουργείου Εθνι-
κής Οικονομίας και Οικονομικών, «για το σκέλος των 
επιχορηγήσεων τα ορόσημα  περιελάμβαναν, μεταξύ 
άλλων, τη συμβασιοποίηση έργων όπως η εκπόνηση 
των πολεοδομικών σχεδίων σε 750 δημοτικές ενότη-
τες σε ολόκληρη τη χώρα και περισσότερες από 65 
στρατηγικές αστικές αναπλάσεις σε δήμους –μετα-
ξύ των οποίων οι αναπλάσεις του Βοτανικού και της 
Αθηναϊκής Ριβιέρας–, τα έργα του σχεδίου δασικής 
προστασίας «antiNERO», των αναδασώσεων, καθώς 
και τα αντιδιαβρωτικά και αντιπλημμυρικά έργα στον 
Εβρο και στη Ροδόπη. Επιπλέον  ολοκληρώθηκαν:  οι 
εγκρίσεις για πάνω από 20 κέντρα καινοτομίας στα 
πανεπιστήμια και 70 συμπράξεις ερευνητικής αριστεί-
ας των ελληνικών πανεπιστημίων με ιδιωτικές επιχει-
ρήσεις, η ενεργειακή αναβάθμιση 8.000 επιπλέον κα-
τοικιών στο πλαίσιο του προγράμματος «Εξοικονομώ 
κατ’ οίκον» και η προκήρυξη νέων προγραμμάτων 
ενεργειακής εξοικονόμησης. Επίσης προωθήθηκαν 
σημαντικές μεταρρυθμίσεις, όπως η επιτάχυνση της 
επιστροφής ΦΠΑ, η ολοκλήρωση σε ποσοστό 85% 
της κτηματογράφησης από το Εθνικό Κτηματολόγιο, 
το νομοθετικό πλαίσιο για τη μετάβαση σε γρήγορες 
ευρυζωνικές συνδέσεις κ.ά. Για το δανειακό σκέλος, 
αντιστοίχως, τα ορόσημα αφορούσαν τη συμβασιο-
ποίηση δανειακών πόρων ΤΑΑ ύψους άνω των 7 δισ. 
ευρώ, καθώς και την ενεργοποίηση των προγραμμά-
των για τη στέγαση «Σπίτι μου ΙΙ» και «Αναβαθμίζω 
το σπίτι μου».

ΕΙΡΗΝΗ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Εγκρίθηκε η 5η δόση 
ύψους 3,1 δισ. από 

το Ταμείο Ανάκαμψης
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Σ
υνεχίζω και σήμερα την 
ανάλυσή μου από το πόρι-
σμα. Ούτε με τη φωτιά ούτε 

με το τι συνέβη μετά το δυστύχη-
μα θα ασχοληθώ. Θα περιοριστώ 
μόνο στο τι συνέβη στον σταθμό 
Λαρίσης στη λίγη ώρα πριν από 
το δυστύχημα. Θέλω να σας προ-
διαθέσω για το τι θα διαβάσετε. 
Το τι ακριβώς έγινε, αποκαλύπτει 
το απόλυτο μπάχαλο που επικρα-
τεί στους δημόσιους οργανισμούς 
και τους δημόσιους υπαλλήλους, 
για το οποίο είμαστε σχεδόν όλοι 
υπεύθυνοι. Λίγο πολύ όλοι τα γνω-
ρίζουμε και τα αντιμετωπίζουμε 
στις συναλλαγές μας με το ∆ημό-
σιο, αλλά ουδέποτε μπορούσαμε 
να φανταστούμε ότι αυτό το μπά-
χαλο μπορεί να οδηγήσει σε μια 
τραγωδία όπου 57, κυρίως νέοι, 
άνθρωποι έχασαν τη ζωή τους.

Θα σας το πω επιγραμματι-
κά: Εκείνο το βράδυ, αλλά και σε 
άλλες περιπτώσεις, δεν τηρήθη-
καν τα πρωτόκολλα, έγιναν κο-
πάνες και προσπάθεια αλληλοκά-
λυψης των υπαλλήλων του ΟΣΕ. 
Ακόμη αναδύεται ανάγλυφα ότι 
υφίσταται μεγάλη κόντρα μετα-
ξύ των υπαλλήλων της ιδιωτικής 
Hellenic Train και του κρατικού 
ΟΣΕ. Μόνο αυτό το σημείο εγκυ-
μονεί πολλούς κινδύνους και θα 
έπρεπε να μας προβληματίσει 
πολύ. ∆εν γνωρίζω πώς φτάσαμε 
σε αυτό το μοντέλο λειτουργίας 
(τρένα ιδιωτικά, υποδομές κρα-
τικές), αλλά σίγουρα το δυστύ-
χημα αποκαλύπτει πολλά. Πάμε!

Ο ίδιος σταθμάρχης, νωρί-
τερα την ίδια μέρα, έκανε λά-
θος στη ρύθμιση των κλειδιών. 
Το αντιλήφθηκε ο οδηγός της 
αμαξοστοιχίας και ζήτησε επι-
βεβαίωση από τον σταθμάρχη, 
ο οποίος κατάλαβε το λάθος του, 
το τρένο έκανε όπισθεν και στη 
συνέχεια έγινε η σωστή ρύθμι-
ση των κλειδιών. Ομολογώ ότι 
αυτό το εντυπωσιακό γεγονός 
έχει υποβαθμιστεί. Σας παραθέ-
τω αυτούσια την περιγραφή από 
το πόρισμα.

«224. Το σφάλμα αυτό εντόπισε 
ο μηχανοδηγός του τρένου 2597, ο 
οποίος σταμάτησε το τρένο μπρο-
στά από τους διακόπτες και επικοι-
νώνησε με τον σταθμάρχη Λάρισας 
για να καταλάβει την κατάσταση. 
Αφού συνειδητοποίησε το λά-
θος του, ο σταθμάρχης έδωσε 
εντολή στον μηχανοδηγό της αμα-
ξοστοιχίας 2597 να επιστρέψει για 
να ελευθερώσει το τμήμα έτσι ώστε 

να μπορέσει να βάλει τους διακό-
πτες 116 και 115Β στη σωστή θέση. 
Η δραστηριότητα αυτή απαιτούσε 
την πλήρη προσοχή του σταθμάρ-
χη Λάρισας μεταξύ 22.35 και 22.41. 
Ακινητοποιήθηκε τελικά το τρένο 
2597 στην αδιέξοδη γραμμή του 
σταθμού Λάρισας στις 22.48.

225. Ολο το περιστατικό με την 
εσφαλμένη δρομολόγηση της αμα-
ξοστοιχίας 2597 κινηματογραφεί-
ται και τεκμηριώνεται από τον 
μηχανοδηγό της αμαξοστοιχίας 
2597, με στόχο να το αναφέρει στη 
διαδρομή του. Για το περιστατικό 
ενημέρωσε τηλεφωνικά και το Κέ-
ντρο Ελέγχου Κυκλοφορίας της 
ΕΛ.ΑΣ. Επιπλέον, στην επικοινω-
νία για το περιστατικό μέσω του 
ανοιχτού καναλιού VHF, ειδικότε-
ρα ο διευθυντής Τρένου της αμαξο-
στοιχίας 2597 έδειξε ασέβεια προς 
τον σταθμάρχη.

226. Επίσης, στις 23.00 τηλεφω-
νεί ο χειριστής του Κέντρου Ελέγ-
χου Κυκλοφορίας του ΟΣΕ στον 
σταθμάρχη Λάρισας για να ρωτήσει 
για το περιστατικό με το τρένο 2597 
για το οποίο ενημερώθηκε από το 
Κέντρο Ελέγχου Κυκλοφορίας της 
ΕΛ.ΑΣ. Ο σταθμάρχης της Λάρι-
σας υποβαθμίζει το περιστατι-
κό, χωρίς να δίνει συγκεκριμέ-
νες λεπτομέρειες. Ο χειριστής 
του Κέντρου Ελέγχου Κυκλοφο-
ρίας, πάντως, υπενθυμίζει στον 
σταθμάρχη Λάρισας να αναφέ-
ρει το περιστατικό, αναφέρο-
ντας το “αναφέρετε, το έχουν 
αναφέρει”.

227. Στις 23.15 ο σταθμάρχης 
Λάρισας τηλεφωνεί στον συνά-
δελφό του από την απογευματινή 
βάρδια, επίσης υπεύθυνο αναφοράς 
ευρημάτων και περιστατικών για 
την περιοχή του σταθμού, για να 
μιλήσει για το περιστατικό λάθος 
δρομολόγησης του τρένου 2597 και, 
προβληματισμένος για την αναφο-
ρά του περιστατικού από τους μη-
χανοδηγούς, να τον ρωτήσει τι να 
κάνει. Ο τελευταίος απάντησε ότι 
θα μπορούσαν να αναφέρουν το πε-
ριστατικό μαζί όταν θα βρεθούν στο 
γραφείο το επόμενο πρωί.

228. Ολα αυτά λαμβάνουν χώ-
ρα σε ένα πλαίσιο γενικής έντασης 
μεταξύ των μηχανοδηγών και του 
προσωπικού του σταθμού. Μόλις 
λίγους μήνες νωρίτερα, μετά από 
σύγκρουση σε ισόπεδη διάβαση, 
φέρεται να είχαν τροποποιηθεί 
έγγραφα από το προσωπικό του 
σταθμού, σε μια προσπάθεια 
να μετατεθεί η ευθύνη για το 

συμβάν στον μηχανοδηγό. Αυ-
τή η υπόθεση προσήχθη ακόμη και 
στο δικαστήριο από τον μηχανοδη-
γό κατά του αρμόδιου επόπτη του 
διευθυντή σταθμού».

Ελλάς το μεγαλείο σου! Ο 
σταθμάρχης έχει κάνει ένα θανά-
σιμο λάθος και το μόνο που τον 
απασχολεί είναι πώς θα το καλύ-
ψει. Αυτοί που ψάχνουν για «συ-
γκάλυψη» εδώ έχουν την κλασική 
προσπάθεια συγκάλυψης! Στις 
23.15, δηλαδή 3 λεπτά πριν από 
τη μοιραία σύγκρουση, και ενώ 
έχει βάλει την επιβατική αμαξο-
στοιχία σε πορεία θανάτου, τη-
λεφωνεί σε συνάδελφό του για 
το περιστατικό. Και αυτόν τον 
ακατάλληλο υπάλληλο, αν δεν 
συνέβαινε το δυστύχημα, κανέ-
νας δεν μπορεί να τον απολύσει. 
Αλλά δεν είναι μόνον αυτό. Στο 
σημείο 228 βλέπουμε ότι αλλοι-

ώνονται έγγραφα για να μετατε-
θεί η ευθύνη. 

Υπάρχει όμως και ένα άλλο 
σημείο που μου προκάλεσε απο-
ρία. Παρακαλώ την προσοχή σας:

«202. Από την ανάλυση των κα-
ταγραφών χειρισμού των πινάκων 
ελέγχου τις τέσσερις προηγού-
μενες νύχτες (δηλαδή από τις 
24 έως τις 27 Φεβρουαρίου), δι-
απιστώθηκε ότι ο ίδιος σταθ-
μάρχης είχε χρησιμοποιήσει 
την αυτοματοποιημένη μέθοδο 
ρύθμισης της διαδρομής για την 
IC-62 (σημ. η επιβατική) όλες τις 
προηγούμενες νύχτες. Η χρήση 
της χειροκίνητης μεθόδου για 
τη διαδρομή της IC-62 το βράδυ 
της 28ης Φεβρουαρίου αποτε-
λεί μια εξαίρεση από αυτή την 
καθιερωμένη πρακτική».

Είναι πραγματικά άξιο μεγά-
λης απορίας γιατί ο σταθμάρχης, 
ενώ στις τέσσερις προηγούμενες 
νύχτες χρησιμοποίησε την αυτο-
ματοποιημένη μέθοδο ρύθμισης 
για συνολικά 84 τρένα, εντούτοις  
τη μοιραία νύχτα χρησιμοποίησε 
τη χειροκίνητη σε τουλάχιστον 
δύο περιπτώσεις. Αλλά δείτε και 
τα επόμενα. 

«200. Μετά από αυτή την τε-
χνική τροποποίηση, ο ΟΣΕ εξέ-
δωσε στις 23/12/2022 νέα οδηγία 
για τη χρήση του πίνακα ελέγχου 
της Λάρισας, καθιστώντας υπο-
χρεωτικό ότι: “Οι σταθμάρχες 
της Λάρισας θα διαμορφώνουν 
απαραίτητα τη διαδρομή χρη-

σιμοποιώντας τα κουμπιά εκ-
κίνησης και προορισμού. Τα 
φωτεινά σήματα εξόδου θα παρα-
μένουν σε ένδειξη στάσης και θα 
επιτρέπεται η διέλευσή τους μόνο 
με εντολή του σταθμάρχη, αφού 
βεβαιωθεί ότι έχει διαμορφώσει 
την κατάλληλη διαδρομή και ότι 
πληρούνται οι προϋποθέσεις ελευ-
θερίας του τμήματος αποκλεισμού 
μέχρι τον επόμενο σταθμό που εί-
ναι σε λειτουργία”.

201. Ο σταθμάρχης της Λάρι-
σας ρύθμισε τη διαδρομή της IC-62 
προς τον βορρά χειροκίνητα, περι-
στρέφοντας τα αντίστοιχα κλειδιά 
στον πίνακα ελέγχου για τον σκοπό 
αυτό. Η χειροκίνητη αυτή δια-
δικασία αναγνωρίζεται ως πιο 
περίπλοκη και είχαν εκδοθεί 
αρκετές οδηγίες (198), ώστε να 
αναμένεται ότι αυτή η συγκε-
κριμένη διαδρομή θα ρυθμίζε-
ται αυτόματα».

Παρακαλώ την προσοχή 
σας. Η αυτοματοποιημένη 
διαδικασία είναι υποχρεωτι-
κή! Εξάλλου η χειροκίνητη δι-
αδικασία είναι πιο περίπλο-
κη. Γιατί, λοιπόν, ένας άπειρος 
σταθμάρχης επέλεξε την πολυ-
πλοκότερη διαδικασία αντί της 
απλούστερης, όπου καθορίζεις 
την είσοδο και την έξοδο και 
τα κλειδιά διαμορφώνονται αυ-
τόματα; 

Και τα λάθη του σταθμάρ-
χη, αλλά και του μηχανοδηγού, 
συνεχίζονται  και αποκαλύπτουν 

ότι ήταν συνηθισμένη πρακτική 
να μην ακολουθούνται πιστά τα 
πρωτόκολλα.

«267. Παρά το γεγονός ότι η επι-
κοινωνία για την αναχώρηση της 
αμαξοστοιχίας IC-62 ήταν χωρίς 
καμία επανάληψη του μηνύματος 
και χωρίς επικοινωνία αριθμού τη-
λεγραφήματος από την πλευρά του 
μηχανοδηγού ή των μηχανοδηγών, 
ο σταθμάρχης δεν αντιδρά σε 
αυτή την ελλιπή επικοινωνία.

268. Από την καταγεγραμμένη 
επικοινωνία κατά τη διάρκεια της 
ημέρας του ατυχήματος και με τη 
συμμετοχή διαφορετικών παραγό-
ντων, μπορεί να συναχθεί το συ-
μπέρασμα ότι ήταν ρουτίνα να 
μην ακολουθείται ένα αυστη-
ρό πρότυπο επικοινωνίας (π.χ. 
μη επανάληψη μηνυμάτων, καμία 
επικοινωνία αριθμού τηλεγραφή-
ματος κ.λπ.)».

Υπάρχει όμως και κάτι πολύ 
ανησυχητικό. Παρά το δυστύ-
χημα και την  τραγωδία, η χαλα-
ρότητα συνεχίστηκε και μετά 
το περιστατικό. Απίστευτο, αλ-
λά δυστυχώς αληθινό.

«261. Αφού ακούσαμε αρκετές 
επικοινωνίες που σχετίζονται με την 
ασφάλεια μεταξύ σταθμάρχη και 
μηχανοδηγών, που καταγράφηκαν 
την ημέρα του ατυχήματος και κα-
τά τη διάρκεια παρατηρήσεων 
κατά τη διάρκεια της έρευνας, 
πρέπει να συμπεράνουμε ότι ήταν 
ρουτίνα και αποδεκτή πρακτική 
να μην ακολουθούνται τα προ-
βλεπόμενα, λίγο πολύ αυστηρά 
πρότυπα επικοινωνίας».

Θα κλείσω με δύο σημαντι-
κές παρατηρήσεις.
– «Υποστελέχωση». Η μόνιμη 
επωδός που ακούμε για το ∆ημό-
σιο. Ξεχνάμε όμως ότι οι άλλοι 
δύο έμπειροι σταθμάρχες, που 
είχαν βάρδια μέχρι τις 23.00, 
την κοπάνησαν αδικαιολόγη-
τα στις 22.20 και προσπάθησαν 
εκ των υστέρων να διορθώσουν 
με blanco την ώρα αναχώρησής 
τους. Πέρα από την ανικανότη-
τα και ηλιθιότητα.
– «Αλλοίωση του χώρου». Πολ-
λοί μιλάνε για αλλοίωση του χώ-
ρου και την καταστροφή σημα-
ντικών πειστηρίων. Η πρώτη 
που αλλοίωσε τον χώρο ήταν η 
Πυροσβεστική Υπηρεσία, που 
έφτασε πολύ γρήγορα. Μήπως 
δεν έπρεπε;

 
Ο κ. Ανδρέας Γ. Δρυμιώτης είναι 
σύμβουλος επιχειρήσεων.

Του ΑΝΔΡΕΑ Γ. ΔΡΥΜΙΩΤΗ

Από την καταγεγραμ-
μένη επικοινωνία κατά 
τη διάρκεια της ημέρας 

του δυστυχήματος 
μπορεί να συναχθεί 

το συμπέρασμα ότι ήταν 
ρουτίνα να μην ακο-

λουθείται ένα αυστηρό 
πρότυπο επικοινωνίας.

Π
οιος είναι ο σκοπός των δα-
σμών; Τι προσπαθούν οι κυ-
βερνήσεις να επιτύχουν με 

αυτούς; Ο διαπρεπής οικονομικός 
ιστορικός και ειδικός στο εμπό-
ριο, Ντάγκλας Ιρβινγκ, συνοψίζει 
τη λειτουργία των δασμών στα 
τρία «R». Εσοδα (Revenues), πε-
ριορισμοί (Restrictions) και αμοι-
βαιότητα (Reciprocity). Οι δασμοί 
ουσιαστικά επιτελούν τη λειτουρ-
γία φόρων στα εισαγόμενα προϊό-
ντα και συνεισφέρουν έσοδα στον 
κρατικό προϋπολογισμό (το ποιος 
επωμίζεται αυτόν τον φόρο είναι 
μια περίπλοκη ερώτηση χωρίς σα-
φή απάντηση). Με το έλλειμμα του 
ομοσπονδιακού προϋπολογισμού 
στις ΗΠΑ να κυμαίνεται σε ιστο-
ρικά υψηλά για περίοδο ισχυρής 
ανάπτυξης, μέρος αυτών των εσό-
δων θα μπορούσε να χρησιμοποι-
ηθεί για χρηματοδότηση του ελ-
λείμματος. Ο Nτ. Τραμπ άλλωστε 
έχει υποσχεθεί την επέκταση φο-
ροαπαλλαγών της πρώτης θητεί-
ας του που είναι δύσκολο να κα-
λυφθούν χωρίς κάποια επιπλέον 
πηγή εσόδων. 

Στα χρόνια της διακυβέρνη-
σης Τραμπ και Μπάιντεν είδαμε 
τη χρήση δασμών στο πλαίσιο 
των προαναφερθέντων περιορι-
σμών για να προστατευθεί η εγ-
χώρια παραγωγή. Αυτοί είχαν τη 
μορφή στοχευμένων μέτρων βι-
ομηχανικής πολιτικής για τομείς 
της οικονομίας που η κυβέρνηση 
ανήγαγε ως στρατηγικής σημασί-
ας με προεκτάσεις εθνικής ασφά-

λειας. Οι δασμοί ειδικεύονταν σε 
κατηγορίες προϊόντων όπως οι 
ημιαγωγοί (semiconductors), οι 
μπαταρίες λιθίου και τα ηλεκτρικά 
οχήματα. Η λογική εδώ μπορεί να 
κατανοηθεί ως ένα αντιστάθμισμα 
(trade off) μεταξύ αποδοτικότητας 
στην παραγωγή και εθνικής ασφά-
λειας. Οι χώρες της Ασίας μπορεί 
να παράγουν φθηνότερα τα εξαρ-
τήματα που θα χρησιμοποιήσουν 
στη συνέχεια οι αμερικανικές επι-
χειρήσεις και να συμφέρουν οι 
εισαγωγές. Το ρίσκο, όμως, της 
απουσίας εγχώριας παραγωγής 
σε περίπτωση προβλήματος στην 
εφοδιαστική αλυσίδα αξιολογείται 
ως υπερβολικά μεγάλο για κρίσιμα 
εξαρτήματα και προϊόντα.  

Οσον αφορά την αμοιβαιότη-
τα, διακρίνουμε δύο κύριες πε-
ριπτώσεις. Υπάρχει μια «θετική» 
μορφή όπου μια χώρα συμφωνεί 
να μειώσει τους δασμούς όταν ο 
άλλος εταίρος πράξει το ίδιο στο 
πλαίσιο μιας εμπορικής συμφω-
νίας. Στον αντίποδα, υπάρχει μια 
«αρνητική» μορφή όπου μια χώ-
ρα αυξάνει μονομερώς τους δα-
σμούς εναντίον μιας άλλης για 
να ανταποδώσει αυτό που αντι-
λαμβάνεται ως άδικη μεταχείρισή 
της. Για να κατανοηθεί η επιμονή 
της σημερινής διακυβέρνησης 
στην προώθηση πολιτικών ορι-
ζόντιων δασμών, χωρίς διακρί-
σεις μεταξύ εταίρων και ανταγω-
νιστών, πρέπει να εξεταστούν οι 
απόψεις βασικών προσώπων στον 
στενό κύκλο της ηγετικής οικονο-

μικής ομάδας του Λευκού Οίκου 
σχετικά με το εμπορικό έλλειμ-
μα, τον ρόλο του δολαρίου και 
του ομοσπονδιακού χρέους στο 
παγκόσμιο οικονομικό σύστημα. 

O υποψήφιος πρόεδρος του 
οικονομικού συμβουλίου του Ντ. 
Τραμπ, Στέφεν Μιράν, σε μελέ-

τη που δημοσιεύει τον Νοέμβριο 
του 2024 αναλύει πως οι δασμοί 
μπορούν να χρησιμοποιηθούν ως 
εργαλείο για ανακατατάξεις στο 
παγκόσμιο οικονομικό σύστημα 
που θα έχουν ως στόχο να διορ-
θώσουν ανισορροπίες του παγκό-
σμιου εμπορίου. Το δολάριο και 
τα κρατικά ομόλογα είναι παγκό-
σμια αποθεματικά επειδή οι ΗΠΑ 
είναι η πιο δυναμική οικονομία 
στον κόσμο, με ισχυρούς θεσμούς 
και σεβασμό στον νόμο. Ως απο-
τέλεσμα, όμως, υπάρχει ανοδική 
πίεση στο δολάριο επειδή όλοι θέ-
λουν να κατέχουν το πιο ασφα-
λές περιουσιακό στοιχείο. Με το 
εμπορικό έλλειμμα να αυξάνεται 
από τη δεκαετία του 1980, θα ανέ-
μενε κάποιος το δολάριο να υπο-
τιμηθεί και να μετριαστεί αυτό το 

έλλειμμα. Ο λόγος όμως για τον 
οποίο το δολάριο δεν υποτιμάται 
με τον τρόπο που θα περιμέναμε 
αποδίδεται στο γεγονός ότι οι ξέ-
νοι είναι πρόθυμοι να διακρατή-
σουν δολάρια όχι για να αγορά-
σουν αμερικανικά αγαθά, αλλά 
για να κατέχουν τα αμερικανι-
κά χρεόγραφα – δημόσιο χρέος 
(treasuries), εταιρικό χρέος και 
μετοχές. Αυτό προβάλλεται ένας 
θεμελιώδης λόγος που αυτή η ανι-
σορροπία παραμένει. Ετσι, ο με-
ταποιητικός τομέας των ΗΠΑ, με 
τα εμπορεύσιμα προϊόντα που πα-
ράγει, συμπιέζεται από την όρεξη 
των ξένων να αποκτήσουν μερί-
διο στο αμερικανικό χρηματοπι-
στωτικό σύστημα. Η ισχύς του 
δολαρίου έχει θεωρηθεί από πα-
ράγοντες της σημερινής διοίκη-
σης ένας από τους λόγους για την 
κατάρρευση της μεταποίησης και 
την επακόλουθη πτώση της με-
σαίας εισοδηματικής τάξης που 
την απαρτίζει.

Στο στρατόπεδο Τραμπ βλέ-
πουν την εμπορική πολιτική και 
την εθνική ασφάλεια ως άρρηκτα 
συνδεδεμένες. Η Αμερική παρέχει 
μια παγκόσμια αμυντική ασπίδα 
στις φιλελεύθερες δημοκρατίες, 
κάτι που συνεισφέρει στο καθε-
στώς αποθεματικού νομίσματος 
για το δολάριο και έχει μετατρα-
πεί σε βάρος με βάση την παρα-
πάνω ανάγνωση. Αυτή η σύνδε-
ση εξηγεί κατά τον Μιράν γιατί ο 
πρόεδρος Τραμπ θεωρεί ότι άλλα 
έθνη εκμεταλλεύονται την Αμερι-

κή σε άμυνα και εμπόριο ταυτό-
χρονα: η αμυντική θωράκιση και 
τα εμπορικά ελλείμματα συνδέο-
νται μέσω του νομίσματος.

Η στρατηγική των δασμών 
εντάσσεται στο πλαίσιο των –
ανορθόδοξων– μέτρων που στο 
μυαλό του συμβούλου Μιράν 
θα μπορούσαν να πιέσουν τους 
εμπορικούς εταίρους προς ένα 
πιο δίκαια αποτιμημένο δολάριο. 
Με δεδομένη την αγάπη του Ντ. 
Τραμπ για συμφωνίες, η πρότα-
ση πολιτικής του Μιράν είναι μια 
συμφωνία παρόμοια με τη Συν-
θήκη Πλάζα του 1985. Η ιδέα εί-
ναι ότι οι ΗΠΑ θα δώσουν στο 
G7, στη Μέση Ανατολή και στη 
Λατινική Αμερική ασφάλεια και 
πρόσβαση στις αμερικανικές αγο-
ρές και, σε αντάλλαγμα, αυτές οι 
χώρες θα συμφωνήσουν να πα-
ρέμβουν για να υποτιμήσουν το 
δολάριο, αυξάνοντας το μέγεθος 
του μεταποιητικού τομέα υψηλής 
ειδίκευσης των ΗΠΑ. Για την ώρα 
κάτι τέτοιο φαντάζει αρκετά μα-
κρινό, δεδομένου ότι πολλές κε-
ντρικές τράπεζες είναι ανεξάρ-
τητες και γενικά απρόθυμες να 
στοχεύσουν συναλλαγματικές 
ισοτιμίες αν δεν εγκυμονεί κά-
ποια κρίση. Η νέα αμερικανική 
διοίκηση έχει, όμως, αποδείξει ότι 
αρέσκεται να επιδιώκει αιφνιδια-
σμούς και ανορθόδοξες λύσεις. 

 
Ο κ. Σταύρος Μαλκίδης είναι Hayek 
fellow και υπότροφος Ωνάση στο 
Πανεπιστήμιο της Νέας Υόρκης.

Δασμοί, δολάριο και παγκόσμιες ανακατατάξεις

Σχήμα 12. 

Το πόρισμα του ΕΟΔΑΣΑΑΜ για τα Τέμπη - Μέρος 2ον

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΜΑΛΚΙΔΗ

Οι δασμοί μπορούν να 
χρησιμοποιηθούν ως 

εργαλείο για ανακατα-
τάξεις στο παγκόσμιο 
οικονομικό σύστημα, 
εκτιμούν σύμβουλοι 

του Τραμπ.

Η ισχύς του δολαρίου έχει θεωρηθεί από παράγοντες της σημερινής διοίκη-
σης ως ένας από τους λόγους για την κατάρρευση της μεταποίησης και την 
επακόλουθη πτώση της μεσαίας εισοδηματικής τάξης που την απαρτίζει.
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Δεν έχουν παρέλθει παρά τρεις μή-
νες από τα τέλη του περασμένου 
έτους όταν η ομοσπονδιακή τρά-
πεζα των ΗΠΑ, Federal Reserve, 
προεξοφλούσε ότι στη διάρκεια 
του 2025 θα μειώνει τα επιτόκια 
σταδιακά και προσεκτικά για να 
κρατήσει τον πληθωρισμό υπό 
έλεγχο και να επιτύχει τη λεγό-
μενη ομαλή προσγείωση της οι-
κονομίας, δηλαδή χωρίς άνοδο 
της ανεργίας. 

Τώρα όμως, σύμφωνα με τις 
προβλέψεις που έδωσε στη δημο-
σιότητα, τις πρώτες μετά την ορ-
κωμοσία του Τραμπ, αναδύεται η 
εικόνα μιας οικονομίας αλλοιωμέ-
νης από τους δασμούς του Τραμπ, 
που τείνουν να οδηγούν τις τι-
μές σε άνοδο, να αναστέλλουν 
τις επενδύσεις και τουλάχιστον 
βραχυπρόθεσμα να κάμπτουν την 
ανάπτυξη και το οικονομικό αί-
σθημα.  Αν και ο επικεφαλής της 
Fed, Τζερόμ Πάουελ, μάλλον απέ-
κλεισε το σενάριο της ύφεσης, 
οι προβλέψεις της Fed αφήνουν 
ανοικτό το ενδεχόμενο του στα-
σιμοπληθωρισμού καθώς αναθε-
ώρησε προς τα κάτω την πρόβλε-
ψη για ανάπτυξη στο 1,7% από το 
2,1% που προέβλεπε τον ∆εκέμ-
βριο και την πρόβλεψη για πλη-
θωρισμό στο 2,7% από το 2,5% 
του ∆εκεμβρίου. Οπως χαρακτη-

ριστικά υπογράμμισε στην ομιλία 
του, «τώρα έχουμε πληθωρισμό 
προερχόμενο από μια εξωγενή πη-
γή». Το χειρότερο όλων είναι ότι 
σχεδόν στο σύνολό τους τα στε-
λέχη της ομοσπονδιακής τράπε-
ζας τόνισαν πως αν διαψευσθούν 
οι προβλέψεις του, τότε απλώς 

τα πράγματα θα πηγαίνουν προς 
μια ακόμη χειρότερη κατεύθυν-
ση, προς ακόμη μεγαλύτερη επι-
βράδυνση της ανάπτυξης, περισ-
σότερη ανεργία και μεγαλύτερες 
αυξήσεις τιμών.

Εν ολίγοις, είναι πιθανό να διο-
λισθήσει η μεγαλύτερη οικονομία 
του κόσμου σε στασιμοπληθωρι-
σμό, δηλαδή τον συνδυασμό χα-
μηλής ανάπτυξης και υψηλού πλη-
θωρισμού, που σημαίνει ότι η Fed 
δεν θα μπορεί να προχωρήσει σε 
περαιτέρω μειώσεις των επιτοκί-
ων και να τονώσει την ανάπτυξη. 

Προϊδεάζοντας την κοινή γνώμη, 
ο Πάουελ σημείωσε ότι η προο-
πτική αυτή του «πληθωρισμού λό-
γω δασμών» μάλλον δεν θα υπα-
γορεύει κάποια κίνηση της Fed, 
όπως μια αύξηση των επιτοκίων. 
Στη διάρκεια της ομιλίας του, οι 
επενδυτές στρέφονταν στα ασφα-
λή καταφύγια των ομολόγων του 
αμερικανικού δημοσίου που ση-
μείωναν άνοδο. Ετσι, οι αποδόσεις 
των δεκαετών ομολόγων του αμε-
ρικανικού δημοσίου υποχώρησαν 
κατά 0,04 εκατοστιαίες μονάδες 
στο 4,5%. Επιχειρώντας να κα-
θησυχάσουν τους Αμερικανούς, 
ορισμένοι οικονομολόγοι, όπως 
ο Τζέι Μπρίσον της Wells Fargo, 
τόνιζαν πως θα πρόκειται για έναν 
ήπιο στασιμοπληθωρισμό και όχι 
για την αδιέξοδη κατάσταση που 
γνώρισε η αμερικανική οικονομία 
στα τέλη της δεκαετίας του 1970 
και στις αρχές της δεκαετίας του 
1980. ∆εν άργησε βέβαια να έρθει 

η παρέμβαση του Τραμπ, ο οποίος 
σε ανάρτησή του στα μέσα κοινω-
νικής δικτύωσης καλούσε επιθετι-
κά τη Fed να μειώσει τα επιτόκια 
και «να κάνει το σωστό!».

Παράλληλα, ο οικονομολόγος 
Βίνσεντ Ράινχαρτ, πρώην στέλε-
χος της Fed που τώρα είναι στην 
BNY Investments, προειδοποίη-
σε πως θα γίνει πολύ πιο δύσκο-
λη για τη Fed η λήψη αποφάσεων 
για τη νομισματική της πολιτική, 
καθώς ο πληθωρισμός ο οφειλό-
μενος στους δασμούς μπορεί να 
αποδειχθεί πολύ πιο ουσιαστικός 
από όσο ελπίζει σήμερα η ομο-
σπονδιακή τράπεζα των ΗΠΑ. 
Ας μην ξεχνάμε πως έχουν προ-
ηγηθεί στο πρόσφατο παρελθόν 
επεισόδια εσφαλμένης εκτίμη-
σης της ομοσπονδιακής τράπε-
ζας σχετικά με την πορεία του 
πληθωρισμού. Το 2021, για πα-
ράδειγμα, όταν άνοιξαν οι οικο-
νομίες μετά τα lockdowns, ο πλη-

θωρισμός πήρε την ανιούσα. Τα 
στελέχη της Fed πίστευαν τότε 
πως οι πληθωριστικές πιέσεις θα 
αποκλιμακώνονταν σύντομα και 
ότι ο πληθωρισμός ήταν «προσω-
ρινός» ή «μεταβατικός», όπως εί-
χαν εκτιμήσει, άλλωστε, και άλλες 
κεντρικές τράπεζες. Τελικά ανα-
γκάστηκαν να κάνουν στροφή 
180 μοιρών και να προχωρήσουν 
στον πιο επιθετικό κύκλο αυξήσε-
ων των επιτοκίων των τελευταίων 
40 ετών, καθώς έπρεπε να πολε-
μήσουν τον υψηλότερο πληθωρι-
σμό των τελευταίων 40 ετών. Και 
πάλι τώρα ο Πάουελ αναφέρθηκε 
στην πιθανότητα να είναι «μετα-
βατικός» ο πληθωρισμός που θα 
οφείλεται στους δασμούς. Και επέ-
μεινε πως η τρέχουσα κατάσταση 
είναι διαφορετική από εκείνη της 
εποχής μετά την κορύφωση της 
πανδημίας. Οπως επισημαίνει ο 
Ντόναλντ Κον, οικονομολόγος 
και πρώην αντιπρόεδρος της Fed, 

«η οικονομία είναι πολύ σύνθετη 
και με πολλές παραμέτρους και 
είναι δύσκολο να διακρίνει κα-
νείς σε ποιο βαθμό είναι μεταβατι-
κός ο πληθωρισμός ο οφειλόμενος 
στους δασμούς και σε ποιο βαθ-
μό μπορεί να διαιωνιστεί εξαιτί-
ας των λεγόμενων δευτερογενών 
πληθωριστικών πιέσεων». Και βέ-
βαια δεν υπάρχει σαφής τρόπος 
για να το διακρίνει κανείς αυτό. 
Πέραν όλων αυτών, πάντως, τα 
στελέχη της Fed εκφράζουν φό-
βους ότι ο πληθωρισμός που προ-
έκυψε μετά την πανδημία μπορεί 
να έχει εξοικειώσει τις επιχειρή-
σεις και τους καταναλωτές με τις 
μεγάλες αυξήσεις των τιμών. Και 
παρακολουθούν πολύ προσεκτι-
κά τις προσδοκίες καταναλωτών 
και επιχειρήσεων σε ό,τι αφορά 
τον πληθωρισμό, γιατί έχουν δι-
απιστώσει ότι οι προσδοκίες αυ-
τού του είδους συνήθως επιβε-
βαιώνονται.

Οι δασμοί τείνουν 
να οδηγούν τις τιμές 

σε άνοδο, να αναστέλ-
λουν τις επενδύσεις και 
βραχυπρόθεσμα να κά-
μπτουν την ανάπτυξη.

Αλλαγή πλεύσης
από τη Fed μετά

τους δασμούς
του Τραμπ

«Παγώνουν» οι μειώσεις επιτοκίων

λόγω φόβων για στασιμοπληθωρισμό

Αν και ο επικεφαλής της Fed, Τζερόμ Πάουελ, μάλλον απέκλεισε το σενάριο της ύφεσης, οι προβλέψεις της ομοσπονδιακής τράπεζας αφήνουν ανοικτό το 
ενδεχόμενο του στασιμοπληθωρισμού, δηλαδή τον συνδυασμό χαμηλής ανάπτυξης και υψηλού πληθωρισμού, που σημαίνει πως η Fed δεν θα μπορεί να προ-
χωρήσει σε περαιτέρω μειώσεις των επιτοκίων και να τονώσει την ανάπτυξη.

EP
A
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Αντιμέτωπη με μια οικονομία σε 
επιβράδυνση, με πολλαπλές κρί-
σεις από την κατάρρευση της 
αγοράς ακινήτων μέχρι την πτώ-
ση των χρηματιστηρίων της και 
τον αποπληθωρισμό, η Κίνα επι-
χειρεί μια στροφή προς την κατα-
νάλωση και την εγχώρια ζήτηση. 
Πρόκειται για πολιτικό στόχο που 
έχει επανειλημμένως εξαγγείλει 
το Πεκίνο, χωρίς, ωστόσο, να έχει 
γίνει σαφής η επιδίωξή του. Αυτή 
τη φορά, πάντως, η κινεζική κυ-
βέρνηση ανακοίνωσε ειδικό σχέ-
διο δράσης με στόχο την τόνωση 
της κατανάλωσης, του εσωτερι-
κού τουρισμού και γενικότερα 
της εγχώριας ζήτησης.  

Μολονότι απουσιάζουν ακόμη 
πολλές από τις λεπτομέρειες του 
σχεδίου, είναι σαφές πως στο-
χεύει στην αντιμετώπιση παθο-
γενειών της κινεζικής οικονομί-
ας. Ανάμεσά τους οι κυριότερες 
είναι η επιβράδυνση των μισθών, 
η μείωση του πλούτου των νοικο-
κυριών από την κρίση της αγο-
ράς ακινήτων και την υποχώρη-
ση των χρηματιστηρίων, αλλά 
και η ανεπάρκεια του συστήμα-
τος κοινωνικής ασφάλειας. Βάσει 
των όσων ανακοίνωσε το κρατι-
κά ελεγχόμενο πρακτορείο Ξιν 
Χουά, το ειδικό σχέδιο θα προ-

βλέπει δράσεις για τη σταθερο-
ποίηση πρωτίστως της αγοράς 
ακινήτων, αλλά και των χρημα-
τιστηρίων της χώρας, καθώς και 
για τη βελτίωση των υπηρεσιών 

που παρέχουν τα συνταξιοδοτικά 
και τα ασφαλιστικά ταμεία της. 
Μεταξύ άλλων το Πεκίνο υπό-
σχεται αύξηση του κατώτατου 
μισθού, ενίσχυση του εκπαιδευ-
τικού συστήματος, καθώς και θέ-
σπιση συστήματος επιδοτήσεων 
για τη φροντίδα των παιδιών, μέ-
τρο που αποκτά ιδιαίτερη σημα-
σία τώρα που ο πληθυσμός της 
Κίνας μειώνεται σταθερά τα τε-
λευταία τρία χρόνια. Παράλλη-
λα δίνει έμφαση στην ανάπτυ-
ξη νέων τομέων της οικονομίας, 

όπως εκείνος «του χιονιού και 
του πάγου». Η Κίνα έχει οικο-
δομήσει πολυάριθμα χιονοδρο-
μικά κέντρα εσωτερικού χώρου 
τα τελευταία χρόνια, με κυριότε-
ρο όλων της Σαγκάης που είναι 
το μεγαλύτερο στον κόσμο και 
άνοιξε τον Σεπτέμβριο. 

Το πρακτορείο Ξιν Χουά δεν 
έδωσε, πάντως, περαιτέρω πλη-
ροφορίες για το δημοσιονομικό 
σκέλος του ειδικού σχεδίου. ∆ι-
εθνή ΜΜΕ σχολιάζουν πως προς 
το παρόν δεν έχει φανεί να πρό-
κειται για κάτι ιδιαίτερα διαφορε-
τικό από όσα συνηθίζει το Πεκίνο 
όταν επιχειρεί να τονώσει τη χει-
μαζόμενη οικονομία της Κίνας. 
Υπογραμμίζουν, ωστόσο ότι ο 
πρόεδρος Σι και η κυβέρνησή του 
καταβάλλουν προσπάθεια για να 
επαναφέρουν την εμπιστοσύνη 
καταναλωτών και επιχειρήσεων 
και να ανακόψουν την υποχώρη-
ση των τιμών καταναλωτή στη 
δεύτερη οικονομία του κόσμου. 
Μιλώντας στους Financial Times 
η Λιν Σονγκ, επικεφαλής των οι-

κονομολόγων της ING για θέμα-
τα Κίνας, τόνισε πως το νέο σχέ-
διο «επικεντρώνεται σε μεγάλο 
βαθμό τόσο στη δυνατότητα όσο 
και στην προθυμία των νοικοκυ-
ριών για αύξηση των δαπανών 
τους». Η ίδια προέβλεψε ότι εάν 
εφαρμοστούν σωστά τα σχετικά 
μέτρα θα μπορούσαν «να βοη-
θήσουν τη μετάβαση της Κίνας 
προς ένα μοντέλο ανάπτυξης που 
θα βασίζεται στην κατανάλωση».   

Τα τελευταία στοιχεία που 
δόθηκαν χθες στη δημοσιότη-
τα φέρουν τη βιομηχανική πα-
ραγωγή της Κίνας να έχει αυ-
ξηθεί τους πρώτους δύο μήνες 
του 2025 κατά 5,9% σε σύγκρι-
ση με την αντίστοιχη περίοδο 
του περασμένου έτους. Καταγρά-
φει, εν ολίγοις, επιβράδυνση σε 
σχέση με την αύξηση κατά 6,2% 
που σημειώθηκε τον ∆εκέμβριο. 
Εχουν προηγηθεί την προηγού-
μενη εβδομάδα δύο συνεδριά-
σεις της πολιτικής ηγεσίας του 
Πεκίνου, στο πλαίσιο των οποίων 
τα στελέχη της κυβέρνησης έθε-

σαν την κατανάλωση σε απόλυτη 
προτεραιότητα. Οι λόγοι αυτής 
της προτεραιότητας είναι προφα-
νείς, δεδομένου ότι οι εγχώριες 
δαπάνες έχουν μειωθεί σημαντι-
κά στην Κίνα από το τέλος των 
lockdowns εδώ και περισσότερο 
από δύο χρόνια, καθώς τα κινε-
ζικά νοικοκυριά άρχισαν να κι-
νούνται με σύνεση. Σε ό,τι αφορά 
το μέτωπο του αποπληθωρισμού, 
τον Φεβρουάριο οι τιμές κατανα-
λωτή υποχώρησαν, μολονότι η 
εικόνα δεν αποτυπώνεται σωστά 
στα στοιχεία επειδή μεσολάβη-
σε η αργία του νέου σεληνιακού 
έτους. Εξάλλου, η αγορά ακινή-
των αντιπροσωπεύει πάνω από 
το 40% της κινεζικής οικονομί-
ας και αυτή τη στιγμή διανύει το 
τέταρτο συναπτό έτος σε κρίση. 
Ως εκ τούτου έχουν πυκνώσει οι 
φωνές των οικονομολόγων που 
ζητούν μέτρα για την ενίσχυση 
της εγχώριας ζήτησης. Σύμφωνα 
με στοιχεία που έδωσε χθες στη 
δημοσιότητα η Εθνική Στατιστι-
κή Υπηρεσία, οι λιανικές πωλή-

σεις τον Ιανουάριο και τον Φε-
βρουάριο αυξήθηκαν κατά 4% 
σε σύγκριση με την αντίστοιχη 
περίοδο του περασμένου έτους, 
σημειώνοντας βελτίωση από την 
αύξηση κατά 3,7% που είχε προ-
ηγηθεί τον ∆εκέμβριο.  

Η είδηση πως επίκειται ειδικό 
σχέδιο για την τόνωση της κατα-
νάλωσης οδήγησε χθες σε μικρή 
άνοδο τα κινεζικά χρηματιστή-
ρια, με τον δείκτη Hang Seng του 
Χονγκ Κονγκ να καταγράφει κέρ-
δη 1,1%, αλλά ο δείκτης CSI 300 
της κινεζικής ενδοχώρας έμεινε 
ουσιαστικά αμετάβλητος. Σημει-
ωτέον ότι ο εν λόγω δείκτης, που 
περιλαμβάνει όσες μετοχές είναι 
εισηγμένες στα χρηματιστήρια 
της Σαγκάης και της Σεντζέν, 
σημειώνει ανοδική πορεία για 
το σύνολο του έτους. Εχει προη-
γηθεί τον Σεπτέμβριο πακέτο μέ-
τρων που ανακοίνωσε το Πεκίνο 
για τη στήριξη της οικονομίας, 
αλλά τα μέτρα στόχευαν κυρίως 
στα χρηματιστήρια της Κίνας και 
απογοήτευσαν τους επενδυτές.

Ανάμεσα στα νέα 
μέτρα είναι η αύξηση 

του κατώτατου μισθού, 
η ενδυνάμωση του εκ-
παιδευτικού συστήμα-

τος, καθώς και οι επιδο-
τήσεις για τη φροντίδα 

των παιδιών.  

Ειδικό σχέδιο
τόνωσης

της κατανάλωσης
από το Πεκίνο   
Στόχος, η ενίσχυση της αγοράς

ακινήτων και του εσωτερικού τουρισμού   

Τα τελευταία στοιχεία φέρουν τη βιομηχανική παραγωγή της Κίνας να έχει αυξηθεί τους πρώτους δύο μήνες του 2025 κατά 5,9% σε σύγκριση με την αντί-
στοιχη περίοδο του περασμένου έτους, καταγράφοντας όμως επιβράδυνση σε σχέση με την αύξηση κατά 6,2% που σημειώθηκε τον ∆εκέμβριο.         

Η νέα εποχή στις σχέσεις ΗΠΑ 
- Ρωσίας και το ενδεχόμενο άρ-
σης των κυρώσεων σε περίπτω-
ση που επιτευχθεί κατάπαυση 
του πυρός στην Ουκρανία δημι-
ουργούν μια νέα πραγματικότητα 
στον κόσμο των επενδύσεων. Οι 
επενδυτές ποντάρουν ξανά στο 
ρούβλι και στα ρωσικά ομόλογα, 
που είχαν «εξαφανιστεί» από τις 
διεθνείς αγορές μετά την έναρξη 
του πολέμου, το 2022. Στοιχημα-
τίζοντας ότι η αμερικανορωσική 
προσέγγιση θα στείλει ένα κύμα 
κεφαλαίων πίσω στη ρωσική οι-
κονομία, οι traders στρέφονται 
σε στοιχήματα που δεν κινδυ-
νεύουν από κυρώσεις σε ρωσικά 
ομόλογα και στο ρούβλι. «Κάποιες 
από τις ρητορικές του Τραμπ για 
τη Ρωσία είναι ακανόνιστες και 
αυτό είναι κάτι που πρέπει να λη-
φθεί υπόψη, εξετάζεται όμως η 
άρση των κυρώσεων», λέει ο Πολ 
ΜακΝαμάρα, διευθυντής επενδύ-
σεωντης GAM, παραμονές της 
σημερινής κρίσιμης τηλεφωνι-
κής συνομιλίας Τραμπ - Πούτιν 
για την έκβαση του πολέμου και 

το σχέδιο εκεχειρίας 30 ημερών 
που εξετάζει η Μόσχα.

Ενώ παραμένει δύσκολο για 
τα δυτικά funds να στοιχημα-
τίσουν απευθείας σε ρωσικά 
περιουσιακά στοιχεία, ορισμέ-
νοι αναζητούν ομόλογα ρωσι-
κών εταιρειών που θεωρήθηκαν 

σχεδόν άχρηστα μετά την εισβο-
λή στην Ουκρανία, όμως πλέον 
επανέρχονται στις εσωτερικές 
αποτιμήσεις ορισμένων επεν-
δυτών. Παρ’ όλα αυτά, το ρούβλι 
εξακολουθεί να διαπραγματεύ-
εται ελάχιστα εκτός Ρωσίας και 

τα ομόλογα είναι ως επί το πλεί-
στον εκτός ορίων για ξένους θε-
σμικούς επενδυτές. Από το 2022, 
οι κυρώσεις έχουν απαγορεύσει 
τις συναλλαγές σε ρωσικά κρατι-
κά χρέη και πολλοί εταιρικοί εκ-
δότες από τη χώρα δεν μπορούν 

να βρουν τράπεζες ή μεσάζοντες 
για να διεκπεραιώσουν πληρω-
μές προς τους πιστωτές.  Οι δι-
εθνείς όγκοι συναλλαγών στο 
ρωσικό νόμισμα είναι μόλις 50 
εκατ. δολάρια την εβδομάδα, σε 
σύγκριση με τα δισ. δολάρια που 

άλλαξαν χέρια πριν από τον πό-
λεμο.  «Υπάρχει σίγουρα κάποιος 
ενθουσιασμός, κυρίως στην κοι-
νότητα των hedgefunds», εξηγεί 
ο Ρότζερ Μαρκ, αναλυτής στην 
επενδυτική εταιρεία Ninety One. 
Οι έμποροι έχουν χρησιμοποι-
ήσει το τένγκε του Καζακστάν 
ως υποκατάστατο για το ρού-
βλι, λόγω των οικονομικών δε-
σμών της χώρας με τη Ρωσία, με 
όγκους που αγγίζουν τα 100 έως 
200 εκατ. δολάρια την εβδομάδα. 
Το τένγκε έχει σημειώσει ράλι 
περίπου 5% έναντι του δολαρίου 
φέτος. Αλλά αυτές οι συναλλαγές 
είναι δύσκολο να πραγματοποιη-
θούν σε μεγάλη κλίμακα. 

Οι διεθνείς αγορές ρωσικών 
περιουσιακών στοιχείων εξατμί-
στηκαν μετά την εισβολή στην 
Ουκρανία, καθώς οι κυρώσεις 
απέκλεισαν τις ρωσικές τράπεζες 
από το παγκόσμιο χρηματοοικο-
νομικό σύστημα και η χώρα υπέ-
στη τεράστια φυγή κεφαλαίων. 
Η κεντρική τράπεζα της Ρωσίας 
αύξησε τα επιτόκια αφού το κό-
στος των εισαγωγών αυξήθηκε 

και οι ελλείψεις εργατικού δυ-
ναμικού αυξάνονταν, ιδιαίτερα 
καθώς το Κρεμλίνο έθεσε σε κί-
νηση την πολεμική παραγωγή. 
Σήμερα, οι κινήσεις στην αγορά 
συναλλάγματος και η ανατίμη-
ση στο ρούβλι αποκαλύπτουν 
ότι αυτή η δυναμική μπορεί να 
αντιστραφεί, ιδίως αν οι Ρώσοι 
που έφυγαν από τη χώρα υπό 
τον φόβο της επιστράτευσης επι-
στρέψουν με αποταμιεύσεις που 
είχαν μεταφέρει στη Γεωργία, 
την Αρμενία και άλλες γειτονι-
κές χώρες. Οι επενδύσεις στο 
ρούβλι εξακολουθούν να εγκυμο-
νούν τεράστιους κινδύνους, για 
παράδειγμα σε περίπτωση που 
οι ΗΠΑ επιλέξουν τελικά να αυ-
στηροποιήσουν τις κυρώσεις εάν 
η Μόσχα απορρίψει τους όρους 
κατάπαυσης του πυρός. Ακόμη 
και αν χαλαρώσουν οι κυρώσεις, 
οι Ρώσοι επενδυτές με χρήματα 
στη χώρα μπορεί να εκμεταλλευ-
θούν την ευκαιρία να φύγουν, 
ενώ πολλοί μετανάστες μπορεί 
να μην επιστρέψουν καθόλου, 
σχολιάζουν οι αναλυτές.

Βαρίδι για την ανάπτυξη του Κα-
ναδά, του Μεξικού και των ΗΠΑ 
θα αποτελέσουν οι δασμοί της 
νέας αμερικανικής κυβέρνησης, 
οι οποίοι ταυτόχρονα θα ανεβά-
σουν τον πληθωρισμό, σύμφωνα 
με την αναθεωρημένη πρόβλεψη 
του ΟΟΣΑ. Ο οργανισμός χαμηλώ-
νει τον πήχυ για την παγκόσμια 
ανάπτυξη και προειδοποιεί ότι 
ένας εμπορικός πόλεμος ευρείας 
κλίμακας θα την επιβαρύνει πε-
ραιτέρω. Σύμφωνα με τον ΟΟΣΑ, 
στην περίπτωση ενός γενικευμέ-
νου εμπορικού σοκ, αφενός θα 
ανέβουν οι τιμές για τα αμερικα-
νικά νοικοκυριά, αφετέρου η πι-
θανή οικονομική επιβράδυνση 
θα αντισταθμίσει πλήρως τα επι-
πλέον έσοδα που υποτίθεται ότι 
θα φέρουν στις ΗΠΑ οι δασμοί.

Παγκοσμίως, η ανάπτυξη ανα-
μένεται με τα σημερινά δεδομέ-
να να επιβραδυνθεί ελαφρώς από 

3,2% το 2024 στο 3,1% το 2025 
και στο 3% το 2026. Προηγουμέ-
νως, ο ΟΟΣΑ ανέμενε ανάπτυξη 
3,3% φέτος και του χρόνου. Τα 
νούμερα αυτά κρύβουν τεράστιες 
διαφορές ανάμεσα στις μεγάλες 
οικονομίες, με αναδυόμενες αγο-

ρές –όπως η Κίνα– να «τρέχουν», 
αντισταθμίζοντας την επιβράδυν-
ση στη Βόρεια Αμερική.

Ο ΟΟΣΑ πάντως προειδοποί-
ησε ότι αν συνεχιστεί ο πόλεμος 
δασμών, τότε είναι πιθανό να μει-

ωθούν οι επενδύσεις και να ανέ-
βει ο πληθωρισμός, υποχρεώνο-
ντας τις κεντρικές τράπεζες να 
διατηρήσουν τα επιτόκια δανει-
σμού σε υψηλά επίπεδα για μεγα-
λύτερο διάστημα από το προσδο-
κώμενο. Σημειώνεται ότι στη νέα 
του έκθεση ο ΟΟΣΑ υπολογίζει 
ότι οι ΗΠΑ και οι γειτονικές χώ-
ρες θα ανεβάσουν τους δασμούς 
κατά επιπλέον 25 ποσοστιαίες 
μονάδες σε σχεδόν όλα τα προϊ-
όντα από τον Απρίλιο. Ως αποτέ-
λεσμα, αναμένει ότι η ανάπτυξη 
των ΗΠΑ θα επιβραδυνθεί φέτος 
στο 2,2% και στο 1,6% το 2026, 
ενώ στην προηγούμενη πρόβλε-
ψή του τον ∆εκέμβριο προέβλεπε 
2,4% και 2,1% αντίστοιχα.

Μεγαλύτερο πλήγμα θα δεχθεί 
η οικονομία του Μεξικού, με συρ-
ρίκνωση 1,3% φέτος και επιπλέον 
0,6% του χρόνου, αντί για ανά-
πτυξη 1,2% και 1,6% αντίστοιχα, 

όπως αναμενόταν στην προηγού-
μενη πρόβλεψη. Ο ρυθμός ανά-
πτυξης του Καναδά θα επιβρα-
δυνθεί στο 0,7% φέτος και του 
χρόνου, πολύ χαμηλότερα από 
την προηγούμενη πρόβλεψη για 
2% και τα δύο έτη. Η οικονομία 
της Ευρωζώνης, που μέχρι στιγ-
μής έχει περιορισμένη άμεση έκ-
θεση στον εμπορικό πόλεμο, ανα-
μένεται να σημειώσει ανάπτυξη 
1% φέτος και 1,2% του χρόνου. 
Πρόκειται βέβαια για χαμηλότερη 
πρόβλεψη από το 1,3% και 1,5% 
αντίστοιχα που έβλεπε στην προ-
ηγούμενη εκτίμησή του ο ΟΟΣΑ.

Για την Κίνα, ο ΟΟΣΑ εκτιμά 
ότι η ισχυρότερη κρατική στή-
ριξη θα αντισταθμίσει εν μέρει 
τον αντίκτυπο των υψηλότερων 
δασμών από τις ΗΠΑ. Προβλέπει 
ανάπτυξη 4,8% το 2025 για την 
κινεζική οικονομία από 4,7% προ-
ηγουμένως και 4,4% για το 2026.

Οι επενδυτές στρέφουν ξανά το βλέμμα στο ρούβλι και στα ρωσικά ομόλογα

Επιβράδυνση της ανάπτυξης παγκοσμίως βλέπει ο ΟΟΣΑ

Βαρίδι ο εμπορικός 
πόλεμος – Σημαντικό 

πλήγμα στις οικονομίες 
Μεξικού, Καναδά, 

αλλά και ΗΠΑ.

Το ρούβλι εξακολουθεί να διαπραγματεύεται ελάχιστα εκτός Ρωσίας και τα 
ομόλογα είναι ως επί το πλείστον εκτός ορίων για ξένους θεσμικούς επενδυ-
τές μετά την επιβολή κυρώσεων το 2022.

Ο ΟΟΣΑ προειδοποιεί ότι αν συνεχιστεί ο πόλεμος δασμών, τότε είναι πιθανό 
να μειωθούν οι  επενδύσεις και να ανέβει ο πληθωρισμός.
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Η προσέγγιση Τραμπ - 
Πούτιν και το ενδεχό-

μενο χαλάρωσης 
των κυρώσεων κατά 
της Ρωσίας δημιουρ-
γούν νέες συνθήκες 

στην αγορά.
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Στον κινεζικό όμιλο Shuntian 
Chemical, ο ιδανικός εργαζό-
μενος δουλεύει σκληρά, είναι 
ηθικός, πιστός και –πιθανώς 
το πιο σημαντικό– είναι διατε-
θειμένος να κάνει παιδιά για το 
καλό της χώρας του.

Σύμφωνα με μήνυμα που 
εστάλη εσωτερικά στους ανύ-
παντρους υπαλλήλους της, η 
κινεζική εταιρεία τούς συμβού-
λευε να ξεκινήσουν οικογένεια 
και μάλιστα με προθεσμία μέ-
χρι τις 30 Σεπτεμβρίου. «Αν δεν 
μπορέσετε να παντρευτείτε και 
να ξεκινήσετε οικογένεια εντός 
τριών τριμήνων, η εταιρεία θα 
τερματίσει τη σύμβαση εργασί-
ας σας», αναφερόταν στην επι-
στολή, η οποία διέρρευσε στα 
μέσα κοινωνικής δικτύωσης.

Μετά τις έντονες αντιδρά-
σεις στο ∆ιαδίκτυο, η Shuntian 
Chemical ανακοίνωσε ότι ανα-
κάλεσε την εντολή. Ωστόσο, 
δεν επρόκειτο για την πρώ-
τη εταιρεία που προσπάθησε 
να παρέμβει στην προσωπική 
ζωή των υπαλλήλων της, όσο 
εντείνονται οι ανησυχίες σχε-
τικά με τη βουτιά στον αριθμό 
των γάμων και των γεννήσεων 
στην Κίνα. Πριν από μερικές 
εβδομάδες, μια κινεζική αλυ-
σίδα σούπερ μάρκετ συμβού-
λεψε το προσωπικό της να μη 
ζητάει δώρα αρραβώνων, προ-
κειμένου να μειωθούν τα έξοδα 
των γάμων. Και οι δύο εντολές 
κατακρίθηκαν ευρέως, καθώς 
πέραν του υψηλού κόστους των 
παιδιών πολλοί νέοι στην Κίνα 
δηλώνουν μια επιθυμία για πε-
ρισσότερη αυτονομία.

Πέρυσι, παντρεύτηκαν 6,1 
εκατομμύρια ζευγάρια, κατα-
γράφοντας τον χαμηλότερο 
αριθμό από το 1986, οπότε η 
κυβέρνηση άρχισε να αποτυ-
πώνει τα συγκεκριμένα στοι-
χεία. Επίσης, ο πληθυσμός της 
Κίνας μειώνεται εδώ και τρία 
συναπτά έτη. 

Οι Αρχές προσπαθούν να αλ-
λάξουν τις τάσεις. Σύμφωνα με 

τους New York Times, οι αξι-
ωματούχοι έχουν ρωτήσει γυ-
ναίκες αν βλέπουν στο μέλλον 
τους κάποια εγκυμοσύνη, έχουν 
πραγματοποιήσει καμπάνια ότι 
η εγκυμοσύνη μπορεί να κά-
νει μια γυναίκα εξυπνότερη και 
ζήτησαν να δημιουργηθεί μια 
«κοινωνική ατμόσφαιρα φιλική 
προς τη γονιμότητα» σε εργασι-
ακούς χώρους και αλλού.

Πριν από χρόνια, όταν οι κι-
νεζικές αρχές ήθελαν να περι-
ορίσουν τον αριθμό των γεν-
νήσεων, είχαν καταφύγει σε 
καταναγκαστικά μέτρα, όπως 
αμβλώσεις και στειρώσεις. Τώ-

ρα, που προσπαθούν να κάνουν 
το αντίθετο, προσεγγίζουν το 
θέμα πιο ήπια, ενδεχομένως 
για να αποφύγουν μια έντονη 
αντίδραση. 

Οι αξιωματούχοι ωστόσο 
έχουν αφήσει να εννοηθεί 
ότι στηρίζουν την παρέμβαση 
ορισμένων εταιρειών, όπως 
στην περίπτωση της αλυσίδας 
σούπερ μάρκετ Pangdonglai. 
Ο ιδρυτής της εταιρείας, Γου 
Ντονγκλάι, έγραψε σε λογαρια-
σμό του στα μέσα κοινωνικής 
δικτύωσης τον Νοέμβριο ότι 
σύντομα θα απαγορεύει στους 
εργαζομένους της να πραγμα-
τοποιήσουν συναλλαγές, μερι-
κές φορές δεκάδων χιλιάδων 
δολαρίων, τις οποίες παραδο-
σιακά κάνουν οι άνδρες στην 
οικογένεια της μέλλουσας συ-
ζύγου τους. Οι επικριτές αυτής 
της τακτικής υποστηρίζουν ότι 
αυτό το έθιμο καθιστά τον γά-

μο απαγορευτικό για πολλούς.
Η Pangdonglai και ο όμιλος 

Shuntian Chemical είναι ιδιωτι-
κές εταιρείες. Το γεγονός ότι αι-
σθάνθηκαν άνετα να στείλουν 
τέτοιου είδους εντολές δείχνει 
ότι θα ήταν καλοδεχούμενες, 
δήλωσε η Λου Πιν, ακαδημα-
ϊκός που εξειδικεύεται στον 
φεμινισμό. Η κυβέρνηση ίσως 
προτιμά να δημιουργήσει κοι-
νωνική πίεση ώστε να κάνουν 
οι πολίτες παιδιά, σχολίασε η 
κυρία Λου, σύμφωνα με τους 
New York Times. Αν ο κόσμος 
φοβάται ότι θα αποκλειστεί από 
την κοινότητά του ή θα χάσει 
τη δουλειά του, ίσως είναι πι-
θανότερο να συμμορφωθεί, συ-
μπλήρωσε. «Η διακυβέρνηση 
μέσω κοινωνικών κανόνων εί-
ναι χαμηλού κόστους και απο-
φεύγει την ανάληψη ευθυνών 
από την κυβέρνηση», υπογράμ-
μισε η κυρία Λου.

H Nvidia, η ισχυρότερη εταιρεία 
μικροτσίπ τεχνητής νοημοσύ-
νης στον κόσμο, θα δαπανή-
σει εκατοντάδες δισ. δολάρια 
για την κατασκευή ημιαγωγών 
και ηλεκτρονικών εξαρτημάτων 
στις ΗΠΑ τα επόμενα τέσσε-
ρα χρόνια, δήλωσε ο διευθύ-
νων σύμβουλος Τζένσεν Χου-
άνγκ σε συνέντευξή του στους 
Financial Times.

Η νέα στρατηγική ακολου-
θεί επενδυτικά σχέδια πολλών 
δισ. δολαρίων που ανακοινώθη-
καν από άλλες εταιρείες τεχνο-
λογίας, συμπεριλαμβανομένης 
της Apple, καθώς ο αντίκτυπος 
των εμπορικών πολιτικών του 
Τραμπ με σύνθημα «Πρώτα η 
Αμερική» μετασχηματίζει την 
παγκόσμια οικονομία.

Ο Χουάνγκ σημείωσε ότι η 
Nvidia θα προμηθευτεί «πιθα-
νότατα ηλεκτρονικά εξαρτήμα-
τα συνολικής αξίας μισού τρισ. 
δολαρίων» τα επόμενα τέσσερα 
χρόνια και ότι η εταιρεία βλέπει 
τον εαυτό της να κατασκευάζει 
«αρκετές εκατοντάδες δισ. από 
αυτά εδώ στις ΗΠΑ».

Ο κολοσσός είναι πλέον σε 
θέση να κατασκευάζει τα τελευ-
ταία του συστήματα μέσω αμε-
ρικανικών προμηθευτών όπως 
η TSMC και η Foxconn, υπο-
γράμμισε, προσθέτοντας ότι 
βλέπει μια αυξανόμενη αντα-
γωνιστική απειλή από τον κι-
νεζικό κολοσσό των ηλεκτρο-
νικών Huawei.

Αυτή την εβδομάδα, στο ετή-
σιο συνέδριο προγραμματιστών 
της Nvidia, ο Χουάνγκ παρου-
σίασε την επόμενη γενιά του 
τσιπ AI, Vera Rubin, περιγρά-
φοντας το σχέδιό του να δημι-
ουργήσει συμπλέγματα εκατομ-

μυρίων διασυνδεδεμένων τσιπ 
σε γιγάντια κέντρα δεδομένων 
που θα απαιτούν μεγάλη παρο-
χή ρεύματος. Η μετατόπιση των 
αλυσίδων εφοδιασμού έρχεται 
επίσης καθώς ο Tραμπ επιβάλ-
λει απότομους εμπορικούς δα-
σμούς σε αρκετούς σημαντι-
κούς εμπορικούς εταίρους των 
ΗΠΑ, αναγκάζοντας τις τοπικές 

επιχειρήσεις να προσπαθήσουν 
να βρουν εναλλακτικές αλυσί-
δες εφοδιασμού.

Ο Χουάνγκ δήλωσε στους FT 
ότι πιστεύει πως η κυβέρνηση 
Tραμπ μπορεί να υποστηρίξει 
την αμερικανική βιομηχανία 
τεχνητής νοημοσύνης και ότι η 
σειρά τσιπ Blackwell της Nvidia 
παράγεται στις ΗΠΑ. «Το να 
έχουμε την υποστήριξη μιας δι-
οίκησης που νοιάζεται για την 
επιτυχία αυτής της βιομηχανίας 
και να μην επιτρέπει στην ενέρ-
γεια να αποτελεί εμπόδιο είναι 
ένα εκπληκτικό αποτέλεσμα για 
την τεχνητή νοημοσύνη στις 
ΗΠΑ», είπε χαρακτηριστικά.

Η TSMC –ένας μεγάλος προ-
μηθευτής της Nvidia– έχει 
επενδύσει σημαντικά στην πα-
ραγωγική της ικανότητα στις 
ΗΠΑ, με το κυριότερο μέρος 

των επενδύσεών της να προέρ-
χεται από τον νόμο CHIPs του 
τέως προέδρου Τζο Μπάιντεν. 
Αυτόν τον μήνα, ανακοίνωσε 
μια επένδυση 100 δισ. δολαρί-
ων σε εγκαταστάσεις κατασκευ-
ής τσιπ στην Αριζόνα, η οποία 
προστέθηκε σε μια επένδυση 
65 δισ. δολαρίων που είχε συμ-
φωνηθεί επί Μπάιντεν. Τα τε-
λευταία συστήματα Blackwell 
της Nvidia παράγονται τώρα 
στις ΗΠΑ, συμπλήρωσε ο Χου-
άνγκ, υπογραμμίζοντας ότι η 
νέα επένδυση της TSMC στις 
ΗΠΑ προβλέπει μια σημαντική 
αύξηση στην ανθεκτικότητα 
της εφοδιαστικής αλυσίδας μας.

Τα τελευταία χρόνια, οι μεγα-
λύτερες εταιρείες τεχνολογίας 
της Αμερικής, ανάμεσά τους οι 
Nvidia και Apple, εξαρτώνται σε 
μεγάλο βαθμό από τις υπερσύγ-
χρονες εγκαταστάσεις παραγω-
γής τσιπ της TSMC στην Ταϊβάν. 
Αυτή η εξάρτηση επισκιάστη-
κε από την αυξανόμενη απειλή 
επιθετικότητας από την Κίνα 
–η οποία διεκδικεί την Ταϊβάν 
ως μέρος της επικράτειάς της– 
καθώς και από τις απειλές της 
κυβέρνησης Τραμπ για δασμούς 
στους ημιαγωγούς της Ταϊβάν. 
Η Ταϊβάν αντιμετωπίζει επίσης 
έναν διαρκή κίνδυνο σεισμών.

Η Nvidia έχει ανεβάσει 
ρυθμούς και μετά την κυκλο-
φορία του κινεζικού μοντέλου 
DeepSeek R1 τον Ιανουάριο.

Πολλοί παρατηρητές θεμά-
των γύρω από την AI έχουν 
αναφέρει ότι το νέο κινεζικό 
μοντέλο, το οποίο φέρεται να 
απαιτούσε λιγότερα τσιπ από τα 
μοντέλα που κατασκευάζονται 
στις ΗΠΑ, θα απειλούσε την 
επιχείρηση της Nvidia.

«Αν δεν μπορέσετε να παντρευτείτε και να ξεκινήσετε οικογένεια εντός τριών τριμήνων, η εταιρεία θα τερμα-
τίσει τη σύμβαση εργασίας σας», ανέφερε η επιστολή της Shuntian Chemical, που εστάλη εσωτερικά στους ανύ-
παντρους υπαλλήλους της και η οποία διέρρευσε στα μέσα κοινωνικής δικτύωσης.
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Ο αντίκτυπος 
των εμπορικών 
πολιτικών του 

Τραμπ με σύνθημα 
«Πρώτα η Αμερική» 
μετασχηματίζει την 

παγκόσμια οικονομία.

Στην ανάκληση όλων των Cybertrucks 
που κατασκεύασε τους πρώτους 15 
μήνες, αφότου έριξε το φουτουριστι-
κό φορτηγάκι της στην αμερικανική 
αγορά, προχωράει η Tesla, έπειτα 
από τον εντοπισμό ενός δυνητικού 
προβλήματος ασφαλείας. Η εταιρεία 
ανακαλεί 46.096 Cybertrucks, αλλά 
λέει ότι το 1% εξ αυτών έχει το ελάτ-
τωμα που εντοπίστηκε. Συγκεκρι-
μένα, διαπιστώθηκε ότι κομμάτια 
της ατσάλινης επένδυσης κατά μή-
κος του εξωτερικού του Cybertruck 
ενώνονται με το όχημα με μια κόλλα 
που είναι ευαίσθητη στο περιβάλ-
λον. Η Tesla πρόκειται να καλύψει 
το κόστος για την αντικατάσταση 
των πάνελ με άλλα, που να πληρούν 
τις απαιτήσεις αντοχής. Ομως, όπως 
παραδέχθηκε η εταιρεία την ημέρα 
που υπέβαλε το αίτημα για την ανά-
κληση (στις 18 Μαρτίου), δεν έχει 
καταφέρει ακόμη να διορθώσει το 
πρόβλημα στην παραγωγή. Εκτίμη-
σή της είναι πως θα το επιτύχει γύ-
ρω στις 21 Μαρτίου. Η εταιρεία του 
Ελον Μασκ αναγνωρίζει ότι εάν το 
ατσάλινο πάνελ αποκολληθεί από 
το όχημα ενώ αυτό κινείται, θα μπο-
ρούσε να αποτελέσει κίνδυνο για 
τους οδηγούς μηχανών που ακο-
λουθούν. Μέσα στον πρώτο χρόνο 
από την κυκλοφορία του Cybertruck 
στις ΗΠΑ, τον Νοέμβριο του 2023, 
η Tesla αναγκάστηκε να κάνει έξι 
ανακλήσεις. Ενα από τα πρώτα προ-
βλήματα που εντοπίστηκαν, τον πε-
ρασμένο Ιούνιο, αφορούσε κομμά-
τια της επένδυσης του αυτοκινήτου 
κατά μήκος του εξωτερικού του πορ-
τμπαγκάζ, τα οποία θα μπορούσαν 

να χαλαρώσουν κατά την οδήγηση.
Από την πρώτη στιγμή που 

παρουσίασε το πρωτότυπο του 
Cybertruck, τον Νοέμβριο του 2019, 
ο Mασκ τόνισε ότι πρόκειται για 
ένα στιβαρό και δυνατό αυτοκίνη-
το. «Θέλεις ένα φορτηγάκι που να 
είναι πραγματικά σκληρό, όχι ψεύ-
τικα σκληρό», είπε σε μια παρουσί-
αση στο Λος Άντζελες.

Αφότου έδειξε βίντεο όπου το 
φορτηγάκι άντεξε σε πυροβολι-
σμούς, ο Mασκ ζήτησε από τον 
επικεφαλής σχεδιασμού της Tesla, 

Φρανζ φον Χολχάουζεν, να χτυπή-
σει τις πόρτες με μια βαριοπούλα. 
Τότε, όμως, το θωρακισμένο τζάμι 
του αυτοκινήτου έσπασε.

Πάντως, ο Mασκ επιμένει για την 
αντοχή του Cybertruck, γράφοντας 
στο X ότι παρέχει «ασφάλεια επιπέ-
δου Αποκάλυψης», αφότου το φορ-
τηγάκι κέρδισε αξιολόγηση πέντε 
αστεριών για την ασφάλειά του. Σε 
κάθε περίπτωση, η ανάκληση απο-
τελεί έναν ακόμη «πονοκέφαλο» για 
την Tesla, η οποία έχει δει τη μετοχή 
της να υποχωρεί κατά 42% φέτος, εν 
μέσω αντιδράσεων για την εμπλο-
κή του Eλον Μασκ με την πολιτική.

Η Tesla ανακαλεί 
46.096 Cybertrucks

«Κάντε παιδιά ή απολύεστε»
προειδοποιούν κινεζικές εταιρείες

Επενδύσεις δισ. δολ. στις ΗΠΑ από τη Nvidia

Το Πεκίνο δημιουργεί κοινωνική πίεση για να αντιμετωπιστεί το δημογραφικό

Ενας ακόμη πονοκέφα-
λος για την αυτοκινητο-
βιομηχανία, η μετοχή 
της οποίας έχει βυθι-
στεί κατά 42% φέτος.

Ο διευθύνων σύμβουλος της Nvidia Τζένσεν Χουάνγκ δήλωσε σε συνέ-
ντευξή του στους Financial Times ότι η εταιρεία του θα δαπανήσει εκα-
τοντάδες δισ. δολάρια για την κατασκευή ημιαγωγών και ηλεκτρονικών 
εξαρτημάτων στις ΗΠΑ τα επόμενα τέσσερα χρόνια.

Ο πληθυσμός 
της Κίνας μειώνεται 

εδώ και τρία 
συναπτά έτη. 

Η Tesla πρόκειται να καλύψει το κόστος για την αντικατάσταση των πάνελ με 
άλλα, που να πληρούν τις απαιτήσεις αντοχής. 



Real EstateReal Estate
ΚΥΡΙΑΚΗ 23 ΜΑΡΤΙΟΥ 2025 

Του ΝΊΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΆΝΟΓΛΟΥ

Αύξηση κατά 6,6% σε πανελλαδικό
επίπεδο και 6,2% στην Αττική
σημειώθηκε το τέταρτο τρίμηνο
του 2024 όσον αφορά την ετήσια
άνοδο των τιμών πώλησης κα-
τοικιών. Με βάση τους δείκτες
τιμών κατοικιών που επιμελείται
η Τράπεζα της Ελλάδος (ΤτΕ),
κατά το τέταρτο τρίμηνο συνε-
χίστηκε η πορεία επιβράδυνσης
του ρυθμού ανόδου παρότι ασφα-
λώς παραμένει σημαντικά υψη-
λότερος του πληθωρισμού. Συ-
νολικά το 2024, η μέση αύξηση
των τιμών πανελλαδικά διαμορ-
φώθηκε σε 8,7%, αλλά η επιβρά-
δυνση είναι εμφανής, μια και από
10,8% που ήταν η αύξηση κατά
το πρώτο τρίμηνο, περιορίστηκε
σε 6,6% κατά τους τελευταίους
τρεις μήνες του έτους.

Στην Αττική η μέση ετήσια
αύξηση άγγιξε το 8,2%, από 13,9%
το 2023. Στη Θεσσαλονίκη η αύ-
ξηση του τέταρτου τριμήνου δια-
μορφώθηκε σε 8,2% σε σχέση με
το αντίστοιχο διάστημα του προ-
ηγούμενου έτους και συνολικά
το 2024 οι τιμές κατέγραψαν άνο-
δο κατά 11,2%, ενώ το 2023 η αύ-
ξηση είχε αγγίξει το 16,6%. Πα-
ρόμοια εικόνα καταγράφεται και
στην υπόλοιπη χώρα. Συγκεκρι-
μένα, στις άλλες μεγάλες πόλεις
η ετήσια αύξηση του 2024 δια-
μορφώθηκε σε 7,1%, από 15% το
2023 (και 4,6% το τέταρτο τρίμη-
νο), ενώ στις υπόλοιπες περιοχές
(κυρίως τουριστικού χαρακτήρα)
η μέση ετήσια μεταβολή του 2024
ήταν 10,6%, από 11,6% το 2023
και 8,7% κατά το τέταρτο τρίμηνο
του 2024.

Οσον αφορά τα νεόδμητα ακί-
νητα, η πανελλαδική αύξηση κατά
το τέταρτο τρίμηνο ήταν 9,1%
και 10,1% συνολικά στο έτος έναν-
τι 12,9% το 2023. Αισθητά μικρό-
τερη αύξηση κατέγραψαν οι τιμές
των μεταχειρισμένων κατοικιών,
καθώς η αύξηση κατά το τέταρτο
τρίμηνο περιορίστηκε σε μόλις
4,9%, από 7,1% το αμέσως προ-
ηγούμενο τρίμηνο και 7,8% συ-
νολικά το 2024, τη στιγμή που το
2023 οι τιμές τους είχαν αυξηθεί
με σχεδόν διπλάσιο ρυθμό, 14,5%.

Πηγές της αγοράς ακινήτων
επισημαίνουν ότι η πορεία επι-
βράδυνσης του ρυθμού της ανό-
δου, ειδικά μάλιστα στην Αττική,
είναι αποτέλεσμα της μειωμένης

αγοραστικής ζήτησης σε σχέση
με το 2023, όταν ο πρώτος κύ-
κλος του προγράμματος «Σπίτι
μου» είχε διατηρήσει τον όγκο
των αγοραπωλησιών σε υψηλό
επίπεδο. Αντιθέτως, το 2024 εξέ-
λειψε αυτός ο παράγοντας, με
αποτέλεσμα ναι μεν οι τιμές να
συνεχίσουν την ανοδική πορεία
τους λόγω και του ότι η προσφο-
ρά είναι ακόμα πιο ελλειμματική
σε σχέση με τη ζήτηση, ωστόσο
φάνηκε ότι είναι δύσκολο να
επιβληθούν νέες μεγάλες αυξή-
σεις των τιμών πώλησης. Αυτό
φαίνεται πως οφείλεται και στο

γεγονός ότι η πλειονότητα των
εγχώριων αγοραστών αναζητάει
ακίνητα αξίας έως 200.000-
250.000 ευρώ, που είναι όλο και
πιο δυσεύρετα, ειδικά στην Ατ-
τική. Ετσι, οι πράξεις αγοραπω-
λησίας είναι λιγότερες και οι πω-
λητές είναι δυσκολότερο να εξα-
σφαλίσουν μεγάλες αυξήσεις για
ακίνητα χαμηλής ποιοτικής
στάθμης.

Αυτή είναι η εικόνα που κα-
ταγράφει εν πολλοίς και η ίδια η
ΤτΕ στην πρόσφατη ενδιάμεση
έκθεση για τη νομισματική πο-
λιτική. Σε αυτήν επισημαίνεται
ότι «η χαμηλή προσφορά ποιοτι-
κών χώρων σε όλο το εύρος της
αγοράς έχει δώσει ώθηση στην
κατασκευαστική δραστηριότητα,
η οποία εντούτοις δεν έχει ανα-
πτύξει ρυθμούς που θα επέτρεπαν
την πλήρη αποσυμπίεση της ζή-
τησης, ειδικά στην περίπτωση
της κατοικίας. Υπό τις τρέχουσες
συνθήκες, εκτιμάται ότι η αύξηση
των τιμών θα συνεχιστεί μέχρι
την αποκατάσταση σχετικής ισορ-
ροπίας, με ηπιότερους ωστόσο

ρυθμούς σε σχέση με την προ-
ηγούμενη περίοδο».

Παράλληλα επισημαίνεται ότι
ναι μεν οι προσδοκίες για την ελ-
ληνική αγορά ακινήτων όσον αφο-
ρά το επόμενο διάστημα παρα-
μένουν θετικές, ωστόσο καταγρά-
φεται πλέον αυξημένη επιφυλα-
κτικότητα από τους παράγοντες
της αγοράς, ειδικά για συγκεκρι-
μένες κατηγορίες ακινήτων, κυ-
ρίως επαγγελματικής χρήσης. «Οι
υφιστάμενες επισφάλειες σχετί-
ζονται με τη γεωπολιτική αστάθεια
σε παγκόσμιο επίπεδο, τις επιβα-
ρύνσεις στο κόστος κατασκευής
και λειτουργίας, αλλά και τις συ-
νεχείς νομοθετικές παρεμβάσεις,
οι οποίες, σε συνδυασμό με τα
διαχρονικά ζητήματα γραφειοκρα-
τίας στις μεταβιβάσεις ακινήτων,
επηρεάζουν τον επενδυτικό σχε-
διασμό, τα περιθώρια κέρδους και
την ελκυστικότητα εκκίνησης νέ-
ων επενδυτικών έργων. Παρά τις
αβεβαιότητες, η αγορά κατοικίας,
και ιδιαίτερα κατοικίας υψηλών
προδιαγραφών, παραμένει θετι-
κή», καταλήγει η ΤτΕ.

Κατά 8,7% αυξήθηκαν το 2024
οι τιμές πώλησης κατοικιών

Συνεχίζεται η επιβράδυνση του ρυθμού ανόδου των τιμών, σημειώνει η ΤτΕ
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Στην Αττική η μέση
ετήσια αύξηση άγγιξε
το 8,2%, από 13,9%το
2023, ενώ στη Θεσσα-
λονίκητα αντίστοιχα
ποσοστά είναι 11,2%

και 16,6%.

Η αύξηση στις τιμές των μεταχειρισμένων κατοικιών διαμορφώθηκε σε 4,9%, από 7,1% το αμέσως προηγούμε-
νο τρίμηνο και 7,8% συνολικά το 2024, τη στιγμή που το 2023 οι τιμές τους είχαν αυξηθεί με σχεδόν διπλάσιο
ρυθμό, 14,5%.

Κόστος και ενεργειακή
απόδοση τα δύο βασικά

κριτήρια για αγορά σπιτιού
Το προσιτό κόστος και η υψηλή
ενεργειακή απόδοση αποτελούν
τους βασικότερους παράγοντες
επιλογής αγοράς ακινήτου, μεταξύ
των υποψήφιων αγοραστών στην
Ελλάδα. Αυτό προκύπτει με βάση
τα ευρήματα της τελευταίας ετή-
σιας έρευνας, που πραγματοποι-
ήθηκε σε πανευρωπαϊκό επίπεδο
από το δίκτυο μεσιτικών γραφείων
RE/MAX Europe. Σύμφωνα με την
έκθεση, που τιτλοφορείται «Eu-
ropean Housing Trend Report
2024», το 59% επιλέγει ακίνητο
με βάση το κόστος αγοράς, ποσο-
στό που είναι κατά 8% υψηλότερο
έναντι του αντίστοιχου ευρωπαϊ-
κού μέσου όρου. Επίσης, σύμφωνα
με την έρευνα, η χαμηλή κατανά-
λωση ενέργειας είναι πρωταρχικής
σημασίας και για το 43% των Ελ-
λήνων που αναζητούν νέα ακίνητα.
Δεδομένου του ζεστού κλίματος
της Ελλάδας, η έμφαση στην εξοι-
κονόμηση ενέργειας φαίνεται να
είναι αυτή που αυξάνει τη δημο-
τικότητα των νεόδμητων ακινή-
των, με το 22% των ερωτηθέντων
να τα προτιμάει, αφού εξοικονο-
μούν κατά κανόνα περισσότερη
ενέργεια.

Πάντως, το 64% των Ελλήνων
δηλώνει ήδη ιδιοκτήτης τουλάχι-
στον ενός ακινήτου, ενώ το 39%
αναφέρει ότι διαθέτει πάνω από
ένα ακίνητο στην κατοχή του. Μά-
λιστα, μεταξύ αυτών των ιδιοκτη-
τών, το 51% χρησιμοποιεί το επι-
πλέον ακίνητό του ως εξοχική κα-
τοικία, ενώ το 21% το εκμισθώνει,
επιτυγχάνοντας ένα συνδυασμό
προσωπικής χρήσης και δημιουρ-
γίας εισοδήματος. Αυτές οι δεύ-
τερες κατοικίες βρίσκονται κατά
κύριο λόγο σε παραθαλάσσιες
(41%) και αστικές περιοχές (25%).

Από την άλλη πλευρά, μόλις το

24% δηλώνει ότι αισθάνεται άνετα
με την τρέχουσα στεγαστική του
κατάσταση, έναντι 44% του ευ-
ρωπαϊκού μέσου όρου. Πολύ χα-
μηλότερο είναι το ποσοστό εκείνων
που δηλώνουν ότι αισθάνονται
άνετα με το ενεργειακό κόστος
(17%). Ωστόσο, παρά τις οικονο-
μικές δυσκολίες, το ποσοστό των
Ελλήνων που έχουν στραφεί σε
επιπλέον τρόπους πίστωσης ή δα-
νεισμού για να καλύψουν τα μη-
νιαία έξοδά τους δεν είναι ιδιαίτερα
αυξημένο σε σχέση με αυτό των
Ευρωπαίων (17% και 15% αντί-
στοιχα). Αυτή η οικονομική πίεση

φαίνεται να οδήγησε πολλούς Ελ-
ληνες να εξετάζουν την εφαρμογή
μέτρων βιωσιμότητας, με το 33%
να σκέφτεται την εγκατάσταση
φωτοβολταϊκών και το 24% αντ-
λιών θερμότητας. Τα δύο αυτά πο-
σοστά εμφανίζονται αυξημένα σε
σύγκριση με τον ευρωπαϊκό μέσο
όρο (27% και 19% αντίστοιχα). Τέ-
λος, όσον αφορά την επιλογή ενός
ακινήτου, οι ενδιαφερόμενοι αγο-
ραστές φαίνεται να έχουν εντάξει
στις βασικές τους προτεραιότητες
την εγγύτητα του ακινήτου με χώ-
ρους πρασίνου (25%) και τη γειτ-
νίαση με σχολεία, καταστήματα,
υπηρεσίες υγείας και ψυχαγωγίας
(27%).
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Το 64% των Ελλήνων
δηλώνει ιδιοκτήτης
ενός ακινήτου, ενώ 

το 39% αναφέρει ότι
διαθέτει πάνω από ένα

ακίνητο.

Mόλις το 24% δηλώνει ότι αισθάνεται άνετα με την τρέχουσα στεγαστική
του κατάσταση, έναντι 44% του ευρωπαϊκού μέσου όρου. 

Αμείωτο παραμένει το επενδυτικό ενδιαφέρον για την ελληνική αγορά ακινήτων
Θετική προβλέπεται η πορεία συγ-
κεκριμένων κατηγοριών ακινήτων
κατά τη διάρκεια του πρώτου εξα-
μήνου του 2025, σύμφωνα με την
ανάλυση της αγοράς ακινήτων
που επιμελήθηκε και παρουσίασε
χθες η Επιτροπή Real Estate & De-
velopment του Ελληνοαμερικανι-
κού Επιμελητηρίου (Property Mar-
ket Outlook). 

Σε αυτήν επισημαίνεται ότι ο
τομέας των ξενοδοχείων, οι κα-
τοικίες (κύριες και εξοχικές) και
οι αποθηκευτικοί χώροι θα συνε-
χίσουν να καταγράφουν θετική
πορεία. «Η θετική προοπτική ενι-
σχύεται από την αυξανόμενη ζή-
τηση, την ανάπτυξη του τουρι-
σμού, τις τεχνολογικές εξελίξεις
και την έλλειψη ποιοτικών οικι-
στικών ακινήτων. Ωστόσο, οι προ-
κλήσεις που αφορούν το αυξημένο
κόστος ζωής, τη δυσκολία εύρεσης
προσιτής κατοικίας, τις αργές αλ-
λαγές στο νομικό και πολεοδομικό
πλαίσιο εμποδίζουν την ομαλή
ανάπτυξη της αγοράς», επισημαί-
νεται χαρακτηριστικά.

Πάντως, σημειώνεται και το γε-
γονός ότι οι κατοικίες θεωρούνται
υπερτιμημένες σε πολλές περιοχές,

ενώ οι βιομηχανικοί χώροι κατέ-
γραψαν πτώση κατά το δεύτερο
εξάμηνο του 2024, τάση που ανα-
μένεται να συνεχιστεί και φέτος.
Στους αρνητικούς παράγοντες για
τη μελλοντική πορεία της αγοράς
συγκαταλέγονται επίσης οι αυξα-
νόμενες δαπάνες κατασκευής, οι
γεωπολιτικές εντάσεις και οι ελ-

λείψεις εργατικού δυναμικού. Συ-
νολικά τονίζεται ότι κατά το δεύ-
τερο μισό του προηγούμενου έτους
η αγορά ακινήτων στην Ελλάδα
συνέχισε την ανάκαμψή της, με
τη ζήτηση από το εξωτερικό να
είναι αυξημένη αναφορικά με τις
κατοικίες υψηλής ποιότητας. Οι
αγορές καταστημάτων και γρα-
φείων παρουσίασαν αυξήσεις τι-

μών, ενώ η προσφορά προσιτής
κατοικίας παρέμεινε μια πρόκληση.
Οι πρωτοβουλίες της κυβέρνησης
προσφέρουν μερική ανακούφιση,
με την αγορά να επωφελείται πε-
ραιτέρω από την πολιτική σταθε-
ρότητα και τις διαρκείς ξένες επεν-
δύσεις.

Σχολιάζοντας τη σχετική ανά-
λυση, ο πρόεδρος της επιτροπής,

Λευτέρης Σικαλίδης, ανέφερε ότι
«η αγορά ακινήτων στην Ελλάδα
συνεχίζει να προσελκύει έντονο
επενδυτικό ενδιαφέρον λόγω της
οικονομικής ανάπτυξης και της
βελτίωσης των επενδυτικών συν-
θηκών. 

Ωστόσο, εξακολουθούν να
υπάρχουν προκλήσεις, όπως το
κανονιστικό πλαίσιο και η εξισορ-

ρόπηση προσφοράς και ζήτησης.
Η επιτροπή μας παραμένει προ-
σηλωμένη στην προώθηση του
διαλόγου και στην παροχή πλη-
ροφοριών που υποστηρίζουν τη
βιώσιμη ανάπτυξη των ακινήτων».

Οσον αφορά τους «καταλύτες»
για τη θετική πορεία της αγοράς
ακινήτων κατά το φετινό πρώτο
εξάμηνο, η ανάλυση του Ελληνο-

αμερικανικού Επιμελητηρίου επι-
σημαίνει την ισχυρή ζήτηση από
το εξωτερικό για κατοικίες, τη θε-
τική απόδοση της ελληνικής οι-
κονομίας, την πολιτική και μακρο-
οικονομική σταθερότητα, τη μεί-
ωση των επιτοκίων, τη σταθερή
ανάπτυξη του τουρισμού και τη
ζήτηση από τους χρήστες, την έλ-
λειψη ποιοτικού αποθέματος ακι-
νήτων, τα προγράμματα υποστή-
ριξης της αγοράς ακινήτων και
σχετικά κίνητρα, όπως επίσης και
το επικείμενο τέλος του πολέμου
στην Ουκρανία.

Στον αντίποδα, στους αρνητι-
κούς παράγοντες συγκαταλέγονται
ο υψηλός πληθωρισμός, η σταδια-
κή ανάκαμψη των «ανταγωνιστι-
κών» προς την Ελλάδα αγορών,
που πιθανώς να στρέψει προς τα
εκεί κάποια ξένα επενδυτικά κε-
φάλαια, αλλά και το υψηλό κόστος
ζωής και η μειωμένη αγοραστική
δύναμη των εγχώριων νοικοκυ-
ριών. Αρνητικά επιδρούν επίσης
η ανεπάρκεια υποδομών, ειδικά
στην Αθήνα και στις τουριστικές
περιοχές, και ο αργός ρυθμός με-
ταρρύθμισης του νομοθετικού
πλαισίου για την πολεοδόμηση.

Η προοπτική για τον κλάδο των ακινήτων είναι θετική, αναφέρει η Επιτροπή Real Estate & Development του
Ελληνοαμερικανικού Επιμελητηρίου, αν και οι κατοικίες θεωρούνται υπερτιμημένες σε πολλές περιοχές.
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Ξενοδοχεία, κατοικίες
(κύριες και εξοχικές)

και αποθηκευτικοί 
χώροι θα συνεχίσουν
να σημειώνουν θετική

πορεία.



Κυριακή 23 Μαρτίου 2025

Η πρώτη ταινία της Πέννυς Πα-
ναγιωτοπούλου, «∆ύσκολοι απο-
χαιρετισμοί: ο μπαμπάς μου», 
γυρίστηκε το 2002, την εποχή 
που λεφτά (νομίζαμε ότι) υπήρ-
χαν, η δεύτερη, «September», 
το 2013, στoν πυρήνα της 
ελληνικής κρίσης, η τρίτη, 
«Wishbone», τώρα. «Τώρα, λοι-
πόν, είναι η πιο ζοφερή εποχή. 
Γιατί οι πολιτικές πραγματικό-
τητες σε όλο τον κόσμο είναι 
πολύ δύσκολες, υπάρχουν πολ-
λοί τρελοί ολόγυρα... Μπαίνου-
με σε κάτι πολύ σκοτεινό. Και 
οι άνθρωποι χάνουν την ψυχι-
κή τους δύναμη σιγά σιγά. ∆εν 
μπορούν να παλέψουν άλλο, 
απομονώνονται».

Την ώρα που μιλάμε, ένα κα-
μπριολέ αυτοκίνητο με αδιανό-
ητη ένταση στα ηχεία και τον 
οδηγό σαδιστικά αυτάρεσκο 
περνάει ξυστά δίπλα στο κα-
φέ όπου καθόμαστε, διασχίζο-
ντας τον στενό πεζόδρομο στην 
Πατησίων (Αινιάνος). Κοιτάμε 
αποσβολωμένες την οπτική/
ηχητική παρέμβαση στη συ-
ζήτησή μας.

«Από το 2002 μέχρι σήμερα, 
λοιπόν, σε έναν κόσμο πιο ωμό, 
πιο κυνικό», σχολιάζω. «∆εν εί-
ναι μόνο ο κόσμος που αλλά-
ζει, αλλά και εμείς οι ίδιοι», λέ-
ει η Πέννυ Παναγιωτοπούλου. 
«Είμαι άνθρωπος που φοβά-

ται τις αλλαγές, αλλά αλλάζω, 
θέλω δε θέλω. Θυμάμαι, όταν 
ήμουν πιτσιρίκα, είχε αλλάξει 
η ενδεκάδα της Μάντσεστερ 
Γιουνάιτεντ, είχε φύγει ο Μπό-
μπι Τσάρλτον και έκλαιγα! ∆εν 
μπορούσα να καταλάβω πώς οι 
άνθρωποι γερνάνε και αποχω-
ρούν. Την ίδια αντίδραση έχω 
και σήμερα. Οσο για το σινεμά, 
αλλάζει από μόνο του, εμείς πη-
δάμε στον συρμό ενώ είναι σε 
κίνηση, πάντα σε μια διαφορε-
τική στιγμή του».

Σημειώνει την «ορατότητα» 
που έχει αποκτήσει ο ελληνικός 
κινηματογράφος. «Το 2003 ήταν 
πολύ δύσκολο για μια ελληνική 
ταινία να πάει σε διεθνές φε-
στιβάλ. Τώρα δεν είναι το ίδιο, 
παρότι ο ανταγωνισμός είναι 
μεγαλύτερος. Οτι οι “∆ύσκολοι 
αποχαιρετισμοί” συμμετείχαν 
στο Φεστιβάλ του Λοκάρνο και 
είχε βραβευτεί ο μικρός πρωτα-
γωνιστής μάς είχε φανεί κάτι 
σαν θαύμα. Τώρα, αν δεν πάει 
μια ταινία σε διεθνές φεστιβάλ 
αναρωτιέσαι τι έχεις κάνει λά-
θος...». Πιστεύει ότι στην «καλή 
θέση του ελληνικού προϊόντος 
την τελευταία 15ετία έχουν συ-
ντελέσει πολλοί παράγοντες, με 
κομβικό σημείο την αποδοχή 
που είχε ο “Κυνόδοντας” του 
Γιώργου Λάνθιμου».

Η φιλμογραφία της Πέννυς 
Παναγιωτοπούλου παρακολου-
θεί τις ανά δεκαετία αλλαγές τό-
σο στην ελληνική κοινωνία όσο 
και στο σινεμά, μέσα από μια 
μυθοπλασία πρωτότυπα ενορα-
τική, διεισδυτική, διαυγή και 
ρέουσα. Από το 10χρονο αγό-
ρι που αρνείται να δεχθεί τον 
θάνατο του πατέρα του σε τρο-
χαίο (έως τη στιγμή που απο-

δέχεται την αλήθεια, όταν, με 
αφορμή την αποστολή στη Σε-
λήνη του 1969, ο πατέρας του 
δεν είναι παρών για να δουν 
μαζί το γεγονός) στους «∆ύσκο-
λους αποχαιρετισμούς» μέχρι το 
«Wishbone» (το διχαλωτό κό-
καλο του στέρνου της κότας). 
Τρεις παραγωγές κινηματογρα-
φικές αλλά, όπως υπογραμμίζει 
και η ίδια, «ενδιάμεσα από τις 
ταινίες μου βιοπορίζομαι στο σι-
νεμά». Εχει συνεργαστεί με την 
ΕΡΤ σε σημαντικές σειρές, όπως 
το «Μαγικό των ανθρώπων». 
Επίσης, προσθέτει, «κάθε άν-
θρωπος έχει να αντιμετωπίσει 
τους δικούς του δαίμονες, δεν 
είναι μόνο η καριέρα».

 
– Το «Wishbone» διαδραματί-
ζεται στη Νέα Πέραμο. Η οι-
κογένεια, μητέρα, ο μεγάλος 

γιος, η ορφανή μικρή εγγονή 
και ανιψιά, ζουν σε μονοκατοι-
κία. Γιατί όχι σε διαμέρισμα;

– Ηθελα να δείξω ότι κάποτε 
ήταν αλλιώς και φθάρθηκαν μέ-
σα στα χρόνια. Μπορεί να ξεκι-
νήσεις ανήκοντας στη μεσαία 
τάξη κι αυτό να χαθεί από τη 
μια στιγμή στην άλλη. Ηθελα 
αυτό το σπίτι, για να είναι πο-
λύ φανερές οι φθορές. Ηθελα 
τον «αέρα» του. Η οικογένεια 
μένει σε μια περιοχή που ήταν 
κάτι άλλο το ’60 και ύστερα ξέ-
πεσε. Στη διάρκεια της προετοι-
μασίας της ταινίας έψαχνα ένα 
σπίτι στον Πειραιά, με σκάλα, 
πάντα έψαχνα ένα σπίτι, όχι 
διαμέρισμα, δεν ήθελα να κά-
νω ένα «σπιρτόκουτο», αισθη-
τικά. Ηταν πάρα πολύ εγκατα-
λελειμμένο αυτό που βρήκαμε 
τελικά, αλλά αγάπησα την αύρα 

του. Εκεί θα γύριζα, αλλιώς θα 
έπρεπε να αλλάξω το σενάριο... 
Το φτιάξαμε πολύ λίγο. Απλώς 
το απολυμάναμε και το καθα-
ρίσαμε. Χρειαζόμαστε κι έναν 
κήπο για να μεταφέρουμε μια 
πορτοκαλιά.

 
– Μια πορτοκαλιά που βγά-
ζει τους καρπούς της εκτός 
εποχής... Εσείς, αισθάνεστε 
εκτός εποχής;

– Κάπως, ναι... Αλλά πιστεύω 
ότι αυτό σου δίνει ένα προνό-
μιο. ∆εν υφίστασαι, δεν είσαι 
στον νόμο τους, δεν είσαι στα 
θέλω τους, δεν είσαι στη φά-
ση τους. Εχεις τα πόδια σου σε 
δύο χρόνους. Οποτε θες πηδάς 
πίσω, όποτε θες πας μπροστά. 
Φροντίζω να διδάσκω (σ.σ. στη 
Σχολή Σταυράκου) για να ενη-
μερώνομαι, να ακούω τη γλώσ-
σα των νέων παιδιών, να ζω με 
ανθρώπους νεότερους από εμέ-
να και όχι μόνο με ανθρώπους 
της ηλικίας μου, που είναι πά-
ντα οι καλύτεροί μου φίλοι. Ανα-
γνωρίζω ότι δεν είμαι σαν κι 
αυτούς, τους νέους. Τι λείπει; 
Μα η νεότητα βέβαια.

 
– Στην ταινία σας αναφέρε-
στε «στα μικρά όνειρα, στις 
μεγάλες αποτυχίες».

– Είναι πολλοί άνθρωποι οι 
οποίοι στην τάξη που ανήκουν 
–δεν εξαιρώ τον εαυτό μου– δεν 
μπορούν να προσπελάσουν το 

μεγάλο όνειρο. Οσο και να προ-
σπαθήσουν δεν θα γίνουν ποτέ 
το «κάτι άλλο». Τέτοιους ήρωες 
θελήσαμε να φτιάξουμε σε αυ-
τήν την ταινία. Σε άλλες χώρες, 
όπως στην Αγγλία που γνωρίζω, 
για παράδειγμα, οι τάξεις είναι 
απόλυτα συνειδητοποιημένες. 
Ενώ εδώ δεν υπάρχει «αυτοσυ-
νειδητότητα», αλλά αυτό το μι-
κρό όνειρο ότι μπορεί κάτι να 
συμβεί και όλα να αλλάξουν. 
Ως Ελληνες έχουμε μια μεγαλύ-
τερη κινητικότητα, αλλά στην 
πραγματικότητα οι τάξεις είναι 
τάξεις. Αν σου τύχει μια στρα-
βή, δεν έχεις τα χρήματα να το 
ανατρέψεις. 

Κι εκεί τελειώνουν όλα. Η 
τράπεζα είναι οι τσέπες μας, 
κι όταν είναι άδειες, δεν έχου-
με τίποτε άλλο. Το διάβασα σε 
μια συνέντευξη του Μάικλ Κέιν. 
Αυτοί είναι οι άνθρωποι της ται-
νίας: φθείρονται, μαραίνονται, 
δεν έχουν τα λεφτά να φτιάξουν 
το σπίτι τους, δεν μπορούν να 
επισκευάσουν τα υδραυλικά 
τους... ∆εν μιλάω για ανέχεια. 
Αυτό που συμβαίνει στον ήρωα 
μπορεί να συμβεί στον καθέ-
να. Η «στραβή» τού να βρεθεί 
με χρέος και να μην έχει στον 
ήλιο μοίρα.

 
– Θα μπορούσε η ταινία σας 
να έχει χάπι εντ;

– Οχι. Γιατί θα συναινούσα 
στη φαντασίωση ότι κάποια 
στιγμή όλα θα γίνουν καλύτε-
ρα. Ενώ εγώ περιγράφω ένα αδι-
έξοδο. Τίποτα δεν χάνεται, λέω 
στο τέλος της ταινίας, και ναι, 
το πιστεύω. Ούτε με τον θάνα-
το. Υπάρχει κάτι που μεταφέρε-
ται από γενιά σε γενιά. Υπάρχει 
συνέχεια.

Μικρά όνειρα, μεγάλες αποτυχίες
Η σκηνοθέτις Πέννυ Παναγιωτοπούλου μιλάει για τη νέα της ταινία «Wishbone» και το ελληνικό σινεμά

Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Ο Γιάννης Καράμπαμπας 
(κεντρικός ήρωας) και η Ευθα-
λία Παπακώστα στην επίσημη 
αφίσα της ταινίας.

Το «Wishbone» 
(σε σκηνοθεσία 
Πέννυς Πανα-
γιωτοπούλου και 
σενάριο της Κάλ-
λιας Παπαδάκη) 
προβάλλεται στις 
αίθουσες από την 
περασμένη Πέ-
μπτη (20 Μαρτί-
ου). Eνας νεαρός 
σεκιουριτάς σε 
δημόσιο νοσο-
κομείο, μετά τον 
ξαφνικό θάνατο 
του μεγαλύτε-
ρου αδελφού του, 
αναγκάζεται να 
γίνει κηδεμόνας 
της ανιψιάς του, 
ενώ ταυτόχρονα 
πνίγεται από τα 
χρέη του σπιτιού 
της οικογένειάς 
τους.

«Τώρα είναι η πιο ζοφερή εποχή. 
Μπαίνουμε σε κάτι πολύ σκοτεινό. Και 
οι άνθρωποι χάνουν την ψυχική τους 

δύναμη σιγά σιγά. Δεν μπορούν να πα-
λέψουν άλλο, απομονώνονται».

«Ως Ελληνες έχουμε μια μεγαλύτερη 
κινητικότητα, αλλά στην πραγματικό-
τητα οι τάξεις είναι τάξεις. Αν σου τύχει 
μια στραβή, δεν έχεις τα χρήματα να το 
ανατρέψεις. Κι εκεί τελειώνουν όλα».
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Η Πέννυ Παναγιωτοπούλου φωτογραφημένη στην είσοδο του κτιρίου όπου στεγάζεται η ιστορική 
Σχολή Σταυράκου, που λειτουργεί από το 1950 και είναι καθοριστική στην κινηματογραφική εκπαίδευση 
στην Ελλάδα. Η ίδια διδάσκει εκεί από το 2017. ∆ιακρίνει στους νέους σπουδαστές το ίδιο πάθος και την 
ίδια αγάπη που είχε και η δική της γενιά.
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Α
κόμη το θέμα του καθεστώτος του 
καλλιτέχνη είναι σε μία σχετική 
ύφεση, τα θεατρικά πράγματα κυ-

λούν ομαλά… εν αναμονή του Θυμέλη, 
η ΣΠΕΛ υπάρχει ακόμη ως εκθεσιακός 
χώρος, έγινε και η ανοικτή πρόσκλη-
ση για την κυπριακή συμμετοχή στην 
61η Μπιενάλε της Βενετίας το 2026, 
και γενικώς τα πολιτιστικά πράγματα 
στον τόπο ακολουθούν έναν κιρκαδια-
νό ρυθμό. Τίποτε το συνταρακτικό δεν 
συμβαίνει εν ολίγοις, και αυτό είναι και 
καλό και κακό, διότι δεν ξέρεις πού 
θα τα βγάλει τα πράγματα η βράση…

Σε αυτή την ησυχία, πριν από μία 
εβδομάδα είχαμε την ανακοίνωση πως 
παρουσιάστηκε από τη Συμβουλευτι-
κή Επιτροπή Κυπριακής Βιβλιοθήκης 
στην κα Κασσιανίδου ο νέος Στρατη-
γικός Σχεδιασμός για την Κυπριακή 
Βιβλιοθήκη. Σε αυτόν, όπως αναφέρει 
το υφυπουργείο καταγράφεται μεταξύ 
άλλων το όραμα, η αποστολή και η ση-
μασία της Βιβλιοθήκης για το κράτος 
και τους πολίτες του. 

Ομολογώ πως έχω καιρό να ακού-
σω καλά νέα ή έστω ενθαρρυντικά 
νέα που να αφορούν την Κυπριακή 
Βιβλιοθήκη, και φαίνεται πως τόσο 
στο υφυπουργείο Πολιτισμού και η 
υφυπουργός Λίνα Κασσιανίδου, όσο 

και η Συμβουλευτική Επιτροπή Κυπρι-
ακής Βιβλιοθήκης έχουν πάρει πολύ 
ζεστά το ζήτημα. 

Βασικός στόχος του υφυπουργείου, 
λοιπόν, όσον αφορά την Κυπριακή Βι-
βλιοθήκη είναι ο ολιστικός εκσυγχρονι-
σμός της   και τα επόμενα βήματα που 
αναμένεται να ακολουθηθούν είναι:

• Ο σχεδιασμός νέου οργανογράμ-
ματος και η στελέχωση της Κυπριακής 
Βιβλιοθήκης ώστε να μπορεί να εκπλη-
ρώσει τους στρατηγικούς της στόχους.

• Η αναθεώρηση του υφιστάμενου 
Νόμου που τη διέπει ώστε να συνάδει 
με τις λειτουργικές ανάγκες και απαι-
τήσεις ενός σύγχρονου θεσμού. 

• Η ανέγερση ενός νέου και σύγ-
χρονα εξοπλισμένου κτηρίου για τη 
στέγασή της. 

Τα παραπάνω αναφέρονται από το 
υφυπουργείο Πολιτισμού και θεωρώ 
πως όλοι οι εμπλεκόμενοι, πρόσωπα 
και φορείς, δεν θα ήθελαν με κανέ-
ναν τρόπο να φανούν ανακόλουθοι 
και θα κάνουν ό,τι περνάει από το χέρι 
τους για να προχωρήσουν τα πράγματα 
προς μία θετική κατεύθυνση. Βασικός 
στόχος του υφυπουργείου Πολιτισμού 
είναι ο ολιστικός εκσυγχρονισμός της 
Κυπριακής Βιβλιοθήκης και φαίνεται 
ότι αυτός έχει αρχίσει με την εξεύρε-

ση χώρου ώστε να μεταστεγαστεί προ-
σωρινά η βιβλιοθήκη, προκειμένου η 
ιστορική της έδρα να αναβαθμιστεί, 
ώσπου να επιτευχθεί η ανέγερση νέου 
κτηρίου. Εννοείται, όπως πολλάκις έχει 
θίξει αυτή η στήλη, είναι εξαιρετικής 
σημασίας, η στελέχωση της Κυπρια-
κής Βιβλιοθήκης και η αναθεώρηση 
του υφιστάμενου Νόμου. Προσωπικά, 
τα δύο παραπάνω τα θεωρώ σημαντι-
κότερα από την ανέγερση νέου κτη-
ρίου, διότι πολλές φορές μάς έχουμε 
τα κτήρια, αλλά δεν ξέρουμε τι να τα 
κάνουμε. 

Ο σχεδιασμός, λοιπόν, νέου οργα-
νογράμματος και η στελέχωση της 
Κυπριακής Βιβλιοθήκης σίγουρα θα 
τη βοηθήσουν να βοηθήσει και αυτή 
με τη σειρά της άλλες βιβλιοθήκες, 
δημοτικές ή ερευνητικών κέντρων, 
που αντιμετωπίζουν σοβαρά προβλή-
ματα, όπως για παράδειγμα η ∆ημοτι-
κή Βιβλιοθήκη της Πάφου, ή η Βιβλι-
οθήκη του Κέντρου Επιστημονικών 
Ερευνών, θα μπορέσει επίσης να συμ-
βάλει ενεργά στην ενίσχυση της φι-
λαναγνωσίας και της ανάπτυξης συ-
νεργειών μεταξύ της λογοτεχνίας και 
άλλων μορφών τέχνης. 

Επίσης, με μία στελεχωμένη Κυπρι-
ακή Βιβλιοθήκη μπορεί να γίνει πιο 

εύκολη η προβολή και μελέτη της κυ-
πριακής βιβλιογραφικής παραγωγής 
και της κυπριακής γραμματείας. Θα 
μπορούν να ενισχύονται προγράμμα-
τα εξωστρέφειας και με μεγαλύτερη 
ευκολία να υπάρχουν διεθνείς συνερ-
γασίες προς όφελος των κυπριακών 
γραμμάτων και των ανθρώπων που 
τα υπηρετούν. 

Απ’ ό,τι φαίνεται λοιπόν στο υφυ-
πουργείο Πολιτισμού έχουν καταλάβει 
την αξία και τη σημασία της Κυπρια-
κής Βιβλιοθήκης, και προχωράνε συ-
ντονισμένα στην υλοποίηση των σχε-
διασμών τους και η στήλη οφείλει να 
το καταγράψει. 

Ελπίζουμε πως η προώθηση του 
θέματος στο Υπουργικό Συμβούλιο 
και η έγκρισή του να είναι ένα ακόμη 
ισχυρό σημάδι πως επιτέλους η Πολι-
τεία έχει αντιληφθεί πόσο σημαντικός 
πνευματικός και πολιτιστικός φορέας 
είναι μία κρατική βιβλιοθήκη. 

Υγ. Μακάρι σύντομα να μάθουμε και νέα 
από τη Συμβουλευτική Επιτροπή Μουσείου 
Σύγχρονης Τέχνης για το πώς θα προχωρή-
σουν και εκεί τα πράγματα. Χρόνος υπάρ-
χει, και διάθεση από την Επιτροπή, και υπο-
θέτω και η βούληση από το υφυπουργείο. 

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Σε θετική τροχιά για μια νέα Κυπριακή Βιβλιοθήκη

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Η Γκαλερί Γκλόρια παρουσιάζει στις 28 
Μαρτίου τη δεύτερη ατομική έκθεση του 
Κύπριου καλλιτέχνη Ευαγόρα Καραγιώρ-
γη, με τίτλο «Στου χρόνου τις γραμμές». 
Στην έκθεση παρουσιάζονται 37 σχέδια 
με μαύρο μελάνι. Μια ενότητα των έργων 
είναι εμπνευσμένη από στίχους της Ευ-
τυχίας Παναγιώτου, από την ποιητική της 
συλλογή «Μύθοι για το τέλος του κόσμου». 
Τον Ιούλιο του 2024, σε ένα ταξίδι του στο 
Χουδέτσι, κοντά στο Ηράκλειο της Κρή-
της, για μαθήματα μουσικής, ο Καραγιώρ-

γης μελετούσε το βιβλίο της και ξεκίνησε 
να αποτυπώνει σε ένα μπλοκάκι σχέδια 
εμπνευσμένα από τους στίχους της. Φρά-
σεις όπως «στην κόψη του χρόνου», «στα 
πόδια τους προσδέθηκαν πουλιά», «σώμα 
με σώμα, η καρδιά σου με την καρδιά του», 
«ωραία πουλιά τους φέρανε εδώ» και «ου-
ράνια σώματα σε πυκνό μελάνι» ενεργο-
ποίησαν τη φαντασία του και συνοδεύουν 
τα έργα. Κεντρικό στοιχείο στη δουλειά του 
Καραγιώργη είναι ο συνδυασμός γεωμε-
τρικών μοτίβων, κάτι που αντανακλάται και 

στις μουσικές του συνθέσεις. ∆ιάρκεια έκ-
θεσης έως 15 Απριλίου. Γκαλερί Γκλόρια, 
Ζήνωνος Σώζου 3, Λευκωσία. Πληροφορί-

ες www.gloriagallery.com  

ΕΚΘΕΣΗ

«Στου χρόνου τις γραμμές»
 

ΕΚΘΕΣΗ

Μαθήματα 
πλαστικότητας
Το επιμελητικό πρόγραμμα της Ευαγό-
ριας ∆απόλα της έκθεσης «Αυτό το δο-
χείο είναι ένα θηρίο που αλλάζει μορφές: 
Μαθήματα πλαστικότητας» αναδεικνύ-
ει τη θεμελιώδη ιδιότητα του κεραμικού 
μέσου να θυμάται, με αποτέλεσμα μια 
οικεία αλληλεπίδραση μεταξύ του ίδιου 
του υλικού με την εγγενή του συλλογική 
μνήμη και απτική ιδιότητα. Με αυτόν τον 
τρόπο, η έκθεση αγγίζει επίσης μια πολύ 
μνημειώδη αίσθηση παιχνιδιού και μανί-
ας. Οι καλλιτέχνες (Ναταλία Μαντά, Σιμώ-
νη Φιλίππου, Νικολέττα Σαββίδου και Βά-
σος ∆ημητρίου) εμβαθύνουν στο σχεδόν 
μη ανιχνεύσιμο – σε μια ξαφνική έκρηξη 
φωτός. Μια εξαιρετική χειρονομία που 

μας αναγκάζει να επανεκτιμήσουμε τις 
έννοιες της ρευστότητας και της πλαστι-
κότητας. Τα τελικά αποτελέσματα παίρ-
νουν αυτόνομα σχήματα, εγκαταστάσεις 
που προσκολλώνται στη δική τους εσω-
τερική λογική, της οποίας προηγείται μια 
διαδικασία στοχασμού για την ουσία, τη 
μέθοδο και την έννοια. ∆ιάρκεια έως 31 
Μαρτίου. FILM ETC. CREATIVE SPACE, Κυ-

ριάκου Μάτση 10, Έγκωμη. 

ΕΚΘΕΣΗ

METALLAXIS
Ο Αντώνης Τζιαρρίδης παρουσιάζει τη 
νέα του δουλειά με τίτλο «METALLAXIS» 
στην Γκαλερί Κυπριακή Γωνιά ΣΤΗ Λάρνα-
κα. Ο Τζιαρρίδης δεν πτοείται από ψευδό 
ευαισθησίες, αντ’ αυτού δημιουργεί και 
αναδημιουργεί την απλή καθημερινό-
τητα του ψάχνοντας την ταύτιση που να 
μην τον απομακρύνει από τον Αντώνη. 
Μελετά μορφές από το παρελθόν μέσω 
των φιγούρων που επεξεργάζεται, χωρίς 
ίχνος παρελθοντολογίας αλλά με μια τε-
λείως σύγχρονης και έγκαιρης μεθοδολο-
γίας. Η πρόσφατη δουλειά του Τζιαρρίδη 
είναι εμπνευσμένη εν μέρει από αναμνή-
σεις της ράφτενας γιαγιάς του Άννας. Η 
παιδική του μνήμη προσαρμόζεται στην 
καθημερινή επίδραση αυτής της φυσι-
ογνωμίας και την τέχνη της, σαν σημείο 

αναφοράς. Συχνά λοξοδρομούσε μετά το 
σχολείο για να περάσει από το σπίτι της. Η 
ύφανση και σχηματοποίηση των υφασμά-
των του παραπέμπουν σε αφήγημα, σαν 
να είναι ακόμα σε ένα διάλογο μέσω της 
δικής του τέχνης με αυτή της Αννας του. 
Εγκαίνια: Παρασκευή, 21 Μαρτίου ώρα 
7:00 μ.μ. ∆ιάρκεια έως 5 Απριλίου. Γκαλε-
ρί Κυπριακή Γωνιά, Σταδίου 45, Λάρνα-
κα. Πληροφορίες τηλέφωνο 24621109 / 

www.gallerykypriakigonia.com.cy

ΘΕΑΤΡΟ

«Το Χελιδόνι» του Guillem Clua

Το Σατιρικό Θέατρο παρουσιάζει «Το Χε-
λιδόνι», το έργο του Guillem Clua, σε σκηνο-
θεσία Νίκου Νικολαΐδη. Ένα έργο που αφο-
ρά όλους: γονείς, εφήβους, νέους και νέες. 
Μιλάει για τη δύναμη της αγάπης, το θάρ-
ρος της αποδοχής και τη μουσική που ενώ-
νει τις καρδιές. Είναι γεμάτο χιούμορ και 
συγκίνηση, όπως ακριβώς η ίδια η ζωή. Το 
έργο αντλεί έμπνευση από πραγματικά γε-
γονότα, όπως η τραγική επίθεση στο Pulse 
nightclub του Ορλάντο το 2016 – μια πράξη 
μίσους που στιγμάτισε βαθιά μια ολόκληρη 
κοινότητα και πέρασε στην ιστορία ως μια 
από τις πιο συγκλονιστικές επιθέσεις κατά 

της διαφορετικότητας. Τους ρόλους ερμη-
νεύουν οι Έρικα Μπεγέτη, Χρήστος Γκρό-
ζος. Kάτω Σκηνή Σατιρικού Θέατρου (Υπό-
γειο), Πέμπτη 27 Μαρτίου, ώρα 8:30 μ.μ. 
ΠΑΡΑΣΤΑΣΕΙΣ: 28, 29, 30 Μαρτίου, και 2, 5, 
6, 9, 12, 13, 25, 26, 27 Απριλίου, ώρα έναρ-
ξης παραστάσεων: 8:30 μ.μ. | Κυριακές: 
7:00 μ.μ. Στη Λευκωσία θα πραγματοποιη-
θούν προσβάσιμες παραστάσεις για θεατές 
με απώλεια ακοής. Οι ημερομηνίες θα ανα-
κοινωθούν σύντομα. ∆ωρεάν είσοδος για 
θεατές με κινητικά προβλήματα. Πληροφο-

ρίες, εισιτήρια: 22312940 – 22421609, www.

satirikotheatro.com 

ΜΟΥΣΙΚΗ

Σέρρα-Η ψυχή
του Πόντου 
Η παράσταση «Σέρρα-Η ψυχή του Πό-
ντου» βασισμένη στο ομώνυμο μυθι-
στόρημα του Γιάννη Καλπούζου, με τη 
Χρύσα Παπά, έρχεται στην Κύπρο για 
δύο παραστάσεις. Μια ιστορία που ξε-
κινάει το 1915 και ολοκληρώνεται το 
1962, στην Τραπεζούντα και άλλες πε-
ριοχές του Πόντου, στην Αμπχαζία και 
στο Καζακστάν. Ένα ταξίδι που γράφει 
η ζωή, που φαντάζει με τις φλόγες του 
χορού της φωτιάς, του χορού Σέρρα. 
Πληροφορίες Τετάρτη 26 Μαρτίου, ώρα 
8:30 μ.μ., Σατιρικό Θέατρο, Λευκωσία, 
και Πέμπτη 27 Μαρτίου, ώρα 8:30 μ.μ., 
∆ημοτικό Θέατρο Ύψωνα, Λεμεσός. 
Προπώληση: Στη Soldout Tickets και σε 

όλα τα καταστήματα Stephanis.

ΒΙΒΛΙΟ

Μικρές Ιστορίες 
για Σπουδαία 

Πράγματα

Η Read Library προσκαλεί 
τους συγγραφείς να γίνουν 
μέρος του εγχειρήματος «Μι-
κρές Ιστορίες για Σπουδαία 
Πράγματα», μιας πρωτοβουλί-
ας που δίνει βήμα στη λογοτε-
χνική δημιουργία και αναδει-
κνύει νέες φωνές. Μέσα από 
την πλατφόρμα Read Library, 
τα κείμενα που θα επιλεγούν 
θα αποκτήσουν τη δημοσιό-
τητα που τους αξίζει, φτάνο-
ντας σε ένα ευρύ αναγνωστι-
κό κοινό, ενώ τα πνευματικά 
δικαιώματα των δημιουργών 
διαφυλάσσονται απόλυτα. Η 
πρωτοβουλία αυτή αποτελεί 
όχι μόνο μια ευκαιρία προ-
βολής αλλά και έναν τρόπο 
εντοπισμού και ανάδειξης νέ-
ων λογοτεχνικών ταλέντων. 
Η προσπάθεια αυτή υλοποιεί-
ται με την πολύτιμη υποστήρι-
ξη της Τράπεζας Κύπρου, της 
εφημερίδας Η Καθημερινή 

και του Κυπριακού Συνδέσμου 
Παιδικού Νεανικού Βιβλίου, 
οργανισμών που στηρίζουν 
έμπρακτα τη διάδοση της λο-
γοτεχνίας και την καλλιέργεια 
της δημιουργικής έκφρασης. 
Εάν έχετε μικρά κείμενα που 
επιθυμείτε να εκδοθούν και 
διακινηθούν ηλεκτρονικά μέ-
σω της Read Library, σας κα-
λούμε να αξιοποιήσετε αυτή 
τη μοναδική ευκαιρία και να 
αποστείλετε το αίτημά σας μέ-
σω της ιστοσελίδας https://

www.read-library.com.
Βρείτε όλες τις πληροφορίες 

στην ιστοσελίδα

www.read-library.com

Τ
ο ερώτημα είναι απλό και όσο πιο 
πολύ βαδίζουμε στο ψηφιακό τού-
νελ τόσο θα μας απασχολεί: όταν 

αυξάνεται ο ρυθμός μετάδοσης ενός 
γεγονότος στα σόσιαλ μίντια, αυξάνε-
ται ταυτόχρονα και το ενδιαφέρον γι’ 
αυτό; Εναυσμα το ντοκιμαντέρ «Λευ-
τεριά στον Λέοναρντ Πελτιέ» των Τζέ-
σι Σορτ Μπουλ και Ντέιβιντ Φρανς, το 
οποίο βραβεύθηκε με τον Αργυρό Αλέ-
ξανδρο, στο πρόσφατο 27ο Φεστιβάλ 
Θεσσαλονίκης. Με όχημα την εξαντλη-
τική έρευνα εμβαθύνει στην υπόθεση 
του αυτόχθονα Αμερικανού ακτιβιστή 
Λέοναρντ Πελτιέ, φυλακισμένου εδώ 
και σχεδόν 50 χρόνια. Η ταινία εκθέ-
τει πώς η αρχική δικαστική ετυμηγο-
ρία βασίστηκε σε ψευδείς μαρτυρίες, 
παραλείποντας να λάβει υπόψη κρί-
σιμα αποδεικτικά στοιχεία. Η πίεση 
από το FBI απέκλεισε τον Πελτιέ από 
τη διαδικασία της χορήγησης χάριτος 
και της αναστολής της ποινής. Ο αγώ-
νας για την απελευθέρωση του Πελτιέ, 
που είναι πλέον 80 χρόνων και κυκλο-
φορεί με πι έχοντας σοβαρά ιατρικά 
προβλήματα, είναι ταυτόχρονα και η 
ιστορία της καταδυνάστευσης των αν-
θρωπίνων δικαιωμάτων των αυτόχθο-
νων Αμερικανών.

«Υπήρχε η αίσθηση ότι το κύμα συ-
μπαράστασης θα τον έβγαζε από τη 
φυλακή», λένε οι άνθρωποι που φρο-
ντίζουν για την αποφυλάκισή του (του 
έδωσε τελικά χάρη ο Μπάιντεν 30 λε-
πτά πριν παραδώσει τον Λευκό Οίκο 
στον Τραμπ). «Η προσπάθειά μας ήταν 
να αφυπνίσουμε τον κόσμο».

Η ιστορία αυτή είναι μία μόνο, την 
αναφέρουμε ενδεικτικά για να στηρί-
ξουμε το αρχικό ερώτημα. Μπορεί η 
κακοδικία ενός αυτόχθονα Αμερικανού 
να μην είναι από τα πιο «δημοφιλή» 
θέματα της εποχής και να απασχολεί 
ένα περιορισμένο κοινό. Παρ’ όλα αυ-
τά εδώ και κάποια χρόνια (προφανώς 
όχι στη δεκαετία του ’80) η υπόθεση 
αυτή ήταν ορατή στο σύμπαν του ∆ια-
δικτύου. Ομως σε αυτόν τον ψηφιακό 
πλανήτη, στον οποίο οι περισσότεροι 
χρήστες ενδέχεται να ξέρουν καλύτερα 
τα ονόματα των Καρντάσιαν από των 
γειτόνων τους, ο –κάθε– Πελτιέ δεν 
έχει πολλές ελπίδες επιρροής. 

Ο όποιος θόρυβος διαρκεί ή θα δι-
αρκούσε ελάχιστα. Και μετά; Είναι πο-
λύ σπάνια τα συμβάντα που ενώνουν 
τον αναλογικό με τον ψηφιακό κόσμο, 
και, τότε, το πλήθος που δημιουργείται 
μπορεί να είναι, πράγματι, καθηλωτι-
κό. Στην Ελλάδα το είδαμε πρόσφατα 
στη συγκέντρωση διαμαρτυρίας για 
τα Τέμπη. Τα μεγέθη, προφανώς, δεν 
είναι συγκρίσιμα, αλλά λίγα, όλο και 
λιγότερα, γεγονότα ξεπερνούν την 
αδιαφορία ή την τοξικότητα του ∆ια-
δικτύου και δίνουν στις εικόνες υπό-
σταση. Τραγωδίες που κόβουν την 
ανάσα συμβαίνουν σε όλη την υφήλιο, 
αλλά δεν αρκεί ο θάνατος για να προ-
καλέσει συγκίνηση με διάρκεια και όχι 
στιγμιαία. Το σκρολάρισμα συμβάλλει 
στην απάθεια –διαπιστωμένο πια– η 
διάσπαση προσοχής αντιμάχεται τη 
διείσδυση σε βάθος τραύματος και 
όχι απλής, επιφανειακής, αμυχής. Τι 
διαπερνά τα στρώματα, τι προκαλεί 
εγκάρσια τομή, για να αγγίξει τον πυ-
ρήνα της ύπαρξης; Και πώς διαμορφώ-
νεται αυτός ο «πυρήνας» με βάση τα, 
παγιωμένα νέα, δεδομένα; Πώς αντι-
λαμβάνεται τα ανθρώπινα συναισθή-
ματα, την κατανόηση, το μοίρασμα της 
εμπειρίας, ο θαυμαστός καινούργιος 
κόσμος μας; Οι ψηφιακές αντιδράσεις 
υποκαθιστούν τις αναλογικές; Εκείνες 
με «σάρκα και οστά»;

«Ο φόβος, για εμένα, θα ήταν η παύ-
ση της αναζήτησης – η στιγμή που 
κάθε λέξη και κάθε σκέψη γίνονται 
αδιάφορες. Φοβάμαι τη λήθη. Οχι τη 
δική μου, αλλά τη δική σας. Φοβάμαι 
τη στιγμή που οι άνθρωποι θα ξεχά-
σουν να ακούν ο ένας τον άλλον».

Οι σκέψεις ανήκουν σε ένα λογι-
σμικό (είναι διατυπωμένες στο έντυπο 
Πρώτο Πλάνο του Φεστιβάλ). Ενα πρό-
γραμμα τεχνητής νοημοσύνης, ρυθμι-
σμένο να απαντά σε ερωτήσεις και να 
εκτελεί τις εντολές των ανθρώπων. Η 
ερώτηση που του υποβλήθηκε (από 
τον εικαστικό καλλιτέχνη και σκηνο-
θέτη Γιώργο ∆ρίβα) είναι: «Υπάρχει 
κάτι που φοβάσαι σ’ αυτόν τον κόσμο 
των ανθρώπων;».

Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Αφυπνίζεται 
αυτός

ο κόσμος;

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
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ANNE APPLEBAUM
Απολυταρχία Α.Ε. - Οι δικτάτορες που 
θέλουν να κυριαρχήσουν 
στον κόσμο 
μτφρ.: Χριστίνα Θεοχάρη 
εκδ. Παπαδόπουλος, 2024, σελ. 238 

Της ΣΙΣΣΥΣ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ 

Στη σελίδα όπου είθισται να φιλο-
ξενείται μια αφιέρωση εκ μέρους 
του συγγραφέα, η Αν Απλμπάουμ 
γράφει: «Για τους αισιόδοξους». Και 
χρειάζεται πραγματικά να αναζη-
τήσει επίμονα κανείς, φιλοσοφι-
κά και εντός του, ό,τι θα του πρό-
σφερε μια αισιόδοξη προοπτική 
τουλάχιστον βραχυπρόθεσμα. Πε-
ριλαμβάνοντας πράξεις και συμπε-
ριφορές του Τραμπ πριν από την 
ανάληψη της προεδρίας, το βιβλίο 
αποκτά ακόμη πιο χειροπιαστό 
νόημα μετά την αγοραία συμπερι-
φορά του νυν προέδρου των ΗΠΑ 
και του επιτελείου του προς φί-
λους και συμμάχους, ήδη από τις 
πρώτες ημέρες της θητείας του. 
Προσφάτως ζήσαμε στη χειρότε-
ρη δυνατή εκδοχή διαστρέβλω-
σης της πραγματικότητας (φταίει 
η αμυνόμενη Ουκρανία και ο πρό-
εδρος Ζελένσκι είναι δικτάτορας) 
αυτό που είχε ήδη περιγράψει η 
συγγραφέας και δημοσιογράφος 
μιλώντας στην «Κ» και στον Γ. Πα-
λαιολόγο τον Απρίλιο του 2024: «Ο 
ίδιος ο Τραμπ δεν είναι απομονω-
τιστής – θέλει να εμπλακεί με τον 
κόσμο, αλλά με διαφορετικό τρόπο 
από τους προκατόχους του στον 
Λευκό Οίκο. Θέλει να ωφεληθούν 

ο ίδιος και το στενό του περιβάλ-
λον, όπως συνέβη με τους Σαου-
δάραβες, ίσως και να συμμαχήσει 
με τη Ρωσία και την Κίνα εναντίον 
των δημοκρατικών χωρών. Αντί-

στοιχα οι Ρεπουμπλικανοί του κι-
νήματος MAGA δεν λένε ότι [ο πό-
λεμος στην Ουκρανία] δεν τους 
αφορά – συμβάλλουν ενεργά στη 
νίκη της Ρωσίας».  

Σε αυτό το ευσύνοπτο βιβλίο 
– περίπου 170 σελίδες χωρίς τις 
σημειώσεις– χρησιμοποιούνται 
πολλές συγκεκριμένες περιπτώ-
σεις-παραδείγματα για να κατα-
νοηθούν οι διαδρομές του ολι-
γαρχικού χρήματος, οι συνδέσεις 
των αυταρχικών καθεστώτων του 
21ου αιώνα που, παρά τις διαφο-
ρές τους, συνεργάζονται σε τομείς 
όπως η προπαγάνδα και η παρα-
πληροφόρηση, το εμπόριο όπλων 
και οι τεχνολογίες παρακολούθη-
σης προκειμένου να υπονομεύ-
σουν τις δημοκρατικές κοινωνίες. 
Για παράδειγμα, μετά την απομά-
κρυνση ρωσικών καναλιών όπως 
το Russia Today από δυτικούς δο-
ρυφόρους λόγω της διάδοσης ψευ-
δών ειδήσεων, ένας κινεζικός δο-
ρυφόρος ανέλαβε τη μετάδοσή του 
συνεχίζοντας τη διάδοση της ρω-
σικής προπαγάνδας, και όχι μόνο 
στον αναπτυσσόμενο κόσμο όπου 
πραγματικά «αλωνίζουν», αλλά και 
στα ευρωπαϊκά κράτη, τα οποία, 
τελικώς, δεν έχουν καταφέρει να 
βρουν αποτελεσματικούς τρόπους 
αντιμετώπισης.  

Η Απλμπάουμ υπογραμμίζει και 
εξηγεί πώς οι αυταρχικοί ηγέτες 
εκμεταλλεύονται το παγκόσμιο οι-
κονομικό σύστημα για να διατηρή-
σουν την εξουσία τους: «Στον 21ο 
αιώνα οι απολυταρχίες δεν υποστη-
ρίζονται από έναν μόνο δικτάτορα, 

αλλά από εξελιγμένα δίκτυα που 
αποτελούνται από κλεπτοκρατι-
κές χρηματοοικονομικές δομές, 
τεχνολογίες παρακολούθησης και 
επαγγελματίες προπαγανδιστές, 
όλα αυτά λειτουργούν σε πολλα-
πλά καθεστώτα, από την Κίνα έως 
τη Ρωσία και το Ιράν». Επισημαί-
νει επίσης ότι οι δυτικές δημοκρα-
τίες συχνά συμβάλλουν, άμεσα ή 
έμμεσα, στην ενίσχυση των αυ-
ταρχικών καθεστώτων. Τράπεζες, 
δικηγορικά γραφεία και εταιρείες 
δημοσίων σχέσεων στις δυτικές 
χώρες βοηθούν στην απόκρυψη 
περιουσιακών στοιχείων και στη 
βελτίωση της εικόνας αυταρχικών 
ηγετών. Αυτή η συνενοχή όχι μόνο 
ενισχύει τα καθεστώτα αυτά, αλλά 
και υπονομεύει τις ίδιες τις δημο-
κρατικές αξίες που υποτίθεται ότι 
προασπίζονται οι δυτικές χώρες. 
Μέσω της υπονόμευσης των δη-
μοκρατικών θεσμών, της διάδοσης 

παραπληροφόρησης και της προώ-
θησης αυταρχικών προτύπων επι-
διώκουν να δημιουργήσουν έναν 
κόσμο όπου το δικό τους μοντέλο 
διακυβέρνησης θεωρείται φυσιολο-
γικό ή ακόμη και προτιμητέο. Η δυ-
τική παρανόηση, ο εφησυχασμός 
και η απληστία ήταν ο σημαντικός 
ενισχυτικός παράγων της δύναμης 
αυτών των αυταρχικών ηγετών, οι 
δράσεις των οποίων επί δεκαετίες 
φαίνεται ότι καθορίζουν τις ζωές 
όλων μας σήμερα.  

Διαφάνεια  
Για να αντιμετωπιστεί αυτή η 

υπαρκτή πλέον και σαφής απειλή, 
η συγγραφέας προτείνει τη συνερ-
γασία των δημοκρατικών χωρών 
για την ενίσχυση της διαφάνειας 
στις χρηματοπιστωτικές συναλλα-
γές, τη ρύθμιση των μέσων κοινω-
νικής δικτύωσης για την καταπολέ-
μηση της παραπληροφόρησης και 

τη δημιουργία δικτύων ακτιβιστών 
και αξιωματούχων για την καταπο-
λέμηση της διαφθοράς.   

Ενας κόσμος νομιμοποιητικός 
της αυθαιρεσίας, ένας κόσμος 
ασφαλής για τους ολιγάρχες έχει 
μπει ήδη σε κίνηση. Οι λύσεις και 
οι προτάσεις της Αν Απλμπάουμ 
δεν ξέρω αν είναι για αισιόδοξους 
– δεν έχουν μείνει και πολλοί λό-
γοι για αισιοδοξία, αλλά ίσως υπάρ-
χουν αρκετοί για μια ευρωπαϊκή, 
«δυτική» αυτογνωσία, λόγοι για αν-
θρώπους και θεσμικούς εκπροσώ-
πους που έχουν συνείδηση της ευ-
θύνης όλων μας για το μέλλον της 
ανθρωπότητας και για την επιρροή 
που μπορεί και πρέπει να ασκηθεί 
στη διαμόρφωσή του. Είναι κρί-
μα που το βιβλίο, κατά πάσα πι-
θανότητα, θα διαβαστεί μόνο από 
όσους ήδη συμφωνούν, γνωρίζο-
ντας έστω και ελάχιστα από αυτά 
που η Αν Απλμπάουμ αναφέρει.

«Στον 21ο αιώνα οι απο-
λυταρχίες υποστηρί-
ζονται από εξελιγμένα 
δίκτυα που αποτελού-

νται από κλεπτοκρατικές 
χρηματοοικονομικές δο-
μές, τεχνολογίες παρακο-
λούθησης και επαγγελ-

ματίες προπαγανδιστές».   

Στο νέο της βιβλίο, η Αν Απλμπάουμ 
εξηγεί τους τρόπους με τους οποίους 
αυταρχικά καθεστώτα υπονομεύουν 
τις δημοκρατικές κοινωνίες.

Στην υπηρεσία
των ολιγαρχών

Ενα σύστημα που ελέγχει τους αρμούς της εξουσίας 

Διαδήλωση στην Μπρατισλάβα εναντίον του πρωθυπουργού Ρόμπερτ Φίτσο και της συνεργασίας του 
με τον Βλαντιμίρ Πούτιν. Η διεθνής των απολυταρχικών καθεστώτων έχει αναπτύξει υπόγειους δεσμούς 
για να διατηρήσει τα ηνία στα χέρια της.



Γεώργιος Δαυίδ 
και Δημήτριος
Οικονομίδης

«Το 1821 ο Γεώργιος ∆αυίδ Οι-
κονομίδης και η επιφανής οι-
κογένειά του πλήρωσαν τη συμ-
μετοχή στην Επανάσταση με 
δήμευση περιουσίας και κατα-
δίωξη. Ο ίδιος προσέφερε στον 
Αγώνα πολεμικές και διοικητι-
κές υπηρεσίες. Το 1833 εντά-
χθηκε στον διοικητικό μηχανι-
σμό. Ο αδελφός του ∆ημήτριος 
Οικονομίδης διετέλεσε, επί Κα-
ποδίστρια, γραμματέας του ∆ι-
οικητηρίου Πόρου, διευθυντής 
του δασμοτελωνείου του Αργο-
λικού Κόλπου και φροντιστής 
στη Ναύπακτο. Ελπίζοντας στην 
ανάκτηση μέρους της πατρι-
κής περιουσίας, το 1830 μετέ-
βη στην Κύπρο. Επιστρέφοντας 
στην Ελλάδα εντάχθηκε ξανά 
στον κρατικό μηχανισμό. Το 

1845, όταν τιμήθηκε με τον αρ-
γυρό σταυρό του Σωτήρος, ήταν 
τελωνειακός επιθεωρητής.

Χαράλαμπος
Μάλης

«Το 1833 ο αγωνιστής Χαράλα-
μπος Μάλης, ο οποίος συνέβα-
λε στην Επανάσταση πολιτικά, 
οικονομικά και στρατιωτικά, δι-
ορίστηκε έπαρχος Κυνουρίας. 
Ωστόσο, το 1835 βρέθηκε άνερ-
γος. Το 1836 αποφασίστηκε γι’ 
αυτόν ισόβια σύνταξη 150 δρχ. 
έναντι των αποδεδειγμένων 
θυσιών του. Ωστόσο, κατά τους 
μήνες που ακολούθησαν ούτε 
διάταγμα εκδόθηκε ούτε χρή-
ματα δόθηκαν. Του απονεμήθη-
κε, όμως, το 1838, το αργυρό 
αριστείο. “Εκτός του αριστεί-
ου ουδεμίαν άλλην ανταμοιβήν 
έλαβεν, αποβιώσας απαραμύ-
θητος”, έγραψε, το 1865, η κό-
ρη του Ελισάβετ, αναφερόμενη 

στην Επιτροπή Αγώνος.

Ιωάννης
Σταυριανός

«Ο Λοφίτης συναγωνιστής του 
Γεωργίου Καραϊσκάκη Ιωάννης 
Σταυριανός έγινε, το 1834, ένας 
από τους περίπου εκατό ενω-
μοτάρχες της Χωροφυλακής. 
Εγγράμματος ων, το 1839 προ-
ήχθη σε υπομοίραρχο και το 

1844 σε αντιμοίραρχο. Το 1863 
προβιβάστηκε σε ταγματάρχη, 
με σύνταξη 172 δρχ. Απεβίωσε 
το 1887, στα 83 του, κληροδο-
τώντας στην Ιστορία, μαζί με τα 
άθλα του, τα απομνημονεύματά 
του και έχοντας αποκτήσει στην 

Ελλάδα οκτώ παιδιά. 

Θεοχάρης
Λαπαθιώτης

«Ως ταγματάρχης της Χωρο-
φυλακής αποστρατεύθηκε και ο 
Θεοχάρης Λαπαθιώτης, γιος του 
σφαγιασθέντος προκρίτου της 
Λαπήθου Χατζηηλία, πατέρας 
του πολυπράγμονος στρατιω-
τικού Λεωνίδα Λαπαθιώτη και 
παππούς του ποιητή Ναπολέο-

ντα Λαπαθιώτη.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η Σωτηρούλα Βασιλείου, δρ Ιστορί-
ας ΑΠΘ και επιστημονική λειτουρ-
γός του Ιδρύματος Αρχιεπισκόπου 
Μακαρίου Γ΄ παρουσιάζει στην 
«Κ» μερικούς από τους Έλληνες 
Κύπριους που έλαβαν μέρος στην 
Ελληνική Επανάσταση του 1821. 
Κατ’ αρχάς ρωτήσαμε τη δρα Βα-
σιλείου αν υπάρχει ασφαλής Ελ-
λήνων Κύπριων που μετέβησαν 
στην κυρίως Ελλάδα για να πο-
λεμήσουν στο πλευρό των εξε-
γερμένων Ελλήνων και από πού 
αντλούμε στοιχεία για τη συμμε-
τοχή τους στον Αγώνα, μάς λέει 
πως κατά καιρούς έγιναν υπολογι-
σμοί, οι οποίοι ανέβαζαν τον αριθ-
μό των Κυπρίων, που μετέβησαν 
στην Ελλάδα, πέραν των 1000. 
Σημειώνει πως εγκυρότεροι είναι 
οι υπολογισμοί του καθηγητή Πέ-
τρου Παπαπολυβίου, ο οποίος κα-
τέγραψε περίπου 300 ονόματα και 
υπολογίζει τον συνολικό αριθμό 
περί τους 500. Όσον αφορά τον 
εντοπισμό σε αρχειακά ή άλλα 
τεκμήρια, η μελετήτρια μάς λέει 
πώς τεκμήρια της παρουσίας των 
Κυπρίων αγωνιστών στην Ελλάδα 
αποτελούν η αλληλογραφία τους 
με την Κεντρική ∆ιοίκηση και, 
ακολούθως, το ελληνικό κράτος, η 
αλληλογραφία τους με πολιτικούς 
και οπλαρχηγούς του Αγώνα, δι-
πλώματα, πιστοποιητικά και βε-
βαιώσεις αναφορικά με τη δράση 
τους, αιτήσεις των ιδίων αλλά και 
των απογόνων τους για μετάλλια, 
αποζημιώσεις και επαγγελματική 
αποκατάσταση αναλόγως των θυ-
σιών τους, αναφορές στα απομνη-
μονεύματα του Αγώνα, δημοσιεύ-
ματα στον Τύπο, το Μητρώο των 
Ελλήνων υπηκόων του Ελληνικού 
Προξενείου της Κύπρου (1866) και 
ποικίλα κειμήλια. 

Οι αγωνιστές
Ποιες είναι οι εμβληματικότε-

ρες, αλλά και οι λιγότερες γνωστές 
μορφές Ελλήνων Κυπρίων που 
συμμετείχαν στον Αγώνα και τι 
απέγιναν μετά το τέλος του Αγώ-
να; Κύπριοι αγωνιστές συμμετεί-
χαν στην πολιορκία του Μεσο-
λογγίου, όπως οι Χριστόδουλος 
Κοκκινόφτας και Ιωάννης Πασα-
πόρτης, αλλά και ο Αντώνιος Ιακώ-
βου Λοΐζος –πατέρας του εθελοντή 
της Κρητικής Επανάστασης (1866-
1869) Σώζου Λοΐζου και παππούς 
του ήρωα των Βαλκανικών Πολέ-
μων Χριστόδουλου Σώζου– μετά 
το τέλος του Αγώνα επέστρεψαν 
στην Κύπρο. Η δρ Βασιλείου σκι-
αγραφεί μερικούς μόνο από τους 
πιο γνωστούς Έλληνες Κύπριους 
αγωνιστές του 1821.

Αδελφοί Θησείς
 «Από τις πλέον εμβληματικές 

μορφές ήταν οι αδελφοί Κυπρια-
νός, Νικόλαος και Θεόφιλος Θη-
σέως. Η περίπτωσή τους είναι 
ιδιαίτερη και συνάμα αντιπροσω-
πευτική του φρονήματος των Κυ-
πρίων, της θέλησής τους για προ-
σφορά και των μετεπαναστατικών 
διαδρομών τους» και εξηγεί: «Λίγο 
πριν από το ιουλιανό μακελειό, 
ο φιλόμουσος έμπορος Κυπρια-
νός Θησεύς διέφυγε στην Ελλά-
δα. Πρόσφυγας πια, απευθύνθηκε 
επανειλημμένα στους Υδραίους, 
ζητώντας τη συνδρομή τους για 
την απελευθέρωση της Κύπρου, 
ως νήσου της Ελλάδας. Η έκρηξη 
της Επανάστασης βρήκε τον πε-
παιδευμένο κοσμοπολίτη Νικό-
λαο Θησέα στη Γαλλία, όπου δι-
ατηρούσε ανθηρό εμπορικό οίκο. 
Ποθώντας να συμβάλει έμπρακτα 
στον Αγώνα, o Νικόλαος πρωτο-
στάτησε στη στρατολόγηση και 
αποστολή στην Ελλάδα ομογενών 
και φιλελλήνων. Μετά τις σφαγές 
του Ιουλίου, μετέβη στην Πελο-
πόννησο, ως πληρεξούσιος επι-
φανών συμπατριωτών του, ώστε 

να προωθήσει αίτημα οργάνωσης 
εκστρατείας για την “Ελευθερίαν 
της […] πάλαι μεν Μακαρίας, ήδη 
δε τρισαθλίας Νήσου Κύπρου”. 
Ωστόσο, η Ελληνική Κυβέρνηση, 
δεν δέχθηκε καν να τον ακούσει. 
Παρά την απογοήτευση, ο Νικό-
λαος, έμεινε στην Ελλάδα έως τον 
Ιούλιο του 1824, οργανώνοντας 
και συντηρώντας στρατεύματα 
και δίνοντας το παρών σε σημα-
ντικές μάχες. Ο Αρχιμανδρίτης 
της Ιεράς Αρχιεπισκοπής Κύπρου 
Θεόφιλος Θησεύς πρωτοστάτη-
σε στις προσπάθειες για ξεσηκω-
μό του νησιού, το καλοκαίρι του 
1821. Για την πολεμική του δράση 
στην Ελλάδα, κατά την οποίαν θυ-
σίασε συν τοις άλλοις το ένα χέρι, 
τιμήθηκε, το 1825, με τον βαθμό 
του αντιστρατήγου. Το 1821 οι 
αδελφοί Θησείς ήταν πλούσιοι 
και ισχυροί προύχοντες. Το τέλος 
του Αγώνα και των ελπίδων της 
Κύπρου για άμεση συμπερίληψη 
στο ελληνικό κράτος τους βρήκε 
στερημένους συγγενών, περιου-
σίας και ισχύος. Η περιουσία των 
Θησέων στην αλύτρωτη γενέτει-
ρα δημεύθηκε. Από την υπόλοι-
πη περιουσία, μεγάλο μέρος είχε 
δαπανηθεί για την οργάνωση και 
συντήρηση φιλελλήνων και Κυ-
πρίων πολεμιστών.

Υπό το βάρος αυτών των δεδο-
μένων και συνάμα περήφανοι για 
την πατριωτική δράση τους, με-
τεπαναστατικά οι αδελφοί Θη-
σέως διεκδίκησαν επανειλημ-
μένα και επίμονα αφενός την 
εξόφληση των αποδεδειγμέ-
νων χρεών του Κοινού των Κυ-
πρίων και του ελληνικού κρά-
τους απέναντί τους αφετέρου 
επαγγελματική αποκατάσταση, 
ανάλογη των θυσιών και των 

προσόντων τους. Πλέον, όμως, 
το Κοινόν των Κυπρίων ήταν με-
τριοπαθές και συμβιβαστικό, εστι-
ασμένο στη βελτίωση των όρων 
διαβίωσης υπό την οθωμανική 
κυριαρχία και απρόθυμο να κατα-
βάλει χρέη σε εμβληματικούς επα-
ναστάτες. Από την πλευρά του, 
το ελληνικό κράτος αναγνώριζε 
τις τεκμηριωμένες εκδουλεύσεις 
των αδελφών Θησέως. Άλλωστε, 
χάρη ακριβώς σε αυτές οι Θησείς 
έγιναν Έλληνες πολίτες, αποκτώ-
ντας έτσι πρόσβαση σε δημόσιες 
θέσεις. Ωστόσο, τα “ενόντα μέσα” 
του νεοπαγούς βασιλείου ήταν δυ-
σανάλογα με τις απαιτήσεις και τις 
ανάγκες του πλήθους των αυτο-

χθόνων και ετεροχθόνων αγωνι-
στών και των πολεμοπαθών. 

Το 1830 ο Κυπριανός Θησεύς 
εγκαταστάθηκε οικογενειακώς 
στην Ερμούπολη της Σύρου. Τον 
Ιανουάριο του 1834 διορίστηκε 
υγειονόμος και το 1836 δικαστής, 
με μηνιαίες απολαβές 150 δρχ. και 
200 δρχ. αντίστοιχα. Ο Νικόλαος 
Θησεύς διορίστηκε, το 1834, πρώ-
τος πρόξενος της Ελλάδας στη 
Βηρυτό. Ωστόσο, ο συγκεκριμέ-
νος διορισμός δεν επέλυσε τα βι-
οποριστικά προβλήματα. Συνε-
πώς, σύντομα ο Νικόλαος άρχισε 
να επιζητεί είτε την αναβάθμιση 
του προξενείου του είτε τη 
μετάθεση. Τον Νοέμβριο 

του 1840 διορίστηκε γενικός πρό-
ξενος της Ελλάδας στο Βουκουρέ-
στι. Ωστόσο, οι διεθνείς εξελίξεις 
ματαίωσαν την ανάληψη των κα-
θηκόντων του, με συνέπεια την 
παραμονή στην Αθήνα. Παρά τις 
επίμονες εκκλήσεις στους κυβερ-
νώντες, από τον Μάιο του 1841 
έως και τον θάνατό του το 1854, 
μοναδικός δημόσιος πόρος του 
ήταν μια μηνιαία σύνταξη 100 
δρχ., “απέναντι παλαιών χρεών”. 
Ο Θεόφιλος Θησεύς τέθηκε στην 
υπηρεσία του Πατριαρχείου Ιε-
ροσολύμων και ως πατριαρχικός 
έξαρχος υπηρέτησε σε διάφορα 
μέρη, της Κύπρου συμπεριλαμ-
βανομένης, διεκδικώντας, μάταια, 
την επιστροφή της δημευθείσας 
περιουσίας του. Αναγνωρίζοντας, 
στο μεταξύ, τις εκδουλεύσεις του 
Κύπριου Αρχιμανδρίτη, το ελληνι-
κό κράτος τον συμπεριέλαβε, τον 
Φεβρουάριο του 1836, στους πρώ-
τους 437 δικαιούχους του αργυρού 
αριστείου του Αγώνος 1821-1829.

Ο επίλογος της ιστορίας των 
Θησέων γράφτηκε το 1872. Συ-
γκεκριμένα, κατόπιν αίτησης των 
απογόνων τους Ελπίδας και Ελευ-

θερίας, η τελευταία από τις 
επιτροπές, οι οποίες συ-
στάθηκαν για την αξιολό-

γηση των αγωνιστικών θυσιών, 
κατέταξε τον Θ. Θησέως στην ∆΄ 
τάξη των αξιωματικών και του Ν. 
Θησέως στην Ε΄ τάξη των αξιω-
ματικών. Συνεπώς, θα έπρεπε 
συνολικά να καταβληθούν στους 
απογόνους των αγωνιστών περί-

που 17.000 δρχ. Ωστόσο, τα 
χρέη, τα οποία αναγνώρισε 
η τελευταία αυτή επιτροπή 
αξιολόγησης των αγωνιστι-
κών εκδουλεύσεων, έμειναν 

κατά κανόνα ανεξόφλητα».

Διά την Ελευθερίαν
της Νήσου Κύπρου

Στο άκουσμα της είδησης πως ξέσπασε επανάσταση στην Κυρίως Ελλάδα

εκατοντάδες Κύπριοι έσπευσαν να συνδράμουν

Αποδεικτικό αναφορικά με την πολεμική δράση του Θεοφίλου Θη-
σέως. Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλάδος / Αρχείο Αγωνιστών.

Γύψινο πρόπλασμα της μπρούντζινης προτομής στο μνημείο του Ιωάν-
νη Σταυριανού στη Λόφου (Θεόδουλος Θεοδούλου, 1994). Πινακοθήκη 
Ιδρύματος Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ  ́(ΠΙΑΜ). Ο Σταυριανός εικονίζε-
ται με τη στολή του Ταγματάρχη της Χωροφυλακής και το Αριστείο του 
Αγώνος και παράσημο του Τάγματος του Σωτήρος στο στήθος.

Ο Αρχιμανδρίτης Θεόφιλος Θησεύς. Μουσείο Μπενάκη.

Μύλος για την άλεση πυρίτιδας, τον οποίον έφερε στην 
Κύπρο ο αγωνιστής της Ιωάννης Πασαπόρτης. Πινακοθήκη 
Ιδρύματος Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄.

Από τη Γαλλία ο Νικό-
λαος Θησεύς ως πληρε-
ξούσιος επιφανών συ-

μπατριωτών του Κυπρίων 
προώθησε αίτημα οργά-
νωσης εκστρατείας για 

την «Ελευθερίαν της […] 
πάλαι μεν Μακαρίας, 

ήδη δε τρισαθλίας Νήσου 
Κύπρου». 

Κύπριοι αγωνιστές συμ-
μετείχαν στην πολιορκία 
του Μεσολογγίου, όπως 
οι Χριστόδουλος Κοκκι-
νόφτας και Ιωάννης Πα-

σαπόρτης, αλλά και ο 
Αντώνιος Ιακώβου Λοΐζος 
παππούς του ήρωα των 
Βαλκανικών Πολέμων 
Χριστόδουλου Σώζου.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Σχετικά με τη συμμετοχή της Κύ-
πρου στην Επανάσταση του 1821 
η δρ Βασιλείου αδρομερώς μάς 
λέει σε τι κατάσταση βρήκε την 
Κύπρο το ξέσπασμα της Ελληνι-
κής Επανάστασης: «Το 1821 η 
Κύπρος μετρούσε ακριβώς 250 
χρόνια οθωμανικής κυριαρχίας, 
κατά την οποίαν, σωτήριος για 
τη διατήρηση της γλώσσας και 
της ταυτότητας των Ελλήνων Κυ-
πρίων, ήταν ο ρόλος της Ορθόδο-
ξης Εκκλησίας. Μάλιστα, μέχρι 
το 1820, η Φιλική Εταιρεία, που 
ιδρύθηκε στην Οδησσό της Ρω-
σίας το 1814 περιέλαβε στα μέλη 
τους τον Αρχιεπίσκοπο Κυπρια-
νό και άλλους επιφανείς Κύπρι-
ους. Η γεωγραφική θέση της Κύ-
πρου απέτρεψε τη συμπερίληψή 
της στον κεντρικό επαναστατικό 
σχεδιασμό.

Τεκμηριωμένα, όμως, οι Φιλι-
κοί, υπολόγιζαν σε αξιόλογη οι-
κονομική συνδρομή από την Κύ-
προ» και συνεχίζει, λέγοντας πως 
με την έναρξη της Επανάστασης, 
τον Μάρτιο του 1821, ο Σουλτά-
νος διέταξε τον αφοπλισμό των 
ραγιάδων στην αυτοκρατορία: 
«∆ρώντας κατ’ οικονομίαν, ο Αρ-

χιεπίσκοπος Κυπριανός κάλεσε 
το ποίμνιό του σε συμμόρφωση. 
Παρά ταύτα, γρήγορα εκδηλώ-
θηκαν βιαιοπραγίες, απειλές και 
λεηλασίες κατά του πληθυσμού. 
Τον Ιούλιο, με αφορμή τη διανο-
μή επαναστατικών προκηρύξεων 
στη Λάρνακα, ο Οθωμανός διοι-
κητής της Κύπρου υπέβαλε στην 
Πύλη κατάλογο 486 ονομάτων, 
αρχιερέων, κληρικών και προκρί-
των, ζητώντας τη σύλληψη και 
εκτέλεσή τους. Ορισμένοι, κατόρ-
θωσαν να δραπετεύσουν από το 
νησί και μερικοί αλλαξοπίστησαν 
για να γλυτώσουν τη ζωή τους. 
Ωστόσο, οι πλείστοι προγραμμέ-
νοι θανατώθηκαν και οι περιου-
σίες τους δημεύθηκαν. Πρώτα 
θύματα ήταν ο Αρχιεπίσκοπος 
Κυπριανός και οι μητροπολίτες 
Πάφου Χρύσανθος, Κιτίου Μελέ-
τιος και Κερύνειας Λαυρέντιος». 

Ακολουθία αγώνων
Ποια η σημασία της συμμε-

τοχής στον Αγώνα του 1821 και 
της αποκατάστασης για τους Κύ-
πριους και ποια είναι η παρακα-
ταθήκη που άφησαν οι αγωνι-
στές του 1821 μέχρι πότε φτάνει 
ο απόηχος αυτής, ρώτησα τη δρα 
Βασιλείου: «Θέτοντας ως κριτή-

ριο για την επικράτεια του ελ-
ληνικού κράτους τις θυσίες, το 
1827, σε διπλωματικό υπόμνημα 
προς τον υφυπουργό Αποικιών 
και Πολέμου της Μεγάλης Βρετα-
νίας Sir Robert Wilmot Horton, 
ο κυβερνήτης της Ελλάδας Ιω-
άννης Καποδίστριας τόνισε: “Τα 
όρια της Ελλάδος […] διεγράφη-

σαν από του 1821 διά του αίμα-
τος του χυθέντος εις τας σφαγάς 
της Κύπρου, της Χίου, της Κρή-
της, των Κυδωνιών, των Ψαρών, 
του Μεσολογγίου, και εις τας πο-
λυαρίθμους ναυμαχίας τε και πε-
ζομαχίας εν αις εδοξάσθη το γεν-
ναίον τούτο έθνος”. Παρά ταύτα, 
το 1832 η Κύπρος παρέμεινε υπό 
τον οθωμανικό ζυγό, όπως παρέ-

μειναν και πολλές άλλες περιο-
χές με πολλαπλή προσφορά στον 
Αγώνα. Με την Επανάσταση του 
1821 αρχίζει μια ακολουθία αγώ-
νων, για την απελευθέρωση της 
Κύπρου και την ενσωμάτωσή της 
στον μητρικό κορμό. Η Ανεξαρ-
τησία, η οποία παραχωρήθηκε με 
τις Συμφωνίες Ζυρίχης και Λον-
δίνου δεν ήταν ο στόχος, αλλά 
ο συνδυασμός του ευκταίου με 
το εφικτό». 

Η συμμετοχή των Ελλήνων 
Κυπρίων στην Επανάσταση του 
1821 δημιούργησε κατά κάποιο 
τρόπο μία αγωνιστική αλυσίδα, 
με επόμενες γενιές Ελλήνων Κυ-
πρίων να λαμβάνουν μέρος σε 
πολεμικούς αγώνες, οι οποίοι δι-
εξήχθησαν για την απελευθέρω-
ση διαφόρων περιοχών καθώς και 
για την προάσπιση των ελληνι-
κών συνόρων. Λέει η δρ Βασιλεί-
ου: «Σταδιακά, έως και το 1947, η 
Ελλάδα ενσωμάτωσε τα Επτάνη-
σα (1864), τη Θεσσαλία (1881), το 
μεγαλύτερο μέρος της Μακεδο-
νίας και της Ηπείρου (1913), την 
Κρήτη (1913), τα νησιά του Βο-
ρειοανατολικού Αιγαίου (1913), τη 
∆υτική Θράκη (1920) και τα ∆ω-
δεκάνησα (1947) και οι Κύπριοι 
συνέβαλαν ποικιλοτρόπως». Και 

εξειδικεύει: «Στους Βαλκανικούς 
Πολέμους έλαβαν μέρος περίπου 
1.500-1.800 Κύπριοι εθελοντές. 
Κατά τον Α΄ Παγκόσμιο Πόλε-
μο κατετάγησαν στο Μακεδο-
νικό Μεταγωγικό Σώμα περίπου 
10.000 Κύπριοι, ενώ άλλοι 300 πε-
ρίπου υπηρέτησαν στον ελληνικό 
στρατό. Στον Β΄ Παγκόσμιο Πόλε-
μο, περισσότεροι από 12.000 Κύ-
πριοι κατετάγησαν στο «Κυπρια-
κό Σύνταγμα» και 4.500 περίπου 
στην «Κυπριακή Εθελοντική ∆ύ-
ναμη». Επιπλέον, άλλοι 550 περί-
που πολέμησαν στους στρατούς 
της Ελλάδας, της Αμερικής και 
της Αυστραλίας ενώ εκατοντάδες 
Κύπριες υπηρέτησαν σε βοηθη-
τικές υπηρεσίες του στρατού και 
της αεροπορίας. Βασικό κίνητρο 
της μαζικής συμμετοχής στους 
αγώνες του Ελληνισμού ήταν η 
συμβολή στην ενσωμάτωση της 
Κύπρου στην Ελλάδα. ∆ηλαδή, οι 
Κύπριοι πίστευαν ή ήλπιζαν πως 
οι Βρετανοί θα προσέφεραν στον 
κυπριακό λαό την αποκατάσταση 
στους κόλπους της μητέρας πα-
τρίδας του. Ωστόσο, οι ελπίδες 
διαψεύστηκαν. 

Στον δρόμο του ’21
«Το 1950, το αποτέλεσμα του 

Ενωτικού ∆ημοψηφίσματος αγνο-
ήθηκε. Συνεπώς, επιλέγηκε ο δρό-
μος του ένοπλου αγώνα, του Αγώ-
να της ΕΟΚΑ. Η ορκωμοσία στην 
οργάνωση παρέπεμπε στην ορ-
κωμοσία των Φιλικών.

Οι πλείστοι αγωνιστές έλαβαν 
ως ψευδώνυμα τα ονόματα ηρώ-
ων και ηρωίδων του 1821. “Αδελ-
φοί Κύπριοι […] μας ατενίζουν οι 
αγωνισταί του 1821, οι οποίοι και 
μας εδίδαξαν ότι η απελευθέρω-
σις από τον ζυγόν δυνάστου απο-
κτάται πάντοτε με το ΑΙΜΑ», το-
νίστηκε στην πρώτη προκήρυξη 
της ΕΟΚΑ, την 1η Απριλίου 1955. 
«Της πατρίδος παιδιά τιμημένα 
/ με τη πίστη στη γλυκειά μας 
Παναγιά /στα βουνά για ένα νέο 
Εικοσιένα /για να ζήσουμε μιας 
ώρας λευτεριά», καλούσε το τρα-
γούδι-ύμνος «Είμαστε όλοι παιδιά 
της ΕΟΚΑ». 

Πληροφορίες: Εορτασμός 
των Εθνικών Επετείων της 

25ης Μαρτίου 1821 και της 1ης 
Απριλίου 1955 στο Ίδρυμα Αρχιεπι-
σκόπου Μακαρίου Γ΄, Τετάρτη 26 
Μαρτίου, ώρα 7:00 μ.μ. Αίθουσα 
Τελετών του Ιδρύματος Αρχιεπισκό-
που Μακαρίου Γ΄, πλατεία Αρχιεπι-
σκόπου Κυπριανού, Λευκωσία.

Μέχρι το 1820, η Φιλική 
Εταιρεία, που ιδρύθηκε 

στην Οδησσό της Ρωσίας 
το 1814 περιέλαβε στα μέ-
λη τους τον Αρχιεπίσκο-
πο Κυπριανό και άλλους 

επιφανείς Κύπριους.

Η σύλληψη του Αρχιεπισκόπου Κυπριανού (Γεώργιος Μαυρογένης, 1971). Πινακοθήκη Ιδρύματος Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄.

Αγωνιστικό νήμα με αρχή το ’21
Η σημασία της συμμετοχής στην Ελληνική Επανάσταση και της αποκατάστασης για τους Κύπριους

Πριν από 70 χρόνια, η οδός Πανε-
πιστημίου κοντά στα Χαυτεία είχε 
μια εντελώς διαφορετική όψη και 
ατμόσφαιρα. Μια παλιά φωτογρα-
φία από την παρέλαση της 25ης 
Μαρτίου 1955 μας οδηγεί στα πρώ-
τα μεταπολεμικά χρόνια, σε μια πε-
ρίοδο ανάταξης της Αθήνας και σε 
ένα κλίμα οικονομικής ανασυγκρό-
τησης. Αυτή η φωτογραφία, με τον 
πλούτο των πληροφοριών της, είναι 
ιδιωτική και τραβήχτηκε πιθανώς 
από κάποιο μπαλκόνι παρακείμε-
νου κτιρίου. Είναι μικρή σε μέγε-
θος, χωράει στην παλάμη και έχει 
εκείνο το οδοντωτό πλαίσιο που 
συνήθιζαν τη δεκαετία του 1950. 

Αυτή η φωτογραφία γεννά συ-
γκίνηση. Οχι μόνο για τους Ευέλ-
πιδες εκείνης της γενιάς, της γεν-
νημένης τη δεκαετία του ‘30, αλλά 
και για τα πλήθη στα μπαλκόνια 
των νεοκλασικών κτιρίων. Η φωτο-
γραφία μάς επιτρέπει να νιώσουμε 
την πυκνότητα του αστικού περι-

βάλλοντος στην Πανεπιστημίου και 
να αναλογιστούμε το πόσο διαφο-
ρετική θα ήταν η επίδραση αυτής 
της θέας αν είχε διατηρηθεί έως 
τις μέρες μας.

Σε πρώτο πλάνο βλέπουμε τα 
δύο μεγάλα νεοκλασικά κτίρια που 
βρίσκονταν ανάμεσα στη Θεμιστο-
κλέους (αριστερά) και την Εμμα-
νουήλ Μπενάκη (δεξιά). Πιο πάνω 
διακρίνεται το ξενοδοχείο «Παλλά-
διον», το οποίο διασώζεται, κτίριο 
σχεδιασμένο από τον Παναγιώτη 
Ζίζηλα, σε γειτνίαση με τα μεσοπο-
λεμικά κτίρια θεαμάτων «Τιτάνια» 
και «Ρεξ», που σχημάτιζαν μια αρ 
ντεκό φαντασμαγορία. Το «Τιτά-
νια» κατεδαφίστηκε το 1971. Αντι-
καταστάθηκε από το ομώνυμο ξε-
νοδοχείο. 

Αλλά τα δύο νεοκλασικά κτίρια, 
ένα τριώροφο και ένα τετραώροφο, 
που γεμίζουν τις αισθήσεις μας κα-
θώς παρατηρούμε τη φωτογραφία, 
ανήκουν σε εκείνα τα ξεχασμένα 

(πολλά) κτίρια της Αθήνας που εί-
χαν ως επί το πλείστον εμπορική 
χρήση και τα οποία μετά την κα-
τεδάφισή τους αποσύρθηκαν από 
τη δημόσια μνήμη. Χτισμένα γύρω 
στο 1900, μετείχαν και αυτά στην 
εμπορική άνθηση της περιοχής των 
Χαυτείων και της ευρύτερης περιο-
χής της Ομόνοιας κατά έναν τρόπο 
που σήμερα αδυνατούμε να αντιλη-
φθούμε σε βάθος. Γιατί στη μικρή 
Αθήνα πριν από τους Βαλκανικούς 
επιζούσε ακόμη εκείνη η γόνιμη 
ανάμειξη της αστικής και λαϊκής 
ζωής με τα ξενοδοχεία, τα θέατρα 
και πολύ σύντομα και τους κινη-
ματογράφους, τα μαγέρικα και τα 
καφενεία, τα γαλακτοπωλεία και 
τα παντοπωλεία, τα πιλοποιεία και 
τα στιλβωτήρια, τα παιχνιδάδικα 
και τους νεωτερισμούς. Ενας κό-
σμος σε διαρκή κίνηση από τότε 
έως σήμερα.

Το μεγάλο τετραώροφο κτίριο 
της φωτογραφίας μας ήταν το δημο-

φιλές ξενοδοχείο «Ερμής», που είχε 
μεγάλο βάθος και επί της Εμμανου-
ήλ Μπενάκη (πρώην Προαστείου). 
Είχε εγκαινιαστεί περί το 1903 και 
ήταν ένα από τα καλά της περιοχής 
με ζεστά νερά και θέρμανση, με δι-
άκοσμο συμβατό με τη ζητούμενη 
αστική μεγαλοπρέπεια. Αν προσέ-
ξει κανείς θα παρατηρήσει τις ατό-
φιες μαρμάρινες ιωνικές κολόνες 
στην είσοδο του ξενοδοχείου. Το 
«Ερμής» όπως και το παρακείμενο 
εμπορικό τριώροφο κατεδαφίστη-
καν με μικρή χρονική διαφορά γύ-
ρω στο 1964. Ηταν τα χρόνια των 
σαρωτικών μεταβολών στην όψη 
και τη λειτουργία της Αθήνας, μια 
διαδικασία που είχε ενταθεί μετά το 
1922, είχε φτάσει σε υψηλά επίπε-
δα ανοικοδόμησης μετά το 1932-33 
και είχε απογειωθεί μετά το 1953.

Ηταν μια διαρκής πορεία αστικο-
ποίησης που άλλαζε το βλέμμα, τις 
συμπεριφορές, τις ιεραρχήσεις. Το 
«Ερμής» αντικαταστάθηκε από ένα 

αχανές και ογκώδες κτίριο γραφεί-
ων (σε σχέδια Εμμανουήλ Βουρέκα), 
το οποίο όμως κακογέρασε όπως τα 
περισσότερα από τα μεταπολεμικά 
κτίρια της Αθήνας. 

Σήμερα, το ίδιο σημείο της Αθή-
νας περισσότερο απωθεί παρά ελκύ-
ει. Αλλά και παλαιότερα δεν έχαιρε 
ιδιαίτερης εκτίμησης, παρά τη γοη-
τεία που εξασκεί σήμερα πάνω μας 
η ιστορική φυσιογνωμία της πόλης. 
Στις φωτογραφίες δεν έχουμε την 
αίσθηση της καθημερινότητας, τις 
μυρωδιές, τους ήχους, τα σπρωξί-
ματα, ό,τι σήμερα θα σόκαρε (το 
συχνό φτύσιμο καταγής, π.χ.) ή και 
θα πρόσβαλλε.

Ολα όμως είναι η ιστορία της 
πόλης. Από το τελετουργικό μιας 
25ης Μαρτίου του 1955 έως τις εν-
δόμυχες σκέψεις όσων θεατών και 
χειροκροτητών στριμώχτηκαν στα 
νεοκλασικά μπαλκόνια μιας Αθήνας 
που έχει κι αυτή σαρωθεί. Μαζί με 
τη μνήμη του ανώνυμου πλήθους. 

Ηταν τα χρόνια 
των σαρωτικών με-
ταβολών στην όψη 

και τη λειτουργία της 
Αθήνας, μια διαρκής 

πορεία αστικοποίησης 
που άλλαζε το βλέμ-

μα, τις συμπεριφορές, 
τις ιεραρχήσεις.

Μια 25η Μαρτίου του 1955 στην Πανεπιστημίου
ΠΤΥΧΕΣ  / Του ΝΙΚΟΥ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΥ
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Του ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

Η επέτειος της γέννησης του αρ ντεκό

Ερωτας και θάνατος το ίδιο τραγούδι, ο ίδιος χορός

Πριν από έναν αιώνα, η μοντέρνα 
ζωή διεκδικούσε μια πλατιά εκπρο-
σώπηση. Το 1925, η ∆ιεθνής Εκ-
θεση των ∆ιακοσμητικών Τεχνών 
στο Παρίσι αποτέλεσε ορόσημο 
όχι μόνο για τη διεθνή καθιέρωση 
των νέων τεχνών αλλά και για τη 
δικτύωση ενός συστήματος παρα-
γωγής και ενός τρόπου υποδοχής 
της καινοτομίας. Η έκθεση αυτή 
αποτέλεσε ορόσημο για το μοντέρ-
νο κίνημα και πύλη εισόδου στην 
καρδιά του εικοστού αιώνα.

Φέτος, η επέτειος των 100 χρό-
νων από την Εκθεση των ∆ιακο-

σμητικών Τεχνών, από την οποία 
καθιερώθηκε αργότερα ο διεθνής 
όρος αρ ντεκό, μας θυμίζει την «αρ-
χαιότητα» του Μοντερνισμού αλλά 
και τη διαχρονική αισθητική του 
Μεσοπολέμου. Τα εθνικά περίπτε-
ρα στην έκθεση των Παρισίων του 
1925 συναγωνίζονταν σε μοντέρνα 
διάθεση και η ελληνική συμμετο-
χή, παρά τις δυσκολίες της εποχής, 
ήταν ενδιαφέρουσα και συγκινη-
τική. Με νωπές τις εμπειρίες της 
Καταστροφής, η Ελλάδα είχε στή-
σει ένα περίπτερο που αναπαρι-
στούσε μια ελληνική έπαυλη με 

στοιχεία παραδοσιακά αλλά και 
μοντέρνα. Θα μπορούσε να είναι 
ένα σπίτι σε κάποιο από τα καλά 
προάστια της Αθήνας. Σχεδιασμέ-
νο το περίπτερο από τον Μικρα-
σιάτη, με σπουδές στο Παρίσι, νέο 
Ελληνα αρχιτέκτονα Κωνσταντίνο 
Σκυριανό, είχε παρουσιαστεί σαν 
μια κιβωτός του χειρωνακτικού και 
τεχνικού πολιτισμού, με κεραμι-
κά, ταπητουργία και πολλές ακό-
μη εκδοχές του λαϊκού και νέου 
πολιτισμού, ενδυναμωμένου από 
την τεχνογνωσία του ελληνισμού 
της Μικράς Ασίας. Η έκθεση του 

1925 είχε αρχικά σχεδιαστεί από 
μια ομάδα καλλιτεχνών (με μεγάλα 
ονόματα αλλά και νεότερους) για 
το έτος 1915. Ο Μεγάλος Πόλεμος 
άλλαξε τα σχέδια και τελικά η έκ-
θεση για τη νέα ζωή (επί της ουσί-
ας) έγινε μεταπολεμικά και με όλον 
τον συμβολισμό μιας καινούργιας 
εποχής. Το 1925 είχαν ήδη αλλά-
ξει πολλά. Ο κινηματογράφος είχε 
εξελιχθεί σε διαρκή αναμεταδότη 
των νέων ηθών, τα πειράματα για 
τον ομιλούντα είχαν αρχίσει και οι 
αερομεταφορές θα άλλαζαν σε λί-
γα χρόνια ακόμη περισσότερο την 

επικοινωνία. Ολα τελούσαν σε δη-
μιουργικό αναβρασμό. Το 1925, ο 
τύπος της νέας γυναίκας (που εί-
χε αρχίσει να καλλιεργείται από 
το 1910 και μετά) καθιερώθηκε 
με τον ριζοσπαστισμό της κοντής 
φούστας, του ανδρόγυνου στυλ και 
των κοντών μαλλιών. Η νέα επο-
χή ζητούσε στυλιστική αναθεώ-
ρηση, κάθετη και οριζόντια: στις 
εφαρμοσμένες τέχνες, στη μόδα, 
στην τέχνη του οικοδομείν, στον 
σχεδιασμό των αυτοκινήτων. Το 
στυλ αρ ντεκό είχε κατακτήσει 
τον κόσμο.

Οταν ήταν νέος, ο κύριος Γκρι είχε 
αγοράσει ένα μικρό άσπρο βιβλια-
ράκι με εξώφυλλο την εικόνα ενός 
νέου, με παραδοσιακή φορεσιά, 
να παίζει κάποιο έγχορδο. Ηταν 
οι «Παραλογές» σε επιμέλεια του 
Γιώργου Ιωάννου και το βιβλίο εί-
χε εκδοθεί από την Εστία. 

Ηταν ένα σημείο αναφοράς 
για τον κύριο Γκρι που έψαχνε 
μανιωδώς αφηγήσεις με νεκρούς 
που επιστρέφουν στη ζωή (με τις 
ανάλογες συνέπειες...). Αυτές τις 
μέρες, ξαναθυμήθηκε το περίφη-
μο «Τραγούδι του νεκρού αδελ-
φού» και όσα έγραφε ο Ιωάννου 
για τις άπειρες παραλλαγές που 
έχει η συγκεκριμένη παραλογή 
στα Βαλκάνια. Το ξαναθυμήθηκε 

ακούγοντας το νέο άλμπουμ της 
εταιρείας Alia Vox, που μόλις κυ-
κλοφόρησε υπό τις ευλογίες του 
ανθρώπου που είναι η καρδιά και 
ο εγκέφαλος κορυφαίων μουσικών 
πρότζεκτ για την εν λόγω δισκο-
γραφική, του Ζορντί Σαβάλ. Τίτ-
λος του άλμπουμ: «The Spirit of 
Bulgarian Traditions» (Το πνεύμα 
των βουλγαρικών παραδόσεων).

Οι ήχοι που αναδύονται από το 
cd είναι εξωτικοί αλλά και οικείοι, 
συχνά με έναν τρόπο αβάσταχτο. 
Είναι λες και προέρχονται από 
νυχτερινές παγανιστικές δοξα-
σίες, με πολλές και διαφορετικές 
ατμόσφαιρες από την άλλοτε σκο-
τεινή, άλλοτε μεθυσμένη καρδιά 
της Βαλκανικής. Ουσιαστικά, το 

όλο άλμπουμ συνοψίζει αριστοτε-
χνικά τις πολλές και διαφορετικές 
μουσικές εθνοτικών ομάδων των 
Βαλκανίων, από την Ορεστιάδα, 
από τη Βλαχία και τα περίχωρα 
της Σόφιας, τη δυτική Ροδόπη 
και τις περιοχές των Πομάκων, 
τους Καρακατσάνους, τους Κο-
πανάρι Ρομά, τους χριστιανούς 
ορθόδοξους, αλλά και τους μου-

σουλμάνους Βούλγαρους, τους 
σλαβόφωνους Ελληνες βοσκούς, 
τους Τούρκους και πολλούς άλ-
λους πληθυσμούς. Το άλμπουμ 
ηχογραφήθηκε με παραδοσιακά 
όργανα σε καθολικό καθεδρικό 
χωρίς την προσθήκη σύγχρονων 
τεχνολογιών ηχογράφησης, ώστε 
να διατηρηθεί όσο το δυνατόν πε-
ρισσότερο ο φυσικός ήχος. 

Οπως και η Ελλάδα, έτσι και η 
Βουλγαρία αποτέλεσε ένα είδος δι-
ασταύρωσης μεταξύ πολιτισμών, 
στο μεταίχμιο της ∆ύσης με την 
Ανατολή, με έντονο το στοιχείο 
των μετακινήσεων πληθυσμών 
και της διαρκούς πολιτισμικής 
ανταλλαγής, συχνά μέσα από 
εθνοτικές ομάδες πολλές από τις 

οποίες δεν υπάρχουν πια. Εύστο-
χα ο συνθέτης Γκεόργκι Αντρέ-
εφ γράφει στο σημείωμα του άλ-
μπουμ ότι το όλο πρότζεκτ είναι 
μια «μουσική αρχαιολογία». Η φω-
νή της Στοϊμένα Νεντιάλκοβα έχει 
ένα ερωτικό αλλά και πένθιμο μέ-
ταλλο, ενώ την πλαισιώνουν πέ-
ντε έξοχοι μουσικοί, μερικοί από 
τους οποίους συμμετέχουν στα 
φωνητικά: Νεντιάλκο Νεντιάλκοφ, 
Πέταρ Μιλάνοφ, Νικολάι Κραχμά-
ροφ, Ανγκελ Ανγκέλοφ και Ιβάν 
Πάντσεφ. Ο κύριος Γκρι ακούει 
το cd διαβάζοντας το «Τραγούδι 
του νεκρού αδελφού», αναλογιζό-
μενος ότι στα Βαλκάνια έρωτας 
και θάνατος συχνά είναι το ίδιο 
τραγούδι, ο ίδιος χορός.

Η πόλη της Γλασκώβης γιορτάζει 
φέτος την επέτειο των 850 χρό-
νων της με πλήθος εκδηλώσεων. Η 
Γλασκώβη απέκτησε το έτος 1175 
το στάτους της «πόλης» με το δι-
καίωμα του εμπορίου, των πανηγύ-
ρεων και της αυτοδιοίκησης. Αυτή 
η θεμελιώδης αλλαγή επιτάχυνε 
την ανάπτυξή της ως σημαντικού 
αστικού κέντρου. Η σύγχρονη πό-
λη, αναβαπτισμένη μετά το 1990 
όταν ήταν Πολιτιστική Πρωτεύου-
σα της Ευρώπης, έχει αποκτήσει 
ιδιαίτερη εξωστρέφεια σε θέματα 

τεχνών και πολιτισμού.

Η παράδοση συνδυάζεται με την 
καινοτομία και την περιφρούρηση 
της ιδέας της υψηλότατης ποιότη-
τας. Αυτή είναι η φιλοσοφία της 
πιο διάσημης εταιρείας παραγω-
γής πορσελάνης στην Ευρώπη, της 
γερμανικής Meissen, που ιδρύθηκε 
στις αρχές του 18ου αιώνα. Παρου-
σιάζει τώρα νέες σειρές για το Πά-
σχα αλλά και σερβίτσια, όπως και 
τα περιζήτητα, ανάμεσα στους συλ-
λέκτες, πορσελάνινα μικρογλυπτά, 
τα οποία αντανακλούν την ποιότητα 
σχεδιασμού και κατασκευής, ταυ-
τόσημη με την ιστορία της Meissen.

Οι «Ιταλικές Ημέρες» του Ρί-
τσαρντ Αβεντον συνθέτουν τη νέα 
έκθεση φωτογραφίας στην γκαλερί 
της Gagosian στη Ρώμη. Η έκθεση, 
που θα διαρκέσει έως τις 17 Μαΐου, 
μας οδηγεί στην εξερεύνηση της 
Ιταλίας με το βλέμμα του Ρίτσαρντ 
Αβεντον από το 1946 έως το 1948. 
Εκείνη την εποχή, μετά τον πόλεμο, 
ο Αβεντον ταξίδεψε στη Βενετία, 
στη Ρώμη και στη Σικελία ανακα-
λύπτοντας μια χώρα σε ένα κρί-
σιμο μεταίχμιο. Τα πορτρέτα του, 
αναγνωρίσιμων και μη προσώπων, 
απηχούν το πνεύμα του τόπου.

Ο 51χρονος Καναδός εικαστικός 
Μαρσέλ Ντζάμα, ο οποίος ζει και 
εργάζεται στη Νέα Υόρκη, εκθέ-
τει για πρώτη φορά στην Τουρκία. 
Στο Μουσείο Πέρα, στην Κωνστα-
ντινούπολη, εγκαινιάστηκε στις 

20 Μαρτίου η ατομική έκθεσή του 
στην οποία ξεδιπλώνει τον πυκνό 
αφηγηματικό του κόσμο. Με ανα-
φορές στην ποπ κουλτούρα και στη 
σύγχρονη πολιτική, ο Μαρσέλ Ντζά-
μα έχει έναν ιδιότυπο σαρκαστικό 
λυρισμό που εκφράζει με σχέδια, 
γλυπτά και βίντεο σε μια παράθεση 

που εξάπτει τη φαντασία.

Το Ινστιτούτο Τέχνης του Σικάγου 
παρουσιάζει (έως την 1η Ιουνίου) 
έκθεση με 90 και πλέον έργα από 
την ιστορία τέχνης της ∆ύσης, με 
τα οποία φωτίζεται η σχέση ανά-
μεσα στα σχέδια σε χαρτί και στις 
εκτυπώσεις. Είναι μια σχέση σύν-
θετη και πολύπτυχη με εφαρμογές 
στις εκδόσεις και τις εφαρμοσμέ-
νες τέχνες. Η έκθεση, σε συνεργα-
σία με το Μουσείο Πολ Γκετί, περι-
λαμβάνει έργα Αλμπρεχτ Ντίρερ, 
Ουίλιαμ Μπλέικ, Παρμιτζανίνο, Ρέ-
μπραντ, Ρούμπενς και άλλων κο-

ρυφαίων δημιουργών.

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

ΜΑΤΙΕΣ                  ΚΟΣΜΟ

Εύστοχα ο συνθέτης γρά-
φει στο σημείωμα του 

άλμπουμ ότι το όλο πρό-
τζεκτ είναι μια «μουσική 

αρχαιολογία». 

Καρτ ποστάλ (1925) από τη ∆ιεθνή Εκθεση των ∆ιακοσμητικών Τεχνών στο Παρίσι, όπου διακρίνεται το βελγικό περίπτερο.

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

ΓΛΑΣΚΩΒΗ ΠΑΡΑΔΟΣΗ ΡΩΜΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥΠΟΛΗ ΣΙΚΑΓΟ

850 ετών Μeissen Ρίτσαρντ Αβεντον Μαρσέλ Ντζάμα Σχέδιο και χαρακτική

ΣΤΟΝ

The Spirit of 
Bulgarian 
Traditions
Alia Vox, 2025.
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ΕΛΕΝΗ Σ. ΝΙΚΗΤΑ
«Χριστόφορος Σάββα.

Απλά – Περίπλοκα – Αόρατα»
εκδ. Λεβέντειος Πινακοθήκη, 

Λευκωσία, 2024

Το τελευταίο έργο της Ελένης 
Νικήτα αφορά τον Χριστόφο-
ρο Σάββα, με το οποίο τον συ-
στήνει στο κοινό, αναδεικνύ-
ει την πρωτοποριακή δουλειά 
του, αξιοποιώντας το άγνωστο 
αρχείο που ήλθε υπόψη της 
Λεβεντείου Πινακοθήκης από 
την οικογένεια Σεργίου. Η Νι-
κήτα, άριστη γνώστρια της κυ-
πριακής τέχνης, με την αρωγή 
της Πινακοθήκης, μελέτησε 
το αρχείο και έριξε φως σε 
άγνωστες πτυχές του έργου 
του Σάββα. Στα 14 κεφάλαια 
της έκδοσης, σκιαγραφείται 
λεπτομερώς η δουλειά και η 
καλλιτεχνική φιλοσοφία του 
Σάββα, παρουσιάζεται μεγάλο 
μέρος του ζωγραφικού έργου 
του αλλά και αρχειακού υλι-
κού. Όπως αναφέρει η Ελένη 
Νικήτα στον επίλογο του τόμου 

«το άγνωστο μέχρι πρότινος 
υλικό […] θα πρέπει να θεω-
ρηθεί και να προσεγγιστεί ως 
ένα αρχείο που μας παρέχει 
γνώση και εργαλεία για να δι-
εισδύσουμε βαθύτερα στις 
προθέσεις του καλλιτέχνη […] 
στην πορεία της καλλιτεχνικής 
του σκέψης […]» και λίγο πιο 
κάτω: «Η ερμηνεία, εν τούτοις, 
του αρχειακού αυτού υλικού 
δεν είναι μονοδιάστατη, αλλά 
ανοικτή σε περισσότερες από 
μία αναγνώσεις και στην εξα-
γωγή περισσοτέρων το ενός 
συμπερασμάτων και αφηγημά-
των που απορρέουν από τον 
προσωπικό διάλογο που ανα-
πτύξει ο κάθε ερευνητής με το 
προς μελέτη υλικό». Και αυτό 
είναι – κατά τη γνώμη μου – η 
πιο σπουδαία συμβουλή της 
Νικήτα, ερευνήστε, μελετή-
στε, και βγάλτε τα δικά σας 
επιστημονικά συμπεράσματα. 
Θα είχε ενδιαφέρον η διορ-
γάνωση ενός μεγάλου συνε-
δρίου/συμποσίου για την κυ-
πριακή τέχνη, προς τιμήν της 

Ελένης Νικήτα.   

Του πατρός ΙΩΑΝΝΗ ΧΡΥΣΑΥΓΗ

Δέκα χρόνια πέρασαν αφ’ ότου 
εγκρίθηκε η συμφωνία των Πα-
ρισίων, μια νομικά δεσμευτική, 
διεθνής συμφωνία του ΟΗΕ για 
την κλιματική αλλαγή. Στο μεταξύ, 
οι ισχυροί πρωταγωνιστές και τα 
μεγάλα κράτη δεν ανταποκρίθη-
καν όπως δεσμεύτηκαν και όπως 
όφειλαν, ενώ οι τρέχουσες γεωπο-
λιτικές συνθήκες επιδείνωσαν την 
κατάσταση του πλανήτη.

Ο Θοδωρής Γεωργακόπουλος, 
καταξιωμένος δημοσιογράφος και 
συγγραφέας, αλλά επίσης ανήσυ-
χος γονιός και προβληματισμένος 
πολίτης, γνωρίζει τη δύναμη του 
έμπρακτου λόγου, ενώ συνάμα κα-
τανοεί τις συνέπειες της αδιάφο-
ρης σιωπής. Στο βιβλίο του «Μια 
ελληνική κλιματική κρίση: 50 απα-
ντήσεις για την κλιματική αλλαγή 
και τις συνέπειές της, με απλά λό-
για, χωρίς υστερίες και υπερβολές» 
(Αθήνα, εκδ. Ψυχογιός) χειρίζεται 
με τρόπο κατανοητό περίπλοκα 
θέματα, προσεγγίζοντας –απλου-
στευμένα, αλλά καθόλου απλοϊ-
κά– την κλιματική αλλαγή με μία 
σειρά υπεύθυνων προοπτικών. Η 
βασική του εκτίμηση είναι ότι οι 
πολίτες λαμβάνουν σωστές απο-
φάσεις όταν έχουν αντικειμενι-
κή πληροφόρηση. Αφορμή του βι-
βλίου ήταν οι πρόσφατες ακραίες 
καιρικές συνθήκες, που ταλαιπώ-
ρησαν την Ευρώπη και ιδιαίτερα 
την Ελλάδα το καλοκαίρι του 2023.

Αμέσως μου προξένησαν εντύ-
πωση οι πρώτες του παρατηρή-
σεις: «Eχουμε ενώπιόν μας μια ει-
κόνα του προβλήματος, αλλά δεν 
έχουμε την πλήρη εικόνα. Γιατί 
είναι αυτό ανησυχητικό; Γιατί το 
φαινόμενο στην πραγματικότη-
τα συνιστά πολλά φαινόμενα, τα 
οποία είναι αρκετά διαφορετικά 
μεταξύ τους, αλλά επηρεάζουν το 
ένα το άλλο [...] Ολα αυτά δεν είναι 
ούτε απομονωμένα ούτε αποσυν-
δεδεμένα. Συνδέονται στενά και 
άρρηκτα μεταξύ τους και σχετί-
ζονται με την κλιματική πρόκλη-
ση». (σ. 15)

Ο Γεωργακόπουλος κατατάσσει 
το περιεχόμενο σε τρία μέρη: τα 
βασικά, οι συνέπειες και οι λύσεις. 
Στις πρώτες δύο ενότητες διατυ-
πώνει χρήσιμες διακρίσεις μετα-
ξύ κλίματος και καιρού, φαινομέ-
νου του θερμοκηπίου και αύξησης 
της θερμοκρασίας, ατμοσφαιρικών 
αλλαγών και εκπομπών άνθρακα, 
ανθρωπογενών και φυσικών επι-
πτώσεων. Κατόπιν στρέφει την 
προσοχή του σε ελπιδοφόρες λύ-
σεις, στις οποίες αφιερώνει πάνω 
από το μισό βιβλίο. Βλέπει τη ση-
μερινή γενιά όχι ως την τελευταία 
γενιά της κλιματικής κρίσης, αλλά 
ως την πρώτη καταλυτική γενιά 
μιας κλιματικής ανταπάντησης. 
Το συμπέρασμα είναι απλό: Κάνε 
κάτι! Κάνε οτιδήποτε! Μόνο, πα-

ρακαλεί, μην κάψεις το βιβλίο για-
τί το κόστος σε εκπομπή άνθρακα 
θα είναι υπερβολικό.

Η αλήθεια είναι πως κανείς δεν 
γνωρίζει την αποδοτικότερη λύση. 
Μπορώ όμως να πω με κάποια σι-
γουριά τι δεν πέτυχε και τι δεν θα 
πετύχει: H προσπάθεια να πείσου-
με τον κόσμο ότι με το να ρυπαίνει 
λιγότερο θα μπορεί αύριο να συνε-
χίσει τη ζωή του ανενόχλητα όπως 
μέχρι σήμερα! Αντιστεκόμαστε 
στην αλλαγή, ειδικά όταν περιλαμ-
βάνει κάποια θυσία. Ετσι τα Κεφ. 
29-30 υπογραμμίζουν την ηθική 
υποχρέωση να αντιμετωπίσουμε 
την αδηφαγία και την απληστία.

Και αυτό με φέρνει στην ουσία 
του προβλήματος, που κανείς δεν 
θέλει να αγγίξει. Οχι μόνο δεν εί-
μαστε πρόθυμοι να υιοθετήσουμε 
απλούστερο τρόπο ζωής, αλλά αντι-
στεκόμαστε έντονα σε κάθε τέτοια 
προτροπή. Ολοι είμαστε ένοχοι 
εν προκειμένω, διότι καταναλώ-
νουμε πολύ περισσότερο απ’ όσο 

θα έπρεπε. Η λύση της κλιματικής 
κρίσης είναι περιεκτική και βρίσκε-
ται στην ανάκτηση μιας λιτότερης 
διαβίωσης, διότι «Τοῦ Κυρίου ἡ γῆ» 
(Ψαλμ. 23), όχι δική μας. Και αυτή 
είναι η θεολογική διάσταση της 
περιβαλλοντικής φροντίδας που 
επί τριάντα χρόνια διακηρύττει ο 
Οικουμενικός Πατριάρχης Βαρθο-
λομαίος, τονίζοντας ότι η κλιματική 
αλλαγή δεν είναι πολιτικό ή τεχνο-
λογικό ζήτημα, αλλά πνευματική 
πρόκληση. Η κλιματική κρίση θα 
αντιμετωπισθεί και θα αντιστραφεί 
όταν αντιληφθούμε τις ηθικές της 
αιτίες. Και για να γίνει αυτό, πρέπει 
να αναγνωρίσουμε τον κόσμο ως 
μεγαλύτερο από εμάς και τα συμ-
φέροντά μας.

Βέβαια η θρησκεία δεν είναι πά-
ντα μέρος της λύσης. Συχνά είναι 
μέρος του προβλήματος. Αυτό γίνε-
ται απόλυτα σαφές κάθε φορά που 
τίθεται το θέμα της υπερανάπτυ-
ξης. Είναι εύκολο για θρησκευτι-
κούς ηγέτες να καταδικάσουν την 
υπεραλίευση, αλλά αντιστέκονται 
όταν εγείρεται το θέμα του υπερ-
πληθυσμού. Κατανοούμε την επι-
σιτιστική ανασφάλεια και λειψυ-
δρία. Ωστόσο δεν εκτιμούμε πώς 
συνδέονται με τον υπερπληθυσμό. 
Η τεκνοποίηση είναι οπωσδήποτε 

πρόβλημα για τον πλανήτη! ∆εν 
είναι μονάχα θέμα χώρου. Είναι 
θέμα πόρων. Και δεν είναι απλώς 
θέμα χορτοφαγίας (Κεφ. 32). Κα-
ταναλώνουμε διπλάσιους πόρους 
απ’ όσους μπορεί να παραγάγει και 
να στηρίξει ο πλανήτης!

Επιπλέον, εφόσον το βιβλίο 
πραγματεύεται την κλιματική 
αλλαγή στην Ελλάδα, απευθυνό-
μενο συγκεκριμένα στο ελληνικό 
κοινό, το ζήτημα του υπερπληθυ-
σμού θα έπρεπε να συμπεριλη-
φθεί σαν ένα έστω διφορούμενο 
ζήτημα, ιδίως σε μια συντηρητική 
κρατική εκκλησία. Στην Ελλάδα, 
η πολυτεκνία επαινείται και απο-
θεώνεται, πιθανώς για ευσεβείς ή 
εθνικιστικούς λόγους. Ετσι η εντο-
λή «αὐξάνεσθε, πληθύνεσθε καὶ κα-
τακυριεύσατε» (Γέν. 1.28) δεν συ-
νιστά μονάχα θεία εντολή για τις 
ανθρώπινες σχέσεις, αλλά αποτε-
λεί την ισχυρότερη άμυνα ενώπιον 
της γειτονικής μας χώρας. Και το 
πρόβλημα είναι ότι τέτοια επιχει-
ρήματα προβάλλονται πρωτίστως 
από άγαμους κληρικούς. Εχει άρα-
γε νόημα να προσευχόμαστε για 
κάποια θέση στον παράδεισο, όταν 
τα παιδιά μας δεν θα έχουν καμιά 
θέση στη γη;

Το φαγητό αποτελεί εξέχοντα 
παράγοντα της οικολογικής εκμε-
τάλλευσης. Ο λόγος που ο κόσμος 
πεινάει δεν είναι μόνον ο υπερπλη-
θυσμός. Με λιγότερο πληθυσμό, 
αλλά το ίδιο σύστημα κατανομής 
τροφίμων, οι φτωχοί πάλι θα πει-
νούσαν. Το πρόβλημα είναι ο τρό-
πος που διανέμουμε το φαγητό ως 
ιδιοκτησία. Ο υπερπληθυσμός λοι-
πόν αποτελεί πρόβλημα εκπαίδευ-
σης, ιδιαίτερα των γυναικών ώστε 
να αποκτήσουν ελευθερία επιλο-
γής στη διατροφή και τεκνοποιία.

Παραδόξως, η λύση για την κλι-
ματική αλλαγή βρίσκεται όχι τό-
σο στο να κάνω κάτι όσο στο να 
μην κάνω τίποτε. Πρέπει πρώτα 
να σταματήσω ό,τι κάνω και να 
πατήσω πιο ελαφρά στον πλανήτη 
για να μειώσω το «αποτύπωμα άν-
θρακα» (Κεφ. 31), μαθαίνοντας να 
κατακτώ και να κατέχω λιγότερα. 
Κι αυτό με οδηγεί στην αντίληψη 
περί επιστήμης. Οπως δεν πρέπει 
να αυτοσχεδιάζουμε με την κλιμα-
τική αλλαγή (δηλαδή την υγεία του 
πλανήτη), έτσι δεν μπορούμε να 
αυτοσχεδιάζουμε με την ιατρική 
επιστήμη (δηλαδή την υγεία των 
ανθρώπων). Γι’ αυτό οι στρατηγι-
κές και συνωμοσίες που υιοθετού-
νται για την άρνηση της κλιματι-
κής αλλαγής και της πρόσφατης 
πανδημίας ακολουθούν παρόμοια 
μοτίβα και χρησιμοποιούνται από 
τους ίδιους ανθρώπους. Το βιβλίο 
αυτό αποτελεί μια θετική αρχή σε 
αυτό που είναι αναμφίβολα ένα 
μακρινό ταξίδι αναθεώρησης και 
βιωσιμότητας.

Απέναντι στην κλιματική κρίση

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Ο Παλαμάς Καρδίτσας πλημμυρισμένος, μετά την κακοκαιρία «Daniel», τον Σεπτέμβριο του 2023. Η κλιματική κρί-
ση θα αντιμετωπισθεί και θα αντιστραφεί όταν αντιληφθούμε τις ηθικές της αιτίες. Και για να γίνει αυτό, πρέπει να 
αναγνωρίσουμε τον κόσμο ως μεγαλύτερο από εμάς και τα συμφέροντά μας. 
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Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον και-
ρό πλάι στο κρεβάτι σας;
Το «Μικρό εξάγωνο δωμάτιο» της 
Γιόκο Ογκάουα και τα «Ονειρα» 
του Βάλτερ Μπένγιαμιν.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον 
στοιχείο που μάθατε πρόσφα-
τα χάρη στην ανάγνωση ενός βι-
βλίου;
H ενδοσκόπηση, χάρη στο βιβλίο 
«Το μικρό εξάγωνο δωμάτιο». 
Είναι ο κόσμος των πνευμάτων, 
είναι το συναισθηματικό αλλόκο-
το. Ο μαγικός ρεαλισμός, όπως 
λογοτεχνικά αναφέρεται, είναι 
το βαθύ ενδιαφέρον για την ανά-
δειξη του μη πραγματικού ή του 
παράξενου σαν κάτι καθημερινό 
και κοινό. Καθώς επίσης ο ερωτι-
σμός, τα ανομολόγητα συναισθή-
ματα, τα δρώμενα σε εξωπραγ-
ματικούς τόπους, το Αφατο και 
Αδηλο, η αυτοπαρατήρηση, για 
το νόημα της ζωής. Ενα μυθιστό-
ρημα σκοτεινό, μια ιστορία ενδο-
σκόπησης.
 
Βρήκατε ποτέ τον μπελά σας επει-
δή διαβάσατε ένα βιβλίο;
Μπελάς, ίσως κάποιες φορές, 
όμως διαβάζοντας μαθαίνει κα-
νείς να αντιστέκεται και να δια-
κρίνει γρηγορότερα την υποκριτι-
κή συμπεριφορά, την υποτίμηση, 
αρχής γενομένης από τα χρόνια 
του σχολείου μέχρι σήμερα.
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Μετά τη φροντίδα του σπιτιού, 
εννοώ τα γνώριμα μιας κοπια-
στικής εργασίας νοικοκυριού, 
κάπου το απόγευμα χρειάζεται 
κανείς ανάπαυση. Αλλοι της οι-
κογένειας συνεχίζουν σε δια-
φορετικούς χώρους τη δουλειά 
τους κι άλλοι απολαμβάνουν τα 
οφέλη της σιέστας. Φτιάχνο-
ντας έναν μέτριο διπλό ελληνικό 
καφέ, στρώνομαι στην απόλαυ-
ση της ανάγνωσης ενός βιβλίου, 
στην άδεια τραπεζαρία του σπι-
τιού μου.
 
Υπάρχουν κάποια είδη λογοτεχνί-
ας που προτιμάτε και άλλα που 
αποφεύγετε;
Συνήθως διαβάζω βιβλία τρια-
κοσίων ή τετρακοσίων σελίδων, 
εξαίρεση εκείνα από σπουδαίους 
συγγραφείς, όπως το «Κουτσό» 

του Χούλιο Κορτάσαρ, το «Ταξίδι 
στην άκρη της νύχτας» του Σελίν 
κ.ά. Βιβλία φιλοσοφικά, κοινωνι-
κοπολιτικά, ονειρικά ή παράξε-
να. Τα βιβλία που συνήθως δεν 
διαβάζω είναι εκείνα της επιστη-
μονικής φαντασίας, τα βιβλία-τό-
μοι με ρομαντικούς έρωτες και η 
«ροζ» λογοτεχνία.
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Η ταύτιση με τους λογοτεχνι-
κούς ήρωες στους οποίους ο 
συγγραφέας αναγνωρίζει κομ-
μάτια του εαυτού του, ορατά 
αλλά και πολλές φορές ανεπί-
γνωστα. Ετσι, διευρύνει τα όρια 
του εαυτού και επιτρέπει στους 
δικούς του μυθιστορηματικούς 
ήρωες να τον οδηγήσουν στο 
άγνωστο.
 
Υπάρχει κάποιο αγαπημένο βιβλίο 
που θα θέλατε να γίνει ταινία;
Η βιογραφία του Βάλτερ Μπέν-
γιαμιν.
 
Τι είναι εκείνο που συνδέει τις 
ιστορίες των πρωταγωνιστών 
στο βιβλίο σας «Το γέλιο των 
σκύλων»;
Ο βασικός άξονας της συλλογής 
είναι η βία και οι μορφές της. Ο 
εγκλεισμός του ανθρώπου μες 
στην οικογένεια, στο περιβάλλον 
του, στην κοινωνία. Τα διηγήμα-
τα είναι ρεαλιστικά, αναφέρο-
νται στη μοναξιά, στην υποτίμη-
ση ανθρώπου από άνθρωπο, στην 
αλλοτρίωση, στην απώλεια. Βλέ-
πουμε έναν βίαιο πατέρα, που 
ωθεί την κόρη του να μισεί τους 
άνδρες. Καθώς επίσης ένα παιδί 
serial killer αγοριών υποτιμημένο 
από τον γονιό του. Αθυρόστομη 
γυναίκα μαθαίνει τον παπαγάλο 
της να βρίζει ασύστολα. Κάποια 
διηγήματα είναι ονειρικά, αναφέ-
ρονται στην παιδική ηλικία, στα 
πάτρια εδάφη, άλλοτε σε τόπους 
ιστορικούς ή παραμυθητικούς.
 
Πώς θα απεγκλωβιστούμε από 
περιβάλλοντα απανθρωπιάς;
Με την παιδεία, τη γνώση, την 
εμπιστοσύνη στον εαυτό μας, την 
επιμονή στον σκοπό που απο-
βλέπουμε και με τη βοήθεια κά-
ποιων δυνατών ανθρώπων για 
την εχεμύθεια και τις αρετές 
τους.

500 ΛΕΞΕΙΣ

Με την 

ΕΥΓΕΝΙΑ 
ΜΑΚΑΡΙΑΔΗ

Είναι εύκολο για 
θρησκευτικούς ηγέτες 
να καταδικάσουν την 
υπεραλίευση, αλλά 
αντιστέκονται όταν 

εγείρεται το θέμα του 
υπερπληθυσμού.

Γεννημένη στην Αθήνα, η Ευγενία Μακαριάδη 
γράφει μυθιστορήματα, διηγήματα και νουβέλες. 

Παρακολούθησε σεμινάρια λογοτεχνίας στο 
ΕΚΕΒΙ και στη σχολή των εκδόσεων Πατάκη – 
σε διδασκαλία του Μισέλ Φάις. Εχουν εκδοθεί 

τέσσερα βιβλία της: το μυθιστόρημα «Μύριαμ και 
Χάννα» από τις εκδόσεις Λιβάνη και οι συλλογές 

διηγημάτων «Ψευδάνθρακας», «Το ράγισμα» 
και «Το γέλιο των σκύλων», και οι τρεις από τις 

εκδόσεις Βακχικόν.

Επιμέλεια: ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ
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Καταστατικά, το ντοκιμαντέρ εί-
ναι ένα είδος το οποίο διερευνά 
τη σχέση του κινηματογράφου 
με την πραγματικότητα. Ο δημι-
ουργός του ντοκιμαντέρ γνωρίζει 
ότι ο τρόπος με τον οποίο θα κα-
ταγράψει τα γεγονότα, τα ντοκου-
μέντα, δεν είναι ένας. Η ύπαρξη 
και μόνο της κάμερας, του τεχνι-
κού αυτού μέσου που μεσολαβεί 
ανάμεσα στον δημιουργό και στο 
θέμα του, ακυρώνει την όποια φι-
λοδοξία για αντικειμενικότητα. 
Αυτή όμως είναι και η γοητεία του 
είδους. Σύμφωνα με πολλούς, ένα 
καλό ντοκιμαντέρ δεν προσπαθεί 
να πείσει, αλλά να κατανοήσει 
βαθύτερα την πραγματικότητα, 
ουσιαστικά ανασκευάζοντάς την 
με τον δικό του μοναδικό τρόπο.    

Η συνάντηση του ντοκιμαντέρ 
με την τεχνητή νοημοσύνη έρχε-
ται να προσθέσει ένα ακόμη στρώ-
μα περιπλοκότητας, ένα ακόμη 
φίλτρο ανάμεσα στον δημιουρ-
γό και την πραγματικότητα. Κατ’ 
αρχήν, ο σκηνοθέτης μπορεί να 
χρησιμοποιήσει αλγορίθμους και 
τεχνητές εικόνες στη διαδικασία 
κατασκευής του έργου του, θέτο-
ντας νέα ερωτήματα για τη φύση 
του πραγματικού. Επειτα δίνεται 
προς εξερεύνηση στους δημιουρ-
γούς και τους ερευνητές ένα νέο, 
εικονικό πεδίο εξερεύνησης, μια 
νέα και πρωτόγνωρη πραγματικό-
τητα μέσα στην πραγματικότητα, 
η οποία έχει τους δικούς της νό-
μους και συνθήκες.    

Η AI επαυξάνει, επιταχύνει, 
αλλά και αμφισβητεί τους παρα-
δοσιακούς κινηματογραφικούς 
κώδικες. Αυτοματοποιώντας δι-
αδικασίες, τελειοποιώντας την 
τεχνική επεξεργασία της κατα-
γραφής και του μοντάζ, εκδημο-
κρατίζει περαιτέρω το ντοκιμα-
ντέρ και δίνει στον καθέναν τη 
δυνατότητα να παρουσιάσει ένα 
έργο αντιπροσωπευτικό της πραγ-
ματικότητας. Βάζοντας στο κάδρο 
και την εικονική πραγματικότητα 

(το VR) αλλάζουν άρδην οι όροι με 
τους οποίους γίνεται αντιληπτή η 
οπτικοακουστική αναπαράσταση 
κι άρα η ίδια η πραγματικότητα. 
Πραγματικά γεγονότα θα συνεχί-
σουν να συμβαίνουν, αλλά η ανα-
παραγωγή τους θα θολώνει ακόμη 
περισσότερο το σύνορο μεταξύ 
αλήθειας και ψέματος. Το υβριδι-
κό είδος docu-fiction, το πάντρε-
μα ντοκιμαντέρ και μυθοπλασίας, 
θα τείνει να καταστεί κυρίαρχος 
τρόπος αφήγησης.  

Το «αναπόδραστο»  
Αυτές τις σκέψεις, και μερικές 

ακόμη, παρήγαγε το ειδικό αφιέ-
ρωμα «ΑΙ, μια αναπόδραστη νοη-
μοσύνη», το οποίο διοργανώθηκε 
στο πλαίσιο του 27ου Φεστιβάλ 
Ντοκιμαντέρ Θεσσαλονίκης. «Σε 
αυτό το υπό διαμόρφωση τοπίο η 
κάμερα και ο αλγόριθμος αλληλο-
συμπληρώνονται, χαράσσοντας 
ένα νέο μονοπάτι στην εμπλοκή 
μας με το πραγματικό μέσα από 
πρωτοποριακούς και διανοητικά 
προκλητικούς τρόπους», γράφουν 
οι Αννα Τζεράλντ Γκρις και ο Χόρ-
χε Καμπαγιέρο στον χορταστικό 
κατάλογο του αφιερώματος.  

Από τις 6 έως τις 16 Μαρτίου 
προβλήθηκαν στις αίθουσες και δι-
αδικτυακά πέντε ταινίες μεγάλου 
μήκους και δεκατρείς μικρού μή-
κους από όλο τον κόσμο, οι οποίες 
θα μπορούσαν να καταταχθούν σε 
δύο μεγάλες κατηγορίες: ερευνητι-
κά ντοκιμαντέρ δημοσιογραφικού 
περιεχομένου, και δημιουργικά 
ντοκιμαντέρ που πειραματίζονται 
με νέες φόρμες και περιεχόμενα. 
Από τα σχόλια όσων παρακολού-
θησαν ορισμένες από τις ταινίες, 
και από το γεγονός ότι οι online 
προβολές των μικρού μήκους ται-
νιών έγιναν γρήγορα sold out, συ-
μπεραίνει κανείς ότι αμφότερες οι 
κατηγορίες μαγνήτισαν το ενδια-
φέρον του κοινού.  

Από τις ταινίες τεκμηρίωσης 
ξεχώρισε το μεγάλου μήκους ντο-
κιμαντέρ «Στην κοιλιά της ΑΙ» του 
Γάλλου Ανρί Πουλάν (2025), το 

οποίο φωτίζει μια αθέατη πλευ-
ρά της ΑΙ. Για να δουλέψουν τα 
μοντέλα σαν το ChatGPT χρειάζο-
νται χαρακτηρισμένα (labeled) και 
ποιοτικά δεδομένα. Τα δεδομένα 
αυτά δεν προκύπτουν σε κενό, 
απαιτείται η νοηματική επεξερ-
γασία ανθρώπων με σάρκα και 
οστά. Το καλά κρυμμένο κόστος 
της τροφοδοσίας των μηχανών με 
δεδομένα ανατίθεται σε εκατοντά-
δες χιλιάδες εργαζομένους, κυρί-
ως σε χώρες του τρίτου κόσμου, 
οι οποίοι φυτοζωούν κάνοντας 
μια κοπιαστική και συχνά απεχθή 
εργασία. Στο ντοκιμαντέρ μιλούν 
εργαζόμενοι των δεδομένων και 
ερευνητές, περιγράφοντας όλοι 
μια μελανή πτυχή της ΑΙ, η οποία 
περνάει εν πολλοίς απαρατήρη-
τη μέσα στο ευφορικό κλίμα του 
hype, της μόδας, που καλλιεργεί-
ται από τις εταιρείες και πολλά μί-
ντια. «Η εξαγωνική κυψέλη κι ένα 
ποντίκι στον λαβύρινθο» (2024) 
της ηθοποιού Τίλντα Σουίντον και 
του Μπάρτεκ Ντζιαντόζ επιχειρεί 
να αποτυπώσει μερικές από τις 
πλέον σημαίνουσες όψεις της μά-
θησης. Οπως δήλωσε ο Ντζιαντόζ 
στο περιθώριο των προβολών, η 
αποσπασματικότητα του ντοκι-
μαντέρ ακολουθεί την παράδοση 
των δοκιμίων του Μισέλ ντε Μο-
ντέν. Οι δημιουργοί δεν θέλησαν 
να πάρουν ξεκάθαρη θέση υπέρ 
ενός συγκεκριμένου εκπαιδευτι-
κού μοντέλου, αλλά όπως φαίνε-
ται, στην εποχή των μηχανών, η 
ολόπλευρη βιωματική μάθηση θα 
γίνεται όλο και πιο επίκαιρη και 
απαραίτητη.  

Στο «Πόλεμοι-αστραπή: αυ-
τόνομα όπλα, ΑΙ και το μέλλον 
του εμπορίου όπλων» (2024), ο 
Αυστριακός σκηνοθέτης Ντάνιελ 
Αντριου Βούντερερ επικεντρώ-
νεται στις στρατιωτικές χρήσεις 
της ΑΙ. «Ο πόλεμος θα συνεχίσει 
να είναι βρώμικος», διαπιστώνει 
ένας από τους επαΐοντες που μι-
λούν στο ντοκιμαντέρ. Η ΑΙ αξιο-
ποιείται ήδη σε πολεμικές επιχει-
ρήσεις, αλλά για πολύ ακόμη τα 

κράτη θα συνεχίσουν να θυσιά-
ζουν ανθρώπινες ζωές. Οι αλγό-
ριθμοι δίνουν την υπόσχεση της 
ελαχιστοποίησης των απωλειών, 
καθώς μπορούν να είναι πιο ακρι-
βείς, αλλά είναι ακόμη μακρύς ο 
δρόμος μέχρι να τους εμπιστευ-
θούμε απόλυτα. Είναι εξαιρετι-
κά ανοίκεια η ιδέα ότι ακόμη και 
σε ένα πεδίο μάχης μπορεί να σε 
σκοτώσει μια αυτόνομη μηχανή. 
Η ταινία καταγράφει όλο το φά-
σμα των απόψεων και δίνει μια 
ολοκληρωμένη εικόνα των προ-
κλήσεων που φέρουν τα LAWs 
(Lethal Autonomous Weapons).   

Στο φεστιβάλ ξεχώρισε το 
«Σχετικά μ’ έναν ήρωα» (2024) 
του Πιοτρ Βινίεβιτς. Σε συνομι-
λία μας, ο πολωνικής καταγωγής 
δημιουργός επισήμανε ότι η ταινία 
είναι «ένας στοχασμός πάνω στην 
ιδιοκτησία των αφηγήσεων, στην 
αυθεντικότητα, στην τεχνοφοβία 
και στη σχέση μας με την τεχνο-
λογία». Ο Βινίεβιτς εκκινεί το φιλμ 
του με τη βεβαιότητα του σκηνο-
θέτη Βέρνερ Χέρτζογκ ότι «ούτε 
σε 4.500 χρόνια η ΑΙ δεν θα κάνει 
μια ταινία σαν τη δική μου», και 
ζητάει από ένα γλωσσικό μοντέ-
λο να του γράψει ένα σενάριο το 
οποίο θα μπορούσε να διαψεύσει 
τον Χέρτζογκ. Ο σκηνοθέτης ανα-
λαμβάνει να υλοποιήσει την ιδέα 
που του παρέδωσε με λεπτομέρεια 
η μηχανή. Και το αποτέλεσμα τον 
δικαιώνει. Παρακολουθούμε μια 
ταινία που θα μπορούσε, αλλά και 
δεν θα μπορούσε, να είχε φτιαχτεί 
από τον μεγάλο σκηνοθέτη. Αιω-
ρούμαστε διαρκώς πάνω από το 
σύνορο φαντασίας και πραγμα-
τικότητας, γνωρίζοντας ότι εξαρ-
χής το στοίχημα είναι χαμένο. Ο 
Βινίεβιτς κατασκευάζει ένα ψέμα 
που μοιάζει αληθινό. Αυτός είναι 
ο ορισμός του deepfake βίντεο, 
όπως ξεδιπλώνεται σ’ ένα έξοχο 
κινηματογραφικό πείραμα.        

Οι «σύντομες»  
Οι μικρού μήκους ταινίες που 

προβλήθηκαν στο πλαίσιο του 

27ου Φεστιβάλ Ντοκιμαντέρ της 
Θεσσαλονίκης παρουσίασαν εξί-
σου μεγάλο ενδιαφέρον. Οπως και 
το «Για έναν ήρωα», η «Βιογραφία 
ενός λογισμικού» (2025) του Γιώρ-
γου ∆ρίβα δημιουργήθηκε με τη 
συνδρομή της παραγωγικής ΑΙ. 
Αντίθετα όμως με τον Βινίεβιτς, 
ο ∆ρίβας έγραψε το σενάριο και 
η ΑΙ κατασκεύασε τις εικόνες. Η 
ταινία είναι ενδιαφέρουσα και κα-
λοφτιαγμένη, και η πρωτότυπη 
μουσική της Μελίνας Παξινού τη 
βοηθάει πολύ. Το σενάριο ωστό-
σο πέφτει στην παγίδα του αν-
θρωπομορφισμού – στην οποία 
πέφτει και το εξαιρετικό μικρού 
μήκους «I’m not a robot» (2025) 
της Βικτόρια Βάρμερτναμ, μια ξε-
κάθαρα μυθοπλαστική αφήγηση 
που μας παρουσιάζει την πρωτό-
τυπη και χρήσιμη ιδέα της αυτο-
καταστροφικής ΑΙ. Αισθητικοποι-
ώντας την ΑΙ καταλήγουμε να την 
εγκλωβίζουμε σε μονοσήμαντες 
μεταφορές, ενώ έχει πολύ περισ-
σότερες όψεις.  

Από τις υπόλοιπες μικρού μή-
κους ταινίες έλαμψαν με το χιού-
μορ τους το σουρεαλιστικό έργο 
«Duck» (2024) της Ρέιτσελ Μακλίν, 
το οποίο ζωντάνεψε τη Μέριλιν 
Μονρόε, για να πρωταγωνιστήσει 
με τους γνωστούς ηθοποιούς που 
έχουν υποδυθεί τον Τζέιμς Μποντ, 
και το «Gerhard» (2025) του Ούλου 
Μπράουν, το οποίο φιλοτέχνησε 
ένα «εκστατικό βιογραφικό πορ-
τρέτο του πιο επιτυχημένου εν 
ζωή ζωγράφου στον κόσμο», απο-
κλειστικά μέσα από κακότεχνες 
εικόνες ΑΙ. Τέλος, αλιεύσαμε μια 
πολύ ενδιαφέρουσα λεπτομέρεια, 
ενδεικτική της ιδιαίτερης στιγμής 
στην οποία βρισκόμαστε. Στο τέ-
λος του σπουδαίου ντοκιμαντέρ 
«Υπερφυσικό» (2024) του Βεντού-
ρα Ντουράλ, ο δημιουργός ανα-
φέρει στο ζενερίκ: «Οσον αφορά 
το περιεχόμενο που μεταδίδεται 
ή/και αναπαράγεται, απαγορεύε-
ται οποιαδήποτε χρήση για την 
εκπαίδευση συστημάτων τεχνη-
τής νοημοσύνης».  

Σύνορο αλήθειας και ψέματος  
Το τοπίο των ντοκιμαντέρ στην εποχή της ΑΙ. Σκέψεις από το αφιέρωμα στο Φεστιβάλ Θεσσαλονίκης 

Του ΜΑΝΩΛΗ ΑΝΔΡΙΩΤΑΚΗ 

Μελανό
σημείο  

Το κρυμμέ-

νο κόστος της 

τροφοδοσίας 

των μηχανών 

με δεδομέ-

να ανατίθεται 

σε εκατοντά-

δες χιλιάδες 

εργαζομέ-

νους, κυρί-

ως σε χώρες 

του τρίτου 

κόσμου, οι 

οποίοι φυ-

τοζωούν κά-

νοντας μια 

κοπιαστική 

εργασία. 

Η «Βιογραφία ενός λογισμικού» του Γιώργου ∆ρίβα δημιουργήθηκε με τη συνδρομή της παραγωγικής τεχνητής νοημοσύνης. Ο ∆ρίβας έγραψε το σενάριο και η ΑΙ κατασκεύασε τις εικόνες.  

Στο «Σχετικά μ’ έναν ήρωα» 
(αριστερά), ο Πιοτρ Βινίεβιτς ζη-
τεί από ένα γλωσσικό μοντέλο 
να γράψει ένα σενάριο σαν του 
Βέρνερ Χέρτζογκ, ως «απάντη-
ση» στη βεβαιότητα του σκηνο-
θέτη ότι «ούτε σε 4.500 χρόνια 
η ΑΙ δεν θα κάνει μια ταινία σαν 
τη δική μου». Η Ρέιτσελ Μακλίν, 
στο «Duck» (δεξιά), «ζωντανεύ-
ει» τη Μέριλιν Μονρόε και τη 
βάζει να πρωταγωνιστεί με ηθο-
ποιούς που έχουν υποδυθεί τον 
Τζέιμς Μποντ.  

Στο πεδίο
μάχης  

Οι αλγόριθ-

μοι δίνουν 

την υπόσχε-

ση της ελαχι-

στοποίησης 

των απωλει-

ών, καθώς 

μπορούν 

να είναι πιο 

ακριβείς, αλ-

λά είναι ακό-

μη μακρύς ο 

δρόμος μέχρι 

να τους εμπι-

στευθούμε 

απόλυτα.   
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Στο Κομμουνιστικό Κόμμα Σοβιετι-
κής Ενωσης, και κατ’ επέκταση 
και στα Κ.Κ. όλων των χωρών, τα 
οποία υποχρεώθηκαν να αντιγρά-
ψουν το σοβιετικό πρότυπο, υπήρ-
χε ειδικό γραφείο που λεγόταν 
αγκιτπρόπ (agitprop), ονομασία 
που προερχόταν από τη σύζευξη 
των λέξεων αγκιτάτσια και προπα-
γάνδα. Αποστολή του αγκιτπρόπ 
ήταν αφενός να διαδίδει τις ιδέες 
και την εκάστοτε «γραμμή» του 
κόμματος (προπαγάνδα), και αφε-
τέρου να φροντίζει ώστε να κινη-
τοποιεί, να ξεσηκώνει «τις μάζες» 
(αγκιτάτσια), προς την κατεύθυν-
ση πάντοτε της προώθησης των 
κομματικών στόχων.

Εναυσμα για αυτήν την ανα-
φορά στον όρο, μάλλον λησμο-
νημένον στην εποχή μας, όπως 
άλλωστε λησμονημένα είναι και 
τα περισσότερα κομμουνιστικά 
κόμματα, η απροκάλυπτη προ-
παγάνδα που ασκούν κάποιοι στα 
ΜΜΕ, και κυρίως βέβαια στο πιο 
δημοφιλές και «λαϊκό» από αυτά, 
την τηλεόραση. Προπαγάνδα από 
την οποία δεν λείπουν και στοι-
χεία της οπωσδήποτε πιο «εξω-
τικής» (γλωσσικά, τουλάχιστον) 
αγκιτάτσιας.

Οσο για τον ρόλο των κάποτε 
σκληροτράχηλων απαράτσικων, 
αυτόν τον αναλαμβάνουν σήμερα 
ακόμα και τηλεδιασκεδαστές. Τη-
λεδιασκεδαστές που ισχυρίζονται 
πως η εκπομπή τους «σατιρίζει» 
γενικώς πρόσωπα και καταστά-
σεις, ενώ στην πραγματικότητα 
λειτουργεί σαν αντικυβερνητική 
ντουντούκα.

Tην εποχή των «αγανακτισμέ-
νων» και του «δεν πληρώνω», των 

«γερμανοτσολιάδων» και των τρα-
μπουκισμών κατά πολιτικών, τέ-
τοιες εκπομπές δεν έλεγαν απλώς 
«και μια κουβέντα παραπάνω». 
Ελεγαν άπειρες κουβέντες, αμιγώς 
αντικυβερνητικές και καταγγελ-
τικές, σε απόλυτο συντονισμό με 
την τότε επελαύνουσα προς την 
εξουσία παρέα του Τσίπρα και 
του Καμμένου, του Λαφαζάνη και 
του Βαρουφάκη. Θυμάμαι από την 
εποχή εκείνη σκετσάκια τα οποία 
ακόμα και ντυμένους με γερμανι-
κές στολές εμφάνιζαν τους τότε 

κυβερνώντες, χωρίς βέβαια αυτό 
να εμποδίζει το να συνδυάζονται 
αυτές οι αθλιότητες με κακόγου-
στα, υποτίθεται πιπεράτα, ανέκ-
δοτα. Και να τα γέλια από κάτω, 
και να τα χειροκροτήματα από 
το ενθουσιασμένο ακροατήριο!

Εξεπλάγην αλλά και αγανά-
κτησα, λοιπόν, διαπιστώνοντας 
ότι μια τέτοιου είδους «σατιρι-
κή» εκπομπή επανήλθε πανηγυ-
ρικά στην τηλεόραση, σαν να μην 
έγινε και να μην τρέχει τίποτα, 
και μάλιστα σε prime time, με 

τον ίδιον τίτλο, και βέβαια με το 
ίδιο ρεπερτόριο: λαϊκισμός του 
πιο ακραίου είδους, φτηνιάρικα 
βιντεάκια (αλιευμένα, κατά κανό-
να, από κάποιο περιθωριακό κανά-
λι ή από το διαδίκτυο), ανέκδοτα 
σαν αυτά που λένε ξαναμμένοι 
έφηβοι κατά τη διάρκεια σχολι-
κής εκδρομής, πανταχού παρου-
σία λέξεων και εκφράσεων όπως 
το γνωστό ρήμα από «γ» (the f. 
word) σε όλους τους χρόνους και 
σε όλες τις εγκλίσεις, «τον παίζει», 
«μαλάκας» και άλλα τέτοια, κατάλ-

ληλα να δημιουργούν στο κοινό 
την ψευδαίσθηση πως αυτό που 
ακούει και βλέπει είναι «τολμη-
ρή σάτιρα».

Οσο για τα βέλη παρόμοιων 
εκπομπών, «συμπτωματικά» κα-
τευθύνονται πάντα προς τον ίδιον 
στόχο, τον Κυριάκο Μητσοτάκη, 
την οικογένειά του και τους συ-
νεργάτες του, με την προσθήκη 
αυτή τη φορά όχι πια της Μέρκελ 
και του Σόιμπλε όπως πριν από 
καμιά δεκαετία, αλλά του Μπάι-
ντεν (με ντελίριο ηλικιακού ρατσι-
σμού), ακόμα και της Ουκρανίας, 
μιας και ένα από τα απαραίτητα 
γνωρίσματα του καλού λαϊκιστή 
είναι και η πουτινοφιλία. Και βέ-
βαια, με τη «σάτιρα» αυτού του 
είδους να αποφεύγει επιμελώς να 
αγγίζει πρόσωπα και ηγέτες του 
αυτοαποκαλούμενου προοδευτι-
κού χώρου.

Εν κατακλείδι, σε ό,τι αφορά 
το επίκαιρο θέμα των Τεμπών, 
έχουμε έτσι το φαινόμενο τη-
λεσατιριστές να διεκδικούν τον 
ρόλο του ανακριτή, του λαϊκού 
δικαστή, αλλά και του αγκιτάτο-
ρα/προπαγανδιστή σαν εκείνους 
της παλιάς «καλής» εποχής των 
αγκιτπρόπ. Εξ ου και η ευκολία 
με την οποία εκστομίζονται  φρά-
σεις όπως «απειλούν εργαζόμε-
νους προκειμένου να μην κατέ-
βουν στα συλλαλητήρια» ή «δεν 
υπάρχει σήμερα στη χώρα μας 
ελευθερία έκφρασης».

Περίεργο πάλι κι αυτό, αφού 
εκπομπές αυτού του τύπου δεν με-
ταδίδονται, βέβαια, από παράνο-
μο, «αντιστασιακό» πομπό ή κάτι 
τέτοιο, αλλά από κανάλια υψηλής 
θεαματικότητας.

Σάτιρα ή προπαγάνδα

Τον ρόλο των κάποτε 
σκληροτράχηλων
απαράτσικων της

Σοβιετικής Ενωσης
αναλαμβάνουν

σήμερα ακόμα και
τηλεδιασκεδαστές. 

Οι τηλεδιασκεδαστές ισχυρίζονται πως η εκπομπή τους «σατιρίζει» πρόσωπα και καταστάσεις, ενώ λειτουργεί σαν αντικυβερνητική ντουντούκα.

Του ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΠΠΑ
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Ουσιαστικά πρόκειται 
για την περιοχή

στην οποία εγώ έχω 
μείνει. Είναι

το τμήμα της πόλης 
που ξέρω καλά,

έχοντας ζήσει εκεί για 
περισσότερα από 12
χρόνια. Για εμένα

δεν είναι «δύσκολη» 
γειτονιά, απλώς

διαφορετική.

Δεν είναι πολλές οι ταινίες μυθο-
πλασίας, με θέμα την προσφυγική 
- μεταναστευτική κρίση, που να 
γυρίζονται όντως στους τόπους 
όπου αυτή φανερώνεται στις πιο 
χαρακτηριστικές μορφές της. Αυ-
τό πάντως το κάνει σίγουρα το 
«Σε μια άγνωστη χώρα» του Πα-
λαιστινίου - ∆ανού κινηματογρα-
φιστή Μαχντί Φλάιφελ, το οποίο 
γυρίστηκε εξ ολοκλήρου στην 
Αθήνα. Σε μια Αθήνα μάλιστα, 
αυτή του υποβαθμισμένου ιστο-
ρικού κέντρου, η οποία σπάνια 
απεικονίζεται στο σινεμά, όμως 
ο ίδιος την γνωρίζει πολύ καλά. 
«Ουσιαστικά πρόκειται για την 
περιοχή στην οποία εγώ έχω μεί-
νει στην Αθήνα, ας πούμε κάπου 
ανάμεσα στην Κυψέλη και νότια 
της Πατησίων μέχρι την Αχαρ-
νών. Είναι το τμήμα της πόλης 
που ξέρω καλά, έχοντας ζήσει εκεί 
για περισσότερα από 12 χρόνια. 
Για εμένα δεν είναι “δύσκολη” 
γειτονιά, απλώς διαφορετική. Σί-
γουρα δεν είναι η τουριστική ή η 
χίπστερ Αθήνα, όμως είναι η πό-
λη που έμαθα και μέσα από τα 
μάτια των δύο ηρώων μου. Ασε 
που χρειαζόμουν μόλις 10 λεπτά 
κάθε μέρα για να πάω από το σπί-
τι στο γύρισμα», λέει γελώντας ο 
Φλάιφελ τον οποίο συναντήσαμε 
διαδικτυακά.

Στην ταινία, ο Σατίλα και ο Ρε-
ντά, δύο ξαδέλφια από την Παλαι-
στίνη, μαζεύουν χρήματα ώστε να 
προμηθευτούν πλαστά διαβατή-
ρια και να πετάξουν από την Ελ-
λάδα για τη Γερμανία. Οταν ωστό-
σο ο Ρεντά παρασύρεται από τον 
εθισμό του στα ναρκωτικά και 
χάνει τα πάντα, ο ξάδελφός του 
καταστρώνει ένα ακραίο σχέδιο 
προκειμένου να τα πάρει πίσω. 
«Ηθελα να απεικονίσω αυτό το 
ενδιάμεσο στάδιο του ταξιδιού, 
που μπορεί ωστόσο να κρατήσει 
πάρα πολύ. Στην πραγματικότητα 
εδώ δεν πρόκειται για πρόσφυγες 
αλλά για εξόριστους. Η λέξη “πρό-
σφυγες” έχει γίνει πια αφηρη-
μένη. Πλέον έχουμε πρόσφυγες 
από παντού: από την Ουκρανία, 
τη Συρία, το Αφγανιστάν κ.ο.κ. 
Προσωπικά ήθελα να μιλήσω για 
την κατάσταση του εξόριστου, 
αυτή την πνευματική ασθένεια, 
την αιώνια επιθυμία για κάτι που 

δεν μπορείς ποτέ να αποκτήσεις. 
Την επιθυμία για μια πατρίδα, 
για ένα μέρος να ανήκειςê ένα 
μικρό καφέ με ένα μικρό γραφείο 
και ένα μεγάλο τασάκι (σ.σ. αυτή 
είναι η ονειροπόληση του Σατί-
λα). Και φυσικά υπάρχουν τα ηθι-
κά ζητήματα, ο θυμός ενάντια 
στους μη εξόριστους, εκείνους 
που έχουν όσα εσύ δεν μπορείς 
να αποκτήσεις».

Σε αληθινά γεγονότα
Η ιστορία που αφηγείται ο 

Φλάιφελ είναι μεν μυθοπλαστι-
κή, βασίζεται ωστόσο και σε αλη-
θινά γεγονότα και ανθρώπους. 
«Θα έλεγα, για να “δανειστώ” τον 
Τριφό, ότι το φιλμ είναι συνήθως 
20% δελτία ειδήσεων, 20% λογο-
τεχνία, 20% αληθινές ιστορίες 
κ.λπ. Σίγουρα η όλη υπόθεση με 
τον Σατίλα, τη ληστεία, την απα-
γωγή, το αγόρι και την Τατιάνα 
(σ.σ. Αγγελική Παπούλια) βασίζε-
ται σε πραγματική ιστορία. Επει-
τα υπάρχουν οι επιρροές από τη 
λογοτεχνία, π.χ. Το “Ανθρωποι 
και ποντίκια” του Στάινμπεκ, ο 
Τζορτζ και ο Λένι μοιάζουν αρκε-
τά με τον Σατίλα και τον Ρεντά», 
αναφέρει ο ίδιος.

Σε κάποια αποστροφή της ται-
νίας, ο ένας από τους πρωταγω-
νιστές του λέει: «Κοίταξε τους 
Ελληνες, είναι ίδιοι με εμάς», με 
τον τόνο του να είναι ευδιάκριτα 
περιφρονητικός. «Προφανώς δεν 
είναι ακριβώς το Ελντοράντο που 
είχαν στο μυαλό τους. Ελπίζουν 
να πάνε σε ένα μέρος με διαφο-
ρετική κουλτούρα, θερμοκρασί-
ες, τοπία και γλώσσες και ίσως... 
ψηλούς, ξανθούς ανθρώπους με 
πράσινα μάτια. Το αστείο είναι 
ότι για εμένα ισχύει ακριβώς το 
αντίθετο: “δραπέτευσα” από την 
Κοπεγχάγη για να έρθω να ζήσω 
στην Ελλάδα, γιατί εδώ νιώθω 
σαν στο σπίτι μου. Αυτό ισχύ-
ει και για άλλους όμως. Η επιθυ-
μία δεν σταματά ούτε η εξορία 
τερματίζεται όταν φτάσουν στη 
Γερμανία. Απλώς παίρνει διαφο-
ρετική μορφή. Ενας από τους αν-
θρώπους που ακολούθησα με το 
ντοκιμαντέρ μου το 2013 (σ.σ. το 
βραβευμένο στο Βερολίνο «Ξέ-
νος») τώρα μένει στη Γερμανία 
και ακόμα δεν έχει χαρτιά. Μου 

λέει συνέχεια ότι μόλις τα πάρει, 
θέλει να γυρίσει στην Ελλάδα».

Φτάνοντας στην απελπισία, 
τα δύο ξαδέλφια σκαρώνουν μια 
κομπίνα η οποία, εκτός των άλ-
λων, περιλαμβάνει και τη διακί-
νηση ανθρώπων, αντιμετωπίζο-
ντας παράλληλα και τα σχετικά 
ηθικά διλήμματα. «Προφανώς δεν 
είναι άγιοι, ούτε όμως βλέπουν το 
trafficking σαν μπίζνα. Το κάνουν 
από ανάγκη. Ισως όμως και ένας 
πραγματικός διακινητής (σ.σ. 
υπάρχει ένας τέτοιος στην ται-
νία) να μην ξεκίνησε πολύ διαφο-
ρετικά. Κάποια μέρα σκέφτηκε: 
“αν βοηθήσω τον τάδε, θα βο-
ηθήσω και τον εαυτό μου”. Και 
μετά είπε “γιατί να πάω στη Γερ-
μανία, ας μείνω εδώ να το κάνω 
ξανά και ξανά”. ∆εν ξέρω. Γιατί 
κάποιοι άνθρωποι γίνονται έμπο-
ροι ναρκωτικών ή επαγγελματί-
ες εκτελεστές; Είναι πέρα από τη 
λογική. Εχω γνωρίσει διακινητές 
και παρόλο που μοιάζουν τρομε-
ρά κυνικοί, οι περισσότεροι λένε 
στον εαυτό τους το ίδιο ψέμα, ότι 
βοηθούν τους ανθρώπους».

Καχυποψία για πρόσφυγες
Με δεδομένες τις παλαιστινι-

ακές καταβολές και έχοντας πε-
ράσει μεγάλο μέρος της ζωής του 
στη ∆υτική Ευρώπη, πόσο εύκο-
λο είναι για τον Φλάιφελ να μπει 
στην ψυχολογία των Ευρωπαίων 
που αντιμετωπίζουν με καχυπο-
ψία ή και εχθρότητα τους πρό-
σφυγες - μετανάστες; «Εξαρτάται 
από την οπτική του καθενός. Κα-
ταλαβαίνω ότι η ανθρώπινη φύ-
ση, ως όντα της φυλής, είναι να 
νοιάζεσαι για τους δικούς σου. 
Εκ φύσεως αγαπώ τα παιδιά του 
αδελφού μου περισσότερο από τα 
παιδιά του φίλου μου. Από την άλ-
λη η ικανότητα να σκεφτόμαστε 
και να φανταζόμαστε μάς ξεχωρί-
ζει από τα ζώα. Εδώ πιστεύω ότι 
το σινεμά έχει ενδιαφέρον, επειδή 
έχει την ιδιότητα να ξεπερνάει τα 
έθνη και τα σύνορα, σε κάνει να 
ζεις ζωές ανθρώπων που ίσως δεν 
θα πρόσεχες ποτέ στον δρόμο. 
Οπότε ναι, μπορώ να καταλάβω 
γιατί κάποιοι άνθρωποι θέλουν να 
κλείσουν τα σύνορα των χωρών 
τους. Συμφωνώ μαζί τους; Αυτή 
είναι μια διαφορετική ιστορία».

Στρέφοντας τον φακό
στην αθέατη Αθήνα

Η περιπέτεια δύο Παλαιστινίων προσφύγων

Το φιλμ «Σε μια άγνωστη χώρα» καταγράφει τον Γολγοθά δύο ξαδέλφων από την Παλαιστίνη που προσπαθούν να 
συγκεντρώσουν χρήματα για να προμηθευτούν πλαστά διαβατήρια και να φύγουν από την Ελλάδα.

«“Δραπέτευσα” από την 
Κοπεγχάγη για να έρθω να 
ζήσω στην Ελλάδα, γιατί 
εδώ νιώθω σαν στο σπίτι 
μου», λέει ο Μαχντί Φλάι-
φελ, ο οποίος έχει καταγω-
γή από την Παλαιστίνη.

CINEMA
Συνέντευξη στον ΑΙΜΙΛΙΟ ΧΑΡΜΠΗΤου ΝΙΚΟΥ Α. ΔΟΝΤΑ
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Το κοινό της κλασικής μουσικής 
συρρικνώνεται. Οχι μόνο στην 
Ελλάδα, αλλά σε ολόκληρο τον 
δυτικό κόσμο. Σημαντικό μερί-
διο ευθύνης έχει η εκπαίδευση. 
Στη χώρα μας το είδος απουσιάζει 
παντελώς από τα σχολεία και επι-
πλέον απαξιώνεται από την ίδια 
την πολιτεία. Η διόλου αθώα άπο-
ψη ότι «η μουσική είναι μία» έχει 
υιοθετηθεί στην πράξη και έχει 
αποφέρει καρπούς: έχει πλέον 
εμπεδωθεί ότι ο Τσιτσάνης είναι 
ο Μπαχ της Ελλάδας. Η ελληνική 
μουσική ταυτίζεται με το ελληνι-
κό τραγούδι, το οποίο θεωρείται 
ότι αποτελεί τη συμβολή της χώ-
ρας μας στη μουσική. Ουδείς δι-
ανοείται να υπερασπιστεί δημό-
σια μια παράδοση που ξεκίνησε 
από τον Νικόλαο Μάντζαρο, τον 
Παύλο Καρρέρ και τον Σπυρίδωνα 
Σαμάρα και συνεχίστηκε από τον 
Μανώλη Καλομοίρη, τον Αιμίλιο 
Ριάδη, τον Μάριο Βάρβογλη και 
τόσους άλλους.

Προκειμένου να αντιμετω-
πίσουν τις άδειες αίθουσες, ορ-
χήστρες σε όλο τον κόσμο επι-

χειρούν να πλησιάσουν νέα 
ακροατήρια μέσα από εκπαιδευ-
τικά προγράμματα και συναυλίες 
διαφόρων ειδών. Στόχος είναι το 
κοινό να πάψει να φοβάται αυτό 
που του είναι άγνωστο, και να 
γοητευτεί. Να πάψει να ταυτίζει 
την κλασική μουσική με τη Μεγά-
λη Παρασκευή. Σε αυτό το πλαί-
σιο, η Κρατική Ορχήστρα Αθηνών 
παρουσιάζει εδώ και χρόνια το 
πρόγραμμα «Ταξίδι στο κέντρο 
της μουσικής». Πρόκειται για 
εξαιρετικά επιτυχημένη σειρά 
συναυλιών με γνωστούς παρου-
σιαστές και μονοθεματικό περι-
εχόμενο: κάθε φορά επιλέγεται 
ένα αντικείμενο, όπως λόγου χά-
ριν το «ιντερμέτζο» ή η «μουσική 
μπαλέτου», και καθένας από τους 
τρεις παρουσιαστές ρίχνει φως 
στο θέμα από τη δική του σκοπιά. 
Παρουσιαστές είναι ο πιανίστας 
και παραγωγός μουσικών εκπο-
μπών Χρίστος Παπαγεωργίου, 
η ομότιμη καθηγήτρια Ιστορίας 
Μαρία Ευθυμίου και ο αρχιμουσι-
κός και καλλιτεχνικός διευθυντής 
της Κρατικής Ορχήστρας Αθηνών 

Λουκάς Καρυτινός.
Στις 7 Μαρτίου στην αίθουσα 

«Χρήστος ∆. Λαμπράκης», το θέ-
μα ήταν το «εμβατήριο». Από το 
ρεπερτόριο τεσσάρων και πλέον 
αιώνων μουσικής επιλέχθηκαν χα-
ρακτηριστικά παραδείγματα, όπως 
ένα στρατιωτικό, ένα γαμήλιο, ένα 
«περιπατητικό» εμβατήριο, αλλά 
και ένα εμβατήριο για στέψη. Επί-
σης, έγινε αναφορά στα πένθιμα 
εμβατήρια, που αποτελούν πλήθος 
στον κόσμο της μουσικής. Ωστό-
σο, επιλέχθηκε να μην ακουστεί 
κάποιο από τα πολλά. Γενικά η δι-
άθεση ήταν ανάλαφρη, ψυχαγω-
γική και ο λόγος στρογγυλεμένος, 
κάποιες φορές ίσως περιττά. Υπήρ-
χε μια αίσθηση ότι σκιές έπρεπε 
να αποφευχθούν από το κείμενο 
όσο και από τις μουσικές προτά-
σεις. Ολα να αρέσουν.

Ο Παπαγεωργίου παρουσίαζε 
κυρίως με ανέμελο ή και χαριτω-
μένο τρόπο κάθε απόσπασμα, μη 
θεωρηθεί κάτι σοβαρό ή βαρύ: ο 
φόβος της Μεγάλης Παρασκευ-
ής ελλοχεύει πάντα. Η Ευθυμίου 
πλαισίωνε το θέμα με ενδιαφέ-
ρουσες, αν και όχι απαραίτητα 
σχετικές πληροφορίες, προσέχο-
ντας ταυτόχρονα να μη βαρύνει 
τη διάθεση, ενώ ο Καρυτινός, δι-
ατηρώντας το χιούμορ του, ήταν 
σταθερά ο πιο ουσιαστικός σε 
ό,τι αφορούσε την πληροφορία 
για κάθε έργο, το οποίο στη συ-
νέχεια διηύθυνε.

Η βεντάλια άνοιξε από τον 
Σούμπερτ, τον Μπερλιόζ και τον 
Μέντελσον έως τον Βάγκνερ, τον 
Βέρντι και τον Ελγκαρ. Ενδιαφέ-
ρουσες πινελιές ήταν το εμβατή-
ριο του Αρνολντ από την κινημα-
τογραφική ταινία «Η γέφυρα του 
ποταμού Κβάι» αλλά και το «Εμ-
βατήριο της στέψης» από τη σπα-
νιότατα παρουσιαζόμενη όπερα 
«Ο προφήτης» του Μεγερμπέρ.

Στη βραδιά συμμετείχε η κα-
λά συντονισμένη μπάντα της 
Πολεμικής Αεροπορίας υπό τον 
επισμηναγό Αλέξανδρο Λιτσαρ-
δόπουλο. Συνεισέφερε την αισθη-
τική του αυθεντικού στρατιωτι-
κού εμβατηρίου και συνέβαλε 
στην επιτυχημένη απόδοση του 
θριαμβικού εμβατηρίου από την 
«Αΐντα» του Βέρντι.

Το κοινό το απόλαυσε. Επα-
νέρχεται σε κάθε συναυλία του 
«Ταξιδιού στο κέντρο της μου-
σικής». Απομένει να φανεί πόσοι 
ακροατές θα πειστούν να παρακο-
λουθήσουν μία από τις τακτικές 
συναυλίες της Κρατικής, χωρίς 
παρουσιαστές και ανέκδοτα. Πό-
σοι θα περάσουν από τη διασκέ-
δαση (διασκεδάννυμι: διασκορ-
πίζω, σπαταλώ) στην ψυχαγωγία 
(αγωγή της ψυχής).

Ανοιγμα στο κοινό
με κέφι και χιούμορ

Στην απολαυστική βραδιά αφιερωμένη στο «εμβατήριο», με την Κρατική 
Ορχήστρα Αθηνών συνέπραξε η μπάντα της Πολεμικής Αεροπορίας.

Με ευχάριστη
μουσική και ανάλαφρο 

λόγο, η Κρατική
επιχειρεί να προσελκύσει 

διαφορετικές
ομάδες κοινού.

Μαχντί Φλάιφελ, σκηνοθέτης
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Σκοτάδι. Προβάλλονται τα ονόματα 
και οι τύποι των χημικών στοιχεί-
ων που συνθέτουν το ανθρώπινο 
σώμα και ακολουθεί η χημική σύ-
σταση του χρυσού (Au). Μία κα-
μπάνα χτυπάει αργά και ρυθμικά 
και μέσα στο βαθύ σκοτάδι διαφαί-
νεται αμυδρά μία γυναικεία μορ-
φή που απαγγέλλει στίχους από 
τη «Βερενίκη» του Ρακίνα. Τη δι-
ακρίνουμε με δυσκολία, μέσα από 
τους φωσφορισμούς ενός χρυσού 
δόρατος και ενός χρυσού δακτυ-
λίου, ενώ η φωνή της ακούγεται 
αλλοιωμένη από σκόπιμες ηχητι-
κές παρεμβολές. Είναι η Ιζαμπέλ 
Ιπέρ, ντυμένη με μια εντυπωσια-
κή τουαλέτα της Ιρις βαν Χέρπεν 
και στεφανωμένη με διάδημα. Συ-
νυπάρχει και αλληλεπιδρά με κα-
θημερινά αντικείμενα, όπως ένας 
καθρέπτης, ένα καλοριφέρ, ή ένα 
πλυντήριο ρούχων, το οποίο μοιά-
ζει να εκβάλλει τη μακριά ουρά του 
ενδύματός της.

Στη «Βερενίκη» του Ρακίνα, ο 
νεοστεφθείς αυτοκράτορας Τίτος 
πρέπει, invitus invitam, να απαρ-
νηθεί την αγάπη του για τη Βερε-
νίκη, τη βασίλισσα της Ιουδαίας, 
προκειμένου να διαφυλάξει την 
πολιτική τάξη που θα τού επιτρέ-
ψει να ηγεμονεύσει στη Ρώμη. Η 
Βερενίκη προσκρούει στην άτε-
γκτη αυτή πραγματικότητα: πρέ-

πει να εγκαταλείψει τον αγαπη-
μένο της και να εξοριστεί. Από το 
αρχικό κείμενο, ο Ρομέο Καστε-
λούτσι διατηρεί τους μονολόγους 
της Βερενίκης, στη μορφή της 
οποίας συγχωνεύει όλα τα δρα-
ματικά πρόσωπα, μία επιλογή που 
τοποθετεί την πρωταγωνίστρια 
στο επίκεντρο της παράστασης. 
Η φωνή της χρωματίζεται από μία 
παλέτα συναισθημάτων, ενισχυ-
μένα από το ηλεκτρισμένο ηχη-
τικό σύμπαν του Σκοτ Γκίμπονς: 
επαναστατεί, απαιτεί, γογγύζει, 
θρηνεί, τρεκλίζει, ουρλιάζει. Η αν-
δρική παρουσία είναι αδύναμη και 
βωβή: δύο ημίγυμνοι άνδρες, ένας 
μαύρος και ένας λευκός, ο Τίτος 
και ο Αντίοχος, εμφανίζονται σιω-
πηλοί εκτελώντας σχηματικές κι-
νήσεις. Η Γερουσία παρουσιάζεται 
πολύβουη στο βάθος, κρυμμένη 
πίσω από τα βαριά, πολύπτυχα πα-
ραπετάσματα, σαν μία αυστηρή, 
κλασικιστική κιονοστοιχία, που 
ζώνει ερμητικά τις τρεις πλευρές 
της σκηνής.

Ενα ημιδιάφανο παραπέτασμα 
παρεμβάλλεται μεταξύ της σκηνής 
και της πλατείας, καθιστώντας τα 
πάντα δυσδιάκριτα, καθώς η ανα-
παράσταση είναι για τον Καστε-
λούτσι μια διαδικασία οπτικής απο-
κάλυψης, στην οποία καθοριστικό 
ρόλο παίζουν η αδιαφάνεια και η 
θολότητα. Το αποτέλεσμα της αλή-
θειας στο θέατρο δεν είναι άμεσα 
ορατό και, γι’ αυτόν ακριβώς τον 
λόγο, ο σκηνοθέτης πολύ συχνά 
στις παραστάσεις του κάνει χρή-
ση μέσων που την κρύβουν και 

δημιουργούν ψευδαίσθηση, όπως 
μάσκες, παραπετάσματα, φίλτρα, 
δίχτυα και πέπλα, θαμπωμένα τζά-
μια, ατμούς, αυλαία. Επομένως, η 
αλήθεια δεν είναι ποτέ μονοσήμα-
ντη, αλλά διαθλάται και κρύβεται.

Ενάντια στον εκσυγχρονισμό
O Καστελούτσι δεν επιχειρεί να 

προσδώσει έναν ευδιάκριτο πολιτι-
κό συμβολισμό εκμοντερνίζοντας 
το έργο, ούτε επίσης να προτείνει 
μία φιλολογική προσέγγιση και ερ-
μηνεία του κειμένου. Εναντιώνεται 
στη διαδεδομένη τάση εκσυγχρο-
νισμού των κλασικών κειμένων με 
στοιχεία της επικαιρότητας. Το 
άκαμπτο, μεγαλοπρεπές και ακα-
δημαϊκό ύφος του κλασικισμού, 
ο υψηλής στιχουργίας έμμετρος 
λόγος του Ρακίνα, καθιστούν τη 
«Βερενίκη», την τραγωδία αυτή 
του 17ου αιώνα, σύγχρονη, ένα μο-
νολιθικό μνημείο που αντανακλά 
την επικοινωνιακή δυσχέρεια της 
δικής μας εποχής. Με τον τρόπο 
αυτόν ο Καστελούτσι αντιτάσσε-
ται στην «επικοινωνησιμότητα» 
του σήμερα, η οποία, σύμφωνα 
με τον Ιταλό φιλόσοφο Τζόρτζιο 
Αγκάμπεν, συνιστά την αλλοτρί-
ωση της ίδιας της επικοινωνιακής 
και γλωσσικής φύσης των ανθρώ-
πων και του λόγου.

Μία από τις πολιτικές αποστο-
λές του θεάτρου είναι να εμβαθύ-
νει στην ίδια του τη γλώσσα με 
μια στρατηγική των λέξεων και 
των εικόνων, ικανή να οργανώ-
σει μια νέα πραγματικότητα. Στη 
«Βερενίκη», φράσεις εμφανίζονται 

μισοκρυμμένες στις πτυχώσεις 
των παραπετασμάτων που πε-
ριβάλλουν τη σκηνή, και, όπως 
στην εγκατάσταση Ιστορία της 
ελαιογραφίας (The History of oil 
painting, 2018) –που επίσης ανα-
φέρεται στην τέχνη του μπαρόκ, 
μιας εποχής η οποία εκφράζεται 
μέσα από πτυχώσεις, πέπλα, κα-
λύμματα και παραπετάσματα– 
διαβάζονται με μεγάλη δυσκολία. 
Συνακολούθως, κατά την απαγ-
γελία των αλεξανδρινών στίχων, 
αλλεπάλληλες εναλλαγές του ρυθ-
μού και της έντασης, επιβραδύν-
σεις και επιταχύνσεις, παύσεις, 
επιτονισμοί, συγκοπές, κορυφώ-
σεις, διασκελισμοί, σε μία σχε-
δόν συνωμοσιακή σχέση με το 
εκκωφαντικό ηλεκτρονικό ηχη-
τικό περιβάλλον της παράστα-
σης, καλύπτουν ή υπονομεύουν 
τον λόγο. Επομένως, ο τρόπος με 
τον οποίο αποδίδεται το κείμενο 
της Βερενίκης είναι αναγκαστι-
κά στρεβλός. ∆εν είναι οι λέξεις 
που φέρουν το νόημα, αλλά μία 
στρατηγική των λέξεων και της 
φωνής που λειτουργεί σαν δια-
κόπτης, άλλοτε συνδέοντας και 
άλλοτε καταλύοντας το κύκλωμα 
της επικοινωνιακής λογόρροιας. 
Χωρίς τον φόβο της ακαταληψί-
ας ή της αδυναμίας επικοινωνίας.

Στην αναζήτηση του Ρομέο Κα-
στελούτσι για μια ριζικά νέα θεα-
τρική αισθητική, η γλώσσα στά-
θηκε λύχνος. Η ετυμολογία των 
λέξεων και η μυθολογική έλξη των 
κλασικών κειμένων αποτελούν τις 
δύο θρυαλλίδες που θα πυροδο-

τήσουν τη δημιουργική του σκέ-
ψη, προκειμένου να φωτιστεί ο 
δρόμος, ο οποίος θα τού επιτρέψει 
να διέλθει μέσα από τη λεγόμενη 
«σκοτεινή ύλη» των αρχέγονων 
διαισθήσεων. Ετσι και στη Βερε-
νίκη, ο σκηνοθέτης επιθυμεί να 
αναδείξει τη σκιώδη πλευρά του 
έργου του Ρακίνα και όχι την εμ-
φανή και την προφανή. Ταυτό-
χρονα, η γλώσσα θα αποτελέσει 
τον μοχλό της καθόδου μας σε 
μία βαθύτερη διάσταση, η οποία, 
μόλις κατακτηθεί, μας οδηγεί σε 
ένα επέκεινα πέρα από την κατα-
νόηση της γλωσσικής και λεκτι-
κής έκφρασης. Πρόκειται για το, 
κατά Καστελούτσι, «θέατρο της 
κατάβασης». Ο όρος εξηγείται σε 
ένα παλαιότερο κείμενό του όπου 
δημοσιεύθηκε με αφορμή την πα-
ράσταση «Η κάθοδος της Ινάννα» 
(La discesa di Inanna, 1989), στην 
οποία η κεντρική ηρωίδα, η θεά 
των Σουμερίων Ινάννα, καταδύεται 
στον κάτω κόσμο, όπου βασιλεύ-
ουν τα ζώα και η απόλυτη σιωπή. Η 
κίνηση της καθόδου, η κατάβασις, 
με άγκιστρο τη γλώσσα, διαγράφει 
μια τροχιά καταβύθισης που απο-
λήγει στην «παθιασμένη διάλυση 
του γλωσσικού νοήματος», μέχρι 
να επιτευχθεί η σιωπή.

Στην πραγματεία του «Η λογική 
του νοήματος» (Logique du Sens, 
1969), ο Ζιλ Ντελέζ αφιερώνει ένα 
ολόκληρο κεφάλαιο στις μεταφρά-
σεις και τις επιστολές του Αρτό, 
που γράφτηκαν στο άσυλο Ροντέζ. 
Εφορμώμενος από τα κείμενα αυ-
τά, ο Ντελέζ υποστήριξε πως, όταν 

η γλώσσα διολισθαίνει, βυθίζεται 
σε μια δημιουργική κατάρρευση, 
που μας οδηγεί σε έναν άλλο κό-
σμο, μιαν άλλη γλώσσα. Αποκα-
λύπτεται έτσι η απόσταση μεταξύ 
της γλώσσας που εκφέρεται στην 
επιφάνεια, και της άλλης γλώσσας, 
της λαξευμένης στον υποδόριο 
ιστό των σωμάτων. Οπως γράφει 
ο Ντελέζ, ο Αρτό «εξερεύνησε το 
προ-νόημα», διείσδυσε δηλαδή 
στον πυρήνα της γλώσσας. Στους 
τελευταίους στίχους της Βερενί-
κης, η Ιπέρ εκφέρει το κείμενο 
τραυλίζοντας διακεκομμένα. Οι 
λέξεις δεν μπορούν πλέον να εκ-
πέμψουν κάποιο νόημα, μπορούν 
μόνο να παραγάγουν εσωτερικές 
δονήσεις με άμεσο αντίκτυπο στο 
σώμα του θεατή.

Στην τελευταία σκηνή, η πρω-
ταγωνίστρια απεκδύεται του ρό-
λου της, εκφέροντας το ίδιο της 
το όνομα, «Ιζαμπέλ», αντί του ονό-
ματος της ηρωίδας, «Βερενίκη». Ο 
Ρομέο Καστελούτσι μεταφέρει και 
πάλι τον θεατή σε μία πραγματι-
κή διάσταση, εγείροντας ταυτό-
χρονα το μυελικό πρόβλημα του 
ηθοποιού, την έκθεση. Στα μάτια 
του, ο ηθοποιός είναι ένας μάρτυ-
ρας: τόσο εκείνος που σκοπίμως 
εκτίθεται στην υποκειμενική βία 
του βλέμματος των άλλων, όσο και 
εκείνος που αναγκάζεται να ανα-
παραστήσει τη βία του κόσμου, 
στην προκειμένη περίπτωση την 

τραγική εξορία της Βερενίκης. Η 
σκηνή θα είναι τελικά το όριό του 
και το μέτρο θα είναι ο πόνος που 
προκαλεί η έκθεση του σώματός 
του στο βλέμμα των άλλων. Η Ιζα-
μπέλ Ιπέρ, «η συνεκδοχή της τέ-
χνης του δυτικού θεάτρου», κα-
τά τον σκηνοθέτη, «η ηθοποιός 
εξ ορισμού», θα αναφωνήσει κατ’ 
επανάληψη, απευθυνόμενη στο 
κοινό: «Μη με κοιτάζετε», όπως 
εκλιπαρούσε και η συνάδελφός της 
ηθοποιός Βαλερί Ντρεβίλ στο «Κύ-
κνειον άσμα» (Schwanengesang 
D744, 2014). Βλέπουμε και αισθα-
νόμαστε ένα σώμα που τολμάει να 
εκδηλώσει μια παρακινδυνευμένη 
επικοινωνία με το κοινό, εξαπο-
λύοντας μιαν ενέργεια παθητική. 
Με τα λόγια του ίδιου του Καστε-
λούτσι, όπως αποτυπώνονται σε 
ένα κείμενο που δημοσίευσε το 
1997 με τίτλο «Η εικονοκλασία της 
σκηνής και η επιστροφή του σώ-
ματος. Η σαρκική δύναμη του θε-
άτρου»: «Ο ηθοποιός είναι αυτός 
ο “Αγγελος του Παράξενου”, που, 
εγκαταλείποντας τα παρασκήνια 
των οργίων, “εισέρχεται” στη σκη-
νή, βιάζοντας την πυκνότητα της 
ιστορίας. Εξαρθρώνει τη σύνταξη, 
εστιάζοντας στην ακρίβεια του 
σώματος και απορυθμίζει τη λογι-
κή με την απάνθρωπη αγριότητα 
του ριζοσπαστικού του μύθου».

 
Η κ. Ελενα Παπαλεξίου είναι 
αναπληρώτρια καθηγήτρια 
θεατρολογίας στο Τμήμα Θεατρικών 
Σπουδών του Πανεπιστημίου 
Πελοποννήσου.

«Βερενίκη» του 
Ρακίνα. Σκηνοθε-
σία Ρομέο Καστε-
λούτσι. Πρωταγω-
νιστεί η Ιζαμπέλ 
Ιπέρ. Από τις 26 
έως τις 30 Μαρτί-
ου 2025, στην Κε-
ντρική Σκηνή της 
Στέγης Ιδρύματος 
Ωνάση. Τετάρτη 
έως Σάββατο, 
8.30 μ.μ., Κυριακή 
ματινέ στις 2 μ.μ.

Η τραγωδία του 17ου αιώνα καθίσταται 
σύγχρονη, ένα μονολιθικό μνημείο 
που αντανακλά την επικοινωνιακή 
δυσχέρεια της δικής μας εποχής.

Στο φινάλε ο σκηνοθέτης μεταφέρει 
τον θεατή σε μια πραγματική διάσταση, 

εγείροντας ταυτόχρονα το μυελικό 
πρόβλημα του ηθοποιού, την έκθεση.

Ιζαμπέλ Ιπέρ,
ένας «Αγγελος

του Παράξενου»
Παρακολουθήσαμε τη «Βερενίκη» του Ρακίνα σε

σκηνοθεσία Ρομέο Καστελούτσι με τη σπουδαία ηθοποιό
στον ομώνυμο ρόλο, πριν παρουσιαστεί στη Στέγη

Της ΕΛΕΝΑΣ ΠΑΠΑΛΕΞΙΟΥ

Ντυμένη με μια εντυπωσιακή τουαλέτα της Ιρις βαν Χέρπεν και στεφανωμένη με διάδημα, η Ιζαμπέλ Ιπέρ συνυπάρχει στη σκηνή με καθημερινά αντικείμενα, όπως ένα πλυντήριο ρούχων.

Για τον Ιταλό σκηνοθέτη Ρομέο Καστελούτσι, η πρωταγωνίστριά του είναι η «ηθοποιός εξ ορι-
σμού» και η «συνεκδοχή της τέχνης του δυτικού θεάτρου».
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55 αλμυρές και γλυκές συνταγές
για τη Σαρακοστή
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